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ZARZĄD WOJEWÓDZTWA MAZOWIECKIEGO 

UZASADNIENIE 

zawierające informacje o udziale społeczeństwa w postępowaniu oraz o tym, w jaki sposób 
zostały wzięte pod uwagę i w jakim zakresie zostały uwzględnione uwagi i wnioski zgłoszone 
w związku z udziałem społeczeństwa w postępowaniu, którego przedmiotem jest opracowanie 
uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw (tzw. „uchwały 
antysmogowej”) 

Warszawa, listopad 2017 r. 
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Dokumentacja zawierająca informacje i dane niezbędne do podjęcia uchwały, w trybie art. 96 ustawy  
z dnia 27 kwietnia 2001 r. Prawo ochrony środowiska, w sprawie ograniczeń lub zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw, w celu zapobieżenia negatywnemu 
oddziaływaniu na zdrowie ludzi lub środowisko, została dofinansowana przez Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie www.wfosigw.pl  

http://www.wfosigw.pl/
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Na podstawie art. 96 ust. 5 ustawy Prawo ochrony środowiska (Dz. U. z 2017 r. poz. 519,  
z późn. zm., dalej Poś) w postępowaniu, którego przedmiotem jest opracowanie uchwały  
w sprawie ograniczeń lub zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje 
spalanie paliw, w celu zapobieżenia negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie ludzi lub na 
środowisko (tzw. „uchwały antysmogowej”) zarząd województwa, jako organ opracowujący 
projekt dokumentu, zapewnia możliwość udziału społeczeństwa w ww. postępowaniu. Udział 
społeczeństwa odbywa się zgodnie z przepisami ustawy z dnia 3 października 2008 r.  
o udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie 
środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. z 2017 r. poz. 1405,  
z późn. zm, dalej uooś). Jednocześnie, zgodnie z art. 96 ust. 2 Poś, projekt uchwały podlega 
zaopiniowaniu przez właściwych wójtów, burmistrzów lub prezydentów miast i starostów. 
Konsultacje społeczne „uchwały antysmogowej” przeprowadzono w okresie od 20 lipca  

2017 r. do 18 sierpnia 2017 r. Informacja o toczącym się postępowaniu oraz o możliwości 

składania uwag i wniosków do projektu uchwały została umieszczona: 

1) na stronie internetowej Województwa Mazowieckiego, 

2) na stronie internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Samorządu Województwa 

Mazowieckiego; 

3) na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego 

przy ul. Jagiellońskiej 26 w Warszawie, 

4) w dzienniku „Rzeczpospolita”. 

Informacje o konsultacjach zamieszczono również w kilku gazetach o zasięgu regionalnym 

(m.in. Gazeta Wyborcza, Newsweek), lokalnym (m.in. Tygodnik Płocki, Tygodnik Ostrołęcki). 

Przeprowadzono również kampanię informacyjną w lokalnych rozgłośniach radiowych, 

internecie oraz w pociągach Kolei Mazowieckich. 

Ponadto jednym z elementów konsultacji społecznych były spotkania z samorządowcami, 

przedstawicielami organizacji społecznych i zainteresowanymi mieszkańcami, 

zorganizowane na przełomie lipca i sierpnia w Siedlcach, Radomiu, Ostrołęce, Ciechanowie, 

Płocku i Warszawie, na których szeroko zaprezentowano założenia projektu „uchwały 

antysmogowej”. 

W toku konsultacji społecznych, w wyznaczonym terminie wpłynęło ponad 2.200 uwag  

i wniosków, a także głosów poparcia mieszkańców województwa mazowieckiego oraz innych 

podmiotów zainteresowanych projektowanymi regulacjami. 

W toku opiniowania projektu uchwały przez organy samorządu powiatowego i gminnego 

przekazano 80 opinii, w tym: 

• 40 opinii pozytywnych (w tym 27 bez uwag); 

• 17 opinii negatywnych (w tym 6 bez uwag); 

• 23 opinie z uwagami (bez jednoznacznego stanowiska) 

W pozostałych 271 przypadkach opinia nie została wydana, co zgodnie z art. 96 ust. 4 

ustawy Poś oznacza akceptację projektu „uchwały antysmogowej”. 
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Mapa odzwierciedlająca opinie gmin położonych na terenie województwa mazowieckiego na 

temat uchwały antysmogowej. 
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Dodatkowo przedstawiono projekt uchwały do zaopiniowania właściwym powiatowym 

inspektorom nadzoru budowlanego. Opinie i uwagi (w przewidzianym terminie) złożyło  

7 spośród 42 organów nadzoru budowlanego. 

Uwagi i wnioski, które wpłynęły po wyznaczonym terminie, zgodnie z art. 41 uooś, 

pozostawiono bez rozpoznania. 

Ponadto, zgodnie z Regulaminem konsultowania projektów aktów prawa miejscowego  

z Mazowiecką Radą Działalności Pożytku Publicznego lub organizacjami pozarządowymi  

i podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku publicznego  

i o wolontariacie w dziedzinach dotyczących działalności statutowej tych organizacji, 

stanowiącym załącznik do uchwały Nr 176/10 Sejmiku Województwa Mazowieckiego z dnia 

8 listopada 2010 r. (zmienionej uchwałą Nr 160/11 Sejmiku Województwa Mazowieckiego  

z dnia 24 października 2011 r.), projekt uchwały został skonsultowany z Mazowiecką Radą 

Działalności Pożytku Publicznego. Mazowiecka Rada Działalności Pożytku Publicznego 

zdecydowała się poprzeć i rekomendować uwzględnienie uwag przygotowanych przez 

Stowarzyszenie Warszawa bez Smogu. 

Poza uwagami i opiniami złożonymi w trybie konsultacji, wpłynęły dwie petycje w sprawie 

podjęcia „uchwały antysmogowej”. Petycje złożyło Stowarzyszenie „NaprawMy” oraz 

mieszkańcy gminy Izabelin. Zostały one rozpatrzone zgodnie z przepisami ustawy z dnia  

11 lipca 2014 r. o petycjach (Dz. U. z 2017 r. poz.1123), a przekazane uwagi 

przeanalizowane podczas prac nad projektem przedmiotowej uchwały. 

Na skutek przeprowadzonych konsultacji społecznych oraz opiniowania, do projektu uchwały 

Sejmiku wprowadzono modyfikacje. Najważniejsze z nich to:  

1) zmiana § 2 poprzez uszczegółowienie i doprecyzowanie definicji rodzaju instalacji, 

których dotyczą wprowadzane ograniczenia; 

2) zmiana § 4 poprzez doprecyzowanie rodzajów paliw zakazanych do stosowania  

w instalacjach; 

3) zmiana § 5 poprzez usunięcie punktów 2 i 3 odnoszących się do eksploatacji kotłów  

z automatycznym podawaniem paliwa oraz możliwości technicznych lub ekonomicznych 

podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej; 

4) zmiana § 7 poprzez usunięcie z katalogu dokumentów potwierdzających spełnienie 

wymagań określonych w uchwale dokumentacji z badań;  

5) zmiana § 10 poprzez wprowadzenie kilkumiesięcznego okresu przejściowego dla 

zakazu stosowania określonych w § 4 rodzajów paliw oraz usunięcie wymagania 

dotyczącego osiągania przez miejscowe ogrzewacze pomieszczeń odpowiedniej 

sprawności cieplnej. 

Ze względu na procedury publikacji uchwał w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Mazowieckiego zmianie uległ również termin wejścia w życie uchwały. Uchwała weszła  

w życie po upływie 14 dni od dnia ogłoszenia, tj. 11 listopada 2017 r. 

Przedstawiony sposób uwzględnienia uwag, wniosków i opinii zawarty został w niniejszym 

uzasadnieniu, opracowanym zgodnie z art. 42 pkt 2 uooś, załączanym do przyjętej uchwały  

i podawanym do publicznej wiadomości. 
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Zestawienie uwag i wniosków oraz informacje o sposobie ich wykorzystania stanowią 

poniższe tabele. 
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TABELA I. KONSULTACJE SPOŁECZNE 

W ramach konsultacji społecznych projektu uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń  
i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw, wpłynęły następujące uwagi: 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

1.  M.B. Proszę o uwzględnienie śmieci, tekstyliów, produktów takich 
jak płyta wiórowa i tym podobnych odpadów w §4 tej uchwały. 

Uwagi nie uwzględniono 
Śmieci, tekstylia, produkty takie jak płyta wiórowa i tym 
podobnych odpadów są odpadami, a postepowanie  
z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 2012 r.  
o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30. ust 
1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami lub 
urządzeniami. 

2.  J.W. Sprawa uchwały jest mi bardzo bliska, bo mam dość 
oddychania brudnym powietrzem, więc mimo że nie jestem 
specjalistą w tym temacie legislacji to chciałbym zgłosić swoją 
drobną uwagę. 
Mianowicie wydaję mi się, że może być trudność z egzekucją 
omówionego w uchwale zakazu bez określenia kar za jego 
nieprzestrzeganie oraz ewentualnych terminów na wymianę 
pieców, sposobów zmiany pieców czy samego paliwa 
zasilającego pieca. 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Sankcje stosowane w przypadku naruszenia postanowień 
uchwały określone zostały w art. 334 ustawy POŚ, który 
stanowi, że: „Kto nie przestrzega ograniczeń, nakazów lub 
zakazów, określonych w uchwale sejmiku województwa 
przyjętej na podstawie art. 96, podlega karze grzywny.” 
Zgodnie z art. 24 Kodeksu wykroczeń grzywna wynosi od 20 
zł do 5 000 zł, przy czym w postępowaniu mandatowym 
można nałożyć grzywnę w wysokości do 500 zł, a jeżeli czyn 
wyczerpuje znamiona wykroczeń określonych w dwóch lub 
więcej przepisach ustawy 1 000 zł (art. 96 Kodeksu 
postępowania w sprawach o wykroczenia). Organami 
uprawnionymi do nakładania mandatów na podstawie art. 
334 ustawy POŚ na gruncie aktualnego stanu prawnego jest 
Policja i Inspektorzy Inspekcji Ochrony Środowiska. 
Dodatkowo należy wskazać, że zgodnie z art. 62 ust. 1 pkt 1 
lit. c ustawy Prawo budowlane obiekty budowlane powinny 
być w czasie ich użytkowania poddawane przez właściciela 
lub zarządcę kontroli okresowej, co najmniej raz w roku, 
polegającej na sprawdzeniu stanu technicznego przewodów 
kominowych. 

3.  D.S. Pragnę zwrócić uwagę na niespójność uchwały z jej 
uzasadnieniem. O ile w uzasadnieniu jest mowa, że w 
stosunku do kominków zainstalowanych w budynkach przed 
datą 1 listopada 2017 r. nie należy wprowadzać zbyt 
rygorystycznych ograniczeń ze względu na fakt, że kominki 
nie są podstawowym systemem ogrzewania budynków, 
wykorzystywane są sporadycznie do czasowego dogrzewania 

Uwagi częściowo uwzględniono 
Zapis w uzasadnieniu uchwały brzmi: „Dla ogrzewaczy 
pomieszczeń zainstalowanych przed dniem wejściem w 
życie uchwały przewidziano możliwość ich stosowania w 
przypadku braku zgodności z wymaganiami w zakresie 
sezonowej efektywności energetycznej i norm emisji 
zanieczyszczeń dla sezonowego ogrzewania pomieszczeń 
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Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

pomieszczeń, poza tym ich wymiana jest trudna lub 
niejednokrotnie niemożliwa i wprowadzenie restrykcyjnych 
zakazów spotka się z dużym niezadowoleniem 
społeczeństwa , to już tych racji nie można doszukać się w 
projekcie uchwały, bowiem propozycja zapisu w paragrafie 10 
ust. 2, by kominki mogły być bez przeszkód użytkowane po 1 
stycznia 2023r., jeśli będą osiągać sprawność cieplną na 
poziomie minimum 80% jest nieracjonalna, bowiem 
występujące obecnie w eksploatacji oraz sprzedaży modele 
kominków w większości takiej sprawności nie osiągają. 
Powszechnie deklarowaną przez producentów jest sprawność 
cieplna na poziomie 73-77%. Osobiście nie spotkałem 
wkładów kominkowych o sprawności powyżej 80%. W 
związku z powyższym proponowany zapis pozostanie martwy 
i uchwała nie pozwoli na eksploatację bez przeszkód 
dotychczas montowanych kominków, co stoi w całkowitej 
sprzeczności z uzasadnieniem uchwały. Zważyć również 
należy, że kominki opalane drewnem nie są głównym źródłem 
zanieczyszczeń powietrza, a tylko spalanie pochodnych 
węgla złej jakości (i śmieci) w przestarzałych kotłach 
centralnego ogrzewania dominujących w starszych 
budynkach indywidualnych. To w tym przypadku należy 
pomyśleć o wsparciu właścicieli budynków w celu zachęcenia 
ich do modernizacji instalacji. W związku z powyższym 
proponuję rozważenie obniżenia dolnej granicy sprawności 
cieplnej pozwalającej na sporadyczną eksploatację 
istniejących kominków do poziomu 75%, co jest niewielką 
zmianą parametrów technicznych, natomiast znacząco zmieni 
ilość urządzeń grzewczych objętych postanowieniami 
uchwały. 

określonych w Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1185. 
Dopuszczono możliwość eksploatacji po 1 stycznia 2023 
roku miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń, które zostaną 
doposażone w urządzenie redukujące emisję pyłu, które 
umożliwi osiągnięcie emisji pyłu na poziomie określonym w 
Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1185. Uwzględniono przy 
tym fakt, że zgodnie z §132 ust. 1 rozporządzenia Ministra 
Infrastruktury w sprawie warunków technicznych, jakim 
powinny odpowiadać budynki i ich usytuowanie (Dz. U. z 
2015 r. poz. 1422), budynek, który ze względu na swoje 
przeznaczenie wymaga ogrzewania, powinien być 
wyposażony w instalację ogrzewczą lub inne urządzenia 
ogrzewcze, niebędące piecami, trzonami kuchennymi lub 
kominkami. Oznacza to, że kominek lub piec nie może być 
głównym źródłem ogrzewania budynku. Stosowane są one 
zazwyczaj ze znacznie mniejszą intensywnością niż kotły a 
jednocześnie wymiana tych instalacji na nowe spełniające 
wymagania ekoprojektu, jest często bardzo utrudniona. Tak 
więc jest on zgodny z zapisem w uchwale. 
Zapis dot. sprawności istniejących kominków został usunięty, 
ze względu na brak możliwości technicznych osiągnięcia 
odpowiedniej sprawności przez większość kominków 
istniejących. 

4.  P.M. Wyraził opinię popierającą projekt uchwały. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

5.  R.W. W związku z projektem uchwały antysmogowej mam kilka 
propozycji jej poprawienia. 
Sugeruję uwzględnić w projekcie pewne wyjątki, takie jak np.: 
Bezterminowa eksploatacja zabytkowych kuchni i pieców 
zwłaszcza kaflowych, eksploatacja instalacji ogrzewania w 
budynkach objętych opieką konserwatorską (często 
konserwator zabytków nie pozwala na modernizację instalacji 
oraz ocieplanie obiektu lub wielokrotnie podnosi ich koszty, 

Uwag nie uwzględniono. 
Ze względu na przejrzystość przepisów, możliwość ich 
egzekwowania oraz równość obywateli wobec prawa 
miejscowego, a także fakt, że każda emisja zanieczyszczeń 
do powietrza powoduje zwiększenie jego zanieczyszczenia,  
w uchwale nie przewiduje się wprowadzania wyjątków, ani ze 
względu na użytkowników, ani na rodzaj obszaru (miejski, 
wiejski), jak i tak trudnych do zdefiniowania warunków 
technicznych jak „zabytkowe kuchnie i piece.” 
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Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

nie można więc za to dodatkowo karać 
właściciela/użytkownika). 
W budynkach z dala od terenów zabudowanych (zwartej 
zabudowy), gdzie głównym paliwem jest ogólnodostępne 
drewno np. w leśniczówce, schronisku. 
Proponuję także zrobić drobne odstępstwa w zakresie 
używania kominków i piecyków na paliwo stałe (drewno, ew. 
węgiel) w sezonowych altanach działkowych i letniskowych o 
niedużej powierzchni (n. do 50 m2), gdzie nie ma instalacji CO 
nie ma potrzeby jej budowania, zwykle nie ma tam również 
instalacji wodnej. Obiekty te są eksploatowane w sezonie 
letnim i sporadycznie dogrzewane więc emisja nie jest zbyt 
duża. Instalowanie zaawansowanych instalacji wymagających 
stałego zasilania elektrycznego, bieżącej wody i wrażliwych 
na mróz w sezonie zimowym, gdy nie będą użytkowane, jest 
zwyczajnie kłopotliwa i nieopłacalna. 
Warunkowo powinno być dozwolone czasowe używanie 
prostych piecyków w tymczasowych obiektach np. barakach 
mieszkalnych na budowie. Aby nie sparaliżować tego typu 
prac. Dodatkowo w przypadku klęsk żywiołowych w 
tymczasowych schronieniach dla osób poszkodowanych. 
Myślę , że powinno być dopuszczalne stosowanie 
 paliwa pochodzącego z drewna jakie w naturalny sposób 
powstaje na działkach leśnych. Pozwala to na racjonalne 
wykorzystanie odpadu drzewnego w sposób zgodny z 
zasadami ekologii czyli spalamy tylko to co zostanie za chwilę 
znowu pochłonięte/zaabsorbowane przez rośliny. Ważne jest 
oczywiście dbanie o sprawność pieca, komina i wysuszenie 
drewna. Jeśli zabronimy spalania tego paliwa – to i tak 
zostanie ono spalone, tyle, że w ogniskach podczas 
porządków i wyemitowane do atmosfery, a energia cieplna 
bezpowrotnie utracona. Biomasa jest moim zdaniem 
najbardziej naturalnym i ekologicznym paliwem nie 
uszczuplającym zasobów kopalnianych i nie uwalniającym 
więcej CO2 niż tyle ile zaabsorbowały rośliny. Naturalny obieg 
materii w przyrodzie. 
Najważniejsze jest wyegzekwowanie zakazu spalania śmieci 
ze szczególnym naciskiem na tworzywa sztuczne, które są 
źródłem rakotwórczych zanieczyszczeń. W tym wypadku 
powinny być wysokie grzywny proporcjonalne do szkodliwości 
spalanej substancji i szacunkowej ilości emisji 

W tymczasowych barakach mieszkalnych nie stosuje się do 
ogrzewania pieców lub kominków na paliwo stałe. Zazwyczaj 
stosuje się ogrzewanie elektryczne. 
Niniejsza uchwała wprowadza zakaz stosowania paliw, które 
nie spełniają wyznaczonych kryteriów jakościowych – mułów 
i flotokoncentratów węglowych oraz mieszanek 
produkowanych z ich wykorzystaniem, węgla brunatnego 
oraz paliw stałych produkowanych z wykorzystaniem tego 
węgla, węglowy węgla kamiennego w postaci sypkiej o 
uziarnieniu 0-3 mm (zmieniono zapis § 4 pkt 3) oraz paliw 
zawierających biomasę o wilgotności w stanie roboczym 
powyżej 20%. Natomiast nie wprowadza zakazu spalania 
biomasy, w tym drewna, jeśli będzie ono sezonowane. 

Postepowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz. U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 
30 ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami. Uchwała z art. 96 POŚ może określić 
„rodzaje lub jakość paliw dopuszczonych do stosowania lub 
których stosowanie jest zakazane…”. 

Koszty wdrożenia uchwały zostały oszacowane i kwestia ta 
została omówiona w uzasadnieniu do uchwały. 
Rozwiązania legislacyjne np. obniżanie podatku dla 
„ekologicznych” paliw i podwyższanie dla paliw 
„nieekologicznych” nie mieszczą się w zakresie art. 96 
ustawy POŚ i wymagałyby rozwiązań systemowych na 
szczeblu rządowym. 
Zapisy uchwały dotyczą wszystkich bez wyjątku, którzy 
użytkują kotły o mocy poniżej 1 MW opalane paliwem stałym, 
a więc obejmują również obiekty pożytku publicznego, jeśli w 
ten sposób są ogrzewane. 
Tzw. zachęty finansowe, czyli dotacje zarówno z funduszy 
europejskich, jak i krajowych są dostępne i wykorzystywane 
zarówno przez samorządy, jak i osoby fizyczne od wielu lat. 

Zapisy uchwały w § 2 informują jakich instalacji dotyczy 
uchwała. 
Grill lub ognisko nie są instalacjami. 
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zanieczyszczeń. Projektowana uchwała nic w tym zakresie 
nie zmienia. 
Jeśli coś nakazujemy, lub zakazujemy to należy się 
obywatelowi za to jakaś ulga lub rekompensata lub 
dofinansowanie do wymiany i eksploatacji. Czy oszacowano 
ile to będzie kosztowało i z jakiego źródła zostanie 
sfinansowane? Z moich obliczeń wynika, że podłączenie się 
indywidualnego gospodarstwa domowego do miejskiej sieci 
ciepłowniczej jest finansowo nieopłacalne. Może warto 
dokonać zmian legislacyjnych, aby wpłynąć na większą 
opłacalność takiego rozwiązania? Dostępność do 
zintegrowanych sieci ciepłowniczych poza dużymi ośrodkami 
miejskimi jest znikoma. Czy wezmą Państwo 
odpowiedzialność za zamarzanie ludzi których nie będzie stać 
na ogrzewanie zimą? A co z grzaniem obiektów zabytkowych, 
sakralnych, publicznych. Ja bym zaczął działanie od zachęt 
finansowych, a nie od przepisów nakazów i karania. Czyste 
paliwa powinny być zwolnione z wszelkich podatków (0% 
Vatu...), aby stały się bardziej atrakcyjne na rynku. A brudne 
przeciwnie - odpowiednio opodatkowane proporcjonalnie do 
zawartości zanieczyszczeń emitowanych w trakcie ich 
spalania. Do tego odpowiednie działania edukacyjne. A resztę 
rynek z czasem sam wyreguluje. 
Zapisy są tak ogólne że w zasadzie palenie ogniska, 
rozpalenie grilla, gdzie równie emitujemy ciepło podpada pod 
te zapisy, a chyba nie powinno. 

6.  A.S. Zwracam się do Państwa z prośbą o zainteresowanie właśnie 
projektowanym ursynowskim odcinkiem Południowej 
Obwodnicy Warszawy (zadanie A). Trasa S2 poprowadzona 
zostanie przez Ursynów w tunelu, ale wykonawca inwestycji 
postanowił zaoszczędzić na filtrach oczyszczających spaliny.  
Szanowni Państwo, w nawiązaniu do mojego poprzedniego e-
maila przesyłam link do nowego artykułu, który ukazał się w 
Passie z 27.07.2017. 
http://www.passa.waw.pl/artykul/ponownie-o-warszawskim-
odcinku-trasy-a-2,2074 
Ponownie proszę o zwrócenie uwagi na podwójne standardy. 
Z jednej strony państwo deklaruje konieczność walki ze 
smogiem. Z drugiej strony, inwestor nie zamierza instalować 
filtrów na odcinku S2, przebiegającym przez dużą 
warszawską dzielnicę. 

Uwag nie uwzględniono 
Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 

Uchwała na mocy art. 96 POŚ nie może określać 
ograniczeń, zakazów lub nakazów w stosunku do 
komunikacji. 
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Być może, tyle smogu ile z czasem uda się zredukować 
dzięki konsultowanej uchwale, w okolicy Ursynowa, zostanie 
dodane w rejonie południowej Warszawy, z emisji spalin z 
tunelu. Czy o to chodzi? Gdzie sens? 

7.  P.T. Proszę o rozpatrzenie następujących myśli do uchwały. 
W budynkach podłączonych do sieci gazowej lub 
ciepłowniczej zabrania się korzystania z instalacji opisanych 
w §2 pkt. 2, jeśli na terenie miejscowości gdzie znajduje się 
budynek lub w miejscowościach sąsiednich przekroczone są 
normy zanieczyszczeń powietrza. Przepisu nie stosuje się w 
przypadku wystąpienia przerw w dostawie gazu ziemnego, 
ciepła sieciowego lub energii elektrycznej. W budynkach 
podłączonych do sieci gazowniczej lub ciepłowniczej 
posiadających instalację centralnego ogrzewania zasilaną z 
tych źródeł zakazuje się eksploatacji urządzeń opisanych w 
§2 pkt. 1 (kotły CO na paliwo stałe). Przepisy powinny wejść 
w życie wraz z ogłoszeniem uchwały. 
Uzasadnienie: 
W budynkach fizycznie podłączonych do sieci cieplnej lub 
gazowej praktycznie zawsze jest zainstalowane ogrzewanie 
gazowe lub z sieci ciepłowniczej. Urządzenia z § 2 pkt. 2 czyli 
różnego rodzaju kominki spełniają wtedy funkcję rozrywkowo-
zapasową. Sieć gazowa lub ciepłownicza jest opłacalna na 
obszarach o stosunkowo gęstej urbanizacji, gdzie pojedyncza 
instalacja na paliwo stałe powoduje zatrucie powietrza dla 
znacznej ilości osób, w związku z tym korzystanie z tej 
instalacji służące rozrywce powinno być ograniczone do dni o 
dobrej jakości powietrza. Ponieważ urządzenia grzewcze na 
gaz ziemny lub ciepło sieciowe są zależne od dostawy 
odpowiednio gazu ziemnego, ciepła sieciowego lub energii 
elektrycznej, proponuje się zapis pozwalający na użytkowanie 
urządzeń zapasowych w czasie awarii sieci. W przypadku 
budynku posiadającego gotową instalację centralnego 
ogrzewania zasilaną z sieci gazowej lub ciepłowniczej nie jest 
konieczne oczekiwanie na zmniejszenie emisji z urządzeń 
opisanych w §2 pkt. 1 zgodnie z terminami z §5, gdyż te 
budynki są już technicznie gotowe do niskoemisyjnego 
ogrzewania, które można uruchomić natychmiast za pomocą 
zaproponowanego przepisu przyczyniając się do poprawy 
jakości powietrza już od momentu wejścia uchwały w życie. 

Uwag nie uwzględniono 
Wprowadzone uchwałą przepisy mają być jednolite dla 
wszystkich, proste, łatwe do interpretacji i zastosowania. 
Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych warunków itp. 
utrudniają lub wręcz uniemożliwiają ich wdrożenie i kontrolę 
stosowania.  
Zapisy dot. zakazu stosowania kominków w okresie, kiedy 
jakość powietrza jest zła są zawarte w innych aktach prawa 
miejscowego tzn. w Planach działań krótkoterminowych. 
Natomiast ani projekt konsultowanej uchwały ani takie akty 
prawa miejscowego jak Programy ochrony powietrza czy 
Plany działań krótkoterminowych nie zakazują użytkowania 
kominków w pomieszczeniach ogrzewanych gazem lub 
ciepłem sieciowym więc zapis pozwalający na użytkowanie 
takiego urządzenia w czasie awarii ogrzewania nie jest 
potrzebny. Ponadto zapis dotyczący podłączania do sieci 
ciepłowniczej lub gazowej został usunięty z projektu uchwały. 
Warunek „braku technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska dodatkowo zapis ten może być 
niezgodna z art. 32. Konstytucji RP. 



12 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

8.  M.P. W zakresie uchwały mam pewne wątpliwości/sugestie: 
Czy jako posiadacz kominka, którego sprawność wynosi 
poniżej 80%, nawet jeżeli jest on jedynym źródłem ciepła w 
domu, aby móc z niego korzystać po roku 2022 będę musiał 
go wymienić lub zastosować filtr? Jeśli tak to jaki konkretnie 
filtr, o jakich parametrach? Czy Urząd Wojewódzki przewiduje 
pomoc finansową w wymianie kominków lub kupnie i montażu 
filtra spalin? – moim zdaniem inne przepisy powinny 
obowiązywać w przypadku domów, w których kominek jest 
dodatkowym źródłem ciepła, a inne, gdy jest jedynym 
(głównym) źródłem ciepła, a właściciele domów, w których 
kominek jest głównym źródłem ciepła powinni liczyć na 
pomoc finansową w przystosowaniu go do nowych przepisów 
(pozostali korzystają z kominka dla przyjemności, więc nie 
powinni otrzymać żadnej pomocy finansowej w tym zakresie) 
Przewidujecie, iż do użytku będzie dopuszczone drewno o 
wilgotności poniżej 20%. W jaki sposób planujecie 
egzekwować ten przepis? Na rynku obecnie dostępne jest 
zarówno drewno wysuszone, jak i świeże, które następnie 
każdy logicznie i ekonomicznie myślący właściciel domu 
suszy we własnym zakresie przez co najmniej jeden rok, 
idealnie przez 2 zanim go użyje – moim zdaniem będzie to 
martwy przepis, gdyż jeśli ktoś ma ściąć własne drzewo i go 
spalić to zrobi to wtedy, kiedy będzie chciał, a nie wtedy kiedy 
będzie suche, a blokowanie sprzedaży wilgotnego drewna 
przeniesie je na czarny rynek. Natomiast edukacja i 
przypominanie o tym, albo nawet rozdawanie 
wilgotnościomierzy będzie o wiele lepszym rozwiązaniem, 
które przyczyni się do poprawy w zakresie palenia mokrym 
drewnem. Sam taki wilgotnościomierz posiadam i nie spalę 
żadnej szczapy drewna, jeżeli jej wilgotność przekracza 15% 
(najczęściej palę nimi, gdy wilgotność jest w okolicach 10% i 
mniejszej). 
Czy uchwała antysmogowa będzie obowiązywać na terenie 
całego województwa w jednakowym brzmieniu, czy np. 
bardziej restrykcyjne przepisy będą obowiązywać w 
najbardziej zanieczyszczonych miastach, a inne w obszarach 
wiejskich? – moim zdaniem w obszarach wiejskich przepisy 
powinny być znacznie mniej restrykcyjne ze względu na 
mniejszą skalę problemu i wysokie koszty dostosowania (np. 
doprowadzenia sieci ciepłowniczej lub gazowej). 

Uwag nie uwzględniono 
Jeżeli kominek spełnia wymagania Rozporządzenia Komisji 
(UE) 2015/1185 wymienione w uzasadnieniu do uchwały, to 
nie ma zastosowania zapis z § 10 pkt 3. 
Uchwała z art. 96 POŚ może określić „rodzaje lub jakość 
paliw dopuszczonych do stosowania lub których stosowanie 
jest zakazane…”, natomiast odrębne przepisy (o czym mówi 
uzasadnienie do uchwały) określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. 
Uchwała nie zabrania sprzedaży wilgotnego drewna ani 
pozyskiwania drewna z własnych zasobów, jej zapisy mają 
na celu określenie takich parametrów technicznych spalania 
paliw stałych, aby powodować jak najmniejszą emisję. 
Spalanie biomasy o wilgotności powyżej 20% jest 
nieekonomiczne i powodujące nadmierną emisję 
zanieczyszczeń do powietrza, stąd odpowiedni zapis w 
projekcie uchwały. 
Niniejsza uchwała dotyczy całego obszaru w granicach 
administracyjnych województwa mazowieckiego. Dla 
obszaru wszystkich gmin wprowadzana jest jednolita 
regulacja wyznaczająca wymagania dla instalacji i paliw 
dopuszczonych do stosowania. Jest to uzasadnione w 
szczególności tym, że pomiary jakości powietrza 
prowadzone na przestrzeni ostatnich lat przez Mazowiecki 
Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska w Warszawie 
w ramach Państwowego Monitoringu Środowiska, wskazują 
na występowanie w województwie mazowieckim wysokich 
poziomów stężeń zanieczyszczeń w powietrzu. Na 
wszystkich stałych stanowiskach pomiarowych rejestrowane 
były przekroczenia poziomu docelowego benzo(a)pirenu, a 
na licznych stanowiskach odnotowywano przekroczenia 
poziomów dopuszczalnych pyłów zawieszonych PM10 i 
PM2,5. 
Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 
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Co w przypadku kominków, które umieszczone są obecnie w 
domach, gdzie nie ma w racjonalnej odległości ani gazociągu, 
ani sieci ciepłowniczej? Gdy nagle taka sieć zostanie 
doprowadzona czy właściciele takich domów będą zmuszeni 
do zaprzestania korzystania z kominków i podłączenia do 
sieci? W moim przypadku ogrzewanie domu oparte jest na 
kominku i dystrybucji gorącego powietrza kanałami wentylacji 
mechanicznej z rekuperacją. Nie mam w domu żadnego 
grzejnika wodnego, zatem dla mnie podłączenie do sieci 
ciepłowniczej lub gazowej i rezygnacja z ogrzewania 
kominkowego równa się remontowi generalnemu o bardzo 
dużym zakresie i koszcie. Nie po to inwestowałem duże 
pieniądze, aby dom, w którym mieszkam był domem 
energooszczędnym o minimalnym zużyciu energii ze źródeł 
nieodnawialnych (mam również panele fotowoltaiczne), aby 
teraz uchwała antysmogowa wywróciła wszystko do góry 
nogami. Mam nadzieję, że przewidzieliście ustępstwa dla 
domów energooszczędnych, które i tak wyprzedzają 
przeciętne domy o dekady - moim zdaniem w obszarach 
wiejskich nawet po doprowadzeniu gazociągu lub sieci 
ciepłowniczej nie powinno być obowiązku podłączenia do niej, 
gdyż zabudowa jednorodzinna w obszarach wiejskich jest na 
tyle rozprzestrzeniona, że nie występuje tu zupełnie problem 
smogu, natomiast jeżeli już taki obowiązek miałby 
występować to tylko wtedy, gdy przystosowanie istniejącej 
instalacji ogrzewania do nowego źródła ciepła nie wiązałoby 
się z nadmiernymi kosztami i uciążliwością dla właściciela, a 
domy energooszczędne i pasywne (Ep<40) powinny być 
zwolnione z tego obowiązku lub całkowite koszty 
dostosowania powinny być pokryte przez Urząd Wojewódzki 
co najmniej w 80% jako rekompensata wydatkowanej 
wcześniej przez właściciela kwoty na sfinansowanie budowy 
domu w parametrach energooszczędności. 
Do poprzedniego maila chciałbym również dołączyć 
następującą wątpliwość: paragraf 6 projektu uchwały mówi, iż 
"dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji, które 
spełniają minimalne poziomy sezonowej efektywności 
energetycznej i normy emisji zanieczyszczeń dla sezonowego 
ogrzewania pomieszczeń określone w pkt 1 i 2 załącznika II 
do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 
kwietnia 2015 r. ...", które wg dokumentu "uzasadnienie do 

Paragraf 10 pkt 2 (obecnie pkt 3) brzmi: „3) wymagań, 
określonych w § 6, dla instalacji, których eksploatacja 
rozpocznie się przed dniem wejścia w życie uchwały, 
obowiązują od dnia 1 stycznia 2023 r., chyba że instalacje te 
będą:…”, co oznacza, że jeżeli ogrzewacz pomieszczeń nie 
będzie spełniał wymagań określonych w paragrafie 6 to musi 
spełniać wymagania określone w paragrafie 10 ust. 2 
(obecnie w pkt 3) lub być wymieniony. Z § 10 został 
wykreślony zapis dotyczący sprawności cieplnej urządzenia. 
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projektu uchwały antysmogowej" określa następujące 
wymagania: "sezonowa efektywność energetyczna nie może 
być niższa niż: 79% dla ogrzewaczy z zamkniętą komorą 
spalania wykorzystujących pellet; 65% dla ogrzewaczy z 
zamkniętą komorą spalania wykorzystujących inne paliwo niż 
pellet i dla kuchenek; 30% dla ogrzewaczy z otwartą komorą 
spalania". Można by z tego wywnioskować, iż posiadacz 
kominka z zamkniętą komorą spalania, w którym paliwem jest 
drewno, którego sprawność cieplna wynosi 71% spełnia 
stawiane wymagania i żadne działania w jego przypadku nie 
będą konieczne. Zaprzeczeniem tej tezy wydaje się jednak 
być paragraf 10 projektu uchwały: "Przepisy uchwały w 
zakresie (...) wymagań określonych w paragrafie 6 (...) 
obowiązują od dnia 1 stycznia 2023 roku, chyba, że instalacje 
te będą a) osiągać sprawność cieplną na poziomie co 
najmniej 80%". Jaka sprawność cieplna jest oczekiwana 
przez autora projektu w przypadku kominków z zamkniętą 
komorą spalania, w których spala się drewno, po 31 grudnia 
2022 r.? 65% czy 80%? Proszę o udzielenie odpowiedzi w tej 
kwestii. 

9.  S.J. Bardzo się cieszę i trzymam kciuki za uchwalenie i 
wprowadzanie w życie uchwały. 
Mam jednak dwie uwagi: 
1) dotyczącą wyszczególnienia wymagań dotyczących 
Warszawy. Wzorem uchwały dla Małopolski i Krakowa 
konieczne jest wprowadzenie bardziej restrykcyjnych 
wymogów dla Warszawy a propos jakości paliw zakazując 
spalania: 
- mułów i flotokoncentratów węglowych oraz mieszanek 
produkowanych z ich wykorzystaniem; 
- węgla brunatnego oraz paliw stałych produkowanych z 
wykorzystaniem tego węgla; 
- paliw, w których udział masowy węgla kamiennego o 
uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15%; 
- paliw zawierających biomasę o wilgotności w stanie 
roboczym powyżej 20%. 
od 1 listopada 2017 do 31 października 2019. Od 1 listopada 
2019 należałoby wprowadzić całkowity zakaz palenia węgla, 
drewna w piecach, kotłach i kominkach. 
2) terminów przejściowych wymiany kotłów na te spełniające 
wymogi klasy 5: 

Uwag nie uwzględniono 
Planowany zakaz stosowania wymienionych w uwadze paliw 
dotyczy całego województwa mazowieckiego, a więc również 
Warszawy. Zastosowano okres przejściowy dla 
wprowadzenia tego zakazu ze względu na to, że mieszkańcy 
Mazowsza przygotowali się już do okresu grzewczego.  
Problem wysokich stężeń zanieczyszczeń (pyłów, 
benzo(a)pirenu, ditlenku azotu) w szerokim centrum 
Warszawy jest spowodowany głównie emisją komunikacyjną 
(w tym obszarze praktycznie nie występuje lub występuje 
sporadycznie ogrzewanie indywidualne paliwami stałymi), a 
tego problemu nie da się uregulować uchwałą z art. 96 POŚ. 
Natomiast na obrzeżach Warszawy do osiągnięcia jakości 
powietrza zgodnej z normami wystarczającym będzie 
wymiana kotłów bezklasowych oraz 3 i 4 klasy na kotły 
spełniające wymagania „ekoprojektu”. 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
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- skróciłabym termin wymiany kotłów niespełniających 
wymogów klasy 3, 4 i 5 do końca 2021 (4 lata) 
- skróciłabym termin wymiany kotłów spełniających wymogi 
klasy 3 i 4 do końca 2025 (7 lat). 

10.  K.M. Uprzejmie proszę o mocniejszy zapis w uchwale by kontrole 
mieszkańców używających pieców i kominków mogły być 
przez służby gminne dokonywane skutecznie i w ten sposób 
by wprowadzane przepisy mogły realnie działać. 
Proszę także by zakaz palenia mokrego drewna oraz mułów, 
miałów i flotokoncentratów, a także zakaz instalowania 
nowych nie spełniających norm pieców i kominków wszedł w 
życie OD RAZU wraz z wejściem w życie uchwały 
antysmogowej dla Województwa Mazowieckiego. 

Uwag nie uwzględniono 
Zapisy dotyczące kontroli i sankcji karnych wykraczają poza 
delegację art. 96 POŚ Kwestie kontroli są regulowane innymi 
ustawami i rozporządzeniami, co zostało przedstawione w 
uzasadnieniu do uchwały. 
Zgodnie z § 10. uchwała wchodzi w życie po upływie 14 dni 
od ogłoszenia w Dzienniku Urzędowym Woj. Maz.. i dotyczy 
to zakazu instalowania kotłów i kominków nie spełniających 
norm, z wyłączeniem zapisów z § 10, w którym zapisane są 
okresy przejściowe dla wymiany kotłów zainstalowanych 
przed dniem wejścia w życie uchwały oraz okres przejściowy 
dla zakazu spalania paliw określonych w § 4. 

11.  M.P. Proszę o przyspieszenie terminu wymiany pieców węglowych 
w przypadku instalacji niespełniających wymagań w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych dla 
klasy 3, 4 lub 5 szybciej niż dopiero od 2023 roku. 
Proszę ponadto o wprowadzenie zapisu jaki mają śląska i 
małopolska uchwała antysmogowa. "każdy, kto buduje nowy 
dom lub remontuje i zamierza ogrzewać go węglem lub 
drewnem, ma obowiązek zainstalować od razu kocioł 5 klasy 
lub kominek spełniający normy eko-projektu. ( posiadanie 
elektrofiltra ) 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Zgodnie z § 5. w przypadku instalacji, o których mowa w § 2 
pkt 1 i 2, dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji  
zapewniających minimalne poziomy sezonowej efektywności 
energetycznej i normy emisji zanieczyszczeń dla 
sezonowego ogrzewania pomieszczeń określonych w pkt 1 
załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1189 z 
dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
L.2015.193.100) w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla kotłów na paliwo stałe – czyli zapis ten 
określa, że kotły na paliwo stałe instalowane po wejściu  
w życie uchwały muszą spełniać wymagania ww. 
rozporządzenia, natomiast dla kotłów już istniejących  
w paragrafie 10 zapisano okresy przejściowe.  
Zapis dotyczący instalacji zapewniających wyłącznie 
automatyczne podawanie paliwa został usunięty z zapisów 
uchwały ze względu na to, iż dopuszczenie do użytku jedynie 
kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady 
równego traktowania producentów kotłów, tym samym 
zasady stosowania uczciwej konkurencji. Ponadto przepisy 
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rozporządzenia dot. „ekoprojektu” dopuszczają również kotły 
z ręcznym podawaniem paliwa  
Zapis dotyczący podłączenia do sieci ciepłowniczej lub 
gazowej również został usunięty z zapisów uchwały. 
Warunek „braku technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska dodatkowo zapis ten może być 
niezgodna z art. 32. Konstytucji RP . 
Również dla kominków nowych i istniejących są zapisane 
wymogi (w paragrafie 6) dot. spełniania „minimalne poziomy 
sezonowej efektywności energetycznej i normy emisji 
zanieczyszczeń dla sezonowego ogrzewania pomieszczeń 
określone w pkt 1 i 2 załącznika II do Rozporządzenia 
Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 2015 r. w sprawie 
wykonania dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
2009/125/WE (Dz. U. UE L.2015.193.1) w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla miejscowych 
ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe. 

12.  P.W. Przede wszystkim bardzo dziękuję gminie za przesłanie mi 
projektu uchwały. 
Chciałbym w tym miejscu podkreślić , że jestem w stałym 
kontakcie z Panią Wójt -Jolantą Batycką – Wąsik i wspólnie 
staramy się znaleźć rozwiązanie, które poprawi jakość 
powietrza na terenie gminy – a w szczególności Magdalenki. 
Gmina Lesznowola jest gminą niezwykle przyjazną 
mieszkańcom i pozytywne zmiany, które tu nastąpiły w ciągu 
tych ponad 20 lat są widoczne na każdym kroku. Sposób w 
jaki Pani Wójt zarządza gminą jest godny naśladowania – 
wszyscy pracownicy gminy , bez względu na rodzaj 
załatwianej tu sprawy, są niezwykle pomocni i przyjaźni. 
Jestem mieszkańcem Magdalenki od 22 lat i jednym z 
głównych powodów przeprowadzki z Warszawy była chęć 
mieszkania w miejscu z czystym powietrzem. Niestety, od 
ponad 2 lat mój najbliższy sąsiad zaczął ogrzewać dom paląc 
węglem (o ironio – ekogroszkiem – ktoś z marketingu, kto tak 
nazwał węgiel od kopalni powinien dostać Nobla). W związku 
z tym, przez 8 miesięcy zamiast zapachu lasu mam w 
powietrze smród spalenizny wraz z trującymi PM10, PM2,5 i 
benzopirenem. Do tej pory sąsiad ogrzewał dom gazem. 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała w myśl art. 96 POŚ może określić: 
„1) granice obszaru, na którym wprowadza się ograniczenia 
lub zakazy, o których mowa w ust. 1; 
2) rodzaje podmiotów lub instalacji, dla których wprowadza 
się ograniczenia lub zakazy, o których mowa w ust. 1; 
3) rodzaje lub jakość paliw dopuszczonych do stosowania 
lub których stosowanie jest zakazane na obszarze, o którym 
mowa w pkt 1, lub parametry techniczne lub rozwiązania 
techniczne lub parametry emisji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw, dopuszczonych do stosowania na 
tym obszarze.” i takie zapisy są proponowane.  
Zapis § 5 zapewnia, że budynki (mieszkania) ogrzewane 
paliwem stałym, w których przed dniem w życie uchwały nie 
zainstalowano kotłów spełniających wymagania klasy 5 lub 
„ekoprojektu”, będą musiały kotły te wymienić. Jednakże 
usunięto zapis §5 pkt. 3, gdyż warunek „braku technicznych 
lub ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu 
budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 



17 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Oferowałem, że kupię mu nowy piec gazowy – niestety 
odrzucił ofertę. Pani Wójt chciała osobiście z nim 
porozmawiać, ale i tę ofertę odrzucił. Pragnę nadmienić , że 
posiada doprowadzoną do wewnątrz domu instalację gazową. 
Dlaczego opisuję tę historię ? Dlatego, że lepiej będzie 
obrazowała mój komentarz do uchwały. Pierwszą moją 
uwagę po przeczytanie projektu uchwały jest fakt, że nic ona 
nie zmieni. Uchwała daje możliwość palenia określonymi 
rodzajami węgla albo biomasą o określonej wilgotności. 
Chciałbym zapytać, kto to będzie sprawdzał, czy w węglu 
którym ktoś pali jest powyżej 15% uziarnienia od 0 -3 mm 
albo czy drewno ma wilgotność 20%? 
To są proszę Państwa zapisy, których nikt nie będzie 
egzekwował. ! NIE MA NIC GORSZEGO NIŻ PRAWO 
KTÓREGO NIKT NIE EGZEKWUJE BO WTEDY NIKT GO 
NIE SZANUJE !! 
A tak to niestety będzie wyglądało. 
Uważam , że w miejscowościach takich jak Magdalenka, 
gdzie od dawna jest infrastruktura (gaz na każdej ulicy) 
powinien być obowiązek ogrzewania domów gazem. 
Identycznie jak z kanalizacją – jeśli jest kanalizacja należy z 
niej korzystać a nie wylewać ścieków do ziemi – prawda ? 
Jeśli mieszkam w Warszawie w bloku i mam centralne 
ogrzewanie to zgadzam się na to, a nie wystawiam „ kozę „na 
węgiel na balkon i tym ogrzewam mieszkanie bo taniej. 
To dlaczego w Magdalence ma być inaczej ? 
W sprawie palenia w kominkach, które są w każdym niemal 
domu w Magdalence – tu uważam nie da się tego zabronić. 
Jedyne , co można zrobić to edukować poprzez wysyłanie 
oficjalnym kanałem urzędowym pism z gminy do każdego 
domu pisma wraz z badaniami, jak bardzo szkodliwe jest 
palenie w kominku dla osób wewnątrz w domu. 
Według badań, już po pół godzinie stężenie PM (przy 
zamkniętym kominku ) przekracza 200 ug/m3 – przy tym 
poziomie w miastach była darmowa komunikacja!. (norma jak 
Państwo pisali w piśmie to 25ug ) . 
Każde otwarcie drzwi i dorzucenie drewna do podniesienie 
poziomu o kolejne 50ug/m3ug!!! I to przy zamkniętym 
kominku. A jak jest przy otwartym – możecie sobie Państwo 
dopowiedzieć sami. 

Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP. 
Kwestie odłączania się od sieci gazowej lub ciepłowniczej 
wykraczają poza zakres uchwały i powinny być regulowane 
zapisami w miejscowych planach zagospodarowania 
przestrzennego. 
Uchwała „antysmogowa” jest rozwiązaniem systemowym, 
które ma być wdrażane przez wiele lat, a pomóc ma w tym 
edukacja ekologiczna, dopłaty do wymiany kotłów, ale i 
kontrole i kary finansowe, które regulowane są zapisami w 
innych ustawach i rozporządzeniach. 
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Ludzie o tym nie wiedzą. Jak ja im to mówię – uważają mnie 
za nieszkodliwego wariata. Dlatego edukacja z poziomu 
urzędu to jedyne rozwiązanie. 
Świetną pracę edukacyjną wykonuje Pani Dominika Wantuch 
i Pan Jakub Chełmiński z Gazety Wyborczej. Niestety jest to 
mało popularna gazeta wśród ludzi palących węglem – oni 
raczej czytają gazetki, które „brudzą” a tam nie ma takich 
informacji. 
Podsumowując: 
- uchwała w proponowanym kształcie niczego nie zmieni 
- należy wprowadzić nakaz ogrzewania domów gazem w 
miejscach gdzie infrastruktura na to pozwala (nasza gmina 
wspiera finansowo zakup pieca gazowego) 
- tam gdzie takiej infrastruktury nie ma trzeba zezwolić na 
korzystanie tylko z nowoczesnych pieców na paliwa stałe ale 
tak to sformułować , aby można to było skontrolować 
- kominki domowe – tu tylko edukacja – żadne zakazy nie 
pomogą bo nikt tego nie sprawdzi. 
- miejscowości takie jak Magdalenka , leżące na terenie 
obszaru parku krajobrazowego, objąłbym dodatkową 
ochroną. Jeśli się mieszka na terenie takiej wyjątkowej natury 
powinny się z tym wiązać pewne obowiązki i ograniczenia 
chroniące tę naturę. 
Na koniec chciałbym życzyć Państwu odwagi w 
podejmowaniu tak ważnych decyzji. Tu chodzi o nasze 
zdrowie. 
Nie bójcie się niezadowolenia społeczeństwa, jak piszecie. 
Jeśli im to wyjaśnicie i będziecie z ludźmi rozmawiać to to 
zrozumieją. 
Argumenty są po naszej stronie. Na przystankach nie wolno 
palić papierosów a w majestacie prawa truć innych paląc 
węglem przez 8 miesięcy można ? 
Kiedyś papierosy ludzie palili w restauracjach a nawet w 
samolotach ! Czy ktoś sobie to dzisiaj wyobraża ? tak samo 
musi być z węglem !!!! 

13.  S.K. Jestem kategorycznie przeciwny w całości przedstawionemu 
projektowi tzw. „uchwały antysmogowej”. Treści w niej 
zawarte to klasyczny przykład nieodpowiedzialnego 
woluntaryzmu nie liczącego się realiami w jakich żyje polskie 
społeczeństwo. 

Uwag nie uwzględniono 
Władze samorządowe Mazowsza kierując się przede 
wszystkim troską o zdrowie społeczeństwa podjęły prace nad 
uchwałą z art. 96 POŚ, tzw. „antysmogową”. Ma ona na celu 
doprowadzenie do poprawy jakości powietrza, tak aby 
poprawić jakość życia mieszkańców Mazowsza i zmniejszyć 
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Nakłada się obowiązek zakładania kosztownych instalacji i 
używania kosztownego paliwa zgodnie z 
"zachodnioeuropejskimi normami" ale nie bierze się pod 
uwagę, że społeczeństwo polskie nie zarabia na zachodzie 
Europy tylko w Polsce i nie ma na to środków. Ta uchwała to 
karygodny przykład myślenia życzeniowego, nie mającego nic 
wspólnego z warunkami życia w Polsce. Tylko oderwani od 
społeczeństwa urzędnicy mogli coś takiego wymyślić. W 
kolejnych wyborach jako obywatele "podziękujemy" takim 
władzom województwa mazowieckiego za to brutalne i 
bezmyślne lekceważenie realnie istniejących warunków. 

koszty jakie społeczeństwo ponosi w związku z chorobami 
spowodowanymi złą jakością powietrza. Ponieważ głównym 
źródłem zanieczyszczeń do powietrza jest ogrzewanie 
indywidualne domów i mieszkań paliwami stałymi, ale 
również odpadami, to konstytucyjnym obowiązkiem władz 
samorządowych jest stworzenie takich warunków prawnych, 
aby sytuacja uległa poprawie. 
Jeżeli ogrzewamy mieszkanie piecem, który ma sprawność 
30% oraz paliwem (drewnem, niskiej jakości węglem), 
którego wartość opałowa wynosi 10-14 MJ/kg, a następnie 
zmienimy ten piec (z dopłatą) na piec o sprawności 69-70% 
(2 razy wyższą) i będziemy w nim palić węglem o wartości 
opałowej 26 MJ/kg (ok. 2 razy wyższą), to żeby uzyskać tę 
samą temperaturę będziemy mogli spalić ok. 4 razy mniej 
paliwa. Tak więc koszt zmodernizowanego ogrzewania 
będzie zapewne niższy, w całym sezonie grzewczym, niż 
koszt starego ogrzewania.  

14.  A.P. Odnośnie § 11: uchwała powinna wejść w życie, z dniem 1 
października, październik jest już miesiącem niskiej emisji 
- muły, floty, najdrobniejszy miał, węgiel brunatny powinny 
być dopuszczone do spalania w instalacjach przemysłowych, 
które mają odpowiednio wysokie, spełniające normy 
zabezpieczania, szczególnie zaawansowane eko-filtry, co 
będzie działało na korzyść sprzedawców węgla. 
W przypadku Legionowa, którego jestem mieszkańcem, 
mamy 3 000 domów jednorodzinnych, które używają rożnego 
rodzaju pieców i kominków, które powodują rekordową emisję 
pyłu 2.5 na skalę Mazowsza. 
Należy zaznaczyć, iż Legionowo jest najgęściej zaludnionym 
miastem w Polsce, co w połączeniu z powyższym zdaniem 
powinno oznaczać specjalne traktowanie i w związku z tym 
propozycja:  
- od 2018 roku (nie 2023) wszędzie gdzie istnieje możliwość 
podłączenia się do sieci gazowej, powinna nastąpić 
obowiązkowa wymiana na piec gazowy, który powinien być 
głównym źródłem ogrzewania. W tym celu można korzystać z 
lokalnej dotacji, która umożliwia wymianę pieca na gazowy 
bez kosztów (8000 zł dofinansowania na piec i 2 tys zł 
dofinansowania na przyłącze gazowe). W połączeniu z 
odroczonym terminem płatności dla wykonawcy, oznacza to, 

Uwag nie uwzględniono 
Ze względów proceduralnych uchwała może wejść w życie 
najszybciej w listopadzie 2017 r. 

Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Jeżeli w Legionowie funkcjonuje lokalny program dotacji, to 
zapis § 5., powinien w znacznym stopniu zachęcić 
mieszkańców do korzystania z dotacji i tam gdzie to możliwe 
do wymiany kotłów węglowych na gazowe. 

Zapis dotyczący instalacji zapewniających wyłącznie 
automatyczne podawanie paliwa został usunięty z zapisów 
uchwały ze względu na to, iż dopuszczenie do użytku jedynie 
kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady 
równego traktowania producentów kotłów, tym samym 
zasady stosowania uczciwej konkurencji. Ponadto przepisy 
rozporządzenia dot. „ekoprojektu” dopuszczają również kotły 
z ręcznym podawaniem paliwa Zapis dotyczący podłączenia 
do sieci ciepłowniczej lub gazowej również został usunięty z 
zapisów uchwały. Warunek „braku technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu 
budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
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że każdy mieszkaniec może mieć piec gazowy za darmo, a 
dodatkowo nie musi inwestować swojej kwoty. 
- palenie w kominkach niespełniających norm unijnych oraz 
nieodpowiednio wysuszonym drewnem powinno być 
zabronione w okresie o największym natężeniu smogu i 
pogody niżowej - na urzędzie powinna spoczywać 
odpowiedzialność informowania o tym mieszkańców poprzez 
dostępne systemy komunikacji 
W załączniku dokument, który stworzyłem sam i wrzucam do 
skrzynek mieszkańców. 
Załączam również wszystkie formalne dokumenty ze strony 
urzędu miasta. 

gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
dodatkowo zapis ten może być niezgodna z art. 32. 
Konstytucji RP . 

Palenie w kominkach w okresach gdy przekroczone są 
poziom informowania bądź alarmowy pyłu zawieszonego 
PM10 jest zapisane w innym akcie prawa miejscowego tj. w 
Planie działań krótkoterminowych. 

15.  N.K. Uprzejmie proszę o skrócenie zapisanych w projekcie 
uchwały terminów na wymianę starych pieców węglowych. 
Województwo małopolskie dla przykładu mając około 500 tys. 
pieców do wymiany czyli więcej niż na Mazowszu , piece 3 i 4 
klasy będzie wymieniać do 2027 roku a mazowieckie o rok 
dłużej, do 2028 roku. 
Proszę też o nakaz w uchwale by w nowo budowanych czy 
remontowanych domach (jeśli ktoś chce używać tych źródeł 
ogrzewania) był obowiązek instalacji od razu tylko 
spełniającego normy jakości pieca węglowego minimum 5 
klasy lub kominka ( wyposażonego w elektrofiltr) 
Uważam też podobnie jak naukowcy i organizacje społeczne, 
że jeśli chodzi o dopuszczony do użytkowania węgiel to 
dopuszczalny poziom siarki powinien wynosić 
maksymalnie 0.6 %, poziom popiołu maksymalnie 8 % , a 
wilgotność węgla maksymalnie 10 %. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Należy wziąć pod uwagę, iż sytuacja aerosanitarna 
województwa małopolskiego jest znacznie gorsza niż 
województwa mazowieckiego oraz to, że w województwie 
małopolskim uchwała została przyjęta w styczniu 2017 r., a 
więc prawie rok wcześniej niż będzie w województwie 
mazowieckim, więc mieszkańcy Małopolski i Mazowsza mają 
praktycznie tak samo długi okres na przygotowanie się do 
przeprowadzenia koniecznych inwestycji. 
Terminy przejściowe odnoszą się wyłącznie do instalacji, 
których eksploatacja rozpoczęła się przed dniem wejścia w 
życie uchwały. Oznacza to, że dla instalacji, których 
eksploatacja rozpoczyna się po terminie wejścia w życie 
uchwały obowiązują zapisy paragrafu 5 i 6, czyli kotły i 
kominki muszą spełniać wymagania odpowiednich 
rozporządzeń KE. 

16.  A.S. Chciałbym zwrócić uwagę na ważny aspekt uchwały 
Palenie najgorszym węglem w najgorszym kotle to emisja 
pyłu 1180 mikrog/m3 
Spalanie dobrego węgla w kotle piątej klasy to emisja pyłu 40 
mikrog/m3 
A jak to wygląda w przypadku kominków? 
Spalanie w nich mokrego drewna to emisja pyłu aż 2180 
mikrog/m3 

Uwag nie uwzględniono 
W projektowanej uchwale w § 6 są zawarte zapisy dot. 
instalacji nowych kominków (po dniu wejścia w życie 
uchwały). Muszą one spełniać minimalne poziomy 
sezonowej efektywności energetycznej i normy emisji 
zanieczyszczeń dla sezonowego ogrzewania pomieszczeń 
określone w Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 
24 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
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Suche drewno w kominku emituje natomiast aż 1350 
mikrog/m3 a więc więcej niż odpady węglowe spalane w 
starym bezklasowym kotle. 
Kominki odpowiadają za zanieczyszczenie powietrza tak 
samo jak stare kotły węglowe. 
Nieekologiczne kominki także służą do normalnego i stałego 
ogrzewania -nawet w blokach mieszkalnych- a często 
wrzucane są do nich niestety plastikowe butelki czy śmieci. 
Chciałbym więc zgłosić uwagę by w uchwale anty-smogowej 
dla województwa mazowieckiego były zawarte mocne 
regulacje dotyczące zakazu montowania niespełniających 
norm kominków a odnośnie tych już istniejących 
wprowadzono nakaz doposażenia ich w elektrofiltr. 
Ponadto gdyby nakaz wymiany nie spełniających norm 
kominków wcale nie został zapisany w uchwale ( na równi z 
nakazem wymiany starych pieców węglowych) uchwałę po jej 
zaskarżeniu bardzo łatwo unieważniłby Wojewódzki Sąd 
Administracyjny. 
Proszę też o wprowadzenie ograniczenia w stosowaniu węgli 
typu wyższego niż 33. 
Są to węgle koksujące, niezdatne do spalania w domowych 
kotłach, ponieważ przy spalaniu sklejają się, pęcznieją ale 
przede wszystkim produkują wielkie ilości trudnopalnych 
smolistych gazów. 
Powinny być potraktowane na równi z mułami, flotami i 
mokrym drewnem. 

L.2015.193.1) w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na 
paliwo stałe. 
Natomiast paragraf 10 pkt 2 (obecnie pkt 3) określa 
wymagania dla istniejących kominków  
Zapis dot. sprawności cieplnej na poziomie co najmniej 80% 
został wykreślony z projektu uchwały, gdyż dla większości 
kominków istniejących osiągnięcie takiej sprawności nie jest 
możliwe.  

Węgiel typu 34 i więcej, to węgiel wysokokaloryczny, 
przeznaczony głównie dla celów przemysłowych (koksownie) 
i innych specjalnych. Nie jest on stosowany w ogrzewaniu 
indywidualnym. 

17.  R.W. Popieram w całości zapisy uchwały antysmogowej, jednak 
mam jedno pytanie: czemu zadania kontrolne oraz sankcje 
nie są wpisane w treści uchwały, a jedynie w uzasadnieniu do 
projektu? Sama statystyka pobrań dokumentów mówi, że do 
dnia dzisiejszego uchwałę ściągnięto 687 razy, a 
uzasadnienie jedynie 310 razy, czyli sankcje nie będą znane. 
Obawiam się, że taka „bezzębna” uchwała nie odstraszy 
nikogo od spalania śmieci w istniejących kotłach ani nie skłoni 
do szybszej wymiany pieca. 

Uwagi nie uwzględniono 
Uchwała antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), odrębne przepisy 
określają kto może i powinien kontrolować stosowanie 
przepisów oraz w jaki sposób. Informacja na ten temat jest 
zawarta w uzasadnieniu do projektu uchwały. 

18.  P.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
1. popieram wprowadzenie do uchwały jednolitej regulacji na 
terenie całego województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2. oczekuję, że uchwała zostanie szybko przyjęta i znajdą się 
w niej zapisy umożliwiające egzekwowanie jej wymogów we 
wszystkich mazowieckich gminach. 

19.  L.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Mam astmę i w okresie zimowym moja choroba pogarsza się i 
wymaga drogich leków. Dlatego bardzo ważne są dla mnie 
działania na rzecz poprawy jakości powietrza. 
Uważam, że ustawa antysmogowa jest ważna i niezwykle 
potrzebna. W wielu miejscach na Mazowszu powietrze zimą 
jest tragicznej jakości. Mam nadzieję, że zostanie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i będzie 
egzekwowana we wszystkich gminach. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

20.  L.A.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram projekt uchwały. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

21.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
1. Zależy mi na jakości powietrza w Warszawie. 2. Nie chcę 
chodzić zimą w maseczce i zastanawiać się do wdycham. 3. 
Cieszę się z powstania projektu uchwały antysmogowej dla 
całego województwa i mam nadzieję, że wpłynie to 
pozytywnie na jakość powietrza w Warszawie. Popieram ten 
projekt. 
Jednocześnie, zastanawiam się jakimi środkami dysponuje 
Sejmik i Urząd, żeby wyegzekwować od gmin województwa 
skutecznego przestrzegania zakazu paliw wymienionymi w 
projekcie paliwami? Jak Państwo planują o to zadbać, 
wiedząc, że tylko 30 gmin zadeklarowało, że ma do tego 
dedykowane służby ? 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

22.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
- za kilka tygodni niebezpieczny stopień zanieczyszczenia 
powietrza stanie się jednym z najważniejszych problemów 
- samochody i spalanie odpadów w piecach znowu będą 
grozić NAM WSZYSTKIM narażeniem zdrowia 
- bez uregulowań instytucjonalnych i ich bezwzględnego 
egzekwowania nic się nie poprawi. Będzie gorzej, tysiące 
samochodów z silnikami diesla ( tanio kupowane na 
zachodzie) będą wjeżdżać do Polski. Kto zapewni skuteczną 
kontrolę filtrów w tych samochodach? Nagminnie są 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, spalania odpadów 
(zakaz spalania odpadów wynika z Ustawy o odpadach 
(Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30 ust. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami) 
ani edukacji ekologicznej.  
Kampania informacyjna dot. uchwały antysmogowej oraz 
edukacja dot. niskiej emisji jest prowadzona obecnie przez 
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usuwane. - spalanie śmieci w prywatnych piecach. Na Helu 
krąży anegdota, prawdziwa i gorzka: Śmieci dzielą się na te 
spalane w ciągu dnia i tylko w nocy, wtedy nie widać 
czarnego dymu. Mandaty? symboliczne i rzadko 
egzekwowane - czyli regulacja [prawna, pomoc w zamianie 
pieców na mniej trujące i ścisła kontrola. A przede wszystkim 
edukacja : Trucicielu, trujesz się sam i swoje dzieci też! 

Urząd Marszałkowski i inne samorządy i będzie prowadzona 
nadal. 

23.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
1. Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
2. Oczekuję od Państwa monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza, a gdyby podjęte kroki nie były wystarczające, to 
podjęcie dalszych 
3. Mam nadzieję, że zwrócą Państwo uwagę na to, że brak 
ustaw antysmogowych zabija nas i nasze urodzone i jeszcze 
nienarodzone dzieci!!! Wpływa też niszcząco na osoby 
starsze - naszych Rodziców i Dziadków!!! 
To nie jest ustawa na której można oszczędzać. 
Mam nadzieję, że w Państwa gronie spotkałam osoby 
myślące, dbające o przestrzeganie 5-ego przykazania: NIE 
ZABIJAJ i troszczące się z racji zajmowanego stanowiska o 
swoich współobywateli. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

24.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
W pełni popieram przedstawiony projekt. Mam nadzieje że 
jest to pierwszy ale ważny krok pozwalający poprawić jakość 
powietrza. Tylko jednolite zasady ograniczenia 
zanieczyszczenia powietrza na większym obszarze mogą 
przynieść pozytywne zmiany. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

25.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
- oczekuję, że uchwała wprowadzi jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa i nie będzie żadnych wyjątków, 
- oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Przez 
skuteczne egzekwowanie rozumiem zbudowania i zakupienie 
stacji monitoringu (w tym mobilnych), które będą online'owo 
przekazywały dane do ogólnie dostępnych stron 
internetowych, 

Uwag nie uwzględniono 
Kwestia zakupu stacji monitoringu oraz monitorowania 
jakości powietrza nie należy do kompetencji Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego, tylko Państwowej Inspekcji 
Ochrony Środowiska. 
Straż Miejska i Policja mają kompetencje do kontroli 
przestrzegania zapisów ustawy antysmogowej.  
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- oczekiwanie, że powstaną specjalne grupy (lub zostaną 
wyposażone w dodatkowe kompetencje Straż Miejska/ 
Policja/?) które będą mogły wiarygodnie sprawdzać czym się 
pali w piecach a w razie wykrycia nadużycia wręczać 
mandaty, 
Oczekuję, że Uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Mam swoje 55+ i od kilku lat jestem alergikiem skóra, oczy 
oraz podrażnienia dróg oddechowych, Nie będę się 
rozpisywać jak w okresie zimowym te pyły wpływają na moje 
zdrowie i kieszeń (wizyty u lekarza, koszty leków oraz koszty 
absencji w pracy. Ten smog ZABIJA. 

26.  T.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam na Ursynowie. Bardzo często wychodząc na 
balkon okazuje się, że nie mogę na nim posiedzieć, bo 
"zapach" powietrza jest bardzo nieprzyjemny, widać wyraźnie 
,że w powietrzu unosi się "mgła" ( smog ). 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

27.  P.Z. Zmiany idą moim zdaniem w słusznym kierunku. Uważam 
jednak, że okresy przejściowe dla instalacji, których 
eksploatacja rozpocznie się przed dniem 1 listopada 2017 r., 
powinny być krótsze. Ponieważ chodzi o zdrowie 
mieszkańców, potrzebujemy bardziej radykalnych działań, 
które zapewnią poprawę jakości powietrza w krótszym czasie. 

Uwagi nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

28.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi. Smog dotyka 
mnie bezpośrednio, zimą nie jestem w stanie wyjść z dziećmi 
na spacer, czy nawet otworzyć okna - mieszkam w okolicy, do 
której dociera smog z warszawskiego Targówka. Zależy mi, 
by uchwała była przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana. Dla naszego 
wspólnego dobra. 
Argumenty finansowe - mniej zachorowań na raka, astmę i 
alergie, to mniejsze środki wydane na leczenie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

29.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Nareszcie, po latach zamiatania problemu pod dywan, 
obywatele i samorządowcy przez nich wybrani PROBLEM 
SMOGU chcą zacząć praktycznie rozwiązywać. Świadomość 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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społeczna na tym polu osiągnęła już taki poziom, że można 
oczekiwać wsparcia dla dobrej ustawy zmierzającej do 
poprawy jakości powietrza, którym oddychamy. 
Szybkie uchwalenie Ustawy, a potem skuteczna jej egzekucja 
i monitorowanie poziomu zanieczyszczeń z konsekwentnymi 
karami za jej łamanie (jednakowymi dla wszystkich, bez 
wyjątków) przyniesie Mazowszu lepsze powietrze. 
Zdecydowanie popieram uchwalenie Ustawy. Tępione 
(dlaczego korzyści niewielkiej grupy górników przeważają nad 
interesem ogółu?!) przez obecny rząd ekologiczne podejście 
do naszego środowiska wymaga stanowczego 
przeciwdziałania ze strony obywateli widzących dalej, niż 
najbliższe wybory (jeśli będą). 

30.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Ostatnia zima na Mazowszu, a w szczególności w Warszawie 
i okolicznych miastach, okazała się bardzo obfita w 
zanieczyszczenie powietrza na poziomie wielokrotnie 
przewyższającym dopuszczalne normy w większości krajów 
europejskich. 
Konieczne jest przyjęcie w tym roku kalendarzowym uchwały 
Sejmiku Wojewódzkiego skutkujące radykalnym obniżeniem 
emisji szkodliwych zanieczyszczeń. 
Popieram całkowicie projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego monitorowania 
wpływu nowych regulacji na stan powietrza, a w przypadku 
gdyby okazały się one niewystarczające oczekuję podjęcia 
dalszych kroków. 
Pracuję od lat w ścisłym centrum Warszawy, przy jednej z 
najruchliwszych ulic. Uciążliwości związane z emisją 
zanieczyszczeń komunikacyjnych są przeze mnie 
odczuwalne i z pewnością mają spory wpływ na stan mojego 
zdrowia. W jeszcze większym stopniu zagrożenie zdrowia i 
życia dotyczy osób chorych, starszych, kobiet w ciąży i dzieci. 
Zanieczyszczenia komunikacyjne doskwierają osobom 
przebywającym stale w centrum miasta przez cały rok, w 
sezonie zimowym nakładają się na nie dodatkowo 
zanieczyszczenia związane z sezonem grzewczym. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Jeżeli nadal będziemy tolerować tak duże przekroczenia 
dopuszczalnych stężeń w powietrzu szkodliwych substancji, 
to tysiące osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Zdrowie 
mieszkańców jest najważniejsze, stanowi priorytet względem 
kwestii finansowych. 

31.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Wyrażam zdecydowane poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej i oczekuję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze 
w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Bez 
czystego powietrza przez większą część roku bardzo trudno 
jest dbać o własne zdrowie i raczej myślę o wyprowadzeniu 
się w czystsze rejony Europy iż o wspieraniu swoimi 
podatkami i działaniami lokalnie, w mieście, w którym 
mieszkam. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

32.  G.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mamy niepowtarzalną szansę, aby 
Mazowsze stało się przykładem dla całego kraju, abyśmy 
wszyscy mogli zdrowo oddychać i dłużej żyć w przyjaznym 
środowisku. 
Proponuję aby potraktować ten temat jako priorytet i najlepiej 
zająć się nim niezwłocznie po konsultacjach. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

33.  I.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
W pełni popieram projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze w tym roku i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy naszego 
województwa. 
Oczekuję również, że Urząd będzie pilnie monitorował wpływ 
regulacji na stan powietrza i gdyby zakazy okazały się 
niewystarczające, podejmie odpowiednie kroki. 
Na początku tego roku w styczniu z powodu wyjątkowo 
intensywnego smogu w Warszawie, zmarła moja ukochana 
Ciocia, która cierpiała na przewlekłą chorobę obturacyjną 
płuc. Była do tej choroby zaadoptowana i mogłaby żyć 
spokojnie jeszcze kilka dobrych lat, gdyby nie smog, który 
spowodował dekompensację, niewydolność oddechową i 
śmierć w ciągu zaledwie kilku dni. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Dlatego osobiście jestem zainteresowana zrobieniem 
wszystkiego, co w naszej mocy, żeby takie tragedie się NIE 
ZDARZAŁY !!!!!!!!!!!!!!!! 

34.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

35.  W.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

36.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Proszę Państwa, czy naprawdę nie zdajecie sobie sprawy z 
tego jak potworne spustoszenie w naszych organizmach 
czyni to czym oddychamy? Skąd potem zdziwienie o 
wzrastającej fali nowotworów, przedwczesnych śmierci? Jak 
możecie pozwalać na rozwój przemysłu węglowego w tym 
kraju? 
Oczekuję od Państwa zdecydowanych działań w kwestii 
stanu powietrza. Monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza oraz to, że uchwała będzie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. 
Proszę o ochronę zdrowia w tym względzie nas wszystkich 
jak i przyszłych pokoleń. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

37.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

38.  T.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zdrowie mieszkańców miast i wsi jest najważniejsze, bo 
większe koszty związane z ochroną środowiska (nie próbuję 
nawet twierdzić, że to nie jest wydatek w budżetach gmin czy 
firm) to jedna w dalszym ciągu mniejsze wydatki na zdrowie, 
krótsze kolejki do specjalistów. Lepiej jest zapobiegać niż 
leczyć! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

39.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” 
to wyziewy powstałe w wyniki opalania lokali niepodłączonych 
do sieci ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada 
ona za ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w 
powietrzu i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. Ten 
problem można ograniczyć, wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję też od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

40.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

41.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

42.  P.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

43.  Ł.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

44.  R.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

45.  S.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

46.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

47.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na przyjęcie uchwały i 
egzekwowanie jej przepisów. Zależy mi na poprawie jakości 
powietrza, zwłaszcza, że jesienią ma przyjść na świat moje 
dziecko. Chciałabym, by jego pierwsze spacery w życiu 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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odbywały się w przyjaznym środowisku, a nie przy 
wielokrotnie przekroczony normach stanu powietrza. 
Proszę zatem o przyjęcie uchwały, egzekwowanie przepisów, 
kontrolowanie jakości powietrza i działań zmierzających do 
jego poprawy. 

48.  I.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

49.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

50.  S.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

51.  M.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

52.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

53.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

54.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

55.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

56.  M.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, wprowadzających jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa mazowieckiego. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Jako mieszkaniec województwa oczekuję, że Mazowiecki 
Urząd Marszałkowski będzie monitorował wpływ regulacji na 
stan powietrza i podejmie dalsze niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Mam nadzieję że jedynie złym wspomnieniem będzie 
ubiegłoroczna zima, którą z powodu smogu mój trzyletni syn 
de facto przesiedział w domu i przedszkolu. 

57.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje gorące poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Są krokiem w dobrą stronę, a należy 
moim zdaniem zrobić jeszcze więcej. 
Mam małą córeczkę, która zimą nie mogłam tygodniami 
wychodzić na dwór z powodu wielokrotnie przekroczonych 
norm zanieczyszczenia powietrza. Chcę dla niej i dla mojej 
rodziny czystego powietrza w Warszawie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

58.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

59.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

60.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

61.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

62.  M.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

63.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

64.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

65.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie, jako mieszkaniec Warszawy chciałbym 
wyrazić oczekiwanie, że uchwała zostanie w tym roku 
przyjęta przez Sejmik Wojewódzki i skutecznie 
wyegzekwowana przez gminy województwa mazowieckiego. 
Chciałbym również prosić o prowadzenie monitoringu wpływu 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Kwestia smogu jest dla mnie, jako astmatyka, szczególnie 
istotna. Brak możliwości spędzania czasu poza domem, bez 
narażania się na ryzyko pogorszenia zdrowia płuc jest 
deprymująca. Nie może być tak, że przez kilka miesięcy w 
roku nie mogę swobodnie korzystać ze środowiska, 
spacerować po mieście. Badania naukowe jednoznacznie 
wskazują na przyczyny powstawania smogu w polskich 
miastach i uważam, że projektowana uchwała może nam, 
jako mieszkańcom Mazowsza w tym pomóc. 

66.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Proszę myśleć długofalowo o przyszłości moich i swoich 
dzieci. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

67.  S.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem osobą w starszym wieku, mieszkańcem Bródna w 
Warszawie, i od 36 lat obserwuję pogarszające się powietrze 
w okresie wilgotnej jesieni i w zimie, nawet w bezchmurne 
dni. 
To musi mieć fatalne skutki dla małych dzieci, które matki 
wywożą w wózkach do naszego parku. 
Proszę nasze władze lokalne o zwrócenie uwagi na punkty 
zawarte w Apelu organizacji obywatelskiej. 
Przy okazji dziękuję za realizowanie postulatów z budżetu 
partycypacyjnego. Początkowo myślałem, że to jedna wielka 
ściema, ale szybko okazało się, że władze lokalne nas 
słuchają. Moje postulaty, są "zwycięskie", mimo że głosuję 
np. na parking, choć nie korzystam z samochodu. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

68.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Czas zacząć działać, póki jeszcze 
mamy czas. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

69.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu Uchwały 
Antysmogowej przekazuję moje poparcie dla zawartych tam 
rozwiązań. Mam nadzieję, że Uchwała będzie przyjęta w tym 
roku i, co najważniejsze, skutecznie egzekwowana przez 
władze samorządowe. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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W imieniu całej swojej rodziny, w której wszyscy (w tym 2 
dzieci) cierpimy na przewlekłe choroby układu oddechowego, 
oczekuję skutecznego monitorowania stanu powietrza i 
zapewnienia, że wszystkie normy czystości są rygorystycznie 
przestrzegane. 

70.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

71.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

72.  T.I. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

73.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

74.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

75.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

76.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

77.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

78.  B.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

79.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

80.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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81.  W.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jest bardzo ważne dla mnie i mojej rodziny, aby zostały 
wprowadzone i egzekwowane zakazy palenia substancjami 
niskiej jakości, które powodują niską emisję. Chcę, by moje 
dziecko mogło zimą bezpiecznie bawić się na dworze. 
Liczę również na to, że udostępniana będzie informacja z 
pomiarów w poszczególnych dzielnicach Warszawy oraz 
każdej gminie, tak żeby ludzie mogli świadomie decydować o 
wychodzeniu na zewnątrz. 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Informacje dot. wyników pomiarów zanieczyszczeń powietrza 
znajdują się na stronie internetowej Wojewódzkiego 
Inspektoratu Ochrony Środowiska. 

82.  D.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej jako mieszkanka Województwa 
Mazowieckiego chciałabym w pełni poprzeć niniejszą 
inicjatywę. Jakość powietrza w Polsce jest dramatyczna. Mam 
nadzieję, że wejdzie w życie jeszcze przed najbliższym 
sezonem grzewczym, co pozwoli natychmiastowo odczuć 
poprawę. Niepokoi mnie jednak, że może to być kolejna 
uchwała, która niestety nie będzie egzekwowana przez 
gminy, dlatego oczekuję monitoringu i jednocześnie 
przewidzenia kar dla tych, którzy nie będą się do niej 
stosować. 
Bez tej uchwały - i podobnej w innych województwach - 
Polacy już wkrótce odczują skutki zanieczyszczenia powietrza 
na własnych organizmach. Ekonomiczne argumenty 
przeciwników ustawy są bezpodstawne, ponieważ w 
przyszłości i tak będziemy musieli zapłacić za koszty leczenia 
tysięcy Polaków, których dotkną m.in. choroby płuc. 
Jednocześnie chciałabym zwrócić uwagę na inny, choć 
powiązany problem. Niepokoi mnie ilość starych samochód, 
które również trują nasze powietrze, gdy z ich tłumików 
wydobywają się kłęby czarnego dymu. Nie rozumiem, jak 
mogą one przechodzić przez przeglądy okresowe, jeżeli 
ewidentnie nie nadają się do dalszego użytku. Służby 
powinny karać kierowców takich aut. Dlaczego dopuszcza się 
również w Polsce takie działania, jak wycinanie filtru cząstek 
stałych w silnikach diesla? Warsztaty, które dokonują takiej 
procedury powinny również być karane. 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 

83.  M.H.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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84.  G.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

85.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

86.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

87.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

88.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

89.  H.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

90.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

91.  L.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekiwanie, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

92.  M.B.-H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

93.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Nie chcę po raz kolejny patrzeć zimą na alarmujące 
doniesienia o poziomie zanieczyszczenia powietrza smogiem. 
Państwa obowiązkiem jest dbać o zdrowie mieszkańców 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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naszego województwa. Przyjęcie ustawy smogowej dla 
Mazowsza to konieczność! 

94.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

95.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako mama 3 dzieci (Ignacy 4,5 roku, Ola 3 lata, Miłosz 7 
msc), mieszkająca w gminie Ursus, jednej z najbardziej 
zanieczyszczonych gmin Warszawy, bardzo się cieszę, że 
wreszcie za pomocą Ustawy zostaną wprowadzone regulacje 
i ograniczenia odnośnie zużycia najgorszej jakości węgla. 
Palenie mułem węglowym, flotokoncentratami węglowymi lub 
ich mieszankami już dawno powinien zostać zabroniony. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego, a później skutecznie 
egzekwowana. Bardzo zależy mi zarówno na zdrowym i 
czystym środowisku jak i na zdrowiu własnych dzieci. 
Chciałabym wierzyć, że po przyjęciu ustawy, w kolejnym roku 
moje dzieci ze spokojem będą mogły wychodzić na dwór w 
okresie zimowym. Ograniczenia w wyjściu na dwór będą 
należeć do wyjątków a nie reguły. 
Wszystko w Państwa rękach. Bardzo liczę na Państwa 
wsparcie i głosy na rzecz zatwierdzenia uchwały 
antysmogowej. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

96.  G.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych i skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
naszego województwa. 
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków, gdyby zakazy 
okazały się niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

97.  B.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

98.  J.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 



36 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

99.  D.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

100.  H.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

101.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

102.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

103.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

104.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

105.  R.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

106.  M.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

107.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów (wprowadzenie jednolitej regulacji w 
całym województwie, zakaz palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem). Jestem za 
wprowadzeniem standardów dla pieców grzewczych. 
Uważam, że zmiana prawa w tym zakresie może znacznie 
przyczynić się do poprawy jakości powietrza, którym 
oddychamy wszyscy. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

108.  I.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

109.  J.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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110.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

111.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

112.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

113.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

114.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

115.  J.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

116.  E.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

117.  T.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

118.  W.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty-smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów a szczególnie do jednolitych regulacji 
na obszarze województwa. Niezbędne jest skuteczne 
egzekwowanie jej zapisów i bieżącego monitoringu stanu 
powietrza. Potrzebne są konkretne działania - np. 
konieczność instalowania nowoczesnych pieców grzewczych, 
w określonych terminach. Jak również intensywne działania 
dotyczące instalowania filtrów w samochodach (sprawa leży 
odłogiem). 
Jakość powietrza to jeden z najważniejszych parametrów jeśli 
chodzi o nasze zdrowie. Ostatni sezon grzewczy był w tej 
sprawie tragiczny, ukazał bierność władz samorządowych i 
wieloletnie zaniedbania. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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119.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

120.  W.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

121.  E.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

122.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

123.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

124.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

125.  C.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

126.  J.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

127.  D.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

128.  J.S.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

129.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

130.  J.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

131.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuje od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Nie jest do przyjęcia sytuacja z zeszłego roku, którą uważam 
za skandaliczną. Nie chcę by ktoś ograniczał moje życie - 
bym nie mógł wyjść na dwór, bym zamykał okna. 
Niedopuszczalnym jest by Państwo działało (nie działając) na 
szkodę mojego zdrowia i zdrowia moich najbliższych, 
społeczeństwa. 

132.  C.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

133.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

134.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

135.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

136.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

137.  B.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

138.  R.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

139.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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140.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

141.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

142.  Ł.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

143.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę podziękować, iż pochyliliście się 
Państwo nad tym problemem. Ja i moja rodzina, podobnie jak 
tysiące innych pragnie oddychać czystym powietrzem, 
tymczasem każdej zimy drżę o 4-letnią córkę, która ma astmę 
i w sezonie jesienno-zimowym zaczynają się jej problemy 
zdrowotne. 
Mam nadzieję, że w kwestii tej uchwały nie będzie 
kompromisów, będzie ona egzekwowana i monitorowana, a 
jeśli działania okazałyby się niewystarczające, zostaną 
podjęte dalsze kroki w celu polepszenia jakości naszego 
powietrza, a więc życia. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

144.  A.K. W związku z ogłoszonymi konsultacjami społecznymi 
dotyczącymi projektu uchwały antysmogowej chciałbym 
przesłać swoje poparcie dla zawartych tam zapisów. 
Jednolite regulacje na terenie całego województwa to ważny 
krok na przód. Smog przecież nie ma siedziby, dlatego 
lokalne działania nie dają wymiernych rezultatów. Na 
ogólnokrajowe rozwiązania legislacyjne pewnie jeszcze długo 
poczekamy. Zresztą polityka na szczeblu krajowym to 
szopka, gdzie bardziej liczą się media niż prawdziwi ludzie (i 
dzieje się tak bez względu na siłę polityczną będącą u 
władzy). Osobiście straciłem już wiarę w tych na górze, ale 
liczę, że możliwe jest wprowadzanie korzystnych i 
przemyślanych rozwiązań na szczeblu samorządowym - w 
tym przypadku właśnie na poziomie wojewódzkim ma to 
największe znaczenie i może przynieść prawdziwe, wymierne 
korzyści. 
Dlatego mam nadzieję, że uchwała antysmogowa w 
niezmienionym kształcie zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku. To ważne, bo przecież jesień i zima są najgorsze. 
Codziennie śledzę odczyty jakości powietrza z pobliskiej 

Uwag nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 
Kwestia monitorowania jakości powietrza należy do gestii 
kompetencji Państwowej Inspekcji Ochrony Środowiska. 
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stacji, więc wiem o czym mówię. Teraz latem może nie jest 
idealnie, ale dopuszczalne stężenia pyłów są przekraczane 
tylko nieznacznie, zimą to jest totalna tragedia - regularnie 
kilkuset procent przekroczenia normy to codzienny standard. 
Pod koniec października urodzi mi się pierwsze dziecko, dla 
takiego malucha zanieczyszczone powietrze jest jeszcze 
gorsze niż dla dorosłych, stąd mam jeszcze większe obawy i 
pilnie śledzę działania podejmowane przez władze w celu 
poprawy sytuacji. Jeśli uchwała antysmogowa zostanie 
przyjęta (na co bardzo liczę), będzie to pierwszy dobry krok i 
znak, że władze zaczynają coś robić w kierunku poprawy 
sytuacji. Bo na razie, poza sporadycznymi komunikatami, nie 
zauważyłem żadnych realnych działań, które mogłyby zmienić 
sytuację. 
Jak piszę, to będzie pierwszy krok, władze wojewódzkie 
powinny monitorować efekty wprowadzonej uchwały i szybkiej 
reakcji, gdyby brak było realnych efektów (jak pisałem, zima 
to okres kiedy efekty lub ich brak będą bardzo widoczne). 
Chodzi tu o dwie kwestie: 
1. Pierwsza, bardzo istotna, to zobligowanie i kontrola gmin 
do egzekwowania zapisów uchwały. Bez ich aktywnego 
udziału pozostanie ona pustym zbiorem zapisów prawnych, a 
MUSI ona być stosowana, nie ma innej drogi. Oporne gminy 
trzeba będzie zmobilizować lub przymusić do wprowadzania 
jej zapisów. 
2. Druga kwestia, przy założeniu spełnienia pierwszej, to 
monitoring poziomu zanieczyszczeń i jeśli nadal będą one 
przekraczać normy, konieczne i szybkie wdrożenie kolejnych 
rozwiązań prowadzących do poprawy jakości powietrza w 
całym województwie, zwłaszcza w jego większych ośrodkach 
miejskich, które najbardziej cierpią, często w niezawiniony 
sposób. 

145.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

146.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

147.  W.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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148.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

149.  H.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

150.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

151.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

152.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

153.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

154.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

155.  F.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

156.  J.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

157.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zeszły sezon grzewczy okazał się być dla mnie i mojej 
rodziny wyjątkowo uciążliwy ze względu na powtarzające się 
zaleganie smogu, a w związku z tym ograniczanie aktywności 
życiowej w trosce o zdrowie swoje, moich dzieci i wnuków. 
Problem oczywiście nie jest nowy, ale ze względów 
klimatycznych stał się zauważalny i oczywisty. W naszych 
podróżach po Polsce nieraz spotykaliśmy się ze smogiem, 
szczególnie na południu Polski, a także widzieliśmy i czuliśmy 
dymy z kominów w prywatnych domach, w których spalano 
nasączone chemią śmiecie. Zawsze nam to przeszkadzało, 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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ale u nas na Mazowszu nie wydawało są tak uciążliwe. I 
niespodziewanie dla nas okazało się, że problem ten mamy 
także i tu, na miejscu. 
Skąd się bierze smog wszyscy wiemy. Czas więc na podjęcie 
rzeczywistych działań w celu jego ograniczenia. Bez 
wątpienia na pierwszym miejscu jest prowadzenie działań 
uświadamiających. Zeszłoroczny szum medialny znakomicie 
się temu przysłużył. Jednak bez solidnych podstaw prawnych 
zwalczanie smogu nie jest możliwe. 
Oczekuję więc, że zaangażujecie się Państwo w stworzenie, 
uchwalenie i wdrożenie w życie, a potem także kontrolę 
realizacji przepisów, które ograniczą albo wręcz uniemożliwią 
zanieczyszczanie powietrza. Zakaz sprzedaży "węgla" 
najgorszej jakości, wymiana pieców to działania możliwe tylko 
po uchwaleniu odpowiedniego prawa. 
Zwalczanie trucicieli indywidualnych jest możliwe już teraz, 
rzadko jest jednak egzekwowane. Wprowadzenie 
obligatoryjności kontroli (i karania) oraz wzmocnienie służb 
kontrolnych jest także niezbędne. To także wymaga zmiany 
prawa. 

158.  P.K. Często mówi się o doganianiu zachodu, również w kontekście 
standardów jakości powietrza. To nie jest optyka, która mi 
odpowiada. Weźmy inicjatywę i sami wyznaczajmy trendy. 
Nie zależy mi na czystym powietrzu dlatego, że zagranicą 
ktoś takie ma, tylko dlatego, że jest to wartość dla nas, dla 
wszystkich naszych rodaków. I dlatego warto po nią sięgnąć, 
nie oglądając się na innych. Wykażmy odwagę do 
podejmowania wyzwań, do wprowadzania zmian. Zadbajmy o 
swoje otoczenie, o siebie nawzajem. Wszyscy przecież 
oddychamy. Całym sercem popieram uchwałę antysmogową. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

159.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

160.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

161.  R.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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162.  L.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

163.  L.I. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

164.  W.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

165.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

166.  B.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

167.  B.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

168.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

169.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

170.  D.W. W ramach konsultacji społecznych wyrażam swoją aprobatę 
do zapisów uchwały antysmogowej na Mazowszu. Choruję na 
astmę oskrzelową, jestem po 2 zawałach, zwalczyłam 2-
krotnie nowotwór, ale jak był smog nad Warszawą 'padłam'. 
Myślałam, że się uduszę. Nie pomagały żadne środki 
lecznicze. Smog to najgorszy zabójca. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

171.  I.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

172.  W.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

173.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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174.  S.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

175.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

176.  W.S.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

177.  I.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

178.  D.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

179.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

180.  B.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

181.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

182.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

183.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

184.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

185.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

186.  B.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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187.  S.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego, a następnie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

188.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

189.  R.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

190.  B.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

191.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

192.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

193.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

194.  B.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

195.  H.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

196.  R.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

197.  A.M.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

198.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Mam troje małych dzieci a mój mąż ma astmę. Wprowadzenie 
tych uchwały antysmogowej a co za tym idzie ważnych 
regulacji jest dla mojej rodziny priorytetem. Bardzo zależy 
nam by uchwała została uchwalona tej jesieni. Chodzi o 
nasze zdrowie - to nie może czekać! 

199.  B.K. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
1. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa  
2. Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
3. Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
4. popieram wprowadzenie uchwały antysmogowej w trosce o 
zdrowie własne, moich dzieci i szczególnie moich wnucząt, 
które są najbardziej narażone na choroby wywołane złym 
stanem powietrza. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

200.  K.K.  
W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

201.  E.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

202.  M.J.-H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

203.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

204.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

205.  R.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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206.  L.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

207.  M.S.-M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

208.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

209.  T.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

210.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

211.  E.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

212.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Domagam się przyjęcia zapisów 
ujednolicających regulacje na obszarze całego województwa i 
zakazująca palenia mułami, flotokoncentratami węglowymi 
oraz mieszankami wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem, 
węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą. Żądam również wprowadzenia 
standardu dla pieców określającego precyzyjnie normy emisji. 
Domagam się proaktywnego monitoringu oraz raportowania 
postępów oraz wyciągania odpowiednich wniosków wobec 
wszystkich nie stosujących się do w/w regulacji. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

213.  M.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

214.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

215.  D.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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216.  P.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

217.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

218.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

219.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

220.  K.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

221.  W.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

222.  T.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

223.  L.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

224.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

225.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

226.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę na to, że uchwała ta zostanie przyjęta, a następnie 
wyegzekwowana na obszarze województwa mazowieckiego 
przez wszystkie gminy. Tylko wspólne działanie pozwoli na 
skuteczną redukcję zanieczyszczenia powietrza. 
Uważam, że Urząd powinien objąć monitoringiem postępy, 
związane z wprowadzeniem uchwały i sprawdzać, czy 
wprowadzone regulacje wpłynęły faktycznie na spadek 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zanieczyszczenia powietrza. Urząd powinien również podjąć 
odpowiednie kroki, gdyby regulacje okazały się 
niewystarczające. 
W tym roku zanieczyszczenie powietrza w Warszawie zimą 
było tak duże, że wielokrotnie rezygnowałam ze spacerów w 
obawie o swoje zdrowie. Znajomi bali się wychodzić gdzieś z 
dziećmi, nie pozwalali im jeździć na sankach czy bawić się w 
śniegu. Mam głęboką nadzieję, że uda się poprawić tę 
sytuację dzięki takim działaniom jak ta uchwała. 

227.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

228.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

229.  G.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

230.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

231.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

232.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

233.  L.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

234.  M.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

235.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

236.  P.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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237.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

238.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

239.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

240.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

241.  M.W. Mam to szczęście, że kilka razy w roku mogę wyjechać poza 
Warszawę i odetchnąć świeżym powietrzem. Szczególnie w 
górach to naocznie doceniam, gdy widzę ze szczytów, jak 
poniżej w dolinach i na nizinach kłębi się sina mgła. Na 
Żoliborzu, gdzie mieszkam, zimą, gdy ciśnienie i temperatura 
przyciska do gruntu smog, czuje się wszędobylski brzydki 
zapach jakby spalenizny. A to przecież zielona dzielnica, 
małe płuca Warszawy. 
W trosce o nas wszystkich, mieszkańców, o moją rodzinę, 
zwłaszcza moją kilkuletnią córkę, przekazuję niniejszym 
poparcie dla zawartych zapisów w uchwale antysmogowej. 
Zadbajcie proszę o nasze zdrowie i naszą przyszłość. To 
trzeba zrobić dzisiaj, nie jutro, nie kiedyś. 
Trzymam za Państwa kciuki. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

242.  A.G.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

243.  K.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

244.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

245.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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246.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

247.  T.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

248.  D.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

249.  M.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

250.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

251.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

252.  F.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

253.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

254.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

255.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Od niedawna jestem ojcem i chciałbym, aby także zimą moje 
dziecko mogło odetchnąć pełną piersią. Bez wprowadzania 
zmian w przepisach nie będzie to możliwe, liczę zatem, że 
ustawa antysmogowa zostanie przyjęta. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

256.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

257.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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258.  P.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

259.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

260.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

261.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

262.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

263.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

264.  D.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

265.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

266.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

267.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem jak smogowy barometr, jeszcze zanim pojawi się 
komunikat czuję w gardle drapanie, spłyca mi się oddech i 
wiem że jest smog. Zależy mi na moim i innych zdrowiu . 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

268.  A.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla zapisów 
wprowadzających jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. W trosce o zdrowie moje i moich najbliższych 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

269.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

270.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

271.  H.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

272.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

273.  R.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

274.  A.O.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

275.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

276.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

277.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

278.  C.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

279.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

280.  K.D.-Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 



55 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

281.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Nie możemy się truć w imię "postępu"! Państwo powinno 
dbać o swoich obywateli i ich zdrowie. Wyeliminowanie 
smogu to też więcej pieniędzy zaoszczędzonych na 
wydatkach na nasze zdrowie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

282.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ochrona czystości powietrza jest bardzo ważną kwestią dla 
mieszkańców. Pozornie wszyscy mamy taką świadomość, ale 
w większości przypadków przeważa sfera finansowa. Ludzie 
spalają w swoich piecach również odpady hołdując zasadzie 
że "po cichu zaoszczędzę". 
Uważam, że obwarowane przepisami/uchwałą zakazy/nakazy 
i sankcje połączone z szerzeniem świadomości oraz pomocą 
finansową na wymianę źródeł ciepła mogą wpłynąć na 
polepszenie przedmiotowe sytuacji. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

283.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

284.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

285.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

286.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

287.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

288.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

289.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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290.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

291.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

292.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

293.  J.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

294.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

295.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

296.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

297.  S.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

298.  M.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

299.  A.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, a zwłaszcza dla przepisów 
ograniczających używanie odmian węgla oraz pieców 
szczególnie zanieczyszczających atmosferę. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

300.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Biorąc pod uwagę zeszłoroczne, 
najwyższe stężenia pyłów PM2,5 i PM10 bardzo ważnym 
wydaje mi się jak najszybsze wprowadzenie ustawy i 
zadbanie o rozpropagowanie dobrych praktyk. Istotnym ze 
strony Urzędu jest szerzenie świadomości w tej sprawie, 
ponieważ wielu ludzi w dużej mierze odpowiedzialnych za 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zanieczyszczenia, nie widzi korelacji pomiędzy wkładanymi 
do pieca odpadami, a jakością powietrza. Mam również 
nadzieję, że zapisy uchwały będą w należyty sposób 
egzekwowane i przyjęte w tym roku. 

301.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

302.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

303.  D.L.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

304.  M.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

305.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

306.  G.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

307.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

308.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

309.  R.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

310.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

311.  T.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie proszę o wyposażenie osób kontrolujących w 
możliwości techniczne i prawne skutecznego i szybkiego 
egzekwowania stosowania się do przepisów. 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
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na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

312.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jednocześnie liczę, że ustawa 
zostanie przyjęta w tym roku a jej zapisy będą egzekwowane 
przez wszystkie gminy. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

313.  W.J. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam szczerą nadzieję, że uchwała 
zostanie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i będzie przestrzegana przez wszystkie 
gminy. 
Jakość powietrza w naszym województwie bardzo mnie 
martwi. Wiem, że skutki wdychanych przez nas pyłów nie są 
widoczne od razu i dlatego często nie zdajemy sobie sprawy, 
jak ogromny wpływ nasze otoczenie ma na nasze zdrowie. 
Mieszkam pod Warszawą, w pobliżu lasu, ale i tak często 
trudno tu odetchnąć pełną piersią, nawet duże skupisko 
drzew nie może sobie poradzić z zanieczyszczeniem 
powietrza. 
Chciałabym, żeby kontrola nad jakością powietrza była 
egzekwowana z całą stanowczością, gdyż zdrowie, to 
najważniejsze co mamy, a nawet całe pieniądze świata nie 
zapewnią go nam, jeśli nie będziemy o nie dbać. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

314.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

315.  L.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

316.  B.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

317.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

318.  E.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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319.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

320.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

321.  M.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

322.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

323.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała to zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku oraz stanie się skutecznym 
narzędziem stosowanych przez urzędy województwa w 
kierunku przywracania czystego powietrza, w którym da się 
lepiej i zdrowiej żyć. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

324.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów i mam ogromne nadzieje, że zostanie 
ona przyjęta jeszcze w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego. 
Jako mieszkanka Targówka i pracownik biura znajdującego 
się w wiecznie zakorkowanym Mokotowie boleśnie odczuwam 
wpływ przekraczania norm stężenia pyłów, co niestety 
skutkuje nawracającymi chorobami układu oddechowego. 
Jako przyszła matka wierzę, że podejmą Państwo 
odpowiednie kroki, które pozwolą mi wychowywać dzieci bez 
strachu o ich bezpieczeństwo. Niech argumenty finansowe 
nie przeważą nad dobrem naszych dzieci, osób starszych, i 
wszystkich tych, którzy chcą żyć w naszym pięknym 
województwie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

325.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

326.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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327.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

328.  P.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

329.  I.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

330.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

331.  E.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

332.  J.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

333.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

334.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

335.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

336.  O.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam już dość chodzenia w masce antysmogowej podczas 
zimy. Pozwólmy ludziom oddychać czystszym powietrzem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

337.  P.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że powinny zostać podjęte wszystkie możliwe 
działania, które doprowadzą do zahamowania degradacji 
środowiska. Poprawa czystości powietrza znacząco wpłynie 
na stan zdrowia mieszkańców, nawet tych, którzy ze 
względów ekonomicznych nie są przekonani do 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zaproponowanych rozwiązań. Oni też się do nich przekonają, 
tylko trochę później. 

338.  S.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Tej zimy, Warszawa i okolice doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). Takie 
przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 
Codziennie jeżdżąc na rowerze odczuwam skutki 
zanieczyszczenia powietrza i z każdym rokiem sytuacja się 
pogarsza. 
Uchwała antysmogowa, która wprowadza jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa i w obecnym kształcie 
zawiera zakaz palenia mułami, flotokoncentratami węglowymi 
oraz mieszankami wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem, 
zakazuje palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego 
paliwami oraz zawilgoconą biomasą, a także wprowadza 
konieczne standardy dla pieców, może być jedynym 
ratunkiem dla zdrowia wszystkich mieszkańców 
województwa. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

339.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uchwała jest dla mnie szczególnie 
ważna ponieważ lubię spędzać czas na dworze, a ze względu 
na moją chorobę i smog często długie przebywanie na 
zewnątrz powoduje pogorszenie samopoczucia. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

340.  R.R. Uchwała antysmogowa jest bardzo ważna. Ważne jest aby 
była to jednolita regulacja i podjęta jak najszybciej. Konieczny 
jest monitoring stanu powietrza. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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341.  B.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

342.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

343.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

344.  T.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

345.  B.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

346.  W.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

347.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

348.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

349.  D.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

350.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

351.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

352.  S.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

353.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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354.  I.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

355.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

356.  P.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem osobą młodą regularnie ćwiczącą bieganie na długich 
dystansach. Tej zimy niestety nie mogłem regularnie biegać, 
ponieważ stan powietrza realnie zagrażał mojemu zdrowiu. 
Dodatkowo, poprzez duże zanieczyszczenie nie było czym 
oddychać także nawet zwykłe wyjście na spacer nie 
wchodziło w grę. 
Boje się o swoje zdrowie i zdrowie swoich dzieci, które będą 
dorastały w Warszawie. Ustawa antysmogowa musi być 
wprowadzona w tym roku, żeby zminimalizować negatywny 
wpływ smogu na zdrowie i żeby już od następnego roku 
jakość naszego życia się poprawiała. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

357.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Każdy chce być zdrowszy; 
spróbujmy i my ! 
Zależy mi, aby radni Sejmiku przyjęli uchwałę antysmogową 
jak najszybciej, najlepiej jeszcze w tym roku. 
Proszę uprzejmie o regularne sprawdzanie stanu powietrza i 
ingerencję, gdyby uchwalone regulacje nie były 
dotrzymywane. 
Ostatnie zima pokazała jak koszmarnym powietrzem 
oddychamy, widziałem to wychodząc na spacer z psem rano - 
żółte niebo i duszące spaliny pieców węglowych. Walczmy z 
tym ! 

Uwagi nie uwzględniono 
Monitoring jakości powietrza prowadzony jest przez 
Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska. 

358.  P.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie w trosce o swoje zdrowie oraz zdrowie swojej 
rodziny oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta. Liczę również 
na to, że po wejściu uchwały w życie jej zapisy będą 
egzekwowane. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Szczerze wierzę, że taki kierunek działań daje nam wszystkim 
szansę na poprawę jakości życia i zdrowia oraz że jest 
opłacalny pod wszystkimi względami, zarówno społecznymi 
jak i ekonomicznymi. 

359.  D.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

360.  G.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

361.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

362.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

363.  S.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

364.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

365.  W.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

366.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

367.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

368.  W.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

369.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

370.  E.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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371.  A.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Podczas ostatniej zimy szczególnie odczuwalne było 
zanieczyszczenie powietrza a zanieczyszczone powietrze to 
wielkie zagrożenie dla nas wszystkich. Z troski o siebie i 
najbliższych a także mojego czworonoga zmuszona byłam do 
ograniczenia do minimum codziennych spacerów i wietrzenia 
mieszkania. 
Oczekujesz od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Dbajmy o własne życie i 
zdrowie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

372.  B.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

373.  J.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

374.  Z.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

375.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

376.  J.Z.-V. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

377.  N.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

378.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

379.  D.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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380.  K.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

381.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

382.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

383.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

384.  I.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

385.  Z.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

386.  U.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

387.  T.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów w obecnym kształcie. 
Będą mieszkańcem dzielnicy Mokotów ubiegłej zimy 
wielokrotnie doświadczyłem kilkukrotnych przekroczeń 
dopuszczalnych norm zanieczyszczeń. W takich warunkach 
konieczne jest ograniczenie do minimum przebywanie na 
powietrzu. Sytuacja taka jest niedopuszczalna i należy 
dołożyć wszelkich starań, aby najbliższej zimy się już nie 
powtórzyła. Tak wysokie przekroczenia norm pyłów są 
szczególnie niebezpieczne dla kobiet w ciąży, dzieci, osób 
starszych i chorych na astmę. Nasze zdrowie i zdrowie 
naszych najbliższych jest najważniejsze i ufam, że 
proponowane zapisy uchwały antysmogowej oraz ich 
egzekwowanie przyczyni się do polepszenia jakości 
powietrza. Zakaz palenia najgorszej jakości węglem jest 
wspólnie ze zwiększeniem wymagań instalacji grzewczych 
jest krokiem we właściwym kierunku. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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388.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że Uchwała zostanie 
przyjęta jak najszybciej i będzie skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy naszego województwa. Mam nadzieję, 
ze prowadzony będzie monitoring jak przyjęta uchwała 
wpływa na stan powietrza i ewentualnie korygowana, w razie 
gdyby okazała się nieskuteczna. Mój sąsiad potwornie nas 
truje, zimą dzieci nie mogły wychodzić na dwór , ponieważ 
zaczynały kaszleć i łzawiły im oczy. Wielokrotne prośby nie 
zostały wysłuchane - mam nadzieje, że ustawa stanie się 
skutecznym środkiem zabezpieczenia nas przed takimi 
sytuacjami . 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

389.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Stolica jest miejscem do życia całej mojej rodziny. Bardzo mi 
zależy na tym abyśmy wszyscy dołożyli starań aby to miejsce 
było przyjazne i zdrowe. 
Oczekuję że radni Sejmiku Wojewódzkiego będący w tym 
samym stopniu zainteresowani problematyką związaną ze 
zdrowiem własnym, własnych rodzin jak również 
współobywateli i sąsiadów którym mają zaszczyt służyć, 
niezwłocznie zajmą się podjęciem prac nad uchwałą 
antysmogową i dołożą starań aby jak najszybciej weszła w 
życie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

390.  P.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Projekt uchwały antysmogowej w obecnym kształcie zawiera 
zakaz palenia mułami, flotokoncentratami węglowymi oraz 
mieszankami wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. 
Zakazuje też palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego 
paliwami oraz zawilgoconą biomasą. Wprowadza konieczne 
standardy dla pieców. 
Obecna sytuacja jest niepokojąca. Warszawa i okolice tej 
zimy doświadczyły największego odnotowanego „kryzysu 
smogowego”. Przekroczenia stężenia pyłów PM2,5 i PM10 
sięgały kilkuset procent (z rekordowym 1912% 
przekroczeniem normy w Otwocku). 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 
Ten problem można ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. Uchwała idzie we 
właściwym kierunku i popieram jej wprowadzenie. 

391.  W.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

392.  E.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

393.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

394.  D.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

395.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

396.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

397.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

398.  W.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

399.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

400.  M.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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401.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

402.  T.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

403.  S.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

404.  B.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam ogromną nadzieję, że uchwała 
zostanie przyjęta w tym roku przez Sejmik Województwa 
Mazowieckiego, a następnie stanie się podstawą do 
skutecznego egzekwowania jej zapisów przez wszystkie 
gminy naszego województwa. 
Obowiązkiem urzędników powinno być stałe monitorowanie 
stanu jakości powietrza i podejmowanie wszelkich możliwych 
działań na rzecz jego poprawy. Konsekwencje wdychania 
zanieczyszczeń zagrażają życiu wszystkich. To szczególna 
odpowiedzialność dbać o dobro współobywateli. Radni oraz 
urzędnicy powinni uważać tę odpowiedzialność za 
najważniejszy motyw podejmowanych przez siebie decyzji i 
działań. 
Uważam, że uchwała powinna zostać przyjęta z zapisami, 
które się znalazły w jej projekcie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

405.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

406.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

407.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

408.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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409.  D.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

410.  E.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

411.  B.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

412.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

413.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

414.  T.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

415.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

416.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

417.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku, a jej 
postanowienia egzekwowane przez lokalne władze 
województwa. 
Mieszkam w gminie Piaseczno, gdzie co roku w sezonie 
grzewczym, muszę doświadczać oddychania gęstym od 
smogu powietrzem. Mam nadzieję, że uchwała ta ograniczy 
emisję, polepszy komfort życia i zdrowia mieszkańców. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

418.  D.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram uchwałę i chciałabym żeby była jednakowa 
regulacja dla całego województwa. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta przez radnych 
Sejmik woj. w tym roku i ze będzie egzekwowana przez 
wszystkie gminy. 
Moi rodzice mają dom pod Warszawą i zimą nie można 
otworzyć okna ponieważ potwornie śmierdzi dymem, który 
unosi się od niepoprawnego palenia ogrzewczego sąsiadów. 
Bardzo bym chciała żeby to się zmieniło i żeby można było 
egzekwować zakaz tego typu działań. 

419.  I.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Jako mieszkańcy i wasi wyborcy oczekujemy, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Nie wyobrażam sobie, 
aby kwestie trudności finansowych jakie się z tym wiążą dla 
gmin były ważniejsze niż zdrowie i życie ich mieszkańców. 
Państwa dzieci i wnuki będą oddychać tym powietrzem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

420.  R.R. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi. 
Cieszę się, że temat jest procedowany w kierunku 
ujednolicenia regulacji w skali województwa. To bardzo 
ważne. 
Mam nadzieję, że zdrowie wygra z kieszenią, czyli, że 
uchwała zostanie przyjęta bez względu na lobby "palenia w 
piecach czymkolwiek, byle tanio". Zbyt często doświadczam 
smrodu z kominów, i to mieszkając na Sadybie, czy też na 
Zawadach... 
Oczekuję też stałego monitoringu jakości powietrza oraz 
podejmowania zdecydowanych działań przeciwko trucicielom. 
Z tym dużymi mam wrażenie jest OK (np. EC Siekierki jest 
czysta), natomiast wyzwaniem są "spryciarze", którzy nocą 
spalają w piecach śmieci, czym trują wszystkich dookoła, w 
tym siebie. I na to nie ma mojej zgody. 
Trzymam kciuki za powodzenie tej inicjatywy! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

421.  E.J. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chciałabym przekazać Państwu swoje uwagi. 
Studiowałam ochronę środowiska i mam świadomość, jak 
szkodliwe dla przyrody i dla zdrowia ludzi są pyły i substancje 
pochodzące z tzw. niskiej emisji, i jednocześnie - jak trudno 
jest wprowadzić regulacje, które by to kontrolowały. Duże 
zakłady przemysłowe są już pod odpowiednią kontrolą, czas 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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na indywidualne gospodarstwa. Zwyczajnie nie stać nas jako 
społeczeństwa na tolerowanie palenia w piecach 
"czymkolwiek", ponieważ koszty leczenia chorób związanych 
z zanieczyszczonym powietrzem są duże i bez odpowiednich 
działań będą rosły. Uchwała antysmogowa jest sensownym 
projektem i ważne jest, by obowiązywała w jednolitej formie w 
całym województwie, by nie było wyjątków, "sytuacji 
szczególnych". Żeby możliwie szybko odczuć jej działanie, 
uchwała powinna zostać przyjęta jeszcze w tym roku, a po 
wprowadzeniu odpowiednio egzekwowana. 
Liczę, że staną Państwo jak najszybciej po stronie zdrowia 
mieszkańców Mazowsza. 

422.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: Wnioskuję o 
przyjęcie uchwały antysmogowej. Polska ma powietrze 
najgorsze w Unii Europejskiej, co skraca życie jej 
mieszkańców średnio o kilka lat. Niestety, nie widzę, żeby 
władze interesowały się tym problemem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

423.  M.C.-T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej regulację dla całego województwa 
mazowieckiego. 
Jako mieszkanka Warszawy oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez Sejmik Wojewódzki i egzekwowana 
przez całe województwo mazowieckie. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza oraz 
reagowania skutecznie, gdyby zakazy nie wystarczyły. 
jestem matką dwójki malutkich dzieci, które większość 
ubiegłego sezonu grzewczego przesiedziały ze mną w domu - 
albo nie można było wyjść na dwór, albo były chore. Chcę dla 
siebie i dla nich czystego powietrza na Mazowszu!!! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

424.  A.S. Moje dziecko cierpi na poważne alergie wziewne i w okresie 
nasilonego smogu cierpi a wraz z nim cała rodzina. Uprzejmie 
proszę o dostrzeżenie nas i wsparcie uchwały antysmogowej. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

425.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Jestem zaniepokojona stanem powietrza w Polsce w 
szczególności w moim województwie Mazowieckim. Oczekuję 
że nowy sezon grzewczy (tzn. jeszcze w 2017r.) przyniesie 
zmiany w regulacja prawa odnośnie smogu. Kontrola nad 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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emisjami zanieczyszczeń i wymierzanie kar pieniężnych dla 
osób nie respektujących ustawy antysmogowej. 
Wzrost świadomości i wiedzy na temat szkodliwego smogu a 
także zachęcanie mieszkańców na przejścia na bardziej 
ekologiczne piece lub użycie innych materiałów do opalania/ 
ogrzewania. A to wszystko poprzez edukację lokalną. 
W okresie zimowym mam problemy z oddychaniem. Smog 
czasem utrudnia dostęp słońca które w zimie i tak nie jest 
częstym gościem na naszym niebie. A jego brak źle znoszę 
przyczynia się do mojej depresji. 
Liczę że odpowiedzialny rząd podejmie się regulacji odnośnie 
jakości powietrza. Każdy ma okazje oddychać tym 
powietrzem które psuje nam zdrowie i zatruwa nasze ciało. 
Liczę na wsparcie ustawy antysmogowej z Państwa strony. 
To jest nasza wspólna odpowiedzialność wobec nas samych i 
naszych dzieci. 

426.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

427.  T.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Przepisy dla gmin uzdrowiskowych (na Mazowszu - gmina 
Konstancin-Jeziorna) powinny być surowsze, niż dla innych 
gmin. Ostatniej jesieni i zimy stacja pomiarowa w strefie A 
uzdrowiska wskazywała przekroczenia rzędu 300-550% (pył 
zawieszony), a także duże przekroczenia benzo(a)pirenu. 
Miejscowa Straż Miejska mimo upoważnień burmistrza 
prowadzi kontrole sporadycznie i bardzo nieefektywnie. Bez 
ostrych przepisów i ich egzekucji stracimy status uzdrowiska 
w latach 2018-19. Jest to jedyne uzdrowisko na Mazowszu. 
Liczę na to, że Sejmik przyjmie uchwałę antysmogową 
PRZED sezonem grzewczym (czyli do października), z 
rygorem natychmiastowej wykonalności i przepisami 
nakładającymi na gminy obowiązki kontrolne. 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie również w 
gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na napływ 
zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie tylko w 
gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ponadto wprowadzono okres przejściowy dla zakazu 
spalania paliw wymienionych w § 4, ze względu na to, że 
Mazowszanie zdążyli się już przygotować do bieżącego 
okresu grzewczego. 

428.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Sam borykam się 
od 15 lat z astmą wywołaną złą jakością powietrza, a ostatnie 
2 lata sezon zimowy jest dla mnie trudny do przejścia ze 
względu na smog, pył. Nie mamy więcej czasu do stracenia, 
musimy zawalczyć o świeże powietrza teraz! 

429.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Chcę żyć i chcę oddychać w miarę czystym powietrzem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

430.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Jako mieszkaniec Warszawy od przeszło 30 lat jestem 
zdecydowanie za. Ze względu na zdrowie swojej rodziny 
przede wszystkim. Liczę na rychle przyjęcie uchwały. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

431.  R.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
- całkowity zakaz sprzedaży węgla słabej jakości, 
dopuszczenie tylko koksu i to na kolejny rok, później też 
zakaz wszystkich paliw stałych, 
- dotacje do wymiany pieców, 
- inwestycje w ogrzewanie zbiorowe, 
- wieże antysmogowe, 
- stały monitoring straży miejskiej. 
- więcej ścieżek rowerowych i buspasów, 
- rozwój komunikacji miejskiej, 
- podwyższenie opłat za parkowanie do kwoty maksymalnej, 
- powiększenie strefy płatnego parkowania 

Uwag nie uwzględniono 
Efekt ekologiczny wdrożenia uchwały w proponowanym 
kształcie będzie zbliżony do efektu jaki osiągnęłoby się 
zakazując ogrzewania paliwami stałymi. Natomiast koszt i 
konieczny zakres inwestycyjny przy takim zakazie byłby 
kilkukrotnie wyższy. Dla ewentualnego zakazu palenia 
paliwem stałym okres przejściowy musiałby być znacznie 
dłuższy (ze względu na potrzebę większych inwestycji i 
wyższe koszty), co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby 
dalej w czasie (np. na 10-20 lat).  
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących np. 
środków komunikacji samochodowej ani zakazu sprzedaży 
węgla słabej jakości. 

432.  M.C.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
W pełni popieram projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te regulacje okazały 
się niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Zanieczyszczenie powietrza w województwie mazowieckim, a 
w Warszawie w szczególności jest ogromne i stanowi wielkie 
zagrożenie dla zdrowia mieszkańców. W Warszawie 
mieszkają moje dzieci (synowa jest w ciąży) moja mama i 
teściowa, a mój mąż od poniedziałku do piątku tam pracuje. 
Zdrowie moich najbliższych jest dla mnie najważniejsze i stąd 
mój gorący apel o przyjęcie uchwały antysmogowej. 

433.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram projekt uchwały antysmogowej. Wyrażam nadzieję, 
że projekt zostanie przyjęty przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego. Mam również nadzieję, że uda się 
skutecznie egzekwować zawarte w uchwale wymogi. Mam 
dwoje małych dzieci. Zanieczyszczone powietrze ubiegłej 
zimy bardzo źle wpłynęło na ich zdrowie. Mam nadzieję, że 
sytuacja z ubiegłej zimy, podczas której wielokrotnie 
przekroczone normy jakości powietrza uniemożliwiały nam 
wspólne spacery, nie powtórzy się więcej. Cieszę się, że 
udało się wystąpić z projektem uchwały. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

434.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Piszę to jako osoba, cierpiąca na astmę. Smog wyraźnie 
pogarsza moja jakość życia. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

435.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
- wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa, 
- oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego, 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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- oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające, 
- problem smogu, swoim rozmiarem lokującego Warszawę w 
niechlubnej światowej czołówce, oraz wynikające z tego 
zagrożenie dla zdrowia publicznego sprawia, że problem ten 
wymaga szybkich i wymiernych działań. 

436.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

437.  Z.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

438.  Ł.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

439.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

440.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

441.  M.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

442.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

443.  B.O.-T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

444.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

445.  T.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

446.  T.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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447.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

448.  J.D.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

449.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Oczekuję poparcia dla projektu, wprowadzenia go w jak 
najszybszym trybie oraz rzetelnego monitoringu efektów a 
także podejmowania sprawnych działań w przypadku 
niewystarczających efektów. 
Pragnę nie odczuwać konieczności noszenia maseczki z 
filtrem chemicznym po to by bez złego samopoczucia, bólu 
głowy i ociężałości umysłowej móc poruszać się po mieście 
oraz mieszkać w jego centrum :) 
Ta apokaliptyczna wizja działa źle zarówno na zdrowie 
fizyczne jak i psychiczne. 
Nie chcę już słyszeć, że dzieci nie mogą wychodzić na dwór 
bawić się ponieważ grozi im poważna utrata zdrowia, a w 
niektóre dni władze oficjalnie odradzają obywatelom 
wychodzenie z domów! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

450.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram projekt ustawy antysmogowej i oczekuję, że 
zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku. Oczekuję również, 
że będzie skutecznie egzekwowana. Żyję w Warszawie od 
urodzenia (czyli długo) i tak zanieczyszczonego powietrza nie 
pamiętam. Bywają takie dni, że mam kłopoty z oddychaniem i 
pierwsze symptomy alergii. Bardzo poważnie zastanawiam 
się nad wyprowadzkę z tego miasta. Zastanawiam się nad 
zdrowiem dzieci, które w tym mieście muszą żyć. Coraz 
więcej z nich choruje na alergię i inne choroby związane 
układem oddechowym. Chyba lepiej zapobiegać niż leczyć. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

451.  U.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
świeże powietrze, obok czystej wody i zdrowej żywności, 
stanowi podstawę zdrowia społeczeństwa. Primum non 
nocere. Jeśli zapewnimy obywatelom podstawowe warunki 
zdrowotne, nie będziemy musieli budować nowych szpitali i 
wydawać majątku na leczenie (ku rozpaczy firm 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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farmaceutycznych). Jestem ofiarą zanieczyszczonego 
środowiska - cierpię na astmę alergiczną. Kiedy 15 lat temu 
próbowałam zainteresować tym problemem władze lokalne, a 
następnie Ministerstwo Ochrony Środowiska, spotkałam się z 
zupełnym niezrozumieniem. Powietrza nie widać, może 
trochę czuć, ale palacze papierosów tracą węch więc wielu 
osobom to nie przeszkadza. 
Ponoć jesteśmy chrześcijanami - trucie powietrzem, to 
łamanie przykazania 'nie zabijaj'. 
Jak widać z punktu widzenia moralności i ekonomicznego 
dbanie o świeże powietrze jest obowiązkiem władz i każdego 
obywatela. 

452.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: to nie piece są 
powodem smogu, mądrzyć się będą jak zwykle Ci co nic o 
tym nie wiedzą... Z tej ustawy tylko zwykli ludzie będą mieli 
problemy. Proszę się do edukować a potem wzywać do ustaw 
antysmogowych które nic nie zmienia. Wielkie fabryki, 
elektrociepłownie, samochody itd. nie staną, zaś ludzie 
których nie stać na wymianę pieców, często kaflowych, 
niechaj będą ukarani grzywną. Oto sprawiedliwość, patrzymy 
w prawo, czasem w lewo, ale nigdy w przód i tył. Zachęcam 
do zdrowego rozsądku. 

Uwag nie uwzględniono 
Z przeprowadzanych od wielu lat badań i analiz wynika, iż 
obecnie największym źródłem zanieczyszczeń powietrza w 
Polsce jest tzw. emisja niska, czyli emisja pochodząca z 
ogrzewania indywidualnego opartego na paliwie stałym jak i 
z komunikacji. Przemysł oraz energetyka zawodowa podlega 
tak dużym obostrzeniom (odpowiednie rozporządzenia i 
dyrektywy UE) dot. wielkości emisji zanieczyszczeń do 
powietrza, że nawet w dużych aglomeracjach 
przemysłowych nie stanowią podstawowego źródła 
zanieczyszczeń w powietrzu.  
Dopłaty do wymiany kotłów, okresy przejściowe na ich 
wymianę oraz pomoc samorządów lokalnych zapewne 
pozwolą na uniknięcie sytuacji płacenia mandatów. 

453.  M.R. W związku z konsultacjami Programu Ochrony Powietrza 
pragnę przekazać swoje uwagi. 
Wnoszę o wprowadzenie do Programu punktu, który 
zobowiąże samorząd do przygotowania i poddanie pod 
głosowanie uchwały antysmogowej dla Warszawy i okolic 
jeszcze w tym roku. 
Wpisanie takiego punktu do Programu to jedyna możliwość, 
żeby prawnie zagwarantować realizację obietnicy, którą złożył 
mieszkankom i mieszkańcom Warszawy Marszałek 
Województwa w styczniu tego roku. 
Taki wpis znalazł się w Programie dla Krakowa, dzięki czemu 
tamtejsi mieszkańcy mogli mieć pewność, że uchwała 
powstanie w szybkim terminie. Uważam, że jest to bardzo 
dobra praktyka, na której powinien wzorować się Sejmik 
Województwa Mazowieckiego, jeśli faktycznie myśli o 

Uwagi nie uwzględniono. 
Uwaga nie dotyczy zapisów konsultowanego projektu 
uchwały i wykracza poza zakres możliwych zapisów uchwały 
w myśl art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska. 
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skutecznym i szybkim wprowadzeniu uchwały antysmogowej 
dla Warszawy i okolic. 

454.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

455.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

456.  S.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

457.  A.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

458.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

459.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

460.  K.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

461.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

462.  T.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

463.  R.R.-J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

464.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

465.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

466.  T.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów. Powstały projekt uchwały anty 
smogowej budzi moje olbrzymie nadzieje. 
1. Dotyczy całego naszego województwa. Tym samym 
dołączymy do tych którzy już mają gwarancję ochrony przed 
smogiem. Mam nadzieję, że wszyscy radni będą solidarni i 
doprowadzą do szybkiego jej uchwalenia. 
2. Daje szansę na ochronę zdrowia, co dla mnie i mojej 
rodziny jest sprawą podstawową. Szczególnie przy często 
występujących schorzeniach dróg oddechowych u dzieci i 
wynikających z wieku trudności z oddychaniem u osób 
starszych. 
3. Nie bez znaczenia jest też przygotowanie przez Urząd 
Marszałkowski możliwości kontroli stosowania się do zapisów 
uchwały. W tym celu apeluję o stałą kontrolę jej 
przestrzegania. 

467.  W.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram projekt uchwały antysmogowej, oczekuję szybkiego 
jej uchwalenia, wdrożenia a następnie skutecznego 
egzekwowania! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

468.  S.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
- chciałbym wyrazić poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej która mnie i mojej rodzinie daje nadzieję na 
swobodne oddychanie w okresie zimowym 
- mam nadziej, że uchwała zostanie przyjęta przez radnych 
sejmiku w tym roku bym bez obaw mógł zabierać na spacer 
moja nowo narodzoną córeczkę nie obawiając się o to czy 
powietrze w Warszawie nie zaszkodzi jej rozwijającym się 
płucom 
- oczekuję również monitoringu regulacji i podjęcia wszelkich, 
niezbędnych kroków w przypadku gdy regulacja nie będzie 
wystarczającym krokiem w celu przywrócenia dobrej jakości 
powietrza 
- moja córka ma obecnie 3 miesiące i obawiam się o jej 
zdrowie w trakcie zimy, nie chcę jej przetrzymywać w domu i 
martwić się czy to wystarczy aby uchronić tak małe dziecko 
przed negatywnymi skutkami zanieczyszczonego powietrza. 
- płacę podatki, dbam o środowisko i uważam, że nie jest 
uczciwym by w sposób beztroski inni ludzie decydowali czy 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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będę chory czy nie, czy moja córka będzie miała problemy 
zdrowotne czy nie. 
Od was Państwo zależy dobro i zdrowie ludzi którzy tu żyją, 
zależy również Wasze zdrowie bo tak jak i my oddychacie 
tym samym powietrzem. Nie możemy bezczynnie pozwalać 
aby powietrze będące dobrem nas wszystkich było cichym 
zabójcą - oczekujemy od was pomocy. Pomóżcie proszę... 

469.  R.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę wyrazić poparcie dla 
przygotowywanego projektu uchwały. Wyrażam oczekiwanie 
że uchwała zostanie przyjęta jak najszybciej, możliwie w tym 
roku, przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i wprowadzi 
długo oczekiwaną jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. 
Wyrażam również oczekiwanie, że wraz z przyjęciem uchwała 
będzie skutecznie egzekwowana na całym obszarze 
województwa w tym również za pomocą stałego monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza oraz w przypadku gdyby 
uchwalone zakazy okazały się niewystarczające również 
podjęcia niezwłocznie stosownych kroków. 
Jestem mieszkańcem województwa mazowieckiego od 
urodzenia (ponad 30 lat) i leży mi na sercu jakość powietrza 
w całej Polsce, ale szczególnie w obszarze mojego 
zamieszkania. Tym bardziej, że miasto Otwock, w którym 
mieszkam przoduje w kraju w wielkości zanieczyszczeń 
smogowych. Z wielu opracowań naukowych wiem, jak bardzo 
szkodliwy jest smog, zwłaszcza jego działanie powodujące 
nowotwory oraz przewlekłe choroby płuc. Ja jak również moja 
rodzina i znajomi bardzo obawiamy się o swoje zdrowie, 
zwłaszcza że szczególnie w okresie zimowym uciążliwość 
dymiących kominów w gospodarstwach domowych jest 
ogromna. Zdarzają się dni, gdy ciężko wyjść z domu, gdyż w 
powietrzu czuć gryzący dym i zapach. Mniej ważnym, ale 
również zauważalnym skutkiem złej jakości powietrza jest 
ciemny osad na szybach po opadach atmosferycznych. 
Podsumowując, w imieniu swoim i mojej rodziny wyrażam 
pełne poparcie dla uchwały licząc, że przyczyni się ona do 
podniesienia jakości powietrza oraz zmniejszenia skutków 
wdychania niebezpiecznych związków powstałych w wyniku 
spalania nieodpowiedniej masy opałowej w 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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nieprzystosowanych do tego często starych i nie 
spełniających obecnych norm pieców. 

470.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Mieszkam w dzielnicy domków jednorodzinnych. Ostatniej 
zimy musieliśmy zrezygnować z wieczornych spacerów, bo 
powietrze było aż gęste od dymu. Z tego powodu rozważałam 
przeprowadzkę w mniej zanieczyszczone okolice. Znajomi 
sprzedali dom i przenoszą się na Mazury. Myślę, że 
inwestorzy i osoby płacące podatki biorą pod uwagę również 
takie czynniki, jak zanieczyszczenie powietrza. Ustawa 
antysmogowa ma więc nie tylko zdrowotne znaczenie, ale też 
znaczny wpływ na rozwój województwa. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

471.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram uchwałę antysmogową. Chcę czystego powietrza 
dla mojej rodziny. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

472.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: cieszę się, że 
projekt wprowadza jednolitą regulację dla całego 
województwa. 
Mam nadzieję, ze radni Sejmiku Wojewódzkiego przyjmą w 
tym roku tę uchwałę i że będzie ona potem skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Jest niezwykle ważne by Urząd regularnie badał wpływ 
regulacji na stan powietrza. 
Nie jestem przesadną higienistką ani maniaczką ochrony 
środowiska ale stan powietrza w Warszawie (i całym 
województwie) napawa mnie naprawdę przerażeniem. 
Najwyższy czas by zająć się tą sprawą, sprawnie, mądrze i 
szybko. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

473.  H.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
-zdecydowane działania na rzecz poprawy jakości powietrza 
są obowiązkiem władz, a nie aktem szczególnej łaski i cieszę 
się, że wreszcie coś się dzieje 
-jest niedopuszczalne by chronić trucicieli, kosztem zdrowia i 
życia innych 
-projekt uchwały jest pierwszym, niezbędnym krokiem na 
drodze koniecznych zmian; mam nadzieję, że nie ostatnim 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Nie ma podstaw prawnych bezwzględnego nakazu 
ogrzewania gazem, jedynie odpowiednie zapisy w MPZP 
mogą ustanowić taki nakaz. 
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-na zmianę kotłów powinno być 3 lata, zmiana paliwa 
natychmiast; 
-mam dość smrodu i ataków duszności, braku możliwości 
korzystania ze spacerów, wietrzenia domu; przez cały okres 
grzewczy konieczne jest noszenie maseczek ochronnych, las 
śmierdzi dymem; mieszkam na terenie, który kiedyś 
nazywano 'płucami Warszawy', dobry dowcip! 
-WSZĘDZIE TAM, GDZIE JEST TO MOŻLIWE, POWINIEN 
BYĆ OBOWIĄZEK OGRZEWANIA GAZEM, JAKO JEDYNA 
OPCJA! CZY NIE JEST LOGICZNE WPROWADZENIE 
TAKIEGO ZAPISU? 
-w ogóle nie rozumiem, dlaczego trzeba dyskutować, czy 
chcemy być zdrowi, czy dać się powoli zabijać, przecież to 
chyba jest rzecz najbardziej jasna pod słońcem! 
-JEŻELI KTOŚ UWAŻA, ŻE SPRAWY FINANSOWE 
POWINNY ROZSTRZYGAĆ O OCHRONIE NASZEGO 
ZDROWIA I ŻYCIA, TO NIE MA PRAWA DECYDOWAĆ W 
TEJ SPRAWIE. 
- konieczne jest opracowanie systemu kontroli nad 
działaniami gmin w ramach nowych regulacji ochrony 
powietrza, stała kontrola jakości powietrza, szybkie podjęcie 
kolejnych działań, gdyby ta regulacja okazała się 
niewystarczająca 
-opracowanie instrumentów do kontroli mieszkańców /służby 
upoważnione do sprawdzania kotłów, popiołu, paliwa; 
urządzenia do badania dymu itd./, żeby nie było przerzucania 
się kompetencjami i niejednoznaczna sytuacja odnośnie 
zakresu praw i obowiązków. 
Mam nadzieję, że temat nie zostanie rozmyty opowieściami o 
wyższym interesie społecznym, zdrowie i życie ludzi jest 
najwyższym interesem społecznym i nie istnieją argumenty, 
które to mogą zmienić.  

Wprowadzono również okres przejściowy dla zakazu 
spalania określonych rodzajów paliw, ze względu na to, że 
mieszkańcy zdążyli już się przygotować do bieżącego okresu 
grzewczego. 
Kwestia monitorowania jakości powietrza należy do 
kompetencji Państwowej Inspekcji Ochrony Środowiska. 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

474.  M.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Mieszkam na wsi nieraz widzę smrodliwe dymy 
wydobywające się z kominów. 
Używanie niskiej jakości węgla i spalanie go w niskiej 
wydajności piecach "kopciuchach" powinno być zabronione. 
Idzie o zdrowie nas wszystkich. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Służby gminne powinny monitorować czystość powietrza a 
straż gminna zwracać uwagę na to co wydobywa się z 
komina. 

475.  E.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

476.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

477.  C.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

478.  Ł.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

479.  P.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

480.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

481.  L.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

482.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

483.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

484.  I.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

485.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

486.  M.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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487.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Wyrażam zdecydowane poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej i oczekuję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze 
w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Bez 
czystego powietrza przez większą część roku bardzo trudno 
jest dbać o własne zdrowie i raczej myślę o wyprowadzeniu 
się w czystsze rejony Europy iż o wspieraniu swoimi 
podatkami i działaniami lokalnie, w mieście, w którym 
mieszkam. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

488.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Ostatnia zima na Mazowszu, a w szczególności w Warszawie 
i okolicznych miastach, okazała się bardzo obfita w 
zanieczyszczenie powietrza na poziomie wielokrotnie 
przewyższającym dopuszczalne normy w większości krajów 
europejskich. 
Konieczne jest przyjęcie w tym roku kalendarzowym uchwały 
Sejmiku Wojewódzkiego skutkujące radykalnym obniżeniem 
emisji szkodliwych zanieczyszczeń. 
Popieram całkowicie projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego monitorowania 
wpływu nowych regulacji na stan powietrza, a w przypadku 
gdyby okazały się one niewystarczające oczekuję podjęcia 
dalszych kroków. 
Pracuję od lat w ścisłym centrum Warszawy, przy jednej z 
najruchliwszych ulic. Uciążliwości związane z emisją 
zanieczyszczeń komunikacyjnych są przeze mnie 
odczuwalne i z pewnością mają spory wpływ na stan mojego 
zdrowia. W jeszcze większym stopniu zagrożenie zdrowia i 
życia dotyczy osób chorych, starszych, kobiet w ciąży i dzieci. 
Zanieczyszczenia komunikacyjne doskwierają osobom 
przebywającym stale w centrum miasta przez cały rok, w 
sezonie zimowym nakładają się na nie dodatkowo 
zanieczyszczenia związane z sezonem grzewczym. 
Jeżeli nadal będziemy tolerować tak duże przekroczenia 
dopuszczalnych stężeń w powietrzu szkodliwych substancji, 
to tysiące osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Zdrowie 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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mieszkańców jest najważniejsze, stanowi priorytet względem 
kwestii finansowych. 

489.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Nareszcie, po latach zamiatania problemu pod dywan, 
obywatele i samorządowcy przez nich wybrani PROBLEM 
SMOGU chcą zacząć praktycznie rozwiązywać. Świadomość 
społeczna na tym polu osiągnęła już taki poziom, że można 
oczekiwać wsparcia dla dobrej ustawy zmierzającej do 
poprawy jakości powietrza, którym oddychamy. 
Szybkie uchwalenie Ustawy, a potem skuteczna jej egzekucja 
i monitorowanie poziomu zanieczyszczeń z konsekwentnymi 
karami za jej łamanie (jednakowymi dla wszystkich, bez 
wyjątków) przyniesie Mazowszu lepsze powietrze. 
Zdecydowanie popieram uchwalenie Ustawy. Tępione 
(dlaczego korzyści niewielkiej grupy górników przeważają nad 
interesem ogółu?!) przez obecny rząd ekologiczne podejście 
do naszego środowiska wymaga stanowczego 
przeciwdziałania ze strony obywateli widzących dalej, niż 
najbliższe wybory (jeśli będą). 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

490.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
1. w pierwszej kolejności chciałbym podziękować Państwa za 
poświęcenie czasu i pracy dla przygotowania projektu 
uchwały antysmogowej, która tak bardzo jest potrzebna 
szczególnie w Warszawie i okolicach. Jednocześnie 
chciałbym wyrazić pełne poparcie każdej inicjatywie mającej 
na celu podniesienie jakości powietrza w naszym 
województwie. 
2. Liczę, że ten trud nie będzie zmarnowany i uchwała 
zostanie podjęta w szybkim tempie, a jej zapisy wejdą w życie 
jeszcze w tym roku. 
3. Oczekuję, że uchwała stworzy ramy prawne i wymogi dla 
samorządów, do monitorowania i raportowania o stanie 
czystości powietrza, oraz jego wpływie na mieszkańców 
Mazowsza i środowisko naturalne. Proszę też o 
uwzględnienie w uchwale: ograniczeń do stosowania 
zanieczyszczonych i zapylonych paliw stałych, zakazu 
palenia odpadami, zakazu używania pieców i kotłów niskiej 
jakości, ale także zakazu używania pojazdów bez 
odpowiednich filtrów i katalizatorów. Wszystkie ograniczenia 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, spalania odpadów 
(zakaz spalania odpadów wynika z ustawy o odpadach (Dz. 
U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30 ust. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami) 
ani edukacji ekologicznej. 
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powinny być obwarowane wysokimi karami, tak aby były 
przestrzegane. Dodatkowa ustawa powinna nakładać na 
lokalne władze obowiązek informowania mieszkańców o tym 
jaki wpływ paliwa i piece przez nich stosowane mają wpływ 
na ich zdrowie ich oraz ich dzieci. Edukacja jest bardzo 
ważna, szczególnie wśród dzieci, ponieważ one często 
czerpią wiedzę na ten temat tylko od rodziców i powielają złe 
wzorce. 
4. Od jakiegoś czasu jestem zaniepokojony pogarszaniem się 
jakości powietrza i środowiska naturalnego. Przyczynę 
upatruję w popularyzacji paliw typu torfy, pyły i eko-groszek, 
ale także lawinowym wzroście liczby samochodów z silnikiem 
diesla, które jak się okazało są znacznie bardziej trujące niż 
samochody z napędem benzynowym. Szczególnie dużym 
zagrożeniem, są stare samochody, które są nie w pełni 
sprawne, a ich właścicieli nie stać na kompleksowe naprawy 
czy przeglądy i często oszczędzają na częściach typu, filtry, 
czy katalizatory, przez co niszczą środowisko. Każdego dnia 
widzę w Warszawie kopcące samochody, zostawiające za 
sobą, długo opadającą, ciemną chmurę. Pojazdy tez 
bezkarnie poruszają się po największym, ale też najbardziej 
rozwiniętym i najbardziej cywilizowanym mieście w naszym 
kraju i trują jego mieszkańców. 
Zdecydowałem się napisać tą wiadomość do Państwa 
również z tego powodu, że w ostatnich miesiącach u 3 osób z 
mojego otoczenia zawodowego zdiagnozowana nowotwory. 
Byłem tym zszokowany, ponieważ sprawa dotyczy osób w 
wieku 35-45 lat, u szczytu kariery, mających małe dzieci, 
słowem takich jak ja. Zacząłem się zastanawiać, czy to jest 
zbieg okoliczności, czy jakiś większy problem ludzi z naszego 
regionu związany, min. ze złym stanem powietrza. Dlatego 
zależy mi wprowadzeniu realnych rozwiązań ograniczających 
zanieczyszczanie powietrza i środowiska. Z góry dziękuję w 
imieniu swoim, żony i dwójki małych dzieci. 

491.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Popieram projekt uchwały antysmogowej, która wprowadza 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Bardzo ważne jest jak najszybsze jej przyjęcie i skuteczne 
egzekwowanie na terenie wszystkich gmin naszego 
województwa. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji , gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
W roku ubiegłym zarówno ja jak i moi bliscy odczuliśmy w 
sposób dotkliwy ujemne skutki zdrowotne smogu w 
Warszawie i okolicach. 

492.  F.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
dotyczące przerażająco wielkiej ilości samochodów 
zatruwających powietrze czarnym dymem. Oraz brakiem 
jakiejkolwiek reakcji ze strony policji. 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 

493.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę wyrazić swoje poparcie dla tego 
projektu. Mam nadzieję, że uchwała zostanie jak najszybciej 
przyjęta przez samorząd wojewódzki Mazowsza oraz 
zaakceptowana czynnie przez gminy. 
Oczekuję, że samorząd mazowiecki zajmie się skutecznym 
egzekwowaniem zapisów uchwały wśród gmin poprzez 
przekonanie władz gminnych co do wagi przyjętej uchwały 
przy pomocy kampanii informacyjnej oraz dialogu oraz 
pomocy w rozwiązywaniu trudności pojawiających się lokalnie 
przy wprowadzaniu uchwały w życie; stałym monitorowaniu 
wpływu wprowadzenia uchwały na stan powietrza, jak i 
prowadzenia monitoringu bezpośredniego, to jest działań 
podjętych przez gminy (i ich mieszkańców) w celu wykonania 
uchwały. 
Mam nadzieję, że wprowadzona uchwała skutecznie 
przyczyni się do poprawy jakości naszego powietrza. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

494.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
popieram gorąco projekt uchwały antysmogowej i oczekuję, 
że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych sejmiku 
wojewódzkiego.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

495.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
wyrażając poparcie dla projektu uchwały oczekuję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 

496.  G.E. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i dalszych stosownych działań zmierzających do 
poprawy sytuacji. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

497.  B.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
popieram projekt uchwały antysmogowej, oczekuję że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych sejmiku 
Wojewódzkiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

498.  C.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
- chcę oddychać świeże powietrze 
- zauważyłam sama przez czujnik w samochodzie, że 
najgorsze jest to co palą w domach. Dlatego chcę aby się 
podjęli decyzje i kroki w celu polepszenia jakość powietrza i 
także kampania edukacyjna dla osób posiadających piece 
węglowe w domach. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

499.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: popieram 
ustawę antysmogową, ale musi zawierać zapisy o skutecznej 
kontroli pieców i paliw. 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

500.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
zdecydowanie popieram uchwałę antysmogową. Liczę na to 
że w tym roku zostanie ona przyjęta i że będzie skutecznie 
zapobiegać problemowi jakim jest smog w Warszawie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

501.  M.P.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Gorąco popieram projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa i oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego, łącznie z monitoringiem wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęciem niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Mieszkam w Warszawie, często przebywam w Grodzisku 
Mazowieckim i smog mi bardzo dokucza, a moja matka ma 
chorobą obturacyjną płuc. Moja rodzina należy do osób, 
którym odpowiednia ustawa antysmogowa może wydłużyć 
życie o kilka lat. 

502.  C.S.-G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Powietrze w Warszawie i okolicach zimą zamienia się w 
truciznę. Mój syn w styczniu i lutym dwa razy chorował na 
obturacyjne zapalenie oskrzeli wywołane właśnie przez 
warszawski smog. Oczywiście szkodliwych skutków smogu 
jest więcej niż te dwie choroby ośmiolatka - płacimy za nie 
wszyscy. Mam wielką nadzieję, że uchwała antysmogowa 
zostanie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

503.  K.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać moją opinię - w pełni 
popieram projekt uchwały antysmogowej. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

504.  A.L.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
1. Zakaz spalania najgorszej jakości węgla, przede wszystkim 
miału, oraz wymiana pieców to dobry krok w kierunku 
polepszenia jakości powietrza. Ludzie powinni jednak być 
finansowo wspomagani przez samorządy, bo wielu nie będzie 
stać na taką wymianę. Zazwyczaj środki na taki cel były 
przekazywane przez wojewódzkie organy ochrony 
środowiska 
2. Dodałabym do tego absolutny zakaz spalania wszelkiego 
rodzaju śmieci, także w domowych kominkach. Również 
laminatów, płyt wiórowych, wyrobów gumowych i co tam 
przyjdzie komu do głowy. Żeby zakaz miał sens, musi być 
egzekwowany przez policję?, straż miejską?, urzędników? A 
jego przekroczenie karane wysokim mandatem. To trudne ale 
nie niemożliwe 

Uwag nie uwzględniono 
Programy pomocowe dla realizacji m.in. uchwały 
antysmogowej są prowadzone przez Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej oraz w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Woj. Maz.  
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących np. 
spalania odpadów (zakaz spalania odpadów wynika z ustawy 
o odpadach (Dz. U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30ust. 
1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami lub 
urządzeniami). 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
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na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

505.  I.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Dziękuję Państwu, ze zajęliście się ustawą antysmogową i 
antysmogowymi przepisami dla całego województwa 
Mazowieckiego. To ogromny krok w stronę zadbania o jakość 
życia w Polsce. Wierzę, że zakazanie montowania 
kopciuchów, palenia w piecach szkodliwymi substancjami i 
wspieranie wymiany przestarzałych pieców na nowe pozwoli 
uchronić nas i nasze dzieci przed chorobami wynikającymi z 
zanieczyszczonego powietrza, wiele osób z astma czy 
chorym sercem - wręcz przed śmiercią. 
Mam głęboką nadzieję, że przyjmiecie Państwo te uchwałę 
jeszcze w tym roku w sejmiku województwa i że będzie ona 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Uprzejmie proszę też o monitorowanie wpływu 
wprowadzonych regulacji na stan powietrza i podejmowanie 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Nie dopuszczajmy więcej do sytuacji jak którejś zimowej 
niedzieli, ze smog uniemożliwia oddychanie i mieszkańcom 
zaleca się niewychodzenie z domów! To jest katastrofą, której 
można zapobiec. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

506.  G.L. W ramach konsultacjami projektu uchwały antysmogowej 
pragnę wyrazić moje pełne poparcie dla jak największego 
ograniczenia emisji smogu w naszym województwie. Jestem 
ojcem trójki dzieci i bardzo zależy mi na ich zdrowiu. W 
związku z tym bardzo bym prosił o nie łagodzenie 
konsultowanych zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

507.  K.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
* wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa 
* oczekuje od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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* oczekuje, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Zanieczyszczenie powietrza w mieście mojej rodziny 
powoduje częste nawracające infekcje górnych dróg 
oddechowych, dodatkowo u mnie problemy z oczami oraz 
astmę. 

508.  N.B. Bardzo się cieszę, że zwrócili Państwo uwagę na problem 
smogu w Warszawie i szerzej - w całym województwie 
mazowieckim. Mam nadzieję, że dzięki niej, staraniom 
Państwa i społeczeństwa obywatelskiego nie będziemy 
krajem, gdzie normy zanieczyszczenia powietrza są tak 
rażąco przekraczane. 
Mam jedną, bardzo ważną uwagę: wiem, że niektóre 
gospodarstwa domowe nie są w stanie sprostać wymogom 
wymiany instalacji grzewczej ze względu na swoją sytuację 
materialną (status społeczno-ekonomiczny) i mimo chęci 
życia w czystszym regionie czy kraju nie mogą sobie na to 
pozwolić. Mam więc nadzieję, że znajdą Państwo środki 
publiczne na zapewnienie takim gospodarstwom modernizacji 
instalacji grzewczych oraz budynków, w których mieszkają 
(problem ubóstwa energetycznego i ucieczki ciepła). 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

509.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi. Mam nadzieję, 
że uchwała zostanie przyjęta przez Sejmik Wojewódzki i 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa. Oby nie 
powtórzyły się trudne chwile z ostatniej zimy, kiedy ciężko 
było oddychać nie tylko na ulicy, ale w domu. Liczę, że 
władze zatroszczą się o zdrowie naszych rodzin i wprowadzą 
konieczne standardy dla pieców i instalacji. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

510.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

511.  P.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

512.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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513.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

514.  S.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

515.  T.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

516.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

517.  A.K.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

518.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

519.  K.L.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

520.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

521.  B.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

522.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

523.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

524.  A.W.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje zdanie na ten temat. 
Bardzo się cieszę, że leży Państwu na sercu jakoś powietrza, 
którym wszyscy oddychamy i mam nadzieję, że uchwała 
antysmogowa dla Województwa Mazowieckiego zostanie 
szybko uchwalona, a jej przepisy będą konsekwentnie 
wprowadzane w życie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Wydaje się, że do zimy daleko, ale czasu jest bardzo mało. 
W ostatnich latach coraz bardziej odczuwam pogorszenie się 
jakości powietrza w Warszawie, zwłaszcza w czasie sezonu 
grzewczego, gdy do spalin dochodzą pyły z rozmaitych 
pieców. Są dni, gdy naprawdę trudno mi oddychać, a w nocy 
męczą mnie ataki kaszlu. Jestem pewna, że w innych 
miastach województwa ten problem może być jeszcze 
poważniejszy. Bardzo proszę, pomyślcie Państwo o naszym 
zdrowiu. Społeczne koszty zanieczyszczenia powietrza rosną 
z roku na rok. Niech nasze dzieci żyją w zdrowszym 
środowisku. 

525.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

526.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

527.  P.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

528.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

529.  K.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

530.  W.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

531.  W.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

532.  K.E. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

533.  R.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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534.  I.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

535.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

536.  R.C.-Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

537.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

538.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

539.  W.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

540.  O.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

541.  W.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 
Mam 78 lat. Wielu moich znajomych umiera - to naturalne 
chociaż średnia wieku znaczni wzrosła. Rzecz w tym, że 
większość z nich umiera wskutek chorób płuc, powikłań po 
zapaleniu. Aparaty wytwarzające tlen coraz modniejsze. 
Takie kłopoty spotykają również wielu młodych ludzi. Czyste 
powietrze staje się deficytowe. Ustawa antysmogowa 
powinna zapewnić poprzez uchwalenie i egzekwowanie 
dostęp do najbardziej podstawowego "dobra społecznego" 
jakim jest czyste powietrze. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

542.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. W szczególności pragnę zwrócić 
uwagę na następujące ważne kwestie: 
- Bardzo istotne jest wprowadzenie standardów dla spalanych 
paliw w celu wyeliminowania kategorii powodujących 
szkodliwe skutki środowiskowe, takich jak muły i 
flotokoncentraty, wszelki formy paliw z węgla brunatnego i 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, spalania odpadów 
(zakaz spalania odpadów wynika z ustawy o odpadach 
(Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30 ust. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami) 
ani edukacji ekologicznej. 
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torfu. Szczególną wagę należy przyłożyć do bezwzględnego 
zakazu palenia śmieci i odpadów oraz wprowadzenie 
skutecznych metod kontroli przestrzegania tego zakazu (np. 
poprzez analizę próbek popiołu pobieranego w ramach 
kontroli z palenisk) oraz wprowadzenie dotkliwych kar w 
przypadku stwierdzenia braku przestrzegania tego zakazu. 
- Konieczne jest wprowadzenie standardów dla kotłów. 
Należy wprowadzić zakaz sprzedaży kotłów nie spełniających 
wymogów prawidłowego spalania paliw. Jednocześnie należy 
wspomóc wymianę obecnie używanych kotłów także poprzez 
zapewnienie dofinansowania takich działań np. ze środków 
wojewódzkiego i gminnych funduszy ochrony środowiska. 
Warunkiem uzyskania wsparcia finansowego powinna być 
potwierdzona, fizyczna likwidacja starego kotła. 
- Władze samorządowe województwa powinny przeprowadzić 
szeroko zakrojoną akcję informacyjną nt. szkodliwości 
zanieczyszczeń powietrza wynikających ze spalania paliw 
niskiej jakości w nieprawidłowych kotłach. Warunkiem 
skutecznych działań przeciwko zanieczyszczeniom z "niskiej 
emisji" jest świadomość społeczna, która obecnie jest 
znikoma. Ludzie powinni uzyskać wiedzę jak bardzo szkodzą 
samym sobie i swoim bliskim przyczyniając się do 
zanieczyszczenia powietrza, nawet jeśli nie jest to przez nich 
wyraźnie i natychmiastowo odczuwane. Liczę, na to że 
władze samorządowe wykażą się odpowiedzialnością i 
doprowadzą do skutecznego wdrożenia prawa 
antysmogowego. 

Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie 
kroku do zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł 
(RPO, WFOŚiGW) 
Kampania informacyjna dot. uchwały antysmogowej oraz 
edukacja dot. niskiej emisji jest prowadzona obecnie przez 
Urząd Marszałkowski i inne samorządy i będzie prowadzona 
nadal. 

543.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać moje bardzo gorące 
poparcie dla tej uchwały! Taka uchwała powinna była już 
dawno być podpisana. Z powodu smogu musiałam aż zmienić 
miejsce zamieszkania, ponieważ nie chciałam codziennie 
musieć chodzić w maseczce przeciwpyłowej i świadomość 
codziennego wdychania takiej ilości dymów bardzo źle 
wpływała na moje samopoczucie fizyczne jak i psychiczne. 
Uważam, że fakt że dochodzi do takiego zapylenia w naszym 
kraju jest karygodny i mam nadzieje że wkrótce się to zmieni! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

544.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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545.  W.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

546.  J.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

547.  E.K.-M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

548.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

549.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

550.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

551.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

552.  J.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

553.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

554.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

555.  I.W.-R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

556.  K.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

557.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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558.  A.F.-W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

559.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam głęboką nadzieję, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
odpowiednich działań w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Jestem osobiście zainteresowany 
radykalna poprawą jakości powietrza ponieważ cierpię od 
trzech lat na astmę, która wg. lekarzy pulmonologów została 
wywołaną fatalną jakością powietrza w miejscu mojego 
zamieszkania. Proszę uwierzyć, że codzienne trudności z 
oddychaniem są dla mnie i innych osób nieznośnym 
koszmarem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

560.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Podpisanie tej ustawy w długiej perspektywie będzie 
korzystne dla wszystkich, nawet dla tych, którzy z powodu 
swoich partykularnych interesów nie chcą jej wprowadzenia. 
Jako przedstawiciele lokalnych społeczeństw muszą Państwo 
dbać o lokalne społeczności i ich otoczenie także w 
perspektywie pokoleniowej i przekonywać do rozsądnych 
rozwiązań, nawet jeżeli dla niektórych nie są one oczywiste. 
Konieczna jest dobra kampania informacyjna - większość 
Państwa wyborców ma lub będzie miało dzieci i wnuki i 
zależy im na zabezpieczeniu także ich przyszłości. 
Pierwsza zima, podczas której Państwa wyborcy będą mogli 
swobodnie oddychać na pewno uświadomi wszystkim, że 
mieli Państwo rację popierając uchwałę. Państwa 
odpowiedzialność zostanie doceniona. 
Podpisanie Uchwały, a następnie konsekwentne jej 
wdrażanie pozwolą poprawić jakość życia wyborców, a także 
zmniejszyć liczbę chorób - a w związku z tym także kosztów 
ponoszonych na ich leczenie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Zima 2016/2017 była wyjątkowo ciężka i przez wiele dni 
oddychanie było bardzo trudne - naprawdę wiele osób to 
zauważyło i oczekuje działania ze strony władz. 
Mam nadzieję, że poprą Państwo ustawę w całości. 

561.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że zostanie ona 
przyjęta jeszcze w tym roku. Liczę również, że temat 
zanieczyszczenia powietrza jak i środowiska w ogóle będzie 
przez Państwa i odpowiednie instytucje monitorowany. Jako 
ojciec 2 letniego Remigiusza i osoba ceniąca sobie 
niezależność i piękność natury chciałbym, by przetrwała ona 
jak najdłużej w czasach totalnej dominacji człowieka, 
konsumpcji, komercji i zysków. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

562.  M.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jakość powietrza jest kluczowa dla zdrowia mieszkańców 
Warszawy i bardzo liczę na to że radni są za tym żeby 
wreszcie TRUCICIELE PRZESTALI NAS TRUĆ !!! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

563.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mamy dzieci i wnuki, więc wiem 
dobrze, że walczymy o zdrowie dla naszych najbliższych. 
Ważne, aby zaproponowane rozwiązania egzekwować, 
inaczej będzie to wyglądać tak, jak walka ze śmieciami w 
naszych podmiejskich lasach. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

564.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta przez Sejmik 
Województwa i wdrożona w życie. W przeciwnym przypadku 
oczekuję od radnych podjęcia niezbędnych kroków, aby ta 
uchwała była w pełni respektowana. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

565.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów oraz kilka uwag 
Koszty zdrowotne i konsekwencje złego stanu powietrza 
znacznie przewyższają ewentualne nakłady na ograniczenie 
emisji smogu. Rekomendowane działania: 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, spalania odpadów 
(zakaz spalania odpadów wynika z ustawy o odpadach 
(Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30 ust. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami) 
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1) kampanie informacyjne dotyczące poprawnych sposobów 
palenia w piecu oraz używanego paliwa (czym nie można 
palić, jak palić węglem aby emisja była jak najmniejsza). 
Wbrew pozorom sposób palenia węglem ma ogromny wpływ 
na emisje niezależnie od stosowanego pieca 
2) kampania informacyjna gdzie można zgłaszać palenie 
śmieciami i jakie działania mogą być podjęte w takim 
przypadku 
3) kontrole samochodów nie spełniających minimalnych 
wymagań technicznych. Samochód za którym ciągnie się 
chmura czarnego dymu powinien być traktowany jako 
samochód NIESPRAWNY i kierowany na badania techniczne. 

ani edukacji ekologicznej. Kampania informacyjna dot. 
uchwały antysmogowej oraz edukacja dot. niskiej emisji jest 
prowadzona obecnie przez Urząd Marszałkowski i inne 
samorządy i będzie prowadzona nadal. 

566.  A.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej dla województwa mazowieckiego pragnę 
wyrazić swoje pełne poparcie dla zawartych tam zapisów. 
Nie mam wątpliwości, że jest to niezbędny krok na drodze ku 
polepszeniu jakości naszego powietrza i mam nadzieję, że 
uchwała zostanie przyjęta jak najszybciej i zacznie 
obowiązywać jeszcze w tym roku, a jej przepisy będą 
rygorystycznie i bezwzględnie przestrzegane przez wszystkie 
gminy. Ponadto uważam, że Urząd Marszałkowski powinien 
stale monitorować realny wpływ wprowadzanych regulacji na 
poprawę jakości powietrza w województwie, a jeśli okażą się 
one niewystarczające - podjąć dalsze kroki w tym kierunku. 
Chcę oddychać czystym powietrzem, które nie wpływa 
niekorzystnie na moje zdrowie. Mam wielką nadzieję, że dla 
Państwa również będzie to priorytetem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

567.  S.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

568.  M.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

569.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

570.  P.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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571.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

572.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

573.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

574.  E.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

575.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

576.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

577.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

578.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

579.  E.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

580.  Z.Z.-H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

581.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

582.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

583.  H.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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584.  D.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

585.  M.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Bardzo mi zależy na tą ustawę, bo 
jakość powietrza jest tragiczna i wymaga poprawy. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

586.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej wyrażam poparcie dla zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że Samorząd Województwa Mazowieckiego będzie 
podejmował działania na rzecz poprawy stanu powietrza. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

587.  K.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Płuca moje, żony oraz moich córek 
będą dozgonnie wdzięczne! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

588.  M.Z. Piszę w związku z konsultacjami społecznymi projektu 
uchwały antysmogowej by jednoznacznie przekazać moje 
poparcie dla jej zapisów. 
Mam głęboką nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego - jej skuteczne 
egzekwowanie przez WSZYSTKIE gminy jest jedyną drogą 
do zmniejszenia zanieczyszczenia na terenie województwa. 
Jako mieszkanka Warszawy, oczekuję od Państwa 
odpowiedzialności za zdrowie obywateli i liczę na to, że urząd 
monitoringu będzie faktycznie kontrolował stan powietrza i 
będzie podejmował odpowiednie kroki w razie przekraczania 
stanów alarmowych. 
Jakość powietrza w Warszawie, nawet w miesiącach 
wiosennych i letnich pozostawia wiele do życzenia. Zimowe 
stany alarmowe są naprawdę przerażające. Pracuję w jednej 
z podwarszawskich - bogatych gmin, jesienią i zimą ludzie 
posiadający domy palą z oszczędności, bądź głupoty 
śmieciami i odpadkami. Kontrola pieców i tego co jest w nich 
spalane jest konieczna. Podobnie ze spółdzielniami i 
zakładami na terenie województwa. Należy wymusić 
używanie lepszej jakości pieców i opału. Uchwała zakazuje 
palenia mieszankami i mułami, które są szkodliwe, 
śmierdzące i przyczyniają się do zagrożenia naszego 
zdrowia. 
Argument finansowy nie może być przekłamywany - tani i 
brudny opał to ogromne koszty społeczne i wydatków na 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zdrowie - leczenie astmy, schorzeń płuc i serca w skali całego 
województwa, z pewnością jest droższe niż kilka ton dobrego 
opału i inwestycja w nowoczesny, czysty piec. 
Jesteśmy obywatelami dużego kraju Unii Europejskiej - to tu 
powinny być wytyczane najlepsze standardy i tu właśnie 
powinniśmy naśladować najdalej idące rozwiązania pro-
ekologiczne i pro-zdrowotne. To jest nasza wspólna 
odpowiedzialność. 
Jako mieszkaniec województwa domagam się od Państwa 
działania! 

589.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. 
Chciałabym, aby moje dzieci i wnuki mogły oddychać czystym 
powietrzem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

590.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam pod Warszawa i mam sąsiadów zasmradzających 
cała okolice swoimi dymami ze spalania śmieci. Mimo 
mieszkania w lesie powietrze u nas jest bardziej 
zanieczyszczone niż w centrum Warszawy. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

591.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Warszawa się powiększa, ilość 
mieszkańców i samochodów przyrasta w taki sposób, jak 
chyba jeszcze nigdy. Jeżeli nie zadbamy o jakość powietrza 
już dziś miasto nie będzie się nadawało do życia. Już teraz 
znam wiele osób, które mieszkając w Warszawie zachorowały 
na astmę czy alergię. Mieszkam na Dolnym Mokotowie i 
nawet tutaj, zimą, zdarza się, że niektórzy mieszkańcy 
domów jednorodzinnych palą w piecach jakimś świństwem, 
przez co cała okolica cuchnie gryzącym dymem. To nie do 
pomyślenia! 
Zmiany muszą dotyczyć także województwa mazowieckiego i 
stąd prośba, aby radni Sejmiku mazowieckiego docenili 
powagę sytuacji i doprowadzili do skutecznego 
egzekwowania obowiązku przestrzegania nowej ustawy przez 
przedsiębiorców i obywateli całego regionu. Jeżeli to nie 
wystarczy, powinno się indywidualnie pociągać ludzi do 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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odpowiedzialności, bo bez egzekwowania przepisów, ludzie 
czują się bezkarni. 
Bardzo liczę i z całego serca proszę o uchwalenie tej uchwały 
antysmogowej abyśmy mogli cieszyć się naszym kochanym 
miastem i żyć w nim bez strachu o swoje zdrowie. 

592.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje głębokie poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że jeszcze w tym roku 
zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego, a 
przede wszystkim BARDZO SKUTECZNIE EGZEKWOWANA 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Dlatego 
oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające! 
Jestem osobą aktywną sportowo - biegam, jeżdżę na rowerze 
i BARDZO INTENSYWNIE ODDYCHAM. Zależy mi na 
zdrowiu moim i moich dzieci. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

593.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

594.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

595.  J.G.-J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

596.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

597.  U.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

598.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

599.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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600.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

601.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

602.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

603.  D.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

604.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

605.  E.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

606.  L.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

607.  K.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

608.  B.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać moje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zarówno ja, jak i moi znajomi w coraz większym stopniu 
doświadczamy skutków zanieczyszczenia powietrza. Byłam 
zdumiona ostatniej zimy, widząc ciemniejszą chmurę smogu 
wyraźnie widoczną nad miastem w pogodny, słoneczny dzień. 
Martwię się o zdrowie naszych dzieci, rozwijających się w 
takim skażonym środowisku, tym bardziej, że sama jestem 
matką. Jestem przekonana, że lepiej inwestować środki w 
ograniczenie zanieczyszczeń powietrza, niż przeznaczać z 
roku na rok coraz większe sumy na leczenie chorób 
spowodowanych smogiem. 
Dlatego oczekuję, że uchwała antysmogowa w 
proponowanych kształcie zostanie przyjęta jak najszybciej 
przez radnych Województwa Mazowieckiego (którzy 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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reprezentują także mnie!). Mam nadzieję, że Urząd 
Marszałkowski dołoży starań, aby monitorować wpływ 
przyjętych regulacji na jakość powietrza w gminach 
Mazowieckich oraz będzie promował odpowiednie regulacje, 
zachęcające do respektowania przestrzegania zapisów 
Ustawy. Liczę także na to, że władze różnych szczebli będą 
szukały rozwiązań tworzących możliwość wsparcia 
gospodarstw domowych, dla których dostosowanie się do 
niezbędnych norm antysmogowych jest poważnym 
wyzwaniem finansowym. 
Jestem przekonana, że wspólnym staraniem możemy 
polepszyć jakość powietrza w naszych miejscowościach. 

609.  J.N.-B. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zwłaszcza zakazu palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. Popieram też zakaz 
paleniem węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami 
oraz zawilgoconą biomasą oraz pomysł wprowadzenia 
standardów dla pieców, tak aby mieszkańcy nie mogli używać 
kopcącego ogrzewania. 
Liczę na to, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy naszego województwa. 
Dzięki Państwa działaniom my z mężem oraz nasze córki (3 
lata i 1 rok) nie będziemy wdychać wyziewów z komina 
sąsiada, który nadal ogrzewa swój dom paląc węgiel, a 
często także i śmieci. Komin jest na wysokości okien naszych 
sypialni w bezpośrednim sąsiedztwie. Liczne interwencje 
straży miejskiej nie przyniosły trwałego rozwiązania problemu. 
Dodatkowo zaogniają stosunki międzysąsiedzkie. 
Dzieci całą zimę miały infekcje górnych i dolnych dróg 
oddechowych. Starsza córka jest diagnozowana w kierunku 
astmy. Lekarze nie ukrywają, że pogorszenie jej zdrowia jest 
związane z nadmiernym stężeniem pyłów w miejscu jej 
pobytu. 
Nadzieją na poprawę jakości naszego życia są działania 
regulujące "niską emisję", które Państwo podejmujecie. 
Cieszę się, że dzięki Państwu całe Mazowieckie z Warszawą 
na czele może być regionem wolnym od smogu. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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610.  K.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam głęboką nadzieję, że mimo początkowych 
"trudności" uchwała zostanie procedowana bez żadnych 
opóźnień i niepotrzebnych zawirowań. Ważne jest, by przed 
kolejnym sezonem grzewczym w którym niemal każdego dnia 
godzinne normy powietrza będą przekroczone, móc 
obwieścić obywatelom, że władze ich regionu nie pozostają 
bierne i już działają w oparciu o nowe prawo. 
Ważne jest dla mnie, by moje dzieci mogły także w czasie 
mrozów spędzać czas aktywnie na powietrzu. Na powietrzu, 
które nie będzie ich i nas wszystkich powoli zabijać. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

611.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję wprowadzenia jednolitej 
regulacji na terenie całego województwa, działającej na rzecz 
radykalnej poprawy stanu powietrza w Warszawie i w całym 
województwie mazowieckim. Apeluję do wszystkich radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego o przyjęcie ustawy, a do 
Mazowieckiego Urzędu Marszałkowskiego o monitoring 
skuteczności jej działania. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

612.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta jeszcze w tym roku i będzie skutecznie 
egzekwowana w całym województwie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

613.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

614.  K.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

615.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

616.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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617.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

618.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

619.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

620.  S.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

621.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

622.  B.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

623.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

624.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

625.  T.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

626.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

627.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

628.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

629.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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630.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuje zakazania spalania miałów oraz węgla niskiej 
jakości. Oczekuje wprowadzenia kontroli i kar dla 
naruszających przepisy. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

631.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jak każdy obywatel wrażliwy na 
środowisko jestem zaniepokojona dotychczasowym stanem 
rzeczy i brakiem regulacji. Mam nadzieję że uchwała zostanie 
przyjęta a jej skutki monitorowane przez lokalne władze. 
Sprawy ochrony środowiska, a w tym dbałość o czystość 
powietrza. są związane bezpośrednio z naszym zdrowiem i 
przyszłością i stanowią naszą wspólną odpowiedzialność. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

632.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje bardzo silne poparcie 
dla zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

633.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że równocześnie powinny być wprowadzane 
regulacje, które umożliwią zastosowanie się do zapisów 
uchwały, a mianowicie zostaną zabezpieczone środki na 
wymianę pieców, które nie będą spełniały przyjętych 
standardów (nie każdego będzie stać na taki wydatek). 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

634.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego, pragnę 
przekazać swoje poparcie dla zawartych tam zapisów 
dotyczących: zakazu palenia mułami, flotokoncentratami 
węglowymi oraz mieszankami wyprodukowanymi z ich 
wykorzystaniem, zakazu palenia węglem brunatnym, 
powstałymi z niego paliwami oraz zawilgoconą biomasą, 
wprowadzenia koniecznych standardów dla pieców. 
 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała zostanie przyjęta w roku 
2017 przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuję również od Urzędu monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Zanieczyszczone powietrze w Warszawie i 
okolicach osobiście dotyka mnie i moją rodzinę. 
Przekroczenie stężenia pyłów o kilkaset procent tej zimy 
spowodowały, że moje dzieci w wieku 2 i 9 lat parokrotnie, od 
grudnia do kwietnia, chorowały na obturacyjne zapalenie 
oskrzeli z dusznościami i koniecznością wizyty w szpitalu, 
nasiliło równie alergię. Koszmarny smog stanowi olbrzymie 
zagrożenie dla zdrowia i życia mojej rodziny. Mieszkamy w 
Warszawie, tu pracujemy i płacimy wszystkie podatki, tu 
nasze dzieci chodzą do przedszkola i szkoły. Oczekujemy 
więc, że będziemy żyć bezpiecznie i oddychać czystym 
powietrzem.  

635.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

636.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

637.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

638.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

639.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

640.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

641.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

642.  D.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

643.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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644.  A.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

645.  R.W. W związku konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Od kilku lat dostrzegam 
pogarszającą się jakość powietrza w mieście gdzie mieszkam 
(Legionowo) i w Warszawie gdzie pracuję.  
Czynnie uprawiam sport i szczególnie w okresie jesienno-
zimowym powietrze jest poza wszelkimi normami.  
Dzieje się tak na skutek niskiej emisji, spalania 
nieodpowiedniej jakości opału. Domagam się i proszę o jak 
najszybsze działania w tym obszarze. Mam nadzieję, że 
wezmą Państwo pod uwagę mój głos.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

646.  R.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Choruję na przewlekłą chorobę obturacyjne płuc. Ostatnio, 
pół zimy, przesiedziałam w mieszkaniu przy szczelnie 
zamkniętych oknach. LITOŚCI !!! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

647.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

648.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Pochodzę z podwarszawskich 
Łomianek i wielokrotnie widziałem kopcące kominy domów, a 
w powietrzu czułem węgiel. Będąc na zewnątrz, człowiek 
powinien oddychać świeżym powietrzem, a wielokrotnie 
wystawia się na zagrożenie. Nie można otwierać okien, bo do 
środka wleje się smrodek.  
Obecnie mieszkam w Warszawie, sytuacja nie jest lepsza. 
Wzmożony ruch samochodowy i napływające z gmin 
ościennych zanieczyszczenia również tworzą ciężki klimat. 
Świadomość, że mieszkam w mieście z brudnym powietrzem, 
była tej zimy dla mnie bardzo przykra i byłby to jeden z 
argumentów za ewentualną wyprowadzką.  
Cieszę się, że Marszałek podjął obiecane działania i mam 
nadzieję, że w niedalekiej perspektywie pożegnamy tak 
przykre momenty jak początek tego roku kiedy w Warszawie 
występowały ogromne przekroczenia norm jakości powietrza, 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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a ja sam chodziłem po ulicach w masce. Liczę na Państwa 
stanowcze dalsze działania w tej kwestii.  

649.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
To przykre, że sami nie potrafimy zadbać o czyste powietrze. 
Zimą otwieranie okien jest niemożliwe, bo grozi uduszeniem. 
Mam sąsiadów, którzy spalają w piecach odpady plastikowe 
nie mając świadomości o dioksynach przedostających się do 
atmosfery. Jeśli brakuje świadomości, potrzebne są regulacje 
prawne.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

650.  H.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Tej zimy byliśmy świadkami i ofiarami ogromnego 
zanieczyszczenia powietrza, mającego wpływ na zdrowie i 
życie każdego obywatela. Problem smogu dotyczy nas 
wszystkich. Oddychanie tak skażonym powietrzem wiąże się 
z poważnymi zdrowotnymi konsekwencjami. Osobiście 
martwię się o zdrowie moje i moich najbliższych. Nie mam 
możliwości przeprowadzki na wieś czy do innego państwa. 
Czy w takim razie mam narażać zdrowie swoje i rodziny, 
ponieważ w Polsce brak stosownych regulacji dotyczących 
monitorowania i kontroli warunków powietrznych? Wraz z 
innymi obywatelami zwracam się do Państwa z prośbą 
uchwalenia ustawy antysmogowej przez Sejmik Wojewódzki 
oraz jej egzekwowania na terenie całego województwa 
mazowieckiego.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

651.  L.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku).  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

652.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mieszkam w gminie Góra Kalwaria 
(wieś Solec) i na co dzień ponoszę konsekwencje spalania 
odpadów w domowych piecach, czy palenia najgorszymi 
gatunkami węgla i miałami. Wiem od znajomych, że np. w 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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kilku blokach w Szymanowie, gdzie mieszkańcy 
poszczególnych klatek schodowych mają w piwnicy wspólne 
piece oc. i na przemian podtrzymują w nich ogień na własny 
koszt, niektórzy realizują ten sąsiedzki obowiązek po 
najmniejszej linii oporu, paląc śmieci i inne szkodliwe 
świństwa. Bez kompleksowej regulacji problemu i regularnych 
kontroli nie zmieni się mentalności ludzi. Popieram działania 
Marszałka Województwa podejmowane w celu przyjęcia i 
egzekwowania uchwały antysmogowej  

653.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuje jej szybkiego podjęcia oraz 
następnie konsekwentnego wdrażania. To jesteśmy winni 
mieszkańcom woj. mazowieckiego, którzy chcą mieszkać w 
zdrowym środowisku.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

654.  C.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuje jej szybkiego podjęcia oraz 
następnie konsekwentnego wdrażania. To jesteśmy winni 
mieszkańcom woj. mazowieckiego, którzy chcą mieszkać w 
zdrowym środowisku. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

655.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuje jej szybkiego podjęcia oraz 
następnie konsekwentnego wdrażania. To jesteśmy winni 
mieszkańcom woj. mazowieckiego, którzy chcą mieszkać w 
zdrowym środowisku. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

656.  Z.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuje jej szybkiego podjęcia oraz 
następnie konsekwentnego wdrażania. To jesteśmy winni 
mieszkańcom woj. mazowieckiego, którzy chcą mieszkać w 
zdrowym środowisku. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

657.  R.P. Smog to przekleństwo. Warszawa w smogu wygląda, jak 
miasto z horroru. Tym gorzej, że to prawdziwy horror - 
umierają prawdziwi ludzie. Nie chcę żyć w mieście, które 
wykańcza mnie i moich najbliższych.  
Dlatego w związku z konsultacjami społecznymi projektu 
uchwały antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radych Sejmiku Wojewódzkiego i 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego!  
Oczekuję od Was monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrze i podjęcie odpowiednich kroków, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające.  

658.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ważne jest aby uchwała została 
przyjęta przez radnych jeszcze w tym roku - każdy miesiąc 
jest ważny dla zdrowia i życia mieszkańców Mazowsza. Mam 
również nadzieję, że po wejściu w życie uchwała będzie 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

659.  Ł.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

660.  G.I. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że Urząd monitoringu będzie miał wpływ na 
regulacje dot. stanu powietrza. Mam również nadzieję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego  
i będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

661.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

662.  D.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

663.  R.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

664.  C.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

665.  B.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Popieram uchwałę antysmogową dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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województwa mazowieckiego. Mam nadzieję, że zostanie ona 
przyjęta w jak  
najkrótszym czasie, tzn. jeszcze w bieżącym roku. Oczekuję, 
że na przeszkodzie nie staną radni Sejmiku Wojewódzkiego, 
a jej skutkiem będzie właściwy monitoring stopnia 
zanieczyszczenia powietrza i skuteczne egzekwowanie 
zawartych w uchwale postanowień. Sprawa jakości powietrza 
jest elementarna podstawą dbania o zdrowie społeczeństwa. 
Odbija się na jakości życia i społecznych kosztach leczenia. 
Jako osoba starsza, dobrze wiem o czym mówię. Chroniczny 
nieżyt górnych dróg oddechowych najczęściej jest pochodną 
permanentnego zanieczyszczenia powietrza. W dobie 
wszechogarniającego nas "dobrodziejstwa", a zarazem 
"plagi" powszechnej motoryzacji nie wolno zapominać o mniej 
nowoczesnych trucicielach, jakimi są nasze piece i 
wykorzystywane w nich materiały spalania. 

666.  Z.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

667.  J.K. związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Musimy zadziałać w tej sprawie. Nie 
może być powtórki z poprzedniej zimy. Nasze zdrowie jest 
najważniejsze!!! Bardzo proszę o zagłosowanie na tę 
uchwałę. Zadbajcie o nasze zdrowie! Proszę!  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

668.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

669.  K.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

670.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

671.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

672.  M.S.-O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Musimy zrobić wszystko co możliwe 
aby zmniejszyć zanieczyszczenie powietrza, którym przecież 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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oddychamy wszyscy, w tym nasze dzieci, które są 
szczególnie narażone na choroby układy oddechowego. 
Proszę o kontynuowanie prac w celu polepszenia jakości 
powietrza na Mazowszu.  
Popieram uchwale!!! 

673.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów mam ogromną nadzieje ze uchwała 
wejdzie w życie jak najszybciej i co najważniejsze jej 
postanowieni będą monitorowane i egzekwowane przez 
odpowiednie służby. Jestem mieszkanką Rembertowa i 
przyznaję że w ubiegłym sezonie zimowym problem 
obrzydliwego powietrza był szczególnie wyczuwalny - 
dosłownie - smród spalenizny czuć było natychmiast po 
wyjściu na zewnątrz, a wydawać by się mogło ze dzielnica 
zielona, zalesiona wiec powinna pachnieć i sprzyjać 
spacerom. w tym roku jednak wszyscy bardzo odczuliśmy 
pogorszenie powietrza, zwłaszcza osoby starsze, dzieciaki i 
szczególnie mi bliskie zwierzaki - te domowe jak i nasi leśni 
sąsiedzi.  
Zdaje sobie sprawę ze nawet z uchwałą problem nie zniknie 
natychmiast, ale im szybciej zostaną określone reguły, a w 
tym przypadku muszą, tym szybciej będzie można przejść do 
realizacji i wprowadzania zmian i z zimowego krajobrazu 
dzielnicy znikać zaczną czarne kolumny dymu unoszące się z 
kominów wielu domków.  
Działajcie Drodzy Państwo, działajcie bez opieszałości - to 
dotyczy ogółu mieszkańców ale i Was osobiście. Przed 
powietrzem nie schowa się nikt zatem działając dla ogółu 
działacie tez na własną korzyść. Do dzieła!!! 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

674.  T.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mieszkam na wsi podwarszawskiej. 
W okresie ogrzewania mieszkań spacer do pobliskiego 
Halinowa jest połączony z bardzo wyraźnie odczuwalnym 
smogiem. Co w takim razie z miejscami gęsto zaludnionymi? 
Oczekuję, że urzędnicy powołani do pełnienia swoich zadań 
nie zlekceważą ich - smog jest jednym z problemów 
najważniejszych! 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

675.  M.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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zawartych tam zapisów. Jest to bardzo ważne aby zmniejszyć 
zanieczyszczenie powietrza w naszym województwie i tym 
samym przyczynić się do zmniejszenia zapadania na choroby 
układu oddechowego i inne wynikające ze skażenia powietrza 
i terenu.  
Dziękuje !!!  

676.  A.K. Uważam, że trzeba zrobić dużo więcej, ale już takie 
postanowienia będą miały znaczenie stanowiąc pierwszy krok 
w kierunku polepszenia jakości powietrza, które 
wprowadzamy do naszych płuc oddychając. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

677.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

678.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

679.  H.C.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

680.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

681.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

682.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Nie chcę, aby moje dzieci były dłużej 
trute!  
Nie chcę, aby moje dzieci chorowały!  
Chcę, aby moje wnuki żyły w czystym kraju i aby była to 
Polska!!!  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

683.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

684.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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685.  W.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

686.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

687.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam dwie córki. Jest fundamentalnie 
ważne aby związki chemiczne znajdujące się w smogu nie 
spowodowały u nich chorób dróg oddechowych, alergii, czy 
raka. Domagam się zdecydowanie uchwalenia tego 
dokumentu i podjęcia energicznych i rozsądnych działań aby 
poprawić jakość powietrza, którym wszyscy oddycha 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

688.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

689.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

690.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

691.  B.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

692.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Do pracy jeżdżę rowerem i codziennie 
wdycham - niestety- bardzo złej jakości powietrze ! 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

693.  I.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Niedawno byłam w Wiedniu. 
Pierwsza rzecz, która uderzyła mnie w tym mieście to nie 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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piękne zabytki czy wspaniałe ogrody, ale czyste powietrze - 
nie mogłam uwierzyć, że tak lekko da się oddychać w stolicy! 
Wiedeń powinien być dla nas przykładem, a planowane 
zapisy uchwały antysmogowej dopiero pierwszym krokiem w 
walce o czyste powietrze. Naprawdę każdy z nas na tym 
skorzysta, bo każdy z nas oddycha. To jak źle może się 
skończyć zaniedbanie tego tematu mogłam obserwować 
jesienią w Moskwie. Szare, po prostu szare powietrze, ale co 
najgorsze: ziemiste twarze ludzi - czegoś tak przerażającego 
nie widziałam nigdzie na świecie. Dążmy do dobrych zmian! 

694.  N.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Nie chcemy przecież, by Polska i 
Mazowsze przypominały, jeśli chodzi o jakość powietrza, 
byłych Republik Radzieckich!!!  
Mam nadzieję, że jeszcze w tym roku uchwała ta będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. To bardzo bardzo bardzo 
ważne!  
Jednocześnie chciałbym wyrazić oczekiwanie, że Urząd 
będzie skutecznie monitorował wpływ uchwały na stan 
powietrza i - co bardzo ważne - będzie ją skutecznie 
egzekwował.  
Mieszkam w Piasecznie i jesienią i zimą nie mogę okna 
otworzyć, żeby nie poczuć fali za przeproszeniem smrodu, 
który wdziera się do mojego mieszkania. Przecież to dramat 
jest! To, co okazało się podczas ostatniej zimy, ale i 
wcześniejszych, to skandal. Nie można spacerować po 
Warszawie, nie ma czym oddychać. Proszę, niech Państwo 
nas i siebie ratują! 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

695.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

696.  A.B. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Szczególnie ważny jest zakaz palenia węglem niskiej jakości i 

Uwagi nie uwzględniono 
Postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 
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wszelkiego rodzaju odpadami. Bardzo ważne jest też 
monitorowanie i szybkie ostrzeganie o ew. zagrożeniach.  
Zeszłej zimy wielokrotnie sam w centrum Warszawy 
odczuwałem, oddychając na zewnątrz, bardzo wysokie 
zanieczyszczenie powietrza.  

30ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami.  

697.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Podjęcie działań na terenie całego województwa ma 
kluczowe znaczenie dla powodzenia planowanych działań. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze w tym 
roku. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

698.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

699.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

700.  C.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

701.  E.R.-J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

702.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ponadto, oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające.  
Trudno sobie wyobrazić, że ja, moi bliscy a także wszyscy 
mieszkańcy naszego miasta nie możemy oddychać czystym 
powietrzem. Nawet nie chcę myśleć, jakie to niesie ze sobą 
konsekwencje zdrowotne.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

703.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

704.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chorzy i umierający ludzie w 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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szpitalach nie wyjdą na ulicę i nie zaczną protestować. A 
każdego z nas to czeka. Także działajmy proszę.  

705.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Stan powietrza w Warszawie sprawił że moje dziecko miało 
nieustający kaszel przez 4 miesiące. Mamy prawo do zdrowia 
i Waszym obowiązkiem jest zapewnienie nam warunków, 
które nie gwałcą tego prawa! Oczekuję natychmiastowych 
działań, które poprawią jakość powietrza w Warszawie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

706.  W.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Ważne, żeby gminy nie 
instalowały w mieszkaniach komunalnych piecy nie 
spełniających norm!!! Chciałabym, żeby egzekwowane były 
zakazy palenia śmieciami. Moje dzieci w okresie zimowym 
praktycznie nie mogą wychodzić z domu i przedszkola 
(przekroczenia norm są niebezpieczne dla zdrowia). Ja nie 
mogę uprawiać sportów, spacerować, ciągle mam chore 
gardło. Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Uważam, że powinno się również rozważyć ograniczenia 
ruchu samochodowego. A już na pewno niebudowanie 
dodatkowych parkingów w centrum. Pozdrawiam i mam 
nadzieję, że zdrowie mieszkańców przeważy nad interesami 
niededukowanych radnych. 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej oraz spalania odpadów. 
Postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 
30 ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami.  

707.  G.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

708.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

709.  M.P. Mieszkam na Pradze Południe, a także bywam w 
Rembertowie - zeszłej zimy zadymienie było tak silne, ze w 
zasadzie nie dało się chodzić bez maski. Ponadto dobrze by 
było nie tylko UCHWALIĆ ale także EGZEKWOWĆ przepisy. 

Uwagi nie uwzględniono 
Odpowiednie służby (np. Straż Miejska) funkcjonują na 
terenie poszczególnych gmin i prowadzą kontrole. 
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Powinno się powołać służbę, która by kontrolowała, czy ludzie 
palą w piecach. 

710.  K.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jakość powietrza przekłada się 
bezpośrednio na jakość życia i zdrowia mieszkańców danego 
terytorium. Ostatniej zimy byłam w szoku, kiedy, wyszedłszy 
na balkon w centrum Warszawy w mroźny dzień, zobaczyłam 
stojącą wokół gęstą mgłę. Potem przyszła groza – zimą nie 
ma mgły, a otaczające mnie „mleko” to w istocie trujący smog 
zalegający w powietrzu i ciężki do usunięcia w bezwietrzne 
dni. Specjalizuję się w projektowaniu zrównoważonym i 
rozwiązaniach ekologicznych, dlatego całkowicie świadoma 
jestem cichego, acz śmiercionośnego działania smogu. Ten 
bezcielesny bandyta powoduje osłabienie odporności mogące 
prowadzić do wielu poważnych schorzeń, choroby płuc oraz 
raka. Szczególnie niebezpieczny jest dla osób starszych oraz 
dzieci, których przyszłością jako wytrychem w dyskusjach 
posługują się politycy.  
Dlatego oczekuję, że ustawa zostanie przyjęta przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i będzie skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję także od Urzędu monitoringu, iż regulacja wpłynie 
na stan powietrza i że Urząd podejmie wszystkie niezbędne 
kroki w sytuacji, gdyby zawarte tam zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

711.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

712.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

713.  B.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że jest to pierwszy krok na drodze do poprawy 
stanu jakości powietrza w Polsce. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

714.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty-smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Istotne jest nie tylko zadeklarowanie samej idei, ale jej 

Uwaga nie dotyczy treści uchwały 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
spalania odpadów (zakaz spalania odpadów wynika z 
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wykonywanie. Chodzi bowiem nie tylko o czas zimowy, ale 
także o lato, gdy zapala się kominki w domach letnich, 
ogrzewa czym bądź (np. plastikowymi opakowaniami) 
kuchnie węglowe na działkach itp. Odbieranie śmieci z 
posesji raz na miesiąc !!!(Wilga i okolice) prowadzi do ich 
wcześniejszego spalania, żeby uniknąć much, os i żerujących 
ptaków i psów! Wywożenie śmieci w cyklu tygodniowym 
przyczyni się również do oczyszczania powietrza z dzikich 
spalań.  

Ustawy o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 
30 ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami). 
Gospodarka odpadami na terenie gminy należy do 
kompetencji gminy. 

715.  B.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów :) Jakość powietrza ma niezwykle 
istotne znaczenie zdrowia naszego i naszych dzieci. Dlatego 
trzeba podjąć zdecydowane kroki, a efektem już niebawem 
będzie spadek zachorowań na raka płuc, astmę i inne. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

716.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

717.  T.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Piszę do Państwa w związku z 
konsultacjami społecznymi projektu uchwały antysmogowej i 
pragnę przekazać swoje poparcie dla zawartych w projekcie 
zapisów. Jako ojcu dwójki małych dzieci bardzo zależy mi na 
poprawie stanu powietrza w Warszawie i na Mazowszu. 
Przyjęcie w/w uchwały byłoby w tym zakresie pierwszym (ale 
zapewne nie ostatnim) krokiem w dobrą stronę.  
Jako mieszkaniec Warszawy bardzo proszę o jak najszybsze 
przyjęcie uchwały i skuteczne egzekwowanie jej zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

718.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

719.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

720.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. w związku z konsultacjami 
społecznymi projektu uchwały antysmogowej pragnę 
przekazać swoje poparcie dla zawartych tam zapisów, a 
szczególnie zakazu palenia mułami, flotokoncentratami 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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węglowymi oraz mieszankami wyprodukowanymi z ich 
wykorzystaniem. A także zakazu palenia węglem brunatnym, 
powstałymi z niego paliwami oraz zawilgoconą biomasą. 
Bardzo ważne jest równie wprowadzenie koniecznych 
standardów dla pieców.  
Oczekuję że ustawa ta zostanie wprowadzona w życie 
jeszcze w tym roku i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Zanieczyszczenie powietrza smogiem to problem wszystkich 
mieszkańców województwa mazowieckiego. Zeszłej zimy 
miało miejsce przekroczenie stężenia rakotwórczych pyłów 
PM2,5 i PM10 o nawet kilkaset procent! To przerażające 
czym wszyscy oddychamy, ponieważ takie zanieczyszczenie 
stanowi zagrożenie dla wszystkich, a szczególnie ostre dla 
kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i chorych na choroby 
układy oddechowego i krążenia. Nie możemy tego tolerować! 
Dlatego bardzo Państwa proszę o podejście do tego realnego 
zagrożenia z należytą uwagą.  

721.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

722.  O.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że żadne względy 
ekonomiczne nie przeszkodzą we wprowadzeniu jednolitej 
regulacji na obszarze całego województwa jeszcze w tym 
roku, wierzę bowiem, że zdrowie jest wartością nadrzędną. 
Oczekuję stałego monitoringu stanu powietrza i 
podejmowania właściwych działań zapobiegających smogowi. 
W mojej rodzinie wszyscy jesteśmy uczuleni na kurz; 
kaszlemy wszyscy, przeradza się to w częste zapalenia 
oskrzeli, a nawet zapalenie płuc, czego sama doświadczyłam. 
Mam też możliwość obserwować np. w środkach komunikacji 
warszawskiej, że coraz więcej osób i coraz częściej kaszle. 
Czyste powietrze jest warunkiem prawidłowego życia 
wszystkich ludzi - mamy do tego prawo.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

723.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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724.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

725.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

726.  Z.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów i oczekuję, że uchwała ta zostanie 
potraktowana przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego jak najpilniej, jeszcze w tym 
2017 roku. Ponadto, oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Pomimo polityki światowej i europejskiej stawiających na 
odnawialne źródła energii i odchodzenie od paliw kopalnych, 
w Polsce nadal pompowane są ogromne kwoty z kieszeni 
podatników na wydobycie i spalanie węgla. Niniejsza uchwała 
nie rozwiązuje problemu smogu u jego źródeł, bez wątpienia 
jednak pomoże ograniczyć emisje pyłów zawieszonych i 
innych trujących substancji do powietrza, którym oddychamy 
każdej jesieni, zimy i wiosny. Tym samym pomoże zmniejszyć 
ilość zachorowań na płuca i serce, co w konsekwencji 
przełoży się na mniejsze wydatki w sektorze zdrowia i spadek 
liczby zwolnień lekarskich.  
Osobiście nie popieram cząstkowych rozwiązań, mam jednak 
świadomość jak długim, złożonym i trudnym procesem będzie 
w Polsce wyjście z ery węgla na rzecz odnawialnych, 
bezpiecznych i tańszych źródeł energii. Niemniej musimy tego 
dokonać, a czym prędzej, tym lepiej dla wszystkich obywateli. 
Tymczasem jednak nie możemy pozwalać, by z powodu 
smogu rokrocznie umierało prawie 50 000 obywateli! 
Dlaczego nasz rząd zakłada, że Polacy mają lepsze płuca niż 
nasi europejscy sąsiedzi, u których normy smogowe są 
znacznie niższe niż u nas?? Ile lat jeszcze będziemy płacić 
życiem, zdrowiem i naszymi pieniędzmi za krótkowzroczność 
polityków? Każdego roku oddycham coraz gorzej. Moja matka 
i mój brat chorują na POChP, dzieci brata mają astmę. 
Wszyscy urodziliśmy się i mieszkamy w Warszawie. Ostatniej 
zimy zaopatrzyłam się w maski przeciwpyłowe. Nie chcę tak 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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dłużej żyć, nie mieszkam w kraju trzeciego świata, tylko w 
centrum najbardziej rozwiniętego kontynentu na świecie. W 
tej chwili oczekuję od radnych odpowiedzialnych, mądrych, 
dalekowzrocznych decyzji, na miarę rozwiniętego kraju.  

727.  W.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

728.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

729.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

730.  Ł.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. w związku z konsultacjami 
społecznymi projektu uchwały antysmogowej pragnę 
przekazać swoje poparcie dla zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że działania zostaną podjęte jak najszybciej, by już 
i tej zimy powietrze stało się lepsze (czyli mniej tragicznie złe, 
wspominając poprzednią). Uważam, że w tak rozwiniętym i 
bogatym kraju nie powinniśmy dopuszczać do tego, by 
mieszkańcy musieli rozpoczynać dzień od sprawdzenia 
odczytów i decydować, czy można wyjść na ulicę bez maski. 
Chciałbym również, by stan powietrza był monitorowany na 
bieżąco, a mieszkańcy informowani za każdym razem o 
przekroczeniach norm WHO (a nie sztucznie 
napompowanych norm ministerialnych). 

Uwagi nie uwzględniono 
Jakość powietrza jest monitorowana na bieżąco przez 
Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska. 
 

731.  Z.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. w związku z konsultacjami 
społecznymi projektu uchwały antysmogowej pragnę 
przekazać swoje poparcie dla zawartych tam zapisów. Mam 
nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Liczę w przypadku 
przyjęcia tej ważnej i potrzebnej uchwały, na skuteczne 
egzekwowanie jej zapisów przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

732.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 



127 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

733.  D.O. Chciałabym przekazać swoje uwagi dot. projektu uchwały 
antysmogowej w związku z odbywającymi się właśnie 
konsultacjami społecznymi.  
Przede wszystkim chciałabym poprzeć wprowadzenie 
uchwały. Wprowadzenie jednolitej regulacji na terenie całego 
województwa jest bardzo dobrym krokiem!  
Problem zanieczyszczenia powietrza zarówno w Warszawie 
jak i okolicznych gminach jest sprawą, która dotyka mnie i 
moich bliskich i przyjaciół osobiście. W tym roku regularnie 
przekraczane były poziomy alarmowe jakości powietrza w 
niemalże wszystkich częściach stolicy! Bywały tygodnie, kiedy 
strach było wyjść na spacer czy iść pobiegać w obawie o to, 
że wdychając smog zaszkodzimy sobie więcej niż zyskamy 
uprawiając aktywność fizyczną.  
Bardzo liczę na to, że uchwała zostanie przyjęta Sejmik 
Wojewódzki jeszcze w tym roku i że wszystkie gminy będą ją 
skutecznie egzekwować. Mam też nadzieję, że Urząd będzie 
też na bieżąco monitorował wpływ wprowadzenia nowych 
regulacji na realny stan powietrza. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

734.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że wejście w życie tej uchwały sprawi, iż zima 
w Warszawie nie będzie już tak trudna do zniesienia.  
Dzięki zmniejszeniu smogu nie tylko jakość naszego 
codziennego życia się polepszy, ale ograniczymy negatywne 
skutki zdrowotne i tym samym zmniejszymy koszty leczenia 
różnych schorzeń, od astmy po raka.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

735.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Zakaz spalania najgorszej jakości węgla oraz używania 
prymitywnych, umożliwiających spalanie najgorszej jakości 
opału oraz śmieci pieców jest jednym z kluczowych 
elementów dla jakości powietrza i zdrowia osób 
mieszkających na terenie województwa. Jakość powietrza od 
lat wielokrotnie przekracza dopuszczalne normy 
zanieczyszczeń.  
Spodziewam się, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku i że jej ustalenia będą szybko i skutecznie egzekwowane 
przez wszystkie gminy.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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Oczekuję, że Urząd będzie stale monitorował wpływ uchwały 
na jakość powietrza i podejmie dalsze kroki, jeżeli ustawa nie 
okaże się wystarczająca do zapewnienia jakości powietrza 
zgodnej z polskimi normami.  
Czystsze powietrze to zdrowsze i dłuższe życie - oraz 
zdrowsze i ładniejsze środowisko wokół nas wszystkich 

736.  G.W.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

737.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jako kobieta w ciąży, martwiąca się o zdrowie nie tylko swoje, 
ale też noszonego w sobie dziecka, ostatniej zimy pierwszy 
raz wzięłam udział w pokojowej demonstracji ulicznej - 
antysmogowej pod warszawskim Ratuszem. Bardzo cieszy 
mnie fakt, że zdecydowali się Państwo na projekt ustawy 
antysmogowej, za której słusznością przemawiają zarówno 
twarde dane jak i szerokie zainteresowanie sprawą obywateli. 
Mam nadzieję, że ustawa wejdzie w życie już w tym roku 
przez Radnych Sejmiku Wojewódzkiego oraz będzie 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy, a wiążące 
się z tym koszty nie będą zasłaniały priorytetu, jakim jest 
nasze zdrowie. Liczę, że Urząd dokona wszelkich starań w 
sprawie monitoringu czystości powietrza, a gdyby zaszła taka 
potrzeba - podejmie kolejne kroki w stronę ratowania jego 
jakości.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

738.  M.R. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

739.  R.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

740.  I.S.-J. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Liczę na przyjęcie uchwały jeszcze w tym roku oraz na to, że 
jej przestrzeganie będzie później monitorowane, a wobec 
osób nieprzestrzegających zapisów uchwały będą wyciągane 
konsekwencje. Liczę również na to, że Urząd podejmie kroki 
edukujące lokalne społeczności w tym zakresie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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741.  K.K.-O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

742.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające.  
Jestem alergikiem i zanieczyszczenie powietrza ma 
wyjątkowo negatywny wpływ na moje zdrowie i 
samopoczucie. Zdarza się, że muszę opuszczać mój dom w 
Warszawie aby móc oddychać.  
Pomóżmy sobie i naszym dzieciom żyć bez zanieczyszczeń, 
albo przynajmniej zmniejszyć ich wartość. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

743.  M.W. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Myślę, że warto też przeprowadzić akcję uświadamiającą o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest najbardziej 
na szkodliwe substancje narażony.  

Uwagi nie uwzględniono 
Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. 

744.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

745.  Z.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

746.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

747.  Z.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

748.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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749.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

750.  K.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

751.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

752.  P.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Bardzo istotne jest, aby wprowadzić 
jednolitą regulację tej kwestii w całym województwie. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta już w tym roku i będzie 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy.  
Od Urzędu Marszałkowskiego oczekuję, że regulacje będą 
miały wpływ na stan powietrza. W przypadku, gdyby okazały 
się one niewystarczające, Urząd powinien podjąć dodatkowe 
niezbędne kroki.  
Temat smogu dotyczy mnie i moich bliskich w bardzo dużym 
stopniu - dotyczy kwestii elementarnych - zdrowia i życia 
mojej rodziny. Jest to na tyle istotne, że przy braku poprawy 
stanu powietrza poważnie rozważamy przeprowadzkę do 
mniej zanieczyszczonych regionów, np. zagranicą. 
Z góry dziękuję, za skuteczne działania na rzecz poprawy 
stanu powietrza na Mazowszu. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

753.  A.L. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chcę przekazać swoje poparcie dla zawartych 
tam zapisów. Uważam za ważne objęcie całego Mazowsza 
ogólną uchwałą antysmogową. Mam nadzieję, że zostanie 
ona przyjęta przez Sejmik i skutecznie egzekwowana na 
poziomie gmin.  
 
W szczególności za ważne uważam postanowienia dotyczące 
zakazu spalania środków niskiej jakości (muł, flot, miał, 
odpady węgla brunatnego) oraz zakaz wprowadzania do 
obrotu przestarzałych kotłów węglowych, oraz instrumenty 
zachęcające do wymiany takowych. Liczę, że wraz z ustawą 
Urząd wdroży monitoring wpływu regulacji na stan powietrza, 
tak aby prawo wprowadzane nie stało się tylko 'papierowe'.  
Smog w ubiegłym roku powodował wymierny dyskomfort dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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mojej rodziny i dla mnie, wpływał na ograniczenie aktywności 
ruchowej na dworze w miesiącach sezonu grzewczego, 
powodował niepokój o wpływ na nasz stan zdrowia. Cieszę 
się, że Radni i Sejmik dostrzegają powszechność tego 
problemu i postanowili go rozwiązać.  
Z wyrazami poważania i nadzieją na czystszą przyszłość dla 
naszych dzieci. 

754.  A.D. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

755.  A.I.-G. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mieszkam w Warszawie, w miejscu gdzie poziom 
zanieczyszczeń osiąga kilkaset procent norm polskich. 
Jestem mama małego dziecka i wiem ze zanieczyszczenie 
powietrza jest szczególnie niebezpieczne dla rozwoju jego 
małego organizmu. Problem jest na tyle poważny, ze 
rozważam wyjazd z Polski, jeżeli w najbliższym czasie nie 
rozpoczniemy intensywnie działać w kierunku redukcji emisji 
pyłów. Oczekuje, ze uchwala antysmogowa będzie przyjęta w 
tym roku i skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

756.  P.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

757.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

758.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

759.  M.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

760.  J.S. Piszę w związku z konsultacjami społecznymi projektu 
uchwały antysmogowej. To wspaniałe, że samorządy starają 
się poprawić jakość powietrza. Jestem krakowianką, ale 
między innymi jakość powietrza w Krakowie zmusiła mnie do 
przeprowadzki do Warszawy. Smog uniemożliwiał mi 
normalne funkcjonowanie przyczyniając się do przewlekłego 

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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zapalenia zatok. Podobne objawy pojawiły mi się ostatniej 
zimy w Warszawie. Mam nadzieję, że ta uchwała szybko 
zacznie obowiązywać. 

761.  B.M. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakaz.  
Piszę to wszystko ze troską o wszystkich mieszkańców 
naszego pięknego województwa. Ale nie mam co ukrywać, że 
szczególnie jestem zmotywowana, ponieważ jestem żoną i 
matką osób z alergiami wziewnymi. Wiem zatem może nieco 
więcej niż osoba niemająca takich osób w rodzinie, jak bardzo 
ważne jest czyste powietrze dla zdrowia. I dlatego tak bardzo 
szczerze i mocno apeluję o realizację tego świetnego 
pomysłu.  
Jestem pewna, że się uda.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

762.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

763.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

764.  M.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

765.  M.Z.-N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

766.  D.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Wyrażam poparcie dla uchwały antysmogowej  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku  

Brak uwag. Opinia pozytywna 
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Oczekuję od Urzędu odpowiednich kroków do wymuszenia jej 
respektowania. 

767.  G.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna  

768.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

769.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

770.  K.Z.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

771.  D.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jako sportowiec, bardzo często 
zdarzało mi się podczas treningów na wolnym powietrzu, 
odczuwać jakość powietrza w Warszawie. Nosząc maseczki 
antysmogowej były one całe czarne. ta uchwałą pozwoli nam 
żyć w czystszym mieście i cieszyć się otaczającą nas 
przyrodą w pełni.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

772.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

773.  R.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam głęboką nadzieję, że Województwo Mazowieckie 
podejmie energiczną walkę o życie i zdrowie jego 
mieszkańców poprzez ustanowienie wysokich standardów 
emisji zanieczyszczeń.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

774.  A.P. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jednocześnie, zwracam uwagę na zasadność rozważenia 
skrócenia okresu dopuszczalności istniejących instalacji tak 
aby ich zakaz używania obowiązywał od roku 2020 a nie 
dopiero 2023, gdyż to stare instalacje, a nie nowo montowane 
stanowią główne źródło zanieczyszczeń powietrza ile 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Wprowadzone uchwałą przepisy mają być jednolite dla 
wszystkich. Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych 
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problematycznym może być zastosowanie skróconych 
terminów w stosunku do gospodarstw domowych to 
zasadnym jest rozważenie zastosowana ostrzejszych 
wymogów przynajmniej w stosunku do przedsiębiorców, 
instytucji publicznych a także wspólnot mieszkaniowych (w 
tym spółdzielni) które również są emitentem znacznych 
zanieczyszczeń.  

warunków itp. utrudniają lub wręcz uniemożliwiają ich 
wdrożenie i kontrolę stosowania.  

775.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna 

776.  S.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

777.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Żywię szczerą nadzieję, że uchwała 
zostanie przyjęta, gdyż daje to nadzieję na respektowanie jej 
zapisów. Czystość powietrza jest niezwykle ważna, bo 
bezpośrednio ma wpływ na nasze zdrowie i życie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

778.  M.K. Dziękuję za zaproponowany przez Państwa projekt uchwały 
antysmogowej. Należę do tych obywateli, którzy wierzą w 
zrównoważony rozwój, bo zdrowie moje i moich najbliższych 
jest dla mnie ważniejsze od wszelkich argumentów 
finansowych.  
Dobra uchwała antysmogowej i jej sprawna egzekucja to dla 
mnie ważny czynnik w podjęciu decyzji czy nadal będę 
mieszkać i pracować w Warszawie. Ostatnia zima ze 
smogiem była bardzo trudna. Nie sprawdzałam dzień za 
dniem alertów smogowych, ale bywały dni, że nie trzeba było 
szukać żadnych naukowych potwierdzeń, bo po prostu nie 
było czym oddychać na otwartym terenie.  
Liczę na przyjęcie uchwały w tym roku oraz na monitorowanie 
jak uchwała wpłynie na jakość powietrza. Proszę również, by 
podjęto kolejne kroki, gdyby te zaproponowane okazały się 
niewystarczające. Dobrym pomysłem wydaje mi się 
wprowadzenie realnej ochrony drzew i sadzenie wertykalnych 
ogrodów miejskich. 

Brak uwag. Opinia pozytywna 

779.  A.S.-R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Apeluję o jak najszybsze podjęcie 
uchwały (do kolejnego sezonu grzewczego zostaje coraz 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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mniej czasu) i ochronę zdrowia mieszkańców województwa. 
Ostatniej zimy obserwowaliśmy z przerażeniem uparcie 
wysoki poziomy zanieczyszczeń i niechęć władz do zajęcia 
się problemem, wręcz negowanie go.  
Najwyższy czas podjąć pierwszy krok dla poprawy sytuacji. 
Można w tym kontekście wziąć przykład z Sejmiku woj. 
małopolskiego, gdzie podobne zakazy już obowiązują i 
istnieją instrumenty ich egzekwowania. W imię fałszywie 
rozumianej oszczędności nie można narażać zdrowia ludzi, 
tym bardziej, że konsekwencji zdrowotnych nie ponoszą tylko 
osoby palące węglem niskiej jakości, ale ogół mieszkańców, 
również Państwo sami.  
Po podjęciu uchwały konieczne jest jeszcze monitorowanie jej 
wpływu na jakość powietrza i wyciąganie wniosków z 
kolejnych pomiarów poziomów zanieczyszczeń. Niezbędne 
są działania informacyjne i edukacyjne. O takie inicjatywy 
gorąco Państwa proszę. 

780.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

781.  Ł.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

782.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

783.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Chcę by moja rodzina 
cieszyła się zdrowiem dzięki czystemu powietrzu a całe 
Mazowsze odetchnęło dosłownie pełną piersią. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

784.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Cieszę się, że już najbliższej zimy obowiązywać będzie zakaz 
używania paliw węglowych najgorszego gatunku i że z 
czasem nastąpi wymiana niesprawnych, powodujących 
największe zapylenie urządzeń grzewczych na nowe. 
Zmniejszy to emisję szkodliwych pyłów do atmosfery i w 

Uwaga nie dotyczy treści uchwały 
Kontrole i edukacja odnośnie zakazu spalania śmieci 
odbywają się w wielu gminach. A edukacja prowadzona jest 
również na poziomie województwa i kraju i nadal będzie 
kontynuowana. 
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przyszłości uratuje znaczną liczbę istnień ludzkich od 
przedwczesnej śmierci. Może i mnie również?  
Mam nadzieję, że władze samorządowe będą kontrolować i 
edukować mieszkańców swoich obszarów, żeby nie spalali w 
piecach np. plastiku i innych śmieci, co powoduje wydzielanie 
się toksycznych substancji.  

785.  D.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Wprowadzenie na ternie naszego województwa jednolitej 
regulacji chroniącej nas przed toksycznymi wyziewami, 
pochodzącymi ze spalania paliw nieodpowiedniej jakości 
uratuje zdrowie wielu mieszkańcom. Niektórym z nich uratuje 
nawet życie. Dlatego oczekuję przyjęcia tej ustawy jeszcze w 
tym roku, co umożliwi - jeśli będzie konsekwentnie i 
skutecznie egzekwowana - obniżenie stężenia pyłów 
zawieszonych w tym sezonie grzewczym. Niezbędny będzie 
też stały monitoring wpływu ww. regulacji na jakość powietrza 
oraz podjęcie innych kroków, gdyby wprowadzone 
obostrzenia okazały się niewystarczające.  
Nie zgadzam się na systematyczne trucie mnie i moich 
bliskich. Jest to dla mnie istotne tym bardziej, że moja żona 
zagrożona jest astmą.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

786.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że będą one 
egzekwowane przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego i w razie ich nieprzestrzegania zostaną 
podjęte odpowiednie kroki, aby nie dopuścić do zatruwania 
powietrza, którym wszyscy oddychamy. Mamy prawo do 
czystego powietrza i jest to sprawa priorytetowa - nie ważne 
ile to będzie kosztowało. Żadne inne inwestycje gmin nie są 
tak istotne, jak te, które mogą zapewnić nam i naszym 
dzieciom zdrowie. Jest wiele sposobów na poradzenie sobie z 
zimnem. Niestety - od zanieczyszczonego powietrza 
praktycznie nie ma ucieczki. Pozwólcie nam czuć się 
bezpiecznie we własnych domach i na ulicach naszych miast. 
Nie skazujcie nas na utratę zdrowia przez smog! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

787.  P.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). Takie 
przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. Jeśli będziemy 
tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele osób zapłaci za 
to przedwczesną śmiercią. Argumenty finansowe nie mogą 
być tutaj ważniejsze! 

788.  I.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała ta będzie 
przyjęta w tym roku i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy w całym województwie. Koszty związane z 
wymianą pieców, czy zakupem lepszej jakości opału będą o 
wiele niższe od kosztów związanych z leczeniem chorób, 
które powstają i powstaną w związku z tragicznym stanem 
czystości powietrza. Obawiam się utraty zdrowia moich 
bliskich i mojego (jestem alergiczką, tegoroczny smog 
wywołał u mnie silną reakcję alergiczną).  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

789.  P.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Patriota nie truje Rodaków i ich dzieci. Od smogu ginie 
rocznie więcej ludzi niż umiera na polskich drogach. Nie może 
być na to przyzwolenia! Co innego nieszczęśliwy wypadek 
drogowy, a co innego masowa eksterminacja Polaków 
wywołana zaniechaniem w dbaniu o czyste powietrze!!! 48 
tysięcy Polaków? Ile kosztowałyby programy, dzięki którym 
udałoby się o tyle zwiększyć populację narodu? A wystarczy 
nie kopcić... 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

790.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa. Mam 
nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
W zeszłym sezonie grzewczym w mojej okolicy kłęby 
śmierdzącego dymu wręcz opadły na chodnik. Po kilku 
minutach oddychania takim powietrzem miałam kwaśny 
posmak w ustach. I ten smród, kilka miesięcy nieustannego 
smrodu. Jeśli sytuacja się nie poprawi w następnym sezonie 
maska antysmogowej będzie standardowym dodatkiem.  

791.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Czuję, że smog wpływa 
bezpośrednio na moje zdrowie i nie godzę się na trucie mnie, 
moich bliskich i innych mieszkańców Warszawy, ze względu 
na oszczędności finansowe. Pieniądze to nie wszystko. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

792.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Po pierwsze bardzo się cieszę z projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa Mazowieckiego. Mam 
nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego, bowiem 
jestem głęboko przekonany, że bardzo tego potrzebujemy. 
Oczekuję w przyszłości od Państwa Urzędu monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Jestem przerażony stanem powietrza w 
Warszawie zeszłej zimy i wpływem na zdrowie moje i mojej 
rodziny. Mieszkamy w Śródmieściu W-wy i jest to nasze 
ukochane miejsce i nie chcemy go zmieniać. Chcemy, aby to 
powietrze się poprawiło i abyśmy nie musieli wyprowadzać 
się nad morze/z Polski. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

793.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów. Urodziłam we wrześniu zeszłego 
roku synka, nasze okna są stare i nieszczelne - nie mamy jak 
się obronić przed smogiem, którego normy, jak sami Państwo 
wiecie, przekraczane są czasami stukrotnie, a nawet więcej. 
Bardzo proszę o dopilnowanie, żeby uchwała została nie tylko 
przyjęta, ale żeby była również skutecznie egzekwowana, a 
powietrze monitorowane. Stan powietrza jest tragiczny, tylko 
efektywnie wprowadzane i egzekwowane prawo jest w stanie 
to zmienić - zdrowie nas wszystkich dosłownie zależy od 
Państwa!  
Choć mieszkam w Otwocku i lubię swoje miasto, od kiedy 
dowiedziałam się, jak wygląda sytuacja ze smogiem, chodzą 
mi po głowie myśli o wyprowadzce. Nie chcę, żeby mój syn 
musiał chodzić do szkoły czy przedszkola w maseczce. Nie 
chcę dokonywać wyboru między przywiązaniem do małej 
ojczyzny, a zdrowiem mojego dziecka.  

794.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Trzeba wprowadzić zasady 
wymuszające stosowanie dobrych rodzajów opału, jak 
również stały monitoring jakości powietrza i zasady 
postępowania w razie przekroczenia określonego poziomu 
zanieczyszczeń. Trzeba również prowadzić politykę 
prowadzącą do ograniczania ruchu samochodowego w 
miastach.  
Nie można czekać, musimy działać natychmiast, inaczej 
wszyscy będziemy cierpieć, a wydatki na leczenie już teraz 
na pewno przekraczają oszczędności. Mój mąż w takie 
smogowe dni ma duszności i nie może iść do pracy, a moja 
córka ma coraz więcej rozmaitych alergii...  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

795.  M.W.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, iż uchwała będzie przyjęta 
w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające.  
Jestem biegaczką i mamą nastolatka. Zanieczyszczenie 
powietrza uniemożliwia wszelkie aktywności fizyczne za 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zewnątrz, wietrzenie mieszkania w okresie jesienno-zimowym 
jest jednoznaczne z oddychaniem pyłem zawieszonym, który 
przedostaje się wraz z powietrzem do mieszkania. Samo 
mieszkanie nie stanowi również większej ochrony przed 
zanieczyszczeniem - koniecznością staje się nabywanie 
urządzeń do oczyszczania powietrza. Od kilku lat choruję na 
astmę, a objawy kaszlu potęgują się właśnie zimą. Małe 
przeziębienie bardzo szybko zamienia się u mnie w 
długotrwały kaszel, który długimi miesiącami mnie męczy. 
Brak zdecydowanych działań z Państwa strony powoduje 
ogromne straty ekonomiczne: absencje w pracy, migracje 
ekologiczne z Mazowsza, spadek atrakcyjności turystycznej i 
gospodarczej regionu - czego wyrazem są liczne artykuły 
prasowe w prasie zagranicznej.  

796.  W.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jestem ojcem trojga dzieci i mieszkamy w centrum 
Warszawy. Smog pochodzenia zarówno z słabej jakości 
paliwa oraz wzmożonego ruchu samochodów po ulicach 
Warszawy, w tym niekontrolowanymi dieslami, rzutuje na 
zdrowiu nas i naszych dzieci.  
Proszę o stanowczość zarówno w zapisach jak i dalszej 
egzekucji przepisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

797.  B.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Popieram projekt jednolitej regulacji dla obszaru całego 
województwa. Oczekuję przyjęcia uchwały w tym roku przez 
radnych Sejmiku oraz skutecznego jej egzekwowania przez 
wszystkie gminy w woj. mazowieckim. Liczę również na 
monitoring ze strony Urzędu wpływu regulacji na stan 
powietrza oraz podjęcie niezbędnych kroków gdyby 
dotychczasowe regulacje okazały się niewystarczające. 
Zarówno ja jak i członkowie mojej rodziny intensywnie 
odczuwamy negatywne skutki fatalnej jakości powietrza w 
stolicy i województwie. Przejawia się to zaostrzeniem 
objawów astmatycznych oraz zwiększeniem częstotliwości 
infekcji górnych dróg oddechowych.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

798.  A.S. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów. Oczekuję także egzekwowania 
wprowadzonych przepisów. Oczekiwałabym także większego 
wsparcia na Mazowszu dla "zielonej energii", zwłaszcza 
ogniw fotowoltaicznych. 

799.  P.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów wprowadzających jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa.  
Liczę, że zgodnie z zapowiedziami uchwała będzie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu jako egzekutora moich obywatelskich 
praw monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające.  
Pragnę nadmienić, że Warszawa i okolice tej zimy 
doświadczyły największego odnotowanego „kryzysu 
smogowego”. Przekroczenia stężenia pyłów PM2,5 i PM10 
sięgały kilkuset procent (z rekordowym 1912% 
przekroczeniem normy w Otwocku).  
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to zdrowiem, a nawet przedwczesną 
śmiercią. Argumenty finansowe nie mogą być tutaj 
ważniejsze. Ten problem można ograniczyć wprowadzając 
zakazy paliw i standardy dla instalacji grzewczych 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

800.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Smog staje się coraz większym problemem i nie możemy 
dłużej odwracać oczu od cierpienia, jakie powoduje - 
szczególnie zagrożone są kobiety w ciąży, dzieci i osoby 
starsze. Osoby, które palą najgorszym paliwem robią to 
kosztem naszego zdrowia. Czas zacząć z tym walczyć, choć 
osoby najuboższe powinny dostać wsparcie umożliwiające im 
zapewnienie właściwej temperatury w domach i 
mieszkaniach. Standardy dla pieców to konieczność.  
Mam nadzieję, że walka za smogiem zostanie w końcu 
rozpoczęta i nie skończą jej Państwo, zanim stan 
zanieczyszczenia powietrza nie spadnie zimą do poziomów, 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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które nie zagrażają zdrowiu nas wszystkich.  
Liczę na Państwa 

801.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

802.  K.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Boję się o zdrowie swoich dzieci.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

803.  S.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku i skutecznie egzekwowana, również przez Wołomin.  
Chciałbym, aby jednocześnie wdrożono procedury 
przestrzegania uchwały i jej skutecznego egzekwowania 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

804.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

805.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

806.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

807.  E.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

808.  E.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

809.  Z.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

810.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. oczekuję że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych w tym roku. jest to dla mnie bardzo 
ważne gdyż mam trudności w oddychaniu. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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811.  I.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

812.  L.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

813.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

814.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i będzie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego, a Urząd Marszałkowski 
będzie monitorował stan powietrza i podejmował niezbędne 
kroki w sytuacji, gdyby te regulacje okazały się 
niewystarczające. Jakość powietrza minionej zimy w 
Warszawie i okolicach była zatrważająca. Odbija się to na 
zdrowiu wszystkich mieszkańców, dlatego każdy powinien 
traktować go poważnie i wszystkim powinno zależeć na jak 
najszybszym jego rozwiązaniu.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

815.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieje, ze ten krok pomoże znacznie podnieść jakość 
powietrza w województwie Mazowieckim. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

816.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała będzie, tak jak obiecywano, 
przyjęta szybko, jeszcze w tym roku, tak by jak najszybciej 
chronić zdrowie mieszkańców Mazowsza. Oczekuję, że radni 
wszystkich opcji politycznych ją poprą, a potem będzie ona 
egzekwowana skutecznie przez wszystkie gminy naszego 
województwa.  
Liczę też na to, że po przyjęciu uchwały Mazowiecki Urząd 
Marszałkowski będzie dalej monitorował sprawę, poprzez 
sprawdzanie, jak przepisy w rzeczywistości wpływają na stan 
powietrza, tak by skutecznie reagować, gdyby okazały się 
niewystarczające.  
Na co dzień ludzie nie wiążą problemów zdrowotnych ze 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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smogiem. Mnie ostatnio lekarz powiedział, że moje problemy 
astmatyczne niewątpliwie są związane ze stanem powietrza. 
Liczę więc na szerokie horyzonty, umiejętność myślenia 
długofalowego urzędników, i radnych. Smog dotyczy nas 
wszystkich, zdrowia naszych rodzin i dzieci. Smog nie 
wybiera opcji politycznej, jest niebezpieczny dla wszystkich 

817.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

818.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

819.  P.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

820.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jestem za wprowadzeniem zakazu palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem jak również 
paleniem węgla brunatnego i powstałych z niego paliw. 
Według mnie konieczne jest ustalenie standardów dla pieców 
i ich przestrzeganie. Jestem mamą 2 letniego chłopca i 
chciałabym, żeby powietrze którym oddycha było czyste. 
Chcę mieć pewność, że będzie on zdrowy i będzie dalej mógł 
się zdrowo rozwijać. Oczekuję i liczę, że odpowiednie władze 
(w tym Mazowiecki Urząd Marszałkowski) będą monitorować 
jakość powietrza i odpowiednimi regulacjami spowodują, że 
jego jakość zacznie się polepszać. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

821.  P.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

822.  E.J. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała ta będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
przede wszystkim skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Mam alergię i 
zanieczyszczenie powietrza nie tylko w Warszawie, ale też 
poza nią w wielu miejscowościach Mazowsza, które 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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odwiedzam szkodzi moim drogom oddechowym, a 
szczególnie oczom. Zatem zależy mi aby móc oddychać 
swobodnie na Mazowszu i patrzeć na naszą piękną ziemię 
mazowiecką bez przykrości i bólu. 

823.  I.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

824.  M.D. Piszę, żeby wyrazić mojej poparcie dla konsultowanego 
obecnie projektu uchwały antysmogowej. Ustawa ta musi być 
jak najszybciej przyjęta, a jej zapisy egzekwowane, jeśli 
chcemy ratować zdrowie i życie mieszkańców regionu. Czuję 
na co dzień bezsilność, gdy jestem w sezonie grzewczym 
zmuszona do wdychania pyłów, do wytwarzania których się 
nie przyczyniam. Państwo nie są bezsilni i mają obowiązek 
stanowczo, bez półśrodków rozwiązać ten problem. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

825.  J.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

826.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mieszkam pod lasem, ale i tu odczuwalne są skutki smogu. 
Jest to podmiejskie osiedle, gdzie w większości piece opalane 
są węglem i nie tylko, jak sądzę po wyglądzie dymu z tych 
kominów. Kiedy wjeżdża się na osiedle widać wyraźnie 
wiszący smogowy płaszcz. Nie można pozwalać na 
rujnowanie zdrowia obywateli w taki sposób. Zakazy zawarte 
w projekcie uchwały to minimum ograniczeń dla właścicieli 
posesji.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

827.  B.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa (szczegółowe informacje 
znajdziesz poniżej). Wyrażam nadzieję i oczekiwanie, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję również 
prowadzenia monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. Osobiście często cierpię na 
zapalenie górnych dróg oddechowych, z którym zmagam się 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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już od kilku lat. Jestem rowerzystką, i jak każdy cyklista 
jestem narażona na wdychanie substancji szkodliwych, 
zwłaszcza w Śródmieściu Warszawy, dokąd dojeżdżam 
codziennie do pracy oraz w miejscu zamieszkania, na 
warszawskim Targówku, gdzie normy powietrza są 
przekraczane niezwykle często. 

828.  A.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

829.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

830.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

831.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uchwalenie jednolitej regulacji w 
całym województwie da szansę na zdrowie nasze, naszych 
dzieci i wnucząt. Szczególnie po doświadczeniu 
poprzedniego sezonu grzewczego. Mam nadzieję, że 
uchwała, która MUSI być przyjęta przez radnych Sejmiku 
będzie egzekwowana przez WSZYSTKIE gminy naszego 
województwa.  
Niezbędne staje się sprawdzanie stanu jakości powietrza po 
wprowadzeniu regulacji oraz wprowadzanie poprawek, gdyby 
istniejące zakazy okazały się niewystarczające. Poprzedni rok 
zaowocował u mnie zaostrzeniem objawów astmy (nie 
mogłam wychodzić z domu, a nawet wietrzyć mieszkania 
przed nocą, co w latach poprzednich nie miało miejsca). I 
rzecz tragiczna - u mojego wnuczka stwierdzono astmę - 
dwuletniego chłopczyka, mieszkańca stolicy. Obawiam się o 
zdrowie moich dzieci i kolejnych wnuków.  
Myślę, że przepisy przepisami, ale nieszczęsna, źle 
pojmowana solidarność międzysąsiedzka, niechęć do 
"donoszenia" na sąsiada - wymaga DUŻEJ AKCJI 
EDUKACYJNEJ w mediach. Trzeba wziąć pod rozwagę 
finanse ludzi ubogich, oraz niefrasobliwość ludzi bogatszych. 
Segregują, ze źle pojmowanej oszczędności, domowe 
śmiecie na te do spalenia i do wyrzucenia wystarczy przejść 
się wieczorem po podmiejskich osiedlach. Palą też w 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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luksusowych rezydencjach w kominkach drewnem - w 
okresach największego nasilenia smogu! Z podwarszawskich 
lasów znikają brzozy. Ciekawe dlaczego...  

832.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję poważnego zaangażowania Urzędu w działania na 
rzecz ochrony powietrza i zdecydowanych działań przeciwko 
niekontrolowanemu wykorzystywaniu nieznanych i 
szkodliwych substancji i produktów do ogrzewania. Waszym 
obowiązkiem, w naszym imieniu, jest ochrona naszego 
zdrowia teraz i w przyszłości. Konieczny jest stały monitoring 
powietrza i badanie wpływu regulacji na stan powietrza. 
Osobiście ja i moja najbliższa rodzina odczuwamy negatywne 
skutki zanieczyszczonego powietrza (alergia, bóle głowy, 
senność). Jestem za bezwzględnym i egzekwowanym 
zakazem użycia do spalania niedozwolonych substancji. 
Wielokrotnie byłam świadkiem wydobywania się gryzącego 
żółtego dymu z komina a służby twierdziły, że są bezsilne 
wobec takich zachowań. Mówię dość!!! Nie życzę sobie aby 
moje państwo nie radziło sobie z ochroną podstawowych 
praw obywatela. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

833.  A.S.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

834.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Chciałabym, aby pieniądze państwowe szły na projekty, które 
naprawdę poprawią komfort życia ludności i pomogą 
najbiedniejszym. Dlatego chciałabym, aby zakazano 
montowania pieców "kopciuchów" i aby osoby, które chcą 
wymienić taki piec na nowocześniejszy i przyjaźniejszy 
środowisku otrzymały od państwa wsparcie oraz aby palenie 
śmieciami podlegało karze. Myślę, że czas najwyższy, 
abyśmy zaczęli naprawdę myśleć o naszym środowisku.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

835.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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836.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

837.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To bardzo ważne, byśmy zaczęli 
działać na rzecz zmniejszenia zanieczyszczenia powietrza, 
bo dotyczy to nas wszystkich, wszyscy nim oddychamy. I to 
od nas i od tego, co uchwalimy, zależy, czym będziemy 
oddychać w przyszłości. My i nasze dzieci. Dowiedziono 
naukowo, że zanieczyszczenia unoszące się w powietrzu 
mają bezpośredni wpływ na stan zdrowia i długość życia tych, 
którzy je wdychają. Dzięki uchwale antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na terenie całego 
województwa można doprowadzić do zmniejszenia ilości tych 
zanieczyszczeń.  
Bardzo liczę na to, że uchwała antysmogowa zostanie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję też, że Mazowiecki 
Urząd Wojewódzki będzie monitorował wpływ regulacji na 
stan powietrza oraz że podejmie odpowiednie kroki, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

838.  B.J.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

839.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

840.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że Uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana. Jednocześnie oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza. Jest to dla 
mnie bardzo ważne, bo jestem po zatorze płucnym i stale 
mam trudności z oddychaniem, a smog powoduje dodatkowo 
wzmaganie się moich dolegliwości. Każdy dodatkowy pobyt w 
szpitalu, to nie tylko mój problem ale dodatkowe koszty 
społeczne.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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841.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Zanieczyszczenie powietrza w Warszawie jest szczególnie 
odczuwalne w miesiącach jesienno-zimowych, ale w 
pozostałych miesiącach również powietrze jest 
zanieczyszczone. Mieszkańcy Warszawy i całego 
województwa oddychają powietrzem którego jakość jest 
szkodliwa dla zdrowia a w dłuższym okresie zagraża 
naszemu życiu. Rak płuc powoli staje się chorobą która zabija 
coraz większą ilość osób, a jej główną przyczyną jest 
oddychanie zanieczyszczonym powietrzem. Domagam się od 
władz województwa podjęcia skutecznych działań by uchwala 
antysmogowa została uchwalona .  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

842.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jako mieszkanka dzielnicy, w której smog jest istotnym 
problemem cieszę się, że w projekcie znalazł się zakaz 
palenia w piecach węglem brunatnym, mokrą biomasą czy 
flotokoncentratami i mułami węglowymi. Jako matka dzieci z 
alergią wziewną mam ogromną nadzieję, że projekt uzyska 
akceptację Radnych Sejmiku Wojewódzkiego oraz że 
wszystkie gminy woj. mazowieckiego będą egzekwować 
przestrzeganie przepisów ustanowionych tą uchwałą. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

843.  K.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Dobrze pamiętam czas , kiedy smog rządził w Warszawie jak 
ciężko było oddychać nawet zdrowym ludziom, wszyscy czuli 
się podduszeni trosce o coś, bez czego nie da się zdrowo 
żyć, popieram wszystkie założenia ustawy anty smogowej. 
oczekuję, żeby przestano palić byle czym byle jakich piecach. 
Dla osób chorych przewlekle ( do których należę),wiekowych 
oraz dzieci smog to zabójstwo na raty. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

844.  A.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Dodatkowo w imieniu wielu 
mieszkańców Warszawy prosimy o uchwale antysmogowa 
dla Warszawy o podobnych restrykcjach jak uchwala dla 
Krakowa. Zależy nam na całkowitym zakazie palenia węglem 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie, jednak ani 
te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. zakazu 
ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą do 
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oraz drewnem na terenach dużych aglomeracji na Mazowszu. 
Normy jakości powietrza powinny być takie jak średnia w Unii 
Europejskiej ponieważ płuca mieszkańców Mazowsza są 
takie same jak płuca pozostałych mieszkańców UE. Należy 
zainwestować także w nowoczesne urządzenia pomiaru 
powietrza na dużą skale ponieważ obecnie rzeczywisty 
poziom smogu nie jest dostatecznie mierzony na Mazowszu i 
w samej Warszawie (potrzeba więcej pomiarów nie tylko 
pyłów PM 2.5 i PM 10 ale tez innych substancji rakotwórczych 
np. tlenków azotu w miejscach gdzie ewidentnie brakuje 
takich pomiarów).  
Jest zrozumiale ze szeroko pojęte lobby węglowe oraz 
politycy, którzy zainwestowali pieniądze w przemysł węglowy 
będą za wszelka cenę przekonywać Polaków, ze mamy 
godzić się na to żeby nas zatruwano. Potrzeba odwagi i 
determinacji wśród nieskorumpowanych polityków i radnych 
żeby otwarcie walczyli o nasze wspólne dobro tak jak zrobił to 
Kraków. Koszty leczenia oraz straty spowodowane 
zmniejszona produktywnością na skutek chorób wywołanych 
smogiem znacznie przewyższają koszty wymiany pieców. Ale 
lobby węglowe i politycy z nim związani tak jak lobby 
tytoniowe troszczy się o własne korzyści a nie o zdrowie 
Polaków. Pytanie o co zatroszczą się radni Mazowsza?  

końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Do kompetencji Sejmiku Województwa nie należy 
monitorowanie stanu jakości powietrza. Monitoring jakości 
powietrza prowadzony jest przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska. 

845.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi, dotyczącymi 
projektu uchwały anty-smogowej, pragnę przekazać swoje 
poparcie dla zawartych tam zapisów, wprowadzających 
jednolitą regulację na obszarze całego Województwa. 
Oczekuję, że uchwała ta będzie przyjęta przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego jeszcze w tym roku, i następnie 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
Województwa Mazowieckiego. Oczekuję również od Urzędu 
monitorowania wpływu tych regulacji na stan powietrza i 
ewentualnego podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby 
okazały się one niewystarczające. Moje poparcie dla 
przedmiotowej uchwały jest motywowane troską o stan 
naszego środowiska, a w szczególności - jakości powietrza, 
którym oddycham ja, moja rodzina i przyjaciele, oraz wszyscy 
mieszkańcy Warszawy i innych miast naszego Województwa. 
Ma to wpływ na nasze zdrowie, a zatem też na szerzej pojętą 
jakość naszego życia, o czym mogliśmy się przekonać 
choćby w czasie kryzysu smogowego minionej zimy 2016-17.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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846.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Bardzo liczę na to, że nareszcie 
TERAZ rozpocznie się skuteczne rozwiązywanie problemu 
zanieczyszczeń w powietrzu, na które jesteśmy od lat 
skazani, Oczekuję od władz samorządowych szczególnej 
dbałości o jakość środowiska. Żyjemy w warunkach 
pogarszających się gwałtownie i najwyższa pora postawić 
tamę postępującej degradacji. Ostatniej zimy powietrze było 
tak fatalne, że po raz pierwszy uznałam za konieczne 
zakupienie maseczki antysmogowej. Fatalny smog nad 
Warszawą w styczniu br. przyczynił się do gwałtownego 
pożegnania się z życiem mojej kuzynki, chorującej od lat na 
POCHP. W przeciągu zaledwie tygodnia stan zaostrzył się do 
takiego stopnia, że nic nie było w stanie jej pomóc. Skoro z 
roku na rok smog jest coraz gorszy, pora najwyższa zacząć 
temu zapobiegać JUŻ. To naprawdę ostatni dzwonek!  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

847.  A.M. Mieszkam w Otwocku, mieście niegdyś uzdrowiskowym. 
Dzisiaj w czołówce miejscowości o najbardziej zapylonym 
powietrzu. Bliskość lasu daje mylne złudzenie bliskości 
natury, ale zimą bardzo wiele osób korzysta z tanich kotłów 
opalanych mieszanką drzewa, chrustu, śmieci i węgla różnej 
jakości. Nie trzeba specjalnych badań - wystarczy popatrzeć 
co czasami leci z kominów - czarny, gęsty dym. W blokach 
jest dobrze, ponieważ jest albo ogrzewanie gazowe albo z 
ciepłowni miejskiej. Latem z kolei pylą szutrowe drogi, ale jest 
lepiej. Śledzę oficjalne pomiary zanieczyszczenia powietrza, 
więc temat jest mi dobrze znany.  
Dbając o swoje zdrowie i swojej rodziny korzystam w domu z 
oczyszczacza powietrza firmy Xiaomi, który na bieżąco 
wskazuje pomiar czystości powietrza w moim domu. 
Podobnie jest w moim miejscu pracy w Miedzeszynie. Dym z 
kominów dostaje się wprost do wlotu klimatyzatora. 
Wystarczy, że ludzie po powrocie do domów rozpalają piece i 
nie daje się pracować.  
Zapylone powietrze zgodnie z uznanymi badaniami mają 
istotny wpływ na jakość i długość życia w Polsce. Bardzo mi 
zależy, aby nasz kraj należał do czystych, zdrowych regionów 
Europy.  
W związku powyższym i konsultacjami społecznymi projektu 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 



152 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

uchwały antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

848.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

849.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

850.  M.Z.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

851.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

852.  S.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa. 
Uważam, że uchwała powinna być przyjęta koniecznie w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Od tego zależy w wielu przypadkach nasze 
życie i zdrowie. Oczekujemy od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Jesienią ubiegłego roku i zimą oraz z wczesną wiosną 
bieżącego roku w osiedlu, w którym mieszkam oraz w 
rejonach Warszawy, w których mieszkają moje dzieci i wnuki 
odczuwalny był gryzący smog, który utrudniał oddychanie do 
tego stopnia, że wszyscy kupiliśmy i zakładaliśmy maski 
wychodząc z mieszkań. Na pewno ma to bardzo negatywny 
wpływ szczególnie dla nas osób w podeszłym wieku ale 
przede wszystkim dla moich wnucząt - młodych organizmów, 
o których zdrowie powinniśmy dbać ze szczególną uwagą - 
bo Oni są naszą - Waszą przyszłością . 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

853.  L.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ufam, że uchwała będzie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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mazowieckiego Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Jestem mieszkańcem osiedla Kabaty. Przy przewadze 
wiatrów z zachodu mam 3-ech trucicieli lotnisko Okęcie, ul. 
Puławską i Rosoła. Setki samolotów (30 na godzinę starty i 
lądowania) i tysiące samochodów wystawiają moje płuca na 
konieczność wdychania pyłu PM 10 i PM 2.5  

854.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

855.  K.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ich przyjęcie jest konieczne. Gmina 
Nieporęt, w której mieszkam, a zwłaszcza przylegająca do 
Białołęki Michałów-Grabina przez większą część roku nie 
nadaje się do oddychania. Nasze osiedle jest ogrzewane 
gazem, ale sąsiadujący z nami mieszkańcy domów 
wypuszczają z kominów kłęby czarnego dymu, trując nas i 
siebie. Zawiadomienia przekazywane do straży miejskiej nie 
przynoszą skutku. Oczekuję, że uchwała antysmogowa 
będzie przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego w 
najbliższym możliwym terminie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

856.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

857.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Kwestia czystego powietrze jest 
naszą wspólną sprawą, dotyczy każdego mieszkańca, 
niezależnie od wieku, statusu, poglądów i nastawienia, 
dotyczy również kolejnych pokoleń. Liczę, że uchwała 
zostanie jak najszybciej podjęta, natychmiast wprowadzona w 
życie i będzie skutecznie egzekwowana przez lokalne władze. 
Niezbędne jest wprowadzenie ciągłego monitoringu, ocena 
stanu powietrza i rzetelne informowanie mieszkańców o 
stanie faktycznym. Należy planować kolejne działania, jeśli 
rozwiązania zawarte w projekcie uchwały okażą się 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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niewystarczające. Nie przyjmujmy argumentów pseudo-
ekonomicznych o zwiększonych kosztach ogrzewania - 
koszty leczenia chorób wynikających z zanieczyszczonego 
powietrza są z pewnością znacznie wyższe. Czekam na 
szybkie decyzje i skuteczne działania. 

858.  L.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

859.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała ta zostanie uchwalona w 2017 roku i 
będzie skutecznie egzekwowana przez Urząd Marszałkowski 
Mazowsza.  
Wyrażam zdecydowany sprzeciw wobec palenia śmieci i 
zatruwania powietrza, którym wszyscy oddychamy! 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

860.  U.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Bardzo ważne jest, by uchwała weszła w życie przed 
najbliższym sezonem grzewczym. Niezbędny jest ścisły 
monitoring jej wykonania.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

861.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

862.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

863.  A.I. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem mieszkanką 
podwarszawskiej gminy Nowy Dwór Mazowiecki, gdzie nie 
ma stacji pomiaru ale zanieczyszczone powietrze da się 
wyczuć zaraz po wyjściu z domu. Mam dwójkę małych dzieci i 
obawiam się o ich zdrowie. Z uwagi na dramatyczną sytuację 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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smogową całą zimę nie chodzimy na spacery. Bardzo zależy 
mi na jakości powietrza , gdyż wiem że od jego jakości zależy 
zdrowie nas wszystkich, a szczególnie najmłodszych. Bardzo 
proszę o wszczęcie wszystkich możliwych kroków aby tę 
sytuację polepszyć.  

864.  E.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Fatalna jakość powietrza, 
systematyczne przekraczanie norm w czasie zimy i jesieni, 
negatywny wpływ jakości powierza na zdrowie to powody, dla 
których uchwała wprowadzająca jednolitą regulację na terenie 
Mazowsza powinna być przyjęta jak najszybciej. Nie 
wystarczy jednak samo przyjęcie uchwały - musi ona być 
rygorystycznie egzekwowana, a obywatele zachęcani, 
również materialnie, do modernizacji systemów ogrzewania i 
wymiany pieców, jak również do nieużywania szkodliwych dla 
zdrowia paliw. W mojej okolicy (gmina Tarczyn) często widać 
i czuć, że w piecach pali się byle czym.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

865.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

866.  D.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, iż uchwała będzie przyjęta jeszcze w tym roku i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy woj. 
mazowieckiego.  
Jest to dla mnie niezwykle ważne, ponieważ jako astmatyk 
odczuwam dość boleśnie każde zanieczyszczenie powietrza, 
co przekłada się na konieczność używania większej ilości 
inhalatorów. To zaś pociąga za sobą dodatkowe koszty i 
znacznie pogarsza, i tak nie najlepszy, stan zdrowia.  
W Państwa rękach jest moje, i nie tylko moje, zdrowie.  
To wielka odpowiedzialność. Gdybym ja była w sytuacji 
osoby, od której zależy czyjeś zdrowie, nie wahałabym się ani 
chwili!  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

867.  M.S.-C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Popieram uchwałę antysmogową. W mojej miejscowości - 
Michałowice odczuwa się i badania to potwierdzają wysokie 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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stężenia pyłów, szczególnie w okresie jesiennym i zimowym. 
Chociaż mieszkam poza Warszawą jakość powietrza jest tu 
gorsza niż w stolicy. Przyczyna jest znana. To czym się pali i 
w czym się pali. Czyli jakość paliwa i pieców. 

868.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  
Od 16 lat mieszkam na terenie województwa mazowieckiego, 
jestem alergikiem i w ostatnich latach bardzo odczuwam 
pogorszenie jakości powietrza w Warszawie. Pod koniec 
ubiegłego i na początku bieżącego roku było mi naprawdę 
ciężko oddychać. Zdarza się ze przez dwa dni nie mogę w 
ogóle wychodzić z domu, bo miałabym problemy z 
oddychaniem. Zauważyłam także pogorszenie zdrowia 
mojego 6 letniego synka oraz męża, częściej chorowali i im 
również było ciężko oddychać i spać, bo uporczliwy kaszel nie 
pozwalał zasnąć. Proszę o przyjęcie uchwały jeszcze w tym 
roku, abyśmy nie musieli "uciekać" w mniej zanieczyszczone 
rejony.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

869.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

870.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

871.  W.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

872.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jest rzeczą niedopuszczalna, by w XXI wieku taki kraj, jak 
POLSKA nie posiadała takiej ustawy.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zakazy okazały się niewystarczające.  
Proszę przejechać się na wieś, lub do podmiejskich 
miejscowości w zimie.  
Uciekamy z miast, bo chcemy świeżego powietrza, a 
tymczasem wpadamy w smog i opary palonych śmieci, opon, 
węgla najniższej jakości.  
OCZEKUJĘ JAK NAJSZYBSZEGO PRZYJĘCIA USTAWY 
ANTYSMOGOWEJ 

873.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Bardzo liczę na to, ze projekt ustawy antysmogowej zostanie 
przyjęty już w tym roku - czas ma ogromne znaczenie dla 
zdrowia i życia bardzo wielu mieszkańców województwa 
mazowieckiego. I co najważniejsze będzie bardzo skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy. Najważniejsze jest 
dotarcie do jak największej ilości mieszkańców województwa. 
Reklama jednak to nie wszystko. Niestety konieczne są inne 
działania-typu np. dopłaty do montowania nowych pieców-na 
wymianę starych.  
Oczekuję od Urzędu nie tylko monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza w województwie ale również inwestycji w 
inwestycje ekologiczne - panele słoneczne.  
Przez wszystkie okna w mieszkaniu mam widok na kominy 
elektrociepłowni na Siekierkach-koszmar jeden wielki 
koszmar.  
Ponieważ nie jestem osoba młodą mam problemy zdrowotne 
- ale to nie jest ważne - obserwuję maleńkie dzieci-ich 
problemy zdrowotne – alergie -astmy coraz częściej 
dotykające te maleństwa-to wszystko efekt-naszej głupoty, 
braku troski o jakość powietrza. Koniecznie trzeba dotrzeć do 
mieszkańców, którzy bezmyślnie w piecach w ramach 
"oszczędności" spalają wszystko co tylko wpadnie im w ręce-
plastiki również...  
Pozdrawiam i trzymam kciuki za jak najszybsze wdrożenie w 
życie nowoczesnych zasad . 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

874.  M.M.-G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Kilkusetprocentowe przekroczenia 
norm, z którymi mieliśmy do czynienia ostatniej zimy, 
stanowią bezpośrednie zagrożenie dla zdrowia i życia 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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mieszkańców województwa i wymagają zdecydowanych 
decyzji: bezwzględnego zakazu palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem, zakazu palenia 
węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą, wprowadzenia koniecznych 
standardów dla pieców, wprowadzenia jednolitych regulacji 
na terenie całego województwa i bezwzględnego 
egzekwowania ich wykonania, stałego monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza, ogłaszania alarmów przy 
groźnym dla zdrowia stanie zanieczyszczenia pyłami PM2,5 i 
PM10, rakotwórczym benzo(a)pirenem.  
Oczekuję, że uchwała antysmogowa zostanie w tym roku 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Nie może być tak, że przez pół roku człowiek 
boi się wychodzić na dwór, że do minimum ogranicza swoją 
aktywność, żeby nie narażać zdrowia własnego i swoich 
dzieci, że musi straszyć dzieci, że wychodzenie na dwór im 
zaszkodzi, zastanawia się jak bardzo ma zatrute powietrze 
we własnym domu. Trzeba podjąć wszystkie możliwe 
działania, żeby tę sytuację jak najszybciej zmienić. Żadne 
finansowe kwestie nie są ważniejsze od zdrowia. Zresztą 
zniszczone zdrowie przekłada się na wysokie koszty opieki 
medycznej.  
Oczekuję, że uchwała będzie pierwszym, ważnym krokiem ku 
poprawie katastrofalnego (w okresach grzewczych) stanu 
powietrza w województwie. Kolejne kroki powinny dotyczyć 
możliwości wprowadzenia zdecydowanego ograniczenia 
ruchu samochodów osobowych przy stanach alarmowych.  
Zapewnienie podstawowego bezpieczeństwa mieszkańcom i 
obywatelom, to główny obowiązek każdego państwa i nie ma 
tu miejsca na kompromisy.  

875.  T.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. I oczekuję, podobnie jak znakomita 
większość Polaków, że ustawa ta zostanie jak najszybciej 
przyjęta przez Parlament. Swobody demokratyczne 
pozwalają każdemu na wiele, ale dopóki nie zagraża to 
interesom - w tym zdrowotnym - innych ludzi. Szkodliwość 
smogu rozumie najbardziej ten, kogo to dotyka zdrowotnie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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To dla tych ludzi o słabszym zdrowiu bardzo szkodliwe i 
bolesne. Nie każmy im cierpieć. I sami żyjmy lepiej i zdrowiej.  

876.  D.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że zostanie ona nie 
tylko uchwalona, ale też skutecznie egzekwowana przez 
gminy mazowieckie. Jako obywatel uczciwie płacący podatki 
oczekuję, że Urząd monitorować będzie wpływ regulacji na 
stan powietrza i podejmie odpowiednie kroki, gdyby te obecne 
okazały się niewystarczające.  
Zarówno ja, jak i mój mąż jesteśmy alergikami i wysokie 
stężenie smogu w Warszawie już dwukrotnie w ciągu tego 
roku spowodowało u nas na tyle złe samopoczucie, że 
lekarze bez wahania wypisywali nam zwolnienia lekarskie. 
Proszę pamiętać, że to jest też strata pieniędzy państwowych, 
nie mówiąc o naszej utracie zdrowia!  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

877.  M.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

878.  W.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

879.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

880.  I.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Problem smogu dotyczy nas 
wszystkich. Jestem alergikiem i w dni kiedy stężenie złych 
substancji w powietrzu jest wyższe nasilają się moje objawy, 
wyraźnie gorzej się czuje. Podobnie jest z moimi znajomymi, 
niektórzy musieli wrócić do stosowania leków wziewnych na 
astmę mimo wcześniejszej poprawy stanu zdrowia - to 
właśnie przez smog. Ostatnia zima uświadomiła mi, ze 
problem sam ni zniknie i że sama edukacja społeczna nie 
wystarczy, bo bieda zmusza ludzi do rozwiązań 
pozaracjonalnych, dlatego zasady musza być ustalone 
odgórnie, ustawowo, żebyśmy przestali truć sami siebie. 
Popieram ustawę wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa i liczę, że zostanie ona 
przyjęta jak najszybciej przez radnych Sejmiku 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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wojewódzkiego a następnie skutecznie egzekwowana. 
Oczekuję też od Państwa monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby zakazy okazały się być niewystarczające.  
Liczę na Państwa stanowisko w tej sprawie.  

881.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

882.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

883.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że radni Sejmiku wykażą 
się świadomością zagrożenia jakie dla nas wszystkich 
stanowi smog i tym samym pilności wprowadzenia i 
egzekwowania wszelkich regulacji dążących do jego 
obniżenia, Żyłam w Mediolanie, mieście w którym przy braku 
wiatru masowo chorowaliśmy na zapalenie górnych dróg 
oddechowych. Smogu nie widzimy, więc nie możemy jako 
obywatele reagować zawsze na bieżąco, nie zawsze też 
mamy świadomość zagrożenia. Tym istotniejsze jest by 
zostały wprowadzone i były egzekwowane odpowiednie 
regulacje. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

884.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję ze radni Sejmiku 
Wojewódzkiego przyjmą tę ustawę. Jestem starszą osobą, 
lubię spacery i chcę oddychać czystym powietrzem.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

885.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów wprowadzających jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
Osobiście dotyka smog i martwi mnie standard jakości 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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powietrza w mojej okolicy. Boję się o bezpieczeństwo Moich 
bliskich i obawiam się przed utratą zdrowia. 

886.  E.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję od Urzędu kontrolowania wykonania uchwały i 
karania nieuczciwych osób i firm zanieczyszczających 
powietrze.  
Oczekuję od Urzędu kontrolowania stanu powietrza i 
wprowadzania zaostrzenia zakazów w przypadku 
niedostatecznej skuteczności uchwały antysmogowej. Życie i 
zdrowie mojej rodziny i innych mieszkańców Warszawy 
zależy między innymi od czystego powietrza, nie wolno tego 
lekceważyć.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

887.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

888.  M.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta jak najszybciej. 
Chciałabym, aby w całym województwie mazowieckim pilnie 
przyglądano się jej efektom, a także konsekwentnie 
egzekwowano nowe przepisy, jak i te już istniejące (przede 
wszystkim o zakazie palenia śmieci w piecach). Ufam, że 
nasze zdrowie jest dl Państwa istotne, tak jak dla każdego 
mieszkańca Mazowsza.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

889.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że ochrona przeciw 
smogowa jest bardzo ważna dla zdrowia mieszkańców 
Mazowsza i w ogóle naszego kraju. Mam nadzieję też, że 
uchwała ta będzie przyjęta jeszcze w tym roku i 
egzekwowana skutecznie przez wszystkie gminy 
województwa. Jest to kwestia, która może wpłynąć na moje 
głosy w nadchodzących wyborach samorządowych. Wpływ 
podjętych regulacji powinien być monitorowany stale i w razie, 
gdyby któraś z gmin się nie stosowała do wytycznych, 
powinny być zastosowane odpowiednie środki 
zapobiegawcze.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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890.  R.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

891.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

892.  R.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

893.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

894.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Uważam, że uchwała powinna być podjęta jeszcze w 
bieżącym roku oraz skutecznie kontrolowana. To bardzo 
ważne aby mechanizmy kontrolne były skutecznie 
realizowane inaczej uchwała będzie martwym przepisem. Ten 
akt prawny to nasza lepsza przyszłość i zdrowie. Nie ma nic 
cenniejszego niż zdrowie i koszty nie powinny się liczyć. Nie 
udawajmy, że smog to nic takiego. Przez Legionowo w zimę 
nie da się poruszać na dworze bo nie ma czym oddychać. Nie 
lepiej jest pod Legionowem, gdzie ludzie mimo tego, że mają 
możliwość podłączenia gazu wolą palić węglem. Węgiel w 
obecnych czasach można traktować tylko jako sporadyczna 
alternatywę a nie konieczność.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

895.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

896.  K.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam również nadzieję, że owa ustawa zostanie przyjęta 
jeszcze w tym roku najpóźniej na jesieni - przed 
rozpoczęciem sezonu grzewczego.  
Oczekuję także, aby Urząd monitorował stan powietrza w 
różnych punktach Warszawy i informował o podstawowych 
wskaźnikach stanu powietrza na ogólnodostępnej stronie 
internetowej. Chciałbym aby obok rejestrowanych 
wskaźników czystości powietrza pojawiły się także normy 

Uwagi nie uwzględniono 
W kompetencjach Sejmiku Województwa nie leży 
monitorowanie stanu jakości powietrza. Monitoring jakości 
powietrza prowadzony jest przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska. Bieżące informacje o stanie jakości 
powietrza znajdują się na stronie internetowej WIOŚ w 
Warszawie. 
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zanieczyszczenia powietrza przyjęte przez WHO. Da to pełną 
informację mieszkańcom.  
Mam nadzieję, ze Urząd podejdzie do sprawy poważnie, 
ponieważ osobom z problemami astmatycznymi (z którymi 
osobiście borykałem się w przeszłości i których skutki 
odczuwam do dziś w zimowe dni przy dużym 
zanieczyszczeniu powietrza w naszym mieście) poruszanie 
się po mieście w zimowe dni sprawia nie lada problemy.  

897.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

898.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

899.  A.D.-Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Bardzo się cieszę, że uchwała antysmogowa wprowadza w 
całym województwie zakaz spalania najgorszej jakości 
odpadów węgla i standardy dla jakości pieców. Mam wielką 
nadzieję, że projekt zostanie przyjęty i będzie egzekwowany 
przez gminy i że na Mazowszu nie będzie można już 
instalować tzw. ”kopciuchów” a stare piece grzewcze trzeba 
będzie wymienić. Daje nam to szansę, że w całym 
województwie poziom pyłów zawieszonych w powietrzu 
zmniejszy się i że zanieczyszczenie, które naraża nasze 
zdrowie i zdrowie naszych dzieci zmniejszy się. To bardzo 
ważne.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

900.  Z.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Żyjemy w XXI wieku - stosujmy wiec współczesne 
technologie, ograniczające powstawanie toksycznych spalin. 
Pomyślmy z troską i naszych potomkach. Bądźmy raz 
Polakiem mądrym przed szkodą.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

901.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jestem mieszkanką miasta Józefów i dotyka mnie ten 
problem bo smog w moich okolicach osiąga wysoki poziom i 
wpływa na zdrowie moje i mojej rodziny. My posiadamy 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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nowoczesne ogrzewanie gazowe ale w naszych okolicach 
wiele gospodarstw ma nadal ogrzewanie węglowe a piece 
jakie mają pamiętają czasy PRL. Po za tym z uwagi na biedę 
w domach tych pali się wszystkim co tylko da się spalić. Chce 
zdrowego powietrza i chce wychodzić zimą na spacer. Nie 
chcę być niewolnikiem komunikatów smogowych dlatego 
pragnę uregulowania tego ważnego tematu.  

902.  M.C.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje pełne poparcie dla 
zawartych tam zapisów, a przede wszystkim  
jednolitej regulacji na obszarze całego województwa 
mazowieckiego.  
Oczekuję od Państwa, że uchwała będzie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego.  
Oczekuję również od Urzędu Marszałkowskiego monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające.  
Problem smogu dotyka mnie osobiście, w ostatnich kilku 
latach jakość powietrza na Białołęce, na której mieszkam, 
dramatycznie spadła. Sama znajduję się w grupie ryzyka jako 
alergiczka i ostatnia zima była dla mnie ciężka do przetrwania 
właśnie z powodu smogu. W trosce o bezpieczeństwo moich 
bliskich oraz nasze zdrowie apeluję o jak najszybsze 
wprowadzenie ustawy antysmogowej w życie. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

903.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

904.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

905.  Z.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zależy mi na jakości powietrza, 
którym codziennie oddychamy. Koszt wymiany pieców jest 
znacznie niższy niż koszt naszego zdrowia i samopoczucia. 
Mam nadzieję, że Radni Sejmiku Wojewódzkiego będą umieli 
spojrzeć na sprawę ograniczenia emisji smogu z 
odpowiedniej perspektywy i wprowadzą jednolitą regulację na 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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terenie całego województwa. Po wprowadzeniu ustawy zależy 
mi, aby Urząd monitorował jej wprowadzenie i podejmował 
niezbędne kroki w przypadku nierealizowania jej celów. 
Czyste powietrze dla wszystkich!!  

906.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta do realizacji w 
2017 roku. Chciałabym móc codziennie wychodzić na spacer 
a z aktywności fizycznej - niestety tylko to mi zostało. Nie 
rozumiem DLACZEGO nie są pokazywane zanieczyszczenia 
powietrza na Bielanach, dowiadywałam się - jest stacja 
monitoringu i już od czerwca powinny być widoczne a nie są. 
Mieszkam na Bielanach 55 lat i bardzo wyraźnie CZUJĘ 
zmianę w jakości powietrza. Cieszę się, że wreszcie władze 
województwa próbują coś z tym zrobić! ŻYCZĘ SUKCESU 
nie tylko dla siebie!  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

907.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

908.  G.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Uważam, że to kluczowa sprawa dla zdrowia obecnych i 
przyszłych mieszkańców.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

909.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Sprawa zanieczyszczenia powietrza przez złej jakości 
instalacje grzewcze, wykorzystujące niskiej jakości paliwo, 
często pozornie tańsze (niskie wartości opałowe), a co gorsza 
używanych jako spalarki śmieci, była właściwie dość 
powszechnie lekceważona. Dlatego zimą często czuć po 
prostu smród powstający z tego co jest spalane.  
Do tego dochodzi niska świadomość zagrożeń dla zdrowia, 
będących skutkiem dostających się do atmosfery substancji 
trujących.  
Mam nadzieje, że w ślad za wprowadzona ustawa pójdą 
rzeczywiste działania prowadzące do wdrożenia jej zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

910.  J.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów.  
Oczekuję , że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego.  

911.  A.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mieszkam w Legionowie gdzie normy zanieczyszczeń w 
okresie grzewczym są nieustannie przekroczone. 
Teoretycznie tutejsza Straż Miejska próbuje ścigać właścicieli 
posesji którzy palą śmieci, nawet naszą posesję odwiedzali 
by sprawdzić w jaki sposób ogrzewamy budynek. Jestem im 
wdzięczna że sprawdzali posesję za posesją lecz nie 
przyniosło to oczekiwanego skutku.  
W ubiegłą zimę byłam w ciąży i przez zły stan powietrza wiele 
razy nie wyszłam z domu. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

912.  Z.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, ale z pewnymi istotnymi 
zastrzeżeniami i pytaniami, które zgłoszę - o ile będę miał 
okazję w dniu 10 sierpnia 2017 w trakcie konsultacji. .  
Po tym spotkaniu przygotuję swoje uwagi i zastrzeżenia 
pisemne i prześlę do informacji do Akcji-Demokracja i innych 
organizacji Antysmogowych na Mazowszu i w Polsce oraz 
oczywiście do Władz Mazowsza. Uważam, że uchwała 
antysmogowa ma kilka istotnych wad, z których najbardziej 
istotne i dotkliwe to nadmiernie wydłużone okresy przejściowe 
= zgoda na trucie mieszkańców przez kolejnych wiele lat oraz 
wiele niejasności, okrągłych sformułowań rozwadniających i 
uśredniających problemy smogowe po całym Mazowszu w 
imię trudno zrozumiałej 'urawniłowki' rejonów bogatszych i 
silnie zurbanizowanych (Warszawa, Płock, Radom i inne) z 
biedniejszymi i z wiele mniejszą gęstością zaludnienia. Straty 
na zdrowiu i skracaniu liczby lat życia (YOLL) są przecież 
zupełnie różne dla rejonów silnie i słabo zaludnionych. 
Przywoływanie Konstytucji w wielu miejscach projektu 
uchwały oraz w Uzasadnieniu - chociaż słuszne, to 
ewidentnie przegrywają z lobby producencko-przemysłowym - 
zarówno producentów marnych kotłów jak też ich 
użytkowników. Ponadto projekt uchwały jest o wiele mniej 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Odsprzedana, mocno wyeksploatowana instalacja nie będzie 
mogła być eksploatowana ponieważ dla wszystkich instalacji 
uruchomionych (których eksploatacja rozpocznie się) po 
wejściu uchwały w życie będą obowiązywać normy 
zapewniające minimalne poziomy sezonowej efektywności 
energetycznej i normy emisji zanieczyszczeń dla 
sezonowego ogrzewania pomieszczeń określonych w pkt 1 
załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1189 z 
dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
L.2015.193.100) w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla kotłów na paliwo stałe. 
Wprowadzone uchwałą przepisy mają być jednolite dla 
wszystkich. Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych 
warunków itp. utrudniają lub wręcz uniemożliwiają ich 
wdrożenie i kontrolę stosowania. 
Dodawanie załącznika wyjaśniającego pojęcia używane w 
projekcie uchwały nie jest konieczne. Są to pojęcia ogólnie 
znane lub używane w handlu. 

Zmodyfikowano § 4 pkt. 3 
Zapis § 5 pkt 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
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precyzyjny w porównaniu do Uchwały Sejmiku śląskiego, a za 
to przypomina bardzo uchwałę sejmiku Małopolski. 
Opinia zawierająca uwagi i sugestie zmian odnoszące się do 
projektu Uchwały Sejmiku Mazowsza w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw" 
Przedkładana opinia w ramach konsultacji społecznych 
(sierpień 2017) obejmuje: 
1) Krótkie wprowadzenie kontekstowe 
2) Analizę i ocenę projektu Uchwały „antysmogowej" - 
3) Analizę i ocenę Uzasadnienia do projektu uchwały 
4) Konkluzje końcowe autora 
KONTEKST. Zagadnienia wiążące się z niskimi emisjami 
zanieczyszczeń powietrza atmosferycznego w Polsce nabrały 
istotnego przyśpieszenia od ok. 2015 roku w wyniku rozległej, 
pionierskiej pracy aktywistów zrzeszonych w Alarmie 
Smogowym - szczególnie Krakowskim Alarmie Smogowym. 
To dzięki ich wysiłkom udało się dotrzeć do szerokich kręgów 
społeczności lokalnych i uświadomić ogrom zagrożeń dla 
zdrowia i życia. Główną przyczynę zagrożeń stanowi od lat 
spalanie niskiej jakości paliw stałych w urządzeniach i 
instalacjach małej mocy, największym źródle emisji pyłów 
(PM10 i PM2,5) oraz benzo(a)pirenu. Działania obywatelskie 
wymogły na władzy samorządowej, w tym sejmikach 
wojewódzkich zajęcie bardziej klarownej postawy, co należy 
uznać za bardzo potrzebne ze względów zdrowotnych, a 
nawet cywilizacyjnych. To wartości konstytucyjne, do których 
ochrony wielokrotnie odwołują się samorządy, w tym Sejmik 
Mazowsza, w uzasadnieniu do uchwał antysmogowych. 
Warto wspomnieć, że w Polsce postulaty wdrożenia 
całkowitego zakazu sprzedaży niskiej jakości paliw stałych - 
szczególnie w rejonach zurbanizowanych - datują się od 
początku lat 1990-tych. Autor tej opinii miał zaszczyt 
uczestniczyć w pracach Zakładu Problemów Energetyki IPPT 
PAN wykonywanych na zlecenie Banku Światowego i innych 
organizacji międzynarodowych, z których dość jednoznacznie 
wynikało, że zasadniczym warunkiem poprawy jakości życia 
społeczeństwa stanowić może tylko eliminacja spalania paliw 
stałych w paleniskach domowych i innych małej mocy. W 
pierwszej kolejności paliw najgorszej jakości, w połączeniu z 

sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

Dodanie takiego zapisu nie jest konieczne. Zapis §7 projektu 
uchwały jest wystarczający do potwierdzenia klasy 
stosowanego kotła. 

Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

Rozpoczęcie eksploatacji instalcji, w myśl § 2 ust. 1, 

eliminuje właśnie możliwość eksploatacji starych kotłów 
poprzez dodanie stwierdzenia „w miejscu obecnego 
użytkowania”. Oznacza to, że stary kocioł, niespełniający 
wymogów uchwały nie będzie mógł być użytkowany 
(zainstalowany w innym, nowym miejscu) po wejściu w życie 
uchwały. Ponadto termin „rozpoczęcie eksploatacji instalacji” 
przywołany jest w § 10, gdzie zapisane są terminy 
przewidziane na wymianę starych kotłów. 

Przez pojęcie paliwa należy rozumieć zgodnie z art. 3 pkt. 3 
ustawy z dnia 10 kwietnia 1997 r. Prawo energetyczne (Dz. 
U. z 2017 r. poz. 220, z późn. zm.) paliwa stałe, ciekłe i 
gazowe będące nośnikami energii chemicznej. W uchwale 

sprecyzowano, że dotyczy ona paliw stałych. 
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wymianą urządzeń i instalacji do ich spalania. To dość 
smutna refleksja autora, że tak istotna społecznie i 
cywilizacyjnie zmiana wymagała aż ok. 30 lat 'dojrzewania', a 
z uwzględnieniem okresów dostosowawczych w uchwałach 
Sejmików wojewódzkich - nawet blisko 40 lat (prawie dwa 
pokolenia Polek i Polaków). 
Analiza i ocena projektu Uchwały antysmogowej. 
Analiza projektu uchwały antysmogowej Mazowsza wskazuje, 
że: 
1) Jej celem ma być zapobieżenie negatywnemu 
oddziaływaniu na zdrowie ludzi i na środowiska w granicach 
administracyjnych województwa mazowieckiego (§1 ust. 1) 
2) Instrumentami realizacji celu mają być ograniczenia i/lub 
zakazy dotyczące rodzajów instalacji wymienionych w §2 
projektu, zaś 
3) Podmiotami odpowiedzialnymi za przestrzeganie 
ograniczeń i/lub zakazów są wszystkie osoby fizyczne oraz 
prawne eksploatujące wskazane rodzaje instalacji (§3) 
4) Ponadto w §4 wymienia się zakaz stosowania paliw we 
wskazanych instalacjach. 
Łącznie przepisy te wyczerpują formalno- prawną delegację z 
art. 96 ust. 6 ustawy Prawo ochrony środowiska (ustawa 
POŚ). 
Krytyczna analiza i ocena autora ww. przepisów 
Zdefiniowane w § 1 ust.2 rozpoczęcie eksploatacji instalacji, 
jako pierwsze uruchomienie w miejscu obecnego użytkowania 
jest bardzo niefortunne, a nawet niebezpieczne dla 
skutecznej realizacji celu uchwały. Autorowi znane są bowiem 
sytuacje, w których następuje odsprzedaż już eksploatowanej 
instalacji innemu - po prostu biedniejszemu nabywcy. W myśl 
tego przepisu nawet mocno wyeksploatowana instalacja 
będzie definiowana jako 'pierwsze uruchomienie'. W istocie w 
kolejnych przepisach projektu uchwały nigdzie nie 
wykorzystuje się tego pojęcia, a to wielka szkoda, gdyż 
pozwoliłoby to na rzetelne określenie dalszych czasów 
dopuszczalnej eksploatacji instalacji 'pozaklasowych', a 
ogólniej tych, które nie spełniają wymagań §10 pkt. 1). 
Konieczne jest w tym miejscu podkreślenie, że nigdzie w 
projekcie uchwały nie definiuje się czasu życia instalacji i 
związanego z nim czasu eksploatacji, które w wielkim stopniu 
determinują stopień rozwoju technologii spalania, w tym jej 
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parametrów emisyjnych. Pewna próba, chociaż niestety 
bardzo skromna uchwycenia tej zależności i zdefiniowania 
wymagań względem instalacji została zapisana w § 8 pkt. 1), 
lit. 'a- c' uchwały Sejmiku województwa śląskiego, z dnia 7 
kwietnia 2017. 
Wiedza i doświadczenie z eksploatacji urządzeń i instalacji 
energetycznego spalania nakazuje zdefiniowanie i przyjęcie 
ekonomicznego i moralnego czasu życia takich instalacji na 
10-12 lat od daty pierwszego uruchomienia - NIEZALEŻNIE 
od miejsca obecnego użytkowania. 
Konkluzją autora: przepis §1 ust.2 powinien zostać 
bezwzględnie zmieniony - z uwagi na realizację celu uchwały, 
wspieranego wartościami z Konstytucji - wskazywanymi 
często w uzasadnieniu do projektu uchwały. 
Ponadto mając na uwadze upoważnienie art. 96 ust. 6 pkt. 1) 
oraz ust. 7 pkt.2 ustawy prawo ochrony środowiska, a także 
kierując się wskazanym celem uchwały, wynikającym z 
wartości konstytucyjnych ochrony zdrowia i środowiska (art. 
68 ust.4, w związku z art. 74 ust. 1 i 2, a także art. 22 
Konstytucji), a także biorąc pod uwagę silne zróżnicowanie 
rozwojowe i dochodowe mieszkańców Mazowsza, których 
przykładem są m.in. Warszawa, Płock i inne miasta vs wiele 
istotnie biedniejszych gmin woj. mazowieckiego - autor wnosi 
i uznaje za konieczne skorzystanie z delegacji art.. 96 ust.6 
pkt. 1 oraz ust. 7 pkt. 2 - w celu bardziej sprawiedliwego 
społecznie i racjonalnego ekonomicznie wdrożenia celu 
projektu uchwały poprzez zdefiniowanie kilku obszarów 
bogatych, w których wymagania odnośnie instalacji i paliw 
zostaną wdrożone w istotnie krótszym okresie od 
proponowanego w przepisach §10. Ponadto wyróżnienie 
takich obszarów umożliwi pewne zróżnicowanie zakazu 
stosowania paliw określonych w §4 - o co wnosili 
przedstawiciele niektórych samorządów gminnych na 
spotkaniu konsultacyjnym w dniu 10 sierpnia 2017. W ten 
sposób na pewno przepisy uchwały będą mogły zostać 
wdrożone bardziej sprawiedliwie społecznie i skutecznie 
środowiskowo - na co wskazuje się w kilku miejscach 
'Uzasadnienia'. Dzięki temu także pełniej i szybciej będą 
osiągane zasady sprawiedliwości społecznej (art., 2 
Konstytucji) i ochrony zdrowia wraz z dbałością o środowisko 
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(art. 68 ust.4 i art.. 74 ust. 1 i 2 Konstytucji). Szersze 
uzasadnienie prezentuję w części dot. 'uzasadnienia'. 
Przepisy §2 odwołujące się do definicji paliw stałych ustawy 
prawo energetyczne (art. 3 pkt. 3) są wadliwe, gdyż tamże 
brak definicji paliw stałych. Warto skorygować ten przepis 
dodając, że „w związku z art. 2 pkt. 5 rozporządzenia Komisji 
(UE) 2015/1189", w którym to przepisie są zdefiniowane 
paliwa stałe - w stopniu wystarczającym do prawidłowego 
rozumienia przepisów projektu uchwały. 
Ponadto obecne przepisy §2 pkt. 2) lit. a, b i c - są i będą 
niezrozumiałe dla wielu czytelników uchwały. Prostym i 
skutecznym ułatwieniem byłoby dodanie na końcu projektu 
uchwały załącznika wyjaśniającego pojęcia tu wykorzystane, 
a być może także dodanie innych wyjaśnień, czy definicji 
użytych w projekcie uchwały 
Niezwykle ważne znaczenie dla skutecznego egzekwowania 
przepisów uchwały (po jej uchwaleniu i wejściu w życie) mają 
przepisy §4. Tym niemniej kierując się dotychczasową 
praktyką kontrolną i możliwościami egzekwowania przepisów 
z zakresu ochrony środowiska niektóre z proponowanych 
przepisów są z gruntu wadliwe i na pewno okażą się 
fasadowe. Zwracał na to uwagę w dyskusji pan Michał 
Olszewski - wiceprezydent m. st. Warszawy, wskazując na 
konieczność wyeliminowania paliwa w pkt. 3) §4, jako 
kompletnie nie dającego się zweryfikować w trakcie 
użytkowania instalacji. Powoływał się na kilkuletnie 
doświadczenia kontrolne służb miasta Warszawy (straży 
miejskiej). 
Konkluzją autora: w kontekście przepisów §2-4 projektu 
uchwały za niezbędne uznać należy: 
Wykreślenie z §4 pkt. 3 paliw z frakcją miałów węgła 
kamiennego - opcjonalnie - dla całego województwa 
mazowieckiego albo - w przypadku zdefiniowania kilku 
obszarów zróżnicowanych dochodowo a zarazem istotnie 
bardziej narażonych na utratę zdrowia i przedwczesne zgony 
- co ewidentnie wynika z 'Uzasadnienia' (kilka miejsc 
poświęconych zanieczyszczeniom oraz kosztom społecznym) 
Autor w pełni popiera wniosek pana M. Olszewskiego - 
wiceprezydenta W-wy, który zapowiedział wystąpienie do 
Urzędu Marszałka Mazowsza z postulatem wykreślenia paliw 
wskazanych w pkt. 3 § 4 projektu uchwały 
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W przepisie §5 wydaje się, że obecne sformułowanie pkt. 3 
jest mało zrozumiałe. Bowiem, czy intencją autorów projektu 
uchwały jest aby przy niespełnieniu warunków pkt. 3) tj. 
istnieniu technicznych i ekonomicznych możliwości 
podłączenia (obiektów z instalacją, np. budynku 
mieszkalnego, lub warsztatu usługowego) do sieci gazowej 
lub ciepłowniczej - nie wolno eksploatować instalacji po 
terminach określonych w §10 projektu uchwały? A jeżeli tak, 
to jest to dodatkowe, ekonomiczne uzasadnienie dla 
zróżnicowania obszarów Mazowsza na silniejsze 
ekonomicznie, a tym samym zdolne do szybszego 
ograniczenia negatywnych skutków zdrowotnych i 
środowiskowych. I to nie tylko na swoim obszarze, ale także 
w okolicznych gminach, np. tworzących obszar metropolitalny 
Warszawy, Płocka czy Radomia. Alternatywnym 
rozwiązaniem może być zezwolenie w uchwale Sejmiku na 
podejmowanie bardziej wymagających ograniczeń i zakazów 
dla samorządów wydzielonych obszarów Mazowsza. 
Działanie to będzie klarownym i jednoznacznym przykładem 
wdrażania strategii 'win-win', w której wygranym będzie co 
najmniej całe społeczeństwo Mazowsza. 
Konkluzją autora: w przepisie pkt. 3 §5 projektu uchwały 
warto poprawić jego zrozumienie, a wręcz nadać priorytet tym 
obszarom, które mogą i powinny z nieco skorzystać jak 
najszybciej, także z pomocą instrumentów wsparcia 
finansowego. Takie bogatsze obszary powinny także zostać 
zachęcone do stosowania zasady subsydiarności społecznej 
(ochrona zdrowia i życia oraz środowiska) oferując wsparcie 
finansowe i inne sąsiadującym gminom. W obecnym przepisie 
§6, w drugim wierszu warto rozważyć zmianę treści „instalacji, 
które spełniają", na „instalacji, które łącznie spełniają" 
W obecnym przepisie §7, na końcu treści punktu 3), kropkę 
zastąpić przecinkiem i dodać w nowym wierszu 
„potwierdzonych zaświadczeniem wydanym przez jednostkę 
posiadającą w danym zakresie akredytację Polskiego 
Centrum Akredytacji lub innej jednostki akredytującej w Unii 
Europejskiej, będącej sygnatariuszem wielostronnego 
porozumienia o wzajemnym uznawaniu akredytacji EA 
(European cooperation for Accreditation)." 
Jest to sformułowanie zastosowane w §4 uchwały Sejmiku 
województwa śląskiego z dnia 7 kwietnia 2017 r. 
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Konkluzja autora: zdecydowanie uważam, że zarówno w tym 
§7 jak i innych przepisach projektu uchwały warto i należy 
przywołać tego typu sformułowanie. 
W stosunku do obecnych przepisów §10, kluczowych z 
punktu widzenia skuteczności efektów w ograniczeniu 
negatywnych skutków na rzecz ochrony zdrowia i życia 
mieszkańców Mazowsza oraz szybkiego ograniczenia 
dewastacji środowiska - proponowane okresy przejściowe 
wdrożenia przepisów §5 i §6, w związku z §4 są 
zdecydowanie zbyt odległe czasowo. W szczególności 
dotyczy to instalacji wskazanych w pkt. 1) lit. a), a w nieco 
mniejszym stopniu także pozostałych (lib. b oraz pkt.2 §10). 
Konkluzją autora: w obecnej treści tego kluczowego przepisu 
uchwały za absolutnie konieczne uznaję opcjonalnie: 
Opcja 1 - brak zmian wyróżniających kilka obszarów na 
Mazowszy zróżnicowanych dochodowo oraz dostępem do 
infrastruktury sieciowej ciepłowniczej i gazowej: 
o wzorowanie się na uchwale Sejmiku śląskiego z lepszym 
wykorzystaniem parametru czasu życia eksploatacji instalacji 
oraz zaświadczeniami jednostek certyfikowanych. W 
przypadku instalacji bezklasowych (poniżej klasy 3 wg normy 
PN-EN 303-5:2012) skrócenie okresu przejściowego do 
31.12.2019 r. w odniesieniu do instalacji §10 pkt. 1) lit.b 
skrócenie okresu do 1 stycznia 2025 r., z uwzględnieniem 
czasu życia i akredytacji jak w uchwale Sejmiku śląskiego i 
uwag autora w niniejszej opinii 
7 Opcja 2 - wyróżnienie kilku obszarów dochodowych i 
infrastruktury sieci energetycznych; 
 Ta opcja daje istotnie lepsze i bardziej sprawiedliwe 
społecznie i środowiskowo możliwości efektywnego i 
skutecznego wdrożenia przepisów uchwały. Może ona być 
wdrożona co najmniej tak szybko jak proponuję w opcji 1, 
albo też można zastosować przepisy dające możliwość, np. 
Warszawie, nawet na szybsze wdrożenie całości lub 
niektórych przepisów §10, uzależniając to od np. dostępności 
do infrastruktury technicznej i zdolności ekonomicznej (bez 
wsparcia lub ze wsparciem) w przypadku określonym §5 pkt. 
3) o Argumentów na rzecz wyboru tej opcji do wdrożenia jest 
bardzo wiele i zostały one wskazane w 'Uzasadnieniu' do 
projektu uchwały oraz są wymienione w kilku konkluzjach 
autora zestawionych w niniejszej opinii. 



173 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Analiza i ocena „uzasadnienia". 
Analiza i ocena załączonego do projektu uchwały 
'Uzasadnienia' nie jest banalna, gdyż występują w niej różne 
niedopowiedzenia, mogące rodzić wątpliwości 
interpretacyjne. 
Niewątpliwą zaletą 'UZASADNIENIA jest przywołanie w nim 
(kilkukrotne) wartości podlegających ochronie konstytucyjnej, 
jak też są pokazane zróżnicowania stopnia zanieczyszczeń 
na Mazowszu oraz w kilku większych miastach, tj. 
Warszawie, Płocku i Radomiu. 
Z tych zestawień wynika, że wymienione miasta są bardzo 
istotnymi ośrodkami zanieczyszczeń smogowych i to na nich 
powinna się skupić większa uwaga szybkiej likwidacji 
zagrożeń zdrowotnych i środowiskowych. Bowiem to w tych 
ośrodkach generowane są zasadnicze części strat 
zdrowotnych, z uwagi na gęstość zaludnienia i liczbę osób 
narażonych na utratę zdrowia i liczby lat życia (YOLL - years 
of lost life) - wyznaczanej w kalkulacjach modelowych przez 
HASA (zestaw modeli rozwojowych obejmujący m.in. 
PRIMES, RAINS, GAINS, TREMOVE i inne). 
Wskazane w uzasadnieniu liczby i rodzaje zagrożeń 
zdrowotnych są bardzo wymowne, a dodatkowo zostały one 
potwierdzone wypowiedziami w dyskusji nad projektem 
uchwały w dniu 10 sierpnia 2017r. Jeden z dyskutantów podał 
liczbę ok. 11 000 osób dodatkowo zmarłych w pierwszym 
kwartale 2017 roku wskutek silnie niesprzyjających warunków 
smogowych w Warszawie i na Mazowszu. Jeśli to liczba 
prawdziwa to jest ona prawie 3-krotnie wyższa od 
przytoczonej w 'Uzasadnieniu' do kalkulacji w rachunku 
kosztów -korzyści poszczególnych scenariuszy poddanych 
modelowaniu. 
Przedstawienie liczb w rachunku 'koszty-korzyści' w 
'Uzasadnieniu' - jak rozumiem mających lepiej uprzytomnić, 
co i ile wartości tracimy w tego typu rachunku jest bardzo 
wymowne, a wręcz jednoznaczne. Przyjmując nawet tylko 
liczby z 'uzasadnienia', które w paru przypadkach mogą być 
błędnie oszacowane, a dodatkowo są błędnie zestawione 
metodycznie - wskazuje, że skumulowane nakłady na 
wymianę obecnych instalacji na: 
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- kotłów bezklasowych na kotły retortowe - może kosztować 
ok. 4,5 mld zł (to nakłady skumulowane w okresie 2018- 2023 
(razem 6 lat) 
- kotłów bezklasowych na kotły gazowe ok. 6 mld zł, z 
instalacją zewnętrzną (przyłącza gazowe), zaś z 
uwzględnieniem budowy instalacji wewnętrznej 'co' (centralne 
ogrzewanie) - do ok. 11 mld zł; 
a z drugiej strony straty roczne generowane rocznymi 
zgonami (w liczbie założonej 4000 osób/rok) równe ok. 18-
36,5 mld zł, otrzymujemy: 
skumulowane korzyści tylko w okresie 2018-2023 
(identycznie jak policzone nakłady wymiany pieców 
bezklasowych) - na ok. 6* (18 - 36,5) = 108 - 219 mld zł- 
- uzyskujemy wynik (na odpowiedzialność liczb i sposobu 
liczenia w 'Uzasadnieniu' oraz pewien współczynnik ryzyka 
wynikający z często niejasnego opisu rachunku obliczeń w 
uzasadnieniu) wskazujący, że efektywność wymiany kotłów 
bezklasowych powinna się zwrócić (wg miar klasycznego 
rachunku ekonomicznego) w okresie od 2-11 miesięcy. Ten 
dłuższy okres zwrotu w przypadku istotnego zawyżenia 
kosztu wymiany kotłów bezklasowych na kotły co najmniej 
spełniające wymagania klasy 3, 4 i 5. 
Powyższy rachunek został wykonany na założeniach i 
liczbach zaprezentowanych w uzasadnieniu, a przy braku 
klarownej pewności - na ryzyko autora tej opinii (np. czy 
koszty zgonów w kwocie 18-36,5 mld zł to koszty roczne, czy 
skumulowane?; z różnych założeń przytoczonych w 
uzasadnieniu wynika, że powinny to być koszty roczne, ale 
dla pewności muszę zadać to pytanie do autorów 
UZASADNIENIA - z prośbą o wyjaśnienie tej kluczowej 
kwestii. 
Dodatkowo można mieć wątpliwości co do zastosowanego 
podejścia kosztów i korzyści - na które zwraca uwagę w 
swojej opinii pan dr hab. n.med. prof. Michał Krzyżanowski. 
Podzielam w pełni jego uwagi i pytania, gdyż ich odpowiednie 
uwzględnienie może nieco zmienić ten rachunek. Ale jego 
zasadnicza wymowa nie ulegnie istotnej zmianie i wskaże, że: 
Pilne i szybkie działania antysmogowe mogą przynieść 
ogromne korzyści synergiczne objawiające się znaczną 
poprawą jakościowych warunków życia społeczeństwa 
Mazowsza, zaś ekonomiczne korzyści są i będą wielokrotnie 
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wyższe aniżeli nakłady inwestycyjne wymagane do wymiany 
brudnych - zarówno bezklasowych, jak też poniżej klasy 5 
instalacji spalania paliw stałych. 
KONKLUZJA KOŃCOWA 
Oczywiście autor tej opinii jest świadomy, że wymiana tak 
dużej liczby kotłów stanowić może ogromny wysiłek, czasami 
nadmierny - w biedniejszych gminach Mazowsza, ale taka 
sytuacja oznacza, że konsultowany projekt uchwały 
antysmogowej powinien zawierać zróżnicowanego 
dochodowo i emisyjnie - wydzielone obszary województwa 
mazowieckiego. Wydzielenie Warszawy wraz z aglomeracją 
gmin ościennych, a także Płocka oraz Radomia może jedynie 
przynieść szybsze i większe korzyści całemu Mazowszu. 
Bowiem te bogatsze ośrodki miejskie (być może niektóre 
wiejskie także?) mogą sobie poradzić bez wsparcia 
zewnętrznego, a zaoszczędzone (na nich) środki pomocowe 
Sejmik i Zarząd Województwa będzie mógł przeznaczyć na 
biedniejsze i bardziej takiej pomocy potrzebujące gminy 
Mazowsza. 
Działanie takie jest ze wszech miar uzasadnione - zarówno 
społecznie jak też ekonomicznie i środowiskowo. Po prostu 
dobrze odzwierciedla strategie Vin-vin'. 
Nikt w takim podejściu nie powinien być stratnym i dlatego 
warto, aby władze Samorządowe Mazowsza zechciały 
rozważyć dokonanie proponowanych przez autora ZMIAN 
PROJEKTU UCHWAŁY AITTYSMOGOWEJ. 
Analizę i ocenę projektu uchwały oraz uzasadnienia 
wykonałem na bazie: 
a) Projektu uchwały i uzasadnienia udostępnionych na stronie 
internetowej www.mazovia.Di 
b) Porównania projektu z już przyjętymi uchwałami Sejmików 
Małopolski oraz województwa śląskiego 
c) Zgodności zakresu projektu uchwały z delegacją ustawową 
(art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska) 
d) Dyskusji oraz zgłaszanych uwag i postulatów na spotkaniu 
konsultacyjnym w Urzędzie Marszałkowskim w Warszawie, w 
dniu 10.08.2017 
e) Lektury 'Komentarza dotyczącego Projektu uchwały 
Sejmiku... - autorstwa prof. Michała Krzyżanowskiego 
f) Własnej wiedzy i ponad 40-ietniego doświadczenia 
zawodowego w zakresie modelowania zrównoważonego 
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rozwoju energetyki z uwzględnieniem wpływu na środowisko i 
klimat oraz wielu prac badawczych i biznesowych 
zawierających elementy prawne i wdrożeniowe 
wypracowanych rozwiązań naukowo-badawczych. 
 

913.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wyrażam również oczekiwanie, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

914.  M.M. Uważam, że jak najszybsze uchwalenie uchwały 
antysmogowej dla naszego województwa jest sprawą bardzo 
istotną dla zdrowia i jakości życia mieszkańców. Poniżej 
przedstawiam kilka swoich uwag: 
1. Konieczny jest całkowity zakaz instalacji kotłów na paliwa 
stałe (również w przypadku remontów) na terenach miejskich 
i podmiejskich, gdzie drugim poważnym źródłem 
zanieczyszczenia powietrza jest komunikacja samochodowa. 
2. Na terenach miejskich potrzebne jest ograniczenie 
używania paliw stałych, szczególnie gdy nieruchomość ma 
dostęp do sieci ciepłowniczej lub gazowej. 
3. Palenie węglem niskiej jakości i mokrym drewnem powinno 
być zakazane. 
4. Potrzebne są regulacji w używaniu kominków, w 
szczególności w przypadkach gdy taki kominek jest używany 
jako dodatkowe źródło ciepła. Regulacje takie mogłyby 
polegać na ograniczeniu użytkowania , w okresach 
pogorszenia jakości powietrza. 
5. Instalacja kominków powinna być zakazana. 
6. Niezbędne są działania motywujące samorządy do 
zachowania lub zwiększania powierzchni terenów zielonych. 
7. W perspektywie zwiększenia napływu używanych 
samochodów osobowych, z silnikami spalinowymi, z państw 
Europejskich, gdzie już teraz pojawiają się ograniczenia w ich 
użytkowania i konkretne daty końca sprzedaży, potrzebne są 
działania kompensujące: rozszerzanie stref płatnego 
parkowania, ograniczenie budowy nowych miejsc 
parkingowych na terenach publicznych, zachęta do rozwoju 
sieci komunikacji miejskiej, czy powiększanie stref 
spowolnionego ruchu. 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała w proponowanym kształcie pozwoli na w miarę 
szybką poprawę jakości powietrza, bez ponoszenia 
nadmiernych kosztów. Wdraża ona zakaz palenia paliwem 
stałym niskiej jakości czy palenia mokrym drewnem oraz 
preferuje podłączenia do sieci ciepłowniczej lub gazowej. 
Regulacje dot. używania kominków w okresach ze złą 
jakością powietrza są wdrożone Planem Działań 
Krótkoterminowych, który również jest aktem prawa 
miejscowego.  
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, nasadzeń zieleni itp. 
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915.  K.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

916.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

917.  B.K.-Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

918.  W.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

919.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

920.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

921.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Czyste powietrze jest niezwykle ważne dla zdrowia każdego 
człowieka. Zdaję sobie sprawę z tego, że nie zawsze jest 
możliwe unikanie stosowania nieprzyjaznych środowisku 
środków, ale należy je maksymalnie ograniczać. Nie wolno 
nam przekazać naszym dzieciom i wnukom zatrutego 
powietrza w spadku, dlatego popieram projekt uchwały 
antysmogowej. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

922.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję , że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i skutecznie egzekwowana. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

923.  A.K. W nawiązaniu do konsultacji społecznym dotyczących 
uchwały antysmogowej chciałbym przekazać swoje uwagi: 
- zakaz wjazdu samochodów z silnikiem diesla starszych niż 
10 lat do centrum miasta Warszawy tak jak obowiązuje to w 
innych stolicach Europy! 
2) kategoryczny zakaz palenia miałem mułem, drewnem, 
śmieciami i słabej jakości węglem przez cały rok. Zakaz 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej ani spalania odpadów 
(zakaz spalania odpadów wynika z ustawy o odpadach 
(Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30 ust. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub 
urządzeniami.). 
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powinien obowiązywać natychmiast, bez żadnego okresu 
przejściowego. 
3) skrócenie okresu przejściowego na wymianę kotłów, 
pieców do roku. 

Zakaz palenia niskiej jakości paliwem wejdzie w życie z 
dniem 1 lipca 2018 r., ze względu na to, że mieszkańcy 
zdążyli się już przygotować do bieżącego okresu 
grzewczego. Będzie obowiązywał przez cały rok. 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

924.  P.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

925.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

926.  K.K.-Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

927.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

928.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

929.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

930.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

931.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

932.  D.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

933.  T.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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934.  U.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

935.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

936.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

937.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku i będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że Urząd Marszałkowski będzie monitorował 
wpływu przyjętych regulacji na stan powietrza i podejmie 
niezbędne kroki, jeżeli zapisy uchwały okażą się 
niewystarczające w skutecznej walce ze smogiem. 
Mieszkam w Warszawie, mam małe dziecko i jestem 
przerażona tym, jakim powietrzem musi ono oddychać i jaki 
będzie to miało wpływ na jego zdrowie. Mam świadomość, że 
proponowane zmiany mogą budzić pewien opór społeczny, 
ale dbanie o zdrowie wszystkich obywateli, a szczególnie 
dzieci, powinno być priorytetem władz. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

938.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że będzie 
obowiązywała już tej zimy 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

939.  M.S.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. jako matka małych dzieci boleśnie 
odczuwam to co się dzieje zimą w polskich miastach. Moje 
dzieci nie mogą swobodnie wyjść na zewnątrz, bawić się na 
śniegu. Oczekuję, że uchwała zostanie podjęta jak 
najszybciej. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

940.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

941.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów.  
Miniony styczeń uzmysłowił mi, że oddycham w Warszawie 
bardzo zanieczyszczonym powietrzem, odczułem to 
wyraźnie: całą rodzinę bolała głowa, pochorowaliśmy się na 
różne infekcje układu oddechowego. Nie godzę się by chęć 
zaoszczędzenia przez niektórych kilku złotych miesięcznie 
miała kosztować moje dzieci i mnie zdrowie. Niech 
oszczędzają na innych wydatkach. Państwo powinno przede 
wszystkim stać na straży zdrowia i bezpieczeństwa swoich 
obywateli, a nie ich portfeli. 

942.  A.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

943.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

944.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

945.  I.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa Mazowieckiego i oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Mnie osobiście bardzo 
dotyka każdy smog, ponieważ mam przewlekłą chorobę płuc, 
więc jestem szczególnie narażona na utratę i pogorszenie 
zdrowia.  
Martwię się również o bezpieczeństwo i zdrowie moich 
bliskich, którzy mieszkają w centrum Warszawy i są narażeni 
są na wdychanie wszelkich zanieczyszczeń powietrza. 
Troszczę się szczególnie o zdrowie moich córek oraz ich 
malutkich dzieci, a także o moją matkę, która jest już w 
starszym wieku. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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946.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

947.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

948.  P.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

949.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Liczę na to, że uchwała zostanie przyjęta jak najszybciej, tak 
aby mogła zacząć obowiązywać w nadchodzącym sezonie 
grzewczym.  
Zwracam uwagę na konieczność prowadzenia monitoringu 
efektów działania uchwały; wyniki monitoringu powinny być 
przejrzyście relacjonowane opinii publicznej. Wyciągane na 
bieżąco wnioski powinny służyć ew. modyfikacji 
postępowania.  
Mieszkam na przedmieściach Warszawy, wśród zielonych 
lasów. Jeszcze rok temu wyobrażałam sobie, że jest to 
zdrowa i czysta okolica. Niestety wyniki pomiarów jakości 
powietrza z najbliższej stacji pomiarowej w Otwocku były w 
ostatnim sezonie gorsze niż w centrum Warszawy, co jest 
stanem absolutnie nieakceptowalnym. Dlatego gorąco 
popieram podjęte przez samorząd działania w tej sprawie.  

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

950.  K.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję od Urzędu monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

951.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jest to niesłychanie ważna, 
priorytetowa sprawa. Wyrażam nadzieje na przyjęcie uchwały 
przez Sejmik Wojewódzki w tym roku i skuteczna jej 
egzekucję. Oczekuje regulacji i nadzoru wdrażania tych 
rozporządzeń ze strony Urzędu. Proszę nie sugerować się 
żadnymi argumentami natury finansowej i egzekwować 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 
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wykonanie ustawy przez wszystkie gminy. Nie możemy 
pozwolić, żeby brak zrozumienia dla powagi sytuacji 
spowodował kryzys także nadchodzącej zimy. Ludzie, gminy i 
urzędy, wszyscy muszą zrozumieć, że sprawa jest zbyt 
nagląca, a zagrożenie dla zdrowia i życia zbyt poważne, aby 
zwlekać. Nie da się zamykać na to oczu. Osobiście boję się o 
zdrowie moich dzieci. Życie komplikuje się jeszcze bardziej, 
gdy nie mogą wyjść na ulicę, by po prostu iść do szkoły, ani 
wyjść na podwórko po szkole, dzień za dniem! To skandal, 
byśmy byli więźniami ludzi nieuświadomionych, gdy na szali 
jest zdrowie i życie wszystkich mieszkańców województwa i 
kraju. Współczesna rzeczywistość wymaga zdecydowanych 
działań, nie mamy możliwości odwlekania decyzji w sprawie 
poprawy jakości powietrza. Proszę nie liczyć się z 
malkontentami, tylko wprowadzić bezwzględnie ustawę, która 
wszystkim nakazuje szacunek dla wspólnego dobra, jakim 
jest powietrze. Proszę o pilne, sprawne i konsekwentne 
działanie w tej sprawie. Nasze województwo powinno być 
przykładem dla innych. Proszę o ochronę dla mnie i mojej 
rodziny. To miejsce jest naszym domem. Wybrane przez nas 
władze mają obowiązek go chronić.  

952.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że ta uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku i będzie egzekwowana, bo obawiam się, że następnego 
sezonu grzewczego nie przeżyję. Nie jest to przesada, 
zapraszam do Legionowa. Mieszkam w bloku graniczącym z 
terenem Jabłonny. Czym palił mieszkaniec ul. Polnej nie 
wiem ale to na pewno nie było nic dozwolonego. Moje 
telefony do Straży Miejskiej i na Policję nic nie dały, 
doradzono mi tel. do Urzędu Gminy Jabłonna. Niestety pani z 
którą rozmawiałam była mało uprzejma(eufemizm) 
powiedziała, żebym napisała maila, zrobiłam to i z własnej 
woli wysłałam też maila do SML-W, jestem w końcu jej 
członkiem i płacę niemały czynsz. Oczywiście na żaden z 
tych maili nie dostałam odpowiedzi. Jesteście Państwo w 
stanie przedłużyć moje życie i zapewnić mu lepszą jakość i 
proszę zróbcie to. 

Brak uwag. Opinia pozytywna. 

953.  S.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów.  
1. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa 
(szczegółowe informacje znajdziesz poniżej).  
2. Jako mieszkanie bezpośrednio dotknięty tematem zjawiska 
smogu, którego zdrowie i zdrowie mojej rodziny jest 
zagrożone smogiem oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego.  
3. Jako mieszkanie bezpośrednio dotknięty tematem zjawiska 
smogu, którego zdrowie i zdrowie mojej rodziny od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające.  
Mam wielką nadzieję, że władze Warszawy po 
zeszłorocznych doświadczeniach podejmą stosowne kroki, 
aby tą niezwykle niebezpieczną sytuację ze smogiem 
uregulować i zapobiec powtórnemu wystąpieniu zjawiska 
smogu na taką skalę jak w ostatnim okresie.  

954.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że Panie i Panowie wybrani jako radni, macie 
świadomość, że od Waszych decyzji zależy jakość naszego 
życia. Jednocześnie wydaje się, że jako przedstawiciele 
społeczeństwa - creme de la creme - dysponujecie większą 
wiedzą od przeciętnego obywatela o wszelkich zagrożeniach. 
W przypadku decyzji wpływających na jakość powietrza nie 
powinno być wątpliwości, jaka powinna być na dzień 
dzisiejszy i na przyszłość.  
Oczekuję rozsądnego działania w interesie nas wszystkich. 
Przed złym powietrzem nie ma ucieczki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

955.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Zatrważająco wysokie 
stężenie smogu dotyka osobiście mnie i moją rodzinę. 
Martwię się o bezpieczeństwo moje i moich Bliskich. 
Obawiam się utraty zdrowia spowodowanej tak wysokim 
stężeniem smogu. Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone 
powietrze, wiele osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. 
Argumenty finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 

956.  B.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Co roku w sezonie jesienno- zimowym moich najbliższych 
dotyka smog. Moja mama cierpiąca na alergie i mój partner 
także alergik, od roku stwierdzoną ma także astmę. Liczę na 
to że uchwała antysmogowe przyniesie zmiany i zatrzyma 
trend migracji mieszkańców centrum Warszawy do miast- 
sypialni co dodatkowo utrudnia walkę ze smogiem.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

957.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę, że uchwała będzie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Niezbędny jest monitoring wpływu regulacji 
na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. Mieszkam w 
Grodzisku Mazowieckim, który dofinansowuje zakup 
nowoczesnych pieców gazowych, jednak potrzebne jest tu 
odgórne działanie wymuszające jednolita regulacje dla całego 
Województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

958.  L.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Najwyższy czas, żeby zacząć monitorować stan powietrza w 
mazowieckiem. To skandal, ze w Polsce rokrocznie dochodzi 
do przekroczenia stężenia pyłów PM2.5 i PM10 o kilkaset 
procent (sic!). Bardzo proszę o przejecie odpowiedzialności 
za dotrzymywanie istniejących norm, tzn. o pomoc w 
przeforsowaniu ich dotrzymywania. Czyste powietrze, bez 
rakotwórczych substancji, powinno być bezwzględnym 
prawem człowieka. To straszne, ze polskie dzieci podczas 
zabawy musza wdychać takie powietrze.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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959.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Uważam za niezbędne zajęcie się stanem powietrza, 
ponieważ jest to najważniejsze dla naszego zdrowia i życia.  
Nie możemy pozwolić sobie na brak działania w tej sprawie.  
Wcześniej czy później smog dotknie każdego z nas, naszych 
rodziców i dzieci. Liczę na takie regulacje, które dadzą 
narzędzia służbom, do wyciągania konsekwencji wobec osób 
i firm, które nie stosują się do przepisów. Działajmy.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

960.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam postanowień.  
Po pierwsze bardzo serdecznie dziękuję, że zajęli się 
Państwo tym bardzo istotnym tematem. Cieszę się, że władze 
lokalne nie pozostają głuche na wnioski i apele obywateli.  
Po drugie wyrażam nadzieję, że uchwała zostanie uchwalona 
w zaproponowanym kształcie, i że jej postanowienia nie 
zostaną rozmyte w toku obradowania nad projektem. Po 
trzecie apeluję, żeby dołożyli Państwo starań, aby realizacja 
postanowień tej uchwały była stale, konsekwentnie i 
szczegółowo kontrolowana przez odpowiednie służby, kiedy 
uchwała wejdzie już w życie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

961.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Brak przepisów regulujących m.in. spalanie śmieci w 
przydomowych piecach negatywnie wpływa na poziom 
naszego życia, zdrowie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

962.  H.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

963.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

964.  L.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

965.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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966.  D.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Od kilkunastu lat zmagam się z astmą oskrzelową i na 
własnej skórze doświadczam corocznego zaostrzania się 
przebiegu choroby w okresie jesienno-zimowym. Uważam, że 
podjęcie uchwały antysmogowej wprowadzającej jednolitą 
regulację na terenie całego województwa zdecydowanie 
poprawi jakość powietrza, którym oddychamy. Oczekuję, że 
uchwała zostanie przyjęta przez Radnych jeszcze w tym roku 
i będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego a Urząd Marszałkowski będzie 
monitorował sytuację i podejmował niezbędne kroki gdyby 
uchwalone zakazy okazały się niewystarczające. Działamy na 
rzecz naszego wspólnego dobra!  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

967.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mieszkam w Otwocku i z wielkim niepokojem myślę o kolejnej 
zimie, gdy wjeżdżając do miasta widzę gęstą łunę. 
Wieczorem nie mogę otworzyć okna, mam wrażenie, że 
powietrze truje mnie i moją rodzinę. Jestem całkowicie za 
wprowadzeniem obostrzeń w stosowaniu opału złej jakości. 
Jestem za poprawą jakości powietrza na Mazowszu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

968.  Z.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To bardzo ważne, aby w całym 
województwie  
mazowieckim obowiązywały te same regulacje. Oczekuję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków, gdyby te regulacje okazały się 
niewystarczające. W moim mieście w jego ścisłym centrum są 
jeszcze przedwojenne kamienice ogrzewane węglem i 
wszelkiego rodzaju odpadami, z plastikami włącznie. Często 
w sezonie grzewczym z ich kominów wydobywa się czarny 
śmierdzący dym, utrudniający oddychanie. Ponadto 
powszechną praktyką jest spalanie wszelkich odpadów  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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przez właścicieli licznych w mieście domów jednorodzinnych. 
Interwencje Straży Miejskiej są nieskuteczne.  

969.  H.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
- Uważam, że Uchwałę należy szybko wprowadzić w życie.  
- Chciałbym aby zwiększono liczbę punktów monitorowania 
stanu powietrza.  
- Oczekuję dalszych działań na rzecz poprawy środowiska 
(powietrze, woda, zadrzewienie).  

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 
Zwiększenie liczby punktów monitorowania stanu powietrza 
leży wyłącznie w kompetencjach Wojewódzkiego Inspektora 
Ochrony Środowiska. 

970.  K.K. Jestem przeciwko planowanej uchwale antysmogowej - w 
całości. 
Opinie zgłaszam w ramach trwających właśnie konsultacji 
społecznych nad projektem uchwały. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

971.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
W sprawie poprawy jakości powietrza wszyscy robimy zbyt 
mało, zarówno władze, jak i społeczeństwo. Tym niemniej 
zaangażowanie władz, czy to centralnych, czy 
samorządowych jest nie do przecenienia, nie tylko ze 
względu na środki które mogą zostać zaangażowane, ale też 
przez pokazanie wszystkim, że problem jest realny i nie 
można dłużej używać argumentów "to tylko ja mam się tym 
przejmować, a inni to co?". Nie stać nas na psucie i skracanie 
sobie życia, tym bardziej na robienie krzywdy naszym 
dzieciom i wnukom. Róbmy wszystko co tylko możliwe żeby 
uniemożliwić trucie nas wszystkich i ułatwić przechodzenie na 
niskoemisyjne źródła energii. A jeśli kogoś koszty z tym 
związane przerastają - trzeba mu pomóc. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

972.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Przekroczenia stężenia pyłów PM2,5 i PM10 sięgające 
kilkuset procent, zagrażają życiu i zdrowiu mieszkańców  
Mazowsza w tym moim bliskim i rodzinie.  
Projekt uchwały antysmogowej w obecnym kształcie 
wprowadza niezbędne ograniczenia i zakazy dotyczące 
rodzaju spalanych substancji oraz wprowadza konieczne 
standardy dla pieców.  
Istotne jest również monitorowanie przez Urząd wpływu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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regulacji na stan powietrza i podjęcie niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające 

973.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Co roku smog jest 
bardzo odczuwalny, szczególnie w sezonie grzewczym. Co 
roku obawiam się realnej utraty zdrowia i martwię się o 
bezpieczeństwo moich bliskich, rodziców i dziadków. 
Chciałabym mieszkać w mieście gdzie mogę bezpiecznie 
oddychać.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

974.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Uważam, że jest to 
najwyższy czas, żeby władze zadbały o zdrowie 
mieszkańców. Są za nas odpowiedzialne! Smog jest dla nas 
wszystkich, realnym zagrożeniem. Każdy dzień smogu, 
szczególnie w okresie grzewczym skraca nam życie. 
Wychodząc na ulicę wdycham truciznę, smog dostaje się do 
mieszkań. Żyję ze świadomością, że mnie i moim bliskim 
grozi utrata zdrowia. Czyste powietrze powinno być 
priorytetem!  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

975.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Popieram projekt uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa  
Liczę na to, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Z powodu 
zanieczyszczenia powietrza w Warszawie nasze 3-letnie 
dziecko zmaga się z alergią i ma problemy z oddychaniem. 
Kiedy wyjeżdżamy nad morze wszystkie dolegliwości 
ustępują. Całe nasze życie i praca koncentruje się w 
Warszawie i nie możemy sobie w tej chwili pozwolić na 
przeprowadzę nad morze, dlatego wysyłając ten list, liczymy 
na to, że Państwo o nas zadbacie. Projekt uchwały 
antysmogowej w obecnym kształcie zawiera zakaz palenia 
mułami, flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. Zakazuje też 
palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą. Wprowadza konieczne standardy dla 
pieców.  
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku).  
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. Jeśli będziemy 
tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele osób zapłaci za 
to przedwczesną śmiercią. Argumenty finansowe nie mogą 
być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” to wyziewy powstałe 
w wyniki opalania lokali niepodłączonych do sieci 
ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada ona za 
ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w powietrzu 
i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. Ten problem można 
ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i standardy dla 
instalacji grzewczych. 

976.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

977.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że nowe przepisy 
zostaną przyjęte jeszcze w 2017 roku we wszystkich gminach 
Mazowsza i uda się je skutecznie egzekwować, tak aby 
powietrze w naszym regionie było czyste. Mam w rodzinie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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kilka osób cierpiących na choroby płuc tj. astma i wiem, jak 
trudno się żyje w sytuacji podobnych do ostatniego "kryzysu 
smogowego". 

978.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jako mieszkaniec Warszawy oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Zależy mi na usunięciu problemu smogu za względu na 
zdrowie mojej rodziny, zwłaszcza dzieci. Ostatniej zimy nie 
wychodziły ze względu na poziom zanieczyszczenia na dwór. 
Na szkolnych przerwach, na spacery w weekendy, na zabawy 
na śniegu, pomimo pięknej pogody... Oddychaliśmy 
śmierdzącym powietrzem, a okolica uzdrowiska, w którym 
mieszkamy, spowita była dymem.  
Chcę normalnie funkcjonować i chcę być zdrowa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

979.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w bieżącym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
Wjeżdżając do małych miejscowości w okresie grzewczym 
czuje się smród, wychodząc na spacer widać czarny dym z 
kominów, mieszkańcy nie mają świadomości zagrożenia 
benzopirenami, pyłami zawieszonymi, itp. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

980.  D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Żądam wprowadzenia standardów dla instalacji grzewczych.  
Jestem astmatykiem, moje dziecko również jest alergikiem, 
argumenty finansowe nie mogą być ważniejsze od zdrowia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



191 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Jestem farmaceutką, doskonale zdaje sobie sprawę z 
kosztów terapii chorób. Zadbajmy o siebie i nasze Rodziny. 

981.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Od zanieczyszczonego powietrza uciec się nie da; 
powinniśmy zrobić wszystko, co możliwe (a nawet nieco 
więcej), aby powstrzymać jego degradację. Potrzebne są 
działania szybkie, ale przede wszystkim konieczne będzie 
skuteczne egzekwowanie postanowień prawnych. Zwracam 
się z apelem do radnych Sejmiku: nie słuchajcie lobbystów i 
demagogów. Posłuchajcie za to ludzi kompetentnych, 
starszych, a zwłaszcza młodych rodziców, którzy - to jest fakt 
- boją się tygodniami wyjść z małymi dziećmi na spacer. 
Pomyślcie też o Waszych dzieciach i wnukach!  
Staram się dbać o moje zdrowie i prowadzić rozsądny tryb 
życia, ale nie mam wpływy na to, czym bliżsi i dalsi sąsiedzi 
palą w tzw. "piecach" oraz co robią ze śmieciami, a także jak 
dbają o swoje samochody. Czas zrobić z tym porządek i tego 
oczekiwałbym od wybranych - także przeze mnie - władz 
samorządowych. Jestem przekonany, że będziecie mieli 
poparcie znakomitej większości obywateli!  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

982.  T.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

983.  J.B.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego w tym roku i 
konsekwentnie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego.  
Myślę, że świadomych ludzi nie trzeba przekonywać o 
negatywnym wpływie smogu na zdrowie nas wszystkich 
oczekuję więc monitorowania wpływu regulacji na stan 
powietrza.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

984.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że może ona znacząco 
poprawić jakość mazowieckiego powietrza. Oczekuję, że 
uchwała przyjęta będzie jeszcze w tym roku i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy Województwa 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Mazowieckiego. Smog dotyka każdego, niezależnie od wieku, 
płci, zajmowanego stanowiska czy zamożności, dlatego 
szczególnie ważne jest monitorowanie wpływu uchwały na 
stan powietrza a w razie potrzeby, podjęcia dalszych kroków 
w ochronie powietrza.  

985.  K.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
W piramidzie wartości Polaków (CBOS 2013) zdrowie 
znalazło się na drugim miejscu po rodzinie. Jakość powietrza 
istotnie wpływa na zdrowie nasze i naszych Najbliższych. W 
mojej Rodzinie smog w Warszawie jest dużym problemem dla 
starszego pokolenia, które cierpi na astmę. Nie chcę aby 
najmłodsze pokolenie dzieci cierpiało na te same problemy. 
Na zagadnienie jakości powietrza nie można patrzeć wąsko, 
uwzględniając jedynie koszty ogrzewania. Jestem 
przekonany, że w całościowym ujęciu - uwzględniając koszty 
leczenia chorób wynikających ze smogu - ta uchwała może 
nawet przynieść oszczędności. Nielicznym osobom, które 
mogą mieć problemy z ogrzewaniem w ekologiczny sposób 
lepiej pomóc finansowo, niż przyzwalać na trucie siebie i nas 
wszystkich.  
Liczę na Państwa determinację w doprowadzeniu do szybkiej 
poprawy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

986.  E.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem rodzicem dwójki małych 
dzieci i moja najwyższą troska jest to, aby rosły i rozwijały się 
w środowisku dla nich bezpiecznym i zdrowym. Jeśli już teraz 
nie zostaną przedsięwzięte kroki w kierunku ochrony jakości 
powietrza w Warszawie, mieszkańcy stolicy, w tym Państwa 
Rodziny będą narażone w długim okresie czasu na 
zagrażające zżyciu choroby układu krążenia. Smog jest 
cichym zabójcą tak samo jak papierosy.  
Licząc na Państwa szybkie i skuteczne działania pozostaje z 
poważaniem.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

987.  B.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w roku 2017 
przez Radnych Sejmiku Województwa i skutecznie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wprowadzana w życie. Oznacza to, że jej efekty powinny być 
monitorowane.  

988.  R.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Proponuję również rozważenie 
wpisania zadań kontrolnych oraz sankcji wprost do uchwały. 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

989.  P.K. Zgłaszam uwagę do § 10. pkt.1 lit.a) projektu uchwały w 
sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw. Obecne brzmienie § 10. 
pkt.1 lit. a) projektu uchwały brzmi: "od dnia 1 stycznia 2023 r. 
- w przypadku instalacji niespełniających wymagań w 
zakresie sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń 
określonych dla 
klasy 3, 4 lub 5 według normy PN-EN 303-5:2012," nie jest 
zgodne z zasadą sprawiedliwości społecznej i godzi w ważny 
interes społeczny jakim jest zdrowie i życie mieszkańców 
Mazowsza. Termin 5-letni na dostosowanie instalacji 
niespełniających polskiej normy dla klasy 3, 4 lub 5 jest 
nieakceptowalny. W świetle wyników pomiarów Głównego 
Inspektoratu Ochrony Środowiska, badań Państwowego 
Zakładu Higieny Narodowego Instytutu Zdrowia Publicznego 
oraz agendy Organizacji Narodów Zjednoczonych - Światowej 
Organizacji Zdrowia problemzanieczyszczenia powietrza 
wymaga zdecydowanych i szybkich działań. W związku z 
powyższym proponuję krótszy termin przejściowy. Nowe 
brzmienie § 10. pkt.1 lit. a) projektu uchwały jest następujące: 
"od dnia 1 stycznia 2019 r. - w przypadku instalacji 
niespełniających wymagań w zakresie sprawności cieplnej i 
emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 3, 4 lub 5 według 
normy PN-EN 303-5:2012,".  

Uwagi nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

990.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Będąc w tym roku na wakacjach w Hongkongu, codziennie 
sprawdzałam jakie jest tam zanieczyszczenie powietrza. Przy 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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okazji sprawdzałam jakie jest w Warszawie. Przez cały tam 
pobyt (kwiecień/maj) zanieczyszczenie większe było w naszej 
stolicy. Jeśli Hongkong, słynny ze złego powietrza, ma 
czystsze powietrze to chyba na poważnie powinnyśmy zająć 
się uchwałą antysmogową. 

991.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zanieczyszczenie powietrza jest 
jednym z najważniejszych problemów w naszym kraju, który 
był przez lata zaniedbywany. Jego skutki odczuliśmy dotkliwie 
ostatniej zimy. A cierpi na tym przede wszystkim nasze 
zdrowie. Dlatego potrzebna jest jednolita regulacja prawna na 
obszarze całego Mazowsza, która powinna być wprowadzona 
jak najszybciej przez Sejmik Wojewódzki oraz co 
najważniejsze egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa. Oczekuję także, że odpowiednie organy będą 
monitorować wpływ regulacji na stan powietrza i podejmą 
odpowiednie kroki, gdyby okazały się niewystarczające. 
Kwestia zdrowia mojego jak i moich bliskich jest dla mnie 
bardzo ważna. Wierzę, że dla Państwa własne zdrowie, jak 
również zdrowie bliskich osób jak i mieszkańców naszego 
regionu jest również bardzo ważne. Tym bardziej mam 
nadzieję, że konsultowane przepisy dotyczące ochrony 
powietrza zostaną wprowadzone bez zbędnej zwłoki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

992.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i skutecznie egzekwowana. Czystość 
środowiska i zdrowe powietrze to fundamentalne wartości 
stanowiące o jakości życia mojego, moich dzieci, mojej 
rodziny. Nie pozwólmy jej niszczyć, poprawiajmy ją!  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

993.  M.K.-T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

994.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

995.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Każdy sezon grzewczy to lęk, czy 
uda mi się przeżyć, mój stan zdrowia wyraźnie się wtedy 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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pogarsza. Cierpi moja Mama, cierpi moja mała córka, a 
przecież tak niewiele potrzeba, żebyśmy poprawili warunki 
życia nas wszystkich. Proszę, nie skazujcie nas na śmierć. 

996.  S.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że ten akt prawny 
zostanie przyjęty w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego, a jego zapisy będą skutecznie 
egzekwowane przez wszystkie gminy naszego województwa. 
Bardzo zależałoby mi na tym, aby stan zanieczyszczenia 
powietrza był na bieżąco monitorowany przez władze Urzędu, 
także po wprowadzeniu wspomnianej regulacji. Jeśli przyjęte 
zakazy i ograniczenia okazałyby się niewystarczające, 
oczekiwałbym podjęcia dodatkowych kroków, mających na 
celu przywrócenie właściwego stanu powietrza.  
Nie ukrywam, że bardzo zależy mi na wprowadzeniu w życie 
projektu uchwały, również ze względów osobistych. Od kilku 
lat cierpię na astmę oskrzelową. Mam świadomość, że każdy 
dzień występowania smogu w moim mieście może przyczynić 
się do pogorszenia stanu mojego zdrowia. Nie chciałbym 
również, aby moi bliscy odeszli przedwcześnie. Na smutną 
ironię zakrawa fakt, że jedną z miejscowości, w których 
doszło do największego przekroczenia dopuszczalnych norm 
zanieczyszczeń powietrza, jest Otwock, gdzie leczeni są 
pacjenci cierpiący na choroby płuc.  
Mam nadzieję, że uchwała antysmogowa zostanie przyjęta i 
będzie skutecznie przestrzegana. Myślę, że jest to dobry krok 
dla poprawy zdrowia mieszkańców.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

997.  J.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zeszłej zimy monitorowanie stanu 
powietrza w Warszawie i okolicznych miejscowościach 
(choćby w Otwocku) wykazało alarmujące wskazania. 
Mazowsze "wygrywa" już w stopniu zanieczyszczenia z 
przemysłowymi miastami Chin i Indii, cieszącymi się pod tym 
względem najgorszą sławą. Oczekuję od Państwa 
zdecydowanych kroków, jest to jedna z najważniejszych 
kwestii, z których mieszkańcy Mazowsza będą rozliczać 
polityków przy okazji kolejnych wyborów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

998.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Uwagi nie uwzględniono 
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zawartych tam zapisów.  
Jednocześnie proponuję ustanowienie specjalnego programu 
edukacyjnego którego celem byłoby dotarcie do młodych ludzi 
i wyjaśnienie im jakie szkody pociąga za sobą smog. 
Finansowanie takiej akcji mogłoby odbywać się na przykład z 
dodatkowej specjalnej opłaty nałożonej na podmioty 
odpowiedzialne za wysoką emisję pyłów PM2,5 oraz PM10. 
Zwracam przy tym uwagę na konieczność zaangażowania do 
prac osób które są dla młodzieży autorytetami, przede 
wszystkim ich rówieśników, którym udało się odnieść sukces 
w swoich dziedzinach (sportowcy, gracze, muzycy). 
Opracowanie szczegółów zostawiam odpowiednim organom, 
ze swojej strony służę wszelką radą i pomocą. 

Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. 

999.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Moje oczekiwania wobec 
Urzędu dotyczą również monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1000.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Zależy mi na tym, abyśmy ja i moja oddychali w Warszawie 
czystym i zdrowym powietrzem. Liczę, ze uchwała zostanie 
zatwierdzona jeszcze w tym roku.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1001.  S.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, iż uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego, w tym także gminę Izabelin. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
Jest rzeczą nie do pomyślenia, aby mieszkając na skraju 
Puszczy Kampinoskiej oddychać powietrzem, które w 
przeciągu wielu dni nie mieści się w normach stężenia przede 
wszystkim PM2,5 i PM10.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1002.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
Chciałabym oddychać czystym powietrzem i nie bać się zimą 
wypuszczać dziecka na dwór. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1003.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała będzie niezwłocznie przyjęta przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i egzekwowana przez 
wszystkie mazowieckie gminy. Uważam, ze urząd 
Marszałkowski powinien monitorować wpływ regulacji na stan 
powietrza i podejmować kolejne kroki gdy te regulacje każą 
się nieskuteczne.  
Proszę pamiętać, ze nie ma nic ważniejszego od zdrowia 
obywateli i bezpieczeństwa naszych dzieci.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1004.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi na temat projektu 
uchwały antysmogowej, oto wyrażam moje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Tym samym, oczekuję, że Sejmik 
Wojewódzki przyjmie ją bez zbędnej zwłoki, ponieważ zatrute 
środowisko grozi zdrowiu i życiu od dawna, ciągle i nam 
wszystkim. Sama uchwała, bez monitorowania i 
egzekwowania jest bezwartościowa dlatego oczekuję aby 
zapewniono prawnie i wprowadzono w życie narzędzia do 
faktycznego egzekwowania ochrony powietrza przez 
odpowiednie służby. Uchwała dotyczy tylko materiałów 
używanych do palenia w piecach. To nie jest wszystko co 
truje powietrze i nas. Ale to już spory krok w dobrym kierunku.  
Ufam, że Sejmik Wojewódzki przedsięweźmie i wprowadzi w 
życie regulacje, które zapewnią Mazowszu powietrze 
czystsze dzięki piecom i opałowi o odpowiednich 
standardach.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1005.  W.W. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1006.  J.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
1. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa 
(szczegółowe informacje znajdziesz poniżej). 
2. Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego.  
3. Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1007.  M.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1008.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1009.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Dbajmy o siebie i o swoich najbliższych. Nie poradzimy sobie 
z zanieczyszczeniem sami potrzebujemy do tego udziału 
władz. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1010.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1011.  K.S.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam pięcioro dzieci, siedmioro 
wnuków, pragnę by oddychały cały rok, przez całe życie 
czystym, zdrowym powietrzem.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1012.  G.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mieszkam w okolicy, gdzie szkodliwe skutki zanieczyszczania 
powietrza są najbardziej dotkliwe a jest to największa 
dzielnica Warszawy - Wawer. Zimą, gdy mieszkańcy palą 
różnymi śmieciami w swoich starych piecach, smog jest 
wszędzie obecny w dawkach przewyższających znacznie 
dopuszczalne normy. Utrata mojego zdrowia i zdrowie wielu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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ludzi szczególnie tych słabszych, chorych na choroby płuc 
(astma itd.), alergików i wiele innych dolegliwości być może 
spowodowane zostało także z powodu tychże 
zanieczyszczeń. Ze zdumieniem tez stwierdzam 
lekceważenie przez okoliczne władze, istniejących przepisów 
w tym zakresie. Uchwała jak i inne przepisy jest b. ważna ale 
jeszcze ważniejsze jest jej przestrzeganie, traktowanie 
poważnie i z szacunkiem obywateli. Licząc na uwzględnienie  
mojego głosu w tej sprawie,  

1013.  M.P. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że Sejmik Województwa przyjmie uchwałę w 
tym roku i już tej zimy będziemy mogli oddychać chociaż 
trochę czystszym powietrzem. Efekty powinny być jednak 
ciągle monitorowane, żeby przekonać się, czy zapisy uchwały 
są przestrzegane i czy redukcja zanieczyszczeń jest 
zadowalająca.  
Chciałabym w tym roku móc wyjść z córką na plac zabaw 
wtedy kiedy mamy na to ochotę, a nie tylko wtedy kiedy 
pozwala na to wiatr rozwiewający zanieczyszczenia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1014.  K.S.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Ostatnia zima i zanotowane rekordowe przekroczenia norm (i 
tak dość łagodnych w porównaniu z innymi krajami) oraz 
ogólnodostępne dane dotyczące jakości powietrza na terenie 
województwa pokazują, jak bardzo ważne dla nas wszystkich 
- mieszkańców województwa mazowieckiego jest 
wprowadzenie odpowiednich regulacji. Dla skuteczności 
proponowanych przez Państwa zapisów niezbędne są ich 
jednolitość w obrębie całego województwa, skuteczne 
egzekwowanie wprowadzonych zapisów oraz bieżące 
monitorowanie, wpływu nowych regulacji na środowisko.  
Ma wielką nadzieję, że uchwała zostanie w całości przyjęta 
jeszcze w tym roku. Problem smogu dotyczy nasz wszystkich 
w równym stopniu - także radnych Sejmiku Wojewódzkiego. 
Liczę na to, że będą o tym pamiętać w trakcie głosowania nad 
przygotowaną uchwałą.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1015.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. Oczekuję że 
uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego.  
Oczekuję też od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Zamieszkując w 1993r. 
na Sadybie, zwaną czasem ogrodem w mieście Warszawa, 
spodziewałem się super czystego powietrza. Niestety kolejne 
lata pokazały, że nie była to prawda. Z roku na rok, w każdym 
sezonie grzewczym przybywa osób palących w swoich 
piecach śmieciami i kiepskim węglem, co fatalnie wpływa na 
jakość powietrza w naszej okolicy. Mam nadzieję, że nowa 
uchwała antysmogowa, uchwalona przez radnych 
Mazowieckiego Sejmiku Wojewódzkiego skutecznie zatrzyma 
tę negatywną tendencje. 

1016.  B.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, wprowadzających jednolitą regulację 
w całym województwie i liczę na to, ze wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego będą jej przestrzegały. Mam 
nadzieję, ze pomoże im w tym monitoring oraz stosowne 
kary. Liczę na to, ze w lokalnych środkach przekazu władze 
będą upowszechniać wiedzę na temat utraty zdrowia przez 
palenie odpadów plastikowych, mułów, flotokoncentratów 
węglowych, węglem brunatnym oraz wilgotną biomasą.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1017.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza oraz podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby okazały się one 
niewystarczające.  
W okresie jesienno - wiosennym, czyli w zasadzie przez 3/4 
roku osobiście odczuwam zarówno wzrost natężenia smogu, 
jak i jego skutki. W okresach stanów przekroczenia progu 
alarmowego ( i tak dość wysokiego jak na państwo 
Europejskie) mój układ oddechowy wymaga wspomagania 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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medycznego. Państwo macie moc i znacie sposoby, by 
chociaż częściowo tej sytuacji zaradzić.  

1018.  Z.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Martwi mnie jedynie, że czas na 
wymianę pieców wynosi, aż 5 lat. Ostatecznie przez ten okres 
wszyscy będziemy ponosić konsekwencje zanieczyszczeń 
produkowanych przez piece gorszej jakości. 

Uwagi nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

1019.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje gorące poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Domagam się jako Obywatelka 
Polski, mieszkanka Warszawy by uchwała została przyjęta 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i była skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa. 
Oczekuję od Urzędu monitorowania wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające.  
Jestem Warszawianką od urodzenia, kocham swoje miasto. 
To godne ubolewania, że z roku na rok sytuacja powietrza w 
Warszawie jest coraz gorsza. To skandal, że w 21. wieku 
wydajemy tak mało pieniędzy budżetowych na tak 
fundamentalne sprawy jak dbanie o czystość środowiska. 
Wyrażam wielkie nadzieje na to, że dzięki takim Ustawom jak 
ta nasze Województwo rozpocznie plan naprawy stanu 
środowiska. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1020.  L.M. 1. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
2. Oczywiście ustanowienie jakiegokolwiek prawa bez 
skutecznego jego egzekwowania nie ma sensu, w ustawie 
powinny być jasno określone obowiązki kontrolne organów i 
system kar zapobiegających łamaniu prawa. Przykładem 
gmina Łomianki gdzie 1/2 mieszkańców pali 
niskogatunkowym węglem, gdy ktoś ma szczęście mieszkać 
w takich miejscowościach, otwarcie okna w sezonie zimowym 
grozi zaczadzeniem, zresztą jak ktoś kiedykolwiek był w 
Zakopanym wie co to smog w "uzdrowisku".  
3. Absurdem jest by urząd liczył tylko na zgłoszenia w 
sprawie smogu od zaczadzonych mieszkańców. Należałoby 
kupić drony z czujnikami i wykonywać roboty kontrolne w 
sezonie grzewczym codziennie a nie latem. Ważnym 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
monitoringu, sposobu finansowania, szkolenia pracowników. 
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elementem w ustawie powinno być przeszkolenie aparatu 
urzędniczego w kierunku ZROZUMIENIA CELU USTAWY. 
CELEM POWINNO BYĆ ROZWIĄZANIE PROBLEMU 
SMOGU poprzez codzienne monitorowanie np. kominów i 
ustalenie systemu pomocy i sposobów finansowania 
indywidualnie dla każdej rodziny lub osoby, które narażają 
innych i siebie na utratę zdrowia. Nie należy liczyć by osoby 
zatruwające środowisko same zgłaszały się o pomoc w celu 
dofinansowania. To urzędnicy powinni mieć obowiązek po 
dokładnym przeprowadzeniu wywiadu środowiskowego, 
ustalić wspólnie wraz z zainteresowanymi w jakim stopniu i 
jaki rodzaj pomocy jest potrzebny. Podstawą przy 
opracowaniu takich uchwał jest prawidłowe zrozumienie 
uchwały przez urzędników, którzy mają zająć się zarówno 
pomocą jak i kontrolą. Obecnie urzędy na zgłoszenia o 
zaczadzeniu powietrza odpowiadają w jedyny sposób: Proszę 
zadzwonić do straży miejskiej i ona może przyznać mandat 
karny trucicielowi. Wniosek dość prosty, dzisiaj urzędy nie są 
zainteresowany ustawą antysmogową a zrozumienie tematu 
jest tak nikłe, że nawet nie potrafią dostrzec, że to również ich 
płuca są zatruwane !!!!!.  
4. Mieszkam obok rodziny, która w swoim ognisku domowym 
pali niskogatunkowym węglem. W sezonie grzewczym nie 
mogę ani wyjść na zewnątrz, ani otwierać okien, czad, czad i 
jeszcze raz czad, czarny dym owiewa moją posesję 
szczelnym kordonem. Kilka razy dzwoniłem do Straży 
Miejskiej, oczywiście kontrolowali ale rodziny nie stać na 
wymianę pieca. Rolą urzędników samorządowych jest poznać 
dokładnie potrzeby każdej rodziny w celu polepszenia stanu 
czystości środowiska. Urzędnicy muszą wyjść z biur i 
osobiście w domach zainteresowanych przeprowadzić wizję 
lokalną i szczegółową rozmowę, jak wspólnie zaradzić by 
smog był mniejszy, by mniej ludzi chorowało itd.  
Którejś zimy nie mogąc już oddychać i widząc jak czarny dym 
wydobywa się z komina budynku położonego obok budynku 
urzędu gminy Łomianki przy ul. Warszawskiej, zadzwoniłem 
do urzędu z zapytaniem czy gmina łomianki ma jakiś plan 
dotyczący walki ze smogiem. Urzędniczka odpowiedziała, że 
gmina Łomianki leży obok Puszczy Kampinoskiej i ma 
najczystsze powietrze. W tym momencie głos mi się załamał i 
widząc przed oczami smugę czadu wokół urzędu nie 
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wiedziałem czy komedia to, czy proza.  
Podsumowanie:  
-SZKOLENIE  
-UŚWIADAMIANIE SPOŁECZNE  
- ANALIZA POTRZEB (tylko na miejscu a nie w urzędzie)  
-SYSTEM POMOCOWY  
-RÓŻNE METODY KONTROLNE  
-EGZEKWOWANIE PRAWA  

1021.  P.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1022.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1023.  B.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1024.  B.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta jeszcze w tym roku i będzie respektowana przez 
wszystkie gminy w województwie mazowieckim, a sytuacja 
związana z zanieczyszczeniem powietrza będzie 
monitorowana przez cały rok.  
Jestem osobiście bardzo tym zainteresowana, ponieważ 
choruję na astmę i w czasie smogu mój stan zdrowia 
pogarsza się znacząco. Dodatkowo chciałabym nadmienić, że 
oprócz wymienionych w projekcie źródeł zanieczyszczenia 
powietrza (szczególnie w zimie) innym źródłem, nie branym 
pod uwagę jest zadymienie powodowane przez grillowanie w 
okresie od wiosny do jesieni.  

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały 
Grillowanie jest źródłem emisji zanieczyszczeń do powietrza 
jednak grill nie jest instalacją w rozumieniu art. 96 POŚ, a 
więc nie może być objęte konsultowaną uchwałą. 

1025.  E.M.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1026.  F.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1027.  W.D.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Nie uważacie, że są poważniejsze tematy. Chociażby temat 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały.. 
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wycinania płuc Polski przez Szyszkę, dlaczego jeszcze nie 
wywieziono go na taczce. Chwytacie się za sprawy 
zastępcze, a meritum sprawy czyli niszczenie kłamstwami, 
fałszami Polski, wredne rządy P. prezesa, to z tym należy 
zrobić porządek w pierwszej kolejności.  

1028.  W.Ż. W ramach konsultacji społecznych chciałbym wyrazić 
poparcie dla tzw. uchwały antysmogowej. Obecnie obserwuję, 
że mieszkańcy gmin okołowarszawskich, takich jak moja, 
często w doskonałej sytuacji finansowej, palą w piecach byle 
czym, nie zauważając problemu generowanego smogu, a 
skupiając się jedynie na jak najniższych kosztach doraźnych. 
Zanieczyszczone na całym obszarze powietrze staje się 
najgorsze w miastach i miasteczkach, gdzie dodatkowo 
występuje znaczna koncentracja ruchu samochodowego. Źle 
się czuję, jeśli moja gmina powoduje problemy i choroby u 
mieszkańców innych gmin, uważam to za niesprawiedliwe. 
Cieszę się zatem, że projekt uchwały ma szansę ograniczyć 
chociaż jedno źródło smogu, oraz że jest on wprowadzany na 
szczeblu wojewódzkim. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
wprowadzona, a jej efekty - jak najdokładniej monitorowane. 
Obawiam się, że nie będzie to jeszcze koniec mazowieckiej 
walki ze smogiem, a dopiero jej początek, jednak dzięki 
odważnym i przemyślanym decyzjom jesteśmy w stanie 
osiągnąć trwałą zmianę na lepsze. Rozumiem, że zawarte w 
uchwale wymogi dot. paliw oraz pieców mogą początkowo 
uderzyć w biednych mieszkańców Mazowsza, jednak w 
dłuższej perspektywie to im właśnie najbardziej będą służyć. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1029.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1030.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję i kibicuję Państwu aby 
uchwała została przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego.  
Temat jest dla mnie bardzo ważny ze względu na moje małe 
dziecko, które co roku w okresie zimowym (ale nie tylko!) 
narażone jest na smog oraz wynikające z tego konsekwencje 
zdrowotne.  
Na pewno zgodzą się Państwo ze mną, że zapobieganie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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konsekwencjom zdrowotnym związanym z ekspozycją na 
smog jest dużo lepszym (tańszym) rozwiązaniem niż 
mierzenie się z nimi.  
Jeszcze raz pragnę zaznaczyć moje pełne poparcie dla 
uchwały.  

1031.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej przekazuję niniejszym moje poparcie dla jej 
uchwalenia.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1032.  K.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1033.  U.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1034.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych w projekcie zapisów mających pozytywny wpływ 
na jakość powietrza w Warszawie i na całym Mazowszu. 
Temat jakości powietrza jest mi bardzo bliski, zajmuję się nim 
publicystycznie, organizacyjnie - półprofesjonalnie i 
wolontariacko. Zdaję sobie sprawę z tego, jaki jest rosnący 
wpływ zanieczyszczenia powietrza na komfort życia i zdrowie 
mieszkańców Warszawy i Mazowsza. Liczę na to, że uchwała 
- podobnie jak zbliżone zapisy przyjęte niedawno w innych 
województwach - zostanie niezwłocznie przyjęta przez Sejmik 
Wojewódzki, a następnie wdrożona w życie i skutecznie 
egzekwowana, włącznie z bieżącym monitoringiem wpływu 
przyjętych regulacji na jakość powietrza i podejmowaniem 
niezbędnych kroków w razie, gdyby wprowadzone zakazy 
okazały się niewystarczająco skuteczne. Pozdrawiam 
serdecznie z nadzieją na lepsze powietrze na Mazowszu :) 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1035.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1036.  E.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1037.  I.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1038.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wyrażam nadzieję, że uchwała 
będzie przyjęta jeszcze w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Od Urzędu oczekuję 
monitoringu, czy ta regulacja, i w jakim stopniu, wpływa na 
stan powietrza, a także podjęcia zdecydowanych kroków, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Smog dotyka mnie osobiście, szczególnie wiosną i jesienią, 
bardzo często w późnej porze nocnej (godz. 2.00-3,00) ktoś w 
okolicy spala jakieś śmiecie, do mieszkania wdziera się 
duszący zapach spalenizny, na zewnątrz tej części osiedla, w 
której mieszkam, na granicy z Jabłonną, snuje się dym. Jak 
wiem z doniesień prasowych i danych Inspektoratu Ochrony 
Środowiska, stan powietrza w Legionowie, gdzie mieszkam, 
jest fatalny, zwłaszcza w okresach jesienno-zimowo-
wczesnowiosennych. Boję się o swoje zdrowie i moich 
zwierząt (mam 2 koty, jeden z nich kilka lat temu zachorował 
na astmę, być może też jest to skutek smogu w naszej okolicy 
i mieście).  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1039.  M.J.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i egzekwowana przez wszystkie gminy 
woj. mazowieckiego.  
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Smog i brudne 
powietrze bardzo negatywnie wpływają na mój stan zdrowia 
oraz mojej rodzimy. Mam bardzo wrażliwe drogi oddechowe i 
mieszkając w Warszawie "dorobiłam" się astmy. Oczekuję 
zdecydowanych działań mających na celu poprawę jakości 
powietrza.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1040.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chcę zdecydowanej, jednolitej 
uchwały antysmogowej dla całego województwa, uchwalonej i 
wprowadzonej w życie jak najprędzej. Spodziewam się też 
zapewnienia środków skutecznego jej egzekwowania. Za 
niezbędne uważam stałe monitorowanie wpływu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wprowadzonej uchwały na stan powietrza  
i upublicznianie wniosków stąd płynących. Nie chcę, żeby 
uważano nas za dzikusów i prymitywów w Europie, a o to 
nietrudno, zważywszy np. wycinanie Puszczy Białowieskiej i 
w ogóle drzew na masową skale. Większość życia spędzamy 
w miastach. mamy coraz mniej lasów i parków, niech więc 
przynajmniej zdecydowana uchwała antysmogowa poprawi 
nieco jakość naszego życia i naszych płuc.  

1041.  B.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Cieszę się, że powstał dokument 
planujący jednolite regulacje dla całego województwa. Mam 
nadzieję, że dzięki tym regulacjom nie będzie już palone 
najgorszej jakości węglem (muł, węgiel brunatny) oraz że 
małe piece nie podłączone do siebie grzewczej będą 
wymieniane przy wsparciu finansowym samorządów. Niechęć 
wielu samorządów do zmiany wynika bowiem ze 
świadomości, że mieszkańcy palący we własnych piecach 
sami ich nie zmienią - stąd opór.  
Mam duże kłopoty zdrowotne, które ostatnio się nasilają. 
Dlatego bardzo potrzebuję, by jeszcze przekroczone normy 
smogowe nie obciążały mojego układu immunologicznego.  
Jestem wdzięczna za wysłuchanie mojego głosu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1042.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała zostanie 
podjęta w tym roku, a stan powietrza w Warszawie będzie 
nieustannie monitorowany i wdrażane będą wszystkie 
niezbędne kroki w celu jego poprawienia.  
Dodam tylko, że jestem mamą trójki dzieci i bardzo zależy mi 
na ich zdrowiu jak i na własnym. Uważam, że czyste 
powietrze warte jest wyrzeczeń, nakładów finansowych i 
przejściowych utrudnień. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1043.  T.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Tak wielu Polaków umiera co roku z powodu 
zanieczyszczonego powietrza, że musimy podejmować kroki 
zmierzające do zmiany tej sytuacji. Niestety, przez ostatnie 
ćwierć wieku nie udało się żadnemu z parlamentów i rządów 
przestawić Polskę na "zieloną energetykę". Co więcej, 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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obecnie mówi się o "stawianiu na węgiel", czego nie ma 
sensu komentować. To w skali makro. W skali mikro, ubogie 
społeczeństwo ogrzewa się tym, na co je stać używając 
pieców, na które je stać. Mamy program wsparcia wymiany 
eternitu na "zdrowy" materiał. Czekamy na program wymiany 
"kopciuchów". O ile eternit szkodzi mieszkającym pod nim 
lokatorom, o tyle "kopciuch" szkodzi nie tylko jego 
użytkownikom. Dlatego popieram niniejszą inicjatywę. 

1044.  Y.V.-L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1045.  M.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Prawo do czystego powietrza i życia w zdrowym środowisku 
powinno być rzeczą absolutnie naturalną i jest prawem każdej 
jednostki na poziomie bardzo elementarnym. Mam nadzieję, 
że są Państwo tego samego zdania.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1046.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieje, ze uchwala ta 
zostanie bez przeszkód przyjęta i wprowadzona. Zdrowie 
mieszkańców jest najważniejsze. Jestem stara kobietą i 
mocno odczulam ostatnie zanieczyszczenie powietrza. 
Powtórka niemile widziana. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1047.  W.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. Osobiście 
odczuwam zanieczyszczenia w powietrzu, którym oddycham. 
Często odczuwam duszność i reaguję kaszlem stojąc na 
przystankach tramwajowych w pobliżu ruchliwych skrzyżowań 
w Warszawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1048.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1049.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jako mieszkanka województwa 
mazowieckiego, która doświadcza na własnym zdrowiu 
skutków zanieczyszczenia powietrza w naszym 
województwie, oczekuję przyjęcia tej uchwały w obecnym 
kształcie przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego, a następnie 
jej skutecznego egzekwowania przez wszystkie gminy.  
W mojej ocenie przygotowany projekt uchwały antysmogowej 
to krok w dobrym kierunku, dziś jednak nie wiadomo jeszcze 
czy jest to krok wystarczający do zapewnienia nam czystego 
powietrza. Dlatego oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego 
monitorowania stanu zanieczyszczenia powietrza i podjęcia 
ewentualnych dalszych działań w przypadku, gdyby regulacje 
wprowadzone tą uchwałą okazały się niewystarczające. Jest 
to dla mnie niezwykle ważne, bo tej zimy szczególnie 
dotkliwie odczułam skutki zanieczyszczeń, doświadczając 
ataków astmatycznych i problemów z drogami oddechowym. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1050.  G.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Może warto rozważyć takie rozwiązanie: 
http://www.chip.pl/2016/07/smog-free-tower-genialny-sposob-
na-likwidacje-smogu/  

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały 
Proponowany sposób likwidacji smogu nie mieści się w 
zakresie uchwały antysmogowej z art. 96 ustawy POŚ. 

1051.  A.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Równolegle pragnę wyrazić 
oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Ponadto oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające.  
Dla mnie osobiście smog jest zagrożeniem zdrowia na tyle 
istotnym, że rozważam przeprowadzkę do innego miejsca, w 
tym także innego kraju, w którym smog występuje w 
mniejszym natężeniu lub wcale. Tym bardziej liczę na 
Państwa efektywność i zaangażowanie w tej sprawie. Z góry 
dziękuję. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1052.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Uwagi nie uwzględniono 



210 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

zawartych tam zapisów.  
Pragnę zwrócić uwagę na konieczność wzmocnienia 
monitoringu jakości powietrza, np. poprzez mobilne stacje 
kontrolne. Mam nadzieję, że uchwała antysmogowa zostanie 
jak najszybciej podjęta, jeszcze w tym roku i już od obecnego 
sezonu grzewczego zostaną zakazane najbardziej trujące 
paliwa węglowe. Województwo mazowieckie, wzorem 
Krakowa, powinno wprowadzić zakaz palenia węglem w 
domowych piecach.  

Monitoring jakości powietrza prowadzony jest przez 
Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska. Bieżące 
informacje o stanie jakości powietrza znajdują się na stronie 
internetowej WIOŚ w Warszawie. 

1053.  T.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała ta 
zostanie przyjęta w tym roku i będzie skutecznie 
egzekwowana i liczę na zaangażowanie Urzędu w tej 
sprawie. Pamiętam, że choć mieszkam na skraju Puszczy 
Kampinoskiej ostatniej zimy w niektóre dni trudno było wyjść z 
domu, bo aż zatykał smog z pieców spalających miał 
węglowy i inne niskiej jakości paliwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1054.  W.E. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1055.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1056.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1057.  D.K.-Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Mam nadzieję, że jej przestrzeganie w interesie nas 
wszystkich, będzie obowiązywało wszystkie gminy bez 
wyjątków. To zwykle wyjątki niweczą dobre i sensowne 
intencje zawarte w wielu uchwałach i ustawach. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1058.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To bardzo ważne, aby na terenie 
całego województwa obowiązywały jednakowe przepisy, 
zakazujące palenia szkodliwymi materiałami oraz używania 
przestarzałych piecy i instalacji powodujących coraz bardziej 
odczuwalne zanieczyszczenie powietrza w naszej okolicy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Liczę, że uporają się Państwo z tą uchwałą jeszcze w tym 
roku i nowe przepisy zaczną obowiązywać jak najszybciej. To 
pierwszy, choć nie ostatni krok w walce ze smogiem, który z 
cała pewnością ma moje poparcie, i który realnie może 
wpłynąć nie tylko na poprawę jakości życia w naszej 
najbliższej okolic, ale tez pozwoli uchronić tysiące istnień, 
szczególnie tych najmniejszych i bezbronnych, przed 
katastrofalnymi skutkami, jaki niesie ze sobą smog. Sama 
odczuwam te skutki bardzo boleśnie, gdyż mam trójkę małych 
dzieci, z czego najmłodsza ma zaledwie roczek, zaś 
najstarsza (5 lat) choruje na astmę i dla niej wyjście z domu w 
okresie grzewczym powoduje w najlepszym przypadku 
duszności, a często niestety choroby dolnych dróg układu 
oddechowego. Liczę na Państwa przychylność, zrozumienie i 
empatię, gdyż ta sprawa leży w naszym wspólnym interesie i 
nie możemy dopuścić do tego, aby przez niedbalstwo, brak 
egzekwowania reguł i zaniechania, narażać siebie i 
najbliższych na tak wielkie niebezpieczeństwo. Będę śledzić 
dalsze losy tej uchwały i z pewnością dążyć do jej 
pozytywnego wdrożenia. 

1059.  H.M.-R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1060.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1061.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1062.  W.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1063.  K.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa. Mam 
nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Jest to 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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bardzo ważna kwestia, ponieważ chodzi o nasze zdrowie. A 
co może być od tego ważniejsze?  

1064.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Uważam, że tylko restrykcyjne przepisy wraz z przepisami 
wykonawczymi, które pozwolą egzekwować przestrzeganie 
ustawy - są w stanie oczyścić powietrze... 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1065.  L.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Skutki związane z przetwarzaniem cieplnym środków 
opałowych o niskiej jakości powodujących powstawanie 
toksycznych substancji odczuwamy już dzisiaj i będziemy 
odczuwać w przyszłości jeszcze bardziej jeżeli nie będą 
poczynione działania zgodne z ekoprojektem. Wyrażam 
nadzieję, że uchwała antysmogowa zostanie przyjęta w tym 
roku, jej regulacje będą wprowadzane  
w życie oraz będzie prowadzony monitoring w zakresie ich 
przestrzegania.  
Były dni, w ostatnich kilku latach coraz częściej się 
pojawiające w których oprócz odbierania niepokojących 
komunikatów sam odczuwałem trudny do opanowania 
duszący kaszel.  
Nie mówiąc już jaką grozą napawają obrazy z innych stron 
świata np. z Pekinu. Działania antysmogowe są jednymi z 
wielu istotnych działań by zatrzymać dewastację ekosystemu 
w naszym rejonie świata tj. w Warszawie, w Polsce, w 
Europie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1066.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Przeraża mnie jakość powietrza w 
województwie mazowieckim zimą, smog jest widoczny gołym 
okiem. Mieszkając w Warszawie częściej chorowałam; teraz 
mieszkam w Wiedniu i gdy przyjeżdżam do stolicy w 
odwiedziny w pierwszych dniach czuję się osłabiona i 
"podtruta". Chcę wrócić do mojego miasta i żyć w nim zdrowo 
i bezpiecznie. Chcę chodzić z dziećmi na długie spacery po 
mieście, będąc przekonana, że bardziej im to służy niż 
szkodzi.  
Jeśli głównym kryterium podczas podejmowania decyzji są 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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koszty, chciałabym przypomnieć, że leczenie chorób 
cywilizacyjnych też dużo kosztuje. Od władz lokalnych 
oczekuję wsparcia finansowego dla gospodarstw domowych, 
które będą musiały zmienić sposób ogrzewania oraz akcji 
informacyjnej, objaśniającej, dlaczego warto się na to 
zdecydować.  

1067.  K.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1068.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1069.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1070.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Jednocześnie pragnę, by  
- uchwała była przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego,  
- Urząd, po wprowadzeniu nowych uregulowań, monitorował 
wpływ regulacji na stan powietrza i podejmował niezbędne 
kroki w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające.  
Wprowadzone zmiany dają szansę na zmianę sytuacji 
przekraczania dozwolonych poziomów stężenia pyłów PM2,5 
i PM10 jakie notowane były ostatniej zimy, już w najbliższym 
sezonie grzewczym, Sprawi, że rozpoczynający dzień nie 
będzie wiązał się z koniecznością sprawdzanie czy mogę 
wyjść z wnuczką na spacer!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1071.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  
Już najwyższy czas abyśmy zadbali o najbliższe otoczenie, a 
także jakość naszego życia - nikt inny za nas tego nie zrobi. 
Oszczędności na urządzeniach i paliwie są pozorne - jest to 
oszukiwanie samych siebie. Ostatnie pogorszenie 
parametrów powietrza odczuwaliśmy bardzo dotkliwie 
wszyscy - w całym kraju, choć w niektórych regionach 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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szczególnie mocno. Jeżeli jest jakakolwiek możliwość 
poprawy otaczającego nas świata należy to natychmiast 
wykonać - szczególnie z uwagi na przyszłość.  

1072.  G.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1073.  B.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mieszkam w niewielkiej 
podwarszawskiej miejscowości gdzie problem niskiej emisji 
bardzo widoczny. W okresie zimowym, kilka domów 
opalanych jest czymś co nie mieści się w żadnych 
cywilizowanych normach - z kominów unosi się czarny, 
gryzący dym, z pewnością niebywale szkodliwy dla zdrowia. 
Moim zdaniem podjęcie działań na rzecz przeciwdziałania 
temu zjawisku jest absolutnie niezbędne i bardzo pilne. Mam 
nadzieję, że uchwała będzie podjęta jak najszybciej, 
konsekwentnie egzekwowana a jej efekty stale 
monitorowane. Jednocześnie chcę podkreślić, że 
proponowane regulacje są pierwszym, ważnym krokiem, ale 
w dalszej kolejności powinny zostać uzupełnione bardzo silną 
kampanią społeczną przeciw paleniu odpadami, takimi jak 
odpady z produkcji mebli czy opakowania a potem karami za 
takie postępowanie.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1074.  D.B.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem lekarzem, pracuję w POZ. Od kilku lat obserwuję 
lawinowo rosnącą liczbę zachorowań na choroby układu 
oddechowego, szczególnie dolnych dróg oddechowych 
(oskrzeli, płuc) w tzw. okresie grzewczym. Ostatni rok był 
szczególnie trudny, zwłaszcza w dniach nasilenia smogu. 
Ponieważ leczę przede wszystkim dzieci, ich zdrowie jest mi 
szczególnie bliskie. Coraz więcej dzieci, w tym niemowląt, 
choruje na astmę oskrzelową, a w okresach znacznego 
zanieczyszczenia powietrza ich stan się pogarsza. Dorośli 
również odczuwają skutki smogu, szczególnie osoby starsze i 
schorowane. 
Mam nadzieję, że Urzędowi Marszałkowskiemu leży na sercu 
dobro mieszkańców, dlatego oczekuję konsekwentnego 
monitorowania stanu powietrza i reagowania na przypadki 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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łamania przepisów antysmogowych. Mam nadzieję, że 
uchwała zostanie jak najszybciej przyjęta przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego, tzn. jeszcze w tym roku. Jesień 
nadchodzi, a okres grzewczy coraz bliżej. 
Mam nadzieję, że głosy mieszkańców, zatroskanych o 
wspólne dobro, jakim jest jakość powietrza, zostaną 
wysłuchane, a postulaty zrealizowane. 

1075.  M.M. Przesyłam moje propozycje do zmian w projekcie uchwały 
antysmogowej dla Mazowsza: 
 1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak jest podstaw prawnych dla takiego działania 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ., odpowiednie zapisy w MPZP mogą wdrażać 
takie działania. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 



216 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1076.  E.W. Mam kilka pytań / uwag do projektu uchwały: 
1. Moją największą wątpliwość budzi objęcie tą uchwałą 
również kominki rekreacyjne. 
Od dawien dawna ogień towarzyszy człowiekowi. Dlatego też 
kominek jest uważane za romantyczny dodatek do domu. 
Włączy się go w wyjątkowych sytuacjach. Według tej uchwały 
dwoje zakochanych ludzi nie będzie już mogła usiąść przed 
kominkiem z lampką wina i cichą muzyką w tle. Czy aby na 
pewno o to chodzi? Czy nie warto z spod uchwały wyjąć 
kominki użytkowane w celach rekreacyjnych? 
2. Projekt uchwały nie mówi nic o sfinansowaniu wymiany 
systemów grzewczych. Nie powinno być tak, że nakazuje się 
obywatelom zaprzestanie użytkowania istniejących systemów 
ogrzewania, nie proponując pomocy. W pewnym momencie 
człowiek będzie musiał zadecydować, czy łamać przepisy, 
czy zamarznąć. Chyba nie to jest zamysłem tej uchwały. 
3. Dlaczego §5 wymaga łączne spełnianie warunków 1, 2 i 3? 
Jeśli spełnione są punkty 1 i 2 nie powinno już być żadnych 
dodatkowych warunków. Po to przecież są normy UE. 
4. §1 pkt.1 określa, że zakaz obejmuje cały rok. Problemy ze 
smogiem, któremu chcemy przeciwdziałać tą uchwałą, 
występują jednak w sezonie grzewczym. Dlaczego uchwała 
obejmuje okres całoroczny? Co z działkowiczami, którzy 
muszą się czasem dogrzewać (bo ostatnio lata są, jakie 
są...)? Nie będą mogli skorzystać z tzw. kozy? 

Uwag nie uwzględniono 

Ad. 1 Kominki tzw. rekreacyjne używane są w okresach 
jesienno-zimowych, czyli w okresach kiedy występuje 
największe zanieczyszczenie powietrza, więc one również 
powinny podlegać odpowiednim regulacjom. 

Ad. 2 Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 
POŚ. Uchwała ta nie może zawierać postanowień 
dotyczących finansowania działań. Zarząd Województwa 
Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroku do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy 
wspierający wymianę kotłów w ramach Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Ad. 3 Zapis §5 pkt. 2 wykreślono, gdyż dopuszczenie do 
użytku jedynie kotłów automatycznych niesie ryzyko 
naruszenia zasady równego traktowania producentów 
kotłów, tym samym zasady stosowania uczciwej konkurencji. 
Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP. 
Ad. 4 Związane jest to z koniecznością zmniejszenia 
całorocznej emisji zanieczyszczeń. 

1077.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Jestem osobą, która lubi uprawiać sport, jeździć na rowerze. 
Niestety w okresie jesiennym i zimowym jest to w Warszawie 
w zasadzie niemożliwe z powodu strasznego 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zanieczyszczenia powietrza. Uprawianie sportu w takich 
warunkach jest wręcz niebezpieczne. 

1078.  I.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wierzę, że uchwała zostanie przyjęta 
w tym roku. 
Oczekuję od urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Uważam, że smog jest zjawiskiem skandalicznym, które nie 
powinno mieć miejsca. Dbam o siebie w każdy możliwy 
sposób; uprawiam sporty, wydaję krocie na ekologiczne 
jedzenie, a zabija mnie powietrze. Wysiłki wydają się zbędne. 
Mój Narzeczony uwielbia biegać, ale zimą nie może. Maska 
przeszkadza mu głęboko oddychać, lecz bez maski truje swój 
organizm. Nawołuję do podjęcia zdecydowanych działań w 
celu zmniejszenia zagrożenia. Powietrze jest niezbędne do 
życia, dlatego troska o nie powinna być naszym priorytetem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1079.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że ta ustawa zostanie przyjęta i już w 
najbliższym sezonie grzewczym ograniczy emisję pyłów w 
całym województwie mazowieckim. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1080.  D.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Niestety tegoroczny smog był tak poważny w skutkach, 
głównie zdrowotnych, że jeśli w ciągu najbliższych 2 lat 
niewiele się zmieni, planuję wyprowadzić się z Warszawy. 
Dlatego naprawdę liczę na solidną uchwałę antysmogową. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1081.  J.S.-T. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram jednolita regulacje na terenie całego województwa 
mając nadzieje, ze w interesie nas wszystkich zostanie ona 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. 
Zdrowie nas wszystkich, a zwłaszcza dzieci jest coraz 
bardziej zagrożone, nie mówiąc już o chorych na astmę, na 
choroby układu krążenia i osobach starszych. 
Wszystkie gminy powinny skutecznie egzekwować to co w 
uchwale jest zawarte. To leży w interesie wszystkich. 
Stan powietrza w ostatnia zimę był zatrważający, dosłownie 
nie było czym oddychać. Z przerażeniem myślę, o kolejnej 
zimie. Smog dotyka nas wszystkich, a zwłaszcza dzieci. 
Pracuje w przedszkolach i wiele razy nie można było dzieci 
wyprowadzić na podwórko. W związku z tym siedzą one cały 
dzień zamknięte z salach. Sa rozdrażnione i niestety wpływa 
to na poziom zajęć. Po całym dniu pracy w takich warunków 
wracamy do domów, które również maja zanieczyszczone 
powietrze. Pojawiają się bóle głowy, kaszel. Taki stan rzeczy 
utrzymuje się tygodniami. W takich warunkach ciężko żyć i 
pracować. 
Nie możemy dłużej tolerować takiego stanu powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1082.  M.C. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała zostanie przyjęta w tym 
roku, tak abyśmy jak najszybciej mogli przestać oddychać 
trującym powietrzem. 
Oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego monitoringu jak 
podjęta ustawa wpływa na stan powietrza i oczekuję 
zdecydowanych kroków, jeśli podjęte działania okażą się 
niewystarczające. 
Wszystkim wiadomo, że smog ma olbrzymi negatywny wpływ 
na życie mieszkańców wielkich miast, jest podejrzewany o 
działanie rakotwórcze, dlatego bardzo zależy mi na tym, aby 
wszelkimi sposobami zapanować nad tym problemem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1083.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieje, ze uchwała będzie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego już w tym 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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roku i sumiennie egzekwowana przez wszystko gminy 
województwa mazowieckiego. Wiążę nadzieje z 
prowadzeniem przez Urząd Marszałkowski monitoringu stanu 
powietrza po wprowadzeniu regulacji oraz reagowania 
sankcjami w stosunku do gmin nie respektujących 
wytycznych zawartych w projekcie. Przez większość okresu 
zimowego moje dzieci (4 i 6 lat) całe dnie musiały spędzać w 
domu z powodu zanieczyszczenia powietrza w Warszawie. 
Również znaczna cześć przedszkoli w Warszawie 
ograniczała czas spędzany na dworze z tego samego 
powodu. Nawet półgodzinny spacer zimowy jest niezbędny do 
prawidłowego rozwoju dzieci, a smog wpływa na obniżenie 
odporności dzieci. Na efekty nie trzeba było czekać długo 
podczas jednej z konsultacji personel przedszkola 
poinformował o największej absencji chorobowej dzieci od lat. 

1084.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w podwarszawskiej miejscowości, w otulinie Parku 
Kampinoskiego. Zdawałoby się, że mnie akurat, w takim 
miejscu, problem smogu nie dotyczy. Niestety, wielu 
mieszkańców ogrzewa swoje domy piecami w których można 
spalić wszystko. Teoretycznie są to piece na węgiel i drewno, 
ale niektórzy w prywatnych rozmowach opowiadają o 
wrzucaniu do pieca wszelkiego rodzaju śmieci, włącznie z 
pieluchami typu pampersy, czy stare meble. Szczególnie 
gęsty i charakterystycznie cuchnący dym wydobywa się z 
komina sąsiada, który prowadzi nieformalny zakład stolarski. 
Jedyne wyjście wtedy to pozamykać wszystkie okna. I tak 
robimy. Prośby o kontrolę, skierowane do urzędu gminy nie 
przyniosły dużej zmiany. Ten najbardziej dokuczliwy dym 
pojawia się nocą. Być może, częściowo odpowiedzialny za 
ten stan rzeczy jest system kontroli. Kontrolerom sąsiad 
pokazuje piec, który ma w budynku mieszkalnym, a śmieci 
pali w dobudowanym do niego warsztacie. 
Popieram stanowczo proponowaną uchwałę antysmogową. 
Radnych Sejmiku Wojewódzkiego proszę o wprowadzenie 
przepisów pozwalających na skuteczną kontrolę pieców, 
palenisk; wszystkich w danym gospodarstwie, czy firmie. 
Panie i Panowie Radni liczę na przyjęcie przez Państwa 
uchwały antysmogowej. 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 
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1085.  M.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie wykonywana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Zależy mi, żeby moje dzieci mogły zdrowo żyć i cieszyć się 
zabawami na świeżym powietrzu. Nie chcę, żebyśmy 
chorowali tylko dlatego, że żyjemy w Warszawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1086.  B.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych w niej zapisów i mam ogromną nadzieję, że 
zostanie ona przyjęta a potem skutecznie egzekwowana. 
Chociaż smog jest prawie niezauważalny gołym okiem, to 
jako biolog wiem jakie spustoszenia sieje w naszych 
organizmach. Co gorsza dowiedziałem się, że w okolicy 
mojego domu (Warszawa-Targówek) były tej wiosny jedne z 
największych stężeń, wielokrotnie przekraczające 
dopuszczalne poziomy. Sam zresztą kilkukrotnie, wracając 
wieczorem do domu, wyczuwałem w powietrzu woń palonych 
śmieci. W wyniku tego cała moja rodzina, zresztą tak jak i 
wszyscy inni w zanieczyszczonej okolicy, jest narażona na 
ciągłe podtruwanie, w dłuższej perspektywie skutkujące utratą 
zdrowia. 
Dlatego oczekuję od Urzędu skutecznych regulacji, 
wymuszających dbałość o stan powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1087.  A.M. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę również, że uchwała zostanie przyjęta jak najszybciej. 
Każda zwłoka wywołuje lawinowy wzrost kosztów leczenia, 
np. osób, które tak jak ja cierpią na lekką postać astmy. 
Chciałabym także być informowana o wpływie nowo 
podjętych regulacji na stan powietrza. Boję się, że mogą 
okazać się niewystarczające bez regulacji dotyczących 
pojazdów mechanicznych 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej ani spalania odpadów. 
Postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 
30 ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami. 

1088.  M.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Swoje poparcie pragnę poprzeć istotnymi argumentami. 
Uważam, że w świetle nauki, a zwłaszcza jej dynamicznie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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rozwijającego się działu o źródłach odnawialnych, wstydem 
jest świadome zatruwanie naszej Planety Ziemi. 
Chociaż w tym przypadku bądźmy mądrym Polakiem, ale 
przed szkodą. Zapobiegnijmy tragicznym skutkom naszej 
głupoty i zacofaniu. Jest to posunięcie nie tylko mądre ze 
względu na dbałość zdrowie nasze i zwierząt, ale też i ze 
względu na ekologię. Zaczynając od zmniejszenia pyłów, 
przez ograniczenie wydzielanych trujących nas i co 
ważniejsze, środowisko spalin, kończąc na zmniejszeniu 
odpadów związanych z leczeniem ludzi i zwierząt na choroby 
"wspierane" przez smog. 
Zauważmy również rolę drzew, które nie tylko produkują tlen, 
ale też i zmniejszają stężenie pyłów. Istnieje kilka gatunków 
roślin takich jak Zielistka Sternberga, czy Fikusy i bluszcze, 
które hodowane w domu, w doniczkach oczyszczają 
powietrze, które często jest w tak złym stanie które to za 
oknem. Nie bagatelizujmy sił przyrody. Drzewa są nam 
potrzebne. Bez parków, łąk i zielonych miejsc nie będzie 
nigdy CZYSTE powietrze. 
Nie zapominajmy o ważnych owadach zapylających, które 
często giną ze względu na stężenie toksyn w powietrzu. Bez 
nich cała flora i fauna nie będzie miała prawa bytu, tak samo 
jak i my. 
Uważam również, że powinny być przeprowadzone liczne 
akcje edukacyjne, uczące dzieci nie tylko segregowania 
śmieci, ale i uczenia oszczędzania prądu, wody, samochodu. 
Informujące je o zatruciach powietrza, wód oraz o tym jak 
mogłyby w doraźny dla nich sposób pomóc środowisku. 
Mam olbrzymią nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta 
szybko, najlepiej przed jesienią przez Sejmik Wojewódzki. 
Ponadto oczekuję, że uchwała będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego oraz, że oczekuję od Urzędu monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. W Państwa rękach jest mój głos i wielu 
innych. Proszę nie myśleć jedynie o elektoracie i pieniądzach. 
Proszę być ponad to i pomyśleć o nas wszystkich o naszej 
przyszłości. 
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Bardzo Państwa również proszę o nie wątpienie w naukę, 
naturę i fakty. Pieniądze na drzewach nie rosną, ale 
przynajmniej dzięki nim oddychamy. 

1089.  A.L. Wnoszę o zmianę treści paragrafu 7 z: 
Podmiot eksploatujący instalację jest zobowiązany do 
wykazania spełniania wymagań określonych w niniejszej 
uchwale poprzez przedstawienie dokumentów 
potwierdzających spełnienie tych wymagań, w szczególności:  
1) dokumentacji z badań; 
2) dokumentacji technicznej urządzenia; 
3) instrukcji dla instalatorów i użytkowników (…)Na: 
Podmiot eksploatujący instalację jest zobowiązany do 
wykazania spełniania wymagań określonych w niniejszej 
uchwale poprzez przedstawienie dokumentów 
potwierdzających spełnienie tych wymagań, w szczególności:  
1) dokumentacji z badań 
lub 
2) dokumentacji technicznej urządzenia 
lub 
3) instrukcji dla instalatorów i użytkowników (…) 
Uzasadnienie 
Mimo posiadania dobrej jakości instalacji, użytkownik nie 
zawsze posiada dokumentację. Łączne spełnienie ww. 
warunków narażałoby go na nieuzasadnione koszty, mimo że 
w chwili zakupu instalacji nie był zobligowany do gromadzenia 
dokumentacji.  

Uwagę częściowo uwzględniono 
Zapis par. 7 zmieniono tak aby tylko jedna z dokumentacji 
mogła być potwierdzeniem spełnienia wymagań. 

1090.  Z.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1091.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1092.  G.Z.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1093.  G.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1094.  M.N. 1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
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procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne.  
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania.  
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko - jeśli w 
ogóle - możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  

Ad. 3 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 

Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. Odpowiednie zapisy w MPZP mogą regulować 
takie działania. 

Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 

Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1095.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i będzie skutecznie egzekwowana. Liczę 
też na skuteczny monitoring wpływu tych regulacji na stan 
powietrza i w razie potrzeby podjęcie dodatkowych kroków. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1096.  E.Ś. Bardzo cieszy mnie fakt, iż wkrótce wejdzie w życie uchwała 
antysmogowa. Czystości powietrza należy bez wątpienia do 
najistotniejszych problemów wymagających szybkiego 
rozwiązania. Mam nadzieję, że uchwała okaże się 
skutecznym środkiem do osiągnięcia tego celu oraz, że 
zawarte w niej postanowienia będą konsekwentnie wdrażane 
w życie.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1097.  wierzbah2v
@gmail.com 

Sprzeciwiam się wykluczaniu z użytku kotłów z ręcznym 
załadunkiem paliwa ponieważ wprowadza się tym samym 
nieuzasadnioną dyskryminację użytkowników różnych 
rodzajów urządzeń grzewczych, mimo że wszystkie one 
spełniają tę samą normę emisyjną: 
Norma PN-EN 303–5:2012 jak i “ekoprojekt” wymuszają 
eksploatację kotłów zasypowych z mocą nominalną, we 
współpracy ze zbiornikiem akumulującym ciepło – są to 
warunki, które zapewniają osiąganie zakładanych poziomów 
emisji i sprawności. 
  Spalanie niebezpiecznych odpadów “dla chcącego” jest 
możliwe tak samo w kotłach zgazowujących drewno (które 
projekt dopuszcza) jak i w kotłach zasypowych dolnego 
spalania na węgiel lub drewno (których projekt nie 
dopuszcza). 
Zbiorowa odpowiedzialność wszystkich użytkowników kotłów 
zasypowych za praktykę spalania niebezpiecznych odpadów 
przez część z nich pachnie “myślozbrodnią” i jest 
niedopuszczalna. Jednocześnie trzeba zauważyć, że – wbrew 
chłopskiemu rozumowi – uciążliwy dym z komina nie równa 
się procederowi spalania niebezpiecznych odpadów. Kocioł 
zgazowujący drewno, kocioł zasypowy na węgiel, kocioł 
zasypowy na drewno i kominek spełniające takie same 
wymogi emisyjne powinny być traktowane tak samo. 
Eliminacja kotłów zasypowych byłaby nieuzasadnionym 
ciosem w osoby najmniej zamożne ponieważ taki kocioł, 
nawet przy konieczności eksploatacji ze zbiornikiem 
akumulacyjnym, pozostaje znacznie tańszy od kotła 
automatycznego i pozwala spalać szerszy zakres tańszych 
paliw niż kocioł zgazowujący drewno, który wymaga 
wyłącznie drewna w postaci najlepiej zdrowych, grubych 
polan. 
Sprzeciwiam się także przymusowi podłączania budynków do 
sieci gazowej lub ciepłowniczej, gdyż wprowadza on 

Uwagi uwzględniono 
Zapis wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku jedynie 
kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady 
równego traktowania producentów kotłów, tym samym 
zasady stosowania uczciwej konkurencji. 
Zapis dot. podłączania budynków do sieci gazowej lub 
ciepłowniczej wykreślono. 
Warunek „braku technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska Kategoryzacja według technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia do sieci może być 
niezgodna z art. 32. Konstytucji RP. 
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nierówność obywateli wobec prawa, ograniczając wybór 
sposobu ogrzewania tylko części z nich. Ponadto 
sformułowanie o “możliwościach technicznych i 
ekonomicznych” jest nieprecyzyjne i otwiera pole do 
uznaniowej interpretacji. Propozycja identycznego zapisu 
została odrzucona w konsultacjach projektu śląskiej uchwały 
antysmogowej jako niekonstytucyjna. 

1098.  A.M. Chciałem zapytać, zgłosić skargę na funkcjonowanie tego 
czegoś może nie na funkcjonowanie a smród jaki unosi się na 
naszej okolicy jest nie do zniesienia ten tydzień to był jest 
istny koszmar czujemy się w domu otruwani legalna trucizna 
na która Państwo pozwala ja rozumiem że gdzieś te odpady 
trzeba wywieźć, ale na litość nie pod nasze nosy jeszcze w 
takich ilościach zróbcie błagam zróbcie cos z tym bo tak się 
nie da żyć. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały 
Problem składowiska odpadów i odorów nie mieści się w 
tematyce uchwały antysmogowej. 

1099.  M.K. Komentarz dotyczący Projektu Uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i zakazów 
w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje 
spalanie paliw. 
Ogromne straty w zdrowiu społeczeństwa powodowane 
zanieczyszczeniami w Polsce, w tym w województwie 
mazowieckim, wymaga zdecydowanych działań 
ograniczających narażenie populacji na zanieczyszczenia, 
zwłaszcza na drobne pyły (PM10 i PM2.5). Ponieważ 
znaczna część tych zanieczyszczeń pochodzi ze spalania 
paliw stałych, w tym głównie węgla, w paleniskach 
domowych, zastąpienie ich przez niskoemisyjne źródła 
energii jest niezbędne dla poprawienia jakości powietrza i 
zmniejszenia kosztów zdrowotnych zanieczyszczeń. Dlatego 
należy uznać prace Sejmiku Wojewódzkiego nad tym 
zagadnieniem oraz podjęcie zdecydowanych działań 
dotyczących zmniejszenia zanieczyszczeń jako bardzo 
potrzebne i pilne. 
Jednak ograniczenia i zakazy wymienione w omawianej 
uchwale są w stanie jedynie częściowo osiągnąć jej 
deklarowany cel („zapobieżenie negatywnemu oddziaływaniu 
na zdrowie ludzi i na środowisko”). Należy bowiem podkreślić, 
że skutki zdrowotne narażenia na drobne pyły obserwuje się 
także poniżej obecnie obowiązujących poziomów 
dopuszczalnych dyrektywą 2008/50/WE, a nawet poniżej 

Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 Zgadzając się z przytoczonymi argumentami należy 
stwierdzić, iż uchwała w proponowanym kształcie pozwoli w 
stosunkowo krótkim czasie, przy akceptowalnych nakładach 
finansowych osiągnąć poprawę jakości powietrza w 
województwie mazowieckim, co nie udaje się pomimo 
uchwalonym od wielu lat Programom Ochrony Powietrza 
(które również są aktami prawa miejscowego), w których 
zakres działań naprawczych jest znacznie szerszy niż w 
projektowanej uchwale. Między innymi w Programach 
Ochrony Powietrza zaleca się rozwój sieci ciepłowniczych i 
gazowych. 

Ad. 2 Uchwała nie wyklucza spalania odpadów, ponieważ 
postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 
30 ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami. Natomiast uchwała na mocy art. 96 może 
wskazywać wyłącznie rodzaje pali. 

Ad. 3 Dokumentacja do uchwały nie jest opracowaniem 
naukowym, ma jedynie określać i uzasadniać zakres 
uchwały. Obliczenia dot. kosztów zdrowotnych są 
szacunkowe i wystarczające dla tych celów. 
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stężeń PM2,5 zalecanych przez WHO. Również 
proponowane wolne tempo poprawy jakości powietrza i 
związane z tym wolne zmniejszanie się szkodliwych skutków 
zdrowotnych, jest wysoce niezadawalające. W szczególności: 
1) Piece na paliwo stałe, nawet te odpowiadające normom 
wymienionym w §5 pkt 1, emitują znacznie większe ilości 
zanieczyszczeń niż piece gazowe lub, proporcjonalnie, źródła 
ciepła w sieci ciepłowniczej. Doświadczenia krajów, w których 
takie piece są już eksploatowane, wskazują, że w praktyce, 
na skutek niewłaściwej obsługi i starzenia się, emisja 
zanieczyszczeń znacznie odbiega (na niekorzyść) od założeń 
i wyników testów laboratoryjnych, na podstawie których piece 
te uzyskują atest zgodności z normą. Piece te nie są też 
całkowicie odporne na przeróbki i modyfikacje zwiększające 
emisję zanieczyszczeń. Może się więc okazać, że 
(kosztowna) wymiana pieców bez- lub nisko klasowych na 
piece na paliwo stałe (nominalnie) spełniające ostrzejsze 
normy emisji nie przyniesie skutków oczekiwanych na 
podstawie modelowania. 
2) §6 nie wyklucza spalania paliw stałych będących odpadami 
lub powstających z odpadów (np. z drewna zawierającego 
substancje konserwujące, plastiki, guma). Zanieczyszczenia 
powietrza emitowane ze spalania tych substancji w piecach 
domowych (a nie w profesjonalnych spalarniach) mogą być 
bardzo toksyczne zarówno dla ludzi jak i środowiska. Biorąc 
pod uwagę rozproszenie instalacji domowych, obecne 
praktyki jak i niedostatek służb inspekcji środowiska, nie 
można wykluczyć (świadomego lub nie) spalania takich 
odpadów w piecach na paliwo stałe, nawet tych spełniających 
normy. 
3) Uzasadnienie Uchwały (oparte na opracowaniu 
Opracowania BSiPP Ekonometria) nie podaje prawidłowej 
oceny stosunku kosztów (nakładów) do zysków zmian 
wprowadzanych Uchwałą (patrz Dodatek poniżej). Bardzo 
przybliżone szacunki wskazują na ponad dziesięciokrotnie 
wyższe oszczędności kosztów zdrowotnych niż nakłady na 
wymianę obecnych pieców na ogrzewanie sieciowe lub 
gazowe. Stosunek zysków do nakładów może być gorszy 
przy przejściu na (zgodne z nowymi normami) piece na 
paliwo stałe. 

Ad. 4 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP .  

Ad. 5 Na str. 7 uzasadnienia znalazło się stwierdzenie 
„Natomiast wprowadzenie zakazu spalania paliw stałych w 
trzech największych miastach województwa, tj.: aglomeracji 
warszawskiej, Płocku i Radomiu (które mają rozwinięte sieci 
gazowe i ciepłownicze oraz środki finansowe, aby je dalej 
rozwijać) byłoby nałożeniem większych obowiązków dla 
mieszkańców tych miast niż dla mieszkańców reszty 
województwa, mimo braku różnicy w efekcie ekologicznym, a 
więc byłby to brak równości mieszkańców województwa 
wobec nakładanych obowiązków.”, a nie stwierdzenie, iż 
„większe wymagania dotyczące ograniczania emisji w 
miastach (w szczególności w aglomeracji warszawskiej, 
Płocku i Radomiu) nie ma uzasadnienia ekologicznego”. 
Stwierdzenie zawarte w uzasadnieniu jest poparte 
modelowaniem matematycznym, którego wyniki wskazują, iż 
zarówno działanie w postaci wymiany starych kotłów na 
paliwo stałe na nowoczesne również opalane paliwem 
stałym, jak i całkowity zakaz spalania paliwa stałego w tych 
miastach daje w nich podobne obniżenie stężeń 
zanieczyszczeń. Mimo, że są to gęsto zaludnione metropolie, 
to rozwinięte sieci ciepłownicze i gazowe oraz możliwości 
finansowe mieszkańców powodują, że stosunkowo mało 
mieszkańców ogrzewa się piecami na paliwo stałe. 
Natomiast wysokie stężenia zanieczyszczeń w tych miastach 
spowodowane są w znacznie większym stopniu niż w innych 
miejscowościach emisjami z komunikacji, czego uchwała 
antysmogowa nie ograniczy. Stąd brak jest argumentów do 
nakładania większych obowiązków na mieszkańców tych 
miast w stosunku do pozostałych mieszkańców 
województwa. 
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4) Biorąc pod uwagę powyższe punkty, § 5 pkt 3 Uchwały nie 
dość jednoznacznie wskazuje na priorytet wymiany 
istniejących kotłów, pieców i kominków w których następuje 
spalanie paliw stałych na instalacje korzystające z sieci 
ciepłowniczej lub gazowej. Dopuszczenie instalacji pieców na 
paliwo stałe powinno być ściśle określonym wyjątkiem, 
zwłaszcza na terenach miejskich oraz w gęsto zaludnionych 
gminach podwarszawskich. Uchwała powinna definiować 
warunki techniczne i ekonomiczne w których instalacja 
pieców na paliwo stałe byłaby dopuszczalna. Jednocześnie 
powinny powstać programy rozwoju sieci gazowej i 
ciepłowniczej, w których jednym z celów powinno być 
zmniejszenie narażenia populacji na zanieczyszczenia 
powietrza. Programy finansowe promujące wdrożenie 
Uchwały powinny preferować instalacje korzystające z sieci 
gazowej lub ciepłowniczej. 
5) Objęcie Uchwałą całego terenu województwa 
mazowieckiego (również terenów wiejskich) jest wysoce 
uzasadnione zarówno przez fakt konieczności ochrony 
zdrowia wszystkich mieszkańców województwa jak i 
zdolności przemieszczania się zanieczyszczeń na duże (setki 
km) odległości. Jednak stwierdzenie, że większe wymagania 
dotyczące ograniczania emisji w miastach (w szczególności w 
aglomeracji warszawskiej, Płocku i Radomiu) nie ma 
uzasadnienia ekologicznego (Uzasadnienie, str. 7), jest 
błędne. Ponieważ lokalne emisje na gęsto zaludnionych 
terenach miejskich powodują wyższe stężenia 
zanieczyszczeń i większe szkody zdrowotne w większej 
populacji, tereny te powinny być traktowane priorytetowo. Dla 
tych terenów, Uchwała powinna przewidywać rzadsze 
dopuszczanie instalacji pieców na paliwo stałe oraz 
obowiązek tworzenia warunków do podłączania gospodarstw 
domowych do sieci gazowej lub ciepłowniczej. 
6) §2 wymienia kominki jako jeden z rodzajów instalacji do 
których odnosi się Uchwała. Jednak §6 sugeruje, że odnosi 
się to wyłącznie do „miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń”. 
Uchwała powinna doprecyzować, że odnosi się ona również 
do wszystkich kominków, również tych używanych (głównie) 
do celów „rekreacyjnych”. Takie kominki, masowo używane w 
chłodniejszych okresach w terenach o gęstej zabudowie 
podmiejskiej, powodują znaczny wzrost poziomu 

Ad. 6 §6 wskazuje, iż w stosunku do instalacji wymienionych 
w §2 pkt. 2 mają zastosowanie wymogi zawarte w 
przywołanym Rozporządzeniu Komisji UE. Definicje zawarte 
w tym rozporządzeniu określają dokładnie jakich instalacji 
dotyczy – zapisy rozporządzenia nie wykluczają kominków 
używanych w celach „rekreacyjnych”. 
Uchwała antysmogowa swoją zawartość może oprzeć 
wyłącznie na §96 ustawy POŚ, a więc nie może 
przewidywać np. działań informujących . Natomiast tzw. 
„apele o ich nieużywanie, zwłaszcza w okresach 
sprzyjających gromadzeniu się zanieczyszczeń w powietrzu 
(np. w okresach inwersji)” czyli zalecenia i zakazy dot. 
używania kominków, jeśli nie są jedynym źródłem ciepła są 
zapisane w obowiązujących Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 7 Uchwała na mocy art. 96 ustawy POŚ nie może 
zawierać takich zapisów.  

Ad. 8 Terminy zapisane w projekcie uchwały są 
kompromisem pomiędzy chęcią jak najszybszego 
osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a możliwościami 
finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

Ad. 9 Zakaz stosowania paliw wymienionych w §4 Uchwały 
wchodzi w życie z dniem 1 lipca 2018 r. ze względu na to, że 
mieszkańcy zdążyli już przygotować się do bieżącego okresu 
grzewczego.  
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zanieczyszczeń powietrza atmosferycznego zwłaszcza przy 
bezwietrznej pogodzie. Mogą się one również przyczyniać do 
narażenia mieszkańców na zanieczyszczenia powietrza 
wydzielane do pomieszczeń, oraz związane z tym szkodliwe 
skutki zdrowotne. O ile obowiązek wymiany kominków może 
okazać się niemożliwy do wprowadzenia, Uchwała powinna 
przewidywać odpowiednie działania informujące ludność o 
szkodliwości używania kominków oraz apele o ich 
nieużywanie, zwłaszcza w okresach sprzyjających 
gromadzeniu się zanieczyszczeń w powietrzu (np. w 
okresach inwersji). 
7) §7 precyzuje wymagania dopuszczenia nowej instalacji do 
eksploatacji. Uchwała powinna też precyzować sposób 
zapewnienia dotrzymania norm emisji również w całym 
okresie eksploatacji instalacji, np. przez okresowe 
obowiązkowe kontrole stanu technicznego instalacji i emisji. 
Takie (doroczne) kontrole prowadzone są przez kominiarzy 
np. w Niemczech i Holandii. Uzasadnienie (str. 14) wspomina 
przepisy prawa budowlanego, zalecającego coroczne 
sprawdzanie stanu technicznego przewodów kominowych 
przez kominiarzy. Przepisy te nie zalecają jednak 
sprawdzania pieców i emisji. 
8) Odległe terminy obowiązywania zakazu używania 
wysokoemisyjnych źródeł energii, wymienione w §10, 
spowodują kontynuację ogromnych strat zdrowotnych 
powodowanych zanieczyszczeniami powietrza. Terminy te 
powinny być znacznie skrócone, zwłaszcza dla terenów 
miejskich i gęsto zaludnionych gmin podwarszawskich. 
9) Zakaz stosowania paliw wymienionych w §4 Uchwały 
powinien być wprowadzony bezzwłocznie. Spowoduje to 
natychmiastowy spadek emisji zanieczyszczeń również z 
istniejących instalacji bez- lub niskoklasowych. 
DODATEK: Uwagi dotyczące Uzasadnienia Projektu Uchwały 
oraz Dokumentacji zawierającej informacje i dane niezbędne 
do podjęcia uchwały opracowanej przez BSiPP Ekometria 
Uwagi ograniczają się do ilościowego oszacowania skutków 
zdrowotnych zanieczyszczeń powietrza (PM), ich kosztów 
ekonomicznych oraz ich zmian oczekiwanych na skutek 
redukcji emisji zanieczyszczeń do atmosfery. 
1. Narażenie populacji powiatu oceniane jest (str. 103 
Opracowania BSiPP Ekonometria) przy pomocy średniej 



229 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

(przestrzennej) stężenia zanieczyszczeń szacowanego przez 
model. Biorąc pod uwagę fakt, że stężenia są większe na 
obszarach gęściej zaludnionych, średnia przestrzenna zaniża 
poziom narażenia populacji powiatu. Bardziej właściwe byłoby 
zastosowanie średniej ważonej populacją (uwęglającej 
poziom zanieczyszczeń i liczebność ludności w każdym 
oczku siatki modelu). 
2. Liczba zgonów związanych z narażeniem na drobne pyły 
(tabela 5-5) oraz ich wartość ekonomiczna (tabela 5-6) 
zostały oszacowane z założeniem poziomu odniesienia 
PM2.5= 0 μg/m³. Powinno to być jasno napisane w 
uzasadnieniu, w przeciwnym razie cytowanie tych wyników w 
uzasadnieniu Uchwały (str. 3) może sugerować, że możliwe 
jest uniknięcie takich strat zdrowotnych i kosztów, przy 
eliminacji zanieczyszczeń powietrza pochodzących z 
gospodarstw domowych. Ponadto interpretowanie tych 
kosztów jako wynikających z emisji na terenie woj. 
Mazowieckiego (18 - 36,5 mld zł, str. 4 Uzasadnienia) jest 
błędne, gdyż część tych zanieczyszczeń pochodzi spoza 
województwa. Nie jest też napisane, że są to koszty roczne. 
3. Zestawienie w tekście Uzasadnienia (str. 4) rocznych 
kosztów całkowitych strat zdrowia i życia związanych z 
narażeniem na drobne pyły z nakładami inwestycyjnymi na 
wymianę źródeł ogrzewania jest mylące. Prawidłowa analiza 
„cost-benefit” powinna uwzględnić wartość zdrowia i życia 
traconego w obecnej sytuacji w porównaniu z hipotetyczną 
sytuacją poszczególnych scenariuszy (wariantów redukcji 
emisji) w ciągu dłuższego okresu (np. średniego czasu 
działania systemu ogrzewania zastępującego obecne piece). 
Jeśli założymy, że tylko 1/3 obecnego poziomu 
zanieczyszczeń pochodzi z obecnych palenisk domowych w 
woj. mazowieckim, to ich eliminacja prowadziłaby do 
zmniejszenia kosztów zdrowotnych zanieczyszczeń o 6-12 
mld zł rocznie. Przy 15-letnim czasie życia instalacji gazowej 
lub centralnego ogrzewania, daje to 90-180 mld zł mniejszych 
kosztów zdrowotnych, przy 6 mld zł nakładów na kotły 
gazowe wraz z instalacją zewnętrzną. Nawet razem z 
nakładami na wymianę wewnętrznej instalacji centralnego 
ogrzewania (11 mld zł), nakłady są o rząd wielkości niższe niż 
redukcja kosztu strat zdrowia! 
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4. Ponieważ redukcja narażenia ludności na 
zanieczyszczenia przy wymianie obecnych piecόw bez- lub 
niskoklasowych na instalacje opisane w §5 pkt 1 i opalane 
paliwami stałymi będzie mniejsza od tej oczekiwanej przy 
całkowitym przejściu na ciepło z sieci lub gazu, redukcja 
kosztów zdrowotnych będzie znacznie mniejsza przy tylko 
niewiele mniejszych kosztach (4,5 mld zł w porównaniu do 6 
mld zł). Stosunek kosztów do zysków będzie więc mniej 
korzystny. Poprawna analiza „cost-benefit” powinna być 
częścią Uzasadnienia i jasno wskazywać te zależności. 

1100.  H.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog niszczy nasze zdrowie, nasze płuca i serce. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1101.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uchwała jest niezwykle ważna: nawet w wakacje jakoś w 
Warszawie jest bardzo zła i znacznie odbiega od jakości 
powietrza w stolicach europejskich. Uważam, że w tak 
tragicznej sytuacji, w jakiej znajduje się stolica i Mazowsze, 
kroki podejmowane w celu ograniczenia smogu, powinny być 
bardziej drastyczne i zdecydowane, jednak cieszę się, że 
podjęto pierwsze działania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1102.  S.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1103.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1104.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1105.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1106.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1107.  H.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1108.  I.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1109.  S.A. Jestem mieszkańcem Rembertowa dlatego też moje uwagi 
będą dotyczyły w znacznej mierze obszaru m.st. Warszawy. 
Nie ulega wątpliwości że w ostatnich latach nasila się problem 
powstawania smogu w różnych rejonach naszego kraju. 
Każde działanie zmierzające do poprawy jakości powietrza 
zasługuje na uwagę. 
W mojej ocenie w mieście stołecznym problem powstawania 
smogu jest w znikomym stopniu spowodowany spalaniem 
drewna, węgla czy też innych paliw w urządzeniach 
używanych do ogrzewania domów prywatnych. 
Stacje pomiarowe zlokalizowane są w miejscach gdzie 
problem spalania różnych paliw do celów grzewczych nie 
występuje a jeśli już to w znikomym stopniu. Aby skutecznie 
walczyć ze smogiem należy najpierw dokładnie 
zdiagnozować przyczyny jego powstawania. Nie bez 
znaczenia jest tu zapewne stawianie barier akustycznych 
które zakłócają przepływ powietrza , zabudowywanie 
naturalnych korytarzy przewietrzających Warszawę i szeroko 
pojęte kwestie urbanistyki. 
Rozwiązania przyjęte w projekcie uchwały zmierzają jedynie 
do generowania wydatków wśród najuboższej części 
społeczeństwa i w przypadku Warszawy można z dużym 
prawdopodobieństwem stwierdzić że nie wpłyną na poprawę 
jakości powietrza. 
Wydaje się że dla osiągnięcia właściwych efektów w tej 
kwestii potrzebne są nie nakazy wymiany pieców ale 
odpowiednie zachęty ekonomiczne. Myślę tu o wprowadzeniu 
preferencyjnej ceny gazu dla celów grzewczych czy też 
reaktywacja istniejącej przed wielu laty taryfy specjalnej 
energii elektrycznej. Jeśli ze względu na koszty mieszkańcom 
nie będzie się opłacało spalać węgla i jego pochodnych sami 
zrezygnują z tego paliwa i nie będą ku temu potrzebne żadne 
uchwały. 
Projekt uchwały wygląda nieźle medialnie ale w żaden 
sposób nie rozwiązuje problemu. 

Uwag nie uwzględniono 
Przed skonstruowaniem projektu uchwały została wykonana 
diagnoza jakości powietrza w całym województwie 
mazowieckim. Wynika z niej, że w całym województwie 
oprócz Warszawy przekroczenia poziomów dopuszczalnych 
pyłów zawieszonych PM10 i PM2,5 oraz poziomu 
docelowego B(a)P spowodowane są w głównej mierze 
spalaniem paliw stałych w kotłach indywidualnych, w 
gospodarstwach domowych. Natomiast w Warszawie (a 
przede wszystkim w jej szeroko rozumianym centrum) 
głównym źródłem tych zanieczyszczeń jest komunikacja. 
Zaproponowane rozwiązania pozwolą na znaczącą poprawę 
jakości powietrza na całym obszarze województwa – 
stężenia zanieczyszczeń będą znacznie niższe niż normy, 
choć nie spowodują dotrzymania norm w centrum Warszawy. 
W kompetencji Sejmiku Województwa jest uchwalenie aktu 
prawa miejscowego w postaci uchwały z art. 96 POŚ, 
natomiast Sejmik nie ma kompetencji co do wprowadzania 
preferencyjnej ceny gazu dla celów grzewczych czy też 
specjalnej taryfy energii elektrycznej. Dlatego kierując się 
troską o zdrowie mieszkańców województwa mazowieckiego 
Zarząd Województwa postanowił w ramach swoich 
kompetencji przygotować taką uchwałę, która będzie 
możliwa do wdrożenia i w perspektywie kilku lat pomoże 
rozwiązać problem dużego zanieczyszczenia powietrza w 
województwie. 
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1110.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako osoba narażona na skutki spalania szkodliwych 
substancji lub niskiej jakości opału w domowych piecach, nie 
chcę co roku obawiać się o swoje zdrowie, wychodząc z 
domu. Chcę, biegając, chodząc na spacery z psem, 
przebywając na zewnątrz, oddychać czystym powietrzem. 
Dlatego w trosce o zdrowie wszystkich mieszkańców 
Mazowsza, proszę o działanie, by jak najszybciej poprawić 
jakość powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1111.  M.R. Bardzo się interesuję niską emisją – od kilku lat czytam prasę 
na ten temat. Miasto Płock jest zagrożone niską emisją (lider 
zgonów na raka płuc) – pytam dlaczego nie ma o tym , że 
także Orlen truje!!! – dlaczego nie ma ustawy 
antysmogowej??? – apel do posłów – uchwalcie taką uchwałę 
– ustawę!!! 
Można wyłonić niezależną firmę, która wykona 2-torowe 
badania- 1) stan powietrza w Płocku i 2) przesiewowe 
badania zdrowia mieszkańców! Czy wiecie, że na 
Politechnice Śląskiej został stworzony elektrofiltr za 2 tys. zł. 
Opracowany przez dr. Kubicę – Jest to nasadka na komin – i 
dzięki ładunkom elektrycznym drobiny pyłu są przyciągane do 
ścianek urządzenia i zostają (to alternatywa dla wymiany 
pieców węglowych). 
8.01. był smog nad Płockiem PM10 - 140µg/m3, z 9 na 10.01 
2.00 w nocy PM10 – 141 µg/m3 – poziom zły. Tak było kilka 
dni. 
25.10 br. – odbył się protest mieszkańców, bo świadomość 
społeczeństwa wzrasta. 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Ze względu na złą jakość powietrza w województwie 
mazowieckim przygotowano projekt uchwały antysmogowej. 
Od kilku lat w Polsce prowadzone są badania nad wpływem 
zanieczyszczonego powietrza na zdrowie ludzi, których 
wyniki zostały przywołane w uzasadnieniu do Uchwały.  
Właśnie kierując się troską o zdrowie mieszkańców 
Mazowsza Zarząd Województwa podjął prace nad Uchwałą 
antysmogową, która konsultowana poddana została 
konsultacjom. 

1112.  K.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Pozwalam sobie wyrazić nadzieje, ze 
uchwała zostanie wkrótce przyjęta przez Sejmik Mazowiecki i 
będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
Województwa. 
Jednocześnie chciałbym podkreślić, ze jest to krok w dobra 
stronę, ale dopiero pierwszy z koniecznych. Oczekuje, ze 
wpływ regulacji będzie monitorowany, a skład powietrza w 
poszczególnych gminach badany i podawany do wiadomości 
publicznej. Z doświadczeń międzynarodowych, w tym np. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Antwerpii, wiadomo, ze mieszkańcy dość chętnie godzą się 
na instalacje czujników na terenie własnej posesji, a ich 
odczyty powoduje zwiększenie świadomości ekologicznej 
społeczeństwa. 

1113.  P.J. W związku z odbywającymi się konsultacjami społecznymi 
projektu uchwały antysmogowej pragnę wyrazić poparcie 
zawartych w niej zapisów. Chciałbym, żeby jeszcze w tym 
roku ustawa została przyjęta przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie wyegzekwowana. Oczekuję od 
Urzędu monitoringu wpływu regulacji na jakość powietrza i 
podjęcia dalszych kroków, gdyby zakazy okazały się 
nieskuteczne. Z troską myślę o zdrowiu swoim, bliskich i 
mieszkańców w związku ze stale odczuwalną gorszą jakością 
powietrza a mówię to z perspektywy osoby mieszkającej od 
urodzenia w centrum Warszawy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1114.  Hitze Sp. z 
o.o. z 
Radomia 

Mazowsze jako kolejny, po Małopolsce i Śląsku, region Polski 
decyduje się na ważniejszą implementację legislacji UE 
dotyczącą regulacji wprowadzonych tzw. „dyrektywą 
ecodesign". 
Walka ze smogiem jest wielopłaszczyznowym zadaniem, 
którego realizacja wymaga wspólnego zaangażowania 
samorządów, producentów urządzeń grzewczych oraz 
społeczeństwa poprzez świadome i odpowiedzialne działanie. 
Zapisy w projekcie przedmiotowej uchwały dla Mazowsza w 
sposób pośredni wykluczają z użytkowania (z obrotu) 
kominki. Z uwagi na powyższe jako jeden z producentów 
certyfikowanych urządzeń spełniających normy ekoprojektu, 
tym samym wymagania emisyjne projektu uchwały 
antysmogowej, postulujemy o: 
- zmianę zapisów dotyczących wykluczenia miejscowych 
ogrzewaczy pomieszczeń na paliwa stałe w tym kominków, 
kominków z płaszczem wodnym z możliwości włączenia ich 
do instalacji c.o.; 
• propozycja zmiany: w zakresie § 5. niniejszego projektu 
uchwały, które wykluczają z eksploatacji wkłady kominkowe, 
kominki i piece na paliwa stałe poprzez zamieszczenie ich w 
jednym zbiorze instalacji patrz. §2. pkt 1. Obligatoryjne 
spełnienie łącznie warunków § 5. pkt 1-3 nie jest możliwe. 
a zapisy te dotyczą kotłów, urządzeń z automatycznym 
podawaniem paliwa lub zgazowujących paliwo (brak tych 
funkcji w kominkach opalanych drewnem). 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Regulacje dot. kominków zapisane są w § 6 uchwały, a nie § 
5, więc uchwała nie wyklucza z użytkowania kominków 
spełniających wymagania § 6. 
Zapis § 7 pkt. 1 został usunięty z projektu uchwały, gdyż 
konsument nie ma możliwości uzyskania dokumentów z 
badań.  
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W §5. zamiast przywołania instalacji (urządzeń) z §2. pkt 1 
powinny być przywołane urządzenia, o których traktuje 
regulacja wynikająca z Rozporządzenia Komisji Europejskiej 
(UE) 2015/1189 z dn. 28 kwietnia 2015r., o które] mowa w §5. 
pkt 1, tj. w odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu 
dla kotłów na paliwo stałe. 
Regulacje w sprawie eksploatacji m.in. kominków 
(miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwa stałe) 
zawarto w oddzielnym Rozporządzeniu Komisji Europejskiej 
(UE) 2015/1185 z dn. 24 kwietnia 2015r. 
- lub propozycję zmiany o: korektę zapisów projektu 
uchwały w zakresie § 6., rozszerzenie zapisu dot. z zakresu, 
(...) o którym mowa w §2. pkt 2 na, (...) o którym mowa 
łącznie w §2. pkt 1-2. Tym samym nie wykluczając możliwości 
włączania do Instalacji c.o. kominka (np. kominka z 
płaszczem wodnym) ewentualnie uzupełniając zapis o 
obligatoryjny wg. ww. Rozporządzenia KE 2015/1185 zapis, 
że: Ten produkt nie może służyć Jako podstawowe źródło 
ogrzewania, nie wykluczając tym samym możliwości 
współdziałania kominka z drugim urządzeniem typu kocioł 
gazowy/olejowy we wspólnym układzie c.o. 
Ponad to postulujemy o: 
- zmianę zapisów § 7. pkt 1, z brzmienia „dokumenty z 
badań" na „ dokumenty potwierdzające spełnianie 
wymaganych poziomów norm emisyjnych", np. dokumentu z 
ewentualnym przywołaniem instytucji certyfikującej, numeru i 
daty wydania dokumentu potwierdzającego wymagane 
parametry (certyfikaty, sprawozdania z badań). Brak praktyki 
udostępniania użytkownikom, klientom końcowym 
(podmiotom eksploatującym) pełnej dokumentacji z badań, tj. 
sprawozdań (są to dokumenty kilkudziesięciu stronicowe, 
zawierające dane wrażliwe, stanowiące własność 
intelektualną producenta. Dokumenty te są udostępnianie do 
wglądu na wniosek w uzasadnionych przypadkach. 
Ponad to, sprawozdania z badań i oceny właściwości 
użytkowych urządzeń, o których mowa, bez pisemnej zgody 
instytucji certyfikującej nie mogą być powielane inaczej jak 
tylko w całości. 
Z uwagi na powyższe zwracamy się z prośbą o rozpatrzenie 
przedstawionego stanowiska oraz uwzględnienie wniosku o 
korektę zapisów uchwały przed jej wejściem w życie. 
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1115.  M.G. Uczestniczyłem dzisiaj w spotkaniu konsultacyjnym w 
Warszawie. W związku z tym, po przeanalizowaniu 
przedstawionego projektu, zgłaszam następujące uwagi: 
Wprowadzenie uchwały jest konieczne i powinno nastąpić jak 
najszybciej. 
§6 pkt.2 lit. a „osiągać sprawność cieplną na poziomie co 
najmniej 80%”. Uważam, że taki zapis umożliwi stosowanie 
urządzeń nie spełniających jakichkolwiek norm w zakresie 
emisji zanieczyszczeń. Ograniczenie zanieczyszczenia 
powietrza jest głównym celem projektowanej uchwały. Sama 
sprawność procesu spalania, nawet wysoka, nie gwarantuje 
spełnienia tego celu. Przy braku ogólnopolskich norm na 
urządzenia do spalania paliw stałych o niskiej mocy, 
zasadnym jest odnoszenie się wyłącznie do norm UE 
(wymagania ekoprojektu) dla każdego, bez wyjątku, 
urządzenia. Dlatego proponuję, aby powyższy punkt został z 
uchwały usunięty i w określonej perspektywie czasowej każde 
urządzenie powinno spełniać wymagania określone w w pkt 3 
lit. a załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1185 
z dnia 24 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE w 
odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu dla 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe, także 
za pomocą dodatkowych urządzeń zapewniających redukcje 
pyłów. 
§5 pkt.3 „w stosunku do których brak technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego 
do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej”. Uważam, 
że jest to bardzo dobry pomysł - dopuszczenie stosowania 
paliw stałych w systemach C.O. tylko tam, gdzie nie ma 
porównywalnych w kosztach, niskoemisyjnych alternatywnych 
rozwiązań. Niemniej, zapis ten może budzić wiele 
wątpliwości, takich jak kto i na jakiej podstawie miałby 
decydować o ekonomicznych podłączenia do danej sieci. 

Uwagi uwzględniono 
Zapis § 10 pkt 2 lit. a został usunięty z projektu uchwały. 
Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

1116.  FIRMA 
KRATKI.PL 
MAREK BAL 

Celem firmy Kratki.pl, polskiego producenta kominków, jest 
dbanie o jakość powietrza na terenie całego kraju oraz 
promowanie ekologicznych postaw i rozwiązań. Tocząca się 
od wielu miesięcy dyskusja na temat smogu wymusza na nas, 
organizatorach kampanii społecznej Nie Rób Dymu, która 
edukuje Polaków w zakresie ekologicznego spalania drewna 
oraz niskiej emisyjności, niezwłoczną interwencję oraz stały 

Uwagi uwzględniono częściowo 
§4 zakazuje spalania biomasy o wilgotności powyżej 20%, 
natomiast nie ma on na celu wskazywania, że drewno z 
drzew liściastych również jest biomasą, ani tym bardziej 
zakazywania palenia drewnem z drzew liściastych. 
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udział w debacie publicznej. Uważamy, że świadomość 
społeczna i regulacje prawne, a nie radykalne zakazy, są 
najlepszym orężem w walce o czyste powietrze. Od ponad 
roku bierzemy czynny udział w działaniach nastawionych na 
poprawę jakości powietrza w Polsce, a także właściwego 
ogrzewania domów i mieszkań. Jako kampania Nie Rób 
Dymu byliśmy głosem równoważącym w dyskusji dotyczącej 
uchwały antysmogowej przyjętej w województwie 
małopolskim. Czerpiąc z naszej wiedzy oraz z doświadczeń 
innych regionów, prezentujemy stanowisko firmy w sprawie 
projektu uchwały antysmogowej dla województwa 
mazowieckiego. 
Konsultacje społeczne w Radomiu 
1 sierpnia br. w Delegaturze Urzędu Marszałkowskiego w 
Radomiu przedstawiciele naszej firmy wzięli udział w 
konsultacjach społecznych uchwały antysmogowej dla 
Mazowsza. Spotkanie prowadził dyrektor Departamentu 
Gospodarki Odpadami oraz Pozwoleń Zintegrowanych i 
Wodnoprawnych - Marcin Podgórski, który wyjaśnił 
zgromadzonym cel wprowadzenia uchwały, a także zmiany, 
jakie niesie ona dla gospodarstw domowych. Podczas 
spotkania zaprezentowano wyniki analiz przeprowadzonych 
przez Biuro Studiów i Pomiarów Proekologicznych 
“Ekometria'’. Badanie miało na celu wskazanie zmian w 
jakości powietrza po wprowadzeniu Ustawy Antysmogowej na 
terenie Warszawy, Radomia oraz Płocka. Wyniki badania 
obrazowały także pozytywne skutki dla zdrowia ludzkiego, 
jakie zostaną osiągnięte po wprowadzeniu w życie oraz 
stosowaniu proponowanych zmian legislacyjnych. 
Przedstawiony podczas konsultacji projekt zgodny jest z 
założeniami prowadzonej przez nas kampanii oraz z profilem 
działalności firmy. Podczas spotkania podkreśliliśmy, że jako 
największy producent kominków w Polsce, zgadzamy się z 
proponowanymi przez Samorząd rozwiązaniami. Niemniej 
jednak, w projekcie uchwały znalazły się zapisy, które naszym 
zdaniem powinny zostać zmienione lub/i doprecyzowane. 
Uchwała wymienia przykładowy katalog instalacji, w których 
następuje spalanie paliw - kocioł, kominek i piec. Projekt 
zakłada zakaz stosowania paliw, które nie spełniają 
wyznaczonych kryteriów jakościowych, w tym mułów, 
flotokoncentratów węglowych oraz mieszanek 

W toku opiniowania i konsultacji wykreślono z §7 punkt 1, 
gdyż konsument nie ma możliwości uzyskania dokumentów z 
badań. 
Zakres uchwały antysmogowej reguluje art. 96 ustawy POŚ, 
a więc nie może ona zostać wzbogacona o listę urządzeń 
grzewczych spełniających rygorystyczne normy. Ponieważ 
taka lista obowiązuje w Małopolsce i znaleźć ją można na 
stronie internetowej Urzędu Marszałkowskiego, to również 
mieszkańcy Mazowsza mają do niej dostęp. 
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produkowanych z ich wykorzystaniem, węgla brunatnego oraz 
paliw stałych produkowanych z wykorzystaniem tego węgla, 
paliw z udziałem masowym węgla kamiennego o uziarnieniu 
0,3 mm powyżej 15%, a także biomasy o wilgotności w stanie 
roboczym powyżej 20%. 
Przedstawiony projekt odwołuje się do rozporządzeń Komisji 
Unii Europejskiej 2015/1189 i 2015/1185, które wyznaczają 
wymagania dla kotłów na paliwa stałe z automatycznym 
podawaniem paliwa oraz dla miejscowych ogrzewaczy 
pomieszczeń. 
Rekomendacje wzbogacenia projektu uchwały antysmogowej 
Bliższa analiza projektu uchwały antysmogowej dla 
województwa mazowieckiego utwierdza nas w przekonaniu, 
że wymaga ona uzupełnienia lub/i doprecyzowania. Tym 
samym chcielibyśmy odwołać się do zapisu § 4 Zakazuje się 
stosowania w instalacjach, o których mowa w § 2, 
następujących paliw, punkt 4 paliw zawierających biomasę o 
wilgotności w stanie roboczym powyżej 20%. Jeśli do definicji 
biomasy, zaliczone zostanie drewno oraz brykiet drzewny, 
należy uwzględnić w zapisie gatunki drzew liściastych, które 
stanowią ekologiczne i ekonomiczne paliwo. Są to: dąb, buk, 
grab oraz jesion. Co więcej, by uzyskać ich pełną 
efektywność, wymienione gatunki powinny być sezonowane 
co najmniej dwa lata.  
Kolejnym kontrowersyjnym zapisem jest §7, punkt 1 Podmiot 
eksploatujący instalację jest zobowiązany do wykazania 
spełniania wymagań określonych w niniejsze/ uchwale 
poprzez przedstawienie dokumentów potwierdzających 
spełnienie tych wymagań, w szczególności; dokumentacji z 
badań. W naszej opinii przedłożona powinna zostać 
deklaracja lub/i certyfikat producenta, który mówi o spełnianiu 
wymagań uchwały. 
Co więcej, uważamy, że zgodnie z uchwałą antysmogową 
przyjętą w województwie małopolskim, uchwała dla 
Mazowsza powinna zostać wzbogacona o listę urządzeń 
grzewczych spełniających rygorystyczne normy. Taka lista 
obowiązuje w Małopolsce, znaleźć ją można na stronie 
internetowej Urzędu Marszałkowskiego. Producenci urządzeń 
grzewczych zgłaszają swoje produkty, przedkładając 
dokumentację techniczną, listę dokumentów 
potwierdzających spełnianie wymogów Ekoprojektu oraz 
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sprawozdania z przeprowadzonych badań. Po weryfikacji 
urządzenie zostaje wpisane na listę produktów zgodnych z 
wprowadzoną uchwałą, co ułatwia kontrolę posiadaczom 
urządzeń lub decyzję osobom chętnym do ich zakupu. 
Ekologiczne rozwiązanie 
Tym samym chcielibyśmy zapewnić, że znajdujące się w 
naszej ofercie wkłady kominkowe emitują maksymalnie 40 
mg/m3 pyłów, ich sezonowa efektywność energetyczna 
wynosi minimum 65%, emisja organicznych związków 
gazowych nie przekracza w nich 120 mgC/m3, tlenku węgla – 
1500 mg/m3, a tlenków azotu – 200 mg/m3. Nasze produkty 
znajdują się także na liście Małopolskiego Urzędu 
Marszałkowskiego. 
Podsumowując, cele naszej firmy oraz prowadzonej przez 
nas kampanii społecznej Nie Rób Dymu pokrywają się z 
interesami największych miast walczących ze smogiem. 
Uważamy, że jednoczesne edukowanie Polaków w zakresie 
ekologicznego i ekonomicznego ogrzewania domów oraz 
mieszkań, a także działania legislacyjne pozwolą na poprawę 
jakości powietrza, którym oddychamy. 

1117.  Stowarzysze
nie 
StopVW.pl 
Warszawa 

Wszelkie działania, które mają na celu ograniczenie 
zanieczyszczeń emitowanych do atmosfery a więc 
poprawienie jakości życia i zdrowia mieszkańców naszego 
województwa należy ocenić pozytywnie. Proponowana treść 
uchwały antysmogowej niewątpliwie wychodzi naprzeciw 
oczekiwaniom społecznym i realizuje w tym zakresie potrzebę 
ochrony zdrowia i życia na Mazowszu. Stowarzyszenie, które 
reprezentuje, pragnie jednak zwrócić uwagę na jeden istotny 
element, który może mieć kapitalny wpływ na poprawę jakości 
powietrza w województwie, jakim jest emisja tlenków azotu z 
samochodów wyposażonych w silnika diesla produkcji firmy 
Volkswagen. 
Samochody te, których według naszej oceny jest na polskim 
rynku około 200 tysięcy, emitują do atmosfery od 40 do 80 
razy więcej tlenków azotu niż przewidują to polskie normy. To 
stan faktyczny. Tlenek azotu jest najbardziej niebezpiecznym 
gazem emisyjnym, powodującym poważne schorzenia a 
nawet zgodny. Co gorsza, tak zwana akcja naprawcza 
(wymiana oprogramowania'), w naszej ocenie nie usuwa tego 
problemu a jedynie go nieznacznie zmniejsza. Tymczasem 
według raportu Komisji Europejskiej z 2015 roku, tlenki azotu 

Uwag nie uwzględniono, nie odnoszą się one do treści 
projektu uchwały 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 
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przyczyniają się do ponad 70 tysięcy przedwczesnych 
zgonów rocznie w Europie. Szczegółowe informacji na ten 
temat znajdują się na stronie http:// www.stopvw.pl w dziale 
aktualności. 
Producent samochodów przyznał się do oszustwa a wyniki 
badan w rządowych laboratoriach w Europie nie pozostawiają 
złudzeń co do rezultatów tzw. akcji naprawczej. Tymczasem 
to właśnie tlenki azotu są oprócz pyłów realnym czynnikiem 
znacząco pogarszającym jakość powietrza i problemem 
naszych miast oraz miejscowości. W związku z powyższym, 
Stowarzyszenie STOPVW zwraca się z uprzejmą prośba o 
uwzględnienie w uchwale oraz w uwzględnienie w 
najbliższych działaniach Urzędu Marszałkowskiego, 
rozważenia następujących działań w przedmiotowej sprawie: 
1. Uwzględnienie w uchwale sformułowania 
„Jednocześnie Sejmik podejmie działania zmierzające do 
ograniczenia emisji tlenków azotu z transportu 
samochodowego, poprzez promowanie ekologicznych form 
transportu oraz akcję informacyjną wśród mieszkańców, 
uświadamiającą skutki poruszania się autami z silnikami 
diesla o wysokiej emisji NOx” 
2. Akcja informacyjna, skierowana do mieszkańców, 
promująca poruszanie się pojazdami napędzanymi paliwem 
przyjaznym środowisku (prąd, gaz, benzyna) 
3. Akcja informacyjna, skierowana do posiadaczy 
samochodów Seat, Skoda, Volkswagen, Porsche oraz Audi, 
wyposażonych w wadliwe silniki, o niekorzystnym wpływie 
tych silników na nasze życie i zdrowie, 
4. Wystąpienie do producenta silników, firmy 
Volkswagen (Audi, Seat, Skoda, Porsche) z prośbą o 
wyjaśnienia w zakresie przekazanych przez Stowarzyszenie 
informacji, 
5. Zwrócenie współfinansowanie działań z pkt 1 i 2 oraz 
przedstawienie wyników niezależnych badań, realizowanych 
przez polską instytucję certyfikowaną (np. laboratorium 
Bosmal lub Instytut Transportu Samochodowego) 
Powyższe działania nie wyczerpują z całą pewnością listy 
możliwości, które posiada Urząd Marszałkowski. Dlatego 
pozostaję do dyspozycji Pana Marszałka oraz Urzędu w 
zakresie udzielenia dodatkowych informacji w przedmiotowej 
sprawie. Pragnę podkreślić, że zbliżający się sezon zimowy 



240 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

przyniesie po raz kolejny drastyczne pogorszenie się jakości 
powietrza w naszym województwie, wobec czego należy 
podjąć działania szybko i zdecydowanie. Tlenki azotu są 
śmiertelnym zagrożeniem dla dzieci, osób starszych. 
Obniżenie ich emisji leży też w żywotnym interesie budżetu, 
który przeznaczany jest na ochronę zdrowia. Koszty leczenia 
chorób płuc i koszty społeczne, związane z przedwczesnymi 
zgonami są o wiele wyższe niż koszty zapobiegania tym 
zjawiskom. 

1118.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1119.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1120.  Fundacja 
Habitat for 
Humanity 
Poland 

Habitat for Humanity Poland zwraca uwagę na następujące 
kwestie problemowe powiązane z tzw. Uchwałą 
Antysmogową. 
Brak odniesień do problemu ubóstwa energetycznego w 
rejonie województwa mazowieckiego. 
Uregulowanie kwestii standardów instalacji grzewczych i 
używanych paliw jest istotnym krokiem w stronę zmniejszenia 
problemu smogowego w regionie mazowieckim. Jednak w 
opinii Habitat for Humanity Poland proponowana uchwała jest 
raczej leczeniem objawów niż przyczyn. Jednym z głównych 
powodów tak poważnego problemu zanieczyszczenia 
powietrza w regionie województwa mazowieckiego, jak i na 
terenie całego kraju, jest niska efektywność energetyczna 
budynków mieszkalnych, a także szeroko rozumiane ubóstwo 
energetyczne pośród mieszkańców Polski. 
Wg. analiz Instytutu Badań Strukturalnych problem ubóstwa 
energetycznego rozumianego jako przeznaczanie na opłaty 
na energię więcej niż 10%domowych przychodów dotyczy 
ponad 45% gospodarstw domowych w Polsce. Ponadto, 14% 
zalega z opłatami za media przynajmniej raz w roku. W 
województwie mazowieckim problem dotyczy ok. 380 000 
osób wg. miary obiektywnej (pokrywanie kosztów energii 
zagraża zaspokojeniu innych podstawowych potrzeb) lub ok. 
504 000 osób wg. miary subiektywnej (mieszkanie w zimnych 
domostwach). Uchwała nie podnosi kwestii przeciwdziałania 
temu zjawisku. 

Uwag nie uwzględniono, nie odnoszą się one do treści 
projektu uchwały 
Kierując się troską o zdrowie mieszkańców Zarząd 
Województwa Mazowieckiego działając w ramach swoich 
kompetencji przygotował projekt uchwały antysmogowej w 
takim zakresie w jakim pozwala na to art. 96 ustawy POŚ. 
Zdajemy sobie sprawę z problemu ubóstwa energetycznego i 
jego wpływu na zwiększoną emisję zanieczyszczeń do 
powietrza, ale te kwestie są poruszane i są wskazywane 
odpowiednie działania w obowiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Programy Ochrony Powietrza, 
które również są aktami prawa miejscowego. 
Problem do najuboższych konsumentów energii nie może 
być rozwiązany uchwałą antysmogową, natomiast w trakcie 
konsultacji zawracano uwagę przedstawicielom gmin na ten 
problem i konieczność podziału pieniędzy z dofinansowania 
z uwzględnieniem zamożności mieszkańców. 
Do kompetencji samorządu województwa nie należą dopłaty 
do paliw. 
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Należy zwrócić uwagę na sedno problemu smogu w 
województwie mazowieckim, czyli niską efektywność 
energetyczną budynków mieszkalnych. Według badań 
Polskiego Alarmu Smogowego 52% emisji szkodliwych pyłów 
Pm10 i aż 87% rakotwórczego benzopirenu ma swoje źródła 
w tzw. niskiej emisji, pochodzącej z ogrzewania gospodarstw 
domowych. Szeroko zakrojone programy 
termomodernizacyjne mogłyby ograniczyć to zjawisko, jako 
że mieszkańcy województwa nie byliby zmuszeni do opalania 
swoich gospodarstw dużą ilością paliw niskiej jakości. 
Równocześnie ograniczono by problem ubóstwa 
energetycznego, które ma bezpośredni wpływ na jakość życia 
mieszkańców województwa oraz ich zdrowie, wyniki 
edukacyjne dzieci i zadłużenia najuboższych rodzin. 
Na poświęconym zagadnieniom smogu Forum Nowej 
Gospodarki (Katowice, 9.06.2017) przytaczano statystyki 
porównawcze w poszczególnych miesiącach jednoznacznie 
wykazując niewielki relatywnie wpływ zanieczyszczeń 
powietrza pochodzących od ruchu ulicznego na smog w 
monitorowanych miejscowościach w porównaniu z 
dominującym wpływem powietrza zanieczyszczonego 
substancjami pochodzącymi z palenisk w gospodarstwach 
domowych w okresie grzewczym. A intensywność 
zanieczyszczenia powietrza z tych źródeł zależy 
bezpośrednio od energochłonności budynków ogrzewanych. 
Stąd olbrzymia waga działań termomodernizacyjnych w 
odniesieniu do samych budynków, które to działania powinny 
być subwencjonowane przez budżet państwa. Pozytywny 
przykład aż 25%-go obniżenia energochłonności 
mieszkalnych budynków w skali całego kraju – na Słowacji, 
podano wn Konferencji REELIH w Brukseli w dn. 24-
25.04.2017 (Reducing Energy Poverty by Energy Efficiency 
Projects in Residential Buildings: The Case for Eastern 
Europe) zorganizowanej przez Habitat for Humanity 
International i USAID. 
Brak odniesień do najuboższych konsumentów energii – w 
tym odbiorców wrażliwych. 
W proponowanym dokumencie brak jest odniesień do 
najuboższych konsumentów energii – w tym odbiorców 
wrażliwych – tj. osób, którym przyznano dodatek 
mieszkaniowy w rozumieniu art. 2 ust. 1 ustawy z dnia 21 
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czerwca 2001 r. o dodatkach mieszkaniowych (Dz.U. z 2013 
r. poz. 966) będących stroną umowy kompleksowej lub 
umowy sprzedaży energii elektrycznej lub paliw gazowych. 
Odbiorcy wrażliwi i najubożsi konsumenci energii 
potrzebować mogą specjalnego wsparcia, które wykraczać 
może poza ramy finansowe i operacyjne przewidziane przez 
Zarząd Województwa Mazowieckiego w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego 2014-2020. 
Należałoby zatem zidentyfikować wskazane grupy i skierować 
do nich specjalne programy dotacji lub nieoprocentowanych 
kredytów. Wskazani przez Habitat for Humanity Poland 
odbiorcy energii są szczególnie narażeni na problemy 
ubóstwa energetycznego. Często nie są oni w stanie 
uregulować bieżących rachunków za energię i opalają domy 
kotłami i instalacjami grzewczymi o najniższej jakości, tym 
samym powodując wysokie zanieczyszczenie powietrza. 
Brak przewidzianych dopłat do paliw o wyższym standardzie. 
Wprowadzenie zakazu stosowania paliw, które nie spełniają 
wyznaczonych kryteriów jakościowych jest potrzebnym 
krokiem w celu wyeliminowania problemu smogu w regionie 
mazowieckim. Jednak należy wziąć pod uwagę, że paliwa o 
wyższym standardzie mogą pozostawać poza możliwościami 
finansowymi wielu mieszkańców województwa. Również 
odbiorcy wrażliwi nie będą sobie w stanie pozwolić na wyższe 
opłaty paliwowe. Uchwała nie przewiduje dodatkowych dopłat 
czy programów finansowania paliw. Postulujemy 
wprowadzenie sprawnych mechanizmów zwiększających 
dostępność finansowania i zakupu paliw o wyższym 
standardzie dla najuboższych konsumentów, tak aby po 
przewidzianej wymianie kotłów, na te o wyższym standardzie, 
możliwe było ich użytkowanie zgodnie z intencją 
uchwałodawcy. 
Ponadto, Izba Gospodarcza Sprzedawców Polskiego Węgla 
zwraca uwagę, że rozwiązania narzucające wykorzystywanie 
jedynie ściśle określonych paliw, mogą spowodować wzrost 
ich cen z powodu zbyt wysokiego popytu względem podaży. 
Według ocen Izby, węgiel może podrożeć nawet o 50%, 
natomiast kotły o najwyższym standardzie nawet 5-8-krotnie. 
Wzorem ustawodawcy w Wielkiej Brytanii, postulujemy 
wprowadzenie bezpośrednich niepodatkowanych dopłat na 
paliwo grzewcze w okresie pomiędzy listopadem a marcem, 
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które przeznaczone mogłyby być dla osób z grup 
zagrożonych ubóstwem i wykluczeniem społecznym, a które 
zgodnie z założeniami uchwały – wymieniły kotły na takie o 
wyższym standardzie. 

1121.  Warszawa 
Bez Smogu 
(WBS) 

Uchwała antysmogowa daje szansę na zmniejszenie 
zanieczyszczenia powietrza na terenie województwa 
mazowieckiego. W opinii Warszawy Bez Smogu (WBS) 
zdecydowaną poprawę jakości powietrza może zapewnić 
jedynie zakaz używania paliw stałych na terenie Warszawy i 
obszarów o największej emisji zanieczyszczeń z gospodarstw 
domowych. Jednocześnie należy pamiętać, że znaczącym 
źródłem zanieczyszczenia powietrza w Warszawie i centrach 
miast w województwie pozostaje ruch samochodowy. 
Ograniczenie jego wpływu nie jest jednak przedmiotem 
uchwały Sejmiku województwa mazowieckiego. 
Uwagi ogólne 
1. Zwracamy uwagę, że uzasadnienie uchwały nie zawiera 
argumentacji odwołującej się wprost do zasady 
proporcjonalności - brak w nim zwłaszcza wyraźnego 
wskazania, że przyjęte w uchwałę ograniczenia i zakazy są 
niezbędne do realizacji założonych celów, a zarazem 
stanowią rozwiązanie najmniej obciążające dla adresatów 
uchwały. Wskazane jest również podanie źródeł danych 
dotyczących zanieczyszczenia powietrza, które zostały 
przywołane w uzasadnieniu uchwały. 
2. W uchwale brakuje wprowadzenia zakazu używania 
paliw stałych dla jedynego uzdrowiska w woj. mazowieckim - 
Konstancina-Jeziorny W opinii WBS status uzdrowiska 
wymaga, by w miejscowości powietrze osiągało jakość 
znacząco lepszą od reszty obszaru województwa. Zapewnić 
ją może wyłącznie zakaz użytkowania paliw stałych na terenie 
miasta, jako głównego źródła zanieczyszczeń powietrza. 
Według wstępnych badań jakości powietrza prowadzonych w 
Konstancinie-Jeziornej przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska w pierwszej połowie 2017 roku 
odnotowano stężenia pyłu PM2.5 przekraczające 
dopuszczalne wartości i średnio wyższe niż na pobliskim 
Ursynowie. 
Taka sytuacja jest realną przesłanką do odebrania tej 
miejscowości statusu uzdrowiska. Wprowadzenie w 
Konstancinie-Jeziornej „strefy bez dymu” będzie więc 

Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 W uzasadnieniu do uchwały wskazano, iż pożądany 
efekt ekologiczny można uzyskać zarówno wymieniając 
kotły, jak i zakazując spalania paliw stałych. Wobec czego 
wybrano wariant tańszy, czyli wymianę kotłów. 
Źródłem danych dot. zanieczyszczeń powietrza są pomiary 
jakości powietrza prowadzone przez WIOŚ w Warszawie, co 
zostało podane w uzasadnieniu do uchwały. 
Wdrożone uchwałą przepisy pozwolą na osiągnięcie 
oczekiwanego efektu ekologicznego przy proporcjonalnie 
najniższych kosztach i w najszybszym terminie. 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). Gminy na etapie uchwalania MPZP oraz w 
związku z rozwojem sieci ciepłowniczej bądź gazowej mają 
możliwość eliminacji spalania paliw stałych w indywidualnych 
instalacjach grzewczych. 

Ad. 3 Takie zalecenia i zakazy wprowadzone są 
obowiązującymi na terenie woj. mazowieckiego Planami 
Działań Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 4 Uwaga nie dotyczy treści uchwały antysmogowej. 

Ad. 5 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
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działaniem korzystnym nie tylko dla zdrowia mieszkańców, 
ale również zmierzającymi do zachowania w Konstancinie 
unikalnego mikroklimatu. 
3. W uchwale brakuje możliwości wprowadzenie 
okresowych zakazów stosowania kominków, przede 
wszystkim w okresie występowania przekroczeń. Mając na 
względzie, że większość kominków stanowi uzupełniające 
źródło ciepła takie przepisy nie wymagałyby zamiany źródła, 
a jedynie rezygnacji z jego stosowania w sytuacji w której 
jakość powietrza jest zła. W takim przypadku należałoby 
zagwarantować prowadzenie szerokiej akcji informacyjnej 
oraz stworzyć skuteczny system kontroli. 
4. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie 
współpracy z gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę 
(WIOŚ, policja, straż miejska) oraz odpowiednimi 
ministerstwami w celu jak najszybszego wypracowania 
koncepcji skutecznego systemu kontroli urządzeń oraz 
stosowanych paliw. W momencie wejścia w życie 
antysmogowych przepisów regulujących standardy emisyjne 
konieczne będzie wdrożenie systemu, który umożliwi kontrolę 
i przestrzeganie tych przepisów. Dlatego prace nad 
stworzeniem takiego systemu należy rozpocząć niezwłocznie. 
Uwagi szczegółowe 
5. §5. p. 3 - Kryterium ”braku ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej" jest bardzo nieprecyzyjne, w związku z czym 
jego stosowanie może rodzić poważne trudności. 
Kryterium ..ekonomicznych możliwości" jest wysoce 
nieprecyzyjne (w szczególności nie wiadomo, czyje 
możliwości ekonomiczne należałoby brać pod uwagę). zatem 
jego stosowanie wiązałoby się zapewne z licznymi 
trudnościami. Ponadto użycie tak niejasnego kryterium przez 
uchwałodawcę mogłoby być kwestionowanie na gruncie 
konstytucyjnej zasady pewności prawa. Zwracamy również 
uwagę na rozbieżność pomiędzy treścią § 5 pkt 3 uchwały a 
jej uzasadnieniem, w którym wskazano, iż wybrane przez 
Projektodawcę rozwiązanie ..zapewni, że tam gdzie to będzie 
technicznie możliwe zostanie zastosowane ogrzewanie z sieci 
ciepłowniczej lub gazowej" (s. 7). W uzasadnieniu uchwały 
nie ma natomiast mowy o ..ekonomicznych możliwościach" 
podłączenia do sieci. 

sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

Ad. 6 Odrębne przepisy określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. 
Uchwała antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

Ad. 7 Z zapisu w §10 wynika, że kotły klasy 5 mogą być 
użytkowane dożywotnio, gdyż nie dotyczą ich okresy 
przejściowe. 

Ad. 8 Zapis w §10 pkt wskazuje, że wymagania określone w 
§6 dla instalacji, których eksploatacja rozpocznie się przed 
dniem w życie uchwały (czyli dla instalacji istniejących) będą 
obowiązywać od 1 stycznia 2023 r. (czyli będą musiały być 
wymienione) chyba, że spełnią zostaną wyposażone w 
odpowiednie urządzenie zapewniające redukcję emisji pyłu 
(zapis punktu a został wykreślony). 

Ad. 9 Nie ma potrzeby dodawania takiego zapisu. 
Proponowane zapisy w §10 wyraźnie wskazują jakiego typu 
urządzenia będą dopuszczone do stosowania. 
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6. § 7 - Obowiązki podmiotów objętych uchwałą w zakresie 
niezbędnym do kontroli jej realizacji (art. 96 ust. 7 pkt 3 Prawa 
ochrony środowiska) powinny zostać określone możliwie 
precyzyjnie. Tymczasem komentowany paragraf może budzić 
wątpliwości dotyczące np. podmiotu, któremu dokumenty 
muszą zostać przedstawione, czy okoliczności, w jakich 
obowiązek przedstawienia dokumentów się aktualizuje. Z tych 
względów proponujemy doprecyzowanie § 7 uchwały. 
7. § 10. p. 1b - Zwracamy uwagę, że w komentowanych 
przepisach pominięto instalacje spełniające wymagania dla 
klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012. Tymczasem na s. 
10 uzasadnienia uchwały wskazano. że spełniające ww. 
wymagania kotły, których eksploatacja rozpocznie się przed 1 
listopada 2017 r. będą mogły być używane ..do końca ich 
żywotności". Dodatkowo w zapisie powinno znaleźć się 
doprecyzowanie, że dopuszczone do użytku zostaną 
wyłącznie kotły z automatycznym załadunkiem. 
8. § 10. p. 2 - Proponujemy doprecyzowanie komentowanego 
przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy w odniesieniu do 
instalacji, które spełniają warunki określone w § 10 ust. 2 pkt 
2 lit. a i b. wymagania wskazane w § 6 w ogóle nie znajdą 
zastosowania. czy też będą obowiązywać od dnia wejścia w 
życie uchwały.  
9. W przypadku instalacji, o których mowa w § 10. należy 
dopisać: ”Dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji, o 
standardzie emisyjnym potwierdzonym zaświadczeniem 
wydanym przez jednostkę posiadającą w tym zakresie 
akredytację Polskiego Centrum Akredytacji lub innej jednostki 
akredytującej w Europie. będącej sygnatariuszem 
wielostronnego porozumienia o wzajemnym uznawaniu 
akredytacji E.A (European co-operation for Accreditation)." 
Zanieczyszczenie powietrza stawia Polskę w niechlubnej 
czołówce najbardziej zanieczyszczonych państw Unii 
Europejskiej. Wprowadzenie przepisów antysmogowych 
takich jak proponowana dla województwa mazowieckiego 
uchwała, doprowadzi w przyszłości do zauważalnej poprawy 
jakości powietrza na Mazowszu. Aby jednak uchwalone 
regulacje odniosły realny skutek niezbędne będzie wdrożenie 
zapisów uchwały na terenie gmin oraz egzekwowanie jej 
wykonalności. Konieczne będzie również wprowadzenie dla 
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osób najuboższych programów pomocowych zmniejszających 
tzw. ubóstwo energetyczne. 

1122.  Platforma 
Producentów 
Urządzeń 
Grzewczych 
na Paliwa 
Stałe 

§ 2 ust. 1 istniejący zapis „dostarczają ciepło do systemu 
centralnego ogrzewania” 
Proponowana zmiana „dostarczają ciepło do systemu 
centralnego ogrzewania lub /oraz do systemu ogrzewania 
wody użytkowej lub” 
Do ust. 1 został dodany zapis mówiący o ogrzewaniu wody 
użytkowej. Jeżeli go zabraknie zawsze będzie istniała 
możliwość, że użytkownik sprawnie ominie prawo tłumacząc 
się, że kocioł jest użytkowany jedynie do ogrzania wody 
użytkowej. 
§5 ust. 2 istniejący zapis” umożliwiających wyłącznie 
automatyczne podawanie paliwa, za wyjątkiem instalacji 
zgazowujących paliwo” 
Proponowana zmiana: „umożliwiających wyłącznie 
automatyczne podawanie paliwa, za wyjątkiem instalacji 
zgazowujących paliwo zainstalowanych wraz ze zbiornikiem 
akumulacyjnym” 
Kotły zgazowujące charakteryzują się wysoką sprawnością 
dzięki dwuetapowemu spalaniu paliwa. Dużą zaletą kotłów 
zgazowujących jest zasadność użycia zbiornika 
akumulacyjnego, dzięki czemu kilkugodzinne intensywne 
palenie może zapewnić ciepło na pozostałą część dnia. W 
wielu krajach zbiornik akumulacyjny (bufor ciepła) jest 
obowiązkowym systemem zabezpieczenia pracy kotła 
zgazowującego. Zalet jest mnóstwo w tym: pełne 
zabezpieczenie wodne kotła – bufor przejmuje nadmiar 
energii cieplnej cały czas nawet bez prądu, zmagazynowanie 
energii cieplnej z kotła eliminuje jego pracę, nabijamy zatem 
bufor raz na dzień lub parę dni, a potem kotła nie musimy 
użytkować. Daje to oszczędność paliwa i samego kotła oraz 
pracy użytkownika. W związku z tym, że kocioł jest rzadziej 
używany, jest to rozwiązanie ekologiczne. Ponad to 
żywotność kotła może być dłuższa nawet o 70%. A zatem 
wprowadzenie tej poprawki przyczyni się do przyśpieszenia 
uzyskania efektu ekologicznego w postaci ograniczenia 
niskiej emisji, co jest przecież celem nadrzędnym. 
§5 ust. 3 istniejący zapis: „w stosunku do których brak 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Zapis § 2. Został uzupełniony w następujący sposób: 
„…jeżeli: 
1) dostarczają ciepło do systemu centralnego 
ogrzewania lub  
2) dostarczają ciepło do systemu ogrzewania wody 
użytkowej lub…” 
- Nie ma potrzeby takiego uszczegóławiania zapisów 
uchwały. 
- Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 
Intencją uchwałodawcy jest aby kotły klasy 5 mogły być 
użytkowane dożywotnio. 
Zarząd Województwa nie może zakładać złych intencji 
mieszkańców województwa.  
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obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” 
Proponowana zmiana: „w stosunku do których brak 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej”  
Zapis o sieci gazowej jest niedopuszczalny i był już wycofany 
z wielu projektów np. z uchwały antysmogowej dla 
województwa małopolskiego oraz śląskiego. Zapis ten 
wprowadza ograniczenie w wolnym wyborze. Należy 
zauważyć, że każdy powinien mieć pełen wybór swojego 
źródła ciepła. Mając jednak na uwadze stan naszego 
powietrza wybór ten z oczywistych względów winien być 
ograniczony jedynie do urządzeń, które spełniają najwyższe 
normy ekologiczne (emisyjne). W przypadku kotłów na paliwa 
stałe, które posiadają klasę 5 wg normy EN 303-5:2012 oraz 
tych, które spełniają kryteria Dyrektywy ECODESIGN, śmiało 
możemy powiedzieć, że są to urządzenia ekologiczne. 
Najważniejszym jednak jest fakt, że w eksploatacji są one 
zdecydowanie tańsze niż gaz. Mając na uwadze ubóstwo 
energetyczne, które niestety w Polsce występuje, utwierdza 
nas to w przekonaniu, że takie ograniczenie jest bezzasadne. 
Zwróćmy także uwagę, że użytkowanie kotłów na paliwa stałe 
zwiększa także bezpieczeństwo energetyczne naszego kraju. 
Podsumowując; nie ma żadnych merytorycznych 
argumentów, aby wprowadzać warunek użytkowania kotła na 
paliwo stałe jeżeli w pobliżu nie ma sieci gazowej. 
§ 7 ust. 1 istniejący zapis:” dokumentacji z badań”, 
proponowany zapis:” dokumentacji z badań, co potwierdza 
się zaświadczeniem wydanym przez jednostkę posiadającą w 
tym zakresie akredytację Polskiego Centrum Akredytacji, lub 
innej jednostki akredytującej w Europie, będącej 
sygnatariuszem wielostronnego porozumienia o wzajemnym 
uznawaniu akredytacji EA (European cooperation for 
Accreditation). 
Jest to bardziej precyzyjny i jednoznaczny zapis. 
§ 10 ust. 1b istniejący zapis: ”od dnia 1 stycznia 2028 r. – w 
przypadku instalacji spełniających wymagania w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych dla 
klasy 3 lub klasy 4 według normy PN-EN 303-5:2012; 
Proponowany zapis: ”od dnia 1 stycznia 2028 r. – w 
przypadku instalacji spełniających wymagania w zakresie 
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sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych dla 
klasy 3, 4 oraz 5 według normy PN-EN 303-5:2012;” 
Zapis uzupełniony o klasę 5. 
§ 10 ust. 2b istniejący zapis: ”zostaną wyposażone w 
urządzenie zapewniające redukcję emisji pyłu do wartości 
określonych w punkcie 2 lit. a załącznika II do 
Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 
2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla miejscowych 
ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe”. 
Zapis w naszej ocenie powinien być usunięty. Urządzenia, o 
których mowa, to zapewne elektrofiltry, które mogą być przez 
użytkownika wyłączone z prądu. Zatem użytkowanie takiego 
miejscowego ogrzewacza pomieszczeń nie daje 100% 
gwarancji, że będzie on bezpieczny dla środowiska. 

1123.  H.R. 1/. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa, 
2/. Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych sejmiku wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego, 
3/. Ponadto oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji 
na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazałyby się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1124.  P.K. Proszę o wprowadzenie nakazu wymiany pieców klasy 3 i 4 
szybciej o rok tzn. wymiany takich pieców do 1 stycznia 2027 
roku a pieców nie posiadających żadnej klasy wymiany do 1 
stycznia 2022 roku. 
Proszę również by zakaz palenia mułami, flotokoncentratami, 
węglem brunatnym czy mokrym drewnem obowiązywał już od 
1 listopada 2017 podobnie jak zakaz instalowania nie 
spełniających norm pieców poniżej 5 klasy czy nie 
posiadających elektrofiltra kominków. 
Nie może bowiem istnieć sytuacja, że równocześnie z 
wymianą starych pieców i kominków w jednych domach będą 
instalowane takie same piece i kominki w innych 
mieszkaniach a mieszkańcy Mazowsza będą w dalszym 
ciągu chorować na spowodowane smogiem zawały, 
nowotwory czy udary. 

Uwagi nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Zakaz palenia mułami, flotokoncentratami, węglem 
brunatnym czy mokrym drewnem, będzie obowiązywał od 1 
lipca 2018 r., ze względu na to, że mieszkańcy zdążyli się już 
przygotować do sezonu grzewczego. Natomiast zakaz 
instalowania kotłów lub kominków nie spełniających norm 
ekoprojektu będzie obowiązywał z dniem wejścia w życie 
uchwały. 
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1125.  J.K. Szary kolor powietrza widoczny w Warszawie w niektórych 
dniach zimy 2016/2017 jest widocznym argumentem za tym, 
że walka ze smogiem jest problemem dotyczącym również 
Mazowsza. Uchwała antysmogowa to krok w dobrym 
kierunku. Nie możemy tolerować tego, że spalane są paliwa 
bardzo niskiej jakości i de facto odpady a kosztem tego jest 
zdrowie nas wszystkich. Nie możemy tolerować również tego, 
że przemysł energetyczny będzie robił oszczędności na 
paliwach kosztem zdrowia obywateli. W związku z tym 
popieram uchwałę antysmogową dla Mazowsza i wraz z 
innymi, świadomymi zagrożenia smogowego, mieszkańcami 
Mazowsza oczekuję jej wprowadzenia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
 

1126.  POLSKA 
GRUPA 
GÓRNICZA 

Polska Grupa Górnicza Sp. z o.o. jako największy producent 
na rynku paliw dla sektora komunalno-bytowego jest żywo 
zainteresowana współpracą nad kształtem uchwały w sprawie 
ograniczeń i zakazów w zakresie jakości paliw oraz 
parametrów technicznych, instalacji, w których następuje 
spalanie paliw, mających obowiązywać na obszarze 
województwa mazowieckiego. Z uwagi na projektowaną 
ustawę Polska Grupa Górnicza Sp. z o.o. pragnie zgłosić 
uwagi (kilka sugestii) do w/w projektu. 
W projektowanej uchwale §4 pkt. 1 wprowadza zakaz 
stosowania „mułów i flotokoncentratów węglowych oraz 
mieszanek produkowanych z ich wykorzystaniem." 
Dodatkowo §4 pkt 3 mówi o zakazie stosowania „paliw, w 
których udział masowy węgla kamiennego o uziarnieniu 0-3 
mm wynosi powyżej 15%". Jednocześnie w uzasadnieniu do 
projektowanej uchwały wskazano, iż „W Polsce nie 
obowiązują w chwili obecnej żadne normy jakościowe dla 
paliw węglowych. Brak również jednolitego systemu 
certyfikacji paliw węglowych dostępnych w sprzedaży. Z tego 
względu uchwała posługuje się parametrem uziarnienia 0-3 
mm, który jest charakterystyczny dla odpadu węglowego 
sprzedawanego pod nazwą handlową muł węglowy oraz dla 
flotokoncentratu." 
Istotnym jest, że w zakresie sortymentów węgla kamiennego, 
do 2014 roku funkcjonowała Polska Norma „PN-G-
97001:1982 Węgiel kamienny. Sortymenty", która 
jednoznacznie określała, że uziarnienie sortymentów 
mułowych, a więc flotokoncentratów i mułów węglowych, 
wynosi w granicach 0-1 mm, natomiast uziarnienie miału 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Poziom emisji zanieczyszczeń do powietrza uwalnianych 
podczas spalania paliwa zależy zarówno od jakości kotła, jak 
też jakości paliwa. Każdy kocioł spełniający standard 
emisyjny zgodny z „ekoprojektem” będzie ten standard 
spełniał wyłącznie wtedy, gdy będzie on pracował na 
odpowiednich parametrach oraz gdy będzie opalany węglem 
o parametrach wzorcowych (opisanych w normie PN-EN 
303-5). 
Projekt uchwały dopuszcza kotły zgodne z normą UE, z 
ręcznym załadunkiem paliwa, które uzyskują certyfikat 
wyłącznie przy zastosowaniu węgla kamiennego o 
uziarnieniu minimum 25mm. Jednocześnie konstrukcja tych 
kotłów umożliwia spalanie innych paliw, w tym np. miałów o 
uziarnieniu poniżej 3 mm, co będzie skutkowało nie 
dotrzymaniem przez kocioł standardów emisyjnych, stąd 
zapis § 4 pkt. 3 zakazujący stosowania „węgla kamiennego 
w postaci sypkiej o uziarnieniu 0–3 mm”. Jednocześnie 
należy zauważyć, że zapisy uchwały nie eliminują 
stosowania miałów węglowych o uziarnieniu większym niż 3 
mm. 
Zapis §5 pkt 2 wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku 
jedynie kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia 
zasady równego traktowania producentów kotłów, tym 
samym zasady stosowania uczciwej konkurencji. Ponadto 
rozporządzenie UE dot. ekoprojektu dopuszcza również kotły 
z ręcznym załadunkiem paliwa. 
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węglowego dzieliło się na Miał I który miał zakres od 0.0 do 
31.5 mm oraz na Miał II który miał zakres od 0.0 do 10.00 -
20.0 mm. Co prawda wyżej wskazana polska norma została 
wycofana w 2014 roku, jednakże nadal jest powszechnie 
stosowana i stanowi w handlu wyznacznik dla podziału węgla 
kamiennego ze względu na uziarnienie. 
Powyższe oznacza zatem, że czym innym jest muł i 
flotokoncentrat węglowy a czym innym jest miał węglowy. 
Różnica między mułem lub flotokoncentratem węglowym, a 
miałem węglowym jest bardzo istotna. Sortymenty mułowe 
powstają w procesie wzbogacania węgla, są to wydzielone na 
mokro frakcje 0-1 mm. Uziarnienie sortymentów mułowych 0-l 
mm, wynika ściśle z procesu wzbogacania węgla. Sortymenty 
mułowe pozostają w stanie surowym lub podlegają 
wzbogacaniu poprzez proces flotacji i jako 
koncentraty nazywane są flotokoncentratami. Muły surowe w 
zależności od jakości są produktem odpadowym lub 
produktem handlowym. 
Miał węglowy jest to natomiast najdrobniejsza frakcja 
kopalnianego urobku, w stanie takim jaki zostaje zaraz po 
wydobyciu. W przypadku miałów podlegających wzbogacaniu 
częściowo są one pozbawione ziaren 0-1 mm. Jednak 
charakterystyka Polskich węgli jest taka, że miały 
wzbogacone posiadają około 20-30 % ziaren 0-3 mm. 
Niezwykle istotne jest to, że miał stanowi około 80% 
produkowanego węgla. 
Zatem wykluczenie miałów z rynku komunalno - bytowego ze 
względu na ich naturalną zawartość ziaren 0-3 mm jest 
bardzo znaczącym ograniczeniem oferty handlowej na bazie 
polskich węgli. Co również istotne, miały węglowe stanowią 
około 30 % udziału paliw na rynku komunalno-bytowym i 
mogą być ekologicznie spalane w kotłach 3, 4 i 5 klasy. 
Dlatego też pragniemy silnie podkreślić, iż wprowadzenie ww. 
zapisów spowoduje jednoczesne wykluczenie stosowania nie 
tylko sortymentów niepożądanych tj. mułów i 
flotokoncetratów, ale również wysokoenergetycznych 
wzbogacanych sortymentów miałowych (MI, MII). Jeżeli 
zamiarem projektodawcy jest wyeliminowanie mułów i 
flotokoncentratów z rynku paliw dostępnych dla sektora 
komunalno-bytowego, należy zakazać ich użytkowania bez 
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jednoczesnej eliminacji dobrych jakościowo paliw w 
sortymentach MI oraz MII. 
W uzasadnieniu uchwały czytamy „W niniejszej uchwale 
określono również rozwiązania techniczne dla instalacji 
spalania paliw w celu ograniczenia emisji zanieczyszczeń. 
Obejmują one wymaganie stosowania kotłów, które 
umożliwiają wyłącznie automatyczne podawanie paliwa. 
Warunek ten wskazuje również na zakaz stosowania kotłów 
automatycznych wyposażonych w dodatkowy ruszt. Kotły, 
które umożliwiają ręczne podawanie paliwa nie gwarantują 
stałych parametrów pracy instalacji oraz umożliwiają spalanie 
odpadów." 
Wykluczenie kotłów zasypowych z rynku z uwagi na 
możliwość spalania w nich niewłaściwego paliwa, w tym 
odpadów, uderza bezpośrednio w rynek węgla. Co prawda 
aktualnie nie ma kotłów zasypowych spełniających normy 
emisyjne ecodesigne co nie oznacza jednak, że technologia 
tego nie umożliwia. Należy mieć na uwadze, że 
Rozporządzenie Komisji (UE) 1189/2015 z dnia 28.04.20154 
r. dopuszcza kotły z ręcznym zasypem stanowiąc dla nich 
wymogi emisyjne. Producenci kotłów na podstawie ww. 
Rozporządzenia UE prowadzą intensywne prace nad 
dostosowaniem kotłów zasypowych do nowych wymogów 
ekologicznych. 
Uchwała spowoduje zablokowanie rozwoju tych kotłów i 
trwale wyeliminuje je wraz z węglami grubymi z lokalnego 
rynku. Sortymenty grube węgla tj. orzech czy kostka, są 
węglami głęboko wzbogaconymi o bardzo wysokich 
parametrach jakościowych w tym niskiej zawartości popiołu. 
Stanowią one największy udział w ofercie produktów dla 
sektora komunalno-bytowego. Proponujemy pozostawienie 
możliwości użytkowania kotłów z ręcznym podawaniem 
paliwa z jednoczesnym zwiększeniem ekologicznego 
uświadamiania społeczeństwa w zakresie szkodliwości 
spalania odpadów. 
Jednocześnie pragniemy podkreślić, iż PGG w pełni popiera 
zasadność wyeliminowania spalania sortymentów mułowych 
(0-1 mm) tj. flotokoncentratów i mułów w kotłach < 1 MW. 
Produkty te, wprowadzane na rynek przez firmy handlujące 
opałem, w głównej mierze bazują na pozyskiwanych 
sortymentach mułowych z osadników pozostałych po 
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zamkniętych kopalniach w minionych latach. Ich obecność na 
rynku węgla opałowego, z konsekwencją zanieczyszczania 
środowiska, negatywnie wpływa na wizerunek naszej firmy. 
Dla skutecznego wyeliminowania spalania sortymentów 
mułowych nie ma konieczności wprowadzania zapisu §4 pkt, 
3, który wyklucza możliwość spalania sortymentów miałowych 
a nie mułowych. Proponujemy zatem eliminację tego zapisu. 
Dodatkowo pragniemy podkreślić że Polska Grupa Górnicza 
sp. z o.o. rozumie potrzebę poprawy jakości powietrza w 
województwie mazowieckim jednakże projektodawca 
powinien mieć na uwadze, iż przy ograniczonej możliwości 
podaży węgli krajowych mogących spełnić wymogi 
automatycznych kotłów węglowych, proponowana uchwała 
otworzy rynek dla węgla importowanego oraz jednocześnie 
przyniesie znaczące straty finansowe dla krajowego 
górnictwa. Zaznaczyć również należy, iż kraje członkowskie 
UE mogą lecz nie muszą wprowadzać regulacji 
harmonizacyjnych wcześniej niż 01. 01. 2020 r. Polska Grupa 
Górnicza uważa, iż tak ważna uchwała powinna bez szkody 
dla działań ekologicznych brać pod uwagę również interesy 
producentów paliw stałych w Polsce. 
Konkludując, Polska Grupa Górnicza sp. z o.o. pragnie 
podkreślić, że docenia i popiera wysiłek włożony przez 
Zarząd Województwa Mazowieckiego w przygotowanie 
projektu uchwały oraz troskę, o zdrowie mieszkańców 
województwa. Proponowane brzmienie Uchwały jest 
ogromnym krokiem, który przyczyni się do poprawy jakości 
życia obecnych i przyszłych pokoleń, jednakże prosimy o 
uwzględnienie w projekcie wszystkich aspektów również 
ekonomicznych (koszt wytworzenia ciepła) oraz kosztów 
społecznych (ubóstwo energetyczne) będących następstwem 
wyeliminowania miałów z obrotu na rynku komunalno-
bytowym. 

1127.  L.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. Oczekuję, i mam nadzieję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Jednocześnie oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
W mojej miejscowości tj. w Mińsku Mazowieckim mieszkańcy 
palą węglem i różnymi odpadami zatruwając powietrze 
szkodzą nie tylko sobie ale przede wszystkim innym: małym 
dzieciom, kobietom w ciąży i starszym ludziom, którzy i tak w 
większości zmagają się z problemami zdrowotnymi. Obecna 
sytuacja zagrożenia antysmogowego daje sygnał aby 
PILNIE!!! podjąć kroki i przestać się na wzajem truć. Zimą nie 
da się wyjść na dwór nie mówiąc już o spacerze. 

1128.  K.S. Bardzo cieszę się i popieram projekt uchwały antysmogowej, 
która ma na celu wprowadzić jednolitą regulację na obszarze 
całego województwa mazowieckiego. Mam nadzieję, że 
zostanie ona przyjęta jeszcze w tym roku. 
To, co wydarzyło się ostatniej zimy pokazuje, że problem jest 
naprawdę poważny i żadne argumenty finansowe nie mogą 
być tutaj ważniejsze. Mam trzyletnią córkę i nie chciałabym, 
aby odbiło się to jej na jej zdrowiu. 
Liczę na to, że działania Państwa wpłyną na stan powietrza, 
że będziecie Państwo monitorować wyniki a gdyby okazało 
się to niewystarczające, będziecie Państwo odpowiednio 
reagować. 
Z góry dziękuję, w imieniu całej mojej rodziny. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1129.  J.P. W miejscowości w której mieszkam (Miedzna), w sezonie 
grzewczym wielu mieszkańców wkłada do pieca wszystko co 
się uda spalić, a więc plastiki, buty, opony, styropian, sklejki 
meblowe i wiele innych. Po południu kiedy wszyscy rozpalają 
w piecach, lepiej nie wychodzić z domu, a o spacerze z 
dzieckiem można zapomnieć. Swąd, dym gryzący w gardło, 
piekące oczy, to wszystko zapewniają nam (i sobie!) 
sąsiedzi!! Na wsi brak świadomości ekologicznej, zdrowotnej. 
Proszę o poparcie przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
ustawy antysmogowej w województwie mazowieckim i 
przyjęcie jej w roku 2017. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1130.  P.M. W odpowiedzi na samorządowe zaproszenie do konsultacji 
społecznych, dotyczących projektu uchwały antysmogowej 
Województwa Mazowieckiego, pragnę zwrócić Państwu 
uwagę 

Uwagi nie uwzględniono 
Odrębne przepisy określają kto może i powinien kontrolować 
stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. Uchwała 
antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
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na konieczność jasnego wskazani w w/w uchwale organów 
odpowiedzialnych za jej egzekwowanie oraz przedstawienia 
w niej sankcji jakie będą mogły być stosowane w przypadku 
jej naruszenia. Koniecznym jest tez określenie precyzyjnych 
procedur egzekucji kar zapisanych w tej uchwale. Brak 
takowych uczyni rzeczoną uchwałę kolejnym martwym 
przepisem. 

postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

1131.  K.M. W trosce o siebie jak i swoich bliskich popieram uchwałę 
antysmogową. 
Mam nadzieję , że zostanie ona wprowadzona jeszcze w tym 
roku i skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego . Proszę też aby urząd 
monitorował wpływ regulacji n jakość powietrza a także 
podjęcie niezbędnych kroków, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1132.  S.D.-H. Najnowsze badania wyraźnie pokazują jak dużym problemem 
dla zdrowia publicznego jest zanieczyszczenie powietrza 
(nawet w granicach dopuszczalnych przez, i tak niezbyt 
wyśrubowane, polskie normy): 
http://www.sciencemag.org/news/2017/01/brain-pollution-
evidence-builds-dirty-air-causes-alzheimer-s-dementia 
Ochrona czystości powietrza jest kluczową sprawą, która 
musi być rozwiązana tu i teraz, a nie kiedyś i gdzieś. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1133.  A.G.-B. Jestem mieszkanką Legionowa pod Warszawą (najgęściej 
zaludnione miasto w Polsce, 3 w Europie). 
Pozwalacie Państwo na eksploatowanie "kopciuchów" do 31 
grudnia 2020 roku. Nawet po zakazie sprzedaży (oczywiście 
jest to krokiem na wczoraj) "mułów i flotokoncentratów 
węglowych oraz mieszanek produkowanych z ich 
wykorzystaniem, węgla brunatnego oraz paliw stałych 
produkowanych z wykorzystaniem tego węgla, paliw, w 
których udział masowy węgla kamiennego o uziarnieniu 0-3 
mm wynosi powyżej 15 proc. oraz paliw zawierających 
biomasę o wilgotności w stanie roboczym powyżej 20 proc", 
moje dziecko będzie nadal regularnie trute i nie doczeka się 
dzieciństwa pełnego zdrowia. Kopciuchy powinny być 
zakazane natychmiast a czas na ich wymianę powinien 
wynosić co najwyżej 1 rok, nie od dziś wiadomo, że 
posiadacze takich pieców regularnie spalają w nich śmieci! 
Straż miejska nadal pozostaje niedolna w blokowaniu takich 
działań. 

Uwagi nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
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Najgęściej zaludnione miasto w Polsce powinno mieć w 
planach całkowity zakaz spalania paliw stałych (za przykład 
podaję Kraków). 
Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Powinno być tylko - jeśli w ogóle - możliwe 
instalowanie kominków o najmniejszej emisyjności. 
Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 
Moje dziecko chce oddychać, nie chcę żyć ze świadomością, 
że najlepsze co mogę zrobić dla zdrowia swojego dziecka to 
wyjechać z tego kraju. 

1134.  K.G. Wnoszę o uzupełnienie Uchwały jak następuje: 
1. Samorządy mają prawo promować obywateli, którzy 
zrezygnują z wykorzystywania paliw stałych i przejdą na 
ogrzewanie gazem ziemnym, poprzez obniżenie podatków 
lokalnych i opłat  adjacenckich oraz dotacje bezpośrednie. 
2. Samorządy mają prawo motywować obywateli, którzy w 
bezpośredniej odległości od ich nieruchomości posiadają 
możliwość podłączenia się do sieci gazowej a do celów 
grzewczych  
używają paliw stałych, poprzez podwyższenie podatków 
lokalnych i opłat adjacenckich. 
3. Skierowanie wniosku do Sejmu o podjęcie prac nad 
powszechną gazyfikacją kraju mającą na celu  
wyeliminowanie do ogrzewania domów paliw stałych. 
 
 Uzasadnienie 
 
Obecnie promuje się dopłaty na wymianę kotłów na paliwa 
stałe na nowsze, spełniające normy 3,4 i 5, przy czym 
dopuszczanie klasy 3 i 4 jest ekologicznie nieuzasadnione. 
Jest to wysoce nieefektywne i niemoralne, ponieważ 
właściciele "kopciuchów" nie zawsze są ludźmi biednymi.  
Nie wiem, co mówi statystyka, ale w Józefowie przy ul. 
Mickiewicza na przykład, mieszkają ludzie zamożni, którzy 
mając gaz " w ulicy", do ogrzewania używają paliw stałych. 
Dlatego promowani powinni być obywatele świadomi, a nie 
obywatele, którzy kosztem innych podatników, chcą osiągnąć 
nieuzasadnione korzyści. 

Uwagi nie odnoszą się do treści projketu uchwały i nie 
zostały uwzględnione 
Zakres uchwały antysmogowej regulowany jest zapisem art. 
96 ustawy POŚ i nie może zawierać proponowanych 
zapisów. 



256 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

1135.  A.P. Posiadam kocioł 15 letni, zasypowy, pozaklasowy. Planuję 
wymianę w najbliższych miesiącach. Wnoszę o 
uwzględnienie w ustawie możliwości dotacji dla osób 
fizycznych na wymianę kotłów na biomasę 5 klasy bez 
rozróżniania czy mają dodatkowy ruszt czy też nie. 
Dodatkowy ruszt w przypadku kotłów na pellet pozwala 
spalać drewno, inne paliwo uszkadza kocioł nie ma 
możliwości spalania w nim węgla słabej jakości lub odpadów. 
Dodatkowy ruszt służy tylko i wyłącznie do spalania czystego 
i nieprzetworzonego drewna, które to spalanie także jest 
kontrolowane przez automatykę kotła.  
Kocioł kostrzewa twin bio 12kw.  
https://www.kostrzewa.com.pl/#!Produkty-
Twin_Bio__do_32kW_NOWO%C5%9A%C4%86 

Wyjaśniając: 
Uchwała nie dopuszcza w ogóle wymiany na kocioł klasy 5, a 
jedynie na kocioł  zapewniający minimalne poziomy 
sezonowej efektywności energetycznej i normy emisji 
zanieczyszczeń dla sezonowego ogrzewania pomieszczeń 
określonych w pkt 1 załącznika II do Rozporządzenia Komisji 
(UE) 2015/1189 z dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie 
wykonania dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
2009/125/WE (Dz. U. UE L.2015.193.100) w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla kotłów na paliwo 
stałe. 

1136.  T.Ł. Piszę ten list jako mieszkaniec Warszawy, żeby wyrazić swój 
głos w ramach konsultacji społecznych tzw. ustawy 
antysmogowej. 
Sam mam astmę, również moje dziecko ma zdiagnozowaną 
astmę, dlatego tematyka zanieczyszczenia powietrza jest mi 
bliska. W Warszawie to zanieczyszczenie pochodzi zarówno 
z pieców, jak i z samochodów. Warszawa jest miastem o 
rozwiniętej infrastrukturze ciepłowniczej, dlatego uważam, że 
zarówno ona, jak i gminy ościenne, powinny mieć osobną 
uchwałę antysmogową, zakazującą stosowania paliw stałych 
w piecach. Najbiedniejsi mieszkańcy, jeśli to konieczne, 
mogliby dostać dofinansowanie od samorządu. Uważam, że 
zapisy o dostosowaniu pieców i kominków powinny być 
wykreślone i powinno być zabronione stosowanie pieców i 
kominków w ogóle. 
Moim zdaniem, dla terenów, gdzie jest sieć ciepłownicza i 
gaz, nie 
powinno być dozwolone ogrzewanie piecami, a zgody 
budowlane powinny być wydawane tylko pod warunkiem 
podłączenia do sieci ciepłowniczej. 
Nie do końca dobre jest też, moim zdaniem, proponowanie 
wejścia w życie ustawy dopiero w 2023 roku, czyli za 5 lat. 
Uważam, że trzeba działać szybciej, inaczej rozwinie się 
jeszcze więcej schorzeń. 
Oddzielnym tematem jest nadmiar samochodów w naszym 
mieście, sam nie posiadam żadnego, nie tylko ze względów 
finansowych, ale również dlatego, że nasze miasto zapewnia 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Ewentualny zakaz palenia paliwem stałym wydłużałby 
znacznie okresy przejściowe, ze względu na potrzebę 
większych inwestycji i wyższe koszty, co pozytywne skutki w 
zakresie jakości powietrza odsunęłoby jeszcze dalej (np. na 
10-20 lat). 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 
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dobrą komunikację publiczną. Uważam, że również ten 
obszar należy lepiej uregulować. 

1137.  A.F.-S. 1) Problem smogu dotyczy przede wszystkim obszarów gęsto 
zabudowanych. 
2) Masowe przerzucenie się na ogrzewanie drewnem jest 
główną przyczyną, że powietrze w sezonie grzewczym jest 
tak słabej jakości. Kiedyś palono węglem wysokiej jakości i 
problemu smogu było.  
3) Ogrzewanie drewnem (oraz innym paliwami stałymi) jest 
mniej uciążliwe tam, gdzie jest sporadyczna zabudowa/duże 
działki. 
Biorąc powyższe pod uwagę, wnoszę o wprowadzenie 
całkowitego ZAKAZU spalania paliw w stałych na 
OBSZARACH GĘSTO-ZABUDOWANYCH (współczynnik do 
ustalenia). Chodzi tu głównie o centra miast i miasteczek w 
Mazowieckim, tam gdzie problem jest największy.  

Uwag nie uwzględniono 
Ewentualny zakaz palenia paliwem stałym wydłużałby 
znacznie okresy przejściowe, ze względu na potrzebę 
większych inwestycji i wyższe koszty, co pozytywne skutki w 
zakresie jakości powietrza odsunęłoby jeszcze dalej (np. na 
10-20 lat). Ponadto wprowadzone uchwałą przepisy mają 
być jednolite dla wszystkich, proste, łatwe do interpretacji i 
zastosowania. Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych 
warunków itp. utrudniają lub wręcz uniemożliwiają ich 
wdrożenie i kontrolę stosowania.  

1138.  CPL 
Industries 
Ltd. 

W związku z trwającymi konsultacjami społecznymi 
dotyczącymi projektu uchwały sejmiku w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów dotyczących eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw („uchwały antysmogowej"), 
chcielibyśmy zgłosić poniższe uwagi do projektu uchwały: 
Paragraf, ustęp, punkt § 4. Ust. 3 
Istniejący zapis: „paliw, w których udział masowy węgla 
kamiennego o uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15%” 
Proponowana zmiana: „brykietów i innych mieszanek 
paliwowych, w których udział masowy mułów i 
flotokoncentratów wynosi powyżej 15%" lub „paliw, w których 
udział masowy węgla kamiennego o uziarnieniu 0-3 mm 
wynosi powyżej 15%. Ograniczenie to dotyczy produktów 
finalnych wprowadzonych do obrotu. Nie stosuje się ono 
jednak do paliw przetworzonych, w których jako surowiec 
wykorzystany jest miał węglowy o uziarnieniu 0-3 mm. W 
przypadku paliw przetworzonych udział masowy paliw 
stałych, uzyskanych w wyniku przetworzenia, o uziarnieniu 0-
3 mm nie może przekraczać 15%." 
Uzasadnienie 
Istniejący zapis uniemożliwi stosowanie na terenie 
województwa mazowieckiego paliw bezdymnych, 
wyprodukowanych z polskiego węgla. 

Uwagę uwzględniono 
Uznając przedstawione argumenty zmieniono zapis § 4. pkt. 
3 w sposób następujący: „węgla kamiennego w postaci 
sypkiej o uziarnieniu 0–3 mm.” 
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Paliwa bezdymne to niskoemisyjne paliwa stałe 
przeznaczone do spalania w celach grzewczych w 
indywidualnych gospodarstwach domowych. Materiały te 
produkowane są w formie brykietów. Są one wytwarzane z 
mieszanek węglowych. Powstają one z mieszanki antracytu, 
koksu naftowego oraz węgla kamiennego. Produkowane są 
również paliwa bezdymne z dodatkiem biomasy. W trakcie 
procesu produkcyjnego, surowiec (węgiel, biomasa) ulega 
kruszeniu na drobniejsze frakcje. Następnie są one mieszane 
w odpowiednich proporcjach i spajane przy wykorzystaniu 
lepiszcza. W dalszym etapie połączone surowce formowane 
są w brykiety i suszone. Ze względu na to, że wszystkie 
surowce ulegają kruszeniu, z punktu widzenia parametrów 
emisyjnych, nie tyle istotne jest uziarnienie węgla, co jego typ. 
Dzięki starannemu dobraniu proporcji surowców oraz 
brykietowaniu, otrzymane paliwa stałe, cechują się wysoką 
kalorycznością oraz niskimi parametrami emisyjnymi. Z kolei 
emisja dymu towarzysząca spalaniu paliw bezdymnych jest 
mniejsza o 80% niż ta powstająca przy spalaniu tradycyjnego 
węgla. Jest to niezwykle istotne z punktu widzenia poprawy 
jakości powietrza, gdyż im mniej dymu jest emitowane, tym 
mniej pyłów zawieszonych i innych szkodliwych substancji 
przedostaje się do powietrza. Materiały opałowe 
charakteryzują się również zredukowaną, nawet o 14% 
emisją CO2 w porównaniu do węgla tradycyjnego. Wyniki 
testów paliwa bezdymnego produkowanego przez firmę CPL 
Industries, przeprowadzonych przez brytyjskie ośrodki 
badawcze oraz państwowy Instytut Przeróbki Chemicznej 
Węgla w Zabrzu, potwierdziły jakość tego typu paliw. 
Inwestując w ewentualny zakład w Polsce, będziemy dążyli 
do wykorzystania w jak największym stopniu polskiego węgla 
kamiennego jako podstawowego surowca. Pozwoli to 
ograniczyć koszty i w rezultacie dostarczyć na rynek materiał 
opałowy, którego cena będzie dopasowana do możliwości 
nabywczych polskiego konsumenta. 
Brykiety oferowane w Polsce, podobnie jak te produkowane w 
Wielkiej Brytanii i Irlandii, powstaną z mieszanek węglowych. 
Mieszanki te jednak będą mogły zawierać wyższy niż 15% 
udział masowy węgla kamiennego o uziemieniu 0-3 mm (miał 
węglowy). Jednak w wyniku zmieszania tego rodzaju węgla z 
lepszym gatunkami (np. antracyt) oraz procesowi 
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brykietowania, otrzymane paliwa bezdymne będą cechowały 
się wysoką wartością opałową (co najmniej 24 MJ/kg), oraz 
następującymi parametrami jakościowymi: 
• zawartość wilgotności całkowitej do 9% 
• zawartość popiołu do 10%, 
• zawartość siarki nieprzekraczająca 1%. 
• ponadto będą się charakteryzowały ograniczoną 
emisją dymu w trakcie spalania (nawet o 80% w stosunku do 
tradycyjnego węgla) 
W województwie mazowieckim w mieszkaniach i budynkach 
mieszkalnych zainstalowanych jest blisko 500 tys. kotłów 
węglowych. Zgodnie z szacunkami Urzędu Marszałkowskiego 
Województwa Mazowieckiego, koszt wymiany tylko 
bezklasowych kotłów na paliwo stałe na kotły retortowe w 
całym województwie wyniósłby 4,5 mld złotych. Dodatkowo 
należy zaznaczyć, że na wielu obszarach regionu nie możliwe 
jest przyłączenie budynków mieszkalnych do sieci 
ciepłowniczej lub gazowej. Czynniki te powodują, że w 
najbliższej przyszłości zastąpienie obecnych instalacji 
grzewczych na paliwo stałe jest niemożliwe. Dlatego też 
uważamy, że dążąc do natychmiastowej i znaczącej poprawy 
jakości powietrza na terenie województwa mazowieckiego, 
celowym byłoby upowszechnienie stosowania paliw 
bezdymnych w regionie. Paliwa bezdymne mogą być bowiem 
spalane we wszystkich typach kotłów węglowych niezależnie 
od ich klasy. Jednak jednym z kluczowych warunków dla ich 
upowszechnienia jest cena uwzględniająca możliwości 
nabywcze polskich gospodarstw domowych. Istotnym 
czynnikiem mającym wpływ na jej wysokość jest 
zastosowanie jako surowca polskiego węgla kamiennego o 
określonych parametrach. 
Mając na uwadze powyższe zwracamy się o uwzględnienie w 
projekcie uchwały antysmogowej proponowanych przez nas 
zmian. 

1139.  P.W. Propozycja „Wolności” dotycząca tzw. uchwały 
antysmogowej. 
W okresie grzewczym częsty smog na Mazowszu to 
poważny, niebezpieczny problem, dlatego warto podejść do 
niego odważnie. Według nas kolejne kolorowe akcje 
edukacyjne i apele medialne nie odniosą wśród obywateli 
skutku takiego, jaki odniosą korzyści finansowe. 

Uwag nie uwzględniono. 
Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały; brak 
delegacji w art. 96 POŚ 
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W styczniu br. zaproponowaliśmy radnym Rady Miasta 
Siedlce rozwiązanie mające rozwiązać problem smogu w 
naszym mieście. Zamiast represji, zwiększania opłat za 
wywóz śmieci i wydawania kolejnych środków na coraz 
dziwniejsze pomysły jak np. drony rejestrujące kolor dymu, 
zaproponowaliśmy zniesienie opłat za odbiór śmieci 
segregowanych. Powinno się wręcz, jak to się dzieje w wielu 
krajach europejskich, płacić za odbierany przesegregowany 
surowiec. W ten sposób nie tylko zwiększymy współczynnik 
segregacji, dzięki czemu unikniemy w przyszłości wysokich 
kar, jakie ma zamiar nakładać na nasze samorządy Unia 
Europejska - ale również zredukujemy do minimum 
niebezpieczny proceder palenia śmieciami w piecach. 
Ograniczanie spalania węgla brunatnego i praktycznie 
niemożliwego do skontrolowania spalania mokrego drewna 
nie pomoże tak bardzo jak sprytne ukrócenie spalania śmieci. 
Lepiej zapłacić mieszkańcom segregującym śmieci, niż 
prawdopodobnie jeszcze więcej pieniędzy Unii Europejskiej w 
ramach wysokich kar. Dodatkowo środków można szukać w 
dywidendach wypłacanych samorządowi przez spółkę 
samorządową zajmującą się gospodarką odpadami. W 
przypadku Siedlec w 2016r. było to l,9mln zł wypłaconych 
przez Zakład Utylizacji Odpadów. 
Wiceminister środowiska Sławomir Mazurek zwrócił uwagę, 
że zmobilizowanie samorządów jest niezbędne w związku z 
wymogami, jakie stawia: UE. W 2020r. musimy uzyskać 50-
proc. poziom recyklingu i przygotowania do ponownego 
użycia: papieru, metali, tworzyw sztucznych i szkła. Obecnie 
jest to 26 proc., a roczna zmiana to zaledwie 0,7 proc. 
Liczymy na to, że nasz punkt widzenia znajdzie zrozumienie 
na poziomie wojewódzkim. Jesteśmy pewni, że nasze 
propozycje przemówią do ludzi i faktycznie wpłyną na ich 
nawyki. Mazowsze ma szansę stać się dobrym przykładem 
dla innych województw, co pomoże zlikwidować problem 
niebezpiecznego smogu w Polsce. 

1140.  C.D. Jak ważna jest Uchwała Antysmogowa ludziom świadomym 
nie trzeba przypominać, ale w naszym województwie mieszka 
kilkaset tysięcy mieszkańców, którym spalanie toksycznych 
śmieci i odpadów sprawia swoista przyjemność. wydaje im 
się, że spalając śmieci i odpady mogą na tym zaoszczędzić 
parę złotych. To ciemnogród ! To, że sami coraz częściej 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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chorują, że ich dzieci coraz częściej stają się alergikami w 
żaden sposób nie wiążą z ze swoją bezmyślnością i nadal 
trują siebie i wszystkich dookoła. Smog zabija i ci truciciele są 
pośrednio odpowiedzialni za ludobójstwo ! Nieświadomość 
nie zwalnia ich od odpowiedzialności ! Ale z edukacją musimy 
dotrzeć pod strzechy. 

1141.  B.F. Szanowni Państwo, popieram projekt uchwały antysmogowej, 
wprowadzającej jednolitą regulację w całym województwie 
mazowieckim. Oczekuję że uchwała ta zostanie przyjęta 
przez radnych sejmiku wojewódzkiego i egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego . Jestem 
jednak dobrej myśli że będziecie monitorować wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmowali odpowiednie kroki w sytuacji 
, jeżeli te zakazy nie były przestrzegane. Mieszkam na 
obrzeżu Warszawy , gdzie stolica graniczy z Raszynem . Stan 
powietrza w tych okolicach jest fatalny. Jestem chora na 
astmę i okres jesieni , zimy i wiosny , jest dla mnie bardzo 
trudny. Ból i utrudnione oddychanie. W tej okolicy mieszkają 
młode rodziny z małymi dziećmi, trzeba też się zatroszczyć o 
tych małych obywateli, tak samo jak i o seniorów. Sprawmy 
wspólnie, że nasze Mazowsze będzie miało czyste powietrze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1142.  A.J. Oczekuję przyjęcia uchwały antysmogowej przez sejmik 
Mazowsza jeszcze w tym roku. Powietrze jakim oddychamy 
jest podstawą naszej egzystencji, dobrostanu i zdrowia. 
Dotyczy to wszystkich nas ale szczególnie dzieci i osób 
starszych i cierpiących na choroby układu krążenia i 
oddechowego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1143.  Stowarzysze
nie 
Miłośników 
Ochoty 
„Ochocianie” 

Uwagi do projektu uchwały antysmogowej 
Zdecydowanie popieramy zasadnicze założenia projektu 
uchwały antysmogowej. Uważamy, że jest ona i tak daleko 
posuniętym kompromisem i jakiekolwiek łagodzenie 
określonych w niej restrykcji czy odsuwanie terminów 
realizacji jej zapisów jest niedopuszczalne. Zanieczyszczenie 
powietrza w Warszawie i na Mazowszu jest przyczyną tysięcy 
przedwczesnych śmierci rocznie i konieczne są zdecydowane 
kroki mające na celu ograniczenie niekorzystnego wpływu 
zanieczyszczenia powietrza na zdrowie i życie mieszkańców. 
Jednocześnie uważamy, że w projekcie konieczne są zmiany. 
Przyłączamy się do uwag sformułowanych zarówno przez 
Warszawski Alarm Smogowy, jak i Warszawę Bez Smogu, 
które otrzymali Państwo odrębnie. W szczególności 

Uwag nie uwzględniono 

Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
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popieramy poniższe postulaty, które powtarzamy w 
niezmienionej treści za WAS. 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. 
Warszawa jest miastem bogatym, sieć ciepłownicza jest 
bardzo dobrze rozwinięta, procent ubóstwa energetycznego 
stosunkowo niski i władze stać będzie na dofinansowanie 
najbiedniejszych mieszkańców. 
Dodatkowo całkowitym zakazem objęte powinny być gminy 
ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku, jakim jest Konstancin 
Jeziorna. 
Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane tam przez 
WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość nadany 
temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów, gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz, nie 
powinno być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam, gdzie jest centralne ogrzewanie, zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > 50 μg/m3) powinien być zakaz używania 
kominków rekreacyjnych (takich, gdzie kominek nie jest 
głównym źródłem ciepła). 

wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. 

Ad. 3 Brak prawnych podstaw do wdrożenia takich działań w 
uchwale z art. 96 POŚ. 

Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 

Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 

Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1144.  Stowarzysze
nie Wiejska 
Inicjatywa 
Obywatelska 

W imieniu członków Stowarzyszenia oraz wielu mieszkańców 
Chotomowa i Dąbrowy Chotomowskiej przedstawiamy 
następujące uwagi do projektu planowanej uchwały: 
1) Sposób sformułowania treści projektu uchwały 
świadczy o tym, że nie będzie to uchwała dla mieszkańców 
województwa, lecz dla specjalistów i organów ścigania. Treść 
jest niezrozumiała (patrz § 4) dla użytkowników kotłów, 
pieców, kominków. Uchwały tak ważne jak ten projekt, 
przewidujące penalizację użytkowania źródeł ciepła i 
kontrowersyjny udział organów ścigania przy sprawdzaniu 
jakości domowych urządzeń i stosowanych paliw, powinny 

Uwag nie uwzględniono 

Ad. 1 Uchwała na mocy art. 96 została napisana językiem 
prawniczym, czyli językiem norm, dyrektyw etc. Interpretacja 
uchwały znajduje się w uzasadnieniu, który został napisany 
w sposób przystępny i czytelny. 
Ad. 2 Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 
POŚ. Uchwała ta nie może zawierać postanowień 
dotyczących finansowania działań. Zarząd Województwa 
Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW).Obecnie 
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być napisane językiem zrozumiałym dla „poddanych” i 
podawać np. sposoby szacowania wilgotności w paliwach 
zawierających biomasę w stanie roboczym. To nie do 
zaakceptowania. Podobnie ma się sprawa z treścią 
następnych paragrafów. Znana nam pani Stasia, 68. letnia 
wdowa, nie zaznajamia się na co dzień z treścią różnych 
punktów kolejnych załączników do takich czy innych 
rozporządzeń. Jej problemem jest zakup możliwie taniego 
paliwa, by przeżyć do następnej wiosny.   
2) W Uzasadnieniu do omawianego projektu uchwały 
zaznaczono, że samorząd(y) będą dofinansowywać zakup 
nowych kotłów, pieców, kominków i czego tam jeszcze. W 
uchwale nie ma na ten temat żadnego słowa. Nie ma w ten 
sposób żadnej gwarancji, że słowa z uzasadnienia staną się 
faktem. Jeszcze dwadzieścia lat temu Państwo zachęcało do 
zakupów ekologicznych pieców na olej opałowy. Po jakimś 
czasie ze względów fiskalnych rozpętano histerię na temat 
nieuczciwości, nadużyć itp. patologii. Cenę oleju podniesiono, 
a do faktur trzeba podawać nazwiska i imiona dziadków. W 
projektowanej uchwale należałoby podać konkretne dane nt. 
finansowania nowych urządzeń grzewczych, ale nie kwotowo, 
lecz procentowo do wartości zalecanych urządzeń. 
3) Bardzo wiele miejsca w Uzasadnieniu do projektu uchwały 
zajmuje analiza szkodliwości rozmaitych spalin, pyłów i 
wszelkiego rodzaju świństw zawartych w dymie z kotłów, 
pieców i kominków. Nie znaleźliśmy jednak ani jednego 
zdania na temat kosztów, jakie będą ponosili użytkownicy 
wyżej wymienionych urządzeń po wejściu w życie omawianej 
uchwały – jak bardzo zdrożeją owe urządzenia, o ile droższe 
będą paliwa. Z tego powodu uzasadnienie to trzeba uznać za 
bałamutne, bo niepełne (czytaj: nieuczciwe). Na przykład - ile 
będzie kosztował uczciwego palacza drewna miernik 
wilgotności paliwa w stanie roboczym zawierającego 
biomasę? Kto będzie finansował badania, o których mowa w 
§ 7 pkt. 1 projektu uchwały? Znana nam pani Stasia z 
emerytury w KRUS, czy najbliższy komisariat policji, 
reprezentowany przez dzielnicowego? Istnieje bowiem 
uzasadniona obawa, że urządzenie grzewcze, które p. Stasia 
ma w domu instalował na wiele lat przed wejściem RP do Unii 
Europejskiej jej zmarły mąż, już nikt nie wie, gdzie może się 
znajdować instrukcja obsługi, ani co zawiera powszechnie – 

oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Ad. 3 Koszty ogrzewania nowoczesnym kotłem o znacznie 
wyższej sprawności niż starym i paliwem o znacznie wyższej 
kaloryczności nie wzrosną, a w wielu przypadkach spadną. 
Należy jeszcze mieć na uwadze koszty leczenia chorób 
spowodowanych zła jakością powietrza, których unikniemy 
jeśli jakość powietrza ulegnie poprawie. 

§ 7 pkt. 1 został wykreślony z projektu uchwały, gdyż 
konsument nie ma dostępu do dokumentacji z badań. 
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jak sądzimy - znana w środowisku organów ściągania 
instrukcja dla instalatorów i użytkowników, o której mowa w 
pkt 2 lit. a załącznika II etc. etc., itd., itp. 
Problem jakości powietrza jest niezwykle ważny. Zdrowie 
ludzkie jest wielką wartością. Ale nie mniejszą wartość ma 
jakość ludzkiego życia mierzona możliwościami 
ekonomicznymi tego człowieka. Warto byłoby może przy 
okazji przygotowywania tak jednostronnej i hermetycznej 
uchwały poddać analizie jej konsekwencje dla kwestii 
wskazanej w art. 11 ust 2 pkt 9) ustawy z dnia 5 czerwca 
1998 r. o samorządzie województwa (Dz.U. 1998 Nr 9 poz. 
576 z późn. zmianami) – wykluczenia społecznego.  
Wg naszych analiz będzie chłodniej i głodniej. 

1145.  Koło 
Warszawskie 
Partii Zieloni 

Bardzo nas cieszy przygotowanie niniejszego projektu, co 
traktujemy jako pierwszy krok do opracowania kompleksowej 
strategii działań na rzecz ograniczenia na terenie Mazowsza 
powstawania zanieczyszczeń powodujących smog i 
osiągnięcia na terenie Województwa Mazowieckiego jakości 
powietrza spełniającej dopuszczalne normy. Szereg z takich 
działań została omówiona w uzasadnieniu do projektu 
uchwały, w związku z czym przedkładamy nasze wnioski, 
licząc na ich rozpatrzenie. Za niezwykle pilne uważamy 
opracowanie kompleksowej strategii antysmogowej. 
Rozumiemy, że nie we wszystkich kwestiach decyzje leżą w 
gestii Zarządu Województwa Mazowieckiego, ale 
opracowanie takiej strategii wskaże innym organom władzy, 
działanie jakie winny być pilnie podjęte. Kompleksowa 
strategia antysmogowa powinna uwzględniać następujące 
zagadnienia: 
1. Obniżanie niskiej emisji – zakaz stosowania urządzeń na 
paliwo stałe o niskiej sprawności oraz zakaz używania paliw 
niskiej jakości, nakaz sukcesywnej wymiany starych 
niskosprawnych urządzeń, na nowe spełniające aktualne 
normy, oraz uzupełnianie instalacji urządzeniami 
wykorzystującymi OZE. Opracowanie odpowiednich 
systemów wsparcia (w procesie inwestycyjnym, oraz 
wyrównujące ewentualny wzrost kosztów ogrzewania po 
modernizacji). Prowadzenie aktywnej polityki obniżającej 
zużycie energii z paliw kopalnych i biopaliw. 
2. Zrównoważony transport 

Uwag nie uwzględniono 
Kompleksowa strategia antysmogowa została opracowana 
na poziomie krajowym i jest nią Krajowy Program Ochrony 
Powietrza do roku 2020 (z perspektywą do 2030) (KPOP), 
który obowiązuje od 1 października 2015 r. Jest to dokument 
strategiczny, którego głównym celem jest poprawa jakości 
życia Polaków, w tym szczególnie ochrona ich zdrowia i 
warunków życia, z uwzględnieniem ochrony środowiska oraz 
z jednoczesnym zachowaniem zasad zrównoważonego 
rozwoju. 
Wszystkie wymienione w uwadze działania są również 
zawarte w innych obowiązujących na terenie województwa 
mazowieckiego aktach prawa miejscowego – Programach 
Ochrony Powietrza. Zawartość uchwały antysmogowej 
reguluje art. 96 POŚ. Uchwała ta nie może zawierać 
postanowień dotyczących zagadnień wymienionych w 
uwadze. 

Koszty ogrzewania nowoczesnym kotłem o znacznie wyższej 
sprawności niż stary i paliwem o znacznie wyższej 
kaloryczności nie wzrosną, a w wielu przypadkach spadną. 
Należy jeszcze mieć na uwadze koszty leczenia chorób 
spowodowanych zła jakością powietrza, których unikniemy 
jeśli jakość powietrza ulegnie poprawie. 

AOkreślenie tzw. „ubóstwa energetycznego”, mimo, że jest 
niezwykle ważną kwestią nie leży w zakresie uchwały 
antysmogowej. 
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a. Transport publiczny - dostępny ekonomicznie (tani, 
docelowo bezpłatny) i fizycznie (bez barier, z dogodną sieci 
połączeń), uprzywilejowany w ruchu (w miastach bus pasy, 
rozbudowa sieci transportu szynowego - tramwajów i kolejek 
podmiejskich), bezpieczny (kursujący również w nocy, z opcją 
zatrzymywania pomiędzy przystankami jak w krajach 
Skandynawskich), 
b. ograniczanie transportu indywidulanego –  
c. zwiększanie liczby i długości tras rowerowych i 
bezpieczeństwa w ruchu rowerowym, zarówno dla 
rowerzystów jak i pieszych. 
3. Zachęcanie do doposażenia domów w OZE - stworzenie 
programów dostępnych dla domów wielorodzinnych. 
4. Zieleń - ochrona drzew, i uwzględnianie w planach 
zagospodarowania i WZ odpowiedniego procentu powierzchni 
biologicznie czynnej, projektowanie i ochrona szpalerów 
drzew i opracowanie planów zadrzewiania. 
5. Objecie bezwzględną ochroną klinów napowietrzających w 
miastach. 
6. Regularne zmywanie wodą ulic miasta. 
7. Zarysowanie perspektywy dojścia do samowystarczalności 
energetycznej miast. 
8. Edukacyjne kampanie społeczne: 
a. rzetelne bieżące informacja o jakości powietrza. 
b. informacje o chorobach spowodowanych 
zanieczyszczeniem powietrza. 
c. Wskazywanie miejsc i sytuacji, w których jest się 
najbardziej narażonym na smog (np. kierowcy samochodów), 
d. edukacja na temat zmniejszania zużycia energii, w tym 
poprzez termomodernizację 
e. edukacja dot. Metod przetwarzania energii, w tym 
porównanie procesów wytwarzania energii z paliw kopalnych, 
biopaliw i OZE pod względem sprawności, efektywności i 
emisyjności. 
Wnioski związane z uchwałą antysmogową i jej 
uzasadnieniem. 
1. Projekt niniejszej uchwały dotyczy redukcji niskiej emisji. 
Ten cel trudno jednak osiągnąć bez opracowania i wdrożenia 
strategii zrównoważonego rozwoju energetycznego dla 
Województwa Mazowieckiego, uwzględniającej zalecenia UE, 
szczególnie w zakresie redukcji zapotrzebowania na energię, 

Jest to wniosek do władz samorządowych miasta 
stołecznego Warszawy 

Do kompetencji Sejmiku Województwa nie należy 
monitorowanie stanu jakości powietrza. Monitoring jakości 
powietrza prowadzony jest przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska. 
Odpowiedź na uwagi 
Ad. 1 Podmiotem eksploatującym instalację jest ten kto w 
danym momencie ogrzewa mieszkanie, więc nie ma 
potrzeby rozszerzać tego zapisu. 
Ad. 2 Postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 
grudnia 2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), 
która w art. 30 ust. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza 
instalacjami lub urządzeniami. W uchwale na mocy art. 96 
można jedynie określić rodzaje paliw. 
Ad. 3 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 4 Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. Natomiast zawartość 
uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. Uchwała ta nie 
może zawierać postanowień dotyczących edukacji 
ekologicznej. 
Na opracowanie i wdrożenie strategii zrównoważonego 
rozwoju energetycznego dla Województwa Mazowieckiego 
potrzeba kilku-kilkunastu lat, natomiast priorytetem władz 
samorządowych województwa jest zdrowie mieszkańców, a 
w związku z tym jak najszybsze wprowadzenie uchwały 
antysmogowej w życie, a co za tym idzie jak najszybsza 
poprawa jakości powietrza w województwie mazowieckim. 
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oraz zmniejszenia zużycia energii pochodzącej z 
przetwarzania paliw kopalnych i biopaliw. W uzasadnieniu do 
uchwały szeroko omawiana jest kwestia wymiany urządzeń 
niskosprawnych na urządzenia o wyższej sprawności, przy 
pewnym wsparciu ze środków publicznych. Nie ma natomiast 
żadnych informacji o promowaniu 
instalacji bezemisyjnych, wykorzystujących OZE, z których 
energia pozyskiwana jest bez generowania jakichkolwiek 
zanieczyszczeń i z tego powodu jej wykorzystanie winny być 
wspierane. 
2. W uzasadnieniu porównano koszty inwestycyjne tanich 
niskosprawnych urządzeń z kosztami urządzeń o wysokiej 
sprawności, natomiast brak analizy zmiany kosztów 
eksploatacyjnych po wymianie urządzeń i rodzaju paliwa na 
droższe. Wnioskujemy o pilne wykonanie analizy 
porównawczej kosztów eksploatacyjnych tanich urządzeń 
niskosprawnych oraz urządzeń spełniających wymogi 
uchwały. Jeżeli analiza wykaże wzrost kosztów ogrzewania 
dla gospodarstw domowych, wnioskujemy o przygotowanie 
programu niwelującego to zjawisko, czyli włączenia w proces 
modernizacji mechanizmów i działań pozwalających na 
redukcje zużycia energii do celów bytowych, pochodzącej z 
przetwarzania paliw kopalnych i biopaliw (np., doposażenie w 
OZE, termomodernizacja, działania edukacyjne). Szczególną 
ochroną powinny być objęte osoby żyjące na granicy i poniżej 
granicy ubóstwa. W wyniku modernizacji koszt ogrzewania 1 
m2 powierzchni powinien być równy, a najlepiej niższy niż 
przed 
modernizacją. Takie podejście będzie stanowiło ogromną 
zachętę do wymiany dla właścicieli nieruchomości, co 
przyspieszy proces obniżenia niskiej emisji. 
3. Wnioskujemy o określenie „ubóstwa energetycznego”, co 
pomoże opracować skuteczne programy wsparcia dla osób i 
rodzin ubogich. Pozwoli to na niwelowanie skutków wzrostu 
kosztów ogrzewania. Zamieszkiwanie w pomieszczeniach 
niedogrzanych może być przyczyną wielu chorób. Problem 
często dotyczy dzieci i osób starszych. 
4. W uzasadnieniu do uchwały pojawiło się stwierdzenie ”w 
trzech największych miastach województwa, tj.: aglomeracji 
warszawskiej, Płocku i Radomiu (które mają rozwinięte sieci 
gazowe i ciepłownicze oraz środki finansowe, aby je dalej 
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rozwijać)”… Użycie w nim stwierdzenia „mają”, dodatkowo w 
kontekście rozbudowy sieci ciepłowniczych przez samorządy, 
wywołuje fałszywe przekonanie, iż w Warszawie sieć 
ciepłownicza jest własnością samorządu. Warszawska sieć 
ciepłownicza została sprzedana jako składnik majątku 
komunalnego przedsiębiorstwa ciepłowniczego SPEC w 2008 
r. Obecnie w całości jest własnością zagranicznego koncernu. 
Dlatego propozycja rozbudowy tej sieci przy użyciu środków 
samorządu jest wielce kontrowersyjna. Wnioskujemy o 
wykonanie Audytu skutków prywatyzacji sieci ciepłowniczej w 
Warszawie w aspekcie możliwości prowadzenia polityki 
energetycznej i antysmogowej. 
5. Wnioskujemy o stworzenie spójnego dla całego obszaru 
województwa systemu monitorowania jakości powietrza, co 
jest warunkiem kontroli przestrzegania postanowień niniejszej 
uchwały. Taki system winien być stworzony we współpracy z 
WIOŚ i gminami. 
Uwagi do Uchwały 
1. Proponujemy, aby w § 3 przed kropką dopisać 
stwierdzenie, „a jeżeli nie da się ich ustalić, właściciel obiektu. 
2. Proponujemy, aby w § 4 dopisać punkt 5 w brzmieniu 
„odpadów drewnianych zawierających substancje 
konserwujące oraz tworzyw sztucznych (plastików i gumy), 
wyrobów skórzanych.” 
Tworzywa sztuczne i lakierowane drewno w procesie spalania 
zanieczyszczają powietrze metalami ciężkimi, a także 
rakotwórczymi węglowodorami aromatycznymi, w tym 
benzo(a)pirenem. 
3. W uchwale brakuje postanowień umożliwiających 
wprowadzenie okresowych zakazów stosowania kominków 
stanowiących uzupełniające źródło ciepła, w okresie 
występowania przekroczeń. Takie przepisy nie wymagałyby 
zamiany źródła, a jedynie rezygnacji z jego stosowania w 
sytuacji w której jakość powietrza jest zła. 
4. Uchwała powinna wskazywać instrumenty zwiększania 
wśród mieszkanek/mieszkańców powszechnej świadomości 
skutków zdrowotnych oddychania zanieczyszczonym 
powietrzem i możliwe do podjęcia przez nie/nich działania w 
celu zmniejszenia emisji zanieczyszczeń. Ma to duże 
znaczenie m.in. w zakresie używania kominków w domach i 
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mieszkaniach, które zanieczyszczają powietrze zarówno na 
zewnątrz jak i wewnątrz pomieszczeń. 
Ze względu na bardzo duży poziom zanieczyszczeń 
powietrza na Mazowszu, jak i w całej Polsce niezbędne jest 
podjęcie natychmiastowych działań w celu zmniejszenia 
emisji. Działania proponowane w projekcie uchwały wpisują 
się w cel poprawy jakości powietrza. Istotne jest, aby w 
wyniku ich realizacji nie nastąpiły negatywne zjawiska 
społeczne tj. pogłębienie lub spowodowaniem tzw. „ubóstwa 
energetycznego”. Dlatego ważne jest jak najszybsze 
opracowanie kompleksowej strategii antysmogowej, której 
celem oprócz zmniejszenia emisji powinno być obniżenie 
kosztów ogrzewania 1 m2 powierzchni, oraz zmniejszenie 
zużycia energii z paliw kopalnych i biopaliw. 

1146.  A.D. Zwracam się z uprzejmą prośbą o przyjęcie uchwały 
antysmogowej w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i o skutecznie egzekwowanie tej uchwały 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Jestem 
patriotką i nie chcę wyjeżdżać z Polski. Niestety nie widzę 
innego wyjścia. Moje dzieci duszą się smogiem, mają choroby 
serca. Wierzę, że Polska potrzebuje zdrowe dzieci dla lepszej 
przyszłości. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1147.  M.W. Kiedy byłam małym dzieckiem mój dom pokryty był eternitem, 
a w kuchni paliło się koksem. Dzięki Bogu te czasy już minęły. 
Codziennymi wyborami, staram się redukować ilość trujących 
substancji, śmieci, które produkuję oraz energii, którą 
zużywam. Mimo to, i mimo faktu, że żyję w jednym z bardziej 
zielonych terenów wokół Warszawy, przez cały rok, a przede 
wszystkim w sezonie zimowym, narażona jestem na skutki 
zanieczyszczenia powietrza. Mam już 30 lat i chciałabym 
zostać mamą. Ale nie uśmiecha mi się przebywanie w domu 
czy to w ciąży, czy to z małym dzieckiem, ze względu na 
zagrożenie zdrowotne pyłami zawieszonymi. Dlatego apeluję, 
aby poparli Państwo uchwałę antysmogową i podjęli 
odpowiednie kroki, aby w naszej okolicy nie palono 
substancjami, które przyczyniają się do powstawania wyżej 
wymienionych pyłów. Biorąc pod uwagę problemy zdrowotne 
wywołane przez powietrze złej jakości, trudno mówić o 
kosztach takiej decyzji. Bilansując wydatki związane z 
wymianą pieców z późniejszymi wydatkami na służbę 
zdrowia, powinniśmy mówić w tym wypadku, że jest to 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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decyzja konieczna, perspektywiczna i prowadząca do 
znacznych oszczędności. 

1148.  S.U. W związku z trwającymi konsultacjami dotyczącej uchwały 
antysmogowej chciałabym wyrazić swój głos poparcia i 
zgłosić niewielkie poprawki zgodnie z LAS . 
Stanowisko Legionowskiego Alarmu Smogowego do projektu 
uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów dotyczących eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw („uchwały antysmogowej”). 
Uchwała antysmogowa dla województwa mazowieckiego to 
krok w dobrą stronę, który może realnie polepszyć jakość 
powietrza także w powiecie legionowskim i samym mieście 
Legionowo, które charakteryzuje się najgęstszą zabudową w 
Polsce i tym samym jego mieszkańcy narażeni są 
szczególnie na negatywne działanie „niskiej emisji”. 
Poniżej znajdują się uwagi Legionowskiego Alarmu 
Smogowego do uchwały: 
1. Postulujemy, aby na terenie całej aglomeracji warszawskiej 
(z uwzględnieniem powiatu legionowskiego) funkcjonował 
obowiązek podłączenia do sieci gazowniczej lub 
ciepłowniczej, tam gdzie ona już istnieje. Należy uściślić § 5, 
p. 3 - kryterium „braku ekonomicznych możliwości 
podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” jest on bardzo nieprecyzyjny, w związku z czym 
jego stosowanie może rodzić poważne trudności. 
2. § 4 p.3 „paliw, w których udział masowy węgla kamiennego 
o uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15%” - powinien zostać 
zastąpiony całkowitym zakazem spalania miału. Obecne 
sformułowanie może nastręczyć trudności dla kontrolerów. 
3. W uchwale brakuje regulacji dotyczących kominków, które 
zazwyczaj są dodatkowym, a nie głównym źródłem ciepła. 
Postulujemy wprowadzenie okresowych zakazów stosowania 
kominków, w momencie wystąpienia przekroczeń norm. W 
tym celu rozbudowany powinien zostać system informacyjny 
oraz kontrolny. 
4. Brak zapisów, iż w okresie występowania przekroczeń 
norm, tam gdzie występują podwójne instalacje, np. 
ogrzewanie gazowe i piec węglowy, stosowane powinno być 
tylko ogrzewanie gazowe. W tym celu rozbudowany powinien 
zostać system informacyjny oraz kontrolny. 

Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 Brak podstaw prawnych do wdrożenia takiego 
obowiązku. Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek 
„braku technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska Kategoryzacja według technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia do sieci może być 
niezgodna z art. 32. Konstytucji RP. 

Ad. 2 Zapis tego paragrafu został częściowo zmieniony, ze 
względu na możliwe problemy z określeniem procentowej 
zawartości węgla o uziarnieniu 0-3 mm. becnie zapis brzmi 
„węgla kamiennego w postaci sypkiej o uziarnieniu 0–3 mm;” 

Ad. 3 Regulacje dot. kominków zapisane są w §6 uchwały. 
Natomiast zapisy dot. zaleceń lub zakazu stosowania 
kominków w okresach ze zła jakością powietrza znajdują się 
w obwiązujących na terenie województwa mazowieckiego 
Planach Działań Krótkoterminowych, które również są aktami 
prawa miejscowego. 

Ad. 4 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 5 Propozycja zostanie rozważona. 
Ad. 6 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na 
napływ zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie 
tylko w gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów 
(np. zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
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5. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli postanowień uchwały antysmogowej. 
6. „Strefa bez dymu” powinna obowiązywać w jedynym 
mazowieckim uzdrowisku, jakim jest Konstancin Jeziorna. 
Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane tam przez 
WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość nadany 
temu miastu status uzdrowiska. 

względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  

1149.  Legionowski 
Alarm 
Smogowy 

Stanowisko Legionowskiego Alarmu Smogowego do projektu 
uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów dotyczących eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw („uchwały antysmogowej”). 
Uchwała antysmogowa dla województwa mazowieckiego to 
krok w dobrą stronę, który może realnie polepszyć jakość 
powietrza także w powiecie legionowskim i samym mieście 
Legionowo, które charakteryzuje się najgęstszą zabudową w 
Polsce i tym samym jego mieszkańcy narażeni są 
szczególnie na negatywne działanie skutków „niskiej emisji”. 
Poniżej znajdują się uwagi Legionowskiego Alarmu 
Smogowego do uchwały:  
1. Postulujemy, aby na terenie całej aglomeracji warszawskiej 
(z uwzględnieniem powiatu legionowskiego) funkcjonował 
obowiązek podłączenia do sieci gazowniczej lub 
ciepłowniczej, tam gdzie ona już istnieje. Należy uściślić § 5, 
p. 3 - kryterium „braku ekonomicznych możliwości 
podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” jest on bardzo nieprecyzyjny, w związku z czym 
jego stosowanie może rodzić poważne trudności.  
2. § 4 p.3 „paliw, w których udział masowy węgla kamiennego 
o uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15%” - powinien zostać 
zastąpiony całkowitym zakazem spalania miału. Obecne 
sformułowanie może nastręczyć trudności dla kontrolerów.  
3. W uchwale brakuje regulacji dotyczących kominków, które 
zazwyczaj są dodatkowym, a nie głównym źródłem ciepła. 
Postulujemy wprowadzenie okresowych zakazów stosowania 
kominków w momencie wystąpienia przekroczeń norm. 
Powinien temu towarzyszyć rozbudowany system 
informacyjny oraz kontrolny.  

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Brak podstaw prawnych do wdrożenia takiego 
obowiązku. Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek 
„braku technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska Kategoryzacja według technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia do sieci może być 
niezgodna z art. 32. Konstytucji RP . 
Ad. 2 Zapis tego paragrafu został częściowo zmieniony, ze 
względu na możliwe problemy z określeniem procentowej 
zawartości węgla o uziarnieniu 0-3 mm. becnie zapis brzmi 
„węgla kamiennego w postaci sypkiej o uziarnieniu  
0–3 mm; 
Ad. 3 Regulacje dot. kominków zapisane są w §6 uchwały. 
Natomiast zapisy dot. zaleceń lub zakazu stosowania 
kominków w okresach ze zła jakością powietrza znajdują się 
w obwiązujących na terenie województwa mazowieckiego 
Planach Działań Krótkoterminowych, które również są aktami 
prawa miejscowego. 
Ad. 4 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 5 Propozycja zostanie rozważona. 

Ad. 6 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na 
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4. Brak zapisów, iż w okresie występowania przekroczeń 
norm, tam gdzie występują podwójne instalacje, np. 
ogrzewanie gazowe i piec węglowy, stosowane powinno być 
tylko ogrzewanie gazowe. W tym celu rozbudowany powinien 
zostać system informacyjny oraz kontrolny.  
5. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli postanowień uchwały antysmogowej.  
6. „Strefa bez dymu” powinna obowiązywać w jedynym 
mazowieckim uzdrowisku, jakim jest Konstancin Jeziorna. 
Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane tam przez 
WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość nadany 
temu miastu status uzdrowiska. 
Aby uchwała odniosła realny skutek zdaniem Legionowskiego 
Alarmu Smogowego powyższe punkty powinny zostać wzięte 
pod uwagę przy finalnym kształcie uchwały. Każda gmina 
powinna wdrożyć te zapisy, ale kluczowym elementem jest 
egzekwowanie jej działania oraz program dotacji dla 
najuboższych. 

napływ zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie 
tylko w gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów 
(np. zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  

1150.  P.M. Chciałam złożyć swoje uwagi do projektu uchwały 
antysmogowej. 
1. Uważam, że na terenie całej aglomeracji warszawskiej (z 
uwzględnieniem powiatu legionowskiego) powinien 
funkcjonować obowiązek podłączenia do sieci gazowniczej 
lub ciepłowniczej, tam gdzie ona już istnieje. Należy uściślić § 
5, p. 3 - kryterium „braku ekonomicznych możliwości 
podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” jest on bardzo nieprecyzyjny, w związku z czym 
jego stosowanie może rodzić poważne trudności. 
2. § 4 p.3 „paliw, w których udział masowy węgla kamiennego 
o uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15%” - powinien zostać 
zastąpiony całkowitym zakazem spalania miału. Obecne 
sformułowanie może nastręczyć trudności dla kontrolerów. 
3. W uchwale brakuje regulacji dotyczących kominków, które 
zazwyczaj są dodatkowym, a nie głównym źródłem ciepła. 
Postulujemy wprowadzenie okresowych zakazów stosowania 
kominków w momencie wystąpienia przekroczeń norm. 
Powinien temu towarzyszyć rozbudowany system 
informacyjny oraz kontrolny. 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Brak podstaw prawnych do wdrożenia takiego 
obowiązku. Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek 
„braku technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska Kategoryzacja według technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia do sieci może być 
niezgodna z art. 32. Konstytucji RP . 
Ad. 2 Zapis tego paragrafu został zmieniony zgodnie z 
sugestią, ze względu na możliwe problemy z określeniem 
procentowej zawartości węgla o uziarnieniu 0-3 mm. 
Obecnie zapis brzmi „węgla kamiennego w postaci sypkiej o 
uziarnieniu 0–3 mm; 
Ad. 3 Regulacje dot. kominków zapisane są w §6 uchwały. 
Natomiast zapisy dot. zaleceń lub zakazu stosowania 
kominków w okresach ze zła jakością powietrza znajdują się 
w obwiązujących na terenie województwa mazowieckiego 
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 4. Brak zapisów, iż w okresie występowania przekroczeń 
norm, tam gdzie występują podwójne instalacje, np. 
ogrzewanie gazowe i piec węglowy, stosowane powinno być 
tylko ogrzewanie gazowe. W tym celu rozbudowany powinien 
zostać system informacyjny oraz kontrolny. 
5. Apeluję do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli postanowień uchwały antysmogowej. 
6. „Strefa bez dymu” powinna obowiązywać w jedynym 
mazowieckim uzdrowisku, jakim jest Konstancin Jeziorna. 
Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane tam przez 
WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość nadany 
temu miastu status uzdrowiska. 

Planach Działań Krótkoterminowych, które również są aktami 
prawa miejscowego. 
Ad. 4 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 5 Propozycja zostanie rozważona. 
Ad. 6 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na 
napływ zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie 
tylko w gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów 
(np. zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  

1151.  Ł.G. Popieram poniższe postulaty 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
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5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1152.  K.K. Popieram poniższe postulaty 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. 



274 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1153.  M.W. Popieram poniższe postulaty 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
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wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1154.  M.B. Popieram poniższe postulaty 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
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1155.  P.N. Popieram poniższe postulaty 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1156.  E.M. Wyrażam poparcie dla uchwały antysmogowej i monitoringu 
stanu powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1157.  W.R. Chcę wyrazić swoje poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej. To bardzo ważne, abyśmy chronili nasze 
zdrowie, płuca i przyrodę i każda pomoc w tym celu jest 
istotna. Mam nadzieję, że po przyjęciu tej uchwały stan 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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powietrza w naszym województwie i moim mieście, 
Warszawie, poprawi się i będziemy mogli każdej następnej 
zimy oddychać swobodniej. 

1158.  A.S. Jestem 100-procentowo za uchwaleniem ustawy 
antysmogowej - gdyż zanieczyszczone powietrze to choroby i 
- w perspektywie - śmierć dla nas wszystkich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1159.  I.W. Popieram projekt ustawy antysmogowej, jest to jedyna 
szansa abyśmy oddychali czystszym powietrzem, byli zdrowsi 
a nasze środowisko było lepszej jakości, a najważniejsze by 
nasze dzieci dostały możliwość dorastania w zdrowiu i 
czystym powietrzu. Smog powoduje , że zapadalność na 
groźne choroby w tym na raka płuc jest dużo większa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1160.  J.F. Wszystkim wiadomo że lepiej zapobiegać niż leczyć, dlatego 
uważam za sprawę najważniejszą zmianę myślenia władz i 
społeczeństwa o kwestii smogu. zagraża on nam wszystkim, 
młodym i starym , biednym i niebiednym, względy materialne 
nie mogą nam zaciemnić obrazu....jeśli będziemy chorzy, 
niepełnosprawni lub po prostu martwi, żadne pieniądze w 
kasie miast ,wsi i instytucji nie będą wiele znaczyć. Mieszkam 
w okolicy b. skażonej, smród bardzo proszę palonego 
plastiku, opon czy śmieci daje się we znaki. Czyste powietrze 
i czysta woda to dla nas mieszkańców być albo nie być. 
Edukacja tych co chcą zaoszczędzić na ogrzewaniu kosztem 
naszego zdrowia i wsparcie tych, którym bieda nie zostawia 
wyboru oto czego oczekuję od władz. Proszę o przyjęcie i 
egzekwowanie stosownych uchwał. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1161.  A.P. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuje od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Jest to dla mnie i mojej rodziny niezmiernie ważne zwłaszcza, 
że jeden z członków rodziny 11latek jest astmatykiem ! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1162.  A.T. Cieszę się, że trwają prace nad uchwałą antysmogową dla 
całego województwa. Oczekuję, że jej postanowienia będą 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



278 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

wprowadzane w życie, a w razie nieprzestrzegania, że będą 
egzekwowane konsekwencje. 
Jako mieszkanka Warszawy nie chcę płacić swoim zdrowiem 
za życie w smogu. Do tego pracuję w dużej mierze na 
zewnątrz, więc jestem bardzo narażona na zatrucie 
organizmu smogiem. 
Każdy musi oddychać. Dbajmy o to, żeby nasze powietrze 
było czyste. 

1163.  M.Z. Popieram projekt ustawy antysmogowej, i liczę na jej 
przyjęcie, oraz egzekwowanie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1164.  E.C. Popieram projekt uchwały anty-smogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa 
mazowieckiego. Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy naszego województwa. 
Spodziewam się, że Mazowiecki Urząd Marszałkowski będzie 
monitorował wpływ regulacji na stan powietrza i podejmie 
niezbędne kroki w sytuacji, gdyby ujęte w projekcie ustawy 
zakazy nie były wystarczające. 
Unoszący się nad miastem smog drastycznie, negatywnie 
wpływa na moje samopoczucie, powodując problemy z 
oddychaniem oraz bóle i zawroty głowy. Podobne objawy 
zauważają moi bliscy i znajomi. 
Mam nadzieję, że Urząd ze zrozumieniem odniesie się do 
mego listu. Wszyscy mamy prawo do zdrowia i oddychania 
czystym powietrzem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1165.  A.W. Popieram prace nad uchwałą Antysmogową. Bardzo liczę, ze 
uda się ją uchwalić jeszcze w tym roku, tak by przed sezonem 
smogowym, chociaż częściowo zapobiec emisji groźnych 
substancji do powietrza, którym wszyscy oddychamy. 
Chciałabym również wierzyć, że uchwała ta będzie skutecznie 
egzekwowana na obszarze całego województwa. 
Liczę również na to, że sytuacja smogowa w naszym kraju 
będzie skutecznie monitorowana, a mieszkańcy naszego 
kraju uczciwie informowani o zagrożeniach. Wierzę, że uda 
się wprowadzić system informowania o stanie powietrza dla 
dyrektorów szkół i przedszkoli, tak by w okresach 
największego zanieczyszczenia dzieci nie były "wystawiane" 
na zewnątrz i poddawane działaniu smogu. Chciałabym 
również by szkoły i przedszkola wprowadziły system ochrony 
pomieszczeń szkolnych przed smogiem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Najbardziej liczę jednak na to, że skuteczne i SZYBKIE 
działania pozwolą już w tym roku na ograniczenie 
szkodliwych substancji w powietrzu wdychanym przez nas i 
nasze dzieci. 
Trzymam kciuki za powodzenie tej akcji. 

1166.  P.K. Szanowni Państwo, jako mieszkaniec Warszawy, dziękuję za 
uchwałę, która jest ważnym krokiem w dobrym kierunku. Jej 
przyjęcie oraz skuteczne egzekwowanie wdrażania na 
Mazowszu pozwoli na znaczną poprawę jakości powietrza w 
naszym województwie. Oczekuję, że Urząd Marszałkowski- 
zdając sobie sprawę jak istotnym dla mieszkańców jest 
problem smogu- po przyjęciu uchwały będzie monitorował 
wpływ regulacji na stan powietrza, a także w razie 
przypadków nieprzestrzegania przepisów, reagował i 
podejmował niezbędne kroki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1167.  M.M. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa oraz 
oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję również od Państwa Urzędu monitoringu 
funkcjonowania regulacji, oceny jej wpływu na stan powietrza 
oraz podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby nowe 
przepisy i zakazy okazały się niewystarczające dla poprawy 
jakości powietrza w Warszawie. 
Bylem zaszokowany i przerażony fatalnym stanem powietrza 
w Warszawie w pierwszych miesiącach 2017 roku i 
zagrożeniem jakie zanieczyszczenia powodują dla 
wszystkich, a zwłaszcza dzieci, kobiet w ciąży, osób 
starszych, chorych. Ta sytuacja wymaga niezwłocznego 
przeciwdziałania wszystkich osób i instytucji 
odpowiedzialnych za stan powietrza w Warszawie i 
województwie mazowieckim 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1168.  K.S. Jestem mieszkanką warszawskiej Sadyby, jednej z 
najbardziej dotkniętych smogiem dzielnic, a to ze względu na 
brak odpowiednich regulacji prawnych, które skutecznie 
zabraniałyby palenia substancjami szkodliwymi. Na Sadybie 
jest to ogromny problem, ponieważ wiele osób, w tym 
mieszkańcy domów komunalnych, nagminnie łamią wszelkie 
zdroworozsądkowe zasady i zatruwają siebie i wszystkich nas 
wokół. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Dlatego w imieniu swoim, swoich Dzieci, wszystkich Sąsiadek 
i Sąsiadów, wśród których jest zarówno dużo dzieci i 
młodzieży, jak i osób w podeszłym wieku, apeluję do Państwa 
o ochronę nas wszystkich i naszego środowiska. Sadyba jest 
wyjątkową, piękną okolicą, a mieszkający tu ludzie, których 
znam, to wspaniałe i zaangażowane w działania wspólnotowe 
osoby, dla których dobro innych, przyrody (w tym Rezerwat 
Jez. Czerniakowskiego) i historyczne walory Osiedla są 
bardzo cenne. Dlatego proszę: nie pozwólcie innym niszczyć 
nas i tego, co wokół, zarówno na Sadybie, jak i w całej 
Warszawie. 
Na koniec chciałam się odwołać do zbliżającego się stulecia 
odzyskania niepodległości i do tradycji II RP, kiedy 
powstawała Sadyba, ponieważ z tą wiedzą, którą posiadamy 
dziś nikt z budowniczych naszego miasta i państwa nie 
pozwoliłby na to, aby taka dramatyczna sytuacja miała 
miejsce. Dlatego nie dopuśćcie Państwo, aby te tradycje i 
wartości w poszły w kąt i zróbcie co w Waszej mocy, aby 
restrykcyjna umowa antysmogowa chroniła nas wszystkich i 
naszych bliskich. 

1169.  P.S. Zacznę od tego, że jednoznacznie i kategorycznie wyrażę 
moje poparcie dla uchwały antysmogowej - na obszarze 
całego województwa mazowieckiego. Gdyby taka uchwała 
została przygotowana dla obszaru całej Polski, także bym ją 
zdecydowanie poparł. 
Im wcześniej ta uchwała zostanie przyjęta, tym lepiej. Będę 
usatysfakcjonowany, jeśli zostanie przyjęta przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego jeszcze w tym roku. Cieszę się, że 
tego rodzaju inicjatywy są podejmowane, a urzędnicy 
wywiązują się z wcześniej danych obietnic. 
Oczywiście, przygotowanie uchwały jest bardzo ważne, jej 
przyjęcie jeszcze ważniejsze, ale najważniejsze to 
wywiązywanie się z jej postanowień. Nawet najlepsza 
uchwała niewiele będzie warta, jeśli w ślad za nią nie pójdzie 
jej egzekwowanie. Po przyjęciu uchwały, niezbędne będzie 
monitorowanie stanu powietrza na obszarze całego 
województwa i tym samym egzekwowanie przyjętych w niej 
ustaleń. Jeżeli okaże się, że powietrze, którym oddychamy 
nie poprawi się, należy zaostrzyć sankcje grożące za 
niewykonywanie postanowień uchwały lub idąc jeszcze dalej - 
zwiększyć restrykcyjność postanowień uchwały 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Mieszkam w domu jednorodzinnym w Białołęce Dworskiej w 
Warszawie i począwszy od października (niekiedy już od 
września) do końca tzw. "sezonu grzewczego" nie mogę 
otworzyć okna, gdyż potworny i gryzący smród spalanego 
"czegoś" mi na to nie pozwala. Większość okolicznych 
domów jest opalanych gazem, jednak kilka starszych, 
niekiedy zbudowanych jeszcze przed wojną, jest opalanych 
wszystkim, czym się tylko da - nie tylko odpadami węglowymi, 
tylko tym, co trafia do śmietnika. Najczęściej są to 
opakowania z tworzyw sztucznych. Wystarczy tych kilka 
domów, aby "gęsta maź" pomieszana z powietrzem, przy 
bezwietrznej pogodzie "snuła się kilometrami po całej 
dzielnicy. Oczywiście bardzo łatwo znaleźć te domy, gdyż 
wystarczy rzut oka po okolicy i bez trudu można je wskazać 
palcem - ilość i kolor dymu o tym świadczą. 
W tym roku mam zamiar kupić specjalne urządzenie do 
oczyszczania powietrza, wyposażone w różne filtry, w tym filtr 
"HEPA", które będę włączał przed pójściem spać w pokoju, w 
którym sypiam. Koszt to około 2,5 tys. zł. Siedmioletniego 
wnuka w ogóle nie zapraszam do siebie w tych miesiącach, 
gdyż szkoda mi jego zdrowia. Nie chcę, aby nabawił się 
astmy oskrzelowej, na którą ja cierpię od 43 lat. 

1170.  Z.T. 1. POPIERAM PROJEKT UCHWAŁY ANTYSMOGOWEJ 
WPROWADZAJĄCEJ JEDNOLITĄ REGULACJĘ NA 
OBSZARZE CAŁEGO WOJEWÓDZTWA. 
2. OCZEKUJĘ, ŻE UCHWAŁA BĘDZIE PRZYJĘTA W 2017R 
PRZEZ RADNYCH SEJMIKU WOJEWÓDZKIEGO I 
SKUTECZNIE EGZEKWOWANA PRZEZ WSZYSTKIE 
GMINY WOJEWÓDZTWA MAZOWIECKIEGO. 
3.OCZEKUJĘ OD URZĘDU WOJEWÓDZKIEGO 
MONITORINGU WPŁYWU REGULACJI NA STAN 
POWIETRZA I PODJĘCIA KROKÓW W SYTUACJI, GDYBY 
TE ZAKAZY OKAZAŁY SIĘ NIEWYSTARCZAJĄCE. 
4.WALCZĄC ZE SMOGIEM DBAMY O ZDROWIE WŁASNE I 
NASZYCH BLISKICH. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1171.  W.L. 1.Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. 
2.Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



282 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
3.Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
4. Zanieczyszczone powietrze w moim otoczeniu ma 
destrukcyjny wpływ na mój stan zdrowia. Zdecydowanie lepiej 
zapobiegać niż leczyć. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku) który z racji 
swojego położenia można nazwać zielonym. 
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. Sanatoria a już 
szczególnie mocno ograniczony dostęp do nich nie rozwiążą 
problemu. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 

1172.  A.G. Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” 
to wyziewy powstałe w wyniki opalania lokali niepodłączonych 
do sieci ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada 
ona za ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w 
powietrzu i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. Ten 
problem można ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1173.  K.R. Wyrażam pełne poparcie dla projektu ustawy antysmogowej. 
Oczekuję, że zostanie ona przyjęta jeszcze w tym roku przez 
Radnych Sejmiku wojewódzkiego. Jest to niezbędne, w 
trosce o zdrowie, a czasami nawet życie mieszkańców 
Warszawy i całego województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1174.  M.W. Popieram bardzo uchwałę antysmogową i z niecierpliwością 
oczekuję na jej wprowadzenie przed kolejnym 
śmiercionośnym i chorobo nośnym sezonem grzewczym. 
Bardzo proszę o wprowadzenie w życie skutecznych narzędzi 
egzekwujących tą ustawę wśród wszystkich mieszkańców, 
tak aby można było zauważyć i poczuć różnicę w stosunku do 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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poprzedniego sezonu grzewczego i tak, żeby cały czas ktoś z 
urzędu był żywo zainteresowany nieustanną poprawą 
powietrza. 
Chcę być zdrowy, nie chcę umierać przedwcześnie! 
Trzymam kciuki. 

1175.  M.S. Jako aktywna obywatelka Polski i mieszkanka Warszawy, 
opieram uchwalę antysmogową wprowadzającą jednolitą 
regulację na obszarze całego województwa. 
Mam głęboką nadzieję i oczekuję. że uchwała będzie przyjęta 
w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Smog w Warszawie i okolicach dotyka mnie i moich bliskich 
coraz silniej. Leczę się laryngologicznie, a zanieczyszczenie 
powietrza wywołane niską emisją z ogrzewania domów, a 
także spalinami samochodowymi pogłębia moje dolegliwości 
związane z oddychaniem. Nie zgadzam się na tak niską 
jakość powietrza w moim mieście i całym województwie. Mają 
Państwo moc, aby to zmienić. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu na regulacje stanu 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1176.  E.Z.-G. Popieram zdecydowanie ograniczenie zanieczyszczeń 
powietrza. 
Warszawa niestety przewodzi miastom, które mają problem 
ze smogiem. Wszelkie działania ograniczające smog, a 
przede wszystkim informacja publicznie dostępna o bieżącej 
sytuacji w różnych częściach miasta i województwa to 
program, który popieram. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1177.  A.D. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Jako matka rocznego dziecka, szczególnie obawiam się 
negatywnego wpływu smogu na moja rodzinę. Bole głowy 
jakie towarzyszyły nam ostatniej zimy, jak i wielodniowe 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zakazy wychodzenia z domu na spacery spowodowały ze 
byliśmy zmuszeni do zaprzestania aktywności na świeżym 
powietrzu. Nie chciałabym aby sytuacja się powtórzyła. 
Obawiam się rozwoju sytuacji, wiem ze smog dotyczy nas 
cały rok. Nie tylko w okresie grzewczym. Dlatego uważam ze 
konieczne są natychmiastowe zmiany, zanim będzie gorzej i 
konsekwencje bardziej dotkliwe dla nas wszystkich. 

1178.  B.K. Zarówno ja jak i członkowie mojej rodziny popieramy projekt 
uchwały antysmogowej, która wprowadzi jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa. Oczekujemy, że zostanie 
ona przyjęta jeszcze w tym roku i będzie egzekwowana we 
wszystkich gminach. Ponadto oczekujemy, że Urząd 
rozszerzy monitoring stanu powietrza w województwie 
(kolejne punkty pomiarowe) i podejmie kolejne działania 
gdyby dotychczasowe okazały się niewystarczające. Mam 
nadzieję, że urzędnicy wezmą pod uwagę głosy obywateli 
którzy ich wybrali a jeśli to by ich nie przekonało to pomyślą o 
swoich rodzinach - dzieciach u których zbyt często wykrywa 
się różne alergie co pogarsza i ogranicza ich prawidłowy 
rozwój czy też starszych rodzicach, dziadkach którzy w tych 
gorszych dniach bardzo źle funkcjonują lub wręcz się duszą. 
A przyczyną tego jest właśnie powietrze, którym musimy 
oddychać. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały 
Monitoring jakości powietrza prowadzony jest przez 
Wojewódzki Inspektorat Ochrony Środowiska. 

1179.  D.G. Chciałam wyrazić swoje poparciem dla ustawy 
antysmogowej. Mam nadzieje, że wejdzie ona w życie 
jeszcze w tym roku. Bardzo ważne jest aby wszyscy dookoła 
dbali o powietrze jakim oddychamy, o środowisko. Ważne jest 
też kontrolowanie czy wszyscy się stosują do przepisów! W 
mojej okolicy- mieszkam blisko oczyszczalni Czajka- bardzo 
dużo domów opala w piecach jakieś toksyczne rzeczy , co 
widać po gęstym szarym lub czarnym dymie. Niestety, nikt na 
to nie reaguje, a moje dzieci muszą wdychać takie świństwa! 
Proszę o ochronę życia mojej rodziny, dzięki tej ustawie może 
coś się w końcu zmieni i ludzie będą wymieniać stare kotły i 
palić rzeczami legalnymi i mało szkodliwymi dla środowiska! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
 

1180.  M.W. W sezonie grzewczym Warszawa i okolice śmierdzą 
niemiłosiernie. Swąd spalenizny czuć nawet przez filtry 
kabinowe w samochodzie. Wjeżdżając do aglomeracji, po 
kilkugodzinnym pobycie poza miastem, odczuwa się wrażenie 
duszności. Konieczne jest monitorowanie spalin i karanie 
tych, co spalają szkodliwe dla zdrowia śmieci. Konieczna jest 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej oraz spalania odpadów, 
edukacji ekologicznej i finansowania. 
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też szeroko zakrojona akcja uświadamiająca o szkodliwości 
trucia powietrza, którym oddychamy wszyscy (i truciciele też). 
W tym względzie świadomość i odpowiedzialność większości 
jest żałosna. Warto też wspomóc finansowo proces wymiany 
złych pieców na nowoczesne i bardziej przyjazne środowisku 
w którym żyjemy. A już szczytem bezczelności i głupoty jest 
nagminne niewyłączanie stojących samochodów z silnikami 
diesla, co jest sprzeczne z prawem. To też powinno być 
karane i piętnowane. 

Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. 

1181.  M.M. Zgadzam się z uwagami, które napisał Warszawski Alarm 
Smogowy: 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
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Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1182.  A.W. Z zadowoleniem przyjmujemy fakt, że w końcu rozpoczęły się 
prace nad rzeczywistą i bardziej skuteczną polityką mającą 
na celu poprawę jakości powietrza. Z perspektywy czasu 
stwierdzić należy, że podejmowane dotychczas działania były 
pozorne i dalece nieskuteczne. 
Wraz z rodziną przeprowadziliśmy się niedawno do 
Warszawy z podwarszawskiego miasteczka Marki. Niemałym 
zaskoczeniem było dla nas, że w Warszawie (pomimo 
znacznie większego zaludnienia, większej ilości samochodów 
itp.) Powietrze wydaje się czystsze (organoleptycznie nie 
czuć zapachu dymu/spalin w powietrzu, co było 
charakterystyczne podczas zamieszkiwania w Markach) 
Wynika to głównie z obecności sieci ciepłowniczej w 
Warszawie i niewielkiego wykorzystywania pieców i kotłów na 
paliwo stałe. 
W Markach przed laty istniała sieć ciepłownicza (zasilana 
przez ciepłownię zakładową FOC a potem przez ciepłownię 
gazową) niestety z uwagi na niewielką ilość podłączonych 
odbiorców (osiedla i kilka zakładów) przedsięwzięcie te 
okazało się nieekonomiczne. Brak przepisów nakazujących 
korzystanie z sieci ciepłowniczej w przypadku gdy jest ona 
ułożona w ulicy i brak jakichkolwiek zachęt spowodował małe 
wykorzystanie sieci i w konsekwencji upadek 
zorganizowanego ciepłownictwa w Markach. Obecnie budynki 
w Markach są ogrzewane wyłącznie indywidualnie, 
przeważnie za pomocą „wszystkożernych” pieców 
węglowych. 
W Markach NIE MA STRAŻY MIEJSKIEJ, urzędnicy z 
miejskiego ratusza niezbyt interesują się faktem palenia 
śmieci w piecach – odsyłają na policję… która też niewiele w 
tej sytuacji może pomóc. 
A palenie odpadów jest zjawiskiem POWSZECHNYM. Bardzo 
często wykorzystywanym paliwem jest „drewno rozbiórkowe” 
czyli mieszanina lakierowanych elementów mebli, drzwi, 
podłóg, wykładzin, tapet, drewnianych elementów 
konstrukcyjnych itp. Czyli wszystkich elementów palnych 
pozostałych po remontach/rozbiórkach budynków. Odpady te 

Wyjaśniając: 
Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 
Brak jest podstaw prawnych do wprowadzenia „obowiązku 
przyłączenia się do niej jeżeli została wybudowana na danej 
ulicy.” 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
spalania odpadów lub kontroli czy kar za nieprzestrzeganie 
przepisów wdrożonych konsultowaną uchwałą. 
Kwestie spalania odpadów regulowane są ustawą z dnia 14 
grudnia 2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987). 
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są KUPOWANE (bardzo tanio, bo to odpad!) przez 
mieszkańców, składowane często na posesjach przy domach 
i sukcesywnie przygotowywane do spalenia (cięte i 
rozdrabniane, aby zmieściły się w piecach). 
Spalane w domowych piecach są również „zwykłe” odpady 
komunalne – to co się spali jest wrzucane do pieca zamiast 
do kosza. Jest to powszechne, wynika z „tradycji” 
postępowania z odpadami w przeszłości oraz z „wartości 
dodanej” - jak wrzucę do pieca to będę miał ciepło, jak wrzucę 
do kosza to nic nie będę miał… 
BRAK kontroli i co za tym idzie kar za spalanie odpadów tylko 
utwierdza w przekonaniu, że tak można robić.  
Powyższy przykład podwarszawskiego miasta Marki 
pokazuje, że podejmowane do tej pory działania były pozorne 
i nieskuteczne w walce z zanieczyszczaniem powietrza. 
Należy zrobić wszystko aby uchwała antysmogowa była 
skutecznym narzędziem a nie tylko medialną zagrywką. 
W § 5. uchwały wskazano warunek ”w stosunku do których 
brak technicznych lub ekonomicznych możliwości 
podłączenia obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej 
centralnej lub sieci gazowej” 
Naszym zdaniem należy dać priorytet dla sieci ciepłowniczej 
centralnej a w przypadku gdy podłączenie do niej nie jest 
możliwe dopiero uwzględnić sieć gazową. Logicznym jest 
potraktowanie sieci ciepłowniczej w taki sam sposób jak sieci 
kanalizacyjnej tj. obowiązku przyłączenia się do niej jeżeli 
została wybudowana na danej ulicy. 
Uzasadnienie: 
Ekonomia jest nieubłagana – nie opłaca się budować i 
utrzymywać sieci ciepłowniczej jeżeli tylko kilka procent 
mieszkańców danej ulicy się do niej przyłączy (reszta 
stwierdzi, że wystarczają im piece na węgiel/śmieci). Cena 
ciepła musi zawierać koszty utrzymania sieci, zatem jeżeli 
ilość odbiorców na kilometr sieci jest niska, cena ciepła z sieci 
będzie niepotrzebnie zawyżana (będzie obniżać 
konkurencyjność tego źródła względem innych, mniej 
ekologicznych – bardziej emisyjnych) 
W wielu mazowieckich miastach jako źródła zasilania 
miejskich sieci ciepłowniczych funkcjonują elektrociepłownie. 
Produkują one prąd i ciepło w jednym procesie (z wyższą 
sprawnością, taniej). Elektrociepłownie muszą jednak 
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ograniczać ilość produkowanego prądu (na nim najbardziej 
zarabiają, ciepło jest niejako odpadem przy produkcji prądu) 
ze względu na małe zapotrzebowanie na ciepło. Taka 
sytuacja ma np. miejsce w Warszawie – gdyby do sieci 
ciepłowniczej podłączyło się więcej odbiorców, zwiększyło by 
się zapotrzebowanie na ciepło, a elektrociepłownie nie 
musiałyby tak ograniczać produkcji prądu. Zwiększenie 
przychodów elektrociepłowni skutkowałoby niższą ceną ciepła 
oraz zwiększeniem inwestycji w ciepłownictwo. 
P.S.- Pracuję w jednej z Państwowych firm Warszawie. 
Pomimo iż w ulicy jest ułożona czynna sieć ciepłownicza 
budynek (dość spory) jest ogrzewany piecem gazowym. 
Należało by również przewidzieć system kontroli i kar za 
niedostosowanie się do uchwały. Przykład podwarszawskich 
Marek pokazuje, że przy braku straży miejskiej praktycznie 
nie ma organu kontrolnego odpowiedzialnego za kontrolę nie 
spalania odpadów w piecach. Podobnie może być z 
obowiązkami/zakazami wprowadzanymi uchwałą 
antysmogową. 
Uchwała której nikt nie będzie respektował niestety nie 
poprawi jakości powietrza ! 
Liczę, że nasz głos zostanie poważnie potraktowany w 
dyskusji nad uchwałą. 

1183.  M.T. Bardzo się cieszę, że finalizujecie Państwo prace nad ustawą 
antysmogową. Jest to bardzo ważna rzecz dla mnie, mojej 
rodziny i wszystkich mieszkańców naszego województwa, 
gdyż dotyczy naszego zdrowia. A jak wiadomo zdrowie jest 
jedno i nie ma swojej ceny. Dlatego tez będąc świadomym, że 
wprowadzone zarządzenie będą wiązały się z dużymi 
kosztami w pełni popieram zachowanie ustawy w kształcie 
jakim jest - proszę się nie ugiąć pod argumentacja odwołująca 
się do kosztów, braku środków, itd. Każda zwłoka, to kolejni 
chorzy (być może z naszego najbliższego otoczenia). Jeśli 
teraz nie zadbamy o siebie i naszych najbliższych, to nie 
oczekujmy w przyszłości, że zadbają o to inni. 
Jako mieszkaniec Warszawy oczekuję, że ustawa będzie 
wprowadzona jak najszybciej (w tym roku) i będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy naszego województwa. 
Trzymam kciuki i mam nadzieję, że niebawem będziemy 
budzić się w czystszym otoczeniu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1184.  M.Z. Popieram projekt uchwały antysmogowej z wyjątkiem zakazu 
spalania drewna w kominkach i kuchniach. 
Proponuję wprowadzenie zapisu pozwalającego na spalanie 
drewna o wilgotności do 20% bez ograniczeń w domkach 
jednorodzinnych. 
Drewno tyko w niewielkim stopniu przyczynia się do 
powstawania smogu (ok. 10 razy mniejsza emisja niż z 
węgla) a przy tym jest paliwem odnawialnym i ma minimalny 
wpływ na efekt cieplarniany. 
Popiół z drewna jest świetnym kompostem (nawozem) pod 
rośliny - nie ma problemu z jego zagospodarowaniem . 
Drewno jest produktem lokalnym więc odpada problem 
transportu i emisji z tym związanych. 

Wyjaśniając: Uchwała antysmogowa nie wprowadza zakazu 
spalania drewna. 

1185.  J.P. Uwagi/konsultacje społeczne 
Dt.: Uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze 
województwa mazowieckiego ograniczeń i zakazów w 
zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie 
paliw 
§ 5. pkt 3: 
przesłanka ekonomiczna pozostawia dowolność interpretacji. 
Należy ją usunąć bądź doprecyzować, kiedy istnieje granica 
"ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu 
budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej.” 
§ 10. pkt 1: 
rok 2023 jest zbyt odległy. Zważywszy na katastrofalny stan 
powietrza zagrażający zdrowiu mieszkańców województwa 
należy działać niezwłoczne i przyspieszyć do 2021 wejście w 
życie wymagań/zakazów określonych w uchwale. 
Ponadto: 
1) Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
2) Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

1186.  U.Z. Jako mieszkanka Warszawy, pozwalam sobie przesłać 
Państwu moją opinię i sugestie w ramach publicznych 
konsultacji do projektu Uchwały Antysmogowej. 
Opinia o projekcie Uchwały Antysmogowej Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego. 

Uwag nie uwzględniono 
Projekt uchwały reguluje tylko te kwestie, które są w zakresie 
art. 96 ustawy POŚ, gdyż na mocy tego artykułu uchwalany 
jest ten akt prawa miejscowego. W zakresie uchwały nie leżą 
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Projekt uchwały jest niewątpliwie krokiem w dobrym kierunku. 
Jednak poprzez koncentrację projektu głównie na zakazach tj. 
zakazie używania nisko-sprawnych urządzeń na paliwa stałe 
oraz zakazie użytkowania niektórych paliw stałych najniższej 
jakości, i to takich, które w praktyce dotyczyć będą głównie 
użytkowników indywidualnych (niska emisja dotyczy głównie 
gospodarstw domowych), nie rozwiązuje on wielu przyczyn 
źródłowych zanieczyszczenia powietrza, i jako taki jest, w 
moim odczuciu, nieefektywny. 
Oto niektóre z ważnych obszarów, których przedstawiony do 
konsultacji projekt nie porusza bądź pozostawia bez 
rozwiązania: 
Projekt nie reguluje sprzedaży nisko-sprawnych urządzeń na 
paliwa stałe (np. zakazem sprzedaży), jako że wykraczałoby 
to poza kompetencje projektodawcy. 
Projekt nie reguluje sprzedaży paliw stałych najniższej jakości 
(np. zakazem sprzedaży), których użycia zakazuje, jako że 
wykraczałoby to poza kompetencje projektodawcy. 
Projekt nie przewiduje ewidencjonowania ani żadnych innych 
metod kontroli faktycznego poziomu użytkowania nisko-
sprawnych urządzeń na paliwa stałe ani paliw stałych 
najniższej jakości po wejściu w życie uchwały. 
Projekt nie przewiduje mechanizmów wsparcia/zachęty dla 
użytkowników nisko-sprawnych urządzeń na paliwa stałe do 
wymiany urządzenia. Zważywszy, że wymiana nisko-
sprawnych urządzeń na paliwa stałe na urządzenia wyższej 
jakości wiąże się ze znacznie (często 3-krotnie) 
podwyższonym jednorazowym kosztem zakupu, można 
mniemać iż wprowadzenie w życie uchwały będzie co 
najmniej ograniczone - zwłaszcza wśród użytkowników o 
najniższych dochodach. 
Projekt nie przewiduje mechanizmów wsparcia/zachęty do 
zakupu paliw wyższej jakości. Zważywszy, że spełnienie 
wymogów projektu uchwały znacznie podniesie roczny koszt 
ogrzewania paliwem stałym, można mniemać, iż 
wprowadzenie w życie będzie co najmniej ograniczone - 
zwłaszcza wśród użytkowników o najniższych dochodach. 
Pomimo dostrzeżenia, iż w aglomeracji miejskiej tj. miasto 
Warszawa „w emisji zanieczyszczeń przeważa komunikacja i 
żadne rozwiązania ukierunkowane na zmniejszenie emisji 
zanieczyszczeń z ogrzewania indywidualnego nie wpłyną na 

kwestie finansowania, emisji z komunikacji samochodowej, 
odpadów itd. 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie 
kroki do zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł 
(RPO, WFOŚiGW).Obecnie oczekujemy na zapowiadany 
program finansowy wspierający wymianę kotłów w ramach 
Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. 

Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

Większość proponowanych działań wskazanych w uwadze 
jest wdrażana (lub powinna być wdrażana) na mocy 
obowiązujących w województwie mazowieckim Programów 
Ochrony Powietrza, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
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poprawę jakości powietrza w tym obszarze” [źródło 
„Uzasadnienie do projektu uchwały antysmogowej, str. 6], 
projekt uchwały nie przewiduje rozwiązań w celu redukcji 
emisji z komunikacji ani w mieście Warszawa ani w żadnym z 
pozostałych miast województwa mazowieckiego. 
Okresy przejściowe zaproponowane do na wdrożenie 
głównych działań naprawczych uchwały 2023r. i 2028r. , czyli 
okresy 5-cio i 10-cio letni są okresami zbyt długimi, 
zważywszy na istniejący wysoki stopień zagrożenia dla życia i 
zdrowia mieszkańców województwa. Należy tu przypomnieć, 
że już samo zanieczyszczenie powietrza pyłem zawieszonym 
PM2,5 w województwie mazowieckim przyczynia się do 
przedwczesnej śmierci około 4 tysięcy osób rocznie oraz 
prawie 45 tys. utraconych przez całą populację lat życia, 
zgodnie z oszacowaniem według metodyki WHO [źródło: jw.]. 
Dla porównania, w roku 2016, zanieczyszczenie powietrza 
pyłem zawieszonym PM2,5 doprowadziło do śmierci 
ośmiokrotnie więcej osób niż wypadki drogowe z całego 
województwa [źródło: Wypadki drogowe z 2016r., 
www.statystyka.policja.pl]. 
W związku z powyższymi brakami w zgłoszonym projekcie 
uchwały, proponuję następujące działania naprawcze jako 
uzupełnienie do złożonego projektu. 
Eliminacja nisko-sprawnych urządzeń na paliwa stałe, które 
nie spełniają wymagań Rozporządzenia Komisji (UE) 
2015/1189 z dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania 
dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE, 
osiągnięta m.in. poprzez następujące działania: 
Sporządzenie listy ewidencyjnej nisko-sprawnych urządzeń 
na paliwa stałe pozostających w użyciu komunalno-bytowym, 
gospodarczym oraz przemysłowym na terenie województwa. 
Zgłoszenie urządzenia będzie warunkiem wymaganym (lecz 
nie jedynym) do otrzymania dofinansowania lub 
refinansowania wymiany istniejących urządzeń nisko-
sprawnych. 
Wzmocnienie programu dofinansowania wymiany nisko-
sprawnych urządzeń na paliwa, w tym pełna refundacja 
kosztów wymiany nisko-sprawnych urządzeń na paliwa stałe 
dla osób o dochodach minimum i poniżej. 
Coroczna kontrola jakości urządzeń na paliwa stałe w 
użytkowaniu gospodarczym i przemysłowym. 
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Obowiązkowe przyłączenie do miejskiej sieci grzewczej w 
rejonach, gdzie jest ona dostępna. 
Całkowity zakaz ogrzewania kominkowego na paliwo stałe 
połączony z dofinansowaniem wymiany instalacji na nisko-
emisyjną (gazową, elektryczną) w Warszawie, Płocku i 
Radomiu. 
Wprowadzenie szerokiej kampanii informacyjnej nt. skali 
problemu zanieczyszczenia powietrza na obszarze 
województwa i podjętych krokach naprawczych, w tym 
dostępnych dofinansowaniach. 
Eliminacja paliw najniższej jakości (wg uchwały) oraz 
zwiększenie dostępności do i egzekucja wdrożenia paliw 
stałych o jakości wymaganej uchwałą poprzez: 
Dofinansowanie zakupu paliwa dla najuboższych. Grupowy 
(gminny) zakup paliw. 
Regularna kontrola jakości paliw stałych w użytkowaniu 
gospodarczym i przemysłowym. 
Wprowadzenie szerokiej kampanii informacyjnej nt. 
szkodliwości spalania paliw stałych w tym paliw najniższej 
jakości, śmieci i plastiku. Promocja alternatywnych metod 
ogrzewania dostępnych w danym rejonie oraz dostępnych 
dofinansowań. 
Redukcja emisji z ruchu samochodowego oraz redukcja 
natężenia ruchu samochodowego o co najmniej 10%, 
osiągnięta poprzez (lecz nie tylko) zastosowanie 
następujących rozwiązań: 
Wprowadzenie opłaty „korkowej” za możliwość przejazdu 
przez ścisłe centrum miasta Warszawa w dni robocze (na 
wzór londyńskiej „congestion charge). 
Likwidacja bezpłatnych parkingów w ścisłym centrum miasta 
Warszawa przez wprowadzenie opłat parkingowych 24/7. 
Wymiana 30% floty komunikacji miejskiej w głównych 
miastach województwa tj. Warszawie, Płocku i Radomiu na 
flotę o niskiej emisji (z napędem hybrydowym, elektrycznym 
lub innym niskoemisyjnym) do roku 2028. Wymiana 100% 
floty do 2040. 
Wprowadzenie obowiązku posiadania katalizatora / filtra 
spalin we wszystkich pojazdach napędzanych silnikiem 
spalinowym oraz obowiązku kontroli posiadania i sprawności 
katalizatora w ramach corocznego badania technicznego. 
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Wprowadzenie podatku od pojazdów bez katalizatora / filtra 
spalin w okresie przejściowym. 
Wprowadzenie tzw. "Stref niskiej emisji", nakładającej opłaty 
na pojazdy wysokiej emisji i silniki typu diesel (na wzór 
londyńskich "Low emission zones"). 
Bezpłatna komunikacja miejska w dni, kiedy poziom stężenia 
pyłów zawieszonych przekracza wartości docelowe 
(PM10>40μg/m3, PM2.5>25μg/m3) benzo(a)pirenu – 1 ng/m3, 
a w Warszawie także przekroczony zostaje poziomu 
dopuszczalnego ditlenku azotu (sprawdzić wartość). 
Inne działania mające na celu poprawę kontroli emisji 
zanieczyszczeń i edukację, tj.  
Regularne czyszczenie dróg metodą mokrą. 
Utwardzenie powierzchni nie utwardzonych. 
Kontrola czystości aut wyjeżdżających z placów budowy. 
Budowa zatok do kontroli pojazdów ciężarowych przy 
wjeździe do miast. 
Kontrola przez starostów i prezydentów stacji 
diagnostycznych: 
Wyrywkowe kontrole przez policję pojazdów opuszczających 
stacje diagnostyczne. 
Prawidłowe badania techniczne pojazdów. 
Ograniczenie emisji przemysłowej. Bezwzględne 
egzekwowanie obowiązku przeprowadzania postępowania 
kompensacyjnego (art 225 ustawy Prawo ochrony 
środowiska) na etapie wydawania pozwoleń na emisję gazów 
lub pyłów do powietrza lub pozwoleń zintegrowanych dla 
nowych i istotnie zmienianych instalacji lokalizowanych w 
obszarach przekroczeń poziomów dopuszczalnych 
zanieczyszczeń wskazanych w rocznej ocenie jakości 
powietrza przygotowanej przez WIOŚ. 
Spójna polityka na szczeblu lokalnym uwzględniająca 
priorytety poprawy jakości powietrza. 
Uwzględnienie w realizowanych zamówieniach publicznych 
wymagań dot. ochrony powietrza np. zakupy pojazdów o 
niskiej emisji, usług transportowych z wykorzystaniem 
ekologicznie czystszych pojazdów, stałych źródeł 
energetycznego spalania o niskiej emisji, paliw o niskiej emisji 
dla stałych i mobilnych źródeł. 
Prowadzenie polityki zagospodarowania przestrzennego 
ograniczającej powstanie nowych źródeł emisji 
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zanieczyszczeń, szczególnie na obszarach gęstej zabudowy. 
Miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego oraz 
wydawane decyzje o warunkach zabudowy powinny zawierać 
wymagania dotyczące dopuszczalnych sposobów 
zaopatrzenia w ciepło na danym obszarze. W planach 
zagospodarowania przestrzennego powinny znaleźć się 
zapisy dotyczące sposobu pozyskania energii cieplnej na tym 
obszarze z uwzględnieniem przepisów związanych z uchwałą 
Sejmiku Województwa na podstawie art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska. 
Edukacja ekologiczna mieszkańców, która powinna objąć 
tematy takie jak: 
Szkodliwość spalania odpadów w piecach, 
Uświadamianie zagrożeń związanych ze stosowaniem 
starych kotłów, promowanie niskoemisyjnych źródeł 
ogrzewania, 
Oszczędność przez termoizolacje i inne metody oszczędzania 
ciepła i prądu. 
Promowanie zrównoważonego transportu w mieście 
uwzględniając transport publiczny oraz promowanie 
mobilności bezemisyjnej, a wśród pracodawców: promowanie 
elastycznego czasu pracy i gdzie to możliwe, pracy z domu. 
Zanieczyszczenia, a zdrowie. 
Promowanie dni światowych jak: Dzień czystego powietrza 14 
listopada, Dzień bez samochodu, Dzień Ziemi, Dzień 
zrównoważonego transportu. 
Powyższe działania zalecam do wdrożenia w okresie 
przejściowym do 2023 roku (5 lat), chyba że termin 
zdefiniowany jest inaczej we podpunkcie określającym 
działanie. 

1187.  P.Ś. W ramach konsultacji społecznych przesyłam swoje uwagi 
dotyczące projektowanej "uchwały antysmogowej". 
1) Z racji na gęstość zaludnienia i wynikającą z tego faktu 
liczbę osób, na których zdrowie oddziałuje zanieczyszczenie 
powietrza oraz biorąc pod uwagę rozbudowaną infrastrukturę 
i dostępne zasoby finansowe uchwała powinna wprowadzać 
oddzielne, bardziej restrykcyjne zasady dla Warszawy oraz 
gmin ościennych. Na tym obszarze powinien obowiązywać 
całkowity zakaz stosowania paliw stałych jako głównego 
źródła ciepła zaś kominki rekreacyjne powinny spełniać 
najwyższe normy. Jednocześnie wraz wprowadzeniem 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
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takiego zakazu władze samorządowe powinny uruchomić 
programy wsparcia dla mieszkańców, których nie stać na taką 
wymianę oraz zintensyfikować rozwój sieci ciepłowniczych. 
2) Uchwała powinna wprowadzać zakaz stosowania paliw 
stałych jako głównego źródła ogrzewania na terenach 
wyposażonych w sieć ciepłowniczą bądź gazową. Pozwolenia 
na budowę na tych terenach powinny być wydawane 
wyłącznie wtedy gdy projekt budynku uwzględnia podłączenie 
do tych instalacji bądź jest projektem budynku pasywnego z 
ewentualnym dogrzewaniem elektrycznym. 
3) Uchwała powinna wprowadzić zasadę, iż w przypadku 
prognozowanego przekroczenia obowiązujących norm 
zanieczyszczenia powietrza (w szczególności pyłu 
zawieszonego) danego dnia zakazane jest używanie 
kominków rekreacyjnych (nie będących głównym źródłem 
ciepła) na obszarze objętym przekroczeniem norm. 
Zwracam również uwagę, że wybrany wariant emisyjny 
zakłada dalsze przekroczenie norm dla aglomeracji 
warszawskiej i choć głównym powodem tego przekroczenia 
są zanieczyszczenia komunikacyjne należy podjąć wszelkie 
możliwe kroki aby poziom zanieczyszczeń możliwe obniżyć. 
W tej sytuacji nieuzasadnione jest stwierdzenie, że 
wprowadzenie całkowitego stosowania paliw stałych dla 
aglomeracji warszawskiej "byłoby nałożeniem większych 
obowiązków dla mieszkańców tych miast niż dla 
mieszkańców reszty województwa" i "byłby to brak równości 
mieszkańców województwa wobec nakładanych 
obowiązków". Jeżeli w przypadku aglomeracji warszawskiej 
wprowadzone rozwiązania obiektywnie nie są wystarczające 
należy wprowadzić rozwiązania bardziej wymagające. 

przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ad. 2 Brak podstaw prawnych do wdrażania takich działań. 
Ponadto uwaga wykracza poza zakres uchwały 
antysmogowej. 
Ad. 3 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1188.  D.K. Stowarzyszenie Sąsiedzkie Włochy z uwagą przyjrzało się 
projektowi "uchwały antysmogowej" dla województwa 
mazowieckiego. Jako stowarzyszenie działające na terenie 
warszawskiej dzielnicy Włochy przesyłamy poniższe uwagi: 
1. Stowarzyszenie Sąsiedzkie Włochy z satysfakcją przyjęło 
przygotowanie projektu uchwały antysmogowej. Uważamy, że 
jest to dokument bardzo potrzebny i nie można opóźniać jego 
przyjęcia. Nasze zdrowie i środowisko nie może już dłużej 
czekać, dlatego liczymy, że zgodnie z projektem, uchwała 
zacznie obowiązywać najpóźniej od 1 listopada 2017 roku. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 2 Zmieniono treść § 4 ust. 3 na następujący: „węgla 
kamiennego w postaci sypkiej o uziarnieniu 0 – 3 mm. Zakaz 
spalania paliw określonych w § 4 będzie obowiązywał od 1 
lipca 2018 r., ze względu na to, że mieszkańcy zdążyli się już 
przygotować na tegoroczny sezon grzewczy. 
Ad. 3 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
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2. Z zadowoleniem przyjmujemy propozycję całkowitego 
zakazu użycia niektórych paliw począwszy od 1 listopada 
2017 roku: 
- mułów i flotokoncentratów węglowych oraz mieszanek 
produkowanych z ich wykorzystaniem; 
- węgla brunatnego oraz paliw stałych produkowanych z 
wykorzystaniem tego węgla; 
- paliw, w których udział masowy węgla kamiennego o 
uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15%; 
- paliw zawierających biomasę o wilgotności w stanie 
roboczym powyżej 20%. 
3. Sugerujemy uzupełnić zapisy uchwały o rozwiązanie w 
postaci możliwości wprowadzania czasowego zakazu palenia 
w kominkach (tzw. rekreacyjnych) w dni z przekroczonymi 
normami zanieczyszczeń powietrza. 
4. Wnioskujemy, by wprowadzić krótsze okresy przejściowe 
(nie 5 lat a maks. 2-3 lata) na wymianę przestarzałych 
instalacji kotłów, pieców, kominków w budynkach na terenie 
województwa mazowieckiego będących w 
posiadaniu/zarządzie INSTYTUCJI publicznych i 
samorządowych. Władze samorządowe będąc dysponentem 
środków publicznych powinny wskazać to jako jeden z 
priorytetowych wydatków w najbliższych latach. Z drugiej 
strony byłby to ważny krok pokazujący, że władza narzucając 
mieszkańcom pewne ograniczenia i wymogi, jednocześnie 
zaczyna od siebie. 
5. Wyrażamy obawę, że bez sprawnego systemu 
egzekwowania i kontroli wiele zapisów uchwały może 
pozostać tylko "na papierze". Dlatego uważamy, że zasadne 
byłoby opracowanie zestawu "dobrych praktyk" dla władz 
samorządowych i innych właściwych organów kontrolnych 
(np. Policja, Straż Miejska). 
Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. 
6. Uznajemy za konieczne doprecyzowanie § 5 pkt. 3 
uchwały, tak by zapis dot. "braku technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego 
do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej" nie 

Ad. 4 Terminy zapisane w projekcie uchwały są 
kompromisem pomiędzy chęcią jak najszybszego 
osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a możliwościami 
finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. Natomiast ze względu na 
przejrzystość przepisów, możliwość ich egzekwowania oraz 
równość obywateli wobec prawa miejscowego, a także fakt, 
że każda emisja zanieczyszczeń do powietrza powoduje 
zwiększenie jego zanieczyszczenia, w uchwale nie 
przewiduje się wprowadzania wyjątków.  
Ad.5 Zarząd Województwa Mazowieckiegi będzie prowadzić 
kampanię informacyjną dot. uchwały antysmogowej. 
Ad. 6 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 
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pozostawiał zbyt wielu możliwości interpretacyjnych i nie 
stanowił w przyszłości "wytrychu" dla unikania wdrażania 
zapisów uchwały. 

1189.  M.S. Wyrażam poparcie dla uchwały antysmogowej i mam 
nadzieję, że władze, oddychające tym samym powietrzem, co 
my wszyscy, podejmą uchwałę jak najszybciej, a potem będą 
ją skutecznie egzekwować. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1190.  R.O.-S. Chciałabym wyrazić swoje poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej. Liczę na jej szybkie przyjęcie bez zbędnych, 
długich okresów przejściowych oraz na skuteczną egzekucję 
jej zapisów. 
Jako mieszkanka jednej z centralnych dzielnic Warszawy 
bezpośrednio odczuwam skutki smogu. Niestety, w moim 
mieście smog występuje przez cały rok, ale szczególnie 
dotkliwy staje się zimą. Wówczas stan powietrza jest tak zły, 
że zmusza mnie i moją rodzinę do ograniczenia przebywania 
na zewnątrz do niezbędnego minimum. Brak możliwości 
wyjścia na dłuższy zimowy spacer, zabawy na śniegu lub 
jazdy na łyżwach to bardzo duże ograniczenie dla rodzin z 
małymi dziećmi takich jak moja. 
Mam nadzieję, że wprowadzenie norm dla pieców oraz 
zakazu używania niektórych rodzajów opału poprawi stan 
powietrza w naszym województwie. Aby tak się stało 
konieczne jest jednak ich szybkie wejście w życie oraz 
skuteczna i bezwzględna egzekucja. Ufam, że w przyszłości 
podjęte zostaną też działania mające na celu ograniczenie 
zanieczyszczeń pochodzących z transportu, które negatywnie 
wpływają na jakość powietrza w miesiącach ciepłych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1191.  K.K. Popieram ustawę antysmogową dla Mazowsza! Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1192.  J.W. Mam nadzieje, że nie jest za późno przesłać swoje 
przemyślenia na temat ustawy. 
Mieszkam na terenie lasu, gdzie warunki zabudowy jasno 
określają, że nie wolno palić w piecach paliwem stałym. 
Wszystkie domy, które powstają są obligowane do 
respektowania tychże obostrzeń. Natomiast w centrum 
osiedla jest kilka domów, które zostały zbudowane 
przynajmniej kilkanaście lat wcześniej i które palą 
prawdopodobnie czym popadnie. Dym unosi się od wcześniej 
jesieni do późnej wiosny. Ci mieszkańcy nie są 
zainteresowani przyłączem gazowym, o co pytaliśmy 

Uwagi nie uwzględniono 
W uchwale z w myśl art. 96 nie można zapisać ani 
konieczności kontroli, ani kto ma kontrolować, ani jakie mogą 
być nałożone mandaty karne, ponieważ brzmienie art. 96 
POŚ na to nie pozwala, a kwestie kontroli są regulowane 
innymi ustawami i rozporządzeniami, co zostało 
przedstawione w uzasadnieniu do uchwały. 



298 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

osobiście, licząc na powiększenie grona chętnych na 
pociągnięcie nitki gazowej na naszej ulicy. Utrapieni całą 
sprawą, jako społeczność sąsiedzka, pytaliśmy burmistrza 
czy ma jakiś plan wyegzekwowanie dostosowania do 
istniejących warunków zabudowy. Otrzymaliśmy odpowiedź, 
że nic nie może z tym zrobić. 
Nie wiem na ile istotna jest informacja, ale nasze osiedle 
znajduje się na terenie Warszawskiego Obszaru Krajobrazu 
Chronionego.  
 Reasumując: 
- na terenie gdzie, wg warunków zabudowy, nie wolno palić 
paliwem stałym są domy, które palą czym popadnie,  
- zabudowania leżą na terenie Warszawskiego Obszaru 
Krajobrazu Chronionego.  
- brak myślenia mieszkańców o zmianie sposobu ogrzewania 
i przejścia np. na gaz 
- brak wsparcia władz lokalnych ("rozkładają ręce") 
 Pytania: 
- co należy zrobić, żeby wyegzekwować niepalenie paliwami 
stałymi 
- które organy administracji/jednostek państwowych są za to 
odpowiedzialne 
- czy są przewidziane/delegowane organy kontroli w sytuacji 
gdyby zawiodły procedury oficjalne, jako sąsiedzi jakie 
narzędzia mamy, aby ten proceder ukrócić  
 Proszę o uwzględnienie naszych problemów. 
W razie pytań jestem do Państwa dyspozycji. Gdyby 
zaistniała potrzeba przedstawienia dokumentów 
potwierdzających opisaną sytuację, to również jest taka 
możliwość. 

1193.  A.P.-W. Pisząc ten e-mail, wyrażam poparcie dla uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa. 
Liczę na sprawne przyjęcie uchwały przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowanie jej przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Zróbcie 
Państwo, co w Waszej mocy, aby stało się to jeszcze w tym 
roku, bo dla naszego zdrowia czas liczy się najbardziej. 
Spodziewam się też, że Urząd będzie monitorować efekty 
regulacji i udostępniać odpowiednie informację na ten temat. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Gdyby zakazy nie odniosły skutku, powinno się twardo 
egzekwować zobowiązania. 
Czyste powietrze to zasób, z którego chcę korzystać z moimi 
bliskimi. Chcę, byśmy byli zdrowi i cieszyli się aktywnością na 
zewnątrz. Nie dopuśćmy do sytuacji, w której będziemy bali 
się wypuścić dzieci poza cztery ściany domu (który też nie 
jest bezpieczny pod tym względem), a sami będziemy nosić 
maseczki antysmogowe. 
Zainwestujmy w przyszłość opartą na zdrowiu. Tego życzę 
nam wszystkim. 

1194.  M.B. Bardzo się cieszę, że planowane jest uchwalenie uchwały w 
sprawie wprowadzenia na obszarze województwa 
mazowieckiego ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji 
instalacji, w których następuje spalanie paliw, ponieważ jest 
to bardzo potrzebna uchwała. 
Uważam jednak, iż: 
- w §7 uchwały powinno się dokładniej określić obowiązki 
podmiotów objętych uchwałą w zakresie niezbędnym do 
kontroli realizacji uchwały. Często zdarza się, iż osoby 
fizyczne odmawiają straży miejskiej wejścia na swoją działkę 
w celu sprawdzenia czym ogrzewają dom. Dlatego powinno 
się dopisać w paragrafie 7, iż osoby fizyczne mają obowiązek 
umożliwić osobom uprawnionym do kontroli pobranie próbek 
z paleniska w celu zbadania co zostało spalone. Wtedy straż 
miejska miałaby możliwość udowodnić, iż palone były 
zakazane uchwałą paliwa. Dodatkowo strażnicy miejscy 
mogliby też wykryć czy nie były palone odpady. Dodatkowo 
moim zdaniem powinno się dopisać do katalogu dokumentów, 
które osoby fizyczne mają obowiązek okazać faktury/rachunki 
za zakup paliw. Dałoby to możliwość sprawdzenia od kogo 
paliwo zostało kupione oraz czym jest. Ułatwiłoby to osobom 
kontrolującym sprawdzenie czy paliwo jest dobrej jakości czy 
złej. 
Proszę również rozważyć: 
- skrócenie okresów przejściowych - stan powietrza na 
Mazowszu jest w zimie tak zły, że trzeba działać szybko 
- wprowadzenie całkowitego zakazu palenia paliwami 
określonymi w par. 4 uchwały w miejscach, gdzie jest 
możliwość podłączenia się do sieci gazowej 
- wprowadzenie nakazu kupowania paliw do spalenia 
wyłącznie z miejsc, które zostały sprawdzone przez 

Uwag nie uwzględniono 
W uchwale z art. 96 nie można zapisać ani konieczności 
kontroli, ani kto ma kontrolować, ani jakie mogą być 
nałożone mandaty karne, ponieważ brzmienie art. 96 POŚ 
na to nie pozwala, a kwestie kontroli są regulowane innymi 
ustawami i rozporządzeniami, co zostało przedstawione w 
uzasadnieniu do uchwały. 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
Nie ma podstaw prawnych nakazu zakupu paliw do spalenia 
wyłącznie z miejsc, które zostały sprawdzone przez 
odpowiednie służby. Natomiast aby wykazać spełnienie 
zapisów uchwały antysmogowej każdy użytkownik instalacji 
spalającej paliwo stałe będzie musiał zachowywania 
dowodów zakupu paliw w celu okazania ich podczas kontroli. 
Nie ma również podstaw prawnych wprowadzenie 
całkowitego zakazu palenia paliwami w miejscach, gdzie jest 
możliwość podłączenia się do sieci gazowej. Gminy na 
etapie uchwalania MPZP oraz w związku z rozwojem sieci 
ciepłowniczej bądź gazowej mają możliwość eliminacji 
spalania paliw stałych w indywidualnych instalacjach 
grzewczych. 
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odpowiednie służby i o których wiadomo, że nie sprzedają 
najbardziej trujących paliw 
- dopisanie nakazu zachowywania dowodów zakupu paliw w 
celu okazania ich podczas kontroli.  

1195.  Stowarzysze
nie Zwykłe 
PRZYJAZNA 
I 
BEZPIECZN
A 7-KA    

W uzupełnieniu wystąpienia podczas spotkania 
konsultacyjnego przeprowadzonego w dniu 3.08.2017r. w 
Delegaturze w Ciechanowie proszę o przyjęcie i 
uwzględnienie następujących uwag i wniosków do projektu 
uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 
wprowadzenia ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji 
instalacji, w których następuje spalanie paliw dotyczących: 
1.Ujęcia w par.2 projektu rodzajów instalacji, w których 
następuje spalanie paliw stałych w rozumieniu art.3 pkt.3 oraz 
pkt.3a i 3b oraz w związku z m.in. pkt. 58. mając na uwadze 
dużą i nadmierną koncentrację tego rodzaju instalacji w 
fermach wielkoprzemysłowych stanowiących istotną specyfikę 
naszego obszaru. 
2.Określenia związku przyczynowego i wpływu na powstające 
zanieczyszczenia powietrza emisji z rolnictwa w 
szczególności z dużych wielkoprzemysłowych ferm 
hodowlanych i ich nadmiernej koncentracji. 
3.Przyjęcia systemu dopłat do stosowanych lepszych 
gatunków m.in. węgla i tzw. węgla błękitnego oraz stworzenie 
specjalnych taryf i dotacji promujących np. ogrzewanie 
elektryczne i gazowe oraz systemów komunikacyjnych i 
transportowych eliminujących i ograniczających istniejące 
zanieczyszczenia komunikacyjne. 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały 
Ad. 1 Uwaga niezrozumiała brak przywołania ustawy lub 
rozporządzenia. 
Ad. 2 Uwaga nie dotyczy konsultowanej uchwały. 
Ad. 3 W kompetencjach samorządu województwa nie leży 
ustanawianie systemu dopłat do paliw. 

1196.  P.S. Poniżej moje propozycje do zmian w projekcie uchwały 
antysmogowej dla Warszawy: 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
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3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. 
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. Gminy na etapie uchwalania MPZP mają 
możliwość wdrażania takich zapisów. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1197.  M.K. W związku z konsultacjami uchwały smogowej chce wyrazić 
poparcie dla wszystkich postulatów organizacji Warszawski 
Alarm Smogowy. 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
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4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. 
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. Gminy na etapie uchwalania MPZP mają 
możliwość wdrażania takich zapisów. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1198.  J.S. Projekt uchwały antysmogowej wzbudza we mnie bardzo 
pozytywne emocje - cieszy niezmiernie fakt, iż jest realna 
szansa na wprowadzenie jednolitych regulacji obejmujących 
całe województwo, prowadzących do redukcji emisji 
szkodliwych pyłów. Ta sposobność jest bardzo ważna dla nas 
wszystkich, mazowszan. Nasze zdrowie tym mniej ucierpi, im 
szybciej zmiany opisane w projekcie wejdą w życie. Dlatego 
apeluję o jak najsprawniejsze przyjęcie uchwały w obecnym 
kształcie przez Sejmik województwa oraz efektywne jej 
wykonanie przez Zarząd województwa. Chciałbym również 
wyrazić uznanie dla pracy Sejmiku, jaką było przygotowanie 
projektu uchwały po wysłuchaniu głosu społeczności lokalnej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1199.  J.W. Popieram projekt uchwały antysmogowej dla województwa 
mazowieckiego, mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta 
jeszcze w tym roku i będzie konsekwentnie realizowana. 
Jednocześnie liczę na to, że zostaną wdrożone odpowiednie 
środki, które sprawią, że realizacja postanowień nie będzie 
stanowić problemu dla osób uboższych. 
Oczekuję, że Urząd będzie monitorował stan powietrza i 
podejmował kolejne kroki w oparciu o wyniki rzetelnych, 
konsultowanych naukowo badań. 
Wyraźnie pogorszenie stanu powietrza, zauważalne 
szczególnie zimą, powoduje dyskomfort i zagraża zdrowiu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Bardzo często przebywanie na dworze wiąże się z wyjątkowo 
przykrymi odczuciami podrażnień gardła, łzawienia oczu etc. 
Długotrwałe wystawienie na działanie zanieczyszczeń wpływa 
niekorzystnie na stan zdrowia i ogólne samopoczucie; 
obawiam się, że przebywając w zanieczyszczonym mieście 
narażam się na szereg chorób i dolegliwości. Ten stan rzeczy 
wymaga reakcji i zmian. 

1200.  J.Ż. Ja - jak większość ludzi myślących i interesujących się 
przyszłością Polski i Polaków, czekam na konkretne na 
działania władz w sprawie poprawy jakości powietrza w kraju 
a szczególnie w Warszawie, gdzie mieszkam, bo to ma 
bezpośredni związek ze zdrowiem i jakością życia nas - 
obecnie żyjących - jak i przyszłych pokoleń. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1201.  K.Ś. Popieram wprowadzenie uchwały antysmogowej dla 
Mazowsza. Jest to dla mnie osobiście ważne, bo chcę żyć w 
czystym środowisku. Oczekuję, że Urząd Marszałkowski 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

- 

1202.  A.G. 1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  



304 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 µg/m3) powinien być zakaz używania 
kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie jest 
głównym źródłem ciepła). 

Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. Gminy na etapie uchwalania MPZP mają 
możliwość wdrażania takich zapisów. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1203.  E.B. Popieram ustawę antysmogową, oczekuję, że będzie 
uchwalona i skutecznie egzekwowana! 
W razie, gdyby zakazy ustawy okazały się niewystarczające 
postuluję prowadzenie monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1204.  D.O. Każdej zimy obserwuję, jak zauważalnie obniża się jakość 
powietrza w okolicach ul. Poleczki w Warszawie wskutek 
ogrzewania okolicznych domów niskiej jakości paliwami. 
Stężenie gryzącego dymu jest uciążliwe i niebezpieczne. 
Mam nadzieję, że uczynią Państwo wszystko dla poprawienia 
jakości powietrza w Warszawie i całym województwie 
mazowieckim. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1205.  Z.G. Popieram uchwałę antysmogową i oczekuję, że będzie 
przyjęta w tym roku. I że sytuacja w Warszawie i okolicach 
będzie cały czas monitorowana. Niestety moja rodzina 
odczuwa skutki smogu. Syn b. często ma kłopoty z górnymi 
drogami oddechowymi. W sanatorium w Radziejowicach 
spotkałam masę dzieciaków z tym problemem właśnie z W-
wy. Od lat trafia do sanatorium wiele warszawskich dzieci, te 
nieustanne infekcje górnych dróg oddechowych 
spowodowane są smogiem. Dla nas dorosłych tez to jest 
niebezpieczne. Nie palę papierosów z uwagi na zdrowie, ale 
co z tego skoro smog robi swoją krecią robotę, a kłopoty z 
układem krążenia już mam, mimo że staram się od zawsze 
żyć zdrowo. Bardzo mi zależy na tym żeby rozwiązany został 
problem smogu. Szkoda zdrowia i życia ludzi. Czyli tego co 
jest najcenniejsze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1206.  A.S. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Zależy mi, by uchwała została przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jestem matką dorastających dzieci, zawodowo jestem też 
związana z małymi dziećmi i stan powietrza w Warszawie i 
okolicach, szczególnie zimą, jest dla mnie dużym problemem. 
Boję się przebywać z dziećmi na powietrzu, nie wychodzę na 
spacery. Zarówno zły stan powietrza i fakt, że nie 
przebywamy na dworze negatywnie odbijają się na zdrowiu 
moich dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1207.  T.T. Poparcie dla projektu uchwały antysmogowej Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1208.  J.N. 1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 µg/m3) powinien być zakaz używania 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. 

1209.  M.K. 

1210.  M.P. 
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kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie jest 
głównym źródłem ciepła). 

Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrożenia takiego 
działania. Gminy na etapie uchwalania MPZP mają 
możliwość wdrażania takich zapisów. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1211.  A.L. Zapoznałam się z projektem uchwały. Jestem alergikiem i 
poziom zanieczyszczenia powietrza w Warszawie to dla mnie 
codzienny problem. Mam nadzieje, że uchwała zostanie pilnie 
przyjęta i że dołożycie Państwo starań, by jej zapisy nie 
pozostały martwe. Przyjęcie uchwały to dopiero początek - 
niezmiernie istotne będzie wprowadzenie i konsekwentne 
przestrzeganie procedur kontrolnych i monitorowanie sytuacji. 
Liczę też na to, że samorządy będą bardzo aktywnie działać 
na rzecz jak najwcześniejszej wymiany przestarzałych 
instalacji, oferując ich właścicielom atrakcyjne dopłaty. 
Wszyscy na tym skorzystamy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1212.  W.D. Mam nadzieje że nie trzeba nikomu tłumaczyć jak wiele złego 
robi dla środowiska smog, mieszkam w Mińsku Mazowieckim 
i chociaż w moim mieście nie jest najlepsze powietrze to już 
wyjazd do Warszawy jest prawdziwą udręką, odczuwam od 
razu skutki przekroczenia norm ,organizm reaguje 
natychmiast ,zmęczenie ból głowy krótki oddech i wiele 
innych . 
Wracam do Mińska Mazowieckiego i od razu czuję różnicę 
dosłownie tak jak bym się znalazł w jakimś zdrowym 
mikroklimacie a przecież moje miasto pewnie też przekracza 
wszelkie normy , 
Katastrofalne jest zatrzymywanie badań i rozwoju programów 
uzyskiwania energii odnawialnej i wszelkich alternatywnych 
źródeł energii ,cofnie to nas znowu o lata do europejskich 
programów badawczych. Jeżeli nie będziemy mogli się przez 
jakiś czas obyć bez energii z węgla to powinny być zakładane 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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filtry ograniczające produkcję smogu, nie powinno się 
inwestować w nowe źródła energii z węgla a kasę 
przeznaczyć na badania nowych sposobów produkcji 
ekologicznej energii oraz rozwijać już istniejące bo w węglu 
nie ma przyszłości przynajmniej dla energii. 
Musimy wybrać ŻYCIE !!! 
Ta uchwała to nie jest wybór to KONIECZNOŚĆ ! 

1213.  D.W. Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” 
to wyziewy powstałe w wyniki opalania lokali niepodłączonych 
do sieci ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada 
ona za ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w 
powietrzu i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. Ten 
problem można ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. 
Dlatego niniejszym wyrażam swoje pełne poparcie dla 
uchwały antysmogowej w Warszawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1214.  M.J. Niniejszym chciałbym przekazać swoje uwagi do 
mazowieckiej uchwały antysmogowej. 
Uchwała antysmogowa daje szansę na zmniejszenie 
zanieczyszczenia powietrza na terenie województwa 
mazowieckiego. W mojej opinii zdecydowaną poprawę jakości 
powietrza może zapewnić jedynie zakaz używania paliw 
stałych na terenie Warszawy i obszarów o największej emisji 
zanieczyszczeń z gospodarstw domowych. Jednocześnie 
należy pamiętać, że znaczącym źródłem zanieczyszczenia 
powietrza w Warszawie i centrach miast w województwie 
pozostaje ruch samochodowy. Ograniczenie jego wpływu nie 
jest jednak przedmiotem uchwały Sejmiku województwa 
mazowieckiego. 
Uwagi ogólne 
1. Zwracamy uwagę, że uzasadnienie uchwały nie zawiera 
argumentacji odwołującej się wprost do zasady 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 W uzasadnieniu do uchwały wskazano, iż pożądany 
efekt ekologiczny można uzyskać zarówno wymieniając 
kotły, jak i zakazując spalania paliw stałych. Wobec czego 
wybrano wariant tańszy, czyli wymianę kotłów. 
Źródłem danych dot. zanieczyszczeń powietrza są pomiary 
jakości powietrza prowadzone przez WIOŚ w Warszawie, co 
zostało podane w uzasadnieniu do uchwały. 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
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proporcjonalności – brak w nim zwłaszcza wyraźnego 
wskazania, że przyjęte w uchwale ograniczenia i zakazy są 
niezbędne do realizacji założonych celów, a zarazem 
stanowią rozwiązanie najmniej obciążające dla adresatów 
uchwały. Wskazane jest również podanie źródeł danych 
dotyczących zanieczyszczenia powietrza, które zostały 
przywołane w uzasadnieniu uchwały. 
2. W uchwale brakuje wprowadzenia zakazu używania paliw 
stałych dla jedynego uzdrowiska w woj. mazowieckim – 
Konstancina-Jeziorny. W mojej opinii status uzdrowiska 
wymaga, by w miejscowości powietrze osiągało jakość 
znacząco lepszą od reszty obszaru województwa. Zapewnić 
ją może wyłącznie zakaz użytkowania paliw stałych na terenie 
miasta, jako głównego źródła zanieczyszczeń powietrza. 
Według wstępnych badań jakości powietrza prowadzonych w 
Konstancinie-Jeziornej przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska w pierwszej połowie 2017 roku 
odnotowano stężenia pyłu PM2.5 przekraczające 
dopuszczalne wartości i średnio wyższe niż na pobliskim 
Ursynowie. Taka sytuacja jest realną przesłanką do 
odebrania tej miejscowości statusu uzdrowiska. 
Wprowadzenie w Konstancinie-Jeziornej „strefy bez dymu” 
będzie więc działaniem korzystnym nie tylko dla zdrowia 
mieszkańców, ale również zmierzającym do zachowania w 
Konstancinie unikalnego mikroklimatu. 
3. W uchwale brakuje możliwości wprowadzenie okresowych 
zakazów stosowania kominków, przede wszystkim w okresie 
występowania przekroczeń. Mając na względzie, że 
większość kominków stanowi uzupełniające źródło ciepła 
takie przepisy nie wymagałyby zamiany źródła, a jedynie 
rezygnacji z jego stosowania w sytuacji w której jakość 
powietrza jest zła. W takim przypadku należałoby 
zagwarantować prowadzenie szerokiej akcji informacyjnej 
oraz stworzyć skuteczny system kontroli. 
4. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. W 
momencie wejścia w życie antysmogowych przepisów 
regulujących standardy emisyjne konieczne będzie wdrożenie 

przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). 
Ad. 3 Takie zalecenia i zakazy wprowadzone są 
obowiązującymi na terenie woj. mazowieckiego Planami 
Działań Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 4 Zarząd Województwa Mazowieckiego rozważy tą 
propozycję. 
Ad . 5 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 
Ad. 6 Odrębne przepisy określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. 
Uchwała antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 
Ad. 7 Z zapisu w §10 wynika, że kotły klasy 5 mogą być 
użytkowane dożywotnio, gdyż nie dotyczą je okresy 
przejściowe. 
Ad. 8 Zapis w §10 pkt wskazuje, że wymagania określone w 
§6 dla instalacji, których eksploatacja rozpocznie się przed 
dniem w życie uchwały (czyli dla instalacji istniejących) będą 
obowiązywać od 1 stycznia 2023 r. (czyli będą musiały być 
wymienione) chyba, że spełnią zostaną wyposażone w 
odpowiednie urządzenie zapewniające redukcję emisji pyłu 
(zapis punktu a został wykreślony). 
Ad. 9 Nie ma potrzeby dodawania takiego zapisu. 
Proponowane zapisy w §10 projektu uchwały zapewnią 
stosowanie certyfikowanych kotłów  
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systemu, który umożliwi kontrolę i przestrzeganie tych 
przepisów. Dlatego prace nad stworzeniem takiego systemu 
należy rozpocząć niezwłocznie. 
Uwagi szczegółowe 
5. § 5, p. 3 - Kryterium „braku ekonomicznych możliwości 
podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” jest bardzo nieprecyzyjne, w związku z czym jego 
stosowanie może rodzić poważne trudności. Kryterium 
„ekonomicznych możliwości” jest wysoce nieprecyzyjne (w 
szczególności nie wiadomo, czyje możliwości ekonomiczne 
należałoby brać pod uwagę), zatem jego stosowanie 
wiązałoby się zapewne z licznymi trudnościami. Ponadto 
użycie tak niejasnego kryterium przez uchwałodawcę 
mogłoby być kwestionowane na gruncie konstytucyjnej 
zasady pewności prawa. Zwracamy również uwagę na 
rozbieżność pomiędzy treścią § 5 pkt 3 uchwały a jej 
uzasadnieniem, w którym wskazano, iż wybrane przez 
Projektodawcę rozwiązanie „zapewni, że tam gdzie to będzie 
technicznie możliwe zostanie zastosowane ogrzewanie z sieci 
ciepłowniczej lub gazowej” (s. 7). W uzasadnieniu uchwały 
nie ma natomiast mowy o „ekonomicznych możliwościach” 
podłączenia do sieci. 
6. § 7 - Obowiązki podmiotów objętych uchwałą w zakresie 
niezbędnym do kontroli jej realizacji (art. 96 ust. 7 pkt 3 Prawa 
ochrony środowiska) powinny zostać określone możliwie 
precyzyjnie. Tymczasem komentowany paragraf może budzić 
wątpliwości dotyczące np. podmiotu, któremu dokumenty 
muszą zostać przedstawione, czy okoliczności, w jakich 
obowiązek przedstawienia dokumentów się aktualizuje. Z tych 
względów proponujemy doprecyzowanie § 7 uchwały. 
7. § 10, p. 1b - Zwracamy uwagę, że w komentowanych 
przepisach pominięto instalacje spełniające wymagania dla 
klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012. Tymczasem na s. 
10 uzasadnienia uchwały wskazano, że spełniające ww. 
wymagania kotły, których eksploatacja rozpocznie się przed 1 
listopada 2017 r. będą mogły być używane „do końca ich 
żywotności”. Dodatkowo w zapisie powinno znaleźć się 
doprecyzowanie, że dopuszczone do użytku zostaną 
wyłącznie kotły z automatycznym załadunkiem. 
8. § 10, p. 2 - Proponujemy doprecyzowanie komentowanego 
przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy w odniesieniu do 
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instalacji, które spełniają warunki określone w § 10 ust. 2 pkt 
2 lit. a i b, wymagania wskazane w § 6 w ogóle nie znajdą 
zastosowania, czy też będą obowiązywać od dnia wejścia w 
życie uchwały. Proponujemy doprecyzowanie 
komentowanego przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy 
w odniesieniu do instalacji, które spełniają warunki określone 
w § 10 ust. 2 pkt 2 lit. a i b, wymagania wskazane w § 6 w 
ogóle nie znajdą zastosowania, czy też będą obowiązywać od 
dnia wejścia w życie uchwały. 
9. W przypadku instalacji, o których mowa w § 10, należy 
dopisać: „Dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji, o 
standardzie emisyjnym potwierdzonym zaświadczeniem 
wydanym przez jednostkę posiadającą w tym zakresie 
akredytację Polskiego Centrum Akredytacji lub innej jednostki 
akredytującej w Europie, będącej sygnatariuszem 
wielostronnego porozumienia o wzajemnym uznawaniu 
akredytacji EA (European co-operation for Accreditation).” 
Zanieczyszczenie powietrza stawia Polskę w niechlubnej 
czołówce najbardziej zanieczyszczonych państw Unii 
Europejskiej. Wprowadzenie przepisów antysmogowych, 
takich jak proponowana dla województwa mazowieckiego 
uchwała, doprowadzi w przyszłości do zauważalnej poprawy 
jakości powietrza na Mazowszu. Aby jednak uchwalone 
regulacje odniosły realny skutek niezbędne będzie wdrożenie 
zapisów uchwały na terenie gmin oraz egzekwowanie jej 
wykonalności. Konieczne będzie również wprowadzenie dla 
osób najuboższych programów pomocowych zmniejszających 
tzw. ubóstwo energetyczne. 

1215.  M.D. Jestem mieszkanką Wawra i na co dzień czuję, czym pali w 
piecach wielu moich sąsiadów, bo w sezonie zimowym ciężko 
oddychać, okna trzeba szczelnie zamykać, a powietrze po 
prostu śmierdzi. Uchwała antysmogowa jest bardzo 
potrzebna, ale obawiam się, że sankcje ani nawet 
dofinansowanie lepszych kotłów nie pomogą, bo po zmianie 
kotła koszty ogrzewania dla ich użytkowników znacznie 
wzrosną: jako że nawet wyższa o kilkadziesiąt procent 
sprawność kotła nie zrównoważy kilkakrotnie wyższej ceny 
jakościowego węgla. Wielu niezamożnym trzeba je będzie 
zresztą systematycznie dofinansowywać, bo będą się do tego 
kwalifikować z racji dotykającego ich ubóstwa 
energetycznego.  

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać zapisów dotyczących 
termomodernizacji. 
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Dlatego, dla dobra wszystkich, trzeba tę Uchwałę uzupełnić o 
programy wsparcia termomodernizacji starych domów 
jednorodzinnych, bo dzięki niej można zmniejszyć 
zapotrzebowanie na ciepło o 60-70 i więcej % tych budynków 
o około 60%-70%, a czasami nawet więcej 
https://www.kape.gov.pl/page/termomodernizacja, a wtedy do 
ogrzewania wystarczy 1/3 tego paliwa, co dzisiaj i niezamożni 
mieszkańcy będą w stanie taki koszt ponieść, a nawet stać 
ich będzie na gaz lub ciepło sieciowe. Dopiero wtedy wszyscy 
będziemy mogli odetchnąć pełną piersią, również w zimie, a 
nasi sąsiedzi nie będą marznąć z powodu biedy.  

1216.  P.N. Zwracam się do Państwa w sprawie projektu uchwały w 
sprawie wprowadzanie zakazów i ograniczeń w zakresie 
instalacji i eksploatacji instalacji spalających paliwa. 
Ograniczanie niskiej emisji jest jednym z podstawowych 
elementów walki ze smogiem, dlatego też prawodawstwo w 
sprawie ograniczeń w spalaniu paliwa złej jakości jest bardzo 
potrzebne. Mam nadzieję że projekt uchwały zostanie przyjęty 
jeszcze przed sezonem zimowym, a właściwe instytucje 
zapewnią kontrolę i egzekwowanie uchwalonych zasad. 
Warto zaznaczyć, iż projekt ten powinien być jedynie 
początkiem do dalszych działań prowadzących do eliminacji 
zanieczyszczeń, do których należą dopłaty do przezbrajania 
instalacji domowych czy ograniczania ruchu samochodów w 
centrach miast. 
Jeżeli chodzi o koszty takich działań jestem przekonany, że 
będą one niższe niż zaoszczędzone fundusze w obszarach 
leczenia skutków jakie smog wywołuje. 
Poprawiając komfort mieszkania w wielu miastach 
województwa mazowieckiego znacząco poprawi się 
atrakcyjność tego regionu, a zimy przestaną być tak uciążliwe 
dla mieszkańców. 
Podsumowując, jestem gorącym zwolennikiem wszelkich 
pomysłów mających na celu redukcję zanieczyszczeń oraz 
zachęcam do dalszych działań w tym obszarze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1217.  M.B. Szanowni Państwo, wyrażam poparcie dla projektu uchwały 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Mam nadzieje, iż wspomniana uchwała będzie 
przyjęta w tym roku i będzie skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Mam rodzinę i zależy mi na jej zdrowiu, ja 
choruję na nieuleczalną chorobę płuc, poprawa jakości 
powietrz to dla mnie poprawa komfortu życia. 

1218.  A.M. Popieram wszelkie działania służące przyjęciu uchwały 
antysmogowej na Mazowszu, ponieważ zależy mi na czystym 
powietrzu i poprawie stanu zdrowia moich bliskich i innych 
mieszkańców województwa. Mam nadzieję, że uchwała 
zostanie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i będzie następnie skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu uchwały na stan 
powietrza i podjęcia kolejnych kroków, gdyby obecna uchwała 
była niewystarczająca. 
Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. Natomiast tam, gdzie jest 
centralne ogrzewanie zgody budowlane powinny być 
wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do sieci 
ciepłowniczej. 
Chciałbym żyć w Warszawie, w której da się oddychać pełną 
piersią, bez wychodzenia na ulice w maseczce 
antysmogowej. Obecnie bardzo czuć tutaj ciężkie powietrze. 
Jest mi wstyd, że przez wiele dni normy jakości powietrza są 
przekroczone. Chciałbym wyjeżdżać do różnych miejscowości 
na Mazowszu bez obawy, że będę się truł wdychając 
powietrze. Chciałbym, żeby moi bliscy byli bezpieczni i żyli 
dłużej - a to jest możliwe dzięki wprowadzeniu uchwały. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały 
Nie ma podstaw prawnych aby zastosować sugerowane 
działanie: „Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie 
powinno być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. Natomiast tam, gdzie jest 
centralne ogrzewanie zgody budowlane powinny być 
wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do sieci 
ciepłowniczej.” 
Gminy na etapie uchwalania MPZP oraz w związku z 
rozwojem sieci ciepłowniczej bądź gazowej mają możliwość 
eliminacji spalania paliw stałych w indywidualnych 
instalacjach grzewczych 

1219.  G.S. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolite regulacje na terenie całego województwa. Liczę, że 
uchwała zostanie jak najszybciej przyjęta i wejdzie w życie a 
jej zapisy będą skutecznie egzekwowane. Liczę również na 
przyjęcie rozwiązań dotyczących pyłów generowanych przez 
indywidualny transport samochodowy: np. stref ekologicznych 
w centrach miast czy zakaz wjazdu samochodów z silnikiem 
diesla. Smog to ogromny problem: zimą w Warszawie trudno 
jest oddychać. Przebywanie w mieszkaniu zmniejsza problem 
w niewielkim stopniu. Wszyscy odczujemy skutki smogu w 
chorobach układu krążenia czy krótszej oczekiwanej długości 
życia. 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 



313 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

1220.  A.R.-R. Chciałabym wyrazić poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Uważam, że jest to regulacja niezbędna, aby można było bez 
obaw o swoje zdrowie i życie oddychać. To co dzieje się z 
powietrzem w województwie mazowieckim jest przerażające. 
Najbardziej uciążliwe i dostrzegalne jest zanieczyszczenie 
smogiem zimą, natomiast z moich obserwacji problem istnieje 
cały rok. Chciałabym bez obaw wyjść na spacer, niestety 
odczyty czujników zanieczyszczenia powietrza nie pozwala 
na to zbyt często. Mieszkam na terenie poza Warszawą, 
gdzie niestety ludzie bardzo często mają nawyk palenia byle 
czym - plastik, stare meble i inne śmieci. I nie wydaje mi się, 
że wynika to z biedy. Obawiam się, że bez zmiany w prawie, 
która wymusi wymianę starych pieców i zabroni palenia 
miałem i węglem słabej jakości, nic się zmieni. Ja jako źródło 
ogrzewania korzystam z pompy ciepła, bo jestem świadoma, 
jakie zagrożenia niesie palenie w piecach węglowych opałem 
zanieczyszczonym. Ponadto posiadam czujnik 
zanieczyszczenia powietrza, który mierzy poziom PM2,5 i 
PM10. I niestety wskazuje takie zanieczyszczenie powietrza, 
że strach wyjść z domu. Jakość powietrza jest odczuwalna 
organoleptycznie- w zimie nie mogłam wyjść na dwór bez 
maseczki przeciwpyłowej, ponieważ pył zawieszony dusił i 
drapał w gardło. 
W związku z powyższym, oczekuję i domagam się i mam 
nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję też, że Urząd będzie monitorował wpływu regulacji 
na stan powietrza i podejmował niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. Jest to 
niezmiernie ważne, ponieważ od tego zależy zdrowie i życie 
mieszkańców, czyli także mnie i moich najbliższych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1221.  M.P. Piszę, by wyrazić poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy. 
Od Urzędu oczekuję ponadto monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Szanowni Państwo, liczę na Państwa działanie. Ja sama 
przez smog nabawiłam się alergii, martwię się o zdrowie 
moich bliskich. Mam nadzieję, że uchwala antysmogowa 
wjedzie w życie jak najszybciej. Nie czekajmy kilkanaście lat, 
jak to było w Krakowie. 

1222.  M.Z. Niniejszym pismem wyrażam poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa. Mam nadzieję, że uchwała w 
tym roku zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku 
wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Ponadto oczekuję 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Okres w którym zanieczyszczenie środowiska przekraczało 
wszelkie dopuszczalne normy był dla mnie wstrząsający nie 
tylko ze względu na fakt, że moje i moich bliskich zdrowie 
było, jest i będzie zagrożone, ale również ze względu na to, 
że doszło do takiej sytuacji, która przez niektórych polityków 
byłą zignorowana zatuszowana i zdramatyzowana. 
Moje poparcie dla uchwały jest kierowana troską o nasze 
zdrowie. Państwo powinno zrobić wszystko dla 
zagwarantowania zdrowia obywateli. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1223.  M.M. Mieszkam przy granicy Warszawy i gminy Lesznowola. W 
sezonie grzewczym powietrze na zewnątrz nie nadaje się do 
oddychania - sąsiedzi jako paliwa używają drewna 
zakupionego na początku sezonu grzewczego lub 
najtańszego węgla, a mieszkam w relatywnie bogatej okolicy. 
Jedyną nadzieję jaką widzę, to szybko wprowadzone i 
skuteczne administracyjne ograniczenia stosowania paliw 
stałych. Poniżej moje uwagi do uchwały: 
- Niezbędne są akcje edukacyjne informujące o szkodliwości 
spalania śmieci, paliw stałych niskiej jakości, palenia w 
kominkach czy używania samochodów z usuniętym filtrem 
cząstek stałych lub katalizatorem spalin. 
- Nieruchomości z dostępem do sieci gazowej lub 
ciepłowniczej, znajdujące się na terenach miejskich powinny 
był objęte całkowitym zakazem używania paliw stałych. 
- Zakaz powinien obejmować także kominki będące 
dodatkowym źródłem ciepła. 

Uwag nie uwzględniono, nie odnoszą się one do treści 
projektu uchwały. 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, edukacji czy spalania 
odpadów. 
Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane.  
Brak podstaw prawnych dla wprowadzania zakazu używania 
paliw stałych dla nieruchomości z dostępem do sieci gazowej 
lub ciepłowniczej. Gminy na etapie uchwalania MPZP oraz w 
związku z rozwojem sieci ciepłowniczej bądź gazowej mają 
możliwość eliminacji spalania paliw stałych w indywidualnych 
instalacjach grzewczych 
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- Samorządy powinny być zobowiązane do inwestowania w 
rozwój sieci ciepłowniczych. 
- Skutki emisji od transportu samochodowego nie mogą być 
ignorowane, uwzględniając prognozowany wzrost importu, 
wycofywanych z zachodniej Europy samochodów z silnikami 
diesla. 

1224.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1225.  J.R. I have a small daughter and we live in Warsaw. I feel strongly 
that we should do everything to protect the air that we and our 
children breathe everyday. Please be reasonable and 
regulate the fireplaces in Warsaw! We don't live in the 19th 
century anymore! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1226.  A.M. Popieram projekt Uchwały anty smogowej wprowadzającej 
jednolita regulację na obszarze całego województwa. 
Oczekuję przyjęcia tej uchwały w bieżącym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznego 
egzekwowania jej przez wszystkie gminy województwa 
Mazowieckiego. 
Oczekuj też stałego monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i reagowania na bieżąco, gdyby przyjęte regulacje 
były nieskuteczne. 
To niezbędne działania chroniące nas wszystkich; dorosłych i 
nasze dzieci przed dramatycznymi dla zdrowia skutkami 
zatrutego powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1227.  W.N. Nawiązując do trwającej konsultacji antysmogowej dla 
Warszawy chciałem usilnie poprzeć propozycje sformułowane 
przez Warszawski Alarm Smogowy: 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
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3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko – jeśli w 
ogóle – możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 µg/m3) powinien być zakaz używania 
kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie jest 
głównym źródłem ciepła). 

względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak podstaw prawnych dla wdrażania takich działań. 
Gminy na etapie uchwalania MPZP mają możliwość 
wdrażania takich zapisów. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1228.  C.M.de D. Uważam, że projekt uchwały jest bardzo dobry i oczekuję, że 
sprawa naszego zdrowia i życia zostanie rozwiązana w tym 
roku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1229.  P.W. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że uchwala będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, ze Urząd będzie monitorował wpływ regulacji na 
stan powietrza i podejmie wszelkie niezbędne kroki w sytuacji 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Stwierdzam, iż jakość powietrza w Dzielnicy Warszawa Wola 
jak i w powiecie piaseczyńskim ulega systematycznemu 
pogarszaniu i obawiam się iż będzie to wpływało 
niekorzystnie na zdrowie moich najbliższych: żony, dzieci i 
wnuka. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1230.  K.P. Od lat obserwuję pogorszenie się stanu powietrza w 
Warszawie. Okazało się, że w roku 2017 filtry (stosowane do 
oczyszczenia powietrza pobieranego z zewnątrz), które 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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starczały 4 lata temu na 1,5 roku obecnie muszą być 
wymieniane po 3-4 miesiącach pracy. Zaznaczam, że 
instalowane są ciągle te same filtry a więc podstawowym 
czynnikiem jaki wpływa na zwiększone ich zużycie jest jakość 
powietrza. 
Naprawdę warto walczyć o jakość powietrza w Warszawie i o 
to prosimy i tego oczekujemy od urzędników naszego miasta. 

1231.  K.D.-W. Pragnę wyrazić swoje poparcie dla uchwały antysmogowej. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1232.  E.K. Popieram opisane tu wnioski w sprawie regulacji 
antysmogowych dotyczących spalania. Natomiast mnie 
osobiście najbardziej męczą spaliny samochodowe. Oczekuję 
z niecierpliwością kroków w kierunku rozwoju zbiorczej 
elektrycznej komunikacji szynowej. Na przykład: nie 
rozumiem dlaczego Warszawa zatrzymała budowę pierwszej 
linii metra od strony północnej na Młocinach, skoro 
dodatkowe trzy przystanki obsłużyły by 100 tysięcy więcej 
osób. Nie bawmy się w półśrodki. Następna stacja za 
Młocinami to Osiedle przy Heroldów - 20 tys. mieszkańców, 
dalej duża warszawska uczelnia UKSW oraz dojście do 
największego cmentarza Północnego i wreszcie Auchan 
Łomianki w 30 tysięcznym mieście Łomianki, do której to 
Galerii przyjeżdżają także mieszkańcy Bielan i Żoliborza. 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 

1233.  D.J. Jestem mieszkanką Warszawy, matką, dziennikarką, osobą 
zakochaną w tym trudnym do życia mieście. Jest hałas, jest 
smog - a ja nie chcę musieć stąd wyjeżdżać. Proszę o 
spojrzenie na ustawę z punktu widzenia osoby związanej z 
miastem, aktywnej i zaangażowanej, mającej tu rodzinę i 
przyjaciół. Wszyscy chcemy, żeby miasto żyło. Dajmy mu 
tlen. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1234.  A.M. Mieszkam w warszawskiej dzielnicy Wawer, w której 
powietrze jest najgorsze. Osobiście bardzo cierpię z powodu 
wyziewów z pieców i obawiam się, że wielokrotne 
przekroczenia norm stężenia pyłów mogą odbić się 
negatywnie na moim zdrowiu. Wyrażam poparcie dla projektu 
uchwały antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. Mam 
nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego a następnie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa, a stan 
powietrza monitorowany. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1235.  A.B. Chciałem wyrazić swoje poparcie dla uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Mam nadzieję, że radni Sejmiku 
Wojewódzkiego jeszcze w tym roku przyjmą ww. uchwałę, 
która będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję urzędowego 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Jestem rowerzystą, staram się odciążyć miasto od 
komunikacji samochodowej i oczekuję, że miasto w zamian 
podejmie kroki mające na celu poprawę jakości powietrza w 
całym województwie. 
Jestem też pracownikiem fundacji onkologicznej i mam na co 
dzień do czynienia z osobami chorymi na nowotwory. 
Jednocześnie mam też świadomość rosnących statystyk 
zachorowalności na raka. Leczenie chorób nowotworowych 
spowodowanych czynnikami cywilizacyjnymi (m.in. smogiem) 
przekłada się na coraz większe koszty, które obciążają 
budżet władz samorządowych. Dbanie o czystość powietrza 
w kraju to nie tylko konieczność, to także inwestycja w 
zdrowsze społeczeństwo, które w efekcie może odprowadzać 
podatki do budżetu państwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1236.  J.K. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję, że w następstwie dramatycznych sytuacji 
zanieczyszczenia powietrza i przekroczeń substancji 
szkodliwych przez całą ubiegłą zimę w Warszawie i okolicach, 
radni Sejmiku Wojewódzkiego przyjmą odpowiednią uchwałę 
jak najszybciej, a przynajmniej w tym roku, oraz że będą 
monitorować, aby przyjęta uchwała była skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję także od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1237.  D.J.-M. Wyrażam swoje poparcie dla ustawy antysmogowej. 
Jestem mieszkanką Warszawy, ale tej zimy czułam się, 
jakbym była mieszkanką Londynu w roku 1952. Nawet las 
przy którym mieszkam był osnuty tej zimy smogiem i to nie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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przez trzy dni, a przez większość zimy. Nie chcę narażać 
siebie, ani swojej rodziny na kłopoty zdrowotne, dlatego 
zdecydowanie popieram ustawę. 

1238.  W.S. Zdecydowanie popieram projekt uchwały antysmogowej. 
Jakość powietrza wpływa bezpośrednio na nasze zdrowie i 
dobre samopoczucie. W poprzednim sezonie grzewczym nie 
dało się spacerować czy uprawiać sportów na zewnątrz, gdyż 
kończyło się to zawrotami i bólem głowy. W dłuższej 
perspektywie może nam bardzo zaszkodzić zatem trzeba cos 
z tym problemem zrobić! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1239.  L.K. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. Wyrażam oczekiwanie, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Smog w Warszawie, 
jego przekroczenia norm, stanowi zagrożenie dla wszystkich, 
a szczególnie dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia i osobiście dotyka mnie i 
moją rodzinę. Dlatego oczekuję natychmiastowego działania 
oraz podjęcia uchwały antysmogowej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1240.  M.P. Gorąco popieram projekt uchwały antysmogowej, która ma na 
celu wprowadzenie całkowitego zakazu spalania substancji, 
najbardziej zanieczyszczających atmosferę. Jestem osobą 
starszą (75 lat), a mój 82-letni mąż jest po udarze i ma 
poważne dolegliwości, nasilające się szczególnie w okresach, 
gdy normy zanieczyszczeń są przekraczane. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku przez radnych sejmiku wojewódzkiego i że będzie 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Wyrażam również nadzieję, że 
względy ekonomiczne tym razem nie zostaną postawione 
wyżej niż zdrowie i życie mieszkańców województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1241.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1242.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1243.  N.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1244.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1245.  K.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1246.  Z.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1247.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1248.  Z.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1249.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1250.  M.Z. Chciałam wyrazić poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej, wprowadzającej jednolitą regulację dla całego 
województwa. Mieszkam na warszawskim Żeraniu i bardzo 
odczuwam i obserwuję kolejne niepokojące "inwestycje", 
które zdecydowanie pogorszą jakość ekologiczną tych 
terenów. Na ten moment odczuwalne jest nawet bez 
stosowania specjalistycznej aparatury obniżenie się jakości 
powietrza w wyniku palenia przez okoliczny Markot słabej 
jakości paliw. Ponadto, nasz obszar jeszcze cztery lata temu 
miał bardzo wysokie notowania, jeśli chodzi o czystość 
powietrza. Obecnie 94 dni w roku są przekroczone wskaźniki 
zanieczyszczeń (polecam przeczytać artykuł, w którym jest 
dokładna analiza tematu: 
http://www.panskaskorka.com/deweloperskie-igrzyska-nad-
kanalem-zeranskim/). Na Żeraniu powstają kolejne osiedla, a 
niedaleko Hali Marywilska (która jest po prostu betonową 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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pustynią) ma być kolejne zabetonowanie terenu, aby powstał 
Port Królewski (zachęcam do przejrzenia galerii zdjęć - drzew 
jest jak na lekarstwo - http://www.whitemad.pl/port-krolewski-
pierwsze-polsce-osiedle-domow-plywajacych/). Jakby tego 
wszystkiego było mało, planowana jest ogromna wycinka 
drzew pod gazociąg. Spółka PGNiG (która odpowiada za 
temat) jest obiektem wielu kontrowersji, a sama ingerencja w 
przyrodę pozostawia wiele do życzenia (o wszystkim 
informuje dokładnie strona 
https://www.facebook.com/KanalZeranski/). 
Ta uchwała jest nam bardzo potrzebna. Mam nadzieję, że 
będzie przyjęta jak najszybciej przez Radne i Radnych z 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana. 
Mam nadzieję, że Urząd będzie monitorować wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne i szybkie kroki, jeśli 
zakazy te okażą się niewystarczające. 

1251.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1252.  I.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1253.  G.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1254.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
oraz skutecznie egzekwowana, jak również podjęcia przez 
Urząd niezbędnych kroków na wypadek, gdyby zakazy 
zawarte w uchwale antysmogowej okazały się 
niewystarczające. Kierowanie się względami finansowymi w 
tej kwestii odbije się na jeszcze bardziej przepełnionych 
szpitalach i większej liczbie osób niezdolnych do pracy w 
przyszłości. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1255.  T.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wyraź oczekiwanie, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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gminy województwa mazowieckiego. Zdrowie obywateli jest 
najważniejsze. Nie ma na co czekać. 

1256.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w miejscu gdzie jest mnóstwo pieców opalanych 
węglem najgorszej jakości, także w kominkach pali się to co 
się da spalić. W tej dzielnicy większość to ludzie dość 
zamożni, mieszkają w swoich domkach, willach, bliźniakach 
i... kopcę na całą dzielnicę. Jeśli wiatr jest od ich strony - a tak 
jest na ogół - nie można otworzyć okna, trudno zasnąć bo jest 
smród, ciągną się obrzydliwe dymy! To jest koszmar! To musi 
się zmienić i to przed kolejną zimą - JUŻ. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1257.  E.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog zabija!!! Powinniśmy wszystko zrobić żeby nasze 
powietrze w Polsce było czyste!!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1258.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1259.  P.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1260.  B.K.-G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1261.  W.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1262.  S.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1263.  I.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uchwala jest bardzo ważna. W zeszłym roku zima w 
Warszawie byłe najgorsza, smog miał taki smród, że moje 
ubrania śmierdziały przez cały tydzień. Oczyszczać powietrza 
w domu nie mógł poprawić ten zapach. Nastrój znacznie mi 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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się pogorszył, trudno pracować i mieć wesoły nastrój w takim 
klimacie. Warszawa była jedna z najbardziej zabrudzone 
miasta w Europie. 
Państwo powinno pomóc dla zmiany pieców na 
ekologicznych. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Mam nadzieję, że w tym roku będzie można spokojnie 
oddychać. 

1264.  R.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1265.  Ż.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1266.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1267.  E.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1268.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1269.  M.K.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej wyrażam poparcie dla zawartych w tej uchwale 
zapisów. Zależy mi na tym, żeby uchwała została przyjęta w 
tym roku i efektywnie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego, a także, żeby Urząd 
Wojewódzki monitorował wpływ wprowadzonych regulacji na 
stan powietrza. Gdyby owe regulacje okazały się nie 
wystarczające (normy stanu powietrza nadal były znacznie 
przekraczane), zależy mi na tym, aby Urząd podjął niezbędne 
działania dążące do skutecznej poprawy stanu powietrza w 
województwie mazowieckim, szczególnie w Warszawie. 
Moje poparcie dla zapisów uchwały antysmogowej wynika 
przede wszystkim z troski o zdrowie własne i mojej rodziny, w 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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szczególności dzieci. Mieszkamy na stałe w Warszawie i w 
ostatnich dwóch latach troje członków rodziny (dwoje 
dorosłych i dziecko w wieku szkolnym) obserwuje alergię 
wziewną (wcześniej żadnych alergii), co zapewne ma związek 
z jakością powietrza jakim jesteśmy zmuszeni oddychać (pyłki 
roślin są "oblepione" zanieczyszczeniami znajdującymi się w 
powietrzu, co działa drażniąco na układ oddechowy i oczy). 
Dbam o zdrowie i życie swoich dzieci i pozostałych członków 
rodziny, dlatego zależy mi na dobrej jakości powietrzu w 
miejscu, w którym przebywamy większość roku. 

1270.  C.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chciałabym żyć w kraju o którym 
mówi się z dumą i czeka z niecierpliwością na przyszłość a 
nie na nieunikniony drastyczny spadek jakości powietrza, 
najważniejszej i najcenniejszej rzeczy jaką mamy. Bez niego 
nie można walczyć o lepsze życie na własnych zasadach - 
niezależnie jakich, niezależnie od poglądów czy wyznania. 
Powietrze to coś o co należy walczyć, nie wymaga to dużego 
poświęcenia, jedynie mniej lub więcej wysiłku ze strony 
każdego. Z pewnością zaowocuje to długoterminowo w 
zdrowiu każdego z nas i nie jest to rzecz, która ominie 
kogokolwiek, nie ma też w tej sprawie bezstronności - brak 
uchwały i jej egzekwowania przyniesie skutki dla wszystkich. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta dla dobra 
każdego człowieka. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1271.  R.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1272.  N.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1273.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1274.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1275.  P.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1276.  I.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
To bardzo ważne dla nas i przyszłych pokoleń , abyśmy mogli 
oddychać zdrowym powietrzem. Nie stać nas na niepotrzebne 
leczenie i nie chcemy umierać przedwcześnie. Trzeba też 
walczyć o świadomość ludzi , że nasze zdrowie leży w 
naszych rękach! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1277.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że jeszcze w tym roku 
Sejmik Wojewódzki Mazowsza skutecznie zajmie się 
działaniami antysmogowymi i doprowadzi do tego, byśmy nie 
truli się smogiem i aby nasze i naszych dzieci zdrowie było 
chronione. 
Myślę, że Sejmik Wojewódzki jest w stanie działać szybko i 
sprawnie i ma możliwości działań takich, które doprowadzą 
do dobrego powietrza na naszym terenie. Niech nasze 
województwo da przykład innym, niech pokaże, jak dbać o 
swoich mieszkańców. Liczę szczególnie na władze i na ich 
odpowiedzialność. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1278.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako pomyl proponuję aby dopłatę "5oo+" dla ubogich rodzin 
zamienić na rodzaj deputatu paliwa ekologicznego. 
Oczywiście chodzi tu o rodziny z własnym systemem 
ogrzewania. Kontrolę na prawidłowością przestrzegania 
czystości spalin na terenie Polski niech zajmą się np. nowo 
tworzone służby ministra Macierewicza, to pewnie więcej 
przyniesie pożytku dla całego społeczeństwa. . 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1279.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1280.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1281.  H.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1282.  Z.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1283.  F.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1284.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1285.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog bardzo mi dokucza w Warszawie i jej okolicy. 
Oczekuję przyjęcia tej uchwały w tym roku! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1286.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram projekt uchwały antysmogowej w obecnym 
kształcie i to, że zawiera on zakaz palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. Zakazuje też 
palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą. Wprowadza konieczne standardy dla 
pieców. 
Mam nadzieję, że to pomoże zmniejszyć smog na terenie 
Polski. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1287.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, ze uchwala jest niezbędna 
do wprowadzenia jeszcze w tym roku tj. do końca 2017. 
Liczę na to, ze podczas zimy nie będziemy się z mężem 
zastanawiać czy wyjście z dziećmi na dłuższy spacer 
przyniesie nam więcej złego niż dobrego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Jakość powietrza jest zła od wielu lat ale to my mamy szanse 
ten trend zatrzymać. 
Liczę na działalność samorządu w tej sprawie. 

1288.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako astmatyczka i matka małego dziecka nie wyobrażam 
sobie kolejnej zimy w oparach smogu. 
Mam nadzieję, że uchwała wprowadzi jednolitą regulację dla 
całego województwa, będzie egzekwowana, a Urząd będzie 
monitorował wpływ regulacji na stan powietrza i będzie 
podejmował niezbędne kroki, gdyby te regulacje kazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1289.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1290.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1291.  R.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1292.  R.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1293.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1294.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy woj. mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Mam w rodzinie osoby chore na astmę i 
choroby krążenia i nie chcę żeby przypłaciły to utratą życia. 
Argumenty finansowe nie grają w takiej sytuacji roli. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1295.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog niszczy zdrowie. Ostatnimi czasy, zima coraz częściej 
skarżę się na bóle głowy, dziwny chemiczny smak w ustach. 
Pojawia się poirytowanie, nudności. Nadmiar szkodliwej 
chemii, 
Nie tylko w Warszawie, szkodzi dzieciom, osobom starszym, i 
tym ciężko pracującym. To straszne, ze w XXI, pomimo 
naszej świadomości, mieszkańców Unii Europejskiej dotyka 
skażenie powietrza! Oczekuje od władz regionu, w którym 
żyje i dla którego poświęcam znaczna cześć życia, pracy, 
dochodów i energii, stanie po stronie obywateli zatroskanych 
stanem i jakością powietrza. Uprzejmie proszę o wsparcie idei 
uchwały oraz zaangażowanie władz regionu, na które 
oddałem głos, w aktywne przeciwdziałanie smogowi, walkę z 
jego źródłem oraz podjęcie natychmiastowych działań 
zmierzających do większej troski o środowisko naturalne. Od 
jego stanu zależy nasza przyszłość!!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1296.  E.C.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, które wprowadzają konieczne 
standardy dotyczące zarówno pieców, jak i jakości paliwa. 
Mam nadzieję, że uchwała ta zostanie przyjęta przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i jeszcze w tym roku stanie się 
skutecznie egzekwowanym prawem na terenie województwa 
mazowieckiego. Oczekuję także, że Urząd będzie 
monitorował wpływ wprowadzonych zakazów na jakość 
powietrza, a gdyby okazał się on niesatysfakcjonujący, 
podejmie dalsze działania mające na celu ograniczenie emisji 
szkodliwych produktów spalania do atmosfery. 
Do niedawna smog kojarzył się mi głównie z obrazami z miast 
azjatyckich pokazującymi ludzi w maskach. Od ostatniej zimy 
stał się jednak zjawiskiem zagrażającym bezpośrednio 
zdrowiu i życiu mojemu i moich bliskich. Na zdrowiu obywateli 
nie wolno oszczędzać, gdyż jest ono wartością bezcenna,, 
Jednak nawet z czysto ekonomicznego punktu widzenia 
każda inwestycja w zapobieganie chorobom jest bardziej 
efektywnym wydatkowaniem pieniędzy niż finansowanie ich 
leczenia. Oczekują, że władze wyjdą naprzeciw 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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oczekiwaniom obywateli i ochronią nas przed skutkami 
oddychania zanieczyszczonym powietrzem. 

1297.  E.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog wyraźnie, odczuwalnie negatywnie działa na moje 
zdrowie i samopoczucie. Mam nadzieję, że zależy Wam na 
warszawiakach, naszej opinii i zrobicie wszystko, żeby 
zniwelować smog. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1298.  W.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów i oczekuję, że zostanie ona 
uchwalona przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego oraz 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1299.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poprawcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1300.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1301.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1302.  H.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1303.  R.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1304.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ten problem powinien być jak najszybciej prawnie 
uregulowany na terenie województwa mazowieckiego. 
Uchwalenie to jedno a egzekwowanie zapisów to drugie. 
Oczekuję od odpowiednich władz nadzoru nad realizacją by 
te zapisy nie stały się martwym prawem co podważa prestiż 
instytucji, która takie prawo stanowi. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1305.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zła jakość powietrza, którym przecież oddychamy wszyscy, 
powoduje różne dolegliwości (złe samopoczucie, duszności, 
zawroty głowy) i może prowadzić do rozwoju chorób układu 
krążenia oraz układu oddechowego. Długotrwały smog 
stanowi szczególne zagrożenie dla dzieci, kobiet ciężarnych 
oraz osób w podeszłym wieku. 
Oczekuję, że radni Sejmiku Wojewódzkiego przyjmą projekt 
tej uchwały i że będzie ona skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Wyrażam 
również nadzieję, że Urząd będzie sumiennie monitorował 
wpływ regulacji na stan powietrza i w sytuacji , gdyby okazały 
się one niewystarczające, podejmie niezbędne działania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1306.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1307.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1308.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1309.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1310.  M.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1311.  P.P. W związku ze skierowaniem do konsultacji społecznych 
projektu uchwały sejmiku w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i zakazów 
dotyczących eksploatacji instalacji, w których następuje 
spalanie paliw, chciałem wyrazić swoje zadowolenie z 
przygotowania tego projektu. Myślę, że taka uchwała będzie 
właściwym posunięciem i cenną decyzją dla mieszkańców 
województwa, pod warunkiem 
jej przyjęcia, wdrożenia i egzekwowania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1312.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje uwagi: 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa, czyli 
zakaz palenia mułami, flotokoncentratami węglowymi oraz 
mieszankami wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. 
Zakazuje też palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego 
paliwami oraz zawilgoconą biomasą. Wprowadza konieczne 
standardy dla pieców. 
W okolicy w której mieszkam z całą moją rodziną jest bardzo 
zanieczyszczone powietrze. Mieszkam na linii Otwockiej od 
10 lat. Przeprowadziłam się tu z mężem ze względy na 
zdrowy klimat - teren Mazowieckiego Parku Krajobrazowego. 
Mąż ma astmę, a w lecie powietrze jest tu cudowne. Niestety 
począwszy od jesieni, przejście 10 minut do pociągu jest 
problematyczne ze względu na smog uniemożliwiający 
normalne oddychanie. Nos trzeba zatykać szalikiem, bo 
smród idący z kominów domków jednorodzinnych (Radość, 
Falenica, Józefów) uniemożliwia swobodne oddychanie. Nie 
da się wietrzyć mieszkań, okna mamy pozamykane. Mam 3 
małych dzieci. W zimie prawie nie wychodziłam z 
niemowlakami z domu, ponieważ poziom zanieczyszczenia 
powietrza był tak wysoki, że bałam się o ich zdrowie. 
Któregoś wieczoru dzieci ułożone już do snu zaczęły bardzo 
kasłać i płakać. W ich pokoju było rozszczelnione okno, 
którym wszedł okropny smród z pobliskich kominów domków 
jednorodzinnych. Synek 3 letni ma astmę, u młodszego - 9 
miesięcznego pediatra także podejrzewa astmę. Nasza 
okolica była kiedyś terenem uzdrowiskowym, teraz pomimo 
Parku Krajobrazowego i nadal dużej ilości lasów, jest to 
najbardziej zanieczyszczona smogowo okolica. 
Oczekuję wraz z moim mężem i trójką dzieci, że w/w uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego  
i skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję także od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

1313.  Ł.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Niezbędne jest jak najszybsze 
wycofanie starych urządzeń grzewczych. W przeciwnym 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wypadku zachorowalność na choroby układu oddechowego 
będzie tylko większa. Polska służba zdrowia nie jest na to 
gotowa i małe jest prawdopodobieństwo, że będzie. Zresztą 
lepiej zapobiegać, niż leczyć. Zwłaszcza, że jest to tańsze. 
Z tego też powodu oczekuję poparcia radnych Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego dla tej uchwały. Niezbędne jest 
też skuteczne egzekwowanie tego dokumentu przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. W 
przeciwnym wypadku nasze ukochane Mazowsze za parę lat 
będzie tonąć w trującej mgle. Wielki wysiłek samorządowców 
w całej Polsce w walce o czyste rzeki przyniósł oczekiwany 
skutek. Czas na walkę o czyste powietrze. 

1314.  R.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1315.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1316.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1317.  B.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1318.  R.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1319.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1320.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1321.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1322.  N.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1323.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1324.  L.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1325.  W.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1326.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1327.  A.G.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1328.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram wprowadzenie jednolitej regulacji na obszarze 
całego województwa. Oczekuję przyjęcia uchwały 
antysmogowej przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego w tym 
roku, a następnie skutecznego jej egzekwowania przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję 
również, że Urząd będzie monitorował wpływ regulacji na stan 
powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Każdy z nas pragnie zdrowia dla siebie i swoich bliskich, a 
tylko w czystym środowisku, którego podstawą jest czyste 
powietrze, można się cieszyć zdrowiem. Stąd moje poparcie 
dla projektu uchwały antysmogowej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1329.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Popieram jednolitą regulację w całym 
województwie. Oczekuję też, że uchwała zostanie w tym roku 
przyjęta przez Radnych Sejmiku Wojewódzkiego oraz że 
będzie SKUTECZNIE egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa. Mam też nadzieję, że Urząd będzie 
monitorował wpływ tej regulacji na stan powietrza; że 
podejmie odpowiednie kroki, gdyby ww. regulacje okazały się 
nieskuteczne. Rozumiem, że wprowadzenie w życie uchwały 
antysmogowej wiąże się z kosztami, lecz pamiętać proszę - 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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tak naprawdę to jest inwestycja! Mniej zatrutego powietrza, to 
zdrowsi mieszkańcy, to mniej wydatków na medyczne 
procedury, to mniej wydatków na remonty elewacji i 
utrzymanie zieleni, i czystości ulic. 
Jestem chory na rozedmę (POCHP) i proszę mi wierzyć, że 
jesienią, zimą i wiosną na ulicy się po prostu duszę, mam 
wielkie kłopoty z przejściem kilkudziesięciu metrów. A nie 
jestem starcem, ledwie 50+. Mam też trzech synów: 15 lat, 
prawie 4 lata i 14 miesięcy i proszę, by nie skazywali ich 
Państwo na podobne do moich dolegliwości, na kalectwo i 
choroby. 
Kupiłem do domu dwa oczyszczacze powietrza. 
Zainwestowałem, by oczyścić swoją najbliższą przestrzeń, 
proszę i apeluję, by Państwo zadbali o naszą WSPÓLNĄ. 

1330.  P.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jest wyrazem troski o zdrowie 
społeczne i przykładem solidarności społecznej. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta przez Sejmik w 
tym roku i jej zapisy wejdą w życie i będą egzekwowane już 
tej, nadchodzącej zimy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1331.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem za wprowadzeniem jednolitej 
regulacji na obszarze całego województwa zakazującej 
palenia węglem brunatnym, tworzywami sztucznymi i innymi 
bardzo szkodliwymi dla zdrowia substancjami. Mam nadzieje, 
ze ustawa zostanie przyjęta w tym roku i będzie skutecznie 
egzekwowana na terenie całego województwa. Ponieważ 
zdrowie jest najważniejsze!!!!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1332.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Pragnę również wyrazić swoje 
oczekiwanie, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
(2017) roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego, a także 
będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy w 
woj. mazowieckim. Oczekuję również od Urzędu 
monitorowania tego, jaki wpływ mają regulacje na stan 
powietrza, a także podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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To dla mnie bardzo ważne sprawy - smog jest dla mnie i 
moich bliskich problemem, zagrożeniem dla zdrowia i życia. 
Jako mieszkanka Warszawy niestety odczuwam to aż zbyt 
dobrze. Kiedy powietrze jest szczególnie zanieczyszczone (a 
takich dni w roku mamy coraz więcej), mam problemy z 
układem oddechowym i skórą. Podobnie reagują moi bliscy, 
więc obawiam się, że mogą stracić przez smog zdrowie. 
Ufam, że w trosce o zdrowie mieszkańców województwa oraz 
spełniając swój obowiązek, dołożą Państwo wszelkich starań, 
by problem smogu został jak najszybciej rozwiązany i byśmy 
wszyscy mogli oddychać czystym powietrzem. 

1333.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę na to, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Dla mnie wystarczy wiedza o smogu i jego efektach, aby 
poprzeć uchwalę antysmogową. Jak każdy, chcę żyć długo i 
dobrej jakości życie. Chcę tego samego dla swoich bliskich, a 
właściwie dla każdej dobrej osoby. Smog dla mnie psuje 
miejski widok - już wolę prawdziwą mgłę. Lubię jeździć po 
Warszawie rowerem, ale kiedy wiem, że wdycham smog, to 
smuci mnie to. 
W górach Dolomitach we Włoszech są trasy Via Ferrata. Jest 
tam jezioro Garda i miasto Riva przy tym jeziorze. Obok tego 
miasta jest spektakularna trasa Via Ferrata, gdzie głównie 
drabinkami wspinasz się około 1 km (przewyższenie) w górę. 
Na dole widzisz miasto. Niestety na samej górze miasto 
widać źle (chociaż powinny tam być najlepsze widoki) - 
właśnie z powodu smogu. Niby obcy kraj, przyczyny smogu 
może inne, ale smog jest i nastrój psuje. 
Na naszej planecie człowiek bezczelnie eksploatuje naturę, a 
natura coraz wyraźniej daje znać, że to się jej nie podoba, i że 
z takim postępowaniem człowiek przegra. Wolę mieć mniej, 
ale żyć w równowadze, niż wiedzieć, że natura człowieka 
wykończy wcześniej niż mu przez kosmos (np. Słońce) 
pisano. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1334.  M.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej przekazuję swoje poparcie dla zawartych tam 
zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta przez 
wszystkich radnych Sejmiku Wojewódzkiego już w tym roku i 
będzie skutecznie realizowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Może się okazać, że 
monitoring wpływu uchwalonych uregulowań na stan 
powietrza wskaże na konieczność podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby uchwalone ograniczenia okazały się 
niewystarczające. Może też zajść potrzeba zwrócenia się z 
apelem o podobne uregulowania na terenach przyległych do 
Mazowsza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1335.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Pragnę zwrócić uwagę na fakt, że 
wiele gospodarstw domowych ma doprowadzony gaz ziemny, 
a mimo to korzystają z pieców na paliwo stałe. W mojej 
ocenie należy wprowadzić obligatoryjnie zakaz używania 
takich pieców w gospodarstwach, które dysponują gazem 
ziemnym. 

Uwaga nie dotyczy treści projektu uchwały. 
Brak jest podstaw prawnych aby wprowadzić obligatoryjnie 
zakaz używania pieców węglowych w gospodarstwach, które 
dysponują gazem ziemnym. Gminy na etapie uchwalania 
MPZP mają możliwość wdrażania takich zapisów. 

1336.  H.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Pozwolę sobie też dodać ,że sądzę 
iż za ok. dwa miesiące staniemy wobec bardzo poważnego 
problemu , w wymiarze jeszcze bardziej katastrofalnym, niż w 
zeszłym roku. Konieczne są działania bardzo kompleksowe i 
pilne. A nie robi się nic. Albo pozoruje działania. Okres lata 
powinien być wykorzystany do poprawienia struktury rynku 
grzewczego . Tymczasem w błogości i cieple promieni 
słonecznych zbliżamy się do kolejnej katastrofy ekologicznej. 
Gdy sięgnie PM 250 i nie będzie czym oddychać . 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1337.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1338.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1339.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1340.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1341.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1342.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, a w szczególności dla: 
- zakazu palenia mułami, flotokoncentratami węglowymi oraz 
mieszankami wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. 
- zakazu palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego 
paliwami oraz zawilgoconą biomasą. 
- wprowadzenia koniecznych standardy dla pieców. 
Mam nadzieje, ze uchwala zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy w woj. mazowieckim. Liczę również na 
to, ze Urząd będzie systematycznie monitorował wpływ 
regulacji na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jestem mieszkanka Warszawy od urodzenia. Przez poł życia 
mieszkałam na Brodnie, obecnie mieszkam na Mokotowie 
niedaleko niedawno poszerzonej ul. Wołowskiej. Jestem 
bardzo zaniepokojona stanem powietrza, którym oddycham. 
Informacje w prasie, ze w Warszawie i okolicach tej zimy 
doświadczyliśmy największego odnotowanego dotychczas 
"kryzysu smogowego" wywołują we mnie frustracje i strach o 
zdrowie swoje i najbliższych. Warszawa staje się coraz 
przyjaźniejszym miastem do mieszkania, możemy pochwalić 
się coraz atrakcyjniejszymi przestrzeniami publicznymi i oferta 
kulturalna porównywalnymi do czołowych miast w Europie. 
Wierze, ze możemy również zaadresować problem złego 
stanu powietrza tak jak byliśmy w stanie poprawić 
funkcjonowanie miasta i okolic w innych obszarach życia 
mieszkańców. 
Dziękuję z góry za zajecie się ta sprawa. Zdaje sobie sprawę, 
ze rozwiązanie problemu będzie wymagało znaczących 
nakładów finansowych (traktuje to bardziej jako inwestycje w 
długoterminowe zdrowie obecnych i przyszłych mieszkańców 
oraz zwiększenie atrakcyjności woj. mazowieckiego) oraz 
proaktywnej postawy mieszkańców (myślę, ze wielu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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mieszkańców chętnie zaangażuje się w akcje uświadamiające 
we własnym sąsiedztwie oraz w miarę możliwości i przy 
wsparciu wymieni piece na bardziej przyjazne środowisku) . 

1343.  Z.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1344.  H.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1345.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1346.  P.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1347.  B.T. Mam kilka uwag do projektu: 
- do 3 lat na wymianę pieców najgorszej jakości.  
- strefa bez dymu dla Konstancina-Jeziornej (zakaz używania 
paliw stałych) 
- czasowy zakaz palenia w kominkach w dni z 
przekroczonymi normami zanieczyszczeń powietrza. 

Uwag nie uwzględniono 
- Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 
- Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie również w 
gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na napływ 
zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie tylko w 
gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
- Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 



339 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

1348.  R.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Przyjęcie tej uchwały może w zauważalny sposób poprawić 
jakość życia ludzi w naszym województwie, szczególnie 
dotyczy to seniorów i dzieci, którzy są najbardziej narażeni na 
szkodliwe działanie smogu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1349.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, nie zgadzam się na uszkadzanie 
moich płuc w Warszawie, do której muszę jeździć w celach 
edukacyjnych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1350.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Chcę, by Urząd monitorował 
wpływ regulacji na stan powietrza i podejmował kroki, gdyby 
te zakazy okazały się niewystarczające. Chodzi o przyszłość 
nas wszystkich - wszyscy oddychamy tym samym 
powietrzem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1351.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zdaję sobie sprawę z tego, że gminy zostaną obciążone 
organizacyjnie i finansowo, jednak te zmiany muszą zostać 
potraktowane jako inwestycja w zdrowie mieszkańców woj. 
Mazowieckiego oraz lepszą jakość środowiska w Polsce. 
Odkładanie działań określonych w uchwale to zamiatanie 
problemu pod dywan - nie sprawi to, że ten problem nagle 
zniknie, a wręcz będzie się pogłębiał. Lepiej więc zacząć 
teraz, kiedy sytuacja nie jest jeszcze krytyczna. 
Choć jestem generalnie zwolennikiem wdrażania zmian 
dobrowolnie, w tym wypadku działania muszą zostać 
narzucone odgórnie. Bardzo mało gmin wychodzi z własną 
inicjatywą aktywności na rzecz środowiska. Znamienitym 
przykładem tego jak należy postępować jest Kraków, jednak 
tam sytuacja właśnie była już krytyczna i to to było głównym 
motywatorem zmian. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Tylko zintegrowane, regularnie monitorowane działania 
przyniosą szybki i zadowalający efekt. W pełni popieram 
rozwiązania mające na celu chronić nasze zdrowie i 
środowisko, w którym żyjemy. 

1352.  H.L. Minionej zimy zanieczyszczenie powietrza w Warszawie i jej 
okolicach drastycznie przekroczyło dopuszczalne normy. 
Kolejny raz narażone zostało zdrowie a nawet życie 
mieszkańców. Nie można dłużej tolerować takiej sytuacji. 
Konieczna jest uchwała antysmogowa. Ja i moi bliscy 
oczekujemy, że zostanie ona przyjęta jeszcze w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i że wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego skutecznie będą ją wdrażać. 
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia kolejnych działań gdyby regulacje te 
okazały się niewystarczające. Jestem osobiście 
zainteresowana wprowadzeniem zakazów zawartych w 
ustawie antysmogowej ponieważ mam w najbliższej rodzinie 
osoby chore na astmę i choroby układu krążenia i widziałam 
jak ostatniej zimy ich stan dramatycznie się pogorszył. Są to 
osoby młode i w średnim wieku niepalące i dbające o 
zdrowie. Lekarze nie mieli wątpliwości, że ich zdrowie 
ucierpiało z powodu zanieczyszczenia powietrza. 
Trzeba działać szybko i skutecznie. 
W oczekiwaniu na rezultaty Państwa pracy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1353.  E.D. Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Mam dwójkę małych dzieci i martwię się o ich zdrowie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1354.  S.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1355.  E.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1356.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1357.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1358.  W.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1359.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1360.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1361.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać moje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Argumenty ekonomiczne przeciw (koszty wdrożenia) i 
polityczne obawy (głosy radnych gmin) są krótkowzroczne. 
Poważne choroby wynikające ze smogu będą boleśnie 
obciążały warszawską służbę zdrowia i opiekę społeczną. 
Smog zabija nas z odroczeniem i nie można na to przymykać 
oczy w imię teraźniejszych interesów. 
Nie możemy ryzykować tak agresywnych smogów jakie 
wydarzyły się w Londynie w latach 50tych, cierpienia i 
przedwczesnej śmierci wielu osób. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1362.  J.G.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze województwa, pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1363.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Bardzo proszę pochylić się nad tak 
ważnym problemem jakim jest wszechobecny smog. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1364.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Wyraź poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa (szczegółowe informacje znajdziesz poniżej). 
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

1365.  M.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Od kilku lat mniej więcej od listopada dostaję zapalenia 
oskrzeli. Do tej pory łączyłem to raczej z jakąś alergią i po 
prostu leczyłem sterydowo, ale poza listopadem kalendarz dla 
alergików jest pusty. Dopiero gdy problem smogu został 
nagłośniony dotarło do mnie że to to może być problemem.... 
Faktycznie jest mi dużo lepiej gdy ograniczam wychodzenie w 
zimę na dwór, dodatkowo są takie dni gdzie osoba o czułym 
węchu (należę do takich osób) czuje smród w całym 
mieście..... 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1366.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Domagam się by Sejmik Wojewódzki 
ją przyjął i by wdrożono jej egzekwowanie, Jest to w dobrze 
pojętym interesie nas wszystkich, także tych, którzy 
podejmują odnośne decyzje, chodzi także, a może przede 
wszystkim o nasze zdrowie i otaczającą nas biosferę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1367.  M.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1368.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1369.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1370.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1371.  T.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1372.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1373.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1374.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Moja sytuacja w trakcie zimy, części jesieni i wiosny 
uniemożliwia mi przemieszczanie się rowerem do pracy ze 
względu na dramatycznie wysoki poziom zanieczyszczeń. 
Oczywiście żyję w pełni niepokoju, jeśli chodzi o zdrowie 
moich dzieci oraz stałe zwiększanie się u nich reakcji 
alergicznych. 
Mam nadzieję, że w naszym województwie zadbamy 
należycie o stan naszego wspólnego powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1375.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Po wprowadzeniu uchwały oczekiwanym działaniem Urzędu 
byłoby monitorowanie wpływu regulacji na stan powietrza i 
podejmowanie niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Problem czystości i jakości powietrza w Warszawie dotyka 
mnie bezpośrednio - moje dziecko choruje na astmę, każde 
wyjście z domu w okresie zimowym to nasz strach o to, czy 
stan powietrza nie odbije się na zdrowiu syna. 
Dodatkowo mieszkamy przy sporej arterii komunikacyjnej - 
ograniczenie zapisów uchwały tylko do kwestii grzewczych 
uważam za niewystarczające. Koniecznie byłoby również 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wprowadzenie ograniczeń w ruchu dla pojazdów 
samochodowych generujących najwięcej spalin. 

1376.  K.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje gorące poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Powietrze nad Warszawą jest 
trujące. To moje miasto, w którym mieszkam, pracuję, płacę 
podatki, i wychowuje dzieci - chciałbym, abym nie musiał 
myśleć, jak bardzo szkodliwy jest tu każdy oddech. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1377.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwałą zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku i będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Kolejnym pożądanym działaniem byłoby monitorowanie 
wpływu regulacji na stan powietrza i podejmowanie 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Problem jakości powietrza dotyka mnie bezpośrednio - mój 
syn choruje na astmę, każde wyjście z domu w okresie 
największego zanieczyszczenia wiąże się z nieustannym 
lękiem o jego zdrowie i życie. 
Aby jakość powietrza była jeszcze lepsza powinny być 
wprowadzone także dodatkowe regulacje dla kierujących 
samochodami w postaci ograniczenia lub zakazu ruchu 
pojazdami generującymi zbyt wysoki poziom spalin. 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 

1378.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała nie tylko 
zostanie przyjęta ale będzie skutecznie egzekwowana. 
Oczekuję zarówno monitoringu stanu powietrza jak również 
podejmowania wszystkich niezbędnych działań w celu 
uzyskania realnej poprawy jakości powietrza czyli jako 
minimum nie przekraczania norm zanieczyszczeń. 
W dzielnicy Wawer mimo sosnowych lasów ostatniej zimy 
spacery były szkodliwe dla zdrowia. Zanieczyszczenie 
powietrza najbardziej zagraża oczywiście najsłabszym: 
chorym, starszym i najmłodszym ale powiedzmy szczerze, 
nikt nie chce być narażony na ewidentną utratę zdrowia 
spowodowaną przez oddychanie zanieczyszczonym 
powietrzem. Oddech to życie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1379.  B.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1380.  P.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1381.  H.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1382.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1383.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1384.  T.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1385.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1386.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa pragnę przekazać swoje 
poparcie dla zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Od Urzędu Marszałkowskiego oczekuję monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
W ubiegłym sezonie z powodu wysokiego zanieczyszczenia 
powietrza zdarzało się, że moje dzieci nie wychodziły na dwór 
przez kilka dni. Dodatkowo znacznie pogarszała się astma 
mojej mamy. Liczę na to, ze wspólnymi siłami uda się 
wprowadzić takie regulacje, które pozwolą nam oddychać 
czystszym powietrzem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1387.  D.G. Na początek dziękuję za przygotowanie uchwały i zwrócenie 
uwagi na problem smogu. 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały. 
Zaproponowane rozwiązania nie przyniosłyby 
wystarczających skutków w postaci ograniczenia emisji 
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W moim przekonaniu jednak, ustawa w obecnej formie, nie 
jest najlepszym rozwiązaniem. Wszyscy żyjemy w wolnym 
kraju i wolność jednostki jest jedną z naszych podstawowych 
wartości. Każde jej ograniczanie jest niemoralne i w dłuższej 
perspektywie niekorzystne dla wszystkich. Moim zdaniem 
lepszym i bardziej moralnym rozwiązaniem byłby system 
gratyfikacji i nagradzania (niższy podatek, tańsze bilety, 
dopłaty do paliwa, wody itp.) za wykorzystywanie 
odpowiedniego paliwa i/lub stosowanie odpowiednich 
systemów filtrowania. System taki pozwalałby jednostce na 
dokonanie wyboru i miałby dodatkowo walory edukacyjne i 
spajające (dobry wybór -> czystsze środowisko, poczucie 
pracy nad wspólnym dobrem). W obecnej postaci uchwały 
wolność wyboru jest ograniczana z urzędu, a obywateli 
utwierdza się w przekonaniu, że nic we własnym kraju nie 
mogą zrobić, co jest dla każdego wolnego człowieka 
demoralizujące i frustrujące. 

zanieczyszczeń do powietrza. Szybkie ograniczenie 
zanieczyszczeń powietrza jest niezbędne dla poprawy 
jakości życia i zdrowia mieszkańców Mazowsza. 

1388.  I.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Tej zimy doświadczyłam ogromnego nasilenia objawów alergii 
na twarzy, szczególnie w dniach, w których przebywała w 
okolicach ulicy Skierniewickiej. Dodatkowo, w dni z 
przekroczonymi normami stężenia zanieczyszczeń w 
powietrzu cierpię na zapalenie spojówek. 
Dodam, że mimo posiadania samochodu, do pracy jeżdżę 
komunikacją publiczną. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1389.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. 
Oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” 
to wyziewy powstałe w wyniki opalania lokali niepodłączonych 
do sieci ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada 
ona za ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w 
powietrzu i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. Ten 
problem można ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. 

1390.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Brak uwag. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1391.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Szczególnie zeszłego roku okazało się w pełni, jak ważnym 
problemem dla województwa jest smog. Jestem przekonana, 
że należy dążyć do poprawienia jakości powietrza i 
zapobieżenia tak wielkim przekroczeniom norm trujących 
substancji. 
Wśród moich przyjaciół i rodziny są alergicy, osoby starsze, a 
także kobiety ciężarne i małe dzieci -- to przerażające, że 
obecnie jedynym dostępnym rozwiązaniem w przypadku 
pojawiania się smogu jest dla nich pozostawanie w domu. To 
absolutnie musi się zmienić. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Pilnie potrzebujemy 
regulacji i nowych nasadzeń zieleni. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1392.  J.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Proszę o dopilnowanie, by przepisy nie zostały rozmyte w 
trakcie procesu legislacyjnego, a po uchwaleniu były 
egzekwowane. Proszę w imieniu swoim i mojej rodziny, a 
zwłaszcza moich wnuków. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1393.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze w tym roku 
przed "sezonem smogowym" i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy zarówno miejskie jak wiejskie. Mam 
nadzieję na skuteczny monitoring stanu powietrza przez 
władze samorządowe i aktywną reakcję w przypadku 
zagrożeń. 
Wyprowadziłam się pod Warszawę w poszukiwaniu 
przyjaznego i czystego otoczenia. Niestety, ubiegłej zimy, we 
wsi Kampinos kilkakrotnie stała smogowa czapa. Zatem 
zarówno podczas przebywania w Warszawie jak po powrocie 
do "czystego" powietrza w Kampinosie dusiłam się. Mam 
ograniczoną wydolność oddechowo-krążeniową wskutek 
wieloletniej choroby. 
Z nadzieją na skuteczne antysmogowe działania Państwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1394.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
U nas w Markach problem jest jeszcze bardziej nabrzmiały - 
w piecach pali się nie tylko złej jakości węglem ale też 
śmieciami i plastikiem, oknami, starymi meblami . W okresach 
grzewczych smród jest nie do wytrzymania - nie można 
oddychać, a nad ziemią unosi się siny dym o zapachu 
palonego PCV. 
W mojej bezpośredniej okolicy śmieci spalane są na czterech 
posesjach. 
Mam nadzieję że zapisy zawarte w ustawie będą przez moja 
gminę egzekwowane - chodzi o zdrowie nas wszystkich 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1395.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako osoba chora na astmę gwałtownie odczuwam każde 
pogorszenie stanu powietrza - czy to w zimie, czy w lato. W 
swoim otoczeniu zauważam coraz więcej osób cierpiących na 
podobne dolegliwości. Taniej jest zapobiegać niż leczyć! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1396.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1397.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1398.  T.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1399.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1400.  Ł.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1401.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1402.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1403.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1404.  B.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1405.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1406.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1407.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1408.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1409.  D.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla zakazu 
spalania najgorszej jakości odpadów - wszelkiego 
pochodzenia - nie tylko węgla. Mam nadzieję, wprowadzone 
zostaną też standardy dla jakości pieców i że będą one 
przyjęte i egzekwowane. 
Powietrze i woda muszą być czyste, byśmy mogli żyć - to dwa 
podstawowe elementy naszej egzystencji. Bardzo, ale to 
bardzo lekceważone i niedostatecznie doceniane. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1410.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1411.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1412.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1413.  J.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Dla mnie i mojej rodziny czystość 
powietrza ma niebagatelne znaczenie. Mieszkamy na wsi 
około 50 km na wschód w prostej linii od Warszawy. 
Wcześniej, tj. do 2005 r. mieszkaliśmy w Warszawie. Nasz 
dom znajduje się w strefie bez zabudowań. Mamy tylko 2 
sąsiadów w odległości około 100 i 150 m. Posiadamy 
instalację grzewczą na gaz ze zbiornika zewnętrznego. Piec 
gazowy Vaillant wydziela tylko parę. Dodatkowo mamy 
system solarny na ciepłą wodę. Staramy się jak możemy, aby 
chronić środowisko. Te inwestycje nie były takie tanie, a 
koszty gazu skroplonego są zdecydowanie większe niż 
ziemnego. 
Niestety sąsiedzi, a zwłaszcza ten bliżej nas, w okresie 
zimowym pali czym chce. Mówi, że to koks, ale ja czuję w 
powietrzu także śmieci itp. W miejscowości odległej około 3-4 
km od nas (ośrodek gminy) zimą trudno oddychać. Tam 
robimy zakupy, chodzimy do kościoła i do przychodni 
zdrowia. Nie wiem co robią władze gminy, ale niestety chyba 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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niewiele mogą. Tak to się utarło od dziada pradziad. Czas to 
zmienić. Zainteresować czystym powietrzem każdego - 
poczynając od dzieci. 

1414.  N.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1415.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1416.  K.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1417.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1418.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1419.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
 

1420.  J.G. Wyrażam szczere poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Zgadzam się ze spostrzeżeniami Polskiego Alarmu 
Smogowego: 
Nasze najważniejsze spostrzeżenia: 
1. Jest to kompromisowa uchwała i ustalone w niej normy na 
piece/kominki (tzw. ekoprojekt) i paliwa (zakaz palenia 
wilgotnym drewnem i najgorszej jakości węglem) oraz terminy 
(5 lat na wymianę obecnie działających urządzeń) są 
niezbędnym minimum, bez którego stan powietrza się nie 
poprawi. 
2. Postulujemy utworzenie w naszym jedynym uzdrowisku 
Konstancin-Jeziorna całkowitego zakazu palenia paliwami 
stałymi. Tak jak w całym województwie normy 
zanieczyszczeń są w Konstancinie przekroczone, a powietrze 
w uzdrowisku powinno być zdecydowanie lepsze niż na 
pozostałym obszarze. 
3. Chcemy wprowadzenia czasowego zakazu palenia w 
kominkach w dni z przekroczonymi normami zanieczyszczeń 
powietrza. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na 
napływ zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie 
tylko w gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów 
(np. zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 3 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
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4. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. 

1421.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jakość powietrza, którym 
oddychamy, zwłaszcza w sezonie grzewczym, osiąga 
krytyczne normy, dla osób cierpiących na przewlekłe choroby 
układu oddychania oznacza to zaostrzenie objawów. Uchwała 
antysmogowa musi koniecznie zawierać dopuszczalne normy 
zanieczyszczenia zalecane przez UE, zakazywać spalania 
najgorszej jakości odpadów węglowych oraz wprowadzać 
standardy dla jakości pieców. Tylko jednolite i powszechne 
obowiązywanie uchwały na terenie całego województwa jest 
w stanie polepszyć jakość powietrza, oraz dać impuls innym 
samorządom, oraz władzy centralnej, do podążania w tym 
samym kierunku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
 

1422.  M.J. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jeżeli będziemy tolerować 
zanieczyszczone powietrze, wiele osób zapłaci za to utratą 
zdrowia lub przedwczesną śmiercią. Mam szczerą nadzieję, 
że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1423.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta jeszcze w tym roku, następnie skutecznie 
egzekwowana, a jej efekty będą monitorowane i podawane 
do publicznej wiadomości. Czyste powietrze to podstawa 
zdrowia społeczeństwa ! Mam w Warszawie dwoje malutkich 
wnuków i martwię się bardzo o ich rozwój i przyszłość. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1424.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oddychamy tym samym powietrzem- 
i ja , i Państwo. Powietrze bez zanieczyszczeń to podstawa 
życia w zdrowiu. Wierzę, że podejmiecie właściwą decyzję 
mając na względzie tak istotną wartość. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1425.  E.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. W trosce o zdrowie swoje i 
najbliższych oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1426.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Jednocześnie spodziewam się, że Urząd monitoringu będzie 
wpływał na regulacje dotyczące stanu powietrza i podejmie 
niezbędne kroki w sytuacji, gdyby proponowane zakazy 
okazały się niewystarczające (zakaz palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. Zakazuje też 
palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą). 
Z niecierpliwością czekam na wprowadzenie odpowiednich 
standardów piecowych. Nawet latem odczuwam szkodliwy 
wpływ pyłów (drapanie w gardle, ból głowy) bo nie ma 
skutecznych przepisów, które eliminowałyby zachowania 
takich osób jak sąsiad, który codziennie około godziny 23.00 
(również latem) pali w piecu śmieci. Zmuszana jestem szybko 
zamykać okna, nawet przy upałach. Jeśli nie zareaguję 
odpowiednio szybko, dom wypełnia się gryzącym dymem. 
Wyziewy, na które narażeni jesteśmy mieszkając obok 
takiego "obywatela" z pewnością rujnują nasze zdrowie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1427.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1428.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1429.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1430.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1431.  K.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej wyrażam swoje zdecydowane poparcie dla 
zawartych tam zapisów, tj.: 
- zakazu palenia mułami, flotokoncentratami węglowymi oraz 
mieszankami wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem; 
- zakazu palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego 
paliwami oraz zawilgoconą biomasą; 
- wprowadzeniem koniecznych standardów dla pieców 
Wyrażam swoje oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta 
jeszcze w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego, 
jak również oczekuję, że będzie skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Jako mieszkanka Warszawy i Mazowsza, stanowczo 
oczekuję od Mazowieckiego Urzędu Marszałkowskiego 
monitoring wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcie 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Smog dotyka silnie każdej osoby zamieszkałej w Warszawie i 
województwie mazowieckim. Jego szkodliwy wpływ 
codziennie podkopuje zdrowie każdego z nas, a zwłaszcza 
małych dzieci, osób starszych i schorowanych! Także 
Państwa oraz Państwa bliskich - najmłodszych członków 
rodziny, starszego wuja, matki czy kuzynki oczekującej 
potomka. W okresie zimowym codziennie sprawdzamy alerty 
dotyczące jakości powietrza przed podjęciem decyzji o 
wyjściu na spacer. To absurd! 
Proszę Państwa - mamy XXI wiek, dysponujemy wiedzą na 
temat przyczyn powstawania smogu i sposobów skutecznej 
walki z nim. Można te problemy ograniczyć, wprowadzając 
zakazy paliw i standardy dla instalacji grzewczych. JAKA 
PRZYCZYNA NIE PODJĘCIA KONIECZNYCH DZIAŁAŃ 
JEST DZIŚ WAŻNIEJSZA, NIŻ OCHRONA NASZEGO 
ZDROWIA I DŁUGIEGO ŻYCIA? Żadne czynniki, w tym 
argumenty finansowe, nie mogą być tu ważniejsze. 
Raz jeszcze wyrażam swoje zdecydowane poparcie dla 
uchwały antysmogowej i oczekuję od Państwa głosowania za 
przyjęciem tej uchwały w głosowaniu przewidzianym na jesień 
2017. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1432.  Z.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Takie przekroczenia 
stanowią zagrożenie dla wszystkich, a szczególnie ostre dla 
kobiet w ciąży, dzieci. Jeśli będziemy tolerować 
zanieczyszczone powietrze, wiele osób zapłaci za to 
przedwczesną śmiercią. Argumenty finansowe nie mogą być 
tutaj ważniejsze. 
Liczę, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie monitorowana oraz 
egzekwowana. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1433.  J.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1434.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1435.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1436.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1437.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1438.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1439.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1440.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Proszę nie czekać- wszyscy cierpią z 
powodu fatalnej jakości powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1441.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że ustawa zostanie uchwalona jeszcze przed 
zimą. To właśnie w zimie powietrze w miastach jest "ciężkie" i 
toksyczne. W niektórych miejscach wskaźniki dopuszczalnej 
zawartości szkodliwych dla zdrowia elementów są 
przekroczone nawet pięciokrotnie. 
Smog jest groźny dla astmatyków (w tym i mnie) oraz osób 
starszych (w tym również bezdomnych, którzy nie mają jak 
bronić się przed smogiem). 
Obecne systemy informatyczne pozwalają również na analizę 
problemu w czasie rzeczywistym. Mam nadzieję, że dane o 
zagrożeniu nie będą przekłamane i będą podawane do 
publicznej informacji. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1442.  R.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1443.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1444.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1445.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1446.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1447.  Z.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1448.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1449.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1450.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1451.  B.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1452.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1453.  H.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1454.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Chciałbym uchronić nas od spalania pampersów w piecach 
CO. w gminie Pomiechówek. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1455.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To ustawa konieczna ze względu na 
realne zagrożenie zdrowia wszystkich ludzi. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1456.  I.J. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego, a Urząd będzie monitorował wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1457.  K.K.-W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1458.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1459.  B.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1460.  E.J.-W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1461.  J.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1462.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1463.  L.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1464.  B.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
W okolicach, gdzie dominuje budownictwo jednorodzinne, 
jakość powietrza jest bardzo zła. Konieczne są radykalne 
środki, w tym przede wszystkim zakaz palenia węglem niskiej 
jakości. Konieczna jest akcja edukacyjna prowadzona na 
szeroką skalę, w tym także "wychowanie ekologiczne" w 
szkołach. Konieczny jest także lepszy monitoring, więcej 
kontrolerów wyposażonych w urządzenia do pomiaru 
zanieczyszczeń, którzy będą mogli karać mandatem za 
przekraczanie norm. Trzeba dla powietrza wprowadzić 
podobne zasady postępowania, co dla ruchu drogowego. 

Wyjaśniając: 
Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. 

1465.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Mnie osobiście dotyka smog. Mieszkam w teoretycznie 
zdrowej, zielonej części Warszawy. Mój dom sąsiaduje jednak 
z komunalną willą. Gmina odmawia jej lokatorom założenia 
przyłącza gazowego, choć gaz jest w ulicy. W rezultacie trują 
siebie i wszystkich wokół, paląc w piecu co popadnie- plastik, 
śmieci, żywiczne drewno itd. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1466.  A.Ż. Jestem lekarzem pierwszego kontaktu i ważne jest dla mnie 
nie tylko zdrowie moje i mojej rodziny ale także zdrowie i 
życie innych ludzi . W okresie grzewczym w ostatnim roku 
wyraźnie nasiliły się objawy astmy i niewydolności dróg 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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oddechowych także u osób, które nigdy wcześniej nie miały 
takich dolegliwości. Mimo że mieszkam w małej miejscowości 
wśród lasów smog bardzo był odczuwalny z powodu spalania 
w piecach różnych odpadów. Zwiększa się ilość 
rozpoznawanych nowotworów co na pewno wiąże się ze 
skażeniem ziemi i powietrza. 
W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

1467.  E.D. Piszę, bo chce wyrazić moje poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. Oczekuję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję także od 
Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
O tym czy ja i mój narzeczony zdecydujemy się osiąść na 
stałe w Warszawie, kupić tu mieszkanie, pracować i płacić tu 
podatki zdecydujemy w najbliższym czasie i nie ukrywam, że 
to czy miasto zacznie sobie radzić ze smogiem czy temat 
zbagatelizuje jest jednym z ważniejszych czynników. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1468.  J.C. 1 dopuszczalne jest stosowanie gazu i oleju 
2 gospodarstwa, które zdecydują się na stosowanie 
paliw stałych powinny zadeklarować to w Urzędzie Miasta i 
wystąpić o warunki, które powinny zawierać zalecenia: 
-co do stosowania rodzaju pieca -jakie paliwo można 
stosować 
-jak często przeprowadzać badania kominiarskie do wglądu -
zasady odpłatnego utylizowania popiołów 15% wagi węgla -
przechowywać rachunki za węgiel do wglądu -zgoda na 
kontrolę paleniska i miejsca składowania opału -częstotliwość 
kontroli Urzędu Miasta 
3 powinien być wprowadzony symboliczny podatek od 
zanieczyszczenia powietrza z przeznaczeniem na leczenie 
ludzi chorych od zanieczyszczonego powietrza 
4 Urząd Miasta powinien otrzymać mierniki do pomiaru 
zanieczyszczeń w powietrzu. 
5 całkowity zakaz palenia ognisk 
6 dotyczy to też prowadzenia działalności gospodarczej 

Uwag nie uwzględniono 
Przedstawione uwagi nie mieszczą się w zakresie uchwały 
na mocy art. 96 ustawy POŚ. 
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7 kary za zatruwanie środowiska powinny znacznie wzrosnąć 
II dot. wiaduktu nad ul. Pustelnicką 
1 ze względu na przystanek proszę o wystąpienie do GDDKiA 
o zamknięcie i wygłoszenie przerwy między pasami ruchu. 

1469.  Warszawski 
Alarm 
Smogowy i 
Akcja 
Demokracja 

Apel do Marszałka Województwa Mazowieckiego oraz 
Radnych Sejmiku Mazowieckiego 
Warszawskie niebo regularnie zasnuwa smog. Spaliny 
samochodowe i tzw. niska emisja, czyli efekt palenia niskiej 
jakości opałem w domowych piecach, to główne przyczyny 
zanieczyszczenia stołecznego powietrza. W rezultacie nawet 
niepalący mieszkańcy Warszawy „wypalają” średnio 
odpowiednik około tysiąca papierosów rocznie, a w mieście z 
powodu smogu przedwcześnie umiera co roku około 3 tys. 
osób. To tyle samo co w wypadkach samochodowych w 
całym kraju! 
Według Ratusza w kilku tysiącach domów w Warszawie pali 
się węglem. Przypadki najgęstszego smogu występują zimą, 
właśnie wtedy, gdy w piecach w stolicy i otaczających ją 
miejscowościach pali się najintensywniej. 
Zmiany są możliwe. W styczniu 2016 przyjęto uchwałę 
antysmogową dla Krakowa, zakazującą używania węgla i 
drewna w prywatnych piecach. 
Równolegle wprowadzono program finansowego wsparcia 
wymiany pieców. 
Czas na Warszawę i okolice! Domagamy się od Zarządu 
Województwa Mazowieckiego pilnego przygotowania projektu 
podobnej uchwały obejmującej, co najmniej Warszawę i 
okalające ją gminy oraz przedstawienia harmonogramu 
dalszych prac. 
Fatalna jakość powietrza zagraża naszemu zdrowiu i życiu - 
powoduje nowotwory, groźne choroby górnych dróg 
oddechowych i układu krążenia. Szczególnie szkodzi matkom 
w ciąży, dzieciom, uprawiającym sport na „świeżym" 
powietrzu i osobom starszym. 
13 210 osób 
Kampania jest wspólną inicjatywą Warszawskiego Alarmu 
Smogowego i Akcji Demokracji. 

Wyjaśniając: 
Projekt uchwały antysmogowej obejmującej całe 
województwo mazowieckie został przygotowany przez 
Zarząd Województwa Mazowieckiego i obecnie jest 
konsultowany. 

Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie, jednak ani 
te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. zakazu 
ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą do 
końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). Natomiast gminy ościenne nie mają tak 
rozwiniętych sieci ciepłowniczych i gazowych jak Warszawa. 

1470.  Warszawski 
Alarm 
Smogowy 

Uwagi do projektu uchwały antysmogowej 
Jako Warszawski Alarm Smogowy na wstępnie pragniemy z 
wyrazić aprobatę dla podjęcia przez sejmik województwa prac 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie, jednak ani 
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nad uchwałą oraz ogólnego kierunku zmian 
zaproponowanych w projekcie. 
Stoimy na stanowisku, że uchwała jest krokiem w bardzo 
dobrym kierunku jeśli chodzi o poprawę jakości powietrza na 
terenie Warszawy i Mazowsza. Zdajemy sobie sprawę ze 
zróżnicowania źródeł zanieczyszczenia i poziomu 
zamożności mieszkańców całego województwa i wiemy, że 
proponowane w uchwale dość odlegle terminy na wymianę 
pieców są rozsądnym kompromisem pomiędzy 
oczekiwaniami społeczeństwa a rzeczywistością. 
Mamy jednak kilka uwag ogólnych, które naszym zdaniem są 
możliwe i realne do wprowadzenia: 
Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Stolica jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać byłoby na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. 
Dodatkowo całkowitym zakazem objęte powinny być gminy 
ościenne. Jeżeli władzom Warszawy zależy na poprawie 
Jakości powietrza w stolicy - a tak powtarza na spotkaniach 
wiceprezydent miasta Michał Olszewski - to miasto powinno 
pomóc swoim sąsiadom w dofinansowaniu wymiany 
systemów ogrzewania. 
1. W uzasadnieniu projektu uchwały zawarte jest odwołanie 
do modelowania przeprowadzonego przez Ekometrię, według 
którego zakaz spalania paliw stałych nie wpłynąłby znacząco 
na poprawę jakości powietrza w szeroko rozumianym 
centrum Warszawy. Jednak w badaniu tym nie uwzględniono 
zakazu paliw stałych w gminach ościennych, a to tam 
przecież są miasta należące do niechlubnej czołówki miast z 
najwyższymi przekroczeniami Jak Otwock czy Legionowo 
(przedstawione przez Ekometrię mapy dotyczą Jedynie samej 
Warszawy albo całego Mazowsza), Należy więc pamiętać, że 
około połowy zanieczyszczeń powietrza w samym mieście 
pochodzi z „napływu". 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku Jakim Jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. Pierwsze orzeczenia 

te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. zakazu 
ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą do 
końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). Natomiast gminy ościenne nie mają tak 
rozwiniętych sieci ciepłowniczych i gazowych jak Warszawa. 

Ad. 1 W obliczeniach modelowych dla trzech miast 
(Warszawy, Radomia i Płocka) założono całkowitą likwidację 
paliw stałych (węgla i drewna) w Warszawie, Płocku i 
Radomiu oraz wymianę bezklasowych kotłów opalanych 
paliwami stałymi na kotły spełniające wymagania 
Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1189 z dnia 28 kwietnia 
2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla kotłów na paliwo 
stałe w pozostałej części województwa. A więc założono 
zmniejszenie napływu zanieczyszczeń z gmin ościennych.  

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Ze względu na 
napływ zanieczyszczeń z sąsiednich gmin wprowadzenie 
tylko w gminie Konstancin-Jeziorna ostrzejszych zakazów 
(np. zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być 
skuteczne. Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała 
nie przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
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niezadowolonych mieszkańców uzdrowisk z bieżącego roku 
pokazują, że sądy rozstrzygają w takich przypadkach na 
niekorzyść uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie Jest sieć ciepłownicza i gaz, nie 
powinno być możliwości instalowania pieców/kominków Jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam, gdzie Jest centralne ogrzewanie, zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. Zastosowanie tej metody pozwoliłoby na 
choć częściowe ograniczenie problemu smogu w przyszłości. 
Podłączenie do OC powinno być stosowane wszędzie tam, 
gdzie jest to technicznie możliwe, co powinno być wprost 
ujęte w omawianej uchwale. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko - jeśli w 
ogóle - możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PMIO > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich, gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). Takiemu rozwiązaniu powinna 
towarzyszyć akcja informacyjna dla mieszkańców oraz 
skuteczny system kontroli. 
Mamy nadzieję, że nasze uwagi spotkają się z akceptacją 
uchwałodawcy. Jednocześnie pragniemy przypomnieć, że 
znaczącym źródłem zanieczyszczenia powietrza w 
Warszawie i centrach miast w województwie pozostaje ruch 
samochodowy, dlatego, choć nie jest to przedmiotem 
uchwały, w przyszłości Sejmik mógłby rozważyć możliwość 
podjęcia choćby działań edukacyjnych także w kierunku 
ograniczenia zanieczyszczeń pochodzących z transportu. 

co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  

Ad. 3 Brak jest podstaw prawnych dla wdrażania takiego 
działania. Gminy na etapie uchwalania MPZP mają 
możliwość wdrażania takich zapisów. 

Ad.4 Uwaga nie dotyczy treści projektu uchwały. 

Ad. 5 Ze względu na przejrzystość przepisów, możliwość ich 
egzekwowania oraz równość obywateli wobec prawa 
miejscowego, w uchwale nie przewiduje się wprowadzania 
wyjątków, ani ze względu na użytkowników, ani na obszaru. 

Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1471.  Danfoss 
Poland Sp. z 
o.o. 

W nawiązaniu do informacji umieszczonej na portalu 
internetowym województwa mazowieckiego o trwających 
konsultacji Projektu uchwały sejmiku w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów dotyczących eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw, czyli tzw. „uchwały 
antysmogowej" niniejszym przekazujemy swoje uwagi. 
W pierwszej kolejności wyrażamy swoje uznanie dla radnych 
sejmiku wojewódzkiego za dostrzeżenie istotnego problemu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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niskiej jakości powietrza na Mazowszu oraz podjęcie starań w 
walce ze smogiem. 
Najskuteczniejszym działaniem eliminującym problem jest 
jego likwidacja u źródła. Przyczyną występowania smogu w 
Polsce niewątpliwie jest wykorzystywanie niskiej jakości paliw 
stałych do ogrzewania wysoce nieefektywnych energetycznie 
budynków mieszkalnych, głównie domów jednorodzinnych. 
Nie ma wątpliwości, że poprawa jakości powietrza w Polsce 
stanowi olbrzymie wyzwanie. Wyzwanie, z którego podjęciem, 
nie możemy dłużej zwlekać. Zmiana paliwa na niskoemisyjne 
znacznie lub nawet całkowicie, w przypadku odnawialnych 
źródeł energii, redukuje emisję zanieczyszczeń. Podejmując 
tego typu inwestycję konieczne jest uwzględnienie również 
modernizacji systemu ogrzewania. Dzięki optymalizacji jego 
pracy oraz dodaniu funkcji regulacji temperatury uniknie się 
wzrostu kosztów ogrzewania po przełączeniu na 
niskoemisyjne, ale jednocześnie droższe paliwo. Tym samym 
skrócony zostanie lub w ogóle będzie możliwy do osiągnięcia 
okres zwrotu poniesionych nakładów finansowych. 
Podejmując tego typu uchwałę, niezwykle istotną w 
kontekście poprawy jakości powietrza, należy pamiętać 
również o konsekwencjach społecznych. Mimo że ogrzewanie 
gazowe czy elektryczne to nie tylko znaczne korzyści 
ekologiczne i zdrowotne, ale również wygoda 
mieszkańców - tego typu piece są praktycznie 
„bezobsługowe" i dodatkowo nie trzeba martwić się zakupem 
węgla, Polacy nie wymieniają masowo starych uciążliwych 
kotłów węglowych na wygodniejsze i niskoemisyjne, 
ponieważ obawiają się znacznego wzrostu kosztów 
ogrzewania. 
Rozmawiając o problemie smogu należy pamiętać o tym, ze 
bardzo często jest on ściśle powiązany z kwestią ubóstwa 
energetycznego. Ponad 86% osób borykających się z 
problemem zapewnienia odpowiedniej temperatury w domach 
to mieszkańcy budynków jednorodzinnych wolnostojących. W 
takich sytuacjach do ogrzewania używa się najtańszego 
paliwa - wysoce emisyjnego flotokoncentratu i mułu 
węglowego. Jako opał wykorzystuje się również tanią lub 
samodzielnie zebraną, często przez to nieodpowiednio 
przygotowaną, biomasę, a nawet, mimo że jest to nielegalne, 
różnego rodzaju odpady. W takich przypadkach wymiana 
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źródła ciepła na niskoemisyjne, ale znacznie droższe w 
eksploatacji wiąże się ze znacznym wzrostem kosztów 
ogrzewania. Niezwykle istotne jest zatem, aby wraz z 
wymianą kotła przeprowadzono odpowiednie prace 
modernizacyjne polegające na optymalizacji i regulacji pracy 
systemu ogrzewania. 
Regulacja systemu ogrzewania zapewnia nie tylko wysoki 
komfort cieplny zapobiegając nadmiernemu wychłodzeniu 
oraz przegrzaniu pomieszczeń, ale również istotne 
oszczędności zużycia energii. Dzięki wymianie ręcznych 
zaworów na zawory i głowice termostatyczne w budownictwie 
mieszkaniowym w Polsce można zaoszczędzić łącznie 6 mld 
kWh energii cieplnej. Odpowiadałoby to redukcji emisji 
dwutlenku węgla o 1,5 min ton rocznie, co jest równoważne 
emisji generowanej przez 745 000 samochodów. Wymiana 
zaworu ręcznego na termostat zajmuje nie więcej niż 30 min, 
a czas zwrotu poniesionej inwestycji nie przekracza 2 lat. 
Regulacja i optymalizacja pracy systemu ogrzewania jest 
jednym z kluczowych elementów walki ze smogiem. Przy 
stosunkowo niedużym nakładzie finansowym i szybkim 
okresie zwrotu, dzięki samej modernizacji systemów 
ogrzewania w całym segmencie domów jednorodzinnych 
zaoszczędzono by 27,5% zużywanej energii, co przełożyłoby 
się na redukcję emisji benzo(a)pirenu o 21 %, pyłów PM 10 i 
PM2,5 o 11 %. 

1472.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zależy mi na jednolitej regulacji na obszarze całego 
województwa, dotyczącej zakazu palenia szkodliwymi 
substancjami i stosowanych pieców. 
Liczę, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Nasze życie i zdrowie jest ważne, a jakość powietrza ma na 
nie decydujący wpływ. Obowiązkiem radnych, naszych 
przedstawicieli, jest troska o jakość naszego życia i zdrowia, 
wyrażona przez podejmowanie działań w je chroniących. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1473.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Popieram wręcz każde jak 
najbardziej restrykcyjne zapisy w tej dziedzinie. Zeszłej zimy 
wszyscy u nas chorowali ze względu na fatalną jakość 
powietrza. Po raz pierwszy odkąd pamiętam (40 lat...) nie 
byłam w stanie otworzyć okna żeby wywietrzyć mieszkanie-a 
mieszkam koło lasu!!! (Wawer- i to na osiedlu ogrzewanym 
gazem) Koszty leczenie lub wyprowadzenia się 
(gdzie???jak???), koszty kupienia filtru powietrza i bycie 
zamkniętym w domu jak w więzieniu??Nie możność wyjścia z 
dzieckiem na dwór??To był jakiś absolutny HORROR z 
najgorszych KOSZMARÓW. Bardzo proszę Państwa o 
podjęcie jak najbardziej odważnych i RADYKALNYCH 
działań, abyśmy nie musieli uciekać z własnego miejsca 
zamieszkania ze względu na chciwość lub brak wyobraźni. 
Koszty zdrowotne zanieczyszczonego powietrza ponosimy 
wszyscy bez wyjątku i są one OGROMNE. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1474.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Choruje od dwudziestu paru lat na astmę a ostatnie lata 
zaostrzają objawy choroby i mam częstsze ataki. Przez wiele 
lat regularnego przyjmowania leków i dbania i o swoje 
zdrowie mogłam normalnie funkcjonować ale ostatnio nie 
mogę nawet uprawiać sportu bo duszności i ataki praktycznie 
cały czas mi dokuczają. Chce oddychać czystym powietrzem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1475.  A.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1476.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1477.  P.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1478.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1479.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1480.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1481.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1482.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1483.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wyrażam oczekiwanie, że uchwała 
zostanie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku i 
skutecznie egzekwowana. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby 
zakazy te okazały się niewystarczające. 
Jako obywatelka troszcząca się o stan środowiska i jego 
wpływ na nasze zdrowie, mam nadzieję, że uwzględnią 
Państwo mój głos. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1484.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Oczekuję podjęcia kroków, aby regulacje były egzekwowane i 
wdrażane w praktyce, by nie były zapisami "martwymi", które 
mieszkańcy będą obchodzić. 
Mieszkam w Wawrze. Często spaceruję z psami. W sezonie 
grzewczym naprawdę nie da się tu oddychać, a Straż Miejska 
jest bezradna. Chodzę na spacery i ciągle czuć palony plastik 
lub miał najgorszej jakości. Martwię się, że będzie to miała 
bardzo negatywne skutki dla mojego zdrowia i mojej rodziny. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



367 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Potrzeba tez mechanizmów pozwalających kontrolować piece 
i to, czym palą mieszkańcy, aby regulacje były stosowane w 
praktyce. 

1485.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1486.  R.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1487.  J.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1488.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1489.  E.T.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1490.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1491.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1492.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1493.  A.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1494.  T.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1495.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1496.  L.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1497.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję od Urzędu że uchwała antysmogowa będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
oraz skutecznie egzekwowana, 
Smog dotyczy mojego zdrowia i zdrowia moich bliskich, 
proszę sobie nie robić żartów i skutecznie Nas od tego 
zabezpieczyć, 
dziękuję 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1498.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uda się Państwu spowodować, że 
Warszawa będzie jeszcze bardziej przyjaznym dla jej 
mieszkańców i odwiedzających miastem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1499.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wysokie stężenie niebezpiecznych substancji dotyczy każdej 
i każdego mieszkańca, Państwa również. 
Oczekuję, że uchwała zostanie przez Radnych przyjęta, 
skutecznie egzekwowana oraz monitorowana. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1500.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zanieczyszczone powietrze jest 
źródłem wielu chorób, o czym donoszą naukowcy. Polskie 
normy są sztucznie zawyżone w porównaniu do 
cywilizowanych państw. Zatem problem jest jeszcze 
donioślejszy. Nakłady poniesione na poprawę sytuacji w 
znacznej części zwrócą się przez obniżenie kosztów leczenia. 
Poza tym jesteśmy postrzegani jako kraj notorycznie nie 
przestrzegający norm czystości powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1501.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i będzie skutecznie egzekwowana w 
każdej gminie województwa. Każdego dnia w miesiącach 
zimnych uczucie, że wdycham skażone powietrze, 
szczególnie zanieczyszczone przez spalanie w domowych 
piecach odpadów najniższej jakości . To ,,palenie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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czymkolwiek" oczywiście wynika z biedy, ale jeśli nie zrobimy 
teraz drastycznych kroków w celu poprawy sytuacji, wkrótce 
koszty wzrosną niepomiernie, bo obejmą leczenie osób 
chorujących na skutek smogu. Po wprowadzeniu w życie 
uchwały antysmogowej Urząd powinien monitorować na 
bieżąco wprowadzanie przepisów i karać uchylających się od 
współpracy. Mam nadzieję, że podejmą Państwo słuszną 
decyzję, w słusznej sprawie. Czas nagli. Pozdrowienia. 

1502.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1503.  G.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1504.  B.P.-J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1505.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1506.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1507.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1508.  D.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1509.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1510.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ufam, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Przekroczenia stężenia pyłów osiągają wartości 
kilkusetprocentowe; czas zacząć dostrzegać, przejmować się 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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i egzekwować zalecenia naukowców, lekarzy i fachowców. 
Zatrute powietrze, niestety, nie wybiera. Bogaty czy biedny, 
uprzywilejowany bądź nie, nie ma wyjścia, musi je wdychać i 
niestety z tego powodu często umrzeć. Ocknijmy się więc i 
nie wierzmy, że mamy większe szanse, gdy nie zaczniemy 
przeciwdziałać. A jeśli nie my, to na pewno nasze dzieci i 
wnuki tej szansy nie będą miały. Ludzie na świecie nie są 
głupsi od nas; jeśli rezygnują ze swych bogactw węglowych 
na rzecz zielonych energii, to nie na złość swym obywatelom, 
lecz w trosce o ich zdrowie. Przy okazji oszczędzają na 
kosztach wieloletnich, przewlekłych leczeń, opieki lekarskiej, 
lekarstw. Na pewno wiedzą, co jest na dłuższą metę 
korzystniejsze społecznie. 

1511.  K.G. Rok temu wróciłam do Warszawy po kilkuletnim pobycie w 
New Delhi. Jednym z powodów mojego wyjazdu z indyjskiej 
metropolii był smog plasujący Delhi na pierwszym miejscu 
wśród najbardziej zanieczyszczonych miast świata. Całymi 
dniami miasto spowite było mgłą, w prasie ukazywały się 
apele o niewychodzenie z domu, informacje o tym, że 
przebywanie na ulicach równa się wypaleniu paczki 
papierosów. Regularnie chorowaliśmy. Był to koszmar, od 
którego chciałam w końcu uciec. Jakież było moje zdziwienie, 
kiedy Warszawa ogłosiła ubiegłej zimy alarm smogowy! Nie 
chcę, żeby komfort życia europejskiej stolicy był 
porównywalny z metropolią, której populacja przekracza 20 
mln ludzi, w której nie ma żadnych standardów 
antysmogowych Możemy uniknąć tych problemów. I jest to w 
interesie nas wszystkich - wszyscy oddychamy tym samym 
powietrzem. 
W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Chciałabym, aby dzięki uchwale wprowadzono jednolitą 
regulację na obszarze całego województwa. Oczekuję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Chcę, aby urząd 
monitorował wpływu regulacji na stan powietrza i podejmował 
niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1512.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję że uchwała będzie przyjęta w tym roku i 
wszystkie gminy mazowieckie będą ją egzekwować. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu stanu powietrza i reakcji 
gdyby podjęte zakazy okazały się niewystarczające. Jakość 
powietrza wpływa na jakość życia i jest jego ważnym 
elementem dlatego proszę o przyjęcie tej ważnej uchwały! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1513.  D.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam troje dzieci, w mojej rodzinie są 
osoby starsze, chore na serce oraz z astmą. Ta ustawa może 
przedłużyć im życie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1514.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Konieczne wydaje się również 
po wprowadzeniu tych rozwiązań, bieżący ich monitoring, a w 
sytuacji gdyby te zakazy okazały się niewystarczające 
podjęcie niezbędnych kroków. Dla mnie osobiście jest to 
bardzo ważna kwestia, gdyż jestem osobą częściowo 
sparaliżowaną, z częściowym porażeniem przepony i 
problemami krążeniowymi. Jeśli do tego dołożyć smog to robi 
się dla mnie bardzo niebezpieczna mieszanka. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1515.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1516.  I.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1517.  D.C.-C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1518.  Ł.I. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1519.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1520.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1521.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1522.  D.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1523.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako ojciec, ostatniej zimy postanowiłem dmuchać na zimne - 
powyżej 200% dla PM10 nasz synek nie był brany na spacer. 
U nas, przy Alei Ken. Najbogatsza gmina z mieszkańcami 
płacącymi spore podatki, ukrywającymi się w domu. Czuć 
było zarówno absurd, jak i grozę. Tej zimy musi być lepiej, 
choć niestety ustawa śmieciowa ze zbyt rzadkimi odbiorami 
śmieci też nie pomaga, cena tych miałów do palenia na 
promocji w Obi na Ursynowie także nie zachęca do 
ponoszenia kosztów przez właścicieli domów. Potrzebujemy 
gminnych inwestycji w piece, centralnych regulacji i zakazów 
oraz wypchnięcia z kraju niskiej jakości paliwa. No i 
świadomości zagrożeń dla domowników, którzy palą 
nieodpowiednim paliwem. Reklama społeczna, subwencje 
czy odpisy podatkowe na lepszy koks. 
Nie jesteśmy krajem 3 ciego Świata i po prostu nam nie 
wypada. Jeśli smog się nie zmniejszy tej zimy, pewnie 
przeniesiemy się do Hiszpanii. Dziękuję za uwagę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1524.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Bardzo istotne jest aby cale województwo mazowieckie miało 
jednolite przepisy gwarantujące walkę ze smogiem. 
Te przepisy powinny wejść w życie najszybciej jak to możliwe. 
Nie możemy wciąż oddychać zatrutym powietrzem, życie nas 
wszystkich i zdrowie na tym cierpi. To sprawa nas wszystkich, 
ponad podziałami politycznymi. 
Proszę zadbać tez o monitorowanie w jaki sposób przyjęcie 
tych przepisów i egzekwowanie ich przyczyni się do poprawy 
jakości powietrza. 
Smog zagraża mojej rodzinie. Wszyscy jesteśmy alergikami, 
nasze organizmy są przez to są bardziej narażone na 
negatywne skutki smogu (problemy oddechowe, częste 
infekcje trwające kilka miesięcy, obniżenie odporności a w 
przyszłości zwiększone ryzyko zawału i udaru). 
Liczę, że urzędnicy rozumieją, ze wszyscy oddychamy tym 
samym zatrutym powietrzem i walka ze smogiem to nasza 
wspólna sprawa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1525.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa i oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Jestem fizykiem i doskonale rozumiem jakie szkody wywołują 
pyły zawieszone w powietrzu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1526.  B.D.-W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Od początku do końca. Mieszkam w 
samym Centrum naszej pięknej stolicy i jego bez smogowość 
leży mi na sercu! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1527.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Bardzo, Bardzo popieram uchwałę antysmogową, 
szczególnie, że jestem astmatykiem i doskonale odczuwam 
na własnej skórze/a raczej w płucach/każde zanieczyszczenie 
powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1528.  S.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1529.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1530.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1531.  Ł.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1532.  A.P.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1533.  B.N.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1534.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1535.  F.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1536.  W.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ta uchwała musi być uchwalona w 
tym roku i ściśle egzekwowana. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1537.  K.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, które wprowadzają jednolitą 
regulację na obszarze całego województwa. Oczekuję, że 
uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Ponadto oczekuję od 
Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. Jako mieszkanka Radiowa 
jestem szczególnie narażona na smog bo większość 
zabudowy to stare domy opalające węglem i śmieciami. 
Dodatkowo powietrze zatruwane jest oparami i zaduchem z 
rozrastającego się wysypiska Radiowo. Ma to bardzo 
negatywny wpływ na jakość powietrza, gleby i strumieni 
leśnych co dotyka nie tylko ludzi ale również zwierzęta lasku 
bemowskiego i Kampinosu. 

1538.  L.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadziej że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. Smog i stan powietrza 
szczególnie tej zimy powodował liczne zaburzenia zdrowia u 
mnie i mojej rodziny. Warszawa i okolice tej zimy 
doświadczyły największego odnotowanego „kryzysu 
smogowego”. Przekroczenia stężenia pyłów PM2,5 i PM10 
sięgały kilkuset procent (z rekordowym 1912% 
przekroczeniem normy w Otwocku). Takie przekroczenia 
stanowią zagrożenie dla wszystkich, a szczególnie ostre dla 
kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i chorych na astmę i 
choroby krążenia. 
Oczekuję na odpowiednia reakcję i odpowiedź ze strony 
Państwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1539.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuje, iż uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Bardzo ważny jest monitoring wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1540.  S.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1541.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1542.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1543.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1544.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1545.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1546.  P.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wprowadzenia kontroli pieców, konieczności wymiany tych 
nie mieszczących się w wymaganym standardzie. 
Oraz innych rozwiązań, mających na celu poprawę jakości 
naszego powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1547.  P.B. Chciałbym wyrazić poparcie dla tej uchwały. Mieszkam na 10 
piętrze i tej zimy bardzo często widziałem po prostu brunatną 
brudną chmurę unoszącą się hen, po horyzont. Strach było 
wyjść z dzieckiem na spacer. Mam nadzieję, że to tylko 
pierwsza z serii uchwał mających na celu polepszenie jakości 
powietrza, a tym samym naszego życia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1548.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję także podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby postanowienia uchwały 
okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1549.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że zwycięży mądrość, rozsądek i władze 
podejmą działania, które ograniczą w znaczny sposób poziom 
zanieczyszczenia powietrza i ich negatywny wpływ na 
zdrowie każdego z nas. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1550.  E.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że władzom województwa mazowieckiego zależy 
na zdrowiu, na dobrostanie mieszkańców całego regionu, 
zatem oprócz przyjęcia jej jeszcze w tym roku jej zapisy 
zostaną bezzwłocznie wdrożone oraz egzekwowane przez 
wszystkie gminy naszego województwa. 
Oczekuję także profesjonalnego i bieżącego monitoringu 
wpływu jaki egzekwowanie wprowadzanych uchwała zakazów 
wywiera na stan powietrza. W razie stwierdzenia, że podjęte 
środki są niewystarczające dla poprawy jakości atmosfery, 
którą oddychają także osoby starsze, chore, dzieci, kobiety w 
ciąży, wymagam podjęcia niezbędnych kroków dla poprawy 
sytuacji. 
Nie wyobrażam sobie, że jakikolwiek radny Sejmiku 
wojewódzkiego, który będzie głosować przeciwko tej uchwale 
zostanie wybrany na kolejną kadencję. Są sprawy ważniejsze 
niż alianse polityczne i wbrew pozorom właśnie teraz 
nadszedł czas żeby władze, zwłaszcza na szczeblu 
samorządowym zaczęły spełniać oczekiwania społeczeństwa. 
Głównym oczekiwaniem jest poczucie bezpieczeństwa, że 
ludzie, których wybraliśmy do reprezentowania nas we 
władzach, równie jak my czują niepokój o stan naszego 
zdrowia, środowiska, w którym wszyscy żyjemy i zadbają o to, 
by to poczucie ugruntować. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1551.  A.N. V. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Zwracam się z prośbą o prowadzenie monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Wprowadzenie regulacji dotyczących smogu jest dla mnie 
niezwykle ważne. Obawiam się o zdrowie swoje i moich 
bliskich. Uważam, że każdy ma prawo oddychać czystym 
powietrzem, a władze powinny starać się to zapewnić 
obywatelom, podejmując stosowne działania oraz 
kontrolować skuteczność tych działań. 

1552.  N.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1553.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1554.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1555.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1556.  G.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1557.  D.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1558.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej przekazuję swoje poparcie dla tej inicjatywy i 
zawartych w projekcie zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Od Urzędu Marszałkowskiego oczekuję natomiast, że 
przeprowadzi rzetelne i wiarygodne badania wpływu regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne i niezwłoczne kroki w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Mieszkam w sąsiedztwie Otwocka, w którym przekroczenia 
stężenia pyłów PM2,5 i PM10 osiągnęły rekordowe 1912%. A 
nie tak dawno miejscowość ta była uzdrowiskiem !!!! Zdaję 
sobie sprawę jaki katastrofalny wpływ ma na zdrowie nas 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wszystkich zanieczyszczone powietrze. Dłużej czekać już nie 
można. 

1559.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzający 
jednolitą regulację na terenie całego województwa. Oczekuję 
od urzędu monitorowania sytuacji. Osobiście cierpię z 
powodu zanieczyszczonego powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1560.  J.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Jako osoba z przewlekłym nieżytem oskrzeli oraz alergią na 
lateks (kontaktową i wziewną) jestem żywo zainteresowana 
polepszeniem stany powietrza w naszym województwie. W 
dni, w które występuje duże nasilenie smogu, nie mogę 
opuszczać mieszkania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1561.  W.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ta uchwała musi być uchwalona w 
tym roku i ściśle egzekwowana 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1562.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Z problemem smogu mamy do czynienia dość bezpośrednio 
za sprawa naszych sąsiadów z pobliskich kamienic, którzy za 
nic mają cudze zdrowie i palą w piecach czym popadnie. 
Zimą trudno jest otworzyć okno, lub wyjść na dwór, a 
zakupiony specjalnie oczyszczacz powietrza pokazuje 
najwyższe stężenia i pracuje prawie na okrągło. Osoby ze 
skłonnościami do infekcji dróg oddechowych w zasadzie nie 
powinny wychodzić z domów. Osoby z jeszcze zdrowymi 
płucami mogą łatwo dołączyć do poprzedniej grupy. To 
oczywiście generuje wymierne koszty nie tylko po stronie 
samych mieszkańców, ale ich pracodawców, służby zdrowia i 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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ubezpieczeń społecznych, dlatego pieniądze zainwestowane 
w czyste powietrze na pewno się zwrócą z nawiązką. 

1563.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1564.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1565.  M.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1566.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1567.  Z.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1568.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1569.  B.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1570.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1571.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1572.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1573.  T.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1574.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1575.  T.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1576.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1577.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów a także oczekiwanie, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję także od Urzędu oceny i monitoringu wpływu 
wdrożonej w życie regulacji na stan powietrza i podjęcia 
dalszych niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby 
wprowadzone zakazy okazały się niewystarczające. 
Przekroczenia stężenia pyłów PM2,5 i PM10 szczególnie w 
okresie zimowym 2016/2017 przyczyniły się do problemów 
zdrowotnych w mojej rodzinie, były to zapalenia zatok oraz 
zapalenia płuc i dotyczyły osób w różnym wieku, które 
wcześniej nie miewały tego typu problemów. 
Zanieczyszczenia powietrza stanowią zbyt wielkie zagrożenie 
dla nas wszystkich dlatego też sytuacja wymaga radykalnych, 
szybkich i skutecznych działań. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1578.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę na wdrożenie jej w tym roku w najbardziej restrykcyjnym 
dla trucicieli wariancie na terenie całego województwa. 
Brak rozwiązań ograniczających smog w Warszawie i woj 
mazowieckim uważam za jedno z najpoważniejszych 
zaniechań dotychczasowych władz wszystkich szczebli.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1579.  A.M. w związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Chcę oddychać powietrzem bez zanieczyszczeń, tak jak moja 
rodzina i następne nasze pokolenia, bo dotyczy nas 
wszystkich. 

1580.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1581.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1582.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1583.  K.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1584.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1585.  E.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1586.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1587.  S.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję że uchwała zostanie 
przyjęta i wejdzie w życie jak najszybciej. Oczekuję także, że 
władze województwa będą monitorować czystość powietrza 
po wprowadzeniu uchwały. Gdyby podjęte działania nie 
wpłynęły zauważalnie na polepszenie, fatalnej w chwili 
obecnej, jakości powietrza, mam nadzieję że Urząd 
zaproponuje kolejne regulacje, dające mieszkańcom nadzieje 
na czyste powietrze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1588.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram w 100% uchwale antysmogową i oczekuję szybkiej 
reakcji radnych Sejmiku Woj. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1589.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chcę wyrazić moje poparcie dla zawartych w 
niej przepisów. 
Sądzę, że nie tylko Warszawa ale też wiele miast 
mazowieckich w których istnieje problem smogu (jak choćby 
mój rodzinny Otwock) zasługuje na czyste powietrze. Niektóre 
z tych miast miało kiedyś lub ma status uzdrowiska. (Jeżeli 
pobierają opłatę klimatyczną mogą się liczyć z jej 
unieważnieniem: 
http://podhale24.pl/aktualnosci/artykul/52078/Zakopane_niele
galnie_pobiera_oplate_za_czyste_powietrze.html). Wydaje 
się, że dla uzdrowisk smog jest raczej antyreklamą. 
Chciałbym aby Otwock kiedyś mógł znów być uzdrowiskiem 
w którym można leczyć choroby płuc bez narażania 
pacjentów na inne choroby dróg oddechowych. 
Sądzę, że taka uchwała to dopiero początek dla nowej 
prawdziwie ekologicznej polityki. Województwo mazowieckie 
potrzebuje też rozwoju ekologicznego transportu zbiorowego: 
wsparcia dla kolei, rozbudowy istniejącej sieci ale też dbania 
o dobre funkcjonowanie istniejącej. Jak pokazują pomiary dla 
Warszawy smog to nie tylko niska emisja z pieców 
grzewczych ale też spaliny oraz drobiny pyłu produkowane 
powstającej w oponach i hamulcach samochodowych. Celem 
polityki chroniącej jakoś powietrza powinno zatem być także 
redukowanie indywidulanego transportu samochodowego 
(patrz - 
https://www.theguardian.com/environment/2017/aug/13/electri
c-cars-are-not-the-solution-pollutionwatch) 
Mam nadzieję, że podjęta jeszcze w tym roku uchwała będzie 
też skutecznie wdrożona tak aby udało się uniknąć 
niepotrzebnych śmierci już tej zimy. 
Chciałbym aby realizacja wdrażania tej uchwały była 
monitorowana, a w razie jej nieskuteczności aby podjęte były 
inne, skuteczniejsze środki. (takie jak bezzwrotne dopłaty do 
instalacji fotowltanicznych, pomp ciepła, ewentualnie pieców 
gazowych). 
Chciałbym aby razem z tą uchwała powstała też polityka 
zapobiegająca energetycznemu wykluczeniu - aby 
mieszkańcy których nie stać na nowoczesne ekologiczne 
metody ogrzewania swoich mieszkań mogli liczyć na 
finansowe wsparcie ze strony samorządu wojewódzkiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1590.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Bardzo się cieszę, że wreszcie 
powstał taki projekt dla terenu naszego całego województwa. 
Mam nadzieję, że zostanie on poważnie potraktowany przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i wdrożony w życie jeszcze 
w tym roku. 
Mieszkam w małym mieście, gdzie znaczna liczba 
mieszkańców nie korzysta z sieci ciepłowniczej, lecz ogrzewa 
swoje domy niskiej jakości paliwem. Ostatniej zimy 
szczególnie dało się to odczuć. Gołym okiem widać było 
zanieczyszczenie powietrza, niejednokrotnie z przerażeniem 
obserwowałam ciężkie dymy z kominów opadające wprost na 
ulice i przechodniów. Sama osłaniałam wiele razy twarz 
szalikiem, żeby nie wdychać wiszącego w powietrzu 
śmierdzącego pyłu. Zdaję sobie sprawę, jak trudno było 
funkcjonować w tych warunkach osobom starszym lub 
dotkniętym astmą. 
Bardzo bym chciała, żeby projektowana ustawa zaczęła 
obowiązywać jak najszybciej i była konsekwentnie 
egzekwowana. To przecież bardzo ważne dla zdrowia nas 
wszystkich 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1591.  D.M.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1592.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1593.  W.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1594.  A.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1595.  J.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1596.  S.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1597.  A.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1598.  E.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1599.  R.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1600.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1601.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że ustawa będzie przyjęta w roku 2017 i 
będzie konsekwentnie egzekwowana. 
Oczekuję stałego monitorowania wpływu regulacji na jakość 
powietrza oraz odpowiedniej reakcji Urzędu gdyby takowe 
okazały się niewystarczające. 
Jestem nie tylko zaniepokojona stanem powietrza w Polsce 
ale także z roku na rok podwyższaniem przez organy 
monitorujące dozwolonej normy w zależności od sytuacji. 
Brak natychmiastowej reakcji na tę sytuację odbieram jako 
niedopuszczalną - musimy działać zanim życie w wielkich 
miastach w Polsce stanie się nie do zniesienia. Smog wpływa 
negatywnie nie tylko na mnie ale też na moich najbliższych, 
na których zdrowiu mi zależy. Bliskość Puszczy Kampinoskiej 
nie uratuje sytuacji, potrzebne są konkretne działania i mam 
nadzieję, że zostaną zainicjowane. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1602.  D.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
uchwały antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa (szczegółowe informacje 
znajdziesz poniżej). 
Oczekuje, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekujesz od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog powoduje szereg dolegliwości jak ból głowy, duszność, 
problemy ze snem, stres. Bardzo się boje, rzeczy 
najgroźniejsze jak np. nowotwór dopiero się pojawia. Ze 
strachu mam kupione maseczki i domowy oczyszczacz 
powietrza, choć wiem że nie uchronią mnie i moich bliskich 
przed konsekwencjami smogu 

1603.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych w niej zapisów. Mam wielką nadzieję, że uchwała 
zostanie jak najszybciej - czyli jeszcze w tym roku - przyjęta 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego Mazowsza, a 
następnie skutecznie egzekwowana we wszystkich gminach 
województwa. 
Smog męczy, dusi i niszczy nasze zdrowie. Czekam więc na 
tę ustawę z ogromną nadzieją. Ufam też, że właściwe władze 
będą monitorować wpływ regulacji, które zostaną uchwalone, 
na stan powietrza w województwie i podejmą właściwe kroki 
w sytuacji, gdyby przyjęte zapisy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1604.  H.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1605.  P.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1606.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1607.  F.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1608.  F.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1609.  I.W. R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1610.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1611.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1612.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam nadzieje, ze uchwala ta wejdzie w życie w roku 
bieżącym i będzie obligatoryjna na terenie całego 
województwa. 
Nie można szukać oszczędności kosztem zdrowia obywateli 
bo właśnie ono powinno być priorytetem praworządnego 
państwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1613.  I.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako Obywatel wolnego, demokratycznego i aspirującego do 
nowoczesności kraju mam prawo do nieszkodliwego dla 
zdrowia powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1614.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała prowadząca do oczyszczenia 
powietrza nad Mazowszem zostanie jeszcze w tym roku 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego, a jej 
wprowadzanie w życie będzie następnie egzekwowane przez 
wszystkie gminy województwa. 
Od Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego oczekuję 
monitoringu wpływu przyjętych regulacji na stan powietrza 
oraz podejmowania odpowiednich kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazywały się niewystarczające. 
Zima jest trudną i depresyjną porą w mieście w naszym 
klimacie. W sytuacji, gdy wyjście z domu obarczone jest tak 
wielkim ryzykiem dla zdrowia, staje się jeszcze trudniejsza. 
Należy też myśleć o finansowych kosztach wynikających z 
zanieczyszczonego powietrza - zarówno tych związanych z 
leczeniem chorób płuc i serca, jak i tych generowanych przez 
miejskie budżety w dni darmowej komunikacji z powodu 
przekroczonych norm smogu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Chcę żyć w mieście o czystym powietrzu i nie obawiać się o 
zdrowie moich bliskich. Proszę mi to umożliwić. 

1615.  E.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog, to po prostu zatrute powietrze. Zatrute, czyli ma w 
sobie truciznę, która zabija żywe istoty. Powoli, ale 
skutecznie. To dotyczy wszystkich, bez względu na poglądy i 
przynależność partyjną. 
Jesteśmy w stanie coś z tym zrobić, więc zróbmy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1616.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że szczególnie istotny jest 
bezwzględny zakaz palenia paliwami nie spełniającymi norm 
bezpieczeństwa. Dopiero to, w połączeniu ze standardami dla 
pieców może istotnie ograniczyć emisję pyłów PM2,5 oraz 
PM10. 
Zarówno dla mnie jak i moich bliskich jest to sprawa 
niesłychanie istotna. Choć mieszkam pod Warszawą i 
zanieczyszczone powietrze wdycham od czasu do czasu, 
moja córka a wkrótce i wnuk mieszkają w Warszawie i 
naprawdę bardzo troszczę się o ich bezpieczeństwo i 
zdrowie. 
Mam nadzieję, że ustawa zostanie przyjęta w tym roku i 
skutecznie egzekwowana w całym województwie. Oczekuję 
również że Urząd będzie czuwał nad przestrzeganiem 
uchwały i podejmie odpowiednie działania, gdyby 
wprowadzone zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1617.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chciałabym przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jako osoba całe życie mieszkająca w 
Warszawie, zła jakość powietrza dotyka mnie osobiście. Mam 
nadzieję że rychłe przyjęcie przez Sejmik Wojewódzki 
jednolitej uchwały dla całego województwa pozwoli mi w 
przyszłości oddychać swobodniej, a w szczególności nie 
martwić się o maskę smogową zimą. 
Uprzejmie proszę o jak najszybsze uchwalenie uchwały 
antysmogowej oraz skuteczne wprowadzenie jej w życie, a 
także o efektywny monitoring jakości powietrza w celu oceny, 
czy podjęte kroki okażą się wystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1618.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwałą antysmogowa zostanie przyjęta przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego w tym roku i że będzie ona 
skutecznie egzekwowana w całym województwie 
mazowieckim. Oczekuję również, ze Urząd będzie prowadził 
monitoring wpływu tych regulacji na stan powietrza i że ich 
przyjęcie nie będzie oznaczało zaniechania innych, 
niezbędnych działań. 
Jako osoba cierpiąca z powodu astmy oskrzelowej i licznych 
alergii szczególnie boleśnie odczuwam wpływ smogu, który 
znacząco pogarsza jakość mojego życia. Wpływa on też 
negatywnie na życie i zdrowie moich bliskich, którzy nie tylko 
cierpią z powodu złej jakości powietrza, ale również z jej 
powodu muszą powstrzymywać się od codziennej aktywności 
fizycznej na świeżym powietrzu (z braku takiego właśnie 
powietrza). 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1619.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1620.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1621.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1622.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1623.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1624.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1625.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1626.  J.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1627.  P.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1628.  A.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zdrowie jest najważniejsze, dlatego nie wolno dalej zwlekać z 
unormowaniem prawnym, mającym na celu zahamowanie 
procesu zatruwania powietrza. Minionej zimy, poprzednich 
również, doświadczałem skutki odczuwalnego, trującego 
działania smogu, podobnie jak wszyscy mieszkańcy 
Warszawy i okolic. W najbliższym sąsiedztwie dokuczliwość 
bywa jeszcze większa, kiedy z pobliskich kominów wylatuje 
gęsty, o nieznośnym zapachu dym. Rozmowy z sąsiadami są 
nieskuteczne, dlatego też problem powinien zostać 
unormowany prawnie by zdyscyplinować trucicieli do 
zaniechania palenia w piecach i kominkach materiałami 
wymienionymi w projekcie uchwały antysmogowej. 
Kiedy już to nastąpi, wówczas monitoring stosowania się do 
uchwały antysmogowej będzie kolejnym ważnym wyzwaniem. 
Szacunek dla środowiska, w tym powietrza to zwyczajna 
przyzwoitość. Wierzę, że w niedługim czasie stanie się 
powszechnym zwyczajem, a zapoczątkuje tę przemiana 
projektowana uchwała antysmogowa.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1629.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Mazowieckiego Urzędu Marszałkowskiego 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. 
Może ja? Może Pani? Może Pan? 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1630.  K.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, iż uchwała będzie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego (w tym będzie obowiązywać w mieście 
Ząbki). 
Oczekujesz od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1631.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że uchwała 
wprowadzająca jednolitą regulację na terenie całego 
województwa jest bardzo ważna dla wszystkich jego 
mieszkańców. W gronie moich najbliższych są osoby z 
astmą, zaburzeniami krążenia. Wiem, jak źle znoszą one 
wysoką zawartość pyłów w powietrzu. Ostatniej zimy również 
ja sama odczułam przykre konsekwencje smogu. Wiadomo, 
że zanieczyszczenie może doprowadzić do tego, ze 
zachoruje o wiele więcej osób. Dlatego też bardzo proszę o 
przyjęcie uchwały przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
jeszcze w tym roku i o skuteczne jej egzekwowanie przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Liczę, że 
Urząd Wojewódzki będzie stale monitorował wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w razie, gdyby 
ograniczenia przez nią wprowadzone okazały się 
niewystarczające. 
Ta sprawa jest dla mnie niezwykle istotna, dlatego proszę o 
poważne potraktowanie mojej prośby. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1632.  D.M.-R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1633.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1634.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1635.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1636.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1637.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1638.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1639.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1640.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1641.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1642.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1643.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wzywam wszelkie władze rządowe i 
samorządowe do pilnych działań mogących poprawić jakość 
powietrza w Warszawie. Smog w okresie zimowym bardzo 
negatywnie wpływa na moje zdrowie - przyczynia się do 
ciągłych kłopotów z gardłem. To zaś utrudnia mi pracę. 
Jestem profesorem Uniwersytetu Warszawskiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1644.  J.G. Z wielką radością przyjąłem wiadomość, że województwo 
mazowieckie, tak jak już kilka innych w Polsce, zamierza 
wprowadzić uchwałę "antysmogową". Uważam, że jest to 
krok absolutnie konieczny, jeśli popatrzymy na statystyki 
zanieczyszczeń powietrza pyłami PM2.5 i PM10 w Europie - 
Polska niestety w tych niedobrych rankingach przoduje. 
Szacuje się, że z powodu złej jakości powietrza 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 
Monitoring środowiska a w tym powietrza, a więc liczba, 
rozmieszczenie stacji monitoringowych leży wyłącznie w 
kompetencjach Inspekcji Ochrony Środowiska, 
samorządowe władze województwa nie mają możliwości 
zwiększenia liczby stacji pomiarowych, monitorujących 
jakość powietrza na Mazowszu. 
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przedwcześnie umiera w Polsce co roku kilkadziesiąt tysięcy 
ludzi. To przerażające. 
Dlatego chcę wyrazić swoje poparcie dla najbardziej jak to 
tylko możliwe rygorystycznych regulacji w zakresie jakości 
spalanego węgla, jak również norm dla pieców. Zdaję sobie 
sprawę, że takie działania mogą powodować wzrost kosztów 
ogrzewania, jednak jeśli na jednej szali kładziemy pieniądze, 
a na drugiej zdrowie i życie ludzkie, myślę, że priorytety 
powinny być oczywiste. 
Oczekuję, że na poziomie województwa zostaną 
wprowadzone programy dofinansowań wymiany pieców, ew. 
dopłaty czy zapomogi na zakup węgla dla osób w bardzo złej 
sytuacji materialnej. Tak naprawdę trudno mi jest wyobrazić 
sobie LEPSZY cel, na jaki mogą być wydane pieniądze z 
moich podatków. 
Jednocześnie chciałbym zaapelować także o wprowadzenie 
skuteczniejszych mechanizmów kontroli. Myślę, że każdy kto 
sam mieszka lub ma znajomych w okolicy, gdzie ogrzewanie 
mieszkańcy zapewniają sobie indywidualnie, był 
niejednokrotnie świadkiem palenia śmieci, w tym również 
plastiku i innych materiałów silnie toksycznych. 
Na zakończenie jeszcze jedna prośba: uważam, że należy 
radykalnie zwiększyć liczbę stacji pomiarowych, 
monitorujących jakość powietrza na Mazowszu. W Warszawie 
i okolicach jest ich zaledwie kilka (na ~ 2 miliony ludzi). A i tak 
w porównaniu z resztą województwa to super wynik. Są 
miejsca, gdzie najbliższa stacja pomiarowa oddalona jest o 
grube kilkadziesiąt kilometrów. 

1645.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem matka małego dziecka, które często choruje na 
infekcje dróg oddechowych, a jedna z kluczowych przyczyn 
tych schorzeń jest zanieczyszczone powietrze. 
Dla dobra wszystkich mieszkańców Mazowsza apeluje o 
szybkie wprowadzenie w życie regulacji redukujących 
zanieczyszczenia, które zagrażają naszemu zdrowiu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1646.  A.H.-L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jednocześnie liczę na monitorowanie 
działania podjętej uchwały z jednoczesnym wyciąganie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



394 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

konsekwencji w stosunku do osób nie przestrzegających 
przepisów 

1647.  T.K. Chciałbym wyrazić swoje pełne poparcie i gorącą prośbę o 
przyjęcie projektu uchwały antysmogowej. 
30 miesięcy temu w wieku 35 lat zachorowałem na nowotwór 
złośliwy, pomimo niezwykle aktywnego trybu życia 
(maratończyk, instruktor narciarstwa zjazdowego, żeglarz, 
koszykarz), oraz przestrzegania zdrowej diety. Po zagłębieniu 
wielu materiałów naukowych doszedłem do wniosku, iż 
czynnikiem który znacząco przyczynił się do tego był smog, 
oraz codzienne w nim bieganie na Mokotowie i w 
Śródmieściu. Po wyleczeniu zainwestowałem w 
oczyszczacze powietrza i maski przeciwsmogowe - ok. 8 tys. 
PLN, nie licząc kosztów wymiany filtrów (ok 1000 PLN 
rocznie). Dzięki temu w miarę dobrze chronię najbliższą 
rodzinę, ale żal mnie mocno ściska jak widzę ilu znajomych i 
innych osób się truje myśląc że smogu nie ma w Warszawie, 
albo że bieganie uchroni przed wszystkim.... Z balkonu widzę 
kominy sąsiada z których od jesieni do wiosny leci gesty dym, 
codziennie innego koloru - od niebieskiego przez żółty po 
odcienie brunatne i w końcu czarne. Mimo zgłaszania zdjęć 
przez aplikacje do straży 4 krotnie, nic się nie zmieniło... Musi 
zostać uchwalony zakaz stosowania starych piecy, palenia 
złym paliwem; wymiany muszą być mocno dofinansowane, a 
egzekucja praw mocno egzekwowana (monitoring + mocne 
kary). To niezbędne dla nas i naszych dzieci. 
Bardzo dziękuję za wysłuchanie i proszę o działanie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1648.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1649.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1650.  Region 
Warszawa 

W imieniu regionu Warszawa oraz regionu Mazowsze partii 
.Nowoczesna Ryszarda Petru składamy uwagi do projektu 

Uwag nie uwzględniono 
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oraz region 
Mazowsze 
partii 
.Nowoczesna 
Ryszarda 
Petru 

uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw. 
Pragniemy docenić fakt, że władze województwa wywiązały 
się z powziętych w styczniu bieżącego roku zobowiązań i 
sporządziły Projekt tego kluczowego dla poprawy jakości 
powietrza w województwie mazowieckiem aktu prawa 
miejscowego. Cieszy nas też plan uchwalenia go jeszcze w 
tym roku, przed rozpoczęciem sezonu grzewczego, 
charakteryzującego się od wielu lat obniżeniem jakości 
powietrza na terenie naszego województwa do poziomów 
niebezpiecznych dla zdrowia i życia mieszkańców. 
Jednakże, w naszej opinii przewidziane w projekcie 
rozwiązania są niewystarczające i stanowią jedynie 
częściowo adekwatną odpowiedź na kryzys zdrowia 
publicznego, jaki stanowi zanieczyszczenie powietrza. O 
powadze sytuacji mogą świadczyć dostępne już dane o 
śmiertelności ze stycznia 2017 roku, miesiąca rekordowego 
pod względem poziomu zanieczyszczeń w Polce, na 
Mazowszu i w Warszawie. Zgodnie z danymi GUS w styczniu 
2017 w Polsce zmarło ok. 44,4 tys. ludzi - podczas gdy w 
latach 214, 2015 i 2016 liczba ta oscylowała w granicach ok, 
33,3 tys. Bezprecedensowe poziomy zanieczyszczeń wydają 
się być jedynym racjonalnym wytłumaczeniem wzrostu ilości 
zgonów aż o 1/3, za czym przemawiają także 
udokumentowane przypadki gwałtownych wzrostów 
śmiertelności podczas wydarzeń smogowych z innych państw 
i miast, które zmagały się ze złą jakością powietrza, W 
związku z tym, że zanieczyszczenie ma bezpośredni i 
widoczny wpływ na zdrowie i życie mieszkańców 
województwa postulujemy wprowadzenie w Projekcie 
następujących zmian, które przyspieszą proces poprawy 
jakości powietrza. 
1. Zakaz stosowania instalacji na paliwa stałe 
W drodze osobnych uchwał w sprawie wprowadzenia na 
obszarze poszczególnych jednostek samorządu 
terytorialnego ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji 
instalacji, w których następuje spalanie paliw albo w 
komentowanym Projekcie należy wprowadzić zakaz spalania 
paliw stałych na terenie m. st. Warszawy oraz miast i gmin: 

Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie oraz 
nawet gminach ościennych nie będą do końca skuteczne. 
Równolegle do wdrażania uchwały antysmogowej władze 
Warszawy muszą nadal intensywnie rozwiązywać problemy 
z zanieczyszczeniami powietrza spowodowanymi bardzo 
dużym natężeniem ruchu w mieście. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). 

Ad. 2 Terminy (okresy przejściowe) zapisane w projekcie 
uchwały są kompromisem pomiędzy chęcią jak najszybszego 
osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a możliwościami 
finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

Ad. 3 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 4 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 



396 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Brwinów, Pruszków, Piastów, Raszyn, Grodzisk Mazowiecki, 
Milanówek, Podkowa Leśna, Żyrardów, Konstancin-Jeziorna, 
Piaseczno, Lesznowola, Józefów, Otwock, Karczew, 
Sulejówek, Halinów, Marki, Zielonka, Kobyłka, Ząbki, 
Wołomin, Jabłonna, Legionowo, Łomianki, Izabelin, Stare 
Babice, Ożarów Mazowiecki. 
Zarówno m. st. Warszawa, jak i ościenne gminy stanowiące 
wspólnie warszawski obszar metropolitarny to stosunkowo 
zwarty, zabudowany obszar z dużą ilością wolnostojących 
budynków, niejednokrotnie wyposażonych w samodzielne 
instalacje służące do ogrzewania. W wielu przypadkach są to 
piece na paliwa stałe, które nie powinny być wykorzystywane 
do celów grzewczych na takich obszarach - zwłaszcza, że 
wiele z tych miejsc jest dodatkowo mocno narażonych na 
zanieczyszczenia pochodzące z transportu i tranzytu, 
wywołane intensywnym ruchem samochodowym. 
Jednocześnie, wymienione jednostki samorządu 
terytorialnego są na tle kraju rozwinięte, zasobne i 
dysponujące odpowiednim potencjałem finansowym do 
podjęcia zdecydowanych działań zmierzających do poprawy 
jakości powietrza, zwłaszcza, że obszary charakteryzują 
rekordowo wysokimi poziomami zanieczyszczeń. Ich struktura 
oraz możliwości finansowe uzasadniają jednak stopniową 
wymianę używanych tam instalacji grzewczych na te 
niewymagające spalania paliw stałych niezależnie od ich 
jakości oraz wykorzystywanej instalacji. Powinno to przynieść, 
ze względu na ilość instalacji poddanych obostrzeniom, 
znaczące, wymierne efekty. Podkreślamy przy tym, że 
docelowe, wymagane przez przepisy prawa unijnego poziomy 
zanieczyszczeń są w dalszym ciągu uznawane za 
niewystarczające i za punkt docelowy dla rejonu tak 
zasobnego jak aglomeracja warszawska powinny być 
cytowane w uzasadnieniu do Projektu ostrzejsze normy 
WHO. Maksymalne ograniczenie emisji grzewczych na tych 
obszarach powinno być także priorytetem ze względu na 
szczególne narażenie mieszkańców tych terenów na 
zanieczyszczenia pochodzące z transportu, które są znacznie 
trudniejsze do zredukowania z powodu obecnie 
niewystarczających narzędzi prawnych dostępnych dla 
samorządów w tym zakresie. 
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Należy podkreślić, że takie rozwiązanie będzie także 
korzystne z punktu widzenia redukcji emisji gazów 
cieplarnianych, w szczególności dwutlenku węgla, do 
atmosfery. Chociaż dwutlenek węgla nie stanowi gazu 
istotnego z punktu widzenia norm jakości powietrza, to 
działania mające na celu wyeliminowanie paliw stałych z 
instalacji grzewczych dla poprawy jakości powietrza będą też 
wspierać tworzenie w województwie mazowieckim gospodarki 
niskoemisyjnej także z punktu widzenia emisji gazów 
cieplarnianych. 
2. Okresy przejściowe 
Projekt przewiduje zbyt długie i nieodpowiadające skali 
kryzysu zdrowia publicznego związanego z wysokim 
zanieczyszczeniem powietrza okresy przejściowe. Nie będą 
stanowiły wystarczającej motywacji dla podjęcia energicznych 
działań rzecz poprawy jakości powietrza. Ponadto, wystawią 
Polskę w niedalekiej przyszłości na ryzyko kolejnych 
postępowań przed Trybunałem Sprawiedliwości Unii 
Europejskiej związanych z nieprzestrzeganiem unijnych norm 
jakości powietrza (przeciwko Polsce toczy się już 
postępowanie dotyczące norm pyłów PMIO, do Komisji 
Europejskiej została wniesiona także skarga na przekroczenie 
dopuszczalnych poziomów benzo(a)pirenu, która 
najprawdopodobniej zakończy się kolejnym pozwem). 
W związku z powyższym okres przejściowy przewidziany w 
para. 10 ust. 1 pkt. a) Projektu powinien zostać skrócony z 1 
stycznia 2023 r. do 1 stycznia 2022 r., okres przejściowy 
przewidziany w para. 10 ust. I pkt. b) powinien zostać 
skrócony z 1 stycznia 2028 r. do 1 stycznia 2026 r., a okres 
przejściowy przewidziany w para. 10 ust. 2 z 1 stycznia 2023 
r. do 1 stycznia 2022 r. 
3. Okresowy zakaz użytkowania kominków rekreacyjnych 
Projekt powinien przewidywać czasowy zakaz użytkowania 
kominków rekreacyjnych w okresach, gdy przekraczane są 
dopuszczalne normy jakości powietrza, w szczególności - 
pyłów PM10 oraz PM2.5. Kominki rekreacyjne nie stanowią 
głównego źródła ogrzewania dla budynków, w których są 
zainstalowane. W związku z tym ich użytkowanie w okresach 
wysokich stężeń nie znajduje żadnego uzasadnienia, a 
przyczynia się wyłącznie do dalszego pogarszania jakości 
powietrza. 
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4. Kryterium ekonomiczne podłączania budynku do sieci 
ciepłowniczej lub gazowej 
Paragraf 5 ust. 3 Projektu przewiduje zastosowania kryterium 
ekonomicznego przy ocenie dopuszczalności stosowania 
instalacji dostarczających i wydzielających ciepło. Zgodnie z 
jego treścią dopuszczalna będzie rezygnacja z podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej lub gazowej ze 
względu na "możliwości ekonomiczne". To wysoce 
nieprecyzyjne postanowienie będzie stanowić lukę prawną 
uzasadniającą instalowanie emisyjnych instalacji na paliwa 
stałe, które w bezpośrednim rachunku ekonomicznym 
okazują się co do zasady tańsze od tworzenia przyłączy do 
sieci ciepłowniczej lub gazowej. W związku z tym należy w 
Projekcie zdefiniować, czym w jego świetle jest "brak 
możliwości ekonomicznych podłączenia obiektu budowlanego 
do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej". Definicja 
taka powinna uwzględniać nie tylko bezpośredni koszt, ale też 
wieloletnie koszty eksploatacji instalacji oraz koszty 
zewnętrzne dalszego funkcjonowania instalacji na paliwa 
stałe. 

1651.  K.C. Choruję na astmę, z powodu dzieciństwa spędzonego w 
zanieczyszczonym regionie. Moja rodzina to alergicy. 
Skażone powietrze znacząco pogarsza jakość życia mojego, 
mojej rodziny i najzwyczajniej jest dla nas groźne. Nie jest 
łatwo żyć w świadomości, że moje dzieci, wychodząc na 
dwór, wdychają truciznę! Popieram projekt uchwały 
antysmogowej jednolitej na obszarze całego województwa 
mazowieckiego. Liczę na jej jak najszybsze wprowadzenie w 
życie, w trosce o zdrowie moich najbliższych. Liczę na to, że 
zaostrzone przepisy będą bezwzględnie przestrzegane, a 
dzięki stałemu monitoringowi, ich łamanie będzie bez zwłoki 
karane. Tylko dzięki zdecydowanemu podniesieniu 
standardów czystości powietrza możemy uchronić się przez 
skutkami takich chorób cywilizacyjnych jak alergie, choroby 
płuc, przed nowotworami. Jeśli nie zrobimy nic, aby poprawić 
jakość powietrza na Mazowszu, obecnie młode, a w 
przyszłości schorowane dorosłe pokolenie nam tego nie 
wybaczy! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1652.  A.W. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa i liczę na 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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to, że uchwała ta będzie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Zanieczyszczenia powietrza są bardzo groźne dla zdrowia 
nas wszystkich a zwłaszcza małych dzieci. Ogromnie 
niepokoję się o zdrowie naszych wnucząt. Zdrowie naszych 
dzieci i wnuków jest NAJWAŻNIEJSZE dla nas wszystkich i 
głęboko wierzę w to, że dla Państwa również. 

1653.  D.B. Popieram ustawę antysmogową. Z powodu smogu na 
przykład: moje dziecko nie wychodzi na spacer i cały dzień 
męczy się w domu, ja mam astmę i duszę się w dni ze 
smogiem. Mam prawo normalnie i ZDROWO żyć w mieście, 
w którym płace podatki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1654.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1655.  W.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1656.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1657.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1658.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1659.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1660.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1661.  J.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1662.  A.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Zdrowie jest najważniejsze, dlatego nie wolno dalej zwlekać z 
unormowaniem prawnym, mającym na celu zahamowanie 
procesu zatruwania powietrza. Minionej zimy, poprzednich 
również, doświadczałem skutki odczuwalnego, trującego 
działania smogu, podobnie jak wszyscy mieszkańcy 
Warszawy i okolic. W najbliższym sąsiedztwie dokuczliwość 
bywa jeszcze większa, kiedy z pobliskich kominów wylatuje 
gęsty, o nieznośnym zapachu dym. Rozmowy z sąsiadami są 
nieskuteczne, dlatego też problem powinien zostać 
unormowany prawnie by zdyscyplinować trucicieli do 
zaniechania palenia w piecach i kominkach materiałami 
wymienionymi w projekcie uchwały antysmogowej. 
Kiedy już to nastąpi, wówczas monitoring stosowania się do 
uchwały antysmogowej będzie kolejnym ważnym wyzwaniem. 
Szacunek dla środowiska, w tym powietrza to zwyczajna 
przyzwoitość. Wierzę, że w niedługim czasie stanie się 
powszechnym zwyczajem, a zapoczątkuje tę przemiana 
projektowana uchwała antysmogowa.  

1663.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że uchwała 
wprowadzająca jednolitą regulację na terenie całego 
województwa jest bardzo ważna dla wszystkich jego 
mieszkańców. W gronie moich najbliższych są osoby z 
astmą, zaburzeniami krążenia. Wiem, jak źle znoszą one 
wysoką zawartość pyłów w powietrzu. Ostatniej zimy również 
ja sama odczułam przykre konsekwencje smogu. Wiadomo, 
że zanieczyszczenie może doprowadzić do tego, ze 
zachoruje o wiele więcej osób. Dlatego też bardzo proszę o 
przyjęcie uchwały przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
jeszcze w tym roku i o skuteczne jej egzekwowanie przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Liczę, że 
Urząd Wojewódzki będzie stale monitorował wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w razie, gdyby 
ograniczenia przez nią wprowadzone okazały się 
niewystarczające. 
Ta sprawa jest dla mnie niezwykle istotna, dlatego proszę o 
poważne potraktowanie mojej prośby. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1664.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1665.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1666.  R.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1667.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1668.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1669.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1670.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1671.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1672.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1673.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1674.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1675.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1676.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wierzę, że uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym roku, aby 
mogła wejść w życie w okresie, gdy smog jest najbardziej 
dotkliwy. Oczekuję też, że gdy zostanie przyjęta, to będzie też 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy naszego 
województwa. Jednocześnie mam nadzieję, że województwo 
będzie monitorowało poziom szkodliwych substancji i 
podejmie kolejne, niezbędne działania, aby zredukować ich 
poziom. Obniżenie ilości niebezpiecznych substancji jest 
ważne dla mieszkańców województwa mazowieckiego ze 
względu na ich zdrowie, zwłaszcza jeżeli mieszkają w 
obszarach o podwyższonej zawartości tych substancji lub 
przemieszczają się rowerem wzdłuż dróg. 
Wysoki poziom szkodliwych pyłów jest bardzo źle wpływa 
zdrowie dzieci, których organizm jeszcze się rozwija, kobiet w 
ciąży, osób starszych, których zdrowie jest z kolei 
podniszczone przez wiek, i astmatyków (np. mojej chorej na 
astmę babci, dla której zimowy smog był wyjątkowo 
uciążliwy). Mieszkam też w okolicy, w której często 
odnotowywano bardzo wysokie poziomy niebezpiecznych 
substancji w powietrzu i na przykład źle to wpływało na sen 
mój i moich bliskich oraz na samopoczucie. Dodatkowo, 
zarówno ja, jak i moja siostra, lubimy jeździć na rowerze do 
pracy w okresie wiosna-lato i niestety poziom 
niebezpiecznych substancji pozostaje dość wysoki w tym 
okresie. Wysoki wysiłek w takich warunkach może prowadzić 
poważnych problemów. Dodatkowo dużo dzieci w mojej 
okolicy przepada za jazdą na rowerze np. do szkoły czy w 
ramach rozrywki w czasie wakacji. Liczę więc na rozwój i 
rozszerzenie ustawy antysmogowej w przyszłości tak, aby 
obejmowała też inne urządzenia, jak np. samochody. 
Liczę na zaangażowanie radnych Sejmiku w projekt i 
uwzględnienie wyżej wymienionych uwag, a także potrzeb 
innych mieszkańców województwa mazowieckiego w trakcie 
podejmowania decyzji. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1677.  T.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



403 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

1678.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1679.  E.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1680.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1681.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Szczególnie za ważny uważam zapis 
o wprowadzeniu i przestrzeganiu standardów dla pieców. 
Również zakazy palenia w piecach materiałami do tego 
nieprzeznaczonymi jest krokiem w dobrym kierunku - w 
kierunku zdrowej, silnej społeczności i lepszej jakości życia w 
województwie. 
Mam ogromną nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym 
roku przez Radnych Sejmiku Wojewódzkiego i przestrzegana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Liczę 
na sprawne i zdecydowane działania Urzędu - przede 
wszystkim na czynne i sumienne monitorowanie sytuacji oraz 
podejmowanie niezbędnych kroków w celu zapewnienia jak 
najlepszej jakości powietrza. 
Sprawa jest dla mnie osobiście bardzo istotna. Jako zwykła 
mieszkanka Warszawy nie mogę patrzeć biernie na sytuację i 
nie reagować. Alarmujący poziom zanieczyszczeń w 
powietrzu powoduje, że odczuwam niepokój i strach i coraz 
poważniej myślę o wyprowadzeniu się ze Stolicy - i jestem 
pewna, że wielu innych ludzi rozważa to samo. Z Warszawy 
znika w ten sposób potencjał. Warto zauważyć, że osoby 
mobilne, zdolne do tego, żeby w krótkim czasie przenieść się 
do innego miasta, to głównie osoby młode - osoby po 
studiach. Zwykłą rozrzutnością wydaje się przeznaczyć 
zasoby województwa na wykształcenie tysięcy młodych ludzi, 
którzy następnie udadzą się gdzieś indziej świadczyć usługi i 
wspierać gospodarkę. Kolejną grupą rozważającą ucieczkę z 
Warszawy i okolic są młode rodziny - w trosce o 
bezpieczeństwo swoje i swoich bliskich planują 
przeprowadzki w miejsca bardziej przyjazne zdrowemu 
rozwojowi. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Martwię się o siebie - tak zwyczajnie. W dni, kiedy alarm 
smogowy nie pozwalał na swobodne wychodzenie z domu i 
korzystanie z dobrodziejstw mieszkania w stolicy, czułam się 
jak więzień. Nieprzyjemne uczucia wzmagał po prostu strach 
o to, jak funkcjonować, kiedy trzeba zastanawiać się czy 
warto dziś wyjść... kiedy po prostu zwraca się uwagę na 
oddech i co się wprowadza do swojego organizmu? Temu 
niepokojowi towarzyszy też złość - jestem mieszkanką bloku, 
w którym nie ma pieców i odkąd jestem w Warszawie (od 8 
lat) korzystam wyłącznie z komunikacji miejskiej. A działania 
innych osób i działania samorządów nie wspierają działań 
ludzi walczących o tak ważną - niezbędną! - do życia rzecz, 
jak świeże, czyste powietrze. To rozczarowujące, że osoby na 
stanowiskach decyzyjnych, osoby, którym powierza się swój 
głos, nie dbają o nas i o siebie. 

1682.  E.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, iż uchwała zostanie przyjęta jeszcze w tym 
roku aby nadchodzący okres grzewczy - jego negatywne 
skutki - smog - nie powodował już tak jak dotychczas bardzo 
złych skutków dla zdrowia naszego społeczeństwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1683.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na szybką reakcję radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego, w wyniku której zmieni się sytuacja 
w całym województwie mazowieckim. Oczywiście należy 
wprowadzić system stałego monitoringu powietrza, 
wskazujący: czy omawiana regulacja jest wystarczająca. 
Tak sądzę, ponieważ jakość powietrza wpływa na nasze 
zdrowie, a może być czynnikiem - zwiększającym lub 
zmniejszającym państwowy dług publiczny (PDP) III 
Rzeczpospolitej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1684.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem mamą trójki małych dzieci i 
problem smogu z jakim mierzyliśmy się ostatniej zimy bardzo 
dotknął naszą rodzinę. Pomimo ładnej pogody przez wiele dni 
ograniczaliśmy do minimum wychodzenie z domu w obawie o 
nasze zdrowie. Dzieci nie mogły bawić się na dworze co jest 
niezbędne do ich prawidłowego rozwoju. Bardzo obawiam się 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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kolejnego okresu grzewczego w Warszawie. Dlatego mam 
nadzieję, że jeszcze w tym roku uchwała antysmogowa 
zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
przede wszystkim będzie skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy naszego województwa. Oczekuję również, 
że wpływ tej uchwały na stan powietrza będzie monitorowany 
przez Urząd Marszałkowski, a jeżeli będą konieczne 
ostrzejsze regulacje, to zostaną one niezwłocznie 
wprowadzone w życie. Mam nadzieję, że skutkiem Państwa 
działań będzie czystsze powietrze w Warszawie i 
szczęśliwsze i zdrowsze dzieciństwo moich dzieci. 

1685.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Pilne wprowadzenie w życie uchwały antysmogowej jest 
bardzo ważnym wyrazem troski władz województwa 
mazowieckiego o zdrowie mieszkańców na tym terenie. 
Przykładowo dzisiaj, tzn. dnia 16.08.2017, Warszawa 
należała do najbardziej zanieczyszczonych pyłami miast w 
Polsce. 
Konieczne jest przyjęcie, przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego, uchwały antysmogowej jeszcze w tym roku, 
prowadzenie monitoringu zanieczyszczeń i egzekwowanie jej 
postanowień przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1686.  E.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uchwała jest konieczna ze względu na zdrowie mieszkańców 
całego województwa. Takie przekroczenie norm, jakie miało 
miejsce na Mazowszu, jest bardzo niepokojące i 
niebezpieczne. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1687.  O.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Ponadto oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog jest m.in. dokuczliwy zimą na Powiślu - są dni, że nie 
da się oddychać. To utrata zdrowia dla mnie i moich bliskich. 
Przypominam, że Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły 
największego odnotowanego „kryzysu smogowego”. 
Przekroczenia stężenia pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset 
procent (z rekordowym 1912% przekroczeniem normy w 
Otwocku). 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. 

1688.  W.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję również, że po wprowadzeniu uchwały w życie 
Urząd będzie w odpowiedni sposób monitorował jakość 
powietrza w Warszawie, w stosunku do naruszających prawo 
będą wyciągane konsekwencje a gdyby ustawa okazała się 
niewystarczająca, Urząd podejmie odpowiednie kroki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1689.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje zdecydowane 
poparcie dla zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1690.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1691.  J.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1692.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1693.  B.S. Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1694.  J.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1695.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
To chyba wstyd, że obywatele muszą sami domagać się tego, 
co powinno być jednym z priorytetów dla rządzących - 
zdrowie Suwerena. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1696.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jako mieszkaniec Warszawy 
oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta jak najszybciej przez 
Sejmik Wojewódzki i będzie egzekwowana przez wszystkie 
władze gminne województwa mazowieckiego. Wyrażam też 
nadzieję, że Urząd Wojewódzki oraz Marszałek 
Województwa, świadomi zagrożeń dla bezpieczeństwa 
obywateli - zarówno zdrowotnego, jak i finansowego - będą 
nie tylko monitorować zagrożenia smogowe na terenie 
województwa, analizować i ustalać skutecznie ich przyczyny, 
ale i dążyć do ich eliminowania poprzez edukację, 
dofinansowanie wymiany instalacji grzewczych, rozbudowę 
sieci ciepłowniczych. Warto, aby analizować rozwiązania 
stosowane w tej mierze w innych krajach europejskich, 
szczególnie dla budownictwa jednorodzinnego, które coraz w 
większym stopniu otaczając przedmieściami miasta 
Mazowsza, jest przyczyną rosnącej niskiej emisji składającej 
się na smog. Konieczne jest też działanie restrykcyjne - kary i 
monitoring przekroczeń/łamania nowych zapisów i innych 
ustaw w przedmiocie ochrony środowiska. 
Jako osoba dotknięta astmą oskrzelową i alergią obawiam 
się, że narastający problem smogu w całym kraju, a 
szczególnie na Mazowszu - którego stolica została minionej 
zimy dotknięta tym problemem w sposób bezprecedensowy - 
obawiam się o swój stan zdrowia i wpływ zanieczyszczenia 
powietrza na moje życie codzienne i zdolność do 
wykonywania mojej pracy zawodowej w miejscu 
zamieszkania, a także o zdrowie w przyszłości. Już dziś 
widzę jak smog dotyka osoby starsze, niepełnosprawne i 
chore na choroby okładu oddechowego. Bez szybkich działań 
celem wyeliminowania tego zanieczyszczenia nasze państwo 
nie będzie niebawem w stanie finansować opieki zdrowotnej 
dla osób dotkniętych chorobami posmogowymi. Nie pamiętam 
w swoim życiu takiej skali problemu jak ta z minionej zimy i 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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już dziś obawiam się o efekty kolejnego "sezonu grzewczego" 
dla Warszawy i innych miast. 
Apeluję i oczekuję od władz podjęcia stanowczych i 
skutecznych działań w naszym wspólnym interesie, także w 
wymiarze analizy i nowych propozycji legislacyjnych, także w 
przedmiocie prawa budowlanego i standardów pasywności 
energetycznej/technik grzewczych nowych domów 
mieszkalnych oraz powiązania budownictwa jednorodzinnego 
z rozbudową komunalnych instalacji ciepłowniczych i 
grzewczych. 

1697.  B.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Chciałabym spokojnie wychodzić z wnuczkiem na spacer- nie 
bać się, że będzie kasłać albo zacznie chorować. Gdy słyszę 
o kilkuset procentowym przekroczeniu norm, zaczynam się 
bać o swoich bliskich. Nie chce się bać. 
Mam nadzieje, że wspólnie uda się nam powstrzymać albo 
chociaż ograniczyć SMOG w Warszawie i na całym 
Mazowszu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1698.  I.K. Dziękuję za podjęte działania w celu polepszenia jakości 
powietrza w Warszawie i województwie. 
W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Chciałabym dodać też moje spostrzeżenia. 
Mieszkam w Warszawskiej dzielnicy Włochy, w której wiele 
domów korzysta z opału złej jakości. Mam dwoje małych 
dzieci, z niemowlęciem urodzonym jesienią bałam się wyjść 
na spacer tej zimy. Przez kilka miesięcy nie mogłam wyleczyć 
kaszlu i chrypy moich małych córeczek. Zapach spalenizny, 
żeby nie powiedzieć smród, wdzierał się nawet do domu, 
podobnie było w Ursusie i przypuszczam, że w większości 
dzielnic. Wielu ludzi nie stać zmienić piece na lepsze 
jakościowo, wielu też się tym po prostu nie przejmuje (wiem, 
że bardzo mało domów i wspólnot starało się o dotacje) 
dlatego bardzo ważne jest wprowadzenie regulacji 
dotyczących egzekwowania norm jakości pieców i materiału. 
Proszę też nie zapominać o kontrolowaniu emisji spalin w 
samochodach, polskimi ulicami jeżdżą samochody, które z 
pewnością nie zostałyby zarejestrowane np. w Skandynawii. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Proszę o bardzo poważne podejście do kwestii jakości 
powietrza. 

1699.  J.P.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Gorąco popieram wprowadzenie tej uchwały dla naszego 
województwa. Będzie ona miała wielkie znaczenie dla 
mieszkańców obszaru, ale także dla przyrody mazowieckiej, 
całej tej naszej ojczyzny najbliższej, niezwykłej w swojej 
unikalności i prostocie, która , moim zdaniem, nie ma sobie 
równej. 
Z wielką troską myślę też o dzieciach, o rosnących 
pokoleniach małych Mazowszan i o tym, że musimy im 
zapewnić to, co najważniejsze, choć może one nie wiedzą 
tego jeszcze - to czym oddychają i będą oddychać. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1700.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
W pełni popieram działania na rzecz uchwały, która może 
przyczynić się do istotnej poprawy stanu zdrowia 
mieszkańców Warszawy i okolic naszej stolicy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1701.  M.M.-Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1702.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1703.  B.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1704.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1705.  P.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1706.  A.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1707.  G.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1708.  E.L.-T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1709.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1710.  K.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1711.  R.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że tylko jednolita regulacja 
obowiązująca wszystkie gminy mazowieckie może 
przeciwdziałać zwiększaniu zanieczyszczeń powietrza na 
Mazowszu. Decyzja radnych Sejmiku Mazowieckiego w tej 
sprawie musi być podjęta jak najprędzej. Sam cierpię na 
astmę. Moja rodzina mieszka w Otwocku i martwię się o ich 
zdrowie. Setki chorych na gruźlicę płuc w sanatoriach w 
Otwocku nie mogą dłużej czekać na czyste powietrze, z 
którego słynął ten rejon od kilkudziesięciu lat. Wierzę, że 
radni w imię troski o nasze Mazowsze podejmą bez zwłoki 
uchwałę antysmogową. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1712.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Czy muszę podawać argumenty? Czy to nie rozumie się 
"samo przez się", że należy chronić powietrze przed 
nadmiernymi zanieczyszczeniami? Tu chodzi nie tylko o 
nasze zdrowie, ale też o zdrowie naszych dzieci. Znam wiele 
przykładów dzieci (a także i dorosłych), które całymi 
tygodniami nie mogą wychodzić z domu, bo dopada je 
błyskawicznie dziwne przeziębienie, chrypa, ból gardła, kiedy 
tylko zmienia się pogoda, obniża się temperatura i pojawiają 
się mgły. A poziom spalin w Warszawie nie maleje 
bynajmniej. Wiadomo przecież, że mgła zatrzymuje w sobie 
te cząstki zanieczyszczeń i po prostu zaczyna nas truć. Nie 
ma na to rady - musimy uzdrowić powietrze w naszym 
interesie. Robimy to DLA SIEBIE. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1713.  K.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram projekt uchwały antysmogowej; oczekuję, że 
uchwała ta przyjęta będzie jeszcze w tym roku przez Sejmik 
Wojewódzki i będzie skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Oczekuję 
także monitoringu wpływu realizacji tej uchwały na stan 
powietrza i podjęcia dalszych kroków, gdyby zawarte w 
uchwale zakazy okazały się nieskuteczne. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1714.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze w tym roku. 
Za konieczne również, uważam monitorowanie przez Urząd 
działania ustawy i podejmowanie koniecznych kroków w 
wypadku gdyby zapisy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1715.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chciałabym podkreślić, że nie można 
oszczędzać na zdrowiu i zawsze należy je stawiać na 
pierwszym miejscu. Choroby płuc czy krążenia, pogorszenie 
jakości życia czy nawet przedwczesna śmierć, nie 
wspominając o straszliwych konsekwencjach, jakie 
zanieczyszczone powietrze może mieć na nienarodzone 
dzieci i kobiety w ciąży są zbyt poważnymi zagrożeniami, by 
nie próbować im zapobiegać. Walka ze smogiem jest tak 
naprawdę walką o przyszłość, o zdrowe i silne dzieci. 
Zwiększenie wydatków związane z wprowadzeniem tej 
uchwały nie jest wydatkiem bez pokrycia, lecz ważną 
inwestycją – zwróci się ona w zdrowszych ludziach, 
czystszym powietrzu, lepszym samopoczuciu, dłuższym 
życiu. 
Apeluję o przyjęcie uchwały i skuteczne pilnowanie jej 
przestrzegania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1716.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała jeszcze w 
tym roku zostanie przyjęta, wprowadzona w życie, a przede 
wszystkim, że będzie faktycznie i odpowiedzialnie 
realizowana. Władze powinny wreszcie zrozumieć, że taniej 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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jest zapobiegać niż leczyć, nie mówiąc już o takim 
"drobiazgu", że nie wszystkich da się wyleczyć. Obywatele 
powinni z kolei zrozumieć, że sami aplikują sobie 
najprawdziwszą truciznę. Przy okazji aplikują ją też innym. 
Stan powietrza w Warszawie sprawia, że od pewnego czasu 
coraz poważniej myślę o wyprowadzce. Kiedy jestem w 
miejscu, gdzie powietrze jest czyste, czuję się 
nieporównywalnie lepiej, a różnica w moim samopoczuciu jest 
ogromna, wręcz szokująca. Z radością wyprowadziłabym się 
w każdej chwili, gdyby nie to, że całe moje życie jest tutaj. A 
może dacie mi Państwo nadzieję, że moje miasto będzie 
jednak zdatne do życia? Byłabym wdzięczna. 

1717.  B.K. H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jest niezwykle ważne, aby w całym 
województwie mazowieckim została wprowadzona jednolita 
regulacja, pozwalająca na znaczne ograniczenie 
zanieczyszczenia powietrza, które w tym roku osiągnęło w 
naszym województwie zastraszająco wysoki poziom. Nasze 
zdrowie i życie jest przez to z roku na rok coraz bardziej 
zagrożone. Jako mieszkanka województwa mazowieckiego 
mam wielką nadzieję, że uchwała antysmogowa zostanie w 
bieżącym roku przyjęta przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i właściwe urzędy będą ją skutecznie 
egzekwowały. Jednocześnie, gdyby zakaz palenia węglem 
brunatnym i innymi szkodliwymi produktami był łamany, 
oczekuję, że zostaną podjęte odpowiednie kroki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1718.  I.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, jednolitych dla całego województwa. 
Jestem osobą chorą na astmę i bardzo odczuwam 
pogorszenie jakości powietrza w Warszawie, dlatego też 
bardzo mi zależy na szybkim przyjęciu uchwały i co 
najważniejsze - na egzekwowaniu zawartych w niej zapisów. 
Proszę również, aby uchwała nie była tylko martwymi 
zapisami, ale żeby Urząd weryfikował wpływ nowych 
przepisów na jakość powietrza i podejmował stosowne 
działania w razie gdyby uchwała nie była respektowana. 
Jak wspomniałam wyżej - choruję na astmę, mam też dwóch 
synów, z których młodszy ma problemy z górnymi drogami 
oddechowymi. Ta uchwała jest dla mnie bardzo ważna, od 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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niej zależy komfort i długość życia mojego i moich dzieci. Na 
koniec dodam tylko, że moje dzieci marzą o psie - i byliśmy 
zdecydowani na adopcję psiaka, jednak obecnie nie możemy 
mieć psa, ponieważ zimowe spacery z nim skończyłyby się 
dla mnie każdorazowo kilkugodzinną inhalacją. Przy moim 
stanie zdrowia nawet pół godzinne przebywanie na "świeżym 
powietrzu" kończy się świstami, skróconym oddechem i 
koniecznością zażycia sterydów. Dlatego ta uchwała jest dla 
mnie tak bardzo ważna. 

1719.  E.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Państwa monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Piszę do Państwa w trosce o bezpieczeństwo moich bliskich, 
sąsiadów i współobywateli, w obawie przed utratą zdrowia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1720.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1721.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1722.  E.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1723.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1724.  B.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że sprawa zdrowego powietrza jest niezwykle 
ważna. Wiem, że smog wpływa bardzo niekorzystnie na 
nasze zdrowie i życie. Sama (oraz moi bliscy) doświadczyłam 
problemów w układzie oddechowym (i nie tylko) tej zimy i 
wiosny. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



414 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Uważam, że pomiary zanieczyszczenia powietrza powinny 
być dokonywane w wielu punktach Warszawy. 
A wprowadzenie uchwały antysmogowej poprawi jakość 
otaczającego nas powietrza. Nie ma przyzwolenia na 
jakiekolwiek zwlekanie z tą sprawą - jest ona priorytetem 
bezwzględnym. 

1725.  D.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Smog w Wilanowie gdzie mieszkam 
był w ostatnich kilku zimach tak dotkliwy, ze wielokrotnie nie 
dało się wyjść na dwór bez maski. Taka zima nie może się 
powtórzyć. Musimy już teraz zmusić mieszkańców Mazowsza 
do przejścia na ekologiczne metody ogrzewania. W razie 
braku odpowiednich działań zamierzam wraz z innymi 
rodzicami pozwać władze województwa za przyczynienie się 
do utraty zdrowia przez nasze dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1726.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
przeciw-smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego jak 
najszybciej, najlepiej jeszcze w tym roku. Uchwała powinna 
zacząć obowiązywać jak najszybciej, abyśmy jak najszybciej 
mogli odczuć poprawę stanu powietrza. 
Oczekuję od Urzędu skutecznego egzekwowania przepisów 
anty-smogowych, monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia odpowiednich kroków, gdyby regulacje 
okazały się niewystarczające. 
Musimy w końcu zacząć działać, bo sytuacja sama z siebie 
będzie się tylko pogarszać. Nasza Konstytucja w art. 74 
mówi, że "Władze publiczne prowadzą politykę zapewniającą 
bezpieczeństwo ekologiczne współczesnemu i przyszłym 
pokoleniom." Na razie wygląda na to, że przyszłe pokolenia 
otrzymają w spadku choroby układu oddechowego, a ferie 
zimowe kojarzyć się będą z noszeniem maseczek. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). Takie 
przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. To zresztą już się 
dzieje - wg danych GUSu w styczniu tego roku odnotowano 
ponad 30% więcej zgonów niż w styczniu w latach ubiegłych. 
Dlatego też, jak we wstępie, oczekuję jak najszybszego 
wprowadzenia przepisów antysmogowych i pragnę przekazać 
swoje poparcie dla obecnego projektu uchwały 
antysmogowej. 

1727.  A.A.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chciałbym przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję także monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Uchwała antysmogowa i działania władz w celu poprawy 
jakości powietrza w Warszawie i w jej okolicy są dla mnie 
niezwykle ważne. Wyniki badań jednoznacznie pokazują, iż 
zanieczyszczone powietrze przyczynia się do znaczącego 
pogorszenia stanu zdrowia nas wszystkich, a w szczególności 
dzieci i osób starszych. Dla mnie osobiście jest to niezwykle 
ważne, gdyż zależy mi na dobrym rozwoju mojego dziecka. 
Uważam także, że dbanie o czyste powietrze i dobre warunki 
życia ludzi powinno być priorytetem dla władz nie tylko na 
szczeblu lokalnym, ale także wojewódzkim i krajowym, gdyż 
kształtują one warunki życia i wpływają na stan zdrowia 
wszystkich mieszkańców danego regionu. Ponadto, w 
naszym dobrze pojętym interesie powinniśmy dbać wspólnie 
o środowisko nie tylko dla nas, ale także dla naszych dzieci i 
wnuków. Mam nadzieję, że dla Państwa te kwestie są równie 
ważne i dołożą Państwo wszelkich starań, by jak najszybciej 
podjąć odpowiednie działania mające na celu poprawę 
obecnej sytuacji. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1728.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów i wnosić o jej jak najszybsze przyjęcie 
i wprowadzenie na terenie całego województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Mieszkam w małej podwarszawskiej miejscowości. Smog 
towarzyszy nam od października do maja. Spalane są 
wszystkie możliwe odpady, także śmieci domowe. Wdychamy 
powietrze zanieczyszczone substancjami, które nie są bez 
znaczenia dla naszego zdrowia. Sądzę, że Marszałek 
Województwa Mazowieckiego będąc z zawodu lekarzem 
dostrzeże ten problem i jego konsekwencje zdrowotne. 

1729.  I.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że ustawa zostanie przyjęta w obecnym 
kształcie i bezwzględnie egzekwowana, a w razie 
niewystarczających efektów, podjęte zostaną dalsze kroki. 
Uważam, że ważne jest także przemyślenie kwestii ruchu 
samochodowego w Warszawie i okolicach. 
Nie wyobrażam sobie, że urzędnik państwowy mieszkający w 
tym samym regionie mógłby podjąć inną decyzję, wiedząc, że 
wpłynie ona negatywnie na niego i jego bliskich. Dlatego 
państwu ufam. Osobiście ze względu na uszkodzone 
nowotworem płuca rozważam przeniesienie się z Warszawy. 
Wolałabym nie być do tego zmuszona. 
Pozdrawiam i trzymam kciuki za dobre decyzje. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1730.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ucieszyłoby mnie, gdyby ww. uchwała została jak najszybciej 
przyjęta przez Sejmik i wprowadzona w życie na całym 
obszarze województwa. 
Smog jest jednym z większych problemów Mazowsza, 
zarówno w Warszawie, jak i w mniejszych miejscowościach. 
Dotyczy to szczególnie dzieci i osób starszych. Moja babcia 
mieszkająca na Pradze Północ ma problemy z płucami i kiedy 
stan powietrza (zwłaszcza w zimie) jest gorszy, gorzej się 
czuje. Dla tej dzielnicy uchwała jest szczególnie istotna, bo na 
Pradze wiele budynków nie jest podłączonych do sieci 
ciepłowniczej. 
Mam nadzieję, że spodziewany pozytywny wpływ tej uchwały 
na jakość powietrza będzie monitorowany i jeśli wprowadzone 
normy okażą się niewystarczające dla zapewnienia czystego 
powietrza Mazowszanom oraz Mazowszankom, zostaną 
przygotowane kolejne środki, także prawne. Ufam, że czyste 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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powietrze i zdrowie mieszkańców będą priorytetem dla władz 
naszego województwa. 

1731.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1732.  M.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1733.  J.V. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1734.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1735.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieje, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Od paru lat, w mojej rodzinie, jest nam coraz trudniej 
oddychać zimą. Bardzo się przejmujemy skutków 
długofalowych jakości powietrza na naszym zdrowiu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1736.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 
Tu chodzi także o Państwa zdrowie i życie, oraz Państwa 
bliskich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1737.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla działań 
antysmogowych. 

Uwag nie uwzględniono 
- Działania informacyjne są i będą prowadzone, jednak nie 
mogą być one częścią uchwały. 
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Czystość powietrza bezpośrednio wpływa na ogólną jakość 
naszego życia. 
Wyrażam zdanie, że ustawa, wraz z regulacjami i normami 
dot. spalania, powinna również zawierać zapisy na temat: 
- Działań informacyjnych oraz wsparcia dla osób, które będą 
potrzebowały informacji jak dostosować się by postępować 
zgodnie z ustawą: Wierzę, że edukacja jest najważniejszym 
sposobem mogącym wpłynąć na zmianę postępowania 
człowieka. 
- Wyznaczenia organów / jednostek odpowiedzialnych za 
kontrolę przestrzegania ustawy: Zauważam brak instytucji, 
którą można by bezpośrednio (np. poprzez dyżurny telefon) 
poinformować o zauważanym lokalnie zanieczyszczaniu 
powietrza, która reagowałby na takie sygnały, co powoduje, 
że obywatel niewiele może wpłynąć na dostrzegane 
zagrożenia np. spalanie śmieci. 

- W uchwale z art. 96 nie można zapisać ani konieczności 
kontroli, ani kto ma kontrolować, ani jakie mogą być 
nałożone mandaty karne, ponieważ brzmienie art. 96 POŚ 
na to nie pozwala, a kwestie kontroli są regulowane innymi 
ustawami i rozporządzeniami, co zostało przedstawione w 
uzasadnieniu do uchwały. 

1738.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w tej części Mazowsza która uważana była za 
sprzyjającą leczeniu chorób płuc, było tu wiele zakładów 
leczniczych, a ludzie osiedlali się tu również ze względu na 
jakość powietrza. Wyniki pomiarów zanieczyszczeń powietrza 
są porażające. Ta sytuacja spowodowała przyjęcie uchwały 
przez władze mojego miasta o zakazie spalania w piecach na 
paliwa stałe substancji wymienionych w projekcie uchwały 
antysmogowej. Jestem przekonany, że zła jakość powietrza 
to nie tylko problem lokalny, ale dotyczy całego województwa. 
Dlatego oczekuję, że wspomniana uchwał zostanie jak 
najszybciej przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana w gminach województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1739.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Szczerze dziwi mnie to, że konieczne jest wysyłanie do 
Państwa tej wiadomości. Smog każdego dnia pogarsza stan 
zdrowia Państwa i Państwa bliskich. Jeśli nie o mnie i 
ludziach, którzy zwracają się z tą samą prośbą, to o Państwa 
bliskich proszę myśleć głosując nad tą ustawą. 

1740.  M.E. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1741.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1742.  I.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1743.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1744.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1745.  E.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1746.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1747.  I.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1748.  E.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To nasza wspólna odpowiedzialność, 
aby nam i naszym dzieciom żyło się w miarę zdrowo. Nie 
możemy pozwolić, aby takie miasto jak Warszawa i nasze 
województwo dawało przyzwolenie na trucie ludzi. 
Oczekujemy od Państwa jako włodarzy, ze odpowiedzialnie 
zajmiecie się sprawa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1749.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Walczmy o czyste powietrze! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1750.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Bardzo zależy mi na poprawie jakości powietrza, którym 
oddychamy w Warszawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1751.  J.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog odczuwam na sobie negatywnie - kaszel i nudności - a 
ta uchwała i jej wdrożenie to szansa na dłuższe i zdrowsze 
życie moje i mojego malutkiego dziecka. 
Proszę o działania prowadzące do znacznego zmniejszenia 
niskiej emisji! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1752.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Sprawa jest niezwykle ważna ze względu na życie i zdrowie 
wszystkich mieszkańców województwa. 
Oczekuję monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1753.  R.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i że będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy. 
Ponadto oczekuję prowadzenia monitoringu stanu powietrza i 
podejmowania niezbędnych kroków w przypadku 
nieprzestrzegania wprowadzonych zakazów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1754.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje zdecydowane 
poparcie dla zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że taka 
uchwała już wkrótce zostanie przyjęta, a co ważniejsze 
egzekwowana, bo chciałabym aby moje województwo i moje 
miasto były bezpieczne dla nas wszystkich. Chcę zostać tu ze 
swoimi bliskimi i chciałabym mieć pewność, że w przyszłości 
moje dzieci będą w moim ukochanym mieście zdrowo się 
rozwijać i nie będę musiała się martwić, że moje pragnienie 
pozostania w Polsce naraża je na jakiekolwiek ryzyko. Mam 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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nadzieję, że będzie realnie kontrolowany stan powietrza, a 
Urząd podejmie wszelkie środki, aby uchwała antysmogowa 
była przestrzegana, a jeśli to będzie niewystarczające, 
chciałabym aby podjęte były kolejne kroki w celu 
zabezpieczenia nas wszystkich. 
Nasze województwo, moja ukochana Warszawa, to piękne 
miejsce i moim marzeniem jest, aby takim pozostało. Staram 
się dbać o środowisko, od lat sumiennie segreguję śmieci, 
oszczędzam prąd i wodę, dbam o przestrzeń miejską, 
angażuję się w projekty mające na celu poprawę jakości życia 
tutaj, biorę udział w budżecie partycypacyjnym i wiele innych. 
Nie mam samochodu mimo iż codziennie dojeżdżam z 
obrzeży Warszawy. Teraz chciałabym wyrazić swój głos, aby 
chronić Warszawę przed bardzo poważnym zagrożeniem 
jakim jest smog. Poważnym nie tylko dlatego, że 
niebezpiecznym, ale także trudnym do odwrócenia. Nie 
dopuśćmy do takiej sytuacji - lepiej, łatwiej i w perspektywie 
taniej jest zapobiegać niż leczyć. 

1755.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę, że uchwała zostanie przyjęta 
w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Oczekuję 
od Urzędu monitorowania wpływu regulacji na stan powietrza 
i wyciągania rzeczowych wniosków z wyników tego 
monitorowania. Mam nadzieję, że dzięki tym działaniom 
poprawi się stan naszego powietrza, a dzięki temu zdrowie 
ludzi i zwierząt. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1756.  H.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę, że uchwała będzie przyjęta w 
tym roku i monitorowane jej wykonanie. Nie chcę żyć w 
mieście i województwie o przekroczonym stężeniu pyłów, 
które zagrażają naszemu zdrowiu. Czekam na narodziny 
wnuczki i pragnę aby ona i moja rodzina żyła w mieście o 
czystym powietrzu! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1757.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem mamą 4 dzieci, których zdrowie jest dla mnie sprawą 
najważniejszą. Jako jednostka nie mam wpływu na całość 
otoczenia w jakim się wychowują, dlatego uważam, że 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wsparcie władz jest tak ważne, aby nasze dzieci mogły 
rozwijać się zdrowo i w przyszłości stworzyć silne, zdrowe 
społeczeństwo. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

1758.  D.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Należy dbać o jakość powietrza, bo 
od tego zależy nasze zdrowie. Niestety akcje edukacyjne nie 
pomagają i potrzebne jest dobre prawo i mądre przepisy, 
które będą egzekwowane. Mieszkam w podwarszawskiej wsi i 
niestety dobrze wiem, kto pali śmieciami i nas truje. To jest 
złe w naszej lokalnej skali, a przecież w skali całej Warszawy 
i całego Mazowsza to. Liczymy na szybkie działania i 
przyjęcie uchwały. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1759.  J.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem mieszkańcem warszawskiego Wawra. Ostatniej zimy 
mogłem osobiście przekonać o fatalnej jakości opału jakim 
wielu mieszkańców ogrzewa swoje domy. Na własne oczy 
widziałem szaro bure dymy unoszące się z kominów, można 
było poczuć zapach spalenizny. W okolicy gdzie nie ma 
żadnego przemysłu ! Ruch samochodowy jest stosunkowo 
nie wielki. 
Z tym raz na zawsze trzeba skończyć. Chcemy oddychać 
czystym i nie skażonym powietrzem ! 
Oczekuję szybkich działań powstrzymujących trucie ludzi ! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1760.  B.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1761.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1762.  W.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1763.  Z.Ć. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1764.  M.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1765.  L.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1766.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1767.  E.L.-M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
100% poparcia: mieszkałam wiele lat temu w Londynie w 
czasie gdy był on słynny z mgieł i uduszeń osób cierpiących 
na choroby płuc. W piątek 5 grudnia 1952, ciężka żółta mgła 
smogowa zatrzymała wszelki ruch na 4 dni i zabiła około 
4,000 ludzi. W Londynie 60 lat temu nie można się było 
opalać - słońce nie docierało przez stałe mgły. 
1. Londyn PORADZIŁ sobie z zatruciem powietrza! 
2. Możemy ZAPOBIEC temu i MY! 
3. ZAPOBIEGANIE jest TAŃSZE niż INTERWENCJE w razie 
KATASTROFY! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1768.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako mieszkanka Warszawy oczekuję od władz, które 
wybierałam, że zadbają o stan zdrowia zarówno mojego jak i 
moich bliskich, przyjaciół i znajomych. Minionej zimy smog, 
wywołany spalaniem niewłaściwej jakości opału w budynkach 
nie podłączonych do sieci ciepłowniczej i spalinami z coraz 
większej ilości pojazdów, po raz kolejny spowodował u mnie 
poważne problemy z oddychaniem. 
Najwyższa pora podjąć radykalne decyzje i wprowadzić 
regulacje zakazujące spalania na terenie całego 
województwa rakotwórczych paliw oraz korzystania z pieców, 
które nie spełniają unijnych wymogów. 
Oczekuję, że uchwała antysmogowa zostanie przyjęta przez 
radnych Sejmiku niezwłocznie jak również, że wprowadzone 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zostaną mechanizmy kontrolne we wszystkich gminach 
województwa. 

1769.  K.O.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że zatroszczą się 
Państwo o zdrowie nasze i naszych dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1770.  Z.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Od zeszłego roku obserwuję stan powietrza w samej 
Warszawie w miejscach, w których przebywam. Przyznam, że 
w okresie zimowym, kiedy dopuszczalne normy są często 
przekraczane, czuję się bezradna: z jednej strony nie mogę 
zmienić moich codziennych obowiązków, tak żeby nie 
wychodzić z domu, z drugiej jednak strony mam świadomość 
zagrożeń dla mojego zdrowia, które wynikają ze złego stanu 
powietrza. 
Dlatego proszę, aby jeszcze w tym roku przyjęli Państwo 
uchwałę antysmogową i zapewnili warunki do skutecznej 
egzekucji jego zapisów we wszystkich gminach województwa. 
Liczę, że będą Państwo monitorować wpływ nowych regulacji 
na stan powietrza i w sytuacji, gdyby okazały się one 
niewystarczające, podejmą kolejne kroki niezbędne do 
podniesienia jakości powietrza na terenie województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1771.  S.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ogromny smog w czasie zimy bardzo mnie zaniepokoił ze 
względu na zdrowie moich dzieci i innych bliskich. Obie 
córeczki to alergiczki i źle zniosły ten smogowy okres. Bardzo 
proszę by radni Sejmiku Wojewódzkiego dołożyli wszelkich 
możliwych starań by uchwała została przyjęta jeszcze przed 
tą zimą. Proszę o stworzenie stałego rzetelnego monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i egzekwowania zapisów 
ustawy z całą stanowczością! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1772.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem ojcem trojga dzieci i chcę, by pozostały na Mazowszu, 
a nie szukały nowego, zdrowszego miejsca zamieszkania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Proszę o uchwalenie przepisów antysmogowych i 
przestrzeganie ich. 
Z podziękowaniami i pozdrowieniami, 

1773.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To niezwykle ważna społecznie 
uchwała. Poproszę o jej poparcie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1774.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Powietrze w miastach z roku na rok jest coraz bardziej 
zanieczyszczone, normy przekroczone ponad tysiąckrotnie, 
alerty smogowe coraz częstsze. 
Wiele domów opalanych jest złej jakości paliwem, śmieciami 
często instalacje grzewcze są przestarzałe lub wadliwe. Do 
pogorszenia jakości powietrza przyczyniają się również w 
dużym stopniu samochody których jest coraz więcej. Bardziej 
rozbudowana i sprawniej działająca komunikacja miejska oraz 
sieć parkingów podmiejskich w dużym stopniu wpłyną na 
poprawę jakości powietrza. Smog z zawieszonymi w nim 
pyłami rujnuje i tak nienajlepsze zdrowie Polaków. 
Moim zdaniem w walce ze smogiem powinniśmy brać 
przykład z Wiednia który ma najczystsze powietrze w Europie 
od ponad 40 lat! 
Przygotowana uchwała antysmogowa powinna być przyjęta 
jeszcze w tym roku, a jej założenia egzekwowane. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1775.  D.H.-H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Bardzo liczę na to, że uchwała będzie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Jednocześnie oczekuję, że Mazowiecki 
Urząd Marszałkowski będzie monitorował wpływ regulacji na 
stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby 
te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jako matka dwójki dzieci w wieku szkolnym jestem w sposób 
szczególny zainteresowana czystością powietrza w mojej 
okolicy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1776.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi dotyczącymi projektu 
uchwały antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Cieszę się, że pojawiła się wreszcie w moim województwie 
regulacja, która daje szansę na poprawę jakości powietrza. 
Wprawdzie w moim mieście, Warszawie, raczej nie pali się 
już w różnego rodzaju "kopciuchach" fatalnej jakości paliwem 
stałym i śmieciami, ale jeśli powietrze w województwie choć 
trochę zyska na jakości wskutek działania zaprojektowanej 
ustawy, to i warszawiacy odczują poprawę. A wśród nich i ja, 
która od dziesiątków lat mieszkam przy ulicy, która jest tak 
zanieczyszczona spalinami, że są dni, kiedy nie da się tu 
normalnie oddychać. To potworny stres, kiedy, otworzywszy 
oko, czuje się gęste, duszące, cuchnące wszelaką chemią 
powietrze. Dokucza mi chroniczny niemal kaszel, który ustaje, 
kiedy wyjeżdżam w czystsze rejony, daleko od miasta - nad 
morze. Kiedy zdarzy mi się przeziębić, kaszlę tygodniami! 
Marzy mi się czyste, rześkie powietrze w Warszawie! Chcę 
naprawdę odetchnąć - głęboko, swobodnie, pełną piersią! 
Chcę zobaczyć znowu chrabąszcze, wspomnienie z 
dzieciństwa, dzisiaj w mojej dzielnicy niespotykane. 
Najwyższy czas, abyśmy zrozumieli, że nie można żyć 
przeciw naturze, że w pędzie do dobrobytu zdegradowaliśmy 
środowisko naturalne w stopniu prowadzącym nas do 
samozagłady, że zamiast poprawiać jakość naszego życia 
obniżamy ją, zapominając, że czyste powietrze, woda i zieleń 
są nam niezbędne potrzebne, bo jesteśmy ciągle - mimo 
naszego ogromnego z niej wyalienowania - częścią przyrody. 
Mam głęboką nadzieję, że antysmogowa ustawa dla 
Mazowsza zostanie przyjęta przez Sejmik mazowiecki 
jeszcze w tym roku i że będzie ona stosowana przez 
samorządy i włodarzy gmin w sposób rzetelny. 
Liczę na to, że Urząd Wojewódzki będzie nadzorował 
wykonanie ustawy, że dołoży starań, aby przekonać władze 
gmin o tym, że koszty wprowadzenia w życie tej regulacji są 
niczym w porównaniu z korzyściami jakie ona przyniesie dla 
zdrowia i ogólnego dobrostanu mieszkańców Mazowsza. 
Mam także nadzieję na to, że wobec opornych, do których nie 
trafi się perswazją i którzy będą sabotować ustawę, władze 
województwa podejmą stosowne kroki, choć oczywiście 
wolałabym, aby znalazły sposób na zachęcenie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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nieprzekonanych do ustawy, która stanowi istotny postęp na 
drodze do ochrony środowiska naturalnego Mazowsza. 
Dziękuję za ten projekt z nadzieją na więcej. Bądźmy eko, bo 
od tego zależy nasza przyszłość! 

1777.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1778.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1779.  R.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1780.  B.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1781.  P.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Pragnę zwrócić uwagę iż to ma wpływ na nasze zdrowie, 
powietrze jest jednym z produktów wchłanianych przez 
człowieka przez cała dobę i musi być czyste. 
szczególnie chciałbym aby zapisy ustawy umożliwiały 
podejmowanie skutecznych działań w wykrywaniu źródeł 
emisji niepożądanych substancji, chcę aby poza karaniem 
trucicieli były tez podjęte działania umożliwiające 
dokonywanie modernizacji instalacji emitujących 
zanieczyszczenia z jak największym dofinansowaniem z 
budżetu państwa tak aby osoby posiadające takie instalacje 
miały możliwość dokonania modernizacji w sposób taki aby 
uzyskane zyski z spalania w nowocześniejszych instalacjach 
były odpowiednio duże i opłacalne ekonomicznie w krótkiej 
perspektywie czasowej w czym powinna pomagać suma 
dofinansowania odpowiednio duża aby zachęcić trucicieli do 
zmiany instalacji na nowsza przyjazna dla środowiska. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1782.  J.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję przyjęcia jej w 
nieprzekraczalnym terminie do końca 2017 roku. Chciałbym 
również, aby do końca obecnej pięciolatki przestawić 
gospodarkę na odnawialne źródła energii. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1783.  E.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jest lato, niemal 40 stopni, a tu gdzie teraz jestem, na wsi, 
ludzie palą w piecach węglem dla podgrzania wody - 
śmierdzący dym snuje się po okolicy, sprawia to wrażenie 
jakby się było w piekle... 
Myślę, że poza tym warto podjąć działania zmierzające do 
ograniczenia ruchu samochodów w centrum Warszawy. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 
Działania zmierzające do ograniczenia ruchu samochodów w 
centrum Warszawy są podejmowane przez władze 
Warszawy, niestety brzmienie art. 96 POŚ na mocy, którego 
uchwalana jest uchwała antysmogowa nie pozwala na zapisy 
dot. komunikacji samochodowej. 

1784.  D.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów o zakazie palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem, węglem brunatnym i 
powstałymi z niego paliwami oraz zawilgoconą biomasą. 
Popieram wprowadzenie standardów dla pieców. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że Urząd będzie monitorował wpływ regulacji na 
stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby 
te zakazy okazały się niewystarczające. 
Ostatniej zimy od rozmowy od smogu zaczynał się każdy 
dzień w pracy, każda rozmowa z przyjaciółmi i rodziną. 
Czuliśmy, że Warszawa nas truje. Sprawdzaliśmy poziom 
stężenia smogu przed każdym wyjściem na zewnątrz. Jadąc 
do pracy i wracając z niej codziennie zastanawiam się o ile lat 
krócej będę żyła przez wdychane zanieczyszczenia. A 
przecież nie żyjemy w mieście przemysłowym z końca XIX 
wieku. Są sposoby prawne i techniczne, żeby temu zaradzić i 
argumenty finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Dlatego 
zwracam się z prośbą o wprowadzenie rozwiązań, które 
pozwolą ograniczyć zanieczyszczenie powietrza w naszym 
województwie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1785.  IZBA 
GOSPODAR
CZA 
SPRZEDAW
CÓW 
POLSKIEGO 
WĘGLA 

Działając w imieniu Izby Gospodarczej Sprzedawców 
Polskiego Węgla, z powołaniem na uprawnienia do 
reprezentacji w/w podmiotu wskazane w załączonym wydruku 
z KRS, w związku z przystąpieniem przez Zarząd i Sejmik 
Województwa Mazowieckiego do prac nad projektem uchwały 
w sprawie wprowadzenia na obszarze województwa 
mazowieckiego ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 
Na wstępie należy podkreślić, że ustawodawca w art. 96 
POŚ upoważnił sejmik województwa do wprowadzenia, w 
drodze uchwały, ograniczeń i zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw, w 
celu zapobieżenia negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie 
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instalacji w których następuje spalanie paliw, jak również w 
związku z prowadzonymi konsultacjami społecznymi w tym 
zakresie, niniejszym poniżej przedstawiamy zarzuty, uwagi i 
wnioski do przedstawionego projektu uchwały: 
1. brak delegacji ustawowej do wprowadzenia 
mechanizmów zaproponowanych w projekcie uchwały, 
ustawa Prawo ochrony środowiska uregulowała bowiem już 
sytuację instalacji o mocy do 1 MW, uznając je za 
niewpływające na środowisko, przez co przepisy dotyczące 
ograniczenia eksploatacji tych instalacji, nie zostały przez 
ustawodawcę wprowadzone. Z uwagi na powyższe, 
uprawnienie wynikające z art. 96, do wydania uchwały 
sejmiku, jest sprzeczne z pozostałymi zapisami ustawy prawo 
ochrony środowiska, przez co podstawa ta (delegacja 
ustawowa) jest wadliwa; 
2. sprzeczność uchwały z obowiązującymi przepisami 
prawa, w tym z: 
a) art. 2 Konstytucji RP, poprzez naruszenie zasady państwa 
prawa, zasady sprawiedliwości społecznej, jak również 
wynikającej z niej zasady proporcjonalności i zaufania 
obywateli do prawa; 
b) art. 5 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w tym 
artykule zasady ochrony środowiska z uwzględnieniem 
zasady zrównoważonego rozwoju; 
c) art. 7 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w tym 
artykule zasady działania władz publicznych na podstawie i w 
granicach prawa; 
d) art. 9 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w tym 
artykule zasady obowiązku przestrzegania przez Polskę 
wiążącego ją prawa międzynarodowego; 
e) art. 20 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w 
tym artykule zasady wolności gospodarczej; 
f) art. 32 ust. 1 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej 
w tym artykule zasady równości wszystkich wobec prawa; 
g) art. 87 ust. 1 oraz art. 91 ust. 3 Konstytucji RP, poprzez 
naruszenie wyrażonej w tych artykułach zasady polegającej 
na przyjęciu że w zakresie w jakim źródłem obowiązującego 
prawa Rzeczypospolitej Polskiej są ratyfikowane umowy 
międzynarodowe, a jeżeli z umowy międzynarodowej to 
wynika, prawo stanowione przez organizację 

ludzi lub środowisko. Kwestia konieczności uchwalenia tych 
regulacji pozostawiona została uznaniu samorządu 
województwa, przy czym ustawodawca ograniczył 
możliwości ich zastosowania dla osiągnięcia celów ściśle 
określonych w cyt. wyżej przepisie. 
Wskazać trzeba, że ustawodawca przewidział możliwość 
wprowadzenia ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji 
wszystkich instalacji, nie tylko takich co do których 
wprowadzono standardy emisyjne. To, że ustawodawca dla 
określonej grupy instalacji nie określił standardów emisyjnych 
nie oznacza, że w granicach upoważnienia ustawowego, nie 
można wprowadzać w stosunku do nich ograniczeń i 
zakazów w zakresie ich eksploatacji w celu zapobieżenia ich 
negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie ludzi lub 
środowisko. Innymi słowy, to że instalacje do 1 MW, nie 
wymagają określania warunków ich eksploatacji, poprzez 
wprowadzanie standardów emisji, nie oznacza, że 
ustawodawca przyjął, iż nie mogą one w ogóle negatywnie 
oddziaływać na zdrowie ludzi lub środowisko. Zatem przepis 
pozwala również na zastosowanie zakazu eksploatacji 
niektórych instalacji (w tym kotłów pozaklasowych i tych 
spełniających wymagania w zakresie sprawności cieplnej i 
emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 3 lub klasy 4 
według normy PN-EN 303-5:2012). Przepis art. 96 ust.8 poś 
nie ma zastosowania do instalacji, dla których wymagane 
jest uzyskanie pozwolenia zintegrowanego albo pozwolenia 
na wprowadzanie gazów lub pyłów do powietrza, albo 
dokonanie zgłoszenia. Tym samym dotyczy pozostałych 
instalacji, w tym takich, w których następuje spalanie paliw, o 
mocy do 1 MW. 
Omawiany przepis ustawy poś upoważnia sejmik do 
wprowadzenia ograniczeń i zakazów w sytuacjach w nim 
określonych. Oczywistym jest, że mogą się one odnosić tylko 
do takich obszarów, w których zakazy i ograniczenia nie 
zostały już przewidziane w tym zakresie w samej ustawie.  
Należy zgodzić się ze stwierdzeniem, że art. 96 ustawy 
Prawo ochrony środowiska, nie może mieć i nie ma 
charakteru upoważnienia do wprowadzenia norm 
systemowych mających zastosowanie w dłuższej 
perspektywie czasu i obowiązujących bez względu na 
wystąpienie szczególnych i wyjątkowych okoliczności, ale w 
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międzynarodową jest stosowane bezpośrednio, mając 
pierwszeństwo w przypadku kolizji z ustawami; 
h) art. 87 ust. 1 i 2 Konstytucji RP, poprzez naruszenie 
wyrażonej w tym artykule zasady hierarchii źródeł prawa i 
wynikającej z niej konieczności zgodności aktów niższych z 
aktami wyższej rangi. 
i) Rozporządzeniem Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 
kwietnia 2015 roku w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE w 
odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu dla 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe, oraz 
j) Rozporządzeniem Komisji (UE) 2015/1189 z dnia 28 
kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla kotłów na paliwo 
stałe. 
k) Ustawą Prawo budowlane; 
l) Ustawą Prawo energetyczne; 
3. Niejasność zapisów uchwały oraz możliwość ich różnej 
interpretacji, w tym: 
a) Niejasne określenie zakazów spalania paliw o 
najmniejszym uziarnieniu - rodzaj zakazanych paliw jest 
ustalony ogólnikowo, zwykły adresat uchwały nie jest w stanie 
określić i ocenić, czy w paliwie które stosuje, udziału 
procentowego paliwa o uziarnieniu 0-3 mm jest większy niż 
15%; 
b) Niejasność pojęcia „system centralnego ogrzewania"; 
c) brak należytego określenia adresatów uchwały, w tym 
nieuwzględnienie sytuacji prawnej i faktycznej osób które nie 
są właścicielami instalacji i nie mają wpływu na możliwość ich 
wymiany np. najemcy domów lub budynków którzy korzystają 
(eksploatują) Instalacje, ale nie są ich właścicielami i nie mają 
możliwości ich wymiany; 
d) niejasność w zakresie terminu stosowania uchwały oraz 
zakresu jej stosowania w czasie, gdyż milcząco pominięta 
została kwestia instalacji posiadających 5 klasę, dlatego nie 
jest jasne czy tego rodzaju instalacje zostały przez uchwałę 
dopuszczone do stosowania bezterminowo. Z literalnej treści 
uchwały zdaje się wynikać, że nie zostały dopuszczone do 
stosowania, co byłoby sytuacją niedorzeczną. 

przypadku wskazanym w tym przepisie można wprowadzać 
przewidziane tam zakazy i ograniczenia, przy czym 
podkreślić należy, że w art. 96 ust 7 pkt 1 poś określono, że 
uchwała może także określać okres obowiązywania 
ograniczeń lub zakazów w ciągu roku. Prowadzi to zatem do 
wniosku, że wskazane w tym przepisie ograniczenia lub 
zakazy mogą mieć charakter permanentny. 
Ad.2 
Projektowana uchwała mieści się w granicach upoważnienia 
ustawowego określonego w art. 96 POŚ. Jest ona 
podejmowana w celu określonym w tym przepisie i 
przewiduje działania, które dopuszcza ustawa. Wszystkie jej 
elementy mają swoje umocowanie w ust. 6 i 7 wskazanego 
wyżej przepisu. W przedłożonej obszernej uwadze nie 
określono, na czym miałaby polegać niejasność 
proponowanych uregulowań, co miałoby uniemożliwiać jej 
adresatom zastosowanie się do niej. Należy też zauważyć, 
że w projektowanej uchwale przewidziano dość długie 
vacatio legis co do przyjętych w niej uregulowań, a zatem jej 
adresaci nie będą zaskoczeni wprowadzanymi regulacjami, 
zatem o naruszeniu zasady pewności prawa czy zasady 
ochrony zaufania jednostki do państwa i stanowionego przez 
nie prawa nie może być mowy. 
Niezależnie od powyższego mając na względzie art. 32 
Konstytucji oraz brak delegacji w art. 96 POŚ zrezygnowano 
z zapisu § 5 pkt 3 . 
Ad. 3a Zapis o udziale 15% został wykreślony z projektu 
uchwały, ze względu na możliwe problemy z określeniem 
procentowego udziału węgla o uziarnieniu 0-3 mm 
b ) Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP. 
c) kwestia adresatów uchwały została jasno określona; z 
punktu widzenia ocheony środowiska ważne jest kto daną 
instalację eksploatuje; 
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4. Nieuzasadnione niedopuszczenie montowania 
elektrofiltrów, a jednoczesne uprzywilejowanie i de facto 
nakazanie adresatom uchwały wymiany obecnych instalacji 
lub całego systemu i zmiany sposobu ogrzewania na 
ogrzewanie sieciowe lub gazowe; 
5. Nieuzasadnione zakazanie stosowania instalacji z ręcznym 
podawaniem paliwa; 
6. Wprowadzenie uchwały wyeliminuje z eksploatacji węgiel 
kamienny sortymentu miałowego; 
7. Nakazanie adresatom uchwały stosowania konkretnych 
systemów i rodzajów ogrzewania, w postaci podłączenia do 
sieci ciepłowniczej lub gazowej, mimo iż przepisy ustaw tego 
nie nakazują - tym samym uchwała sprzeczna jest z 
przepisami ustawy, gdyż wprowadza obowiązki które ustawa 
celowo nie wprowadzała; 
8. Brak dokonania szczegółowych badań i analiz stopnia i 
skutków zanieczyszczenia, na całym obszarze i terenie na 
którym wprowadzana jest uchwała; 
9. Brak dokonania szczegółowych prognoz ekonomicznych 
wprowadzenia uchwały oraz brak uwzględnienia wszystkich 
kosztów jakie zmuszeni będą ponieść adresaci uchwały; 
10. Brak uregulowania w uchwale gwarancji dofinansowania 
dla adresatów uchwały. 
Uzasadnienie 
Brak delegaci ustawowej do wprowadzenia mechanizmów 
zaproponowanych w uchwale oraz sprzeczność uchwały z 
obowiązującymi przepisami prawa 
W pierwszej kolejności Izba podnosi zarzut braku delegacji 
ustawowej do wydania tego rodzaju zakazów i nakazów. 
Należy wskazać, że wbrew nadanej uchwale nazwie, jest ona 
dużo dalej idąca, aniżeli tylko wprowadzająca ograniczenia w 
zakresie eksploatacji instalacji w których następuje spalanie 
paliw. Istotnym bowiem jest, że jest to de facto uchwała 
powodująca konieczność wymiany dotychczas użytkowanych 
instalacji, gdyż nie wprowadza się ograniczeń lub zakazów, 
ale mechanizmy wprowadzone za pomocą tej uchwały, 
wpływają na całkowitą zmianę nie tyle sposobu 
eksploatowania, ale na zmianę przedmiotu eksploatowania. 
Zgodnie z treścią art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska, 
sejmik województwa może, w drodze uchwały, w celu 
zapobieżenia negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie ludzi 

d) kwestia instalacji posiadających klasę 5 nie została 
milcząco pominięta. Możliwość dożywotniego stosowania 
tych instalacji wynika z zapisu §10. 
Ad. 4 Montowanie elektrofiltrów przy bezklasowych kotłach 
lub piecach ogrzewających każdą izbę jest nieuzasadnione 
technologicznie i będzie nieskuteczne. 
Ad. 5 Zapis wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku 
jedynie kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia 
zasady równego traktowania producentów kotłów, tym 
samym zasady stosowania uczciwej konkurencji. 
Ad 6 Zapisy uchwały zabraniają stosowania tylko węgla 
kamiennego w postaci sypkiej o uziarnieniu 0 3 mm. 
Ad. 7 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP. 
Ad. 8 Analiza stopnia i skutków zanieczyszczenia, na całym 
obszarze i terenie na którym wprowadzana jest uchwała 
została dokonana w dokumentacji do uchwały. 
Ad. 9 W dokumentacji do uchwały została również 
przeprowadzona analiza ekonomiczna. 
Ad. 10 Projekt uchwały reguluje tylko te kwestie, które są w 
zakresie art. 96 ustawy POŚ, gdyż na mocy tego artykułu 
uchwalany jest ten akt prawa miejscowego. W zakresie 
uchwały nie leżą kwestie finansowania. 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie 
kroki do zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł 
(RPO, WFOŚiGW). Obecnie oczekujemy na zapowiadany 
program finansowy wspierający wymianę kotłów w ramach 
Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. 

Rozwiązanie proponowane przez Izbę Gospodarczą 
Sprzedawców Polskiego Węgla dot. klas kotłów nie pozwolą 
na osiągnięcie oczekiwanego efektu ekologicznego,  
tj. obniżenia stężeń pyłow zawieszonych i benzo(a)pirenu  
w powietrzu poniżej poziomów dopuszczalnych. 
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lub na środowisko, wprowadzić ograniczenia lub zakazy w 
zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie 
paliw. Uchwała określać ma rodzaje podmiotów lub instalacji, 
dla których wprowadza się ograniczenia lub zakazy, nadto 
rodzaje lub jakość paliw dopuszczonych do stosowania lub 
których stosowanie jest zakazane na obszarze, o którym 
mowa w pkt 1, lub parametry techniczne lub rozwiązania 
techniczne lub parametry emisji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw, dopuszczonych do stosowania na 
tym obszarze. Ponadto uchwała może określać sposób lub 
cel wykorzystania paliw, który jest objęty ograniczeniami 
określonymi w uchwale. Delegacja ustawowa wyrażona 
zatem w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska, nie 
upoważnia sejmiku województwa do nakazania wymiany 
instalacji na inne, a jedynie upoważnia do ograniczenia 
eksploatacji instalacji, ale jedynie instalacji już istniejących. 
Dokonując analizy przepisu, w pierwszej kolejności należy 
ustalić krąg adresatów ewentualnego aktu prawa 
miejscowego. W tym zakresie istotną kwestią jest, że art. 96 
wprost wyłącza spod jego działania, trzy grupy instalacji: 
a) dla których wymagane jest uzyskanie pozwolenia 
zintegrowanego; 
b) dla których wymagane jest uzyskanie pozwolenia na 
prowadzenie gazów lub pyłów do powietrza 
c) dla których wymagane jest dokonanie zgłoszenia 
W pierwszej grupie znajdą się instalacje, których 
funkcjonowanie, ze względu na rodzaj i skalę prowadzonej w 
niej działalności, może powodować znaczne 
zanieczyszczenie poszczególnych elementów przyrodniczych 
albo środowiska jako całości. Szczegółowe informacje w tym 
zakresie określają rozporządzenie Ministra Środowiska z dnia 
27 sierpnia 2014 r. w sprawie rodzajów instalacji mogących 
powodować znaczne zanieczyszczenie poszczególnych 
elementów przyrodniczych albo środowiska jako całości oraz 
rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 9 listopada 2010 r. w 
sprawie przedsięwzięć mogących znacząco oddziaływać na 
środowisko, niemniej nie ulega wątpliwości, że w grupie tej 
znajdą się duże instalacje, o znacznym stopniu emisji. 
Pozwolenie na wprowadzanie gazów lub pyłów do powietrza 
wymagają pozostałe instalacje za wyjątkiem szczegółowo 
wymienionych w rozporządzeniu Ministra Środowiska z dnia 2 

Ponadto Projekt uchwały reguluje tylko te kwestie, które są w 
zakresie art. 96 ustawy POŚ, gdyż na mocy tego artykułu 
uchwalany jest ten akt prawa miejscowego. W zakresie 
uchwały nie leżą kwestie finansowania, czy edukacji. 
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lipca 2010 r. w sprawie przypadków w których wprowadzanie 
gazów lub pyłów do powietrza z instalacji nie wymaga 
pozwolenia, którymi są instalacje: 
1. do których nie stosuje się przepisów w sprawie standardów 
emisyjnych, w przypadku gdy spełniony jest przynajmniej 
jeden z poniższych warunków: 
a) gazy lub pyły są wprowadzane z instalacji do powietrza w 
sposób niezorganizowany, bez pośrednictwa przeznaczonych 
do tego celu środków technicznych lub za pośrednictwem 
wentylacji grawitacyjnej; 
b) żadna z substancji wprowadzanych z instalacji do 
powietrza nie jest objęta poziomami dopuszczalnymi lub 
wartościami odniesienia w powietrzu; 
c) instalacja stosowana jest wyłącznie do badania, rozwoju 
lub testowania nowych produktów lub procesów 
technologicznych przez okres nie dłuższy niż dwa lata. 
2. do których nie stosuje się przepisów w sprawie standardów 
emisyjnych, w przypadku gdy żadna z substancji 
wprowadzanych do powietrza z wszystkich tych rodzajów 
instalacji położonych na terenie jednego zakładu nie 
powoduje przekroczenia 10% dopuszczalnych poziomów 
substancji w powietrzu albo 10% wartości odniesienia, 
uśrednionych dla 1 godziny 
3. energetyczne, o nominalnej mocy cieplnej do: 
a) 5 MW-opalane węglem kamiennym 
b) 10 MW - opalane koksem, biomasa, olejem napędowym, 
olejem opałowym, benzyna, biopaliwami ciekłymi lub opalane 
koksem, biomasa, olejem napędowym, olejem opałowym, 
benzyna, biopaliwami ciekłym oraz węglem kamiennym, z tym 
że nominalna moc cieplna wprowadzona w węglu kamiennym 
nie przekracza 5 MW; 
c) 15 MW - opalane paliwem gazowym lub opalane paliwem 
gazowym oraz węglem kamiennym, koksem, biomasą, olejem 
napędowym, olejem opałowym, benzyną, biopaliwami 
ciekłymi, z tym że nominalna moc cieplna wprowadzona w 
węglu kamiennym nie przekracza 5 MW. a nominalna moc 
cieplna wprowadzona w węglu kamiennym, koksie, biomasie, 
oleju napędowym, oleju opałowym, benzynie, biopaliwach 
ciekłych, nie przekracza 10 MW. 
4. Instalacje inne niż energetyczne - o nominalnej mocy 
cieplnej do 1 MW. opalane węglem kamiennym, koksem, 
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biomasa, olejem napędowym, olejem opałowym, benzyną, 
biopaliwami ciekłymi, paliwem gazowym, z których: 
a) wprowadzane do powietrza gazy lub pyły pochodzą 
wyłącznie ze spalania tych paliw lub 
b) wprowadzane do powietrza gazy lub pyły pochodzące z 
prowadzonych w tych instalacjach procesów innych niż 
spalanie paliw nie powodują przekroczenia 10% 
dopuszczanych poziomów substancji w powietrzu albo 10% 
wartości odniesienia, uśrednionych dla 1 godziny; 
5. Instalacje do produkcji szkła - o wydajności mniejszej niż 1 
Mg na dobę. 
6. Instalacje do suszenia, brykietowania lub mielenia węgla - 
o mocy przerobowej mniejszej niż 30 Mg surowca na godzinę. 
7. Instalacje do produkcji wapna palonego - o wydajności 
mniejszej niż 10 Mg na dobę. 
8. Instalacje do spawania - obejmujące nie więcej niż 3 
stanowiska spawalnicze. 
9. Instalacje do chowu lub hodowli zwierząt - z wyłączeniem 
instalacji zaliczonych do przedsięwzięć mogących zawsze 
znacząco oddziaływać na środowisko, o których mowa w 
przepisach wydanych na podstawie art. 60 ustawy z dnia 3 
października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku 
i jego ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska 
oraz o ocenach oddziaływania na środowisko (Dz. U. Nr 199, 
poz. 1227, z późn. zm.). 
10. Instalacje do powlekania, do których nie stosuje się 
przepisów w sprawie standardów emisyjnych z instalacji i w 
których zużywa się mniej niż jedną tonę powłok8)w ciągu 
roku. 
11. Zbiorniki materiałów sypkich - o pojemności mniejszej niż 
50 m3. 
12. Instalacje do przetwórstwa owoców lub warzyw - o 
zdolności produkcyjnej mniejszej niż 50 Mg na rok. 
13. Instalacje do suszenia owoców, warzyw, zboża, innych 
płodów rolnych lub leśnych. 
14. Instalacje do przechowywania owoców, warzyw, zboża, 
innych płodów rolnych lub leśnych. 
15. Młyny spożywcze. 
16. Instalacje stosowane w gastronomii. 
17. Instalacje do produkcji węgla drzewnego. 
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18. Instalacje do przesyłu, przeładunku lub magazynowania 
paliw płynnych. 
19. Instalacje do oczyszczania ścieków. 
20. Instalacje do odprowadzania gazu składowiskowego do 
powietrza. 
21. Zbiorniki bezodpływowe kanalizacji lokalnej. 
22. Dygestoria. 
23. Garaże. 
Część z powyżej wymienionych instalacji, mimo że nie 
wymaga uzyskania pozwolenia, wymaga jednak zgłoszenia. 
Kwestię obowiązku zgłoszenia również regulują przepisy 
wykonawcze w postaci rozporządzenia Ministra Środowiska z 
dnia 2 lipca 2010 r. w sprawie rodzajów instalacji, których 
eksploatacja wymaga zgłoszenia, które określa instalacje 
podlegające zgłoszeniu, na zasadzie ogólnego wskazania z 
wyłączeniem szczegółowo wymienionych instalacji. Zgodnie z 
treścią rozporządzenia, zgłoszenia z uwagi na wprowadzanie 
gazów lub pyłów do powietrza wymagają instalacje, które 
mogą negatywnie oddziaływać na środowisko, a z których 
emisja nie wymaga pozwolenia, z wyjątkiem; 
1. instalacji energetycznych - o nominalnej mocy cieplnej do 1 
MW; 
2. instalacji innych niż energetyczne - o nominalnej mocy 
cieplnej do 0,5 MW; 
3. instalacji do suszenia owoców, warzyw, zboża, innych 
płodów rolnych lub leśnych - o wydajności do 30 Mg na 
godzinę; 
4. instalacji do przechowywania owoców, warzyw, zboża, 
innych płodów rolnych lub leśnych - w ilości do 50 Mg; 
5. instalacji do chowu lub hodowli zwierząt niezaliczonych do 
przedsięwzięć mogących potencjalnie znacząco oddziaływać 
na środowisko, o których mowa w przepisach wydanych na 
podstawie art. 60 ustawy z dnia 3 października 2008 r. o 
udostępnianiu informacji o środowisku i jego ochronie, udziale 
społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach 
oddziaływania na środowisko (Dz. U. Nr 199, poz. 1227, z 
późn. zm.); 
6. instalacji stosowanych w gastronomii - przystosowanej do 
obsługi do 500 osób na dobę; 
7. instalacji do oczyszczania ścieków; 
8. zbiorników bezodpływowych kanalizacji lokalnej; 
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9. dygestoriów - wykorzystywanych do celów laboratoryjnych; 
10. garaży; 
11. instalacji innych niż wymienione w pkt 1-10, do 
których nie stosuje się przepisów w sprawie standardów 
emisyjnych, w przypadku gdy spełniony jest przynajmniej 
jeden z poniższych warunków: 
a. gazy lub pyły są wprowadzane z instalacji do powietrza w 
sposób niezorganizowany, bez pośrednictwa przeznaczonych 
do tego celu środków technicznych lub za pośrednictwem 
wentylacji grawitacyjnej, 
b. żadna z substancji wprowadzanych z instalacji do 
powietrza nie jest objęta poziomami dopuszczalnymi lub 
wartościami odniesienia w powietrzu. 
Należy wskazać, że faktyczne zdefiniowanie tych pojęć dla 
przeciętnego obywatela, może okazać się nader trudne, z 
uwagi na skomplikowaną materię i fachowe słownictwo. 
Mając na względzie powyższe należy uznać, że właśnie do 
tych wyżej wskazanych jedenastu rodzajów instalacji, będzie 
miała zastosowanie uchwała sejmiku województwa 
mazowieckiego, wydana na podstawie art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska. Tym samym pod jej regulację, podlegać 
będą małe podmioty, użytkujące instalacje o małych mocach, 
w tym w szczególności podmioty prywatne, wykorzystujące 
instalacje dla potrzeb swych gospodarstw domowych, gdyż to 
właśnie domowe instalacje, a więc przykładowo piece 
węglowe, posiadają nominalną moc cieplną do 1 MW, lub np. 
rolnicy posiadający instalację do przechowywania owoców, 
warzyw, zboża, innych płodów rolnych lub leśnych do 50 ton. 
Co jednak najistotniejsze, z przepisów ustawy Prawo ochrony 
środowiska oraz z wydanych do niej rozporządzeń 
normujących kwestie pozwoleń i zgłoszeń wynika, że to 
właśnie te instalacje, które objęte byłyby działaniem aktów 
wydanych na podstawie art. 96 ustawy, według ustawodawcy, 
uznane zostały za instalacje niezagrażające i nieoddziałujące 
negatywnie na środowisko. Mimo tak skonstruowanych 
przepisów ustawy, regulacje wynikające z art. 96 upoważniają 
do wprowadzania w stosunku do tych najmniejszych 
instalacji, ograniczeń i zakazów na podstawie aktów prawa 
miejscowego. W związku z powyższym, mając na uwadze cel 
tego upoważnienia, który płynie z lektury pozostałych 
przepisów ustawy, należy uznać, że upoważnienie to dotyczy 
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jedynie możliwości uchwalenia przez sejmik wojewódzki 
uchwały antysmogowej, wyłącznie o charakterze 
incydentalnym, a nie systemowym i o nieograniczonym 
czasowo zasięgu. Gdyby bowiem przyjąć inną interpretację i 
wykładnię tego upoważnienia, doszłoby do sprzeczności 
między art. 96 ustawy, a pozostałymi jej przepisami. 
W tym zakresie pojawia się zasadniczy problem 
przedmiotowej uchwały, mianowicie ocena oddziaływania na 
środowisko pojedynczej instalacji niewymagającej zgłoszenia, 
jako jednostkowego źródła emisji, z ocena oddziaływania na 
to środowisko, wszystkich instalacji niewymagających 
zgłoszenia, jako całości. Nie ulega wątpliwości, że ustawowe 
regulacje, poza tymi określającymi pozwolenia zintegrowane, 
dotyczą instalacji jako pojedynczego źródła emisji, a przez to 
obowiązków jego właściciela lub użytkownika. Stąd też w 
ujęciu globalnym, instalacja o małej mocy, uznana została 
przez ustawodawcę za nieoddziałującą negatywnie na 
środowisko, stąd w odniesieniu do nich ustawodawca nie 
wprowadza ograniczeń i nakazów, w tym standardów 
emisyjnych. Niemniej jednak, jak wynika z szeregu badań i 
analiz chemicznych, pojedyncze instalacje, w tym instalacje 
zamontowane w gospodarstwach domowych, jako całość, 
mają znaczny wpływ na środowisko i mogą być uznane za 
negatywnie na nie oddziałujące. Wydaje się zatem, że temu 
służyć ma wprowadzony art. 96 ustawy, a więc ograniczeniu 
negatywnego oddziaływania na środowisko lub zdrowie 
ludzkie, działalności małych instalacji, ujętych jako całość a 
przez to jako jedno źródło emisji. Niemniej jednak jest to 
ujęcie globalne, i choć co do zasady jest słuszne z 
perspektywy konieczności ochrony środowiska, to jednak 
godzi w prawa przyznane podmiotom korzystającym z tych 
instalacji jako jednostkom. 
Prawa i obowiązki, są bowiem określone jednostkowo, a nie 
w ujęciu globalnym, i tylko w takim zakresie należy je 
rozpatrywać i oceniać ich zgodność z Konstytucją. Jeżeli 
bowiem ustawa wyraźnie uprzywilejowała daną jednostkę (tu 
instalacje, będącą we władaniu lub własności konkretnej 
osoby), to nie można tego prawa pominąć i nie respektować, 
z uwagi na globalne ujęcie problemu, a w szczególności nie 
można tego rodzaju działań realizować w drodze aktów 
najniższej rangi, a więc aktów prawa miejscowego. 
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Konieczność uregulowanie tego rodzaju kwestii i globalnego 
problemu jakim jest szkodliwość tzw. niskiej emisji, wymaga 
działań systemowych i zmiany szeregu ustaw. Wskazać przy 
tym należy, że od wielu lat, grupy skupione wokół branży 
węglowej, naukowcy oraz podmioty zajmujące się ochroną 
środowiska, wskazują na konieczność ustawowego i 
odgórnego uregulowania standardów emisyjnych, również dla 
instalacji niewymagających zgłoszenia, jak również 
parametrów technicznych takich instalacji. Tego rodzaju 
działań nie można jednak zastąpić działaniami oddolnymi, w 
postaci wydawania aktów prawa miejscowego, gdyż z uwagi 
na obecne brzmienie przepisów ustawy Prawo ochrony 
środowiska, działania takie powinny być uznane za sprzeczne 
z normami i zasadami konstytucyjnymi, takimi jak zasada 
państwa prawa, ograniczaniu praw jednostek w drodze 
ustawy, decentralizacji oraz pomocniczości. 
Dodatkowo należy wskazać, że w przedmiotowej sprawie, 
tego rodzaju działania polegające na scedowaniu kompetencji 
prawodawczych na szczebel najniższy, w ramach którego tak 
istotne kwestie dotyczące praw i obowiązków jednostek mogą 
być w sposób zupełnie różnorodny regulowane przez 
konkretne samorządy, może również być uznane za 
naruszenie konstytucyjnej zasady państwa jednolitego. O ile 
bowiem zasada państwa jednolitego nie godzi w ustanawianie 
w ramach aktów prawa miejscowego, różnego terytorialnie 
prawa, o tyle różnorodność ta może dotyczyć jedynie 
regulowania kwestii o charakterze wykonawczym i nie może 
dotyczyć udzielenia generalnego upoważnienia ustawowego, 
do ograniczenia praw i wolności jednostki. Takie działanie w 
dalszej kolejności skutkuje naruszeniem zasady równości 
wobec prawa. 
Dalej wskazać należy, że jak wynika z ustawy Prawo ochrony 
środowiska, ustawodawca w zakresie wprowadzania gazów 
lub pyłów do powietrza dla niektórych rodzajów instalacji, 
źródeł spalania paliw oraz urządzeń spalania lub 
współspalania odpadów, wprowadził i ustalił standardy jakości 
środowiska, czyli tzw. standardy emisyjne. Ustawodawca 
wskazał przy tym, że eksploatacja instalacji lub urządzenia 
nie powinna powodować przekroczenia standardów 
emisyjnych. 
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Ustawodawca w dalszej części ustawy wskazał wyraźnie, że 
standardy emisyjne wprowadzane są jedynie dla części 
instalacji, ze względu na potrzebę ograniczenia negatywnego 
oddziaływania na środowisko niektórych rodzajów instalacji, 
źródeł spalania paliw oraz urządzeń spalania lub 
współspalania odpadów. Tym samym ustawodawca nie 
uznał, że w stosunku do wszystkich instalacji koniecznym jest 
wprowadzenie standardów emisji, ale jedynie w stosunku do 
tych instalacji, które uznaje za oddziałujące negatywnie na 
środowisko, lub które potencjalnie mogą negatywnie 
oddziaływać na środowisko. 
W ramach delegacji ustawowej, w rozporządzeniu z dnia 4 
listopada 2014 r. w sprawie standardów emisyjnych dla 
niektórych rodzajów instalacji, źródeł spalania paliw oraz 
urządzeń spalania lub współspalania odpadów, określono że 
standardy emisyjne określa się dla źródeł spalania paliw o 
nominalnej mocy cieplnej nie mniejszej niż 1,0 MW, innych 
niż: 
1. źródła, w których produkty spalania są wykorzystywane 
bezpośrednio do ogrzewania, suszenia lub każdej innej 
obróbki przedmiotów lub materiałów; 
2. źródła do oczyszczania gazów odlotowych przez spalanie, 
które nie są eksploatowane jako niezależne źródła; 
3. źródła do regeneracji katalizatorów w krakowaniu 
katalitycznym; 
4. źródła do konwersji siarkowodoru w siarkę; 
5. reaktory używane w przemyśle chemicznym; 
6. źródła do opalania baterii koksowniczych; 
7. nagrzewnice Cowpera; 
8. źródła stosowane do napędu pojazdu, statku lub statku 
powietrznego; 
9. turbiny gazowe i silniki gazowe usytuowane na platformach 
morskich; 
10. silniki Diesla; 
11. kotły odzysknicowe w instalacjach do produkcji masy 
celulozowej; 
12. źródła, w których są spalane lub współspalane odpady 
stałe inne niż biomasa lub odpady płynne. 
Tym samym ustawodawca uznał, że instalacje do 1 MW, nie 
wymagają określania warunków ich eksploatacji, poprzez 
wprowadzanie standardów emisji. Powyższa norma wynika 
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bezpośrednio z ustawy Prawo ochrony środowiska, oraz 
rozporządzeń ja doprecyzowujących. 
W związku z powyższym, uchwalenie uchwały antysmogowej 
dla woj, mazowieckiego, jest de facto wprowadzeniem 
standardów emisyjnych dla adresatów tak wydanego aktu. 
Tym samym sejmik województwa mazowieckiego dokona w 
drodze aktu prawa miejscowego, zmiany regulacji wynikającej 
z aktu wyższego rzędu, czyli ustawy, poprzez ustalenie 
standardów emisyjnych w stosunku do tych instalacji, wobec 
których ustawodawca nie uznał że jest to konieczne, z uwagi 
na brak negatywnego oddziaływania ich na środowisko. Tym 
samym, uchwała antysmogowa dla woj. mazowieckiego 
ustanawiając standardy emisyjne w stosunku do każdej, 
nawet najmniejszej instalacji, niezależnie od jej mocy, 
podmiotów ją użytkujących oraz celu w jakim jest 
eksploatowana, wprowadzi normę niezgodną z wolą 
ustawodawcy wyrażoną w ustawie prawo ochrony środowiska 
oraz odpowiednich rozporządzeniach. 
Podsumowując powyższe kwestie, uprawnionym jest 
stwierdzenie, że art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska, 
nie może mieć i nie ma charakteru upoważnienia do 
wprowadzenia norm systemowych mających zastosowanie w 
dłuższej perspektywie czasu i obowiązujących bez względu 
na wystąpienie szczególnych i wyjątkowych okoliczności, 
gdyż tego rodzaju sytuacje są już wyczerpująco uregulowane 
w ustawie, poprzez wyłaczanie ich spod regulacji standardów 
emisji. 
W tym miejscu należy wskazać, że ustawodawca wskazał 
również w innym przepisie ustawy prawo ochrony środowiska 
na możliwość wprowadzenia przepisów incydentalnych i 
tymczasowych obejmujących analogiczna jak art. 96 materię. 
Ustawodawca w art. 92 ustawy, przewidział bowiem 
obowiązek podejmowania przez władze samorządowe, w tym 
przez sejmik województwa, planu działań krótkoterminowych, 
a to w przypadku ryzyka wystąpienia w danej strefie 
przekroczenia poziomu alarmowego, dopuszczalnego lub 
docelowego substancji w powietrzu. Artykuł 92 ustawy, w 
szczegółach opisuje obowiązki i prawa władz w tym zakresie 
oraz procedury jakie powinny te podmioty podjąć, celem 
zapobieżenia zanieczyszczeniu powietrza. Na podstawie 
tegoż artykułu, wydano odpowiednie akty wykonawcze w 
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postaci Rozporządzenia Ministra Środowiska z dnia 11 
września 2012 r. w sprawie programów ochrony powietrza 
oraz planów działań krótkoterminowych, w którym między 
innymi przewidziano możliwość ustanowienia obowiązków 
stosowania określonych rodzajów paliw lub rozwiązań 
technicznych instalacji, a nawet wprowadzenie całkowitego 
zaprzestania ich eksploatacji. Niemniej jednak tego rodzaju 
przewidziane w rozporządzeniu obowiązki, co do zasady nie 
dotyczą zwykłych użytkowników, w tym w szczególności 
podmiotów prywatnych, korzystających z instalacji na 
potrzeby gospodarstwa domowego, ale dotyczą podmiotów 
korzystających ze środowiska w rozumieniu ustawy. Co 
prawda rozporządzenie w swym załączniku przewiduje 
możliwość wprowadzenia czasowego zakazu palenia w 
kominkach, ale jedynie wtedy, gdy nie stanowią one jedynego 
źródła ogrzewania mieszkań w okresie grzewczym. 
Powyższe okoliczności świadczące o uzupełnianiu się 
przepisów, dodatkowo przemawiają za tym, że art. 96 ustawy 
prawo ochrony środowiska jest upoważnieniem do wydania 
uchwały o charakterze incydentalnym, doraźnym i 
tymczasowym, nie zaś przepisów systemowych i ogólnych 
kompleksowych rozwiązań, zmieniających nieodwracalnie 
sytuacje mieszkańców w zakresie eksploatacji instalacji do 
spalania paliw stałych. 
W tym miejscu na należy również wskazać, że podmiotom 
podlegającym obowiązywaniu uchwały antysmogowej, 
zakładającym nowe instalacje lub modernizujących je, nie 
można nakazać stosowania konkretnych rozwiązań 
technologicznych, bądź używania instalacji do spalania 
konkretnego paliwa, gdyż kwestia ta również została już 
unormowana przez ustawodawcę, który nie wprowadził 
konkretnych obowiązków i nakazów, a jedynie wskazał 
kierunki działań uznając, że technologia stosowana w nowo 
uruchamianych lub zmienianych w sposób istotny instalacjach 
i urządzeniach, powinna spełniać wymagania, przy których 
określaniu uwzględnia się w szczególności: 
1. stosowanie substancji o małym potencjale zagrożeń; 
2. efektywne wytwarzanie oraz wykorzystanie energii; 
3. zapewnienie racjonalnego zużycia wody i innych surowców 
oraz materiałów i paliw; 
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4. stosowanie technologii bezodpadowych i małoodpadowych 
oraz możliwość odzysku powstających odpadów; 
5. rodzaj, zasięg oraz wielkość emisji; 
6. wykorzystywanie porównywalnych procesów i metod, które 
zostały skutecznie zastosowane w skali przemysłowej; 
7. (uchylony); 
8. postęp naukowo-techniczny. 
Są to jednak jedynie powinności i zalecenia, a nie konkretne 
obowiązki czy też nakazy. Tym samym, nie można byłoby 
uznać za zgodne z Konstytucją i ustawami, wydanie przez 
sejmik województwa aktu prawa miejscowego, 
wyznaczającego obowiązki bardziej szczegółowo i 
restrykcyjnie, w stosunku do tego co już zostało uregulowane 
w ustawie. 
W ocenie IGSP treść projektu uchwały sprzeczna jest z 
obowiązującymi przepisami prawa, tj. z; 
art. 2 Konstytucji RP, poprzez naruszenie zasady państwa 
prawa, zasady sprawiedliwości społecznej, jak również 
wynikającej z niej zasady proporcjonalności i zaufania 
obywateli do prawa; 
2. art. 5 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w tym 
artykule zasady ochrony środowiska z uwzględnieniem 
zasady zrównoważonego rozwoju; 
3. art. 7 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w tym 
artykule zasady działania władz publicznych na podstawie i w 
granicach prawa; 
4. art. 9 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w tym 
artykule zasady obowiązku przestrzegania przez Polskę 
wiążącego ją prawa międzynarodowego; 
5. art. 20 Konstytucji RP, poprzez naruszenie wyrażonej w 
tym artykule zasady wolności gospodarczej; 
6. art. 32 ust. 1 Konstytucji RP, poprzez naruszenie 
wyrażonej w tym artykule zasady równości wszystkich wobec 
prawa; 
7. art. 87 ust. 1 oraz art. 91 ust. 3 Konstytucji RP, poprzez 
naruszenie wyrażonej w tych artykułach zasady polegającej 
na przyjęciu że w zakresie w jakim źródłem obowiązującego 
prawa Rzeczypospolitej Polskiej są ratyfikowane umowy 
międzynarodowe, a jeżeli z umowy międzynarodowej to 
wynika, prawo stanowione przez organizację 
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międzynarodową jest stosowane bezpośrednio, mając 
pierwszeństwo w przypadku kolizji z ustawami; 
8. art. 87 ust. 1 i 2 Konstytucji RP, poprzez naruszenie 
wyrażonej w tym artykule zasady hierarchii źródeł prawa i 
wynikającej z niej konieczności zgodności aktów niższych z 
aktami wyższej rangi. 
Należy wskazać, że obecne brzmienie i kształt ustawy Prawo 
ochrony środowiska, jest wynikiem transponowania do 
polskiego porządku prawnego, przepisów Unii Europejskiej w 
zakresie oceny i zarządzania jakością powietrza zawartych w 
Dyrektywie 2008/50/WE Parlamentu Europejskiego i Rady z 
dnia 21 maja 2008 r. w sprawie jakości powietrza i czystszego 
powietrza dla Europy (CAFE) (Dz. Urz. UE L. 152 z 
11.06.2008, STR.l), zwanej dalej „Dyrektywą CAFE". 
Wskazana Dyrektywa reguluje w znacznej części kwestie 
dotyczące drobnego pyłu zawieszonego PM2,5 oraz PM10 
(zwanego dalej pyłem PM2,5 i PM10), który w przeważającej 
części odpowiada za tzn. niską emisję pochodzącą w 
największym stopniu z gospodarstw domowych i innych 
niskich zabudowań, stąd też pochodzi jego nazwa. Nie ulega 
wątpliwości, że tego rodzaju zanieczyszczenie powietrza jest 
szczególnie niebezpieczne i uciążliwe, gdyż zanieczyszczenia 
wyemitowane zostają na niskiej wysokości, co uniemożliwia 
szybkie ich rozprzestrzenianie się w wyższych partiach 
powietrza i sprzyja ich osiadaniu. 
Poza powyżej wymienionymi kwestiami, dyrektywa CAFE, 
uzupełniona o inne Dyrektywy, zawiera również regulacje 
dotyczące innych substancji, takich jak benzen, dwutlenek 
azotu, tlenki azotu, dwutlenek siarki, ołów, tlenek węgla oraz 
ozon. W szczególności Dyrektywa reguluje kwestie 
wprowadzenia mechanizmów i systemów dotyczących 
ochrony powietrza i zarządzania jego jakością w strefach i 
aglomeracjach. 
Jak wynika z jej treści, podstawowym celem Dyrektywy CAFE 
jest: 
a) zdefiniowanie i określenie celów dotyczących jakości 
powietrza, wyznaczonych w taki sposób, aby unikać, 
zapobiegać lub ograniczać szkodliwe oddziaływanie na 
zdrowie ludzi i środowisko jako całość; 
b) ocena jakości powietrza w państwach członkowskich na 
podstawie wspólnych metod i kryteriów; 
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c) uzyskiwanie informacji na temat jakości powietrza, 
pomocnych w walce z zanieczyszczeniami powietrza i 
uciążliwościami oraz w monitorowaniu długoterminowych 
trendów i poprawy stanu powietrza wynikających z realizacji 
środków krajowych i wspólnotowych; 
d) zapewnienie, aby informacja na temat jakości powietrza 
była udostępniana społeczeństwu; 
e) utrzymanie jakości powietrza, tam gdzie jest ona dobra, 
oraz jej poprawę w pozostałych przypadkach; 
f) promowanie ścisłej współpracy pomiędzy państwami 
członkowskimi w zakresie ograniczania zanieczyszczenia 
powietrza. 
W ramach art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska, 
przyznano sejmikom wojewódzkim szerokie kompetencje do 
określania w ramach aktów prawa miejscowego (uchwał), 
ograniczeń i nakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw. Z upoważnienia 
ustawowego wynika, że celem wprowadzanych ograniczeń i 
zakazów, ma być zapobieżenie negatywnemu oddziaływaniu 
na zdrowie ludzi lub na środowisko. Ustawodawca daje 
bowiem możliwość uregulowania w ramach aktów prawa 
miejscowego, takich kwestii jak granice obszaru 
obowiązywania ograniczeń i zakazów, rodzaje podmiotów lub 
instalacji których mogą dotyczyć, określenie rodzaju lub 
jakości paliw dopuszczonych do stosowania bądź których 
stosowanie będzie zakazane, jak również możliwość 
określenia parametrów technicznych, rozwiązań technicznych 
lub parametrów emisji instalacji, w których następuje spalanie 
paliw dopuszczonych do stosowania. Ponadto sejmik 
województwa może określić sposób lub cel wykorzystania 
paliw, okres obowiązywania ograniczeń oraz obowiązki 
podmiotów objętych uchwałą w zakresie kontroli realizacji 
aktu prawa miejscowego. Tym samym w ramach wydawania 
aktu prawa miejscowego w oparciu o art. 96 ustawy, 
ustanawiane zostaną de facto standardy emisji substancji do 
powietrza, których sama ustawa nie reguluje. 
Istotnym jest, że projektowana uchwała antysmogowa, de 
facto powiela niemal w całości, wadliwe w swej treści 
rozwiązania i zapisy zamieszczone we wcześniej uchwalonej 
uchwale antysmogowej dla województwa małopolskiego i 
śląskiego, w sprawie wprowadzenia na obszarze województw 
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ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw. 
Jak już wyżej wyjaśniano projektowana uchwała dla 
województwa mazowieckiego jest niegodna z prawem, gdyż 
została uchwalona z naruszeniem upoważnienia 
ustawowego, wskazanego w art. 96 ustawy Prawo ochrony 
środowiska oraz w sprzeczności z obowiązującymi 
przepisami prawa rangi ustawowej i wyższej. 
Wskazać ponadto należy, że jak wynika z wyroków Trybunału 
Konstytucyjnego z dnia 13 kwietnia 1999 r., sygn. K 36/98 
oraz z dnia 10 kwietnia 2006 r., sygn. SK 30/04, Konstytucja 
w art. 2 wyraża zasadę demokratycznego państwa prawnego. 
Normy tego artykuł, jako podstawa kontroli, mają znaczenie 
również dla tych zasad, które nie zostały odrębnie wyrażone 
w Konstytucji, niemniej mieszczą się w zasadzie 
demokratycznego państwa prawnego. Dotyczy to głównie 
zasady ochrony zaufania do państwa i stanowionego przez 
nie prawa i wynikający z niej obowiązek zapewnienia 
bezpieczeństwa prawnego, ochrony praw nabytych i 
interesów w toku, zakaz wstecznego działania prawa oraz 
nakaz przestrzegania reguł przyzwoitej legislacji, w tym 
przestrzeganie zasady dostatecznej określoności przepisów 
prawa oraz ustanawiania odpowiedniej vacatio legis. 
Zasada legalizmu nakłada natomiast na organy 
ustawodawcze obowiązek formułowania przepisów w 
stanowionych ustawach w zgodności z przepisami Konstytucji 
i ustaw. Poza tym każde naruszenie przez organ władzy 
państwowej obowiązujących go zakazów i nakazów 
zawartych w szczegółowych unormowaniach konstytucyjnych, 
w szczególności podjęcie decyzji władczej z przekroczeniem 
kompetencji określonych w Konstytucji lub ustawach, zawsze 
stanowi implicite także naruszenie takich ogólnych zasad 
konstytucyjnych, jak zasada demokratycznego państwa 
prawnego i zasada legalizmu (tak wskazał Trybunał 
Konstytucyjny w wyroku z dnia 25 maja 1998 r., sygn. U 
19/97 oraz z dnia 23 marca 2006 r., sygn. K 4/06). 
Z analizy art. 2 Konstytucji wynika również, że prawo do 
sprawiedliwego traktowania odnoszone do sfery stosunków 
objętych gwarancjami konstytucyjnymi, choćby ujętymi 
ogólnie, podlega szczególnej ochronie. Państwo ma 
obowiązek stać na straży sprawiedliwości społecznej poprzez 
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zaniechanie stanowienia przepisów prawa, które stałyby w 
sprzeczności, bądź godziłyby w tę zasadę (Por. wyrok TK z 
dnia 24 kwietnia 2002 r., sygn. P 5/01). 
Jak podnosi w swoich licznych orzeczeniach Trybunał 
Konstytucyjny, na treść zasady sprawiedliwości społecznej 
składa się cały szereg wartości, które muszą być chronione i 
realizowane przez państwo. Zasada sprawiedliwości 
społecznej zakazuje m.in. wprowadzania niesprawiedliwych 
różnicować podmiotów prawa. Zakaz ten wyrażony został 
również w art. 32 ust. 2 Konstytucji. W wypadku stwierdzenia 
naruszenia zasady równości Trybunał orzekłby jednoczesne 
naruszenie zasady sprawiedliwości społecznej, a ściślej - 
wynikającego z tej zasady - zakazu wprowadzania 
niesprawiedliwych różnicować podmiotów prawa (tak wyrok 
TK z dnia 6 maja 1998 r., sygn. K 37/97, z dnia 29 maja 2007 
r., sygn. P 8/06 oraz z dnia 7 kwietnia 2009 r., sygn. P 7/08). 
„IV orzecznictwie Trybunału Konstytucyjnego utrwalony jest 
pogląd, iż ogólne zasady wynikające z art. 2 Konstytucji 
powinny być przestrzegane szczególnie restryktywnie, gdy 
chodzi o akty prawne ograniczające wolności i prawa 
obywatelskie oraz nakładające obowiązki wobec państwa. W 
ocenie Trybunału Konstytucyjnego, „naruszeniem Konstytucji 
jest stanowienie przepisów niejasnych, wieloznacznych, które 
nie pozwalają obywatelowi na przewidzenie konsekwencji 
prawnych jego zachowań" (tak TK w wyroku z dnia 20 
listopada 2002 r., sygn. K 41/02), a do taki właśnie charakter 
ograniczający wolności i prawa, ma uchwalona uchwała 
antysmogowa. 
Jak wskazano powyżej, z Konstytucji wypływa również 
zasada zaufania do państwa i stanowionego przez nie prawa, 
która opiera się na wymaganiu pewności prawa, a więc takim 
zespole cech przysługujących prawu, które zapewniają 
jednostce bezpieczeństwo prawne; umożliwiają jej 
decydowanie o swoim postępowaniu na podstawie pełnej 
znajomości przesłanek działania organów państwowych oraz 
konsekwencji prawnych, jakie jej działania mogą za sobą 
pociągnąć. Zasada ochrony zaufania jednostki do państwa i 
do prawa może znajdować się w kolizji z innymi zasadami i 
wartościami konstytucyjnymi, dla których realizacji w pewnych 
sytuacjach konieczne jest wprowadzenie zmian na niekorzyść 
jednostki. Jednostka musi zawsze liczyć się z tym, że zmiana 
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warunków społecznych lub gospodarczych może wymagać 
nie tylko zmiany obowiązującego prawa, lecz także 
niezwłocznego wprowadzenia w życie nowych regulacji 
prawnych. Zasada ochrony zaufania wyznacza sytuację 
prawną nie tylko obywateli, lecz także chroni przed ingerencją 
władzy państwowej inne podmioty stosunków prawnych. Z 
tego względu, jak wskazuje Trybunał Konstytucyjny, 
adekwatny wydaje się termin: zasada ochrony zaufania 
jednostki (a nie tylko obywatela) do państwa i stanowionego 
przez nie prawa (wyrok TK z 20 stycznia 2011 r., Kp 6/09). 
Jak wskazuje wyraźnie Trybunał Konstytucyjny w wyroku z 
dnia 22 maja 2002 r., sygn. K 6/02, oraz z dnia 8 grudnia 
2009 r. sygn. K 7/08, naruszeniem zasady ochrony zaufania 
do państwa i stanowionego przez nie prawa, byłoby 
uchwalenie ustawy, w której używane pojęcia są wzajemnie 
sprzeczne lub też umożliwiają dowolną ich interpretację. 
Odnosząc się do dalszych zasad należy podnieść, że zasada 
państwa prawnego, a zwłaszcza wynikające z niej zasady: 
zaufania obywatela do państwa, pewności prawa oraz 
ochrony praw nabytych nakazują, by zmiana prawa 
dotychczas obowiązującego, która pociąga za sobą 
niekorzystne skutki dla sytuacji prawnej podmiotów, 
dokonywana była zasadniczo z zastosowaniem techniki 
przepisów przejściowych, a co najmniej odpowiedniej vacatio 
legis. Ustawodawca może z nich zrezygnować, jeżeli 
przemawia za tym ważny interes publiczny, którego nie 
można wyważyć z interesem jednostki. Sytuacja prawna osób 
dotkniętych nową regulacją winna być poddana takim 
przepisom przejściowym, by mogły mieć one czas na 
dokończenie przedsięwzięć podjętych na podstawie 
wcześniejszej regulacji, w przeświadczeniu, że będzie ona 
miała charakter stabilny. Zasada zaufania obywatela do 
państwa i stanowionego przez nie prawa nakazuje 
ustawodawcy należyte zabezpieczenie „interesów w toku", a 
zwłaszcza należytą realizację uprawnień nabytych na 
podstawie poprzednich przepisów (tak orzekł Trybunał 
Konstytucyjny w orzeczeniach z dnia 2 marca 1993 r., sygn. K 
9/92 oraz z dnia 15 lipca 1996 r., sygn. K 5/96, z dnia 24 
października 2000 r., sygn. SK 7/00 i z dnia 10 kwietnia 2006 
r., sygn. SK 30/04). 
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Zasada zaufania obywatela do państwa i stanowionego przez 
nie prawa opiera się na pewności prawa, a więc takim 
zespole cech przysługujących prawu, które zapewniają 
jednostce bezpieczeństwo prawne; umożliwiają jej 
decydowanie o swoim postępowaniu w oparciu o pełną 
znajomość przesłanek działania organów państwowych oraz 
konsekwencji prawnych, jakie jej działania mogą pociągnąć 
za sobą (wyrok z 19 marca 2007 r., K 47/05). Jednostka 
winna mieć możliwość określenia zarówno konsekwencji 
poszczególnych zachowań i zdarzeń na gruncie 
obowiązującego w danym momencie systemu, jak też 
oczekiwać, że prawodawca nie zmieni ich w sposób arbitralny 
(tak wyrok TK z dnia 19 grudnia 2008 r., sygn. K 19/07). 
W wyroku z 28 października 2009 r., sygn. Kp 3/0923, 
podsumowującym dorobek orzeczniczy. Trybunat 
Konstytucyjny orzekający w pełnym składzie podkreślił, że: 
„Norma konstytucyjna nakazująca zachowanie odpowiedniej 
określoności regulacji prawnych ma charakter zasady prawa. 
Nakłada to na ustawodawcę obowiązek jej optymalizacji w 
procesie stanowienia prawa. Ustawodawca powinien dążyć 
do możliwie maksymalnej realizacji wymogów składających 
się na tę zasadę. Tym samym stopień określoności 
konkretnych regulacji podlega każdorazowej relatywizacji w 
odniesieniu do okoliczności faktycznych i prawnych, jakie 
towarzyszą podejmowanej regulacji. Relatywizacja ta stanowi 
naturalną konsekwencję nieostrości języka, w którym 
redagowane są teksty prawne oraz różnorodności materii 
podlegającej normowaniu". 
Odnosząc się do zasad którymi winien kierować się 
prawodawca, odpowiedniej określoności prawa przejawia się 
przede wszystkim w tym, że odnosi się ona - jako jedna z 
dyrektyw prawidłowej legislacji - do wszelkich regulacji 
kształtujących pozycję prawną jednostki. Zasady przyzwoitej 
legislacji obejmują bowiem między innymi wymaganie 
określoności przepisów, które muszą być formułowane w 
sposób poprawny, precyzyjny i jasny. Poprawność przepisu 
oznacza jego prawidłową konstrukcję z punktu widzenia 
językowego i logicznego i jest warunkiem podstawowym, 
pozwalającym na ocenę przepisu w aspekcie pozostałych 
kryteriów -jasności i precyzyjności. Jasność przepisu oznacza 
jego klarowność i zrozumiałość dla adresatów, którzy mają 
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prawo oczekiwać od racjonalnego ustawodawcy tworzenia 
norm prawnych niebudzących wątpliwości co do treści 
nakładanych obowiązków i przyznawanych praw (tak 
Trybunał Konstytucyjny wskazał w wyroku z dnia 11 grudnia 
2009 r., sygn. Kp 8/09). 
Jak wynika z obszernego w tym zakresie orzecznictwa 
Trybunału Konstytucyjnego, prawodawca musi kierować się 
trzema podstawowymi zasadami, aby można było uznać 
stworzone prawo za zgodne z wymaganiami wynikającymi z 
zasady prawidłowej legislacji. Pierwsza z zasad jest 
obowiązek polegający na tym aby każdy przepis prawa, a 
zwłaszcza ograniczający konstytucyjne wolności lub prawa, 
był sformułowany w sposób pozwalający jednoznacznie 
ustalić, kto i w jakiej sytuacji mu podlega. Drugą zasada jest 
konieczność konstruowania przepisów na tyle precyzyjnych, 
aby zapewniona była ich jednolita wykładnia i stosowanie. 
Ostatnią zasadą jest natomiast obowiązek tworzenia tylko 
takich przepisów, aby zakres ich zastosowania obejmował 
tylko te sytuacje, w których działający racjonalnie 
ustawodawca istotnie zamierzał wprowadzić regulację 
ograniczającą korzystanie z konstytucyjnych wolności i praw 
(Por. wyroki Trybunału Konstytucyjnego z dnia 30 
października 2001 r., sygn. K 33/00, dnia 27 listopada 2006 r., 
sygn. K 47/04, dnia 22 stycznia 2013 r., sygn. P 46/09 oraz z 
dnia 29 lipca 2014 r., sygn. P 49/13). W orzecznictwie 
Trybunału Konstytucyjnego wskazuje się, że rola wyżej 
wskazanych zasad w ocenie konstytucyjności danego 
przepisu, zależy od takich czynników, jak rodzaj regulowanej 
materii, kategoria adresatów, do których przepisy są 
kierowane, a przede wszystkim stopień ingerencji 
proponowanych regulacji w konstytucyjne wolności i prawa 
(por. wyrok Trybunału Konstytucyjnego z dnia 4 listopada 
2010 r., sygn. K 19/06). 
Trybunał Konstytucyjny wyraźnie w swych orzeczeniach 
stwierdza, że stanowienie przepisów niejasnych i 
wieloznacznych jest naruszeniem art. 2 albo art. 84 
Konstytucji, wymagających ustawowej określoności w 
nakładaniu ciężarów i świadczeń publicznych, w tym 
podatków. Trybunał podkreślał również konieczność 
precyzyjnego ograniczenia w ustawach korzystania z 
konstytucyjnych wolności i praw, wynikającego z wykładni art. 



450 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

31 ust. 3 Konstytucji (Por. wyrok Trybunału Konstytucyjnego z 
dnia 22 maja 2002 r., sygn. K 6/02, z dnia 20 listopada 2002 
r., sygn. K 41/02, z dnia 3 grudnia 2002 r., sygn. P 13/02 oraz 
z dnia 19 września 2006 r., sygn. K 7/05). 
Zgodnie zatem z zasadami przyświecającymi tworzeniu 
prawa, prawo powinno być proste i umożliwić adresatom jego 
stosowanie, a nie wprowadzać w błąd. Ponadto każdy 
adresat przepisów ma prawo znać definicję prawną danego 
zjawiska użytą w przepisie, stąd określając ją, nie można się 
odwoływać do pojęć, które są dla niego trudno dostępne albo 
wręcz niedostępne. Natomiast jeśli przepisy mają być 
przepisami bezwzględnie obowiązującymi, to każdy obywatel 
ma prawo móc do nich dotrzeć bez szczególnego trudu. 
Jak wskazuje Prof. Jan Błeszyński, cywilista, specjalista 
prawa autorskiego, „Podstawową cechą prawa musi być 
jednoznaczność, pewność zasad obowiązujących w sytuacji, 
która jest przez nie regulowana. Inaczej prawo nie ma 
szansy, aby być regulatorem stosunków społecznych. Jeśli 
jest nieczytelne, niejednoznaczne i nie koresponduje z 
czytelnym celem społecznym, to po pierwsze, stan prawny 
staje się wątpliwy, a po drugie, decyzja co do interpretacji 
aktu prawnego przesuwana jest na tego, kto je stosuje." 
W zakresie niejednoznaczności uchwały należy wskazać, że 
dokonując analizy projektu uchwały, nasuwa się pytanie o 
użyte w nim pojęcie „systemu centralnego ogrzewania". Nie 
jest bowiem jasne co należy rozumieć pod tym pojęciem. 
Określenie definicji tego pojęcia na potrzeby uchwały jest to o 
tyle istotne, że z punktu widzenia systemu powietrznego 
centralnego ogrzewania kominkowego, ogrzewanie takie 
również należałoby zakwalifikować do systemu centralnego 
ogrzewania, w ramach którego ciepło przenosi się za 
pośrednictwem -powietrz a nie wody. 
Wydaje się bowiem, że autorzy projektu uchwały 
zakwalifikowali kominki domowe jedynie jako instalacje 
wskazane w § 2 ust 2. Jeżeli taki rzeczywiście był zamysł, to 
autorzy projektu nie uwzględnili zupełnie wyżej powołanej już 
instalacji w postaci powietrznego centralnego ogrzewania 
kominkowego, które należałoby zaliczyć do systemu 
centralnego ogrzewania, a więc instalacji wskazanych w § 2 
ust 1 projektu uchwały. Uchwała w ogóle nie przewiduje tego 
rodzaju sytuacji i co będą musieli zrobić adresaci uchwały, 
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aby dostosować się do jej zapisów. Z punktu widzenia 
bowiem literalnej treści uchwały, może okazać się że osoby 
takie nie będą mogły korzystać ze swych instalacji. 
Dalej należy wskazać, że wprowadzone zapisy w projekcie 
uchwały według ich interpretacji, spowodują wyeliminowanie z 
eksploatacji węgla kamiennego w postaci miałów. Zgodnie 
bowiem z Polską Normą pod pojęciem mułów i flotów 
węglowych rozumie się węgiel kamienny o uziarnieniu do 1 
mm, węgiel kamienny o uziarnieniu powyżej tej wartości, 
kwalifikowany jest już bowiem do miałów. Wprowadzone 
zatem zapisy są nieadekwatne do faktycznego pojęcia mułów 
i flotów węglowych i spowodują wyeliminowanie z eksploatacji 
miałów. 
Ponadto pojęcia użyte w uchwale są tak mało precyzyjne, że 
de facto każdy miał można będzie również zakwalifikować do 
grupy paliw wymienionych w § 4 pkt 3, gdyż w każdego 
rodzaju węglu, występują nieznaczne ilości pyłów węglowych 
lub węgla o bardzo drobnym uziarnieniu. Chcąc zatem 
osiągnąć założenia uchwały, należałoby każdorazowo 
przemywać węgiel lub miał, aby pozbyć się drobnego pyłu. 
Ponadto nie można wykluczyć również niekontrolowanego 
rozdrobnienia węgla czy też miału w trakcie transportu, przez 
co zakupione np. na kopalni paliwo, po jego 
przetransportowaniu, przeładowywaniu itd., byłoby już 
niedopuszczone do stosowania. Należałoby zatem 
wprowadzić zapisy określające bardziej precyzyjnie te kwestie 
i niepowodujące faktycznego wyeliminowania z rynku paliw, 
które teoretycznie są przez uchwałę dopuszczone. Nie jest 
również jasne do jakiej wartości i miernika odnosi się 
wskazane 15% (czy do masy w stanie roboczym) oraz na 
podstawie jakich wielkościowo próbek byłoby powyższe 
oceniane. Wszystkie wyżej wskazane okoliczności będą 
podstawą do różnej interpretacji uchwały oraz problemów w 
trakcie jej stosowania. 
Ponadto według wykładni projektu uchwały, obowiązywać 
będzie ona, a tym samym bezpośrednimi adresatami 
nakazów i zakazów z niej wynikających, będą podmioty 
eksploatujące instalacje, przy czym przez eksploatację 
rozumie się używanie, korzystanie z instalacji. Autorzy 
projektu uchwały pominęli jednak w jej treści niezwykle ważną 
kwestię, jaką jest sytuacja prawna i konsekwencje prawne 
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oraz sankcje jakie wynikać będą dla osób niebędących 
właścicielami instalacji. Mowa tu o najemcach, dzierżawcach 
lub użytkownikach zależnych, którzy nie będą mieli żadnego 
wpływu oraz finansowych możliwości na zmianę i 
dostosowanie instalacji do nowych wymogów. Niemniej 
również w i takim przypadku, dla takich osób, uchwała 
przewiduje obowiązek jej przestrzegania oraz uprawnienia 
kontrolne. Ponadto problemem może okazać się wyciągnięcie 
konsekwencji i przestrzeganie uchwały przez podmioty 
niebędące osobami fizycznymi. Przewidziana bowiem 
odpowiedzialność za nieprzestrzeganie uchwały, dotyczy 
jedynie osób fizycznych gdyż przewiduje się że 
nieprzestrzeganie uchwały jest wykroczeniem. Co natomiast 
będzie w sytuacji, gdy użytkującym instalacje (eksploatującym 
ją) jest przykładowo spółka lub inny podmiot niebędący osobą 
fizyczną. 
Należy również podnieść i poddać pod rozważenie, problem 
całkowitego braku adresata uchwały, gdyż kwestią 
dyskusyjną jest możliwość zakwalifikowania do adresatów 
uchwały osób prywatnych, tj. osób fizycznych 
nieprowadzących działalności gospodarczej, posiadających 
instalację niewymagającą uzyskania pozwolenia. Zgodnie 
bowiem z treścią Prawa ochrony środowiska, ustawa określa 
zasady ochrony środowiska oraz warunki korzystania z jego 
zasobów. Natomiast za podmiot korzystający ze środowiska, 
ustawa uznaje: 
a. przedsiębiorcę w rozumieniu art. 4 ustawy z dnia 2 lipca 
2004 r. o swobodzie działalności gospodarczej (Dz. U. z 2013 
r. poz. 672, z późn. zm.) oraz przedsiębiorcę zagranicznego 
w rozumieniu art. 5 pkt 3 tej  ustawy a także osoby 
prowadzące działalność wytwórczą w rolnictwie z chowu lub 
hodowli zwierząt, ogrodnictwa, warzywnictwa, leśnictwa i 
rybactwa śródlądowego, 
b. jednostkę organizacyjną niebędącą przedsiębiorcą w 
rozumieniu ustawy z dnia 2 lipca 2004 r. o swobodzie 
działalności gospodarczej, 
c. osobę fizyczną niebędącą podmiotem, o którym mowa w lit. 
a, korzystającą ze środowiska w zakresie, w jakim 
korzystanie ze środowiska wymaga pozwolenia 
Ustawa jedynie wyjątkowo określa obowiązki osób fizycznych, 
nieuznanych za korzystających ze środowiska, jednakże w 
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takim zakresie ustawodawca wyraźnie wskazuje, że przepis 
takich osób również dotyczy. Sytuacja taka występuje w art. 
363, 364 i 368 oraz art. 378 ust 3 ustawy Prawo ochrony 
środowiska. 
Należy podnieść, że opisane w uchwale terminy i zakresy jej 
stosowania, są tak złożone i niejednoznaczne, że powodują 
liczne wątpliwości oraz niepewność co do zakresu oraz 
terminu wprowadzanych obowiązków. Powyższe jest sytuacją 
niedopuszczalną, gdyż wszystkie akty prawne winny być 
jasne i zrozumiałe nie tylko w zakresie swej treści właściwej, 
ale także w zakresie przepisów przejściowych i 
wprowadzających 
W tym miejscu należy również wskazać, że projektowana 
uchwała jako pierwsza wśród uchwał antysmogowych, 
wprowadza zapisy dotyczące de facto generalnego 
obowiązku podłączenia budynku do sieci ciepłowniczej lub 
gazowej. Jak wynika z treści § 5 pkt 3 uchwały, dopuszcza się 
stosowanie instalacji jeżeli brak jest technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego 
do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej. Tym 
samym pierwszeństwo w zakresie rodzaju ogrzewania, 
uchwała przyznaje ogrzewaniu systemowemu lub na równi 
gazowemu. 
Odnosząc się do powyższego należy wskazać, że 
wprowadzenie tego rodzaju de facto obowiązku, jest 
sprzeczne z ustawami, w tym z ustawą prawo budowlane 
oraz prawo energetyczne. Jak wynika bowiem z treści tych 
ustaw, żadne przepisy nie wprowadziły obowiązku dla 
użytkowników, do podłączenia się do tych sieci. Co więcej do 
lipca 2012 roku w ustawie prawo budowalne istniał przepis - 
pkt 6 ust 2 art. 33, zgodnie z którym: 
„w przypadku obiektów budowlanych, do których ciepło 
będzie dostarczane z indywidualnego źródła ciepła 
niebędącego odnawialnym źródłem energii, źródłem ciepła 
użytkowego w kogeneracji lub źródłem ciepła odpadowego z 
instalacji przemysłowych, dla których to obiektów 
przewidywana szczytowa moc cieplna instalacji i urządzeń do 
ogrzewania tych obiektów wynosi nie mniej niż 50 kW i 
zlokalizowanych na terenie, na którym istnieją techniczne 
warunki dostarczania ciepła z sieci ciepłowniczej, w której nie 
mniej niż 75% ciepła w skali roku kalendarzowego stanowi 
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ciepło wytwarzane w odnawialnych źródłach energii, ciepło 
użytkowe w kogeneracji lub ciepło odpadowe z instalacji 
przemysłowych, a ceny ciepła stosowane przez 
przedsiębiorstwo energetyczne zajmujące się wytwarzaniem 
ciepła i dostarczające ciepło do tej sieci ciepłowniczej, są 
niższe od obowiązującej średniej ceny sprzedaży ciepła, o 
której mowa w art 23 ust 2 pkt 18 lit c ustawy z dnia 10 
kwietnia 1997 r. - Prawo energetyczne, dla źródła ciepła 
zużywającego tego samego rodzaju paliwo: 
a) odmowę wydania warunków przyłączenia do sieci przez 
przedsiębiorstwo energetyczne zajmujące się przesyłem lub 
dystrybucją ciepła albo 
b) audyt, o którym mowa w art. 28 ust 3 ustawy z dnia 15 
kwietnia z 2011 r. o efektywności energetycznej (Dz.U. Nr 94, 
poz. 551, z późn. zm.85)), wskazujący, że dostarczanie ciepła 
do tego obiektu z sieci ciepłowniczej zapewnia niższą 
efektywność energetyczną, aniżeli z innego indywidualnego 
źródła ciepła, które może być wykorzystane do dostarczania 
ciepła do tego obiektu;" 
Wyżej wskazany przepis oznaczał zatem obowiązek 
podłączenia nowych budynków do ekologicznych 
istotne obowiązek ten dotyczył jedynie nowych i dużych 
instalacji, tj. takich obiektów w których przewidywana 
szczytowa moc cieplna instalacji i urządzeń do ogrzewania 
tych obiektów wynosi co najmniej 50 kW. Żadne przepisy nie 
normowały zatem i nie wprowadzały nakazów podłączenia do 
sieci budynków już użytkowanych. Oznacza to zatem, że 
wskazany obowiązek podłączenia do sieci, nie dotyczył 
większości instalacji, które objęte maja być projektowaną 
uchwałą. Działanie to polegające na braku wprowadzenia 
takiego obowiązku dla małych i dotychczas użytkowanych 
instalacji, było świadomym działaniem ustawodawcy, dlatego 
też nie można w tym zakresie mówić o żadnej luce w prawie, 
ale o świadomym działaniu prawodawcy, który nie widział w 
tym zakresie potrzeby nakazywania stosowania danego 
rodzaju systemu ogrzewania. 
Istotnym jednak jest, że wyżej przywołany przepis pkt 6 ust 2 
art. 33 ustawy, został w lipcu 2012 roku wykreślony, co 
oznacza, że obecnie nie ma żadnych przepisów 
nakazujących użytkownikom podłączenie się do sieci 
ciepłowniczej. Oznacza to zatem, że wyłącznie od woli 
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użytkownika lub właściciela nieruchomości, zależy czy będzie 
chciał podłączyć budynek do sieci ciepłowniczej. 
Podobnie rzecz się ma z podłączeniem do sieci gazowej, 
gdyż również i tu zgodnie z prawem, zawarcie umowy o 
przyłączenie do sieci gazowej zależy jedynie od 
nieprzymuszonej woli konsumentów i innych użytkowników, 
którzy o takie podłączenie zechcą się ubiegać. 
Tymczasem projekt uchwały wprowadza de facto 
obligatoryjne podłączenie się do sieci ciepłowniczej lub 
gazowej, a jedynie w przypadku braku możliwości takiego 
podłączenia, uchwała zezwala na stosowanie instalacji 
centralnego ogrzewania, w których spalane ma być paliwo 
stałe. Wprowadzenie takiego zapisu w drodze uchwały 
sejmiku, jest zatem sprzeczne z przepisami wyżej rangi jakimi 
są przepisy ustawy prawo budowlane i prawo energetyczne. 
Jednocześnie pozostawienie takiej treści uchwały spowoduje 
naruszenie konstytucyjnej zasady hierarchii prawa, zgodnie z 
którą akty niższego rzędu myszą być zgodne z aktami 
wyższego rzędu. 
Odnosząc się dalej do treści uchwały, należy również zwrócić 
uwagę, że szczególne unormowanie w Konstytucji znalazła 
kwestia ochrony prawa własności. Zasady i przesłanki 
dopuszczalnych ingerencji w sferę prawa własności 
wyznaczają art. 31 ust. 3 oraz art. 64 ust. 3 Konstytucji, 
określające wymogi podstawy ustawowej dla takich 
ingerencji, konstytucyjny zakaz naruszania istoty prawa 
własności oraz norma wskazująca maksymalną granicę takiej 
ingerencji i przesłanki materialne, w postaci określonych 
wartości, których ochrona może usprawiedliwiać ingerencję w 
sferę prawa własności. Przepis art. 31 ust. 3 zdanie pierwsze 
Konstytucji stanowi, że ograniczenia w zakresie korzystania z 
konstytucyjnych wolności i praw mogą być ustanawiane tylko 
wtedy, gdy są konieczne w demokratycznym państwie dla 
jego bezpieczeństwa lub porządku publicznego, bądź dla 
ochrony środowiska, zdrowia i moralności publicznej, albo 
wolności i praw innych osób. Niemniej w każdym przypadku 
ustawowych Ograniczeń prawa własności należy badać, czy 
nie naruszają one zasady proporcjonalności, poprzez 
ustalenie czy są one odpowiednie z punktu widzenia 
zamierzonego celu, nadto czy ich wprowadzenie jest 
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niezbędne oraz czy są tak dobrane, aby byty dla 
uprawnionego jak najmniej uciążliwe. 
Dalej wskazać należy, że nie ulega wątpliwości, że 
podstawową zasadą obowiązującą w stanowieniu aktów 
prawa miejscowego jest ich hierarchiczność. Akty prawa 
miejscowego jako akty podstawowe, musza mieścić się w 
granicach ustawowego upoważnienia, a jednocześnie nie 
mogą być sprzeczne zarówno z ustawą, w której zawarta jest 
delegacja ustawowa i na podstawie której zostały wydane, jak 
również z Konstytucją oraz innymi aktami ustawodawczymi, 
które bezpośrednio lub pośrednio dotyczą tej samej materii. 
Wskazać należy, że obowiązek zgodności i hierarchicznego 
podporządkowania aktów prawa miejscowego, przejawia się 
nie tylko w zakresie zgodności ściśle rozumianej treści aktu z 
ustawą i Konstytucją, ale również w zakresie zgodności z 
celem ustawy, jaki przyświecał wydaniu upoważnienia 
ustawowego, (por. wyrok Trybunału Konstytucyjnego z dnia 8 
grudnia 1998 r. sygn. U 7/98). 
Z procesem stanowienia prawa, w tym również z 
ustanawianiem upoważnień ustawowych do wydawania 
aktów prawa miejscowego, ściśle związane jest 
przestrzeganie wynikającej z Konstytucji, zasady 
proporcjonalności. Odnosząc się do wymogów płynących z 
zasady demokratycznego państwa prawnego, 
urzeczywistniającego zasady sprawiedliwości społecznej. 
Trybunał Konstytucyjny podkreślał wielokrotnie, że zasada 
proporcjonalności wywodzona z art. 2 Konstytucji wymaga 
należytego wyważenia celu legislacyjnego i środka użytego 
do jego realizacji. Ze wskazanej zasady wynika nakaz 
stosowania przez ustawodawcę skutecznych środków 
prawnych, tj. takich, które mogą doprowadzić do realizacji 
celów zamierzonych przez ustawodawcę. Środki zgodne z 
zasadą proporcjonalności, to przy tym środki niezbędne, czyli 
takie środki, które chronią określone wartości w sposób 
niemożliwy do osiągnięcia za pomocą innych środków. 
Przesłanka niezbędności wymaga skorzystania ze środków 
możliwie najmniej uciążliwych dla podmiotów, których prawa 
lub wolności ulegną ograniczeniu w wyniku ustanowienia 
danego uregulowania (por, wyrok Trybunału Konstytucyjnego 
z dnia 9 października 2012 r., sygn. P 27/11). Natomiast 
zasada proporcjonalności płynąca również z art. 31 ust. 3 
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Konstytucji oznacza, że nie ma innej możliwości osiągnięcia 
zamierzonego celu, niż ograniczenie praw konstytucyjnych 
jednostki. 
Z dorobku orzecznictwa konstytucyjnego wynika, że z zasady 
proporcjonalności Trybunał Konstytucyjny wywiódł trzy 
powiązane między sobą obowiązki prawodawcy. Za pierwszy 
należy uznać obowiązek przyjmowanie danej regulacji tylko 
wówczas, gdy jest ona niezbędna dla ochrony interesu 
publicznego, z którym jest związana. W dalszej kolejności 
zasada jest kształtowanie danej regulacji w sposób 
zapewniający osiągnięcie zamierzonych celów. Za trzeci 
obowiązek ustawodawcy uznano, zachowanie proporcji 
miedzy efektami wprowadzonej regulacji a ciężarami bądź 
niedogodnościami wynikającymi z niej dla obywateli. Zasada 
ta kładzie szczególny nacisk na adekwatność celu i środka 
użytego do jego osiągnięcia. Obowiązek stosowania 
powyższych zasad oznacza, że spośród możliwych środków 
oddziaływania najeżałoby wybierać środki skuteczne dla 
osiągnięcia założonych celów, a zarazem jak najmniej 
uciążliwe dla podmiotów, wobec których mają być 
zastosowane, lub dolegliwe w stopniu nie większym niż jest to 
niezbędne dla osiągnięcia założonego celu (por. wyrok 
Trybunału Konstytucyjnego z dnia 18 października 2011 r., 
sygn. SK 2/10, z dnia 12 stycznia 2012 r., sygn. Kp 10/09 i z 
dnia 23 maja 2012 r., sygn. P 11/10) 
Odnosząc się dalej do treści projektu uchwały, wskazać 
należy że w jej treści wprowadza zapisy, poprzez odwołanie 
do przepisów unijnych oraz normy PN-EN 303-5:2012, 
dotyczące spełniania przez instalacje parametrów 
dotyczących minimalnego poziomu sezonowej efektywności 
energetycznej oraz norm emisji zanieczyszczeń. Parametry te 
zostały szczegółowo opisane w: 1. Załączniku Nr II do 
Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 
2015 roku w sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla miejscowych 
ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe, oraz 
2. Załączniku Nr II do Rozporządzenia Komisji (UE) 
2015/1189 z dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania 
dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE w 
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odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu dla kotłów 
na paliwo stałe. 
3. Normie PN-EN 303-5:2012; 
W Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1189 wskazano, że od 
dnia 1 stycznia 2020 r. kotły na paliwo stałe muszą spełniać 
wymogi określone w pkt 1 i 2 załącznika II do tego 
Rozporządzenia. Natomiast w Rozporządzeniu Komisji (UE) 
2015/1185 wskazano że od dnia 1 stycznia 2022 r. emisje 
cząstek stałych (PM), tlenku węgla (CO) oraz tlenków azotu 
(NOx) z miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo 
stałe nie mogą przekraczać wartości określonych w tym 
Rozporządzeniu oraz, że od tego samego dnia miejscowe 
ogrzewacze pomieszczeń na paliwo stałe muszą spełniać 
wymogi dotyczące sezonowej efektywności energetycznej 
określone również w Załączniku II do tego Rozporządzenia. 
 W żadnym z zapisów unijnych rozporządzeń, nie-
wskazano aby dopełnienie norm emisyjnych oraz norm 
sezonowej efektywności energetycznej, musiało wiązać się z 
całkowitą wymianą instalacji. Komisja nie podaje bowiem w 
tym zakresie obowiązkowych rozwiązań technicznych, a 
jedynie uznaje i wskazuje: 
1) w Rozporządzeniu Komisji (US) 2015/1185 że 
„Zużycie energii przez miejscowe ogrzewacze pomieszczeń 
na paliwo stałe można obniżyć, stosując istniejące 
niechronione prawem rozwiązania techniczne, bez 
zwiększania łącznych kosztów zakupu i obsługi tych 
produktów" oraz że „Emisje z miejscowych ogrzewaczy 
pomieszczeń na paliwo stałe można bardziej obniżyć, 
stosując istniejące nie chronione prawem rozwiązania 
techniczne bez zwiększenia łącznych kosztów zakupu i 
obsługi tych produktów" 
2) w Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1189 że „Zużycie 
energii i emisje kotłów na paliwo stałe można zmniejszyć 
przez zastosowanie istniejących, niezastrzeżonych 
technologii bez zwiększenia łącznych kosztów zakupu i 
eksploatacji tych produktów." oraz że „Wymogi dotyczące 
ekoprojektu nie powinny mieć wpływu na funkcjonalność lub 
przystępność ekonomiczna kotłów na paliwo stale z punktu 
widzenia użytkowników, a także nie powinny mieć 
negatywnego wpływu na zdrowie, bezpieczeństwo lub 
środowisko." 
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Wydaje się zatem z treści rozporządzeń unijnych, że dla 
osiągnięcia celów obniżenia emisji i zużycia energii, władze 
Unii Europejskiej preferują wykorzystanie wpierw dostępnych 
technologii, tak aby nie generować kosztów zakupu instalacji. 
Natomiast w uchwale dla województwa mazowieckiego, 
założeniem jej twórców zdaje się jest całkowita wymiana 
instalacji. 
Istotnym również jest, że w treści paragrafu 5 punkt 2 uchwały 
antysmogowej dla woj. Mazowieckiego, dopuszczono 
eksploatację instalacji umożliwiających wyłącznie 
automatyczne podawanie paliwa (za wyjątkiem instalacji 
zgazowujących paliwo). Powyższy zapis jest sprzeczny z 
treścią norm unijnych, wskazanych powyżej. Jak wynika 
bowiem z punktu 1 Załącznika II do Rozporządzenia Komisji 
(UE) 2015/1189, władze unijne przewidziały normy emisyjne 
wskazując wprost, że przewiduje się je zarówno dla instalacji 
automatycznych, lak i z ręcznym podawaniem paliwa. Tym 
samym normy unijne nie zakazują stosowania i używania 
pieców ręcznie ładowanych, podczas gdy przedmiotowa 
uchwała dla woj. Mazowieckiego zakaz taki wprowadza. 
Powyższe oznacza zatem, że kwestionowana uchwała jest w 
tym zakresie sprzeczna z wyżej stojącymi w hierarchii aktami 
prawnymi, jakimi są Rozporządzenia Komisji UE. 
Niewątpliwym jest, że przepisy prawa miejscowego jakimi są 
uchwały sejmików województwa, zajmującego najniższe 
miejsce w hierarchii aktów prawnych, muszą być zgodne z 
aktami prawnymi wyższego rzędu, w tym z prawem unijnym w 
którego skład wchodzą Rozporządzenia Komisji Europejskiej. 
Jeżeli zatem przepisy Dyrektywy oraz Rozporządzeń 
unijnych, na które powołuje się uchwała, nie nakazują tego 
rodzaju działania, to nieuprawnionym jest nakazanie takiego 
działania w przepisach prawa miejscowego. 
Z punktu widzenia celu tak wprowadzonego zakazu używania 
instalacji z ręcznym załadunkiem paliwa, wydaje się że normy 
te zostały do uchwały wprowadzone celem ułatwienia 
władzom egzekwowania wprowadzonych nakazów, tak aby 
nie było możliwe spalenie śmieci w piecach przydomowych. 
Niemniej przepisy ustawowe dają już władzom 
samorządowym instrumenty prawne do kontrolowania i 
karania za spalanie śmieci, dlatego tego rodzaju 
wprowadzony nakaz niezależnie od jego sprzeczności z 
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przepisami unijnymi, jest również zbędny. Jednocześnie 
obowiązki wynikające z tego nakazu są dla mieszkańców 
bardziej uciążliwe niż mogłyby być przy zachowaniu norm 
unijnych, bowiem piece z automatycznym załadunkiem są 
znacznie droższe niż piece ręcznie obsługiwane. Cel zatem 
jaki przyświecał sejmikowi przy wprowadzeniu tego zakazu, 
był nieadekwatny do obciążeń, a zarazem skutki jakie ma 
osiągnąć ten przepis, można uzyskać w inny, mniej dotkliwy 
dla mieszkańców sposób, a więc za pośrednictwem 
przeprowadzania kontroli dotyczących nie tyle sprawdzenia 
samej instalacji, co sprawdzenia zawartości emitowanych 
substancji z komina. Nie można jednak z uwagi na ułatwienia 
kontroli, nakazać mieszkańcom wymiany instalacji, w 
przypadku gdy jest możliwość osiągnięcia tego samego celu 
za pomocą innych, tańszych dla mieszkańców środków. Takie 
działanie nakazane uchwałą, dotyczące obowiązku 
eksploatacji instalacji z automatycznym załadunkiem paliwa, 
jest zatem sprzeczne z zasadą proporcjonalności, płynącą z 
konstytucji. 
Ponadto należy wskazać, że poprzez wprowadzenie nakazu 
eksploatację instalacji umożliwiających wyłącznie 
automatyczne podawanie paliwa (za wyjątkiem instalacji 
zgazowujących paliwo) uchwałą antysmogowa 
wyeliminowano z rynku produkty które spełniają normy 5 
klasy, a jednocześnie są ręcznie obsługiwane, przykładem 
jest kocioł firmy MPM Projekt, o nazwie MPM - DS II oraz 
kocioł firmy CWD sp z o.o., o nazwie Ecoline CWD, jak 
również kocioł EKO-WERY Michał, które to kotły są kotłami 
zasypowymi na węgiel kamienny, z zasypem ręcznym, 
spełniające kryteria 5 klasy emisji (norma PN-EN 303-
5:2012). Jest to jednoznaczne z dyskryminacją niektórych 
producentów, mimo iż opracowali i stworzyli kotły zgodne z 
przepisami unijnymi i osiągnęli najwyższą klasę emisji. 
Ponadto tego rodzaju wprowadzony przez uchwałę zakaz, 
powoduje zahamowanie rozwoju innowacyjności oraz rozwoju 
technicznego w zakresie instalacji do spalania paliw stałych. 
Wskazać przy tym należy, że zgodnie z Rozporządzeniem 
Komisji (UE) 2015/1189 z dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie 
wykonania dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
2009/125/WE w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla kotłów na paliwo stałe "Wymogi dotyczące 
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ekoprojektu nie powinny mieć wpływu na funkcjonalność lub 
przystępność ekonomiczną kotłów na paliwo stałe z punktu 
widzenia użytkowników, a także nie powinny mieć 
negatywnego wpływu na zdrowie, bezpieczeństwo lub 
środowisko." W Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1185 
wskazano, natomiast że „Niniejsze rozporządzenie obejmuje 
produkty o różnych parametrach technicznych. Gdyby 
zastosowano wobec nich te same wymogi dotyczące 
efektywności energetycznej, niektóre rozwiązania 
technologiczne zostałyby objęte zakazem wprowadzania do 
obrotu, co miałoby negatywne skutki dla konsumentów. Z 
tego względu powiązanie wymogów dotyczących ekoprojektu 
z potencjałem poszczególnych technologii sprzyja tworzeniu 
równych warunków działania na rynku." 
Ponadto zgodnie z art. 6 Dyrektywy 2009/125/WE Państwa 
członkowskie nie zakazują, nie ograniczają ani nie utrudniają 
wprowadzania do obrotu lub dla użytkowania na swoich 
terytoriach produktu spełniającego wszystkie odpowiednie 
przepisy danego środka wykonawczego i posiadającego 
oznakowanie CE zgodnie z art. 5 ze względu na wymogi 
dotyczące ekoprojektu odnoszące się do tych jego 
parametrów, o których mowa w załączniku I część 1, objętych 
obowiązującym środkiem wykonawczym. 
Wskazać dalej należy, że z projektowanej uchwały 
antysmogowej dla województwa mazowieckiego wynika 
również, że kotłów centralnego ogrzewania nie będzie można 
zaopatrzyć w elektrofiltry celem spełnienia warunków uchwały 
i obniżenia emisji, a jedynie dopuszczalność montażu 
elektrofiltrów, sejmik przewidział dla miejscowych ogrzewaczy 
pomieszczeń, co wskazał wprost w paragrafie 10 ust 2 lit b 
uchwały. 
Wyjaśniamy w tym miejscu, że jak stanowi w paragrafie 5 
treść uchwały antysmogowej dla województwa 
mazowieckiego, w przypadkach instalacji o których mowa w § 
2 pkt 1 uchwały, dopuszcza się wyłącznie eksploatację 
instalacji, które spełniają minimalne standardy emisyjne 
wskazane szczegółowo w tej uchwale. Jak wynika z 
powyższego, sejmik użył zwrotu „dopuszcza się wyłącznie 
eksploatację instalacji" spełniających minimalne standardy. 
Oznacza to że wprost w uchwale nie nakazano jej adresatom 
wymiany instalacji na nowe, a jedynie ogólnie sformułowano 
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obowiązek używania instalacji o danych parametrach. 
Teoretycznie więc z tego zapisu wynika, że montaż 
elektrofiltrów byłby dopuszczalny. Niemniej jednak możliwość 
tę wykluczają dalsze zapisy uchwały. 
W pierwszej kolejności należy wskazać, że możliwość 
montażu elektrofiltrów celem spełnienia norm emisyjnych 
uchwały wyklucza zapis, zgodnie z którym aby wykazać 
przestrzeganie uchwały, należy przedstawić odpowiednie 
dokumenty z badań lub dokumentacji technicznej urządzenia, 
czy też instrukcji dla instalatorów i użytkowników. Oznacza to 
że adresat uchwały - użytkownik instalacji aby uwolnić się od 
odpowiedzialności za nieprzestrzeganie uchwały, będzie 
musiał przedstawić odpowiednie certyfikaty dla instalacji. Aby 
je natomiast uzyskać, użytkownik będzie zmuszony dokonać 
zakupu nowego kotła z certyfikatem. Tym samym możliwość 
montażu elektrofiltrów do już istniejących i użytkowanych 
kotłów centralnego ogrzewania, została wyłączona. 
Zakaz montażu w kotłach CO elektrofiltrów, jak już wskazano, 
wynika bezpośrednio z treści 10 ust 2 lit b, w którym 
określono, że miejscowe ogrzewacze pomieszczeń będą 
musiały spełniać poziomy emisji wskazane w paragrafie 6, 
chyba że zostaną one wyposażone w urządzenie 
zapewniające redukcję emisji pyłu do wartości określonych w 
odrębnych przepisach. Tym samym wprowadzenie takiego 
zapisu, jednoznacznie świadczy o tym i oznacza, że 
możliwość montażu elektrofiltrów została dopuszczona 
jedynie w zakresie miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń, a 
w przypadku kotłów CO już nie. Powyższa ocena i 
interpretacja jest zgodna z zasadami którymi należy kierować 
się przy wykładni przepisów, w tym wykładnię literalną, 
celowościową i logiczną, jak również zakładaną przy 
dokonywaniu wykładni zasadą, że ustawodawca (tu 
uchwałodawca) jest rozumny i wprowadzając dane przepisy 
działa z pełnym rozeznaniem i świadomością, tak aby nie 
doprowadzić do powstania luk prawnych. 
Tak wprowadzone zatem ograniczenie w montażu 
elektrofiltrów, jest zupełnie niezrozumiałe i nielogiczne, jak 
bowiem wynika z badań nad elektrofiltrami, obniżają one 
emisję do poziomu nawet niższego niż wynika to z uchwały 
antysmogowej dla woj. mazowieckiego. Jednocześnie ich 
zamontowanie nie powoduje konieczności wymiany całego 
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kotła, modernizacji lub przebudowy kotłowni i ciągu 
kominowego. Co również istotne, wspomniane elektrofiltry są 
ogólnie dostępne i znacznie mniej kosztowne niż zakup 
(nawet z dofinansowaniem) i montaż nowego kotła klasy 5 lub 
zgodnego z Ekoporojektem. 
Powyższe świadczy zatem jednoznacznie, że cele jakie 
zakłada uchwała dotyczące ograniczenia emisji i stosowania 
instalacji spełniających minimalne standardy emisji, mogą być 
osiągnięte za pomocą innych środków niż przewiduje to 
Sejmik Województwa mazowieckiego. Do osiągnięcia tych 
celów nie jest bowiem konieczna wymiana całej instalacji, ale 
doposażenie już istniejących instalacji w rozwiązania 
techniczne które dadzą te same efekty. Powyższych jednak 
okoliczności i możliwości technicznych, przy uchwalaniu 
uchwały Sejmik nie wziął pod uwagę, czym jednoznacznie 
naruszył przepisy obowiązującego prawa, doprowadzając w 
sposób nieuzasadniony do uprzywilejowania pewnej grupy 
podmiotów tj. producentów i sprzedawców dopuszczonych do 
użytkowania kotłów, nadto zmuszając użytkowników do 
wymiany instalacji i poniesienia znacznie wyższych kosztów 
niż byłoby to w przypadku dopuszczenia stosowania innych 
rozwiązań technicznych takich jak elektrofiltry. 
W tym miejscu należy również wskazać, że wprowadzone 
przez uchwałę zakazy dotyczące braku możliwości instalacji 
elektrofiltrów, jest równoznaczne z dyskryminacją niektórych 
producentów, mimo iż opracowali i stworzyli rozwiązania 
techniczne (tu elektrofiltry) zgodne z przepisami unijnymi i 
osiągnęli najwyższą klasę emisji. Ponadto tego rodzaju 
wprowadzony przez uchwałę zakaz, powoduje zahamowanie 
rozwoju innowacyjności oraz rozwoju technicznego w 
zakresie instalacji do spalania paliw stałych oraz rozwiązań 
technicznych umożliwiających obniżenie emisji. 
Z powyższych zapisów wynika jasno, że według założeń 
ekoprojektu, celem ograniczenia emisji, należy wpierw 
wykorzystać rozwiązanie techniczne mniej kosztowne i 
ingerujące w system ogrzewania pomieszczeń, a więc wpierw 
należy wykorzystać np. systemu filtrujące. W przypadku braku 
takich rozwiązań i możliwości, można dopiero rozważyć 
możliwość wymiany kotłów na nowe. Podobnie rzecz się 
miała w przypadku wprowadzania ograniczeń emisyjnych w 
autach, gdzie nie zabroniono korzystania z paliwa, ale 
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wprowadzono nakaz montowania katalizatorów 
samochodowych, a policja uzyskała uprawnienia do 
kontrolowania poziomu zanieczyszczeń spalin 
samochodowych. Tego rodzaju rozwiązania można byłoby 
wprowadzić w przypadku eksploatacji kotłów, piecyków i 
kominków, niemniej zaproponowane przepisy uchwały, z 
punktu widzenia władz niejako ułatwią kontrolę przepisów, 
gdyż oczywistym jest, że fizycznie łatwiej będzie skontrolować 
dokumentację, niż dokonać kontroli dymu wydobywającego 
się z kominów. Nie można jednak z uwagi na ułatwienia 
kontroli, nakazać mieszkańcom wymiany instalacji, w 
przypadku gdy jest możliwość osiągnięcia tego samego celu 
za pomocą innych, tańszych dla mieszkańców środków. Takie 
działanie zaproponowane przez władze samorządowe w 
projekcie uchwały, jest sprzeczne z zasadą 
proporcjonalności, płynącą z Konstytucji. 
Ponadto należy również podnieść, że wprowadzone uchwałą 
zapisy powodują naruszenie zasady równego traktowania 
podmiotów i równości wobec prawa. Jak wynika bowiem z 
ustawy prawo ochrony środowiska, podmioty i instalacje 
negatywnie oddziałujące na środowisko mają obowiązek 
przedsięwziąć środki i działania które to negatywne 
oddziaływanie na środowisko, będą ograniczać. Żadne z 
zapisów ustawy nie nakazują wymiany lub budowy nowych 
instalacji wobec takich podmiotów. Najczęściej bowiem 
wykorzystywanym rozwiązaniem i nakazywanym w decyzjach 
administracyjnych, jest ograniczenie negatywnego 
oddziaływania na środowisko poprzez zamontowanie 
systemów filtrujących. Tym samym w stosunku do dużych 
podmiotów, bo najczęściej są to fabryki, kotłownie, 
elektrownie itp., wprowadza się możliwość ograniczenia 
emisji poprzez montaż elektrofiltrów, podczas gdy w stosunku 
do mniejszych podmiotów, a w szczególności osób 
fizycznych, możliwość ograniczenia emisji w ten sposób, 
została bezpodstawnie wyłączona. Powyższe jednoznacznie 
potwierdza, że zapisy uchwały naruszają zasadę równego 
traktowania podmiotów wobec prawa. 
Jak wynika z powyższych okoliczności, niewątpliwym jest, że 
przepisy prawa miejscowego zajmującego najniższe miejsce 
w hierarchii aktów prawnych, muszą być zgodne z aktami 
prawnymi wyższego rzędu, w tym z prawem unijnym, w 
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którego skład wchodzą Rozporządzenia Komisji Europejskiej. 
Jeżeli zatem przepisy Dyrektywy oraz Rozporządzeń 
unijnych, na które powołuje się i bazuje projekt uchwały, nie 
nakazują wymiany instalacji oraz nie ograniczają montażu 
filtrów czy też korzystania z instalacji z ręcznym podawaniem 
paliwa, to nieuprawnionym jest wprowadzanie takich nakazów 
w przepisach prawa miejscowego. 
Istotnym również jest, że przepisy wskazanych wyżej unijnych 
aktów prawnych, przewidują wyłączenia w zakresie ich 
stosowania. W Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1185 
wskazano bowiem, że rozporządzenie nie ma zastosowania 
do; 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe 
przeznaczonych do spalania wyłącznie biomasy niedrzewnej; 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe 
przeznaczonych wyłącznie do użytku na zewnątrz; 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe, 
których bezpośrednia moc cieplna wynosi mniej niż 6 % 
łącznej bezpośredniej i pośredniej mocy cieplnej przy 
nominalnej mocy cieplnej; 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe, które 
nie są zmontowane fabrycznie ani nie są dostarczane jako 
prefabrykowane komponenty lub części przez jednego 
producenta i muszą być zmontowane na miejscu; 
produktów do ogrzewania powietrznego; 
pieców do saun. 
w Rozporządzeniu Komisji (DE) 2015/1189 wskazano 
natomiast, że nie ma ono zastosowania do: 
1. kotłów wytwarzających energię cieplną wyłącznie na 
potrzeby zapewnienia ciepłej wody użytkowej; 
2. kotłów przeznaczonych do ogrzewania i rozprowadzania 
gazowych nośników ciepła, takich jak para lub powietrze; 
3. kotłów kogeneracyjnych na paliwo stałe o maksymalnej 
mocy elektrycznej 50 kW lub większej; 
4. kotłów na biomasę niedrzewną. 
Włączeń takich nie ma natomiast w projekcie przedmiotowej 
uchwały. Oznacza to zatem, że również i w tym aspekcie, 
projekt uchwały antysmogowej dla województwa 
mazowieckiego, będąca aktem prawa miejscowego, bardziej 
rygorystycznie normuje prawa i obowiązki mieszkańców, niż 
wynika to z przepisów Rozporządzeń unijnych, mających 
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bezpośrednie działanie w sferze prawnej każdego obywatela 
Państwa członkowskiego. 
BRAK WYKONANIA SZCZEGÓŁOWYCH POMIARÓW, 
BADAŃ I ANALIZ NA CAŁYM TERENIE OBOWIĄZYWANIA 
UCHWAŁY   
Wskazać również należy, że uchwała wprowadza zakazy na 
terenie całego województwa mazowieckiego, mimo że przed 
przystąpieniem do jej opracowania nie wykonano 
szczegółowych i całościowych pomiarów z przestrzeni kilku 
ostatnich lat, nie wykonano też badań czy też analiz 
obejmujących całe województwo. Co prawda w uzasadnieniu 
uchwały dużą część poświęcono na zaprezentowanie tabeli z 
wynikami, jednakże wyniki, a zarazem pomiary dokonywane 
były raptem w kilkunastu do kilkudziesięciu miejscach w 
województwie, tam gdzie znajdują się stacje pomiarowe. 
Istotnym również jest, że wbrew temu co ogólnie wskazuje się 
jako argumenty za uchwałą antysmogową, do przekroczenia 
norm nie dochodzi w całym województwie mazowieckim, ale 
ewentualnie na części jego obszaru. Planowane natomiast 
zakazy dotyczyć będą wszystkich mieszkańców i wszystkich 
instalacji, których eksploatacja ma miejsce na terenie 
województwa. Z punktu widzenie celu oraz obecnej sytuacji 
gdzie stan powietrza w województwie mazowieckim nie jest 
tak zły jak np. na obszarze Krakowa i okolic, wprowadzenie 
ogólnego zakazu jest nieadekwatne i nieproporcjonalne tym 
bardziej, że doprowadzi on do konieczności wymiany 
instalacji na nowe. Jednocześnie jest to niesprawiedliwe 
społecznie, gdyż mieszkańcy mieszkający na terenach 
niezagrożonych, również będą musieli ponosić te same 
konsekwencje, co osoby generujące znaczne 
zanieczyszczenia, w tym przede wszystkim będą musieli 
ponosić koszty ekonomiczne tego rodzaju wprowadzonych 
przepisów. 
EKONOMICZNE ASPEKTY WPROWADZENIA UCHWAŁY 
Wskazać dalej należy, że skutkiem wydania uchwały 
antysmogowej dla województwa mazowieckiego będzie 
konieczność dostosowania instalacji do nowo 
wprowadzonych unormowań prawnych. Powyższe z 
pewnością wiązać się będzie nie tylko w koniecznością 
jednorazowego wydatkowania większych sum pieniędzy 
przez objęte działaniem aktu podmioty, ale również wiązać 
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się będzie z koniecznością zwiększenia w przyszłości 
finansów na eksploatację instalacji, w tym na zakup paliw 
które będą mogły być spalane w nowo zainstalowanych 
kotłach. Mając bowiem na względzie wskazaną na wstępie 
regulację dyrektywy CAFE, wprowadzającą konieczności 
ograniczenia niskiej emisji, tego rodzaju akty prawa 
miejscowego wydane na podstawie art. 96 ustawy, dotkną w 
szczególności podmioty, wykorzystujące w swych instalacjach 
najtańsze paliwo na rynku, jakim jest węgiel kamienny. 
Projekt uchwały skupia się wyłącznie na kotłach zupełnie 
pomijając kwestię paliw do tych kotłów (poza eliminacją flotów 
i mułów). Jednakże, parametry emisyjne instalacji do spalania 
węgla, to wypadkowa parametrów technicznych kotła i 
stosowanego w nim paliwa. 
Kocioł 5 klasy jak również kocioł zgody z Ekoprojektem, aby 
spełniać kryteria graniczne emisyjności dla tej klasy 
przewidziane - zgodnie z PN-EN 303-5:2012 powinien 
współpracować z dedykowanym paliwem: kaloryczność min. 
28MJ/kg, wilgoć Wr max. 11%, popiół Ar 2-7%, części lotne 
min. 30%. Polska Norma nie mówi nic o spiekalności, która 
musi być niska w przypadku kotłów węglowych z 
automatycznym podajnikiem. Praktyka pokazuje, iż większość 
producentów kotłów 5 klasy w dokumentacji techniczno-
ruchowej zaleca stosowanie paliwa o parametrach jak w PN-
EN 303-5:2012 lub wyższych i o spiekalności poniżej 10 Rl 
(Roga Index). Szacujemy, że polskie górnictwo produkuje 
zaledwie około 250 tyś. /rok takich sortymentów. Przy 
obecnym rynku na paliwa do kotłów z automatycznym 
podajnikiem na poziomie 2 mln ton/rok. 
Jeżeli użytkownicy kotłów, będą spełnić postanowienia 
uchwały, zmuszeni będą spalać w swoich kotłach 5 klasy 
węgiel importowany. W przypadku uchwały w proponowanym 
wariancie bezpośrednio zyskają importerzy węgla, straci zaś 
polskie górnictwo, które stopniowo z rynku węgla opałowego 
będzie wypierane. 
Warto przy tym zauważyć, że dla polskiego górnictwa, rynek 
węgla opałowego stanowi zbyt dla około 20% wydobywanego 
węgla co generuje aż 35% jego przychodów. Brak jest 
należytego uzasadnienia uchwały. Nie wyjaśniono i nie 
uwzględniono kosztów i strat dla producentów i dystrybutorów 
węgla, związanych ze znacznym ograniczeniem rynków 
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zbytu, łączących się z tym zwolnień pracowników, 
zakończenia działalności gospodarczych przez cześć 
podmiotów, które to koszty i straty nie będą wartością 
ujmowaną jedynie jednorazowo, ale skutki w tym zakresie 
będą istniały przez wiele lat. 
Alternatywnie, w kotłach 5 klasy i Ekoprojekt spalane będą, 
niezgodnie z uchwałą, paliwa o parametrach niższych niż 
zalecane przez producenta, ale takie jakie w znakomitej 
większości oferują krajowi producenci: kaloryczność min. 
22MJ/kg, wilgoć Wr max. 20%, popiół Ar 6-12%, Rl max. 40. 
Spalanie takiego węgla w w/w kotłach spowoduje emisję 
porównywalną ze spalaniem tego samego węgla w kotle 3 
klasy. Czyli w rezultacie poniesione przez budżet i obywateli 
koszty na wymianę kotłów nie przyniosą zamierzonego 
efektu. Dlatego też wnioskujemy o postawienie minimalnych 
kryteriów emisyjności dla kotłów wprowadzanych do obrotu 
na poziomie 3 klasy wg. PN-EN 303-5:2012. Zaś, od 
01.01.2020 dyrektywa ekoprojekt automatycznie podniesie to 
kryterium. Będzie to stopniowa gradacja, która i tak pozwoli 
na drastyczne zmniejszenie emisji pyłów z ponad 400 mg/m3 
w przypadku kotła pozaklasowego, do 150 mg/m3 dla kotła 3 
klasy. 
Przedstawiając uchwałę, zestawia się koszty ekonomiczne 
(koszty zewnętrzne) związane z zanieczyszczeniem 
powietrza z mocno zaniżonymi kosztami wprowadzenia 
uchwały w życie. 
Warto zauważyć, że cena kotła 5 klasy i zgodnego z 
Ekoprojektem (10 000 - 13 000 brutto) to cena ponad 
dwukrotnie wyższa od kotła 3 klasy (5 000 -6 000 brutto) i 5 
krotnie wyższa od ceny kotła pozaklasowego (2 000 - 3000 
brutto), która to stanowi punkt odniesienia dla 80% z 
ogrzewających swe gospodarstwa domowe mieszkańców. 
Ponadto stosując kotły 5 klasy, przy braku odpowiedniego 
paliwa, efekt będzie taki jakbyśmy zastosowali kotły klasy 3. 
Biorąc pod uwagę wpływ kotłów na jakość powietrza, przy 
braku na rynku paliw odpowiednio wysokiej jakości, 
niezasadne jest wyprzedzanie daty 01 stycznia 2020 z 
wprowadzaniem kotłów 5 klasy na rynek. Wysoka cena kotów 
5 klasy, bez znaczącego wsparcia finansowego ze strony 
budżetu Państwa czy budżetów lokalnych, w znaczący 
sposób zmniejszy konkurencyjność cenową ogrzewania za 
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pomocą węgla wobec innych paliw, na czym ucierpią 
producenci węgla, jego dystrybutorzy i producenci kotłów na 
węgiel. 
Wróćmy jednak do kosztów globalnych. Autorzy projektu 
uchwały w ogóle nie przedstawiają do niej uzasadnienia, a 
tym samym nie prezentują i nie oszacowują kosztów wymiany 
kotłów i dostosowania instalacji do treści uchwały. Tą kwestię 
kwitują w 2-3 zdaniach, wskazując jedynie, że są dostępne 
programy dofinansowujące, aczkolwiek w dalszej części 
uzasadnienia sami przyznają, że programy dofinansowania 
na szczeblu lokalnym są niewystarczające. 
Dla przykładu Zarząd Województwa Małopolskiego 
przeznaczył w ramach Regionalnego Programu 
Operacyjnego Województwa Małopolskiego na lata 2014-
2020 100 mln Euro na redukcję emisji zanieczyszczeń do 
powietrza, które to środki maja stanowić wsparcie dla 
mieszkańców. Już teraz szacuje się że w Małopolsce kwota 
ta będzie niewystarczająca. Natomiast województwo 
mazowieckie zupełnie nie dokonało i nie przedstawiło 
adresatom uchwały oraz innym podmiotom, analiz kosztów 
wdrożenia uchwały. Dlatego też należałby przyjąć, że koszty 
te samorząd zamierza przerzucić na adresatów uchwały, bez 
zagwarantowania w tym zakresie jakiejkolwiek pomocy 
finansowej. Co również istotne, jak wynika z informacji jakie 
przekazuje się potencjalnym adresatom uchwał 
antysmogowych, ewentualne dofinansowania wymiany 
instalacji, nie będą dotyczyć miejscowych ogrzewaczy 
pomieszczań a więc kominków, piecyków itp. 
Autorzy uchwały, nie biorą także pod uwagę okoliczności że 
koszty jednorazowe związane z instalacją kotła, mogą 
wynieść do 80% wartości samego kotła, jak również nie biorą 
pod uwagę konieczności dostosowania istniejącej instalacji do 
nowego kotła 5 klasy (koszty te mogą stanowić nawet 
wielokrotność wartości samego kotła). Zakładając zatem te 
dodatkowe koszty, inwestycja związana z dostosowaniem się 
adresatów uchwały do jej warunków, może pochłonąć nie 10 
tyś złotych, a nawet 30 tyś złotych. 
Również istotną, a zupełnie nieuregulowaną i pominiętą, 
pozostaje kwestia obiektywnej niemożliwości zmiany instalacji 
i dostosowania jej do ograniczeń i zakazów wynikających z 
uchwały. W wielu bowiem przypadkach, z uwagi na brak 
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dostępu odpowiedniej infrastruktury, w tym sieci 
ciepłowniczych oraz chociażby także wskazywana przez 
producenta kotła MPM - DS II, konieczność montażu 
kosztownego wkładu kominowego kwasoodpornego lub 
ceramicznego, dostosowanie instalacji będzie niemożliwe lub 
powodować będzie konieczność poniesienia ogromnych 
kosztów, niewspółmiernych do zamierzonego, jednostkowo 
ocenianego celu. 
Do powyższego należałoby jeszcze dodać koszt 
dostosowania instalacji grzewczej w przypadku zmiany 
paliwa, mogący sięgać 20-30 tyś. złotych dla przeciętnego 
domu. Zakładając, że tylko co 6 gospodarstwo domowe 
zdecyduje się na zmianę paliwa na gaz, i że co trzecie z nich 
będzie wymagało dostosowania instalacji kosztem 20 000 zł - 
daje nam to dodatkowy koszt na poziomie 0,75 mld. 
Pomijamy tu już potencjalnie ogromne i zbyt trudne dla nas 
do oszacowania koszty związane z gazyfikacją wsi czy 
uciepłownieniem miast. 
Autor projektu uchwały zupełnie pominął także wzrost 
kosztów paliwa dla mieszkańców. Koszt ogrzania domu 
180m2 dla różnych paliw obrazuje powyższy diagram. Przy 
obecnych cenach koszt ogrzania domu węglem typu orzech 
jest zbliżony do kosztu ogrzania takiego samego domu 
ekogroszkiem (wyższą cenę za tonę ekogroszku 
rekompensuje wyższa sprawność kotła). Jednakże, 
zakładając, że 1/5 z obecnych kotłów węglowych zostanie 
zamieniona (po równo) na: ogrzewanie pelletem, gazem 
ziemnym sieciowym, olejem opałowym, ciepłem sieciowym, 
gazem płynnym, czy prądem) - wygeneruje to dodatkowy 
koszt dla mieszkańców w wysokości 0,351 mld rocznie. Im 
większa liczba użytkowników zdecyduje się na odejście od 
węgla na rzecz innych paliw tym wyższy będzie dodatkowy 
koszt ogrzewania domów. 
Roczny koszt ogrzewania budynku 180 m2 (21600 
kWh/rok;120kWh/m2) [dane na grudzień 2016 r.] 
Niezwykle istotnym jednak jest, że koszty konieczne do 
poniesienia przez użytkowników, mogą być ogromne, gdyż 
jak już wyżej opisywano, uchwała wprowadza de facto w 
pierwszej kolejności obowiązek podłączenia się do sieci 
ciepłowniczej lub gazowej. Autor projektu uchwały, 
wprowadzając nakaz podłączenia się do sieci ciepłowniczej 
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lub gazowej, nie przeanalizował natomiast zupełnie kosztów 
jakie zostaną przez ten zapis nałożone na zwykłych 
użytkowników, którzy nie tylko będą musieli ponieść koszty 
zakupu nowych instalacji, ale będą musieli pokryć również 
koszty doprowadzenia przyłącza. 
Koszty przyłączenia do sieci w aspekcie wprowadzania 
uchwał antysmogowych, przeanalizował autor artykułu 
prasowego, zamieszczonego na portalu www.biznes.onet.pl 
zatytułowanego „Ciepłownie mogłyby zwalczać smog, ale 
prawo im nie pozwala", w którym jego autor wskazuje, że 
„Przy rozważaniu podłączenia do sieci kluczowe są dwie 
rzeczy. Po pierwsze cena ogrzewania z sieci, a po drugie 
sam koszt przyłączenia. I tak przykładowo krakowski MPEG 
szacuje roczne koszty ogrzewania domu (i ciepłej wody) na 
ok. 5,6 - 6,4 tys. zł (przy założeniu domu o pow. 150 m2 i 
zapotrzebowaniu na moc cieplną 0,015 MW). To niemało. W 
Rybniku, tak jak pisaliśmy, może być bardzo tanio - 2,8 do 4,2 
tys. zł lub jeszcze drożej niż w Krakowie -6,1 do 9,3 tys. zł, a 
do tego możliwe są jeszcze opcje pośrednie (koszty 
wyliczone dla domu o pow. 150 m2, w zależności czy jest 
ocieplony czy nie). Znacznie lepiej wygląda sprawa związana 
z kosztami przyłączenia. Prawo wskazuje tutaj, że koszt 
przyłącza ponosi firma ciepłownicza, ale może ona nałożyć 
na wnioskującego opłatę przyłączeniową. W Krakowie za 
przyłączenie płaci się w zależności od długości przyłącza - 
270 zł/m, chyba, że trzeba odtworzyć nawierzchnię, wtedy 
koszt rośnie trzykrotnie. Dodatkowe koszty mogą być 
związane ze służebnością gruntu, jeżeli przyłącze będzie 
przebiegać przez grunt sąsiada - to koszt od kilkuset do kilku 
tysięcy złotych w zależności od wartości gruntu. Jeżeli 
przyłącze jest wykonywane w ramach Programu 
Ograniczania Niskiej Emisji, to zarówno koszt projektu jak i 
wykonanie bierze na siebie MPEG, a właściciel budynku musi 
tylko dostosować instalację wewnątrz budynku. W Rybniku 
koszt przyłącza wynosi od 162-182 zł/m do niemal 650 zł/m, 
gdy trzeba się przewiercić bez uszkadzania nawierzchni, ale 
także można na niego dostać dopłatę z miasta. W Zabrzu w 
większości przypadków (gdy moc przyłączeniowa jest 
mniejsza od 50kW) przyłącze powstaje na koszt tamtejszego 
ZPEG Sp. z o.o. Warszawska Veolia nie chciała dla nas 
policzyć przeciętnych kosztów, tłumacząc że zależy to od 
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bardzo wielu czynników. Firma podkreśla jednak, że głównym 
kosztem leżącym po stronie właściciela jest budowa węzła 
cieplnego, co kosztuje ok. 20 tys. zł, co sprawia, że minimum 
tyle trzeba zapłacić." 
Jak wskazuje natomiast na swej stronie internetowej spółka 
OPEC sp. z o.o. „Zgodnie z Ustawą z 10 kwietnia 1997 r.- 
Prawo energetyczne, OPEG przyłącza obiekty pokrywając 
75% kosztów poniesionych na budowę odcinków sieci 
służących do przyłączenia podmiotu, a 25% powyższych 
kosztów pokrywa odbiorca. Poniższa tabela prezentuje stawki 
opłat za przyłączenie do sieci zgodnie z aktualnie 
obowiązującą taryfą dla ciepła z dnia 30 czerwca 2017 r. nr 
OGD.4210.8.10.2017.164.XVIII.DJ została zatwierdzona 
nowa taryfa dla ciepła, która została wprowadzona do 
rozliczeń z odbiorcami od dnia 1 sierpnia 2017 r. Odbiorca 
ponosi również koszt wykonania projektu technicznego 
przyłącza oraz budowy węzła ciepłowniczego." 
Z powyższych informacji wynika zatem, że koszty ogrzewania 
sieciowego, niezależnie od kosztów przyłączenia i wykonania 
instalacji które mogą wynieść nawet ok. 30 tyś złotych, są 
nieporównywalnie większe od kosztów ogrzewania paliwami 
stałymi. 
Należy również zwrócić uwagę na dynamikę cen wszystkich 
paliw służących do ogrzewania, co częściowo przedstawia 
niżej wskazany wykres. 
Z powyższego wykresu wynika jasno, że w zakresie paliw 
stałych takich jak drewno i węgiel, odnotowano najmniejsze 
wahania cenowe, a jednocześnie najmniejszy skok cenowy 
na przestrzeni analizowanych lat. Po 2010 roku tendencja ta 
utrzymuje się, przez to wskazane paliwa są paliwami o 
najbardziej stabilnej na rynku sytuacji cenowej. 
W zakresie analizy dynamiki cen paliw, należy mieć również 
na względzie okoliczność, że tak drastyczna zmiana i nakazy 
dotyczące sposobu ogrzewania, spowodują wzrost cen na 
rynku zarówno paliw dopuszczonych przez uchwałę, jak i 
wzrost cen na rynku instalacji do ich spalania. 
Niewątpliwie zatem wejście w życie uchwały spowoduje 
wzrost cen ogrzewania, w tym wyższe koszty zakupu 
instalacji, wyższe koszty dostosowania instalacji i budynku, 
wyższe koszty zakupu paliwa. Z uwagi bowiem na de facto 
ograniczenie możliwości używania instalacji jedynie do kotłów 



473 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

na pelety oraz węgiel sortymentu groszek, należy spodziewać 
się znacznego wzrostu cen tych paliw oraz instalacji do nich, 
z uwagi na z jednej strony ograniczenie podaży surowca na 
rynku w porównaniu do popytu, a z drugiej strony z uwagi na 
realia ekonomiczne i zasady rządzące handlem, gdzie w 
przypadku konieczności zakupu jednego rodzaju towaru i 
braku możliwości wyboru produktów, ceny takiego towaru 
wzrastają, gdyż mieszkańcy z uwagi na zamontowanie 
pieców na jeden rodzaj paliwa, celem ogrzania pomieszczeń, 
będą zmuszeni kupić dany rodzaj paliwa, bo w przeciwnym 
razie nie będą mieli czym ogrzać domów. 
Wyżej opisany schemat i nadchodzące realia rynku, 
potwierdza sytuacja jaka zaistniała w Krakowie, a którą 
opisuje autor artykułu prasowego, zamieszczonego na stronie 
internetowej www.polskieradio.pl zatytułowanego "Walka ze 
smogiem podbija ceny pieców gazowych w Krakowie", z 
którego wyraźnie wynika, że: Drożejące piece gazowe to 
cena za walkę ze smogiem i efekt zapowiedzi wprowadzenia 
zakazu palenia węglem - tłumaczy Witold Śmiałek, 
pełnomocnik prezydenta Krakowa ds. poprawy jakości 
powietrza. 
Bardzo nieprzyjemną rzeczą, która wystąpiła ze względu na 
wzmożone zainwestowanie wymianą pieców i instalacji jest 
fakt, ze radykalnie w stosunku do innych regionów wzrosły 
ceny pieców gazowych. Takie są prawa rynku gdy popyt 
spotyka z podażą. I jak jest nadmierne zainteresowanie 
pewnymi dobrami, to te dobra rosną w cenę, bo ludzie chcą to 
kupić- tłumaczy Witold Śmiałek. 
Zapotrzebowanie na kotły gazowe rośnie, ale nie są to duże 
wzrosty. W skali roku popyt wzrósł o kilkanaście procent. 
Ceny kotłów gazowych mogły wzrosnąć, ale zdaniem 
Janusza Starościka, prezesa Stowarzyszenia Producentów i 
Importerów Urządzeń Grzewczych, nie powinny być to tak 
duże wzrosty cen. 
- Nie sądzę, żeby w rzeczywistości tego typu 
podwyżki cen miały miejsce. Gdybyśmy takie sygnały 
otrzymali, to myślę, że to byłaby kwestia Incydentalna. Byłoby 
to bardzo szybko przez producentów sprawdzone, bo jak 
mówi Janusz Starścik takie podwyżki nie są absolutnie w ich 
interesie. 
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Problem widzą jednak i władze Krakowa i osoby zrzeszone w 
Polskim Alarmie Smogowym. 
- Drożej sprzedawane są nie tylko piece gazowe, ale 
też rosną ceny usług wymiany instalacji - dodaje Andrzej 
Guła, lider Polskiego Alarmu Smogowego. Jak dodaje, 
problem jest i to spory, i potrzebne są duże zmiany 
systemowe. 
Jego zdaniem, nowe rozwiązania grzewcze będą drożeć w 
całej Polsce - stąd miasta powinny ogłosić przetarg dla firm, 
które będą wymieniać mieszkańcom piece węglowe i 
podłączać je do nowych źródeł ciepła. 
- W ramach otwartego przetargu można uzyskać dużo 
lepsze warunki zakupu. Dzięki temu można by zapobiegać 
takiej sytuacji, kiedy my kupujemy efekt ekologiczny bardzo 
drogo. My przepłacamy w tej chwili za ten efekt ekologiczny. 
Sposobem na rozwiązanie tego problemu byłaby otwarta 
procedura przetargowa - tłumaczy Guła. 
Zanim takie rozwiązanie wejdą w życie, Polski Alarm 
Smogowy chce zainteresować sprawą drożejących pieców i 
instalacji w Krakowie Urząd Ochrony Konkurencji i 
Konsumentów. Paweł Ratyjski z Urzędu tłumaczy, że taki 
wniosek jeszcze nie wpłynął do urzędu - ale jeśli wpłynie, to 
urząd się sprawie przyjrzy. 
- Każda skarga, która płynie z rynku do Urzędu 
Ochrony Konkurencji i Konsumentów jest doglądnie 
analizowana zgodnie z przepisami prawa antymonopolowego. 
Są to bardzo specyficzne sytuacje, w których UOKiK może 
interweniować np. zmowa cenowa dotycząca określania 
między sobą pewnego minimalnego pułapu cen, jak 
nadużywanie pozycji dominującej przed przedsiębiorców. 
-Jednak co do zasady rynkiem rządzą mechanizmy popytu i 
podaży, czyli działa ta "niewidzialna ręka rynku" - podkreśla 
Paweł Ratyjski. 
Włodarze Krakowa zapowiadają, że ciągu najbliższych 3 lat 
zainwestowanych zostanie ponad 220 min zł na walkę ze 
smogiem. A zakaz palenia węglem w piecach chcą też 
wprowadzić Wrocław i Katowice." 
Podobnie o podwyżce cen kotłów informował na swojej 
stronie internetowej, jeden z wiodących ich producentów, 
firma DEFRO Sp. z o.o. sp. k. z Warszawy, co potwierdza 
niżej przedstawiona informacja źródłowa. 
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Należy zatem zwrócić uwagę, aby wprowadzając w życie 
uchwałę regulującą kwestię kotłów i paliw nie wpędzić 
najuboższych mieszkańców woj. mazowieckiego w ubóstwo 
energetyczne (drogie kotły, drogie paliwo, znikome wsparcie). 
W woj. Mazowieckim znaczna część gospodarstw domowych 
ogrzewa swój dom węglem. Średnie wydatki na energię dla 4-
osobowego gospodarstwa domowego w Polsce to 1 370 EUR 
vs. 2 840 EUR średnio w całej UE. Średnie dochody dla 
takiego gospodarstwa domowego w Polsce to 14,8 tyś. EUR 
wobec 47,5 tyś. EUR średnio w EU. Polacy średnio już teraz 
wydają na energię 12% swego budżetu domowego, wobec 
6% średnio w UE. Gospodarstwa wydające na energię 
powyżej 10% budżetu w większości krajów UE klasyfikowane 
są jako ubogie energetycznie, co kwalifikuje je do wsparcia ze 
strony państwa. Warto więc się zastanowić, czy tak 
radykalnie walcząc ze smogiem, nie doprowadzimy 
mieszkańców woj. Mazowieckiego do skrajnego ubóstwa. 
Autorzy projektu uchwały powołują się jak inne województwa 
na przykład Dublina, którego mieszkańcom udało się 
zmierzyć z zupełnym zakazem spalania węgla już w 1990 
roku. Warto jednak zwrócić uwagę na okoliczność, że Dublin 
jest miastem bogatym, a jego mieszkańcy w odniesieniu do 
ogólnych kosztów życia, zarabiają znacznie więcej niż 
mieszkańcy województwa mazowieckiego. Ponadto długość 
okresu grzewczego określana w stopniodniach to w 
przypadku Dublina 2916, natomiast w Polsce to 3605. 
Mieszkańcy woj. mazowieckiego niekoniecznie będą w stanie 
poradzić sobie z kosztami, z jakimi zmagają się mieszkańcy 8 
razy bogatszego Dublina. 
Podnieść również należy, że projekt uchwały promuje 
używanie paliw stałych w postaci peletów i biomasy. Niemniej 
jak wynika z dokumentu „Modelowanie rynku biomasy w 
Małopolsce z uwzględnieniem aspektów prawnych, 
rynkowych i ekologicznych" autorstwa Zygmunta Kowalskiego 
z Politechniki Krakowskiej oraz Łukasza Lelek z Instytutu 
Gospodarki Surowcami Mineralnymi i Energią PAN (Kraków), 
który można również przełożyć na realia woj. Mazowieckiego, 
w województwie mazowieckim jest ograniczona ilość i 
dostępność paliwa-biomasy. Jak wskazują autorzy, „Obecna 
sytuacja na rynku Małopolski pokazuje, iż 100% dostępnych 
zasobów biomasy zostaje zagospodarowana wliczając w to 
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produkcje płyt meblowych, cele opałowe (użytek własny) oraz 
wykorzystywanie biomasy w dużych instalacjach 
energetycznych. Wnioskować można, iż dostępna ze źródeł 
lokalnych biomasa jest w pełni zagospodarowana". Powyższe 
jednoznacznie oznacza, że rynek produkcji biomasy w 
Małopolsce jest zbyt niski, aby w perspektywie czasu, z uwagi 
na zwiększenie się popytu, możliwym było dostarczenie 
odpowiedniej ilości surowca do każdego potrzebującego 
klienta. Konieczne może się zatem okazać sprowadzanie 
surowca z innych części Polski, lub importowanie surowca, co 
z pewnością spowoduje wzrost jego cen, a w efekcie wzrost 
kosztów ogrzewania. Podobnie sprawa braku dostępności 
paliwa, będzie się przedstawiała w woj. Mazowieckim. 
Dalej podnosi się, że w informacjach o projekcie uchwały 
antysmogowej, wskazuje się że nie wprowadza się zakazu 
palenia węglem, a uchwała nie będzie ograniczać handlu 
kotłami, kominkami czy węglem lub drewnem. Powyższe jest 
nieprawdą, gdyż jak wynika z powyżej przedstawionej 
argumentacji, uchwała pośrednio wprowadza takie 
ograniczenia, a w zakresie sprzedaży i korzystania z węgla, 
spowoduje wyeliminowanie miałów z rynku. 
PROPOZYGA IGSPW 
Biorąc powyższe pod uwagę. Izba Gospodarcza 
Sprzedawców Polskiego Węgla proponuje niemniej 
skuteczne, za to znacznie mniej radykalne i znacznie tańsze 
dla woj. mazowieckiego i jego mieszkańców rozwiązanie: 
1. dopuszczenie do ogólnego stosowania następujących 
instalacji, w których następuje spalanie paliw stałych: 
a) w przypadku instalacji dostarczających ciepło do systemu 
centralnego ogrzewania (kotów CO) - spełniających minimum 
standard emisyjny zgodny z 3 klasą wg normy PN-EN 303-
5:2012, pod względem granicznych wartości emisji 
zanieczyszczeń; 
b) w przypadku instalacji które wydzielają ciepło poprzez 
bezpośrednie przenoszenie ciepła lub bezpośrednie 
przenoszenie ciepła w połączeniu z przenoszeniem ciepła do 
innego nośnika (miejscowe ogrzewacze pomieszczeń) - 
osiągających sprawność cieplną na poziomie co najmniej 
80% lub w których emisja pyłu osiąga wartości określone w 
punkcie 2 lit. a załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 
2015/1185 z dnia 24 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania 
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dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE w 
odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu dla 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe. 
2. dopuszczenie do ogólnego stosowania w instalacjach w 
których następuje spalanie paliw stałych, wszelkiego rodzaju 
rozwiązań technicznych, których instalacja zapewni obniżenie 
wartości emisji zanieczyszczeń do poziomów zgodnych z 
uchwałą antysmogową, w tym: 
a) w przypadku instalacji dostarczających ciepło do systemu 
centralnego ogrzewania (kotów CO) - w szczególności 
dopuszczenie do stosowania elektrofiltrów, które w 
połączeniu z kotłami klas 3 i 4 wg normy PN-EN 303-5:2012 
jak również z kotłami pozaklasowymi, obniżają wartości emisji 
zanieczyszczeń do poziomu zgodnego z 5 klasą wg normy 
PN-EN 303-5:2012; 
b) w przypadku instalacji które wydzielają ciepło poprzez 
bezpośrednie przenoszenie ciepła lub bezpośrednie 
przenoszenie ciepła w połączeniu z przenoszeniem ciepła do 
innego nośnika (miejscowe ogrzewacze pomieszczeń) - w 
szczególności dopuszczenie do stosowania elektrofiltrów, 
które po zamontowaniu obniżą emisję pyłu do wartości 
określonych w punkcie 2 lit. a załącznika II do 
Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 
2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE w odniesieniu do 
wymogów dotyczących ekoprojektu dla miejscowych 
ogrzewaczy pomieszczeń na paliwo stałe. 
3. dopuszczenie do ogólnego stosowania modeli instalacji w 
których następuje spalanie paliw stałych, z ręcznym 
podawaniem paliwa, jeżeli zapewniają obniżenie wartości 
emisji zanieczyszczeń do poziomu dopuszczonego przez 
uchwałę antysmogową; 
4. zagwarantowanie w treści uchwały antysmogowej przez 
województwo, wsparcia finansowego dla adresatów uchwały 
antysmogowej, polegającego na udzieleniu adresatom 
bezzwrotnego dofinansowania na dostosowanie instalacji w 
których następuje spalanie paliw stałych do standardów 
wskazanych w uchwale antysmogowej, przy czym wsparcie to 
winno wynosić od 50% do 100% wartości inwestycji 
dostosowującej instalację, nie mniej jednak niż 5 000 zł w 
przypadku konieczności wymiany instalacji na nowe. 
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5. kierowanie się przy dokonywaniu zmian jak i 
opracowywaniu projektu uchwały antysmogowej, zasadami 
zrównoważonego rozwoju, proporcjonalności, sprawiedliwości 
społecznej, uwzględnienie i dopuszczenie wszystkich 
możliwych środków i sposobów pozwalających i 
umożliwiających osiągnięcie celu uchwały, niedyskryminacji 
części istniejących lub potencjalnych rozwiązań technicznych 
pozwalających osiągnąć cel uchwały, przy jednoczesnym 
uprzywilejowaniu rozwiązań tradycyjnych i ułatwiających 
kontrolę przestrzegania uchwały. 
6. podjęcia działań edukacyjnych, szkoleniowych i 
informacyjnych, w tym szkoleń, prelekcji, pokazów, 
zamieszczenia informacji w prasie oraz na stronach 
urzędowych, na temat stosowania ekologicznych i 
nowoczesnych technik palenia węglem i drewnem. 
Wskazać należy, że postawienie minimalnych kryteriów 
emisyjności dla kotłów wprowadzanych do obrotu od 1 maja 
2018 roku na poziomie 3 klasy, przy jednoczesnym 
wprowadzeniu od 01.01.2020 za pośrednictwem dyrektywy 
ekoprojekt kryterium do klasy 5 dla nowo montowanych 
instalacji, będzie stopniową gradacja, która i tak pozwoli na 
drastyczne zmniejszenie emisji pyłów już w pierwszym kroku 
z 400 mg/m3 w przypadku kotła pozaklasowego, do 150 
mg/m3 dla kotła 3 klasy. 
Bardzo ważne jest też, aby w prawidłowy i konsekwentny 
sposób egzekwowano też przepisy dotyczące zakazu 
spalania śmieci. Według niektórych szacunków w 
przydomowych kotłach spala się nawet 2 miliony ton śmieci 
rocznie, głównie plastików, które są podstawowym źródłem 
smogu i rakotwórczych benzopirenów, zaś zakaz palenia 
śmieci w wielu często nie jest skutecznie egzekwowany. 
Nasuwa się pytanie, czy także i ta uchwała, ze względu na 
ogromne koszty, nie stanie się przepisem równie 
nieegzekwowalnym jak zakaz spalania śmieci. 
Ponadto, o wiele szybszy, bo natychmiastowy i zauważalny, 
efekt dla środowiska można by osiągnąć eliminując z sektora 
komunalno-bytowego najbardziej emisyjne paliwa węglowe - 
nie tylko przewidziane uchwałą floty i muły, ale także węgiel 
brunatny. Sortymenty te z powodzeniem można 
zagospodarować w instalacjach przemysłowych, zaś lukę po 
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nich z korzyścią dla górnictwa węgla kamiennego zastąpi 
wyższej jakości i mniej emisyjny węgiel kamienny. 

1786.  Stowarzysze
nie 
Producentów 
i Importerów 
Urządzeń 
Grzewczych 

W ostatnich miesiącach przetacza się przez Polskę dyskusja 
dotycząca sposobów ograniczenia występowania smogu w 
naszym Kraju. Urząd Marszałkowski Województwa 
Mazowieckiego przygotowało propozycje z rekomendacjami 
działań, jakie trzeba podjąć w związku z wysokim stężeniem 
zanieczyszczeń powietrza. 
Po analizie przedstawionego projektu uchwały, 
Stowarzyszenie Producentów i Importerów Urządzeń 
Grzewczych, działające już w Polsce od 12 lat, chce w 
konstruktywny sposób zabrać głos w tej dyskusji i w ten 
sposób pomóc w rozwiązaniu tego problemy w przyszłości i 
pomóc w ten sposób w realizacji przedstawionych założeń, 
aby były skuteczne i możliwe do wprowadzenia w możliwie 
krótkim okresie czasu. 
Oceniamy, że podjęta inicjatywa jest bardzo potrzebna, oraz 
mamy nadzieję, że jako taka wejdzie w życie w planowanym 
terminie. 
Po przeanalizowaniu projektu uchwały, mielibyśmy 
następujące uwagi pod kątem merytorycznym i formalnym 
(doprecyzowanie terminu wejścia uchwały w życie): 
§2 pkt. 
Rodzaje instalacji, dla których wprowadza się ograniczenia i 
zakazy w zakresie ich eksploatacji to instalacje, w których 
następuje spalanie paliw stałych w rozumieniu art 3 pkt 3 
ustawy z dnia 10 kwietnia 1997 r. Prawo energetyczne (Dz. 
U. 20lP poz.220,791 i 1089), w szczególności kocioł, kominek 
i piec, jeżeli: 
dostarczają ciepło do systemu centralnego ogrzewania, 
przygotowania ciepłej wody użytkowej, lub.... 
wydzielają ciepło poprzez: 
a) bezpośrednie przenoszenie ciepła lub 
b) bezpośrednie przenoszenie ciepła w połączeniu z 
przenoszeniem ciepła do cieczy lub 
c) bezpośrednie przenoszenie ciepła w połączeniu z 
systemem dystrybucji gorącego powietrza. 
§5 pkt 2, 3 
W przypadku instalacji, o których mowa w§2 pkt 1, od dnia 
wejścia uchwały w życie dopuszcza się wyłącznie 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 
Wprowadzenie przepisów wykonawczych na rzecz 
monitorowania i kontroli jakości paliw nie należy do 
kompetencji samorządu wojewódzkiego. 
Pozostałych uwag nie uwzględniono 
Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP. 
Zapis §5 pkt. 2 wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku 
jedynie kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia 
zasady równego traktowania producentów kotłów, tym 
samym zasady stosowania uczciwej konkurencji. 
Zapis § 2. Został uzupełniony w następujący sposób: 
„…jeżeli: 
1) dostarczają ciepło do systemu centralnego 
ogrzewania lub  
2) dostarczają ciepło do systemu ogrzewania wody 
użytkowej lub…” 
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eksploatację instalacji wypełniających łącznie następujące 
warunki: 
1) zapewniających minimalne poziomy sezonowej 
efektywności energetycznej i normy emisji zanieczyszczeń 
dla sezonowego ogrzewania pomieszczeń określonych w pkt 
1 załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1189 z 
dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
L2015.193.100) w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla kotłów na paliwo stałe; 
umożliwiających wyłącznie automatyczne podawanie paliwa, 
za wyjątkiem instalacji zgazowujących paliwo bez możliwości 
montażu w kotłach spełniających wymagania nowych 
przepisów tzw. rusztów do górnego zasypu, który pozwalałby 
na spalanie paliw nie spełniających norm jakościowych; 
w stosunku do których brak technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia obiektu budowlanego do sieci 
ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej lub instalacji opartej 
na odnawialnych źródłach energii. 
§6 
W przypadku instalacji, o których mowa w§ 2 pkt 2, od dnia 
wejścia uchwały w życie dopuszcza się wyłącznie 
eksploatację instalacji, które spełniają minimalne poziomy 
Ponadto, naszym zdaniem konieczne jest wprowadzenie 
przepisów wykonawczych no rzecz monitorowania i kontroli 
jakości paliw. Zdaniem SPIUG Jest to konieczne, aby przepis 
wprowadzić realnie w życie. 
Równocześnie, w ramach dostępnych środków UE 
przeznaczonych na RPO, należy stworzyć Instrumenty 
wsparcia dla ograniczenia niskiej emisji - mogą to być 
wydzielone na cel wymiany i instalacji starych urządzeń na 
urządzenia ogrzewcze spełniające wymagane normy 
czystości emisji, środki finansowe Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Wydzielone w ten 
sposób środki powinny zostać przeznaczone na działania 
prowadzące do jak najszybszej poprawy jakości powietrza w 
taki sposób, aby uzyskać "maksymalny efekt zdrowotny i 
ekologiczny z każdej złotówki poniesionych nakładów". 
Rozwiązanie: 
a. Należałby powrócić do pomysłu stworzenia dedykowanego 
instrumentu wsparcia dla bezemisyjnych źródeł ciepła, 
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równocześnie zwracając na bezstronność przyjmowanych 
kryteriów udzielania wsparcia. Głównym kryterium powinien 
być efekt końcowy uzyskany w wyniku realizacji projektu, w 
postaci eliminacji emisji szkodliwych substancji lub 
znaczącego (zdefiniowanego) stopnia ograniczenia emisji. 
Tego typu program nie powinien preferować konkretnego 
rodzaju paliwa w wypadku paliw kopalnych lub eliminować 
stosowanie innych 

1787.  K.W. Po przeczytaniu artykuły na Państwa stronie internetowej 
pn."Uchwała antysmogowa daje nadzieją" również pragnę 
dołączyć się do postulatu Miasta Warszawy i Gminy 
Lesznowola o całkowitym zakazie używania paliw kopalnych. 
W gminie Raszyn pow. pruszkowski w której mieszkam 
notorycznie dochodzi do spalania różnych odpadów w 
piecach (płyty wiórowe, laminowane itd.) pomimo faktu, iż 
gmina jest w pełni zaopatrzona w gaz ziemny. Dlatego też 
wnioskuje aby tam gdzie jest poprowadzona infrastruktura 
cieplna zakazać w 100% wykorzystywania paliw stałych. 

Uwagi nie uwzględniono 
Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie. Należy 
również pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). 

1788.  P.M. Wszyscy zgadzamy się z tym, że należy poprawiać jakość 
powietrza w Polsce, jednak cel ten trzeba należy osiągnąć 
bez narażania mieszkańców na zbędne koszty! Należy też 
wspomóc gospodarstwa domowe w zwiększeniu sprawności 
cieplnej budynków (termomodernizacje) O tym jednak w 
przedłożonych założeniach jest CISZA!!! 
Komu służy ta uchwała - w mojej ocenie - jest ona korzystna 
dla sprzedawców kotłów grzewczych (pieców), ale jeszcze 
bardziej dla miejskich ciepłowni. Co nie ma nic wspólnego z 
poprawą jakości powietrza na Mazowszu. 
Jeżeli powyższe zdanie wydaje się komukolwiek 
kontrowersyjne to proszę zastanowić się jak inaczej rozumieć 
zapisy, które: wymuszają podłączenie domowych czy 
wielorodzinnych systemów centralnego ogrzewania do 
miejskiej sieci ciepłowniczej cyt.: „Uchwała dopuszcza także 
eksploatację instalacji dostarczających ciepło do systemu 
centralnego ogrzewania (w szczególności kotłów) pod 
warunkiem braku technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia obiektu budowlanego do sieci 
ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej. ” Wszyscy wiemy, 
że jeżeli jakiś podmiot jest monopolistą, a jego cennik 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
termomodernizacji, chociaż niewątpliwie jest to ważna 
kwestia nie tylko z punktu widzenia jakości powietrza, ale 
również lub przede wszystkim ograniczenia kosztów 
ogrzewania. 
Niestety wieloletnia edukacja, jak i działania wdrażane w 
ramach Programów Ochrony Powietrza do tej pory nie 
przynoszą oczekiwanych skutków w postaci stałej poprawy 
jakości powietrza. Zagrożenie dla zdrowia i życia ludzi 
spowodowane zanieczyszczonym powietrzem jest tak 
poważne, iż należy podjąć wszelkie działania, aby jakość 
powietrza się poprawiła. 
Zapis § 5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
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podlega zatwierdzeniu to będzie robił wszystko, aby cenę 
usługi wywindować w górę. W przypadku miejskich spółek 
jest to banalnie proste, tworzy się zbędne stanowiska dla np. 
znajomych włodarzy miast/prezesów, wspiera się prywatne 
imprezy np.sportowe lub finansuje tzw. inwestycje, które są 
wydawaniem czy raczej wywalaniem „łatwej kasy” w błoto, za 
którą zapłacą przecież mieszkańcy w comiesięcznych 
rachunkach za ogrzewanie. 
Dobrym przykładem na nadmierny drenaż kieszeni 
mieszkańców jest opłata za cenę ścieków, którą ustala rada 
miasta/gminy w oparciu o wyliczenia zainteresowanej spółki. 
Niektóre miasta mają cenę ścieków wyższą od innych o 
naście a nawet dziesiąt procent. Taki sam los czeka 
mieszkańców Mazowsza z ogrzewaniem. Ceny poszybują 
drastycznie w górę bo zachwiana zostanie równowaga i 
wzmocnione zostaną miejskie monopole. 
Innym zapisem, który budzi mój niepokój jest ten o 
wyznaczeniu jakości paliw cyt.: „Na Mazowszu planuje się 
zakazać spalania: mułów i flotokoncentratów węglowych oraz 
mieszanek produkowanych z ich wykorzystaniem, węgla 
brunatnego oraz paliw stałych produkowanych z 
wykorzystaniem tego węgla, paliw, w których udział masowy 
węgla kamiennego o uziarnieniu 0-3 mm wynosi powyżej 15 
proc. oraz paliw zawierających biomasę o wilgotności w 
stanie roboczym powyżej 20 proc.” i tak od zakazu spalania 
śmieci, weszliśmy w systemowe wymuszenie ekonomiczne 
podłączeń domów do systemu miejskich ciepłowni. Bo 
oczywistym jest, że jeżeli usuniemy z rynku znacząca część 
paliw to cena tych, które będą dostępne na rynku (czyli te 
które można spalać) pójdzie w górę. 
Dlaczego jak zawsze w Polsce zaczynamy wszystko od 
przysłowiowego ogona i wymuszamy często niepotrzebne 
inwestycje zamiast edukować ludzi oraz dać im ekonomiczne 
wsparcie dla działania ekologicznego w swoich domach? Na 
to pytanie niech odpowiedzą sami mieszkańcy Mazowsza w 
kolejnych wyborach samorządowych jeśli obecne władze 
samorządowe zafundują im dodatkowe obciążenie domowych 
budżetów. 
Palić ekonomicznie i ekologicznie można nawet i w piecu typu 
koza, pokazują to np. tu „Ciechanów bez dymu, czyli jak 
prawidłowo palić w piecu!” youtube.com/watch? 

możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 
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v=^58MvzHXYapY, takich filmów na youtube jest więcej ćten 
jako pierwszy wyszukało google). 
Zamiast zabierać najbiedniejszym z portfela ostatnie grosze 
warto na początku przeprowadzić 2-3 letni program 
edukacyjno-informacyjny. Pokazywać na ulotkach w mediach 
oraz na ryneczkach placach i bazarach jak palić i ile się 
oszczędza na ekologii. 
ps. wg obecnie obowiązujących przepisów można karać 
właściciela nieruchomości za spalanie śmieci, tylko gminy 
muszą chcieć to robić. 

1789.  A.M. Jestem użytkownikiem kominka opalanego drewnem, ciepłe 
powietrze rozprowadza napęd po całym domu 
jednorodzinnym. Od kilkunastu lat korzystam z tego 
ogrzewania a do tego systemu ogrzewania zmusiły mnie 
horrendalne ceny ogrzewania gazem wszak powszechnie 
wiadomo, że nasze państwo funduje nam jedne z 
najwyższych cen gazu w Europie. 
System ogrzewania kominkiem jaki posiadam cechuje 
niezwykła prostota, jest trwały i nie wymaga kosztownych 
napraw jak inne kotły i tym samym nie generuje dodatkowych 
odpadów a zatem jest przyjazny środowisku. 
Drewno jest naturalnym - odnawialnym źródłem energii, 
którym ludzkość posługuje się odkąd wymyślono ogień. 
Mamy duże nadwyżki drewna z Lasów Państwowych, poza 
tym na wielu polach, które legły odłogiem po 1989 roku 
wyrosły już takie drzewa, które można wykorzystać na opał i 
są tego spore areały. W wyniku spalania pozostaje popiół, 
który jest wykorzystywany jako ekologiczny nawóz mineralny 
- osobiście wykorzystuję go w całości. Na przestrzeni wieków 
ludzkość z różnych powodów „czyniąc sobie ziemię 
poddaną’* wypaliła ogromne połacie lasów, ale nie 
napotykam na wzmianki, aby w wyniku tego wypalania doszło 
do zagłady ludzi. 
Wprowadzanie ograniczeń w opalaniu drewnem nie służy 
naszemu Państwu a tym bardziej obywatelom. Rodzi się 
pytanie w czyim interesie działacie usiłując wprowadzić takie 
ograniczenia czy przymuszenia ludzi do nowych drogich 
pieców, a jakie będą skutki wymiany urządzeń dla środowiska 
- zaśmiecenie środowiska. 
Jeżeli spalanie drewna w kominku czy innych piecach 
przyczynia się do smogu to jest to odczuwalne kilka, 

Wyjaśniając: 
Uchwała nie wprowadza ograniczeń w opalaniu drewnem, a 
jedynie zakaz spalania paliw zawierających biomasę o 
wilgotności w stanie roboczym powyżej  
20 %  
Biomasa stała jest tu rozumiana jako drewno, pellet, słoma 
itp. Drewno o wilgotności poniżej 20% można uzyskać 
poprzez jego sezonowanie przez okres około dwóch lat. 
Przyjęte parametry wilgotności biomasy są zgodne z 
postulatami branży producentów kominków  
i pieców oraz wartościami zalecanymi w instrukcjach i 
dokumentacjach technicznych nowoczesnych kotłów na 
drewno. Wyrażenie stan roboczy precyzuje określenie 
biomasy, która nie będzie mogła być używana w 
instalacjach.  
Wady spalania wilgotnej biomasy: 
spalanie wilgotnej biomasy prowadzi do znacznej emisji 
szkodliwych dla zdrowia substancji, 
jest mniej wydajne energetycznie, gdyż część energii 
spalania zostaje zużyta na odparowanie wilgoci. Wilgotnego 
drewna spala się nawet dwu-krotnie więcej, co przekłada się 
na wyższe koszty ogrzewania, 
im większa zawartość wody w drewnie opałowym, tym niższa 
temperatura spalania, a to oznacza brak całkowitego 
spalania części lotnych – niespalone gazy uciekają przez 
komin do powietrza, a smoła i sadza osadzają się w kominie 
i na wymienniku kotła, obniżając dodatkowo jego sprawność i 
przyspieszając korozję. 
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kilkanaście dni w roku (powszechnie wiadomo że decyduje o 
tym pogoda i przewietrzalność w danym miejscu), a sezon 
grzewczy to około 6 miesięcy. Jeżeli tak chcecie pomóc 
społeczeństwu, podnieść standard życia abyśmy żyli zdrowiej 
i dłużej to wymienię kilka czynników, które nas wyniszczają 
cały rok i tym się zajmijcie: 
1) Likwidacja transportu samochodowego w całości między 
innymi z powodu śmiertelnie trujących spalin, hałasu, 
-pyłu powstającego z wycieranych opon - tak samo szkodliwy 
jak pył ze spalin z drewna, 
-wypadków drogowych 
2) Wprowadzenie całkowitego zakazu palenia tytoniu bo 
wiadomo, że zabija palaczy i tych biernych też 
3) Wprowadzenie prohibicji na alkohol między innymi z 
powodów -przyczyna śmiertelnych chorób, 
-przyczyna wypadków drogowych — śmierci i kalectwa - 
koszty społeczne są gigantyczne, 
-patologie społeczne 
4) Zakaz stosowania chemii spożywczej, która 
przyczynia się do licznych chorób w tym największej plagi 
dzisiejszych czasów tj. nowotworów między innymi to; -
konserwanty, polepszacze smaku, antyzbrylacze, 
przeciwgrzybowe itd. 
5) Zakaz stosowania chemicznych środków ochrony 
roślin - ich wpływ na człowieka jak pkt4 
-Jeśli uda Wam się w jakiejkolwiek z powyższych kwestii 
zwalczyć interes zainteresowanych grup producenckich to po 
kolei bierzcie się za ograniczenia które proponujecie w 
uchwale. Problem jest taki, że uderzyć w zwykłego obywatela 
jest najłatwiej. Waszą rolą jest egzekwować przepisy broniące 
nas przed smogiem – jaka jest egzekucja wobec 
wypalających w domach śmieci, to powszechne zjawisko, a 
słyszy się o sporadycznie ujawnionych przypadkach za które 
są naprawdę niskie kary. W mojej ocenie proponowana 
uchwała wynika z lobbingu określonych grup, a olbrzymie 
koszty wynikające z wprowadzanych w niej zmian przerzucić 
chcecie na zwykłego obywatela. 
Jeżeli dotkną mnie zmiany, które proponujecie w uchwale i 
nie będę mógł korzystać z kominka jak dzisiaj to będę 
domagał się od Was odszkodowania na poczet alternatywy 
dla tego systemu, gdyż inwestując w swoje ogrzewanie 

Wskazane w uwadze „czynniki, które nas wyniszczają” nie 
mieszczą się w zakresie uchwały antysmogowej z art. 96 
ustawy POŚ. 
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zakupiłem powszechnie sprzedawane urządzenia (w 
sklepach opłacając przy tym stosowne podatki) i nikt mnie nie 
informował czy to Państwo Polskie czy sprzedawca, że za 
kilkanaście lat nie będę mógł z nich korzystać. 
Apeluję o zachowanie zdrowego rozsądku przy 
wprowadzaniu tej uchwały, gdyż siedząc tam w stolicy trzeba 
zrozumieć, że mazowieckie to nie tylko Warszawa, ale też 
radomskie, szydłowieckie czy przysuskie, gdzie ludzie nie 
zarabiają jak w stolicy. Gdybym zarabiał tyle co np. Niemiec 
czy Norweg to mogę sobie co kilka lat pozwolić na nowe 
urządzenia grzewcze a może nawet ogrzewanie gazem, póki 
co zarobki mamy polskie a ceny urządzeń są „zachodnie"’. 
Nie walczcie z naturą i zachowajcie zdrowy rozsądek, bo 
wnet okaże się, że więcej wolności jak w Polsce będzie na 
Białorusi. Za sam pomysł macie żółtą kartkę, po takich 
pomysłach jak ta uchwała ostatecznie społeczeństwo 
wypowie się o Was w najbliższych wyborach 
samorządowych. 
W związku z przytoczonymi argumentami jestem 
zdecydowanie przeciwny jakimkolwiek ograniczeniom, które 
ma wprowadzić uchwała w zakresie dotychczasowego 
sposobu opalania drewnem czy w kominkach czy wszelkich 
innych piecach grzewczych. 

1790.  Fundacja 
Clientearth 
Prawnicy Dla 
Ziemi 

Fundacja ClientEarth Prawnicy dla Ziemi przedstawia w 
niniejszym dokumencie swoje uwagi do „uchwały 
antysmogowej" dla Mazowsza (dalej: „Uchwała"), w związku z 
możliwością przedstawienia uwag do dnia 18 sierpnia 2017 r., 
o czym poinformowano na stronie internetowej Województwa 
Mazowieckiego. 
Na wstępie Fundacja chciałaby zauważyć, że niezmiennie 
dostrzega palącą potrzebę ograniczenia w Polsce zjawiska 
niskiej emisji i stosowania paliw (w szczególności paliw 
stałych) oraz instalacji wpływających niekorzystnie na 
środowisko oraz zdrowie ludzi. W związku z tym Fundacja 
popiera ideę przyjęcia Uchwały. Fundacja wobec tego 
przyjmuje z zadowoleniem projekt udostępniony w ramach 
prowadzonych obecnie konsultacji społecznych. 
Fundacja uważa obecnie konsultowany projekt za zasadniczo 
dobry, jednak uważa za konieczne spostrzec, że: 
1. Fundacja nie zgadza się ze stwierdzeniem zawartym 
w uzasadnieniu Uchwały, że „(...) wprowadzenie zakazu 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Celem uchwałodawcy jest osiągnięcie znaczącej 
poprawy jakości powietrza w jak najkrótszym terminie. 
Wdrażana uchwała nie przyniesie natychmiastowych 
skutków w poprawie jakości powietrza, ponieważ mieszkańcy 
muszą mieć czas na wymianę kotłów. Natomiast przy 
ewentualnym zakazie palenia paliwem stałym (nawet w 
dużych miastach) okres przejściowy musiałby być znacznie 
dłuższy (ze względu na potrzebę większych inwestycji i 
wyższe koszty), co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby 
jeszcze dalej (np. na 10-20 lat). 

Ad. 2 Słowo „lub” w przytoczonym artykule oznacza tzw. 
alternatywę łączną. Oznacza to, że uchwała może określać 
zarówno podmioty jaki i instalacje. 

Ad. 3 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
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spalania paliw stałych w trzech największych miastach 
województwa tj. aglomeracji warszawskiej, Płocku i Radomiu 
(które mają rozwinięte sieci gazownicze i ciepłownicze oraz 
środki finansowe, by je rozwijać) byłoby nałożeniem 
większych obowiązków dla mieszkańców tych miast niż dla 
mieszkańców reszty województwa, mimo braku różnicy w 
efekcie ekologicznym, a więc byłby to brak równości 
mieszkańców województwa wobec nakładanych 
obowiązków." Fundacja wobec tego nie zgadza się również z 
tym, że w ramach Województwa Mazowieckiego nie można 
wyróżnić obszarów, w których można całkowicie zakazać 
stosowania paliw stałych, w tym węgla i drewna. Takie 
wyróżnienie, zdaniem Fundacji, nie naruszałoby zasady 
równości, bowiem byłoby ono uzasadnione cechą relewantną, 
a mianowicie dostępem do sieci gazowniczej lub 
ciepłowniczej, kluczowej przy ustalaniu zakresu oraz 
warunków zakazu korzystania z instalacji oraz stosowania 
paliw na obszarze tak zróżnicowanego województwa, jak 
Województwo Mazowieckie. Fundacja zatem ma zastrzeżenia 
co do samej koncepcji stosowania jednego rozwiązania na 
obszarze jednego województwa. Proponowane uzasadnienie 
Uchwały w sposób niedostateczny wyjaśnia, dlaczego na 
obszarach lepiej rozwiniętych albo odznaczających się 
szczególnymi walorami przyrodniczymi nie można 
zastosować bardziej rygorystycznych ograniczeń niż na 
pozostałym terytorium województwa. W związku z tym 
Fundacja postuluje rozważenie zakazu stosowania paliw 
stałych w instalacjach opisanych w § 2 Uchwały w możliwe 
najkrótszym terminie co najmniej na następujących 
obszarach: 
a. Miasto Warszawa; 
b. Miasto Płock; 
c. Miasto Radom; 
d. Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna (uzdrowisko). 
2. Zdaniem Fundacji § 3 Uchwały nie jest konieczny i 
można go w całości usunąć. Artykuł 96 ust. 6 ustawy z dnia 
27 kwietnia 2001 r. Prawo ochrony środowiska, (t.j. Dz. U. z 
2013 r. poz. 1232 z późn. zm., dalej: „POŚ") stwierdza, że 
uchwała, o której mowa w art. 96 ust. 1 POŚ, musi określać 
m. in. rodzaje podmiotów lub instalacji, dla których 
wprowadza się ograniczenia lub zakazy, o których mowa w 

sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP. 

Ad. 4 Określenie obowiązków podmiotów objętych uchwałą, 
stosownie do art. 96 ust. 7 pkt 3 POŚ w zakresie 
niezbędnym do kontroli realizacji Uchwały jest dozwolone. 
Zapisy zawarte w § 7 dotyczą obowiązków jakie spoczywają 
na podmiotach eksploatujących instalację, w celu wykazania 
spełnienia wymagań uchwały. 

Ad. 5 Terminy zapisane w projekcie uchwały są 
kompromisem pomiędzy chęcią jak najszybszego 
osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a możliwościami 
finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

Słowa „chyba że..." zawarte § 10 pkt 2 zostały zmienione na 
„z wyjątkiem instalacji…” 
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art. 96 ust. 1 POŚ. Treść tego przepisu wskazuje na to, że 
określenie rodzajów podmiotów nie jest konieczne, gdy 
określono w uchwale rodzaje Instalacji. 
W Uchwale określono rodzaje instalacji, toteż wymogi 
minimalne delegacji ustawowej zawartej w art. 96 ust. 6 POŚ 
zostały spełnione. Proponowana treść § 3 Uchwały, zdaniem 
Fundacji, wprowadza niepotrzebne wątpliwości co do zakresu 
jej zastosowania, co pozostawia dosyć szerokie pole do 
interpretacji i przez to zwiększa szanse na podważenie 
ważności Uchwały. 
3. Wątpliwości mogą powstać na podstawie 
proponowanego brzmienia § 5 pkt 3 Uchwały, bowiem o ile 
„brak technicznych możliwości podłączenia obiektu 
budowlanego do sieci ciepłowniczej" jest zasadniczo jasnym 
określeniem, o tyle „brak ekonomicznych możliwości" rodzi 
pytania dotyczącego tego: (i) kiedy taki brak istnieje, (ii) kto 
decyduje o tym, czy brak istnieje. Z uwagi na to Fundacja 
proponuje usunięcie słów „lub ekonomicznych" z § 5 pkt 3 
Uchwały. 
Dodatkowo, jeśli proponowane przez Zarząd Województwa 
brzmienie tego przepisu miałoby się ostać, to Fundacja 
wskazuje, że lepszym - z punktu widzenia gramatyki - 
wariantem byłoby następujące brzmienie § 5 pkt 3 Uchwały: 
„jeżeli nie jest technicznie możliwe lub brak jest 
ekonomicznego uzasadnienia dla podłączenia obiektu 
budowlanego, w którym eksploatuje się daną instalację, do 
sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej" 
4. Fundacja zaleca rozważenie tego, czy § 7 Uchwały 
jest konieczny, biorąc pod uwagę to, że: (i) określenie 
obowiązków podmiotów objętych Uchwałą w zakresie 
niezbędnym do kontroli realizacji Uchwały jest fakultatywnym 
elementem uchwały wydanej na podstawie art. 96, stosownie 
do art. 96 ust. 7 pkt 3 Prawa ochrony środowiska, oraz (ii) 
jedyna uchwała wydana na podstawie obecnego brzmienia 
art. 96 POŚ, która ostała się (na razie nieprawomocnie) pod 
kontrolą sądową, nie zawiera rzeczonego elementu w swojej 
treści. 
Jeśli jednak Zarząd Województwa uzna za stosowne 
utrzymać obecnie proponowane brzmienie § 7 Uchwały, to 
Fundacja wskazuje, że należałoby dla klarowności po słowie 
„przedstawienie" a przed słowem „dokumentów" dodać słowa 
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„organom uprawnionym do kontroli", zaś do katalogu 
przykładowych dokumentów dodać „certyfikat jakości 
stosowanego paliwa", wszystko to wzorem uchwały nr 
XXXV/527/17 Sejmiku Województwa Małopolskiego z dnia 24 
kwietnia 2017 r. w sprawie wprowadzenia na obszarze Gminy 
Miejskiej Kraków, w okresie od dnia 1 lipca 2017 roku do dnia 
31 sierpnia 2019 roku, zakazów w zakresie eksploatacji 
instalacji, w których następuje spalanie paliw 
5. Fundacja jest zdania, że okresy przejściowe zawarte 
w § 10 są zbyt długie i nienależycie uzasadnione. Przyjęcie 
terminu 1 stycznia 2023 r. dla niesklasyfikowanych instalacji, 
oraz terminu 1 stycznia 2028 r. dla tych sklasyfikowanych de 
facto oznacza, że do roku 2028 r. efekt środowiskowy będzie 
niezadowalający. Jest tak dlatego, że nawet do roku 2028 
będą dopuszczone do użytkowania instalacje 
niegwarantujące stałych parametrów pracy, i które 
umożliwiają ręczne podawanie paliwa, tj. umożliwiają spalanie 
odpadów (o czym zresztą jest wprost mowa na str. 10 
uzasadnienia Uchwały). Fundacja uważa taki stan rzeczy za 
wysoce niezadowalający i szkodliwy dla zdrowia 
mieszkańców, toteż postuluje znaczące skrócenie terminów 
wejścia w życie Uchwały dla instalacji inne niż te, które 
dokładnie spełniają wymagania Uchwały. 
Skrócenie terminów wejścia w życie Uchwały, określonych w 
jej § 10, pozwoli również w jak najszybszym czasie osiągnąć 
dopuszczalne prawnie poziomy stężeń, które powinny były 
być osiągnięte już w 2005 r., 2010 r. lub 2015 r. 
Dodatkowo Fundacja wskazuje, że słowa „chyba że..." 
zawarte § 10 pkt 2 Uchwały czynią ten przepis nieczytelnym, 
ponieważ nie jest całkowicie jasne, od kiedy Uchwała ma 
zastosowanie do instalacji spełniających wymagania zawarte 
w § 10 pkt 1 lit a) lub b) Uchwały. Fundacja nie może 
jednoznacznie stwierdzić na podstawie lektury Uchwały, czy 
instalacje spełniające te wymaganie będą objęte przepisami 
Uchwały od dnia 1 listopada 2017 r., czy od innego, 
nieokreślonego dnia, czy też w ogóle nie będą nimi objęte. 
Zaleca się przeformułowanie tego przepisu tak, by tę 
wątpliwość usunąć. 
Konkludując, Fundacja podkreśla, że docenia wysiłek 
Zarządu Województwa Mazowieckiego i troskę, jaką 
wykazuje on dla zdrowia mieszkańców Mazowsza. Zdaniem 
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Fundacji proponowana Uchwała jest istotnym, choć nie w 
pełni wystarczającym, krokiem do poprawy jakości powietrza 
na Mazowszu. Poza zmianami redakcyjnymi w treści 
Uchwały, opisanymi w niniejszym piśmie. Fundacja proponuje 
rozważenie zakazu stosowania paliw stałych w instalacjach 
opisanych w § 2 Uchwały w możliwe najkrótszym terminie co 
najmniej na następujących obszarach: 
a. Miasto Warszawa; 
b. Miasto Płock; 
c. Miasto Radom; 
d. Miasta i Gminy Konstancin-Jeziorna (uzdrowisko). 

1791.  Fundacja 
Strefa Zieleni 

Mając na uwadze zły stan powietrza, oraz w trosce o zdrowie 
mieszkańców województwa mazowieckiego, wypełniając 
zalecenia Parlamentu Europejskiego, powołując się na wolę 
Rządu RP i wzorując się na pionierskim programie ochrony 
powietrza przyjętym przez Sejmik Województwa 
Małopolskiego zwracamy się do władz Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego o przyjęcie programu ochrony powietrza, 
który docelowo doprowadzi do obniżenia poziomu 
zanieczyszczenia powietrza do poziomów zalecanych przez 
kwiatową Organizację Zdrowia, tj. do poziomu 10 µg/m3 
średniorocznego stężenia dla pyłu PM2,5 oraz 20 µg/m3 dla 
pyłu PM10. 
Cel ten jest możliwy do osiągnięcia poprzez uregulowanie 
następujących kwestii; 
Wyeliminowanie źródeł ciepła o sprawności poniżej 75%. Na 
obszarach zurbanizowanych dopuszczenie docelowe jedynie 
pieców spełniających co najmniej 5 klasę sprawności według 
normy PN EN 303'5;2012. Możliwe okresy przejściowe dla 
pieców spełniających 3 lub 4 klasę. Wyeliminowanie paliw 
stałych-niskiej jakości, czyli takich w których udział masowy 
węgla kamiennego lub węgla brunatnego o uziarnieniu 0-3 
mm wynosi powyżej 15%, czyli takich jak: muły węglowe, floty 
węglowe oraz biomasy o wilgotności powyżej 20%. 
Promocja sieci elektrociepłowniczych w kogeneracji; tam 
gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane powinny 
być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do sieci 
ciepłowniczej. 
Progresywna wymiana urządzeń grzewczych na gazowe, 
olejowe, elektryczne; dopuszczenie pomocy publicznej gmin 

Wyjaśniając: 
Na terenie województwa mazowieckiego obowiązują 
następujące akty prawa miejscowego, zawierające zapisy 
przytoczone w uwadze: 
- Program ochrony powietrza dla strefy miasto Radom, w 
której został przekroczony poziom dopuszczalny pyłu 
zawieszonego PM10 i pyłu zawieszonego PM2,5 w 
powietrzu (Uchwała nr 185/13 z 25 listopada 2013 r. oraz 
Uchwała nr 94/17 z 20 czerwca 2017 r.); 
- Program ochrony powietrza dla strefy miasto Płock, w której 
został przekroczony poziom dopuszczalny pyłu 
zawieszonego PM10 i pyłu zawieszonego PM2,5 w 
powietrzu (Uchwała nr 163/13 z 28 października 2013 r. oraz 
Uchwała nr 95/17 z 20 czerwca 2017 r.) 
- Program ochrony powietrza dla strefy aglomeracja 
warszawska, w której został przekroczony poziom 
dopuszczalny pyłu zawieszonego PM10 i dwutlenku azotu w 
powietrzu (Uchwała nr 186/13 z 25 listopada 2013 r. oraz 
Uchwała nr 96/17 z 20 czerwca 2017 r.); 
- Program ochrony powietrza dla strefy aglomeracja 
warszawska, w której został przekroczony poziom 
dopuszczalny pyłu zawieszonego PM2,5 w powietrzu 
(Uchwałą nr 162/13 z 28 października 2013 r. oraz Uchwała 
nr 97/17 z 20 czerwca 2017 r.); 
- Program ochrony powietrza dla strefy mazowieckiej, w 
której został przekroczony poziom dopuszczalny pyłu 
zawieszonego PM10 i pyłu zawieszonego PM2,5 w 
powietrzu (Uchwała nr 164/13 z 28 października 2013 r. oraz 
Uchwała nr 98/17 z 20 czerwca 2017 r.); 
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dla gospodarstw domowych o niskich dochodach 
wymieniających urządzenia grzewcze. 
Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM 10 > niż 50 µg/m3) powinien być zakaz używania 
kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie jest 
głównym źródłem depta). 
Powinno być możliwe instalowanie kominków tylko o 
najmniejszej emisyjności. Dofinansowanie zakupu paliwa dla 
najuboższych. Grupowy (gminny) zakup paliw. 
Redukcja natężenia ruchu samochodowego o co najmniej 
10% i usprawnienia w organizacji ruchu; działania na rzecz 
stref spowolnienia uchu w centrach miast i stref zamkniętych 
(dla ruchu samochodowego na wybranych odcinkach ulic 
historyczno-handlowych. 
Regularne czyszczenie dróg metodą mokrą. 
10. Kontrola czystości aut wyjeżdżających z placów budowy. 
11. Utwardzenie powierzchni nieutwardzonych, z 
zachowaniem wszędzie gdzie to jest możliwe i wskazane 
przepuszczalności nawierzchni dla wody. 
12. Budowa zatok do kontroli pojazdów ciężarowych przy 
wjeździe do miast 
13. Kontrola przez starostów i prezydentów stacji 
diagnostycznych: 
a. Wyrywkowe kontrole przez policje pojazdów 
opuszczających stacje diagnostyczne. 
b. Prawidłowe badania techniczne pojazdów. 
14. Ograniczanie emisji przemysłowej. Bezwzględne 
egzekwowanie obowiązku przeprowadzania postępowania 
kompensacyjnego (art 225 ustawy Prawo ochrony 
środowiska) na etapie wydawania pozwoleń na emisję gazów 
lub pyłów do powietrza lub pozwoleń zintegrowanych dla 
nowych I istotnie zmienianych instalacji lokalizowanych w 
obszarach przekroczeń poziomów dopuszczalnych 
zanieczyszczeń wskazanych w rocznej ocenie jakości 
powietrza przygotowanej przez WIOŚ. 
15. Spójna polityka na szczeblu lokalnym 
uwzględniająca priorytety poprawy jakości powietrza. 
Uwzględnienie w realizowanych zamówieniach publicznych 
wymagań dot. ochrony powietrza np. zakupy pojazdów o 
niskiej emisji, usług transportowych z wykorzystaniem 
ekologicznie czystszych pojazdów, stałych źródeł 

- Program ochrony powietrza dla stref województwa 
mazowieckiego, w których został przekroczony poziom 
docelowy benzo(a)pirenu w powietrzu (Uchwała nr 184/13 z 
25 listopada 2013 r. oraz Uchwała nr 99/17 z 20 czerwca 
2017 r.). 
Wszystkie ww. dokumenty znajdują się na stronie 
https://www.mazovia.pl/ekologia-i-srodowisko/ochrona-
powietrza/art,1,programy-ochrony-powietrza.html 
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energetycznego spalania o niskiej emisji, paliw o niskiej emisji 
dla stałych i mobilnych źródeł. Prowadzenie polityki 
zagospodarowania przestrzennego ograniczającej powstanie 
nowych źródeł emisji zanieczyszczeń, szczególnie na 
obszarach gęstej zabudowy. Miejscowe plany 
zagospodarowania przestrzennego oraz wydawane decyzje o 
warunkach zabudowy powinny zawierać wymagania 
dotyczące dopuszczalnych sposobów zaopatrzenia w ciepło 
na danym obszarze. W planach zagospodarowania 
przestrzennego powinny znaleźć się zapisy dotyczące 
sposobu pozyskania energii cieplnej na tym obszarze z 
uwzględnieniem przepisów związanych z uchwałą Sejmiku 
Województwa na podstawie art. 96 ustawy Prawo ochrony 
środowiska. 
16. Edukacja ekologiczna mieszkańców, która powinna 
objąć tematy: 
a. Szkodliwość spalania odpadów w piecach, 
b. Uświadamianie zagrożeń związanych ze 
stosowaniem starych kotłów, promowanie niskoemisyjnych 
źródeł ogrzewania, 
c. Oszczędność przez termoizolacje i inne metody 
oszczędzania ciepła i prądu, 
d- Promowanie zrównoważonego transportu w mieście 
uwzględniając transport 
publiczny oraz promowanie mobilności bezemisyjnej i 
niskoemisyjnej, 
e. Zanieczyszczenia, a zdrowie, 
f. Promowanie dni światowych jak: Dzień czystego 
powietrza, Dzień bez samochodu. Dzień Ziemi, Dzień 
zrównoważonego transportu. 
17. Wszelkie inne działania. 
Polki i Polacy zasługują na to, by oddychać czystym 
powietrzem. Stać nas na to! 
Potrzebna jest ponadto sieć ekodoradców pomagających 
pozyskiwać finansowanie i świadczyć, nieodpłatnie dla osób 
niezamożnych, doradztwo merytoryczne dla mieszkańców. 
Potrzebne są narzędzia do monitorowania stanu powietrza, a 
przede wszystkim sprawne stacje pomiaru, umieszczone w 
miejscach najbardziej, a nie najmniej, narażonych na 
zanieczyszczenie powietrza. 
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Potrzebna jest współpraca wszystkich, ponad podziałami 
politycznymi - sejmiku .wojewódzkiego, Urzędu 
Marszałkowskiego, władz gmin i miast, w tym Warszawy, 
Kościoła Katolickiego, organizacji pozarządowych, 
naukowców, biznesu, przemysłu. Zanieczyszczone powietrze 
to nasza wspólna sprawa. Uchwała antysmogowa 
województwa mazowieckiego musi być ambitna i otworzyć 
pole do daleko idącej polityki na rzecz czystego powietrza w 
całym województwie. 

1792.  Zarząd firmy 
JASTEF sp. 
z o. o 

Zarząd firmy JASTEF sp. z o. o zgłasza uwagę do projektu 
uchwały w kwestii dotyczącej treści zapisu w 5§ pkt.2. który 
promuje kotły z automatycznym załadunkiem paliwa jako 
jedyne urządzenie, które może ograniczyć niska emisję, 
natomiast pomija kotły zasypowe z ręcznym załadunkiem 
paliwa spełniającym wymogi normy PN EN303-5:2012 w 
zakresie 5 klasy oraz ekoprojektu, które ten cel mogą 
osiągnąć z lepszym skutkiem ekologicznym, ekonomicznym i 
społecznym niż te pierwsze. 
Informujemy, że przyjęcie uchwała w kształcie 
proponowanym będzie miało negatywne skutki w wymiarze: 
1. Ekologicznym - małe zainteresowanie mieszkańców 
wymianą kotłów na kotły z automatycznym podawaniem 
paliwa z uwagi na ich wysoką cenę zakupu oraz wysokie 
koszty eksploatacyjne wynikające z rodzaju stosowanego 
paliwa / eko- groszek, pelet. / co będzie skutkowało śladową 
poprawą jakości powietrza w regionie; 
2. Gospodarczym - zmniejszenie rynku zbytu węgla dla 
kopalń w sortymencie miałów, groszku, orzecha, kostki oraz 
kotłów z ręcznym zasypem paliwa dla firm produkujących te 
kotły; 
3.Społecznym - wzrost kosztów utrzymania mieszkańców 
spowodowane wyższymi kosztami eksploatacyjnymi kotłów z 
automatycznym podawaniem paliwa. 
Żeby przeciwstawić się takim negatywnym skutkom Zarząd 
firmy JASTEF sp. z o.o. proponuje w projekcie uchwały 
poszerzyć katalog kotłów dopuszczonych przy wymianie 
kotłów wysokoemisyjnych o kotły zasypowe z ręcznym 
zasypem paliwa, które będą spełniały wymogi normy PN 
EN303-5:2012 w zakresie 5 klasy oraz ekoprojektu. 
Nadmieniamy, że firma nasza jest producentem kotłów 
wodnych MICHAŁ 25 opalanych paliwem stałym z 

Zapis § 5 ust. 2 wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku 
jedynie kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia 
zasady równego traktowania producentów kotłów, tym 
samym zasady stosowania uczciwej konkurencji.. 
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załadunkiem ręcznym spełniającym wymogi 5 klasy wg 
kryteriów zawartych w normie PN EN303-5:2012. 
Kocioł ten w grudniu 2016 r przeszedł pozytywne badania 
laboratoryjne w Akredytowanym Laboratorium Badawczym 
Kotłów i Urządzeń Grzewczych Instytutu Energetyki w Łodzi I 
uzyskał ŚWIADECTWO Nr OS/351/CUE/16 potwierdzające 
spełnienie wymogów w/w normy. Obecnie firma wystąpiła z 
wnioskiem do jednostki akredytującej o wydanie certyfikatu 
zgodnie z normami ekoprojektu dla tego kotła. 
Informujemy ponadto, że kocioł wodny MICHAŁ 25 obecnie 
na rynku jest najbardziej efektywnym kotłem na paliwa stałe 
pod względem : 
1. Emisji spalin 
2. Kosztów eksploatacyjnych 
3. Nakładów inwestycyjnych 
emisja jest poniżej normy 5 klasy dla kotłów z automatycznym 
załadunkiem paliwa; możliwość spalania tańszych paliw 
stałych takich jak węgiel, drewno, brykiety oraz innych; kotły z 
ręcznym zasypem są tańsze od kotłów z załadunkiem 
automatycznym . 
W załączeniu przedkładamy: 
1. ŚWIADECTWO Nr OS/351/CUE/16 potwierdzające 
spełnienie wymogów normy PN EN303-5:2012 w zakresie 5 
klasy wystawione przez Akredytowane Laboratorium 
Badawcze Kotłów i Urządzeń Grzewczych Instytutu 
Energetyki w Łodzi. 
2. Wyniki badań. 

1793.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1794.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1795.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1796.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1797.  D.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1798.  E.I. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1799.  J.M.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1800.  K.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Smog jest realnym zagrożeniem, 
które odczuwam na zdrowiu własnym (znacząco utrudnia mi 
codzienne funkcjonowanie) i mojej rodziny. Wyjątkowo tej 
zimy odczucia te osiągnęły swoją eskalację powodując 
znaczące problemy zdrowotne. 
Oczekiwanym jest, aby uchwała została przyjęta w tym roku z 
uwagi na zwiększenie się problemu smogowego w okresie 
jesienno-zimowym oraz aby była skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego, co 
znacząco wpłynie na poprawę jakości powietrza. 
Oczekiwanym jest również od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1801.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że jeszcze w tym roku zostanie ona przyjęta 
przez Sejmik Wojewódzki i że dzięki tej regulacji na obszarze 
całego województwa mazowieckiego nastąpi znacząca 
poprawa jakości powietrza. 
Oczekuję też, że po uchwaleniu uchwały jej wdrożenie będzie 
podlegać stałemu monitoringowi, tak by nie pozostała ona 
martwym zapisem na papierze. 
Piszę to jako ojciec sześciolatka zatroskany o jego 
przyszłość. Nie chciałbym być zmuszonym za kilkanaście lat 
namawiać go do wyprowadzenia się z miasta, w którym jego 
rodzina żyje od wielu pokoleń. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1802.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Jednocześnie wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję również, że Mazowiecki Urząd Marszałkowski 
będzie na bieżąco monitorował wpływ regulacji na stan 
powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby 
zakazy okazały się niewystarczające. 

1803.  G.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w Warszawie, w samym jej centrum, to mój dom, 
moje miasto, moje miejsce na ziemi i chce tu ZDROWO żyć. 
A przynajmniej zdrowiej niż teraz. Codziennie ścieram z 
parapetów okien w moim mieszkaniu to co wsi w powietrzu, 
którym oddycham. Nie chcieli byście tego zobaczyć. Sam 
ruch miejski jest czynnikiem powodującym zanieczyszczenie 
powietrza a Warszawa, jako stolica, pełni usługi nie tylko dla 
swoich mieszkańców, mieszkańców suburbii ale także dla 
wszystkich mieszkańców naszego kraju - stąd 
intensywniejszy niż gdzie indziej ruch drogowy a więc i 
zanieczyszczenie powietrza. Trzeba zadbać o jego jakość. 
Oczekuję uchwały antysmogowej i jej wprowadzenia w tym 
roku. Oczekuję, że mieszkańcy podwarszawskich 
miejscowości, którzy przyjeżdżają do Warszawy w 
"sprawach" zadbają o nią i wypełnią warunki uchwały, a 
odpowiednie urzędy będą to monitorować i konsekwentnie 
egzekwować jej zapisy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1804.  Ł.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jednocześnie chcę wyrazić swoje 
oczekiwania. Ta uchwała to tylko część. Powinno być 
wprowadzone, wzorem wielu miast niemieckich ograniczenie 
w ruchu pojazdów z silnikami diesla, nie spełniającymi na 
przykład normy EURO 6. 

Uwagi nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 

1805.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Niniejszym proszę Urząd o wprowadzenie monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

1806.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Proszę również o jak najszybsze 
wdrożenie w/ w uchwały aby poprawić powietrze nad 
Warszawą 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1807.  T.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1808.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1809.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1810.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1811.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1812.  L.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1813.  D.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1814.  J.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1815.  E.K.-M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1816.  A.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Nasze zdrowie i życie jest dobrem, które trzeba cenić i dbać o 
nie. Rządzący powinni dać przykład troski o społeczeństwo 
wprowadzając uchwałę antysmogową w życie. 

1817.  E.K.-O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieje, ze uchwała ta 
zostanie przyjęta i ze po wprowadzeniu w życie zmniejszy się 
zanieczyszczenie powietrza. Mój syn ma alergie wziewna i 
według najnowszych badań główna przyczyna jest pył PM10. 
Mieszkamy w pobliżu Lasu Kabackiego ale powietrze jest 
zanieczyszczone przez piece domowe w miejscowościach 
leżących na zachód od Warszawy. Ktoś "oszczędza" paląc w 
piecu miałem, kosztem zdrowia mojego dziecka. Udało się 
ograniczyć zanieczyszczenie rzek i wywożenie śmieci do 
lasu. Teraz zadbajmy o powietrze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1818.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Szczególnie zależy mi na jak najszybszym przyjęciu uchwały, 
jeszcze w tym roku. 
W kwietniu przyszedł na świat mój synek, z niepokojem myślę 
o nadchodzącej zimie, kiedy to zamiast cieszyć się 
pierwszymi spacerami w śniegu, będziemy zamknięci w 4 
ścianach z powodu kilkukrotnych przekroczeń norm 
zanieczyszczeń powietrza. Bardzo to smutna perspektywa. 
Liczę że Państwo zrobią wszystko by tak nie było... 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1819.  D.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Myślę, że jak wszystkim wrażliwym 
ludziom nie jest Wam obojętne zdrowie mieszkańców 
naszego pięknego Mazowsza, ściśle związane z czystością 
powietrza. Sama od lat choruję na POCHP i rozedmę i wiem, 
ile znaczy łyk czystego powietrza. 
Proszę gorąco o poparcie projektu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1820.  K.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zanieczyszczenie powietrza mają bezpośredni wpływ na 
zdrowie moje, mojej rodziny i bliskich. Działania w kierunku 
ograniczenia stężeń niebezpiecznych związków będą dla 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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mnie sygnałem, że decydenci stawiają na pierwszym miejscu 
zdrowie obywateli. 

1821.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Poprawa jakości powietrza na Mazowszu to sprawa kluczowa 
dla jego mieszkańców. 
Jako matka jestem zaniepokojona faktem, że moje dzieci 
zmuszone są do oddychania zanieczyszczonym powietrzem i 
zatroskana o konsekwencje dla ich zdrowia na przyszłość. 
Liczę, iż uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1822.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Każda zmiana pogody - opady, upały powoduje znaczące 
osłabienie fizyczne o zdolności koncentracji. 
Kiedy wreszcie zaczniecie monitorować skutki realizacji 
swoich uchwał, w tym i smogowej?! 
Oraz publikować wyniki?! 
Proszę o jawne działania. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 
Za monitoring jakości powietrza odpowiada Wojewódzki 
Inspektor Ochrony Środowiska, który wyniki swoich 
pomiarów publikuje na bieżąco na swojej stronie internetowej 
http://www.wios.warszawa.pl/pl/monitoring-
srodowiska/monitoring-powietrza/219,Monitoring-
powietrza.html 

1823.  T.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1824.  R.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1825.  P.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1826.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Najwyższy czas abyśmy stworzyli i 
przestrzegali standardów zabezpieczających mieszkańców 
naszego województwa przed szkodliwymi dla zdrowia 
działaniami ludzi nieświadomych albo krótkowzrocznych. 
Niezbędne są rygorystyczne wymagania dla nowo 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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instalowanych urządzeń grzewczych (pieców) oraz obowiązek 
zastępowania nowymi starych niespełniających aktualnych 
norm europejskich instalacji . Bardzo liczę na to, że Sejmik 
Województwa podejmie uchwałę antysmogową. Uchwała 
obok precyzyjnych wytycznych dla mieszkańców oraz 
włodarzy gmin musi zawierać narzędzia monitorowania i 
skutecznego egzekwowania wprowadzonego prawa. 

1827.  B.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała wejdzie w życie jeszcze w tym 
roku. Jest to bardzo ważne ze względu na nasze i naszych 
dzieci/wnuków zdrowie i życie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1828.  H.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że wprowadzenie jednolitej regulacji na obszarze 
całego województwa dotyczącej zakazu palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem oraz palenia węglem 
brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz zawilgoconą 
biomasą a także wprowadzenia koniecznych standardów dla 
pieców 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego a 
ponadto oczekuję, że Urząd będzie monitorował wpływ 
regulacji na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w 
sytuacji, gdyby zakazy wprowadzone uchwałą okazały się 
niewystarczające. 
Tej zimy, gdy stężenie pyłów, “smog”, było szczególnie 
wysokie miałam kłopoty z oddychaniem a przez to kłopoty z 
wykonywaniem podstawowych czynności. Niestety smog 
“wchodził” także do domu. 
Jestem przekonana, że problem smogu można ograniczyć 
poprzez wprowadzenie zakazów używania paliw niskiej 
jakości i standardów dla instalacji grzewczych oraz 
monitorowanie przestrzegania powyższych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1829.  R.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



500 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Urząd powinien monitorować wpływ regulacji na stan 
powietrza i niezwłocznie podejmować niezbędne kroki w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Ograniczenie ilości emitowanych pyłów zawieszonych ma 
duże znaczenie dla zdrowia mieszkańców, szczególnie osób 
starszych i małych dzieci. To niższe koszty leczenia i lepsze 
samopoczucie. 

1830.  A.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Powietrze jesienią, zimą, wiosną jest złe - pojawiają się 
duszności, kaszel. 
Trzeba to zmienić od teraz - lub zacząć poprawę powietrza od 
teraz. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1831.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1832.  D.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1833.  P.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1834.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1835.  W.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1836.  M.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1837.  E.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1838.  B.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej, wprowadzającej jednolitą regulację na 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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obszarze całego województwa - pragnę przekazać swoje 
poparcie dla zawartych tam zapisów. 
Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 

1839.  W.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, ze uchwała zostanie w 
tym roku przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Mieszkam w jednej z 
najbardziej dotkniętych problemem smogu dzielnic 
Warszawy, na Targówku i ma dość widoku dymu unoszącego 
się z komina kilkadziesiąt metrów przed moim oknem. 
Wcześniej mieszkałem w Zielonce i tuż po rozpoczęciu 
sezonu grzewczego często nie można było wieczorem 
otworzyć okien ze względu na zapach spalenizny i 
intensywny dym. 
Oczekuję po uchwaleniu uchwały monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. W 
szczególności zauważam, że w ślad za uchwałą 
województwo mazowieckie powinno opracować i wdrożyć 
program kontroli oraz wsparcia, pozwalający w szybkim 
tempie wyeliminować spalanie paliw stałych w piecach 
niewłaściwej jakości poprzez zrównoważony system kar oraz 
zachęt do wymiany instalacji niespełniających wymogów 
prawnych uchwały. 
Ponieważ zdaję sobie sprawę, że problem niespełniania norm 
dotyka często osób ubogich, program wsparcia powinien 

Uwag nie uwzględniono 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie 
kroki do zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł 
(RPO, WFOŚiGW). Obecnie oczekujemy na zapowiadany 
program finansowy wspierający wymianę kotłów w ramach 
Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej.  

Sankcje stosowane w przypadku naruszenia postanowień 
uchwały określone zostały w art. 334 ustawy POŚ, który 
stanowi, że: „Kto nie przestrzega ograniczeń, nakazów lub 
zakazów, określonych w uchwale sejmiku województwa 
przyjętej na podstawie art. 96, podlega karze grzywny.” 
Zgodnie z art. 24 Kodeksu wykroczeń grzywna wynosi od 20 
zł do 5 000 zł, przy czym w postępowaniu mandatowym 
można nałożyć grzywnę w wysokości do 500 zł, a jeżeli czyn 
wyczerpuje znamiona wykroczeń określonych w dwóch lub 
więcej przepisach ustawy 1 000 zł (art. 96 Kodeksu 
postępowania w sprawach o wykroczenia). Organami 
uprawnionymi do nakładania mandatów na podstawie art. 
334 ustawy POŚ na gruncie aktualnego stanu prawnego jest 
Policja i Inspektorzy Inspekcji Ochrony Środowiska. 
Dodatkowo należy wskazać, że zgodnie z art. 62 ust. 1 pkt 1 
lit. c ustawy Prawo budowlane obiekty budowlane powinny 
być w czasie ich użytkowania poddawane przez właściciela 
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szczególnie wspierać właśnie te osoby. Przykładowo w 
Wielkiej Brytanii organizacje pozarządowe przy współpracy 
samorządów, były w stanie aktywnie wspierać poprzez 
remonty oraz wymianę technik grzewczych osoby, które ze 
względu na brak środków lub wiedzy nie byłyby w tanie tego 
zrobić. W Kornwalii zmodernizowano w ten sposób 22 tys. 
domów, przyczyniając się jednocześnie do spadku 
zachorowań osób w nich mieszkających na grypę i 
przeziębienia towarzyszące często niedogrzanym 
mieszkaniom, ale także wspomagane zanieczyszczeniem 
powietrza. 
Jako prezes jednej z aktywnych na Mazowszu organizacji 
ekologicznych deklaruję wsparcie dla działań województwa 
mazowieckiego w zakresie ograniczenia smogu nie tylko 
osobiste, ale także instytucjonalne. 

lub zarządcę kontroli okresowej, co najmniej raz w roku, 
polegającej na sprawdzeniu stanu technicznego przewodów 
kominowych. 
Powyższe zostało umieszczone w uzasadnieniu do uchwały. 

1840.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta przez radnych jeszcze w tym roku, i że będzie 
skutecznie egzekwowana. Czyste powietrze przełoży się na 
mniejsze wydatki w służbie zdrowia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1841.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1842.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1843.  G.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1844.  Z.W.-Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1845.  Z.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1846.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1847.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1848.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego jeszcze w 
tym roku i skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję, że Urząd będzie 
monitorował wpływ regulacji na stan powietrza i podejmie 
niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Wielokrotnie Ja, moja rodzina oraz znajomi doświadczyli 
szkodliwego wpływu smogu na nasze zdrowie w postaci 
alergii, złego samopoczucia oraz problemów zdrowotnych 
związanych z układem oddechowym. Chciałbym więc aby 
stosowne przepisy zabezpieczające przed smogiem zaczęły 
działać i przynosić efekty jak najszybciej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1849.  G.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w otulinie Puszczy Kampinowskiej w gminie 
Kampinos i to co unosi się czasami w powietrzu przyprawa o 
mdłości. Zróbcie coś z tym Prosimy 
 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1850.  B.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1851.  D.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1852.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1853.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
będzie egzekwowana we wszystkich gminach województwa 
mazowieckiego. Liczę też na to, że Urząd Marszałkowski 
będzie monitorował wpływ regulacji na stan powietrza i 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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odpowiednio reagował, gdyby okazały się niewystarczające. 
Od ośmiu lat mieszkam w dzielnicy Warszawy (Grochów) 
bardzo zanieczyszczonej wyziewami powodowanymi tak 
zwaną niską emisją. Od jesieni do wiosny jakość powietrza 
bywa fatalna, czasem trudno głębiej oddychać. Obserwuję, że 
zaczyna się to przekładać na stan moich dróg oddechowych - 
ich nieustanne podrażnienie i podatność na infekcje. Myślę, 
że odpowiednia regulacja jej skuteczne egzekwowanie są tu 
w tej chwili niezbędne. 

1854.  B.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, ze uchwala z racji 
oczekiwania społecznego i troski o jakość powietrza 
uchwalona zostanie bezzwłocznie, a odpowiednie urzędy we 
właściwy sposób monitorować będą skuteczne jej 
wprowadzanie. Kwestia walki ze smogiem zwłaszcza w 
czasach lex szyszko nabiera znaczenia na wagę życia, 
proszę wiec o jej podjęcie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1855.  E.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1856.  Stowarzysze
nie Miasto 
Jest Nasze 

W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Zwracam jednak uwagę na kilka istotnych kwestii: 
Uzasadnienie uchwały nie zawiera argumentacji odwołującej 
się wprost do zasady proporcjonalności – brak w nim 
zwłaszcza wyraźnego wskazania, że przyjęte w uchwale 
ograniczenia i zakazy są niezbędne do realizacji założonych 
celów, a zarazem stanowią rozwiązanie najmniej obciążające 
dla adresatów uchwały. Wskazane jest również podanie 
źródeł danych dotyczących zanieczyszczenia powietrza, które 
zostały przywołane w uzasadnieniu uchwały. 
W uchwale brakuje wprowadzenia zakazu używania paliw 
stałych dla jedynego uzdrowiska w woj. mazowieckim – 

Uwag nie uwzględniono 

Ad. 1 W uzasadnieniu do uchwały wskazano, iż pożądany 
efekt ekologiczny można uzyskać zarówno wymieniając 
kotły, jak i zakazując spalania paliw stałych. Wobec czego 
wybrano wariant tańszy, czyli wymianę kotłów. 
Źródłem danych dot. zanieczyszczeń powietrza są pomiary 
jakości powietrza prowadzone przez WIOŚ w Warszawie, co 
zostało podane w uzasadnieniu do uchwały. 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
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Konstancina-Jeziorny. Status uzdrowiska wymaga, by w 
miejscowości powietrze osiągało jakość znacząco lepszą od 
reszty obszaru województwa. Zapewnić ją może wyłącznie 
zakaz użytkowania paliw stałych na terenie miasta, jako 
głównego źródła zanieczyszczeń powietrza. Według 
wstępnych badań jakości powietrza prowadzonych w 
Konstancinie-Jeziornej przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska w pierwszej połowie 2017 roku 
odnotowano stężenia pyłu PM2.5 przekraczające 
dopuszczalne wartości i średnio wyższe niż na pobliskim 
Ursynowie. Taka sytuacja jest realną przesłanką do 
odebrania tej miejscowości statusu uzdrowiska. 
Wprowadzenie w Konstancinie-Jeziornej „strefy bez dymu” 
będzie więc działaniem korzystnym nie tylko dla zdrowia 
mieszkańców, ale również zmierzającym do zachowania w 
Konstancinie unikalnego mikroklimatu. 
W uchwale brakuje możliwości wprowadzenie okresowych 
zakazów stosowania kominków, przede wszystkim w okresie 
występowania przekroczeń. Mając na względzie, że 
większość kominków stanowi uzupełniające źródło ciepła 
takie przepisy nie wymagałyby zamiany źródła, a jedynie 
rezygnacji z jego stosowania w sytuacji w której jakość 
powietrza jest zła. W takim przypadku należałoby 
zagwarantować prowadzenie szerokiej akcji informacyjnej 
oraz stworzyć skuteczny system kontroli. 
Apeluję do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. W 
momencie wejścia w życie antysmogowych przepisów 
regulujących standardy emisyjne konieczne będzie wdrożenie 
systemu, który umożliwi kontrolę i przestrzeganie tych 
przepisów. Dlatego prace nad stworzeniem takiego systemu 
należy rozpocząć niezwłocznie. 

natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat).  

Ad. 3 Takie zalecenia i zakazy wprowadzone są 
obowiązującymi na terenie woj. mazowieckiego Planami 
Działań Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
 

1857.  W.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Palenie śmieciami oraz niskiej jakości nośnikami energii 
powoduje zadymienie okolicy, smród, smog, brak możliwości 
korzystania z ogrodu, wzmożenie chorób płuc i górnych dróg 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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oddechowych, jest też zagrożeniem dla zdrowia w dziedzinie 
chorób raka. Wzmaga się zachorowalność na alergie, 
choroby skóry oraz oczu. Proszę o zakaz palenia takimi 
materiałami, oraz możliwość kontroli tych nakazów oraz 
karanie osób nie przestrzegających tych zakazów. Proponuję 
wprowadzenie nakazu użytkowanie odpowiednich pieców 
grzewczych (kategoria 5) i pomoc finansową dla 
wymieniających urządzenia na spełniające postawione nowe 
wymagania. Popieram wszelkie działania zmierzające do 
powstania prawa antysmogowego. Zaznaczam, że nie jestem 
przeciwny stosowaniu odnawialnych źródeł ogrzewania np. 
drewno (sezonowane), pelety, dobry węgiel, odpowiednio 
sprawny sprzęt do spalania. Osobiście często mam kłopoty w 
przypadku zadymienia i smogu: kłopoty z oczami, bóle głowy, 
kłopoty z błonami śluzowymi, moi krewni ci starsi i ci młodzi 
przeżywają podobne kłopoty powiększone o alergię. Dlatego 
jeszcze raz zwracam się z apelem o rozpoczęcie walki ze 
smogiem i jego przyczynami. Per saldo przyczyni się to nie 
tylko do poprawy jakości życia ale da wymierne oszczędności 
choćby w obniżeniu wydatków na ochronę zdrowia, czy 
rozwój turystyki. 

1858.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała antysmogowa 
zostanie przyjęta w bieżącym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego, a także, że będzie skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza. Smog dotyka każdego z nas! Wzmaga 
zachorowania na oskrzela i astmę, powoduje niewydolność 
płuc, kaszel. Kiedy stopień zanieczyszczenia powietrza w 
Warszawie jest wysoki, drapie mnie w gardle i łzawią mi oczy. 
Nie wychodzę wtedy z domu mimo słonecznej pogody. 
Ustawa antysmogowa to po prostu konieczność. Chcę żyć w 
czystym europejskim mieście. Czy to tak dużo? 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1859.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że władze Mazowsza powinny aktywnie włączyć się 
w poprawę jakości powietrze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1860.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1861.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1862.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1863.  D.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. wprowadzających jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa, 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Wyrażam zaniepokojenie stanem zanieczyszczenia 
powietrza, i zagrożeniem z tym związanym, dla zdrowia i 
życia wszystkich istot, szczególnie dzieci i osób starszych. 
Cenne jest dla mnie życie i zdrowie, zatem żadne argumenty, 
nie są ważniejsze od podstawowego prawa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1864.  A.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje pełne poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ograniczenie zanieczyszczeń powietrza jest bardzo istotne 
dla wszystkich mieszkających na danym terenie, dzieci, ludzi 
młody, jak i starszych. Nie jest tak, że osoby, które nie są dziś 
podawane w grupie ryzyka nie odczują skutków za kilka, 
kilkanaście lat. Niskie poczucie obywatelskiej 
odpowiedzialności jest przyczyną konieczności wprowadzenia 
regulacji prawnych, które pozwolą na efektywne wymaganie 
konkretnych zakazów. 
Liczę na to, że regulacje obejmą cały obszar województwa i 
mam nadzieję, że każda z gmin potraktuje równie poważnie 
problem i będzie skutecznie egzekwowana. Liczę też na to, 
że jeśli zakazy okażą się niewystarczające, podejmowane 
będą dalsze kroki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1865.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1866.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1867.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1868.  L.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1869.  E.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1870.  P.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1871.  B.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
W Falenicy, gdzie mieszkam sytuacja w zimie jest tak zła, że 
każde wyjście z domu kończy się dla mojego męża atakiem 
kaszlu. Ja cierpię mniej z powodu smogu, ale on się dusi. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1872.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Popieram projekt uchwały antysmogowej. 
Jeśli nie zostaną podjęte radykalne działania, dalsze 
pogarszanie się, powietrza, którym oddychamy zagraża nam 
wszystkim ! 
ZAKAZ WYCHODZENIA Z DOMU NIE WYSTARCZY ! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1873.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Liczę na wprowadzenie przez 
Urząd monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza oraz na 
podjęcie niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Jestem chora na astmę. Stan powietrza w Polsce zmusza 
mnie do pozostawania w domu podczas dni, w których 
przekroczone są dozwolone normy. 

1874.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1875.  E.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1876.  B.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1877.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1878.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1879.  Z.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1880.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1881.  P.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1882.  G.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów wprowadzających jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa . 
Oczekuję, że 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1) uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego; 
2) Urząd będzie monitorował wpływ regulacji na stan 
powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Najwyższy czas podjąć kroki zabezpieczające zdrowie nasz 
wszystkich poprzez ograniczenie smogu. 

1883.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1884.  K.L.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1885.  J.L.-O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1886.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1887.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1888.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1889.  A.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1890.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1891.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Nie możemy tego tematu dłużej 
zamiatać pod dywan i liczyć, że sam się jakoś rozwiąże. 
Wiemy doskonale, że tak się nie stanie. Problem nie tylko 
występuje od lat, ale jak pokazała ostatnia zima, nasila się. 
Proszę, aby Mazowiecki Urząd Wojewódzki zajął się tematem 
- w szczególności podjął działania zmierzające do 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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ograniczenia tzw. niskiej emisji. Proszę o przyjęcie 
proponowanej uchwały antysmogowej. 

1892.  A.N.-W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, iż w najbliższym 
czasie powietrze w Warszawie ulegnie poprawie. Jestem 
mieszkanką Grochowa, obecnie w siódmym miesiącu ciąży. 
Co roku zimną mamy problem z otworzeniem okna, ponieważ 
wielu mieszkańców przedwojennych, lub tuż powojennych 
kamienic pali w piecach, tym co akurat mają pod ręką. Dym z 
kominów ma często chemiczny zapach, dusi i piecze dorosłe 
osoby. 
Oprócz tego głównymi ruchliwymi arteriami Grochowa - Aleją 
Waszyngtona czy Grochowską, jeździ wiele prywatnych 
busów i autobusów, które lata świetności mają już za sobą, 
czym dodatkowo przyczyniają się do już zanieczyszczonego 
powietrza. 
Nie chciałabym, żeby moje dziecko od urodzenia było 
narażone na choroby związane z układem oddychania czy 
krążenia dlatego zależy mi, aby władze Warszawy w trosce o 
zdrowie mieszkańców wprowadzili regulacje służące nam 
wszystkim oraz pilnowały ich egzekwowania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1893.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1894.  A.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1895.  T.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1896.  M.S.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1897.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1898.  G.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Warszawa to moje miasto, które wybrałam jako miejsce 
studiów i następnie pracy. Szanuję je za podniesienie się z 
gruzów po wojnie. Chcę by zachwycało i cieszyło innych, a 
przede wszystkim chcę by żyło się tu zdrowo. Czyste 
powietrze to podstawowe prawo każdego mieszkańca stolicy! 
To problem nas wszystkich, wszak każdy z nas, mieszkańców 
i gości, korzysta z tego powietrza. Już kilka lat temu 
zrezygnowałam z korzystania z auta w drodze do i z pracy, by 
chociaż w ten sposób mieć pozytywny wpływ na jakość 
powietrza. Jednak to ciągle za mało. Potrzebne są 
rozwiązania systemowe wykluczające emisję szkodliwych 
substancji. 
Warto również szukać rozwiązań prosty a skutecznych - 
istnieje wiele gatunków roślin, które w znakomity sposób 
oczyszczają powietrze - chociażby bluszcz pospolity. 
Wykorzystajmy to! Uczyńmy nasze miasto zielonym i 
zdrowym! 

1899.  A.R.-L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1900.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1901.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1902.  G.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1903.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1904.  J.N.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jako astmatyczka mam problemy z 
oddychaniem zawsze po powrocie do Warszawy z 
jakiegokolwiek wyjazdu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1905.  J.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Mam nadzieję że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
Sejmik Wojewódzki i będzie skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Mamy wybór, albo będziemy zmierzać do standardu miast 
nowoczesnych które dbają o zdrowie swoich mieszkańców i o 
wspólną przestrzeń miejską, albo do miast które rozwijają się 
w sposób nie planowany i bezmyślny kosztem jakości życia 
nas wszystkich. Decyzja jest w Waszych rękach. 
Oczekuję od Państwa monitoringu stanu powietrza i podjęcie 
kroków w sytuacji gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

1906.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Nie jest mi obojętna przyszłość moja, 
moich dzieci i całego społeczeństwa. Dlatego oczekuję, że 
przedstawiciele rządu, który ma o nas dbać, zatroszczą się 
również i o tę strefę życia społecznego, bezzwłocznie 
przyjmując ustawę chroniącą nasze życie. Oczekuję od 
Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1907.  A.B.-C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Poprzedniej zimy ogromnie frustrujące było to, że nie można 
było z dziećmi wyjść normalnie na spacer, aby pobawiły się w 
śniegu, ani wywietrzyć mieszkania. Mróz jest zdrowy - smog 
wręcz przeciwny. Mieszkam w sąsiedztwie domów, gdzie z 
kominów unosi się zimą czarny dym, a sąsiedzi palą śmieci i 
opony (moja znajoma nawet wzywała straż miejską widząc 
sąsiadów uprawiających ten proceder, ale się nie doczekała 
na przyjazd). 
Bardzo proszę, aby podjęli Państwo wszelkie niezbędne 
kroki, aby poprawić sytuację, tak aby nasze dzieci zimą mogły 
oglądać przejrzyste mroźne niebo, a nie zasnute smogową 
mgłą miasto. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1908.  L.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1909.  T.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1910.  E.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1911.  W.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1912.  A.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jest to krok w dobrym kierunku. Mam 
nadzieję, że ustawa zostanie przyjęta jeszcze w tym roku, a 
jej przestrzeganie będzie ściśle przez Państwa 
monitorowane. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1913.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
To straszne, że zimą nie da się bezpiecznie wyjść na 
zewnątrz, bo normy zanieczyszczenia są wielokrotnie 
przekroczone. Chociaż przy takich poziomach 
zanieczyszczenia nawet powietrze w zamkniętych 
pomieszczeniach pozostawia dużo do życzenia jeżeli chodzi 
o jego jakość. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu Marszałkowskiego monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1914.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1915.  K.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1916.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1917.  U.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1918.  P.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Sytuacja z pogarszającym się 
stanem powietrza DOTYKA MNIE I MOJĄ RODZINĘ 
OSOBIŚCIE! Mieszkam od lat na Saskiej Kępie - znanej z 
dużych obszarów zielonych, pomimo tego powietrze jest tam 
fatalne i z roku na rok się pogarsza. Oczekuję wraz z innymi 
osobami szczególnie narażonymi na utratę zdrowia- na 
regulacje prawne i konsekwentne działania w celu 
skutecznego naprawienia stanu powietrza i walki z 
zagrażającym smogiem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1919.  P.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Dotychczas panował pogląd, że problem smogu dotyczy 
Krakowa i małych miast i miasteczek, gdzie ciepło 
produkowane jest w domach, a pali się w piecach byle czym. 
W tym roku ujawniła się skala problemu również w Warszawie 
i okolicach. Sądziłem naiwnie, że tu gdzie mieszkam, przy 
Lesie Kabackim, smog mnie nie dosięgnie! 
Zatem podjęcie natychmiastowych radykalnych działań jest 
potrzebą chwili. Pierwszym krokiem powinna być surowa 
regulacja wprowadzona przez samorząd Mazowsza. 
Oczekuję, że stosowna uchwała antysmogowa zostanie 
podjęta przez Sejmik Wojewódzki i prowadzona w życie 
jeszcze w tym roku, a wdrożenie skutecznego systemu 
monitoringu pozwoli na szybkie zdyscyplinowanie 
społeczności i przemysłowych "producentów" 
zanieczyszczeń! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1920.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie chcę przedstawić swoje poparcie dla uwag do 
ustawy formułowanych przez osoby stowarzyszone wokół 
organizacji Warszawa Bez Smogu które przytaczam poniżej: 
"Stanowisko Warszawy Bez Smogu do Uchwały (projekt) 
Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 

Odpowiedz znajduje się pod numerem 1121. 
Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 W uzasadnieniu do uchwały wskazano, iż pożądany 
efekt ekologiczny można uzyskać zarówno wymieniając 
kotły, jak i zakazując spalania paliw stałych. Wobec czego 
wybrano wariant tańszy, czyli wymianę kotłów. 
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ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw. 
Uchwała antysmogowa dla całego województwa jest krokiem 
w kierunku poprawy jakości powietrza, a jej kształt jest 
kompromisem pomiędzy wymogami zdrowotnymi, a 
społecznymi i ekonomicznymi obywateli województwa. W 
opinii Warszawy Bez Smogu (WBS) największą poprawę 
jakości powietrza zapewniłby zakaz użytkowania paliw stałych 
na terenie Warszawy i obszarów najbardziej zagrożonych 
zanieczyszczeniem pochodzącym z tzw. niskiej emisji, czyli 
gospodarstw domowych. Jednocześnie należy pamiętać, że 
znaczącym źródłem zanieczyszczenia powietrza w 
Warszawie i centrach miast w województwie pozostaje ruch 
samochodowy. Ograniczenie jego wpływu nie jest jednak 
przedmiotem uchwały Sejmiku województwa mazowieckiego. 
Uwagi ogólne 
Zwracamy uwagę, że uzasadnienie uchwały nie zawiera 
argumentacji odwołującej się wprost do zasady 
proporcjonalności – brak w nim zwłaszcza wyraźnego 
wskazania, że przyjęte w uchwale ograniczenia i zakazy są 
niezbędne do realizacji założonych celów, a zarazem 
stanowią rozwiązanie najmniej obciążające dla adresatów 
uchwały. Wskazane jest również podanie źródeł danych 
dotyczących zanieczyszczenia powietrza, które zostały 
przywołane w uzasadnieniu uchwały. 
W uchwale brakuje wprowadzenia zakazu używania paliw 
stałych dla jedynego uzdrowiska w woj. mazowieckim – 
Konstancina-Jeziorny. W opinii WBS status uzdrowiska 
wymaga, by w miejscowości powietrze osiągało jakość 
znacząco lepszą od reszty obszaru województwa. Zapewnić 
ją może wyłącznie zakaz użytkowania paliw stałych na terenie 
miasta, jako głównego źródła zanieczyszczeń powietrza. 
Według wstępnych badań jakości powietrza prowadzonych w 
Konstancinie-Jeziornej przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska w pierwszej połowie 2017 roku 
odnotowano stężenia pyłu PM2.5 przekraczające 
dopuszczalne wartości i średnio wyższe niż na pobliskim 
Ursynowie. Taka sytuacja jest realną przesłanką do 
odebrania tej miejscowości statusu uzdrowiska. 
Wprowadzenie w Konstancinie-Jeziornej „strefy bez dymu” 
będzie więc działaniem korzystnym nie tylko dla zdrowia 

Źródłem danych dot. zanieczyszczeń powietrza są pomiary 
jakości powietrza prowadzone przez WIOŚ w Warszawie, co 
zostało podane w uzasadnieniu do uchwały. 
Wdrożone uchwałą przepisy pozwolą na osiągnięcie 
oczekiwanego efektu ekologicznego przy proporcjonalnie 
najniższych kosztach i w najszybszym terminie. 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). Gminy na etapie uchwalania MPZP oraz w 
związku z rozwojem sieci ciepłowniczej bądź gazowej mają 
możliwość eliminacji spalania paliw stałych w indywidualnych 
instalacjach grzewczych. 

Ad. 3 Takie zalecenia i zakazy wprowadzone są 
obowiązującymi na terenie woj. mazowieckiego Planami 
Działań Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 4 Uwaga nie dotyczy treści uchwały antysmogowej. 

Ad. 5 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

Ad. 6 Odrębne przepisy określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. 
Uchwała antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 



517 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

mieszkańców, ale również zmierzającym do zachowania w 
Konstancinie unikalnego mikroklimatu. 
W uchwale brakuje możliwości wprowadzenie okresowych 
zakazów stosowania kominków, przede wszystkim w okresie 
występowania przekroczeń. Mając na względzie, że 
większość kominków stanowi uzupełniające źródło ciepła 
takie przepisy nie wymagałyby zamiany źródła, a jedynie 
rezygnacji z jego stosowania w sytuacji w której jakość 
powietrza jest zła. W takim przypadku należałoby 
zagwarantować prowadzenie szerokiej akcji informacyjnej 
oraz stworzyć skuteczny system kontroli. 
Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. W 
momencie wejścia w życie antysmogowych przepisów 
regulujących standardy emisyjne konieczne będzie wdrożenie 
systemu, który umożliwi kontrolę i przestrzeganie tych 
przepisów. Dlatego prace nad stworzeniem takiego systemu 
należy rozpocząć niezwłocznie. 
Uwagi szczegółowe 
5. § 5, p. 3 - Kryterium „braku ekonomicznych możliwości 
podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” jest bardzo nieprecyzyjne, w związku z czym jego 
stosowanie może rodzić poważne trudności. Zwracamy 
również uwagę na rozbieżność pomiędzy treścią § 5 pkt 3 
uchwały a jej uzasadnieniem, w którym wskazano, iż wybrane 
przez Projektodawcę rozwiązanie „zapewni, że tam gdzie to 
będzie technicznie możliwe zostanie zastosowane 
ogrzewanie z sieci ciepłowniczej lub gazowej” (s. 7). W 
uzasadnieniu uchwały nie ma natomiast mowy o 
„ekonomicznych możliwościach” podłączenia do sieci. 
6. § 7 - Obowiązki podmiotów objętych uchwałą w zakresie 
niezbędnym do kontroli jej realizacji (art. 96 ust. 7 pkt 3 Prawa 
ochrony środowiska) powinny zostać określone możliwie 
precyzyjnie. Tymczasem komentowany paragraf może budzić 
wątpliwości dotyczące np. podmiotu, któremu dokumenty 
muszą zostać przedstawione, czy okoliczności, w jakich 
obowiązek przedstawienia dokumentów się aktualizuje. Z tych 
względów proponujemy doprecyzowanie § 7 uchwały. 

(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

Ad. 7 Z zapisu w §10 wynika, że kotły klasy 5 mogą być 
użytkowane dożywotnio, gdyż nie dotyczą ich okresy 
przejściowe. 

Ad. 8 Zapis w §10 pkt wskazuje, że wymagania określone w 
§6 dla instalacji, których eksploatacja rozpocznie się przed 
dniem w życie uchwały (czyli dla instalacji istniejących) będą 
obowiązywać od 1 stycznia 2023 r. (czyli będą musiały być 
wymienione) chyba, że spełnią zostaną wyposażone w 
odpowiednie urządzenie zapewniające redukcję emisji pyłu 
(zapis punktu a został wykreślony). 
Ad. 9 Nie ma potrzeby dodawania takiego zapisu. 
Proponowane zapisy w §10 wyraźnie wskazują jakiego typu 
urządzenia będą dopuszczone do stosowania. 
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7. § 10, p. 1b - Zwracamy uwagę, że w komentowanych 
przepisach pominięto instalacje spełniające wymagania dla 
klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012. Tymczasem na s. 
10 uzasadnienia uchwały wskazano, że spełniające ww. 
wymagania kotły, których eksploatacja rozpocznie się przed 1 
listopada 2017 r. będą mogły być używane „do końca ich 
żywotności”. Dodatkowo w zapisie powinno znaleźć się 
doprecyzowanie, że dopuszczone do użytku zostaną 
wyłącznie kotły z automatycznym załadunkiem. 
8. § 10, p. 2 - Proponujemy doprecyzowanie komentowanego 
przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy w odniesieniu do 
instalacji, które spełniają warunki określone w § 10 ust. 2 pkt 
2 lit. a i b, wymagania wskazane w § 6 w ogóle nie znajdą 
zastosowania, czy też będą obowiązywać od dnia wejścia w 
życie uchwały. Proponujemy doprecyzowanie 
komentowanego przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy 
w odniesieniu do instalacji, które spełniają warunki określone 
w § 10 ust. 2 pkt 2 lit. a i b, wymagania wskazane w § 6 w 
ogóle nie znajdą zastosowania, czy też będą obowiązywać od 
dnia wejścia w życie uchwały. 
9. W przypadku instalacji, o których mowa w § 10, należy 
dopisać: „Dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji, o 
standardzie emisyjnym potwierdzonym zaświadczeniem 
wydanym przez jednostkę posiadającą w tym zakresie 
akredytację Polskiego Centrum Akredytacji lub innej jednostki 
akredytującej w Europie, będącej sygnatariuszem 
wielostronnego porozumienia o wzajemnym uznawaniu 
akredytacji EA (European co-operation for Accreditation).” 
Zanieczyszczenie powietrza stawia Polskę w niechlubnej 
czołówce najbardziej zanieczyszczonych państw Unii 
Europejskiej. Wprowadzenie przepisów antysmogowych, 
takich jak proponowana dla województwa mazowieckiego 
uchwała, doprowadzi w przyszłości do zauważalnej poprawy 
jakości powietrza na Mazowszu. Aby jednak uchwalone 
regulacje odniosły realny skutek niezbędne będzie wdrożenie 
zapisów uchwały na terenie gmin oraz egzekwowanie jej 
wykonalności. Konieczne będzie również wprowadzenie dla 
osób najuboższych programów pomocowych zmniejszających 
tzw. ubóstwo energetyczne." 
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1921.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1922.  I.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1923.  T.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1924.  G.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1925.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Chcę wraz z całą moją rodziną czuć się bezpiecznie 
mieszkając w Warszawie. Zeszłej zimy często martwiliśmy się 
o stan powietrza i widzieliśmy problem kontrolowania 
gospodarstw domowych samodzielnie ogrzewających domy. 
Chcę żeby prawo chroniło mnie przed nieodpowiedzialnym 
zachowaniem innych osób, a ułatwiało ochronę naszego 
wspólnego dobra, jakim jest powietrze. 
Chcę widzieć, że miasto i cały region poważnie podchodzi do 
tego problemu i aktywnie przeciwdziała zanieczyszczeniu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1926.  E.Ż.-F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
uchwalona jak najszybciej a jej stosowanie będzie na bieżąco 
monitorowane. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1927.  M.G.-A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Dzielnica, w której mieszkam, tak zwany zielony Wawer zimą 
zmienia się w smogowy Wawer. Jest tu najwięcej w stolicy 
domów opalanych węglem kamiennym kiepskiej jakości 
(reklamy tak zwanego eko-groszku wiszą na każdym drzewie) 
oraz - nierzadko - byle czym, również śmieciami. Moje osiedle 
jest stare i mieszka tu wielu starszych ludzi, którzy zimą mają 
trudności z oddychaniem. A przecież nie sposób siedzieć całą 
zimę w domu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Mój tata zmarł w lutym zeszłego roku, w samym szczycie 
smogu. Tuż przed zabraniem przez karetkę miał duszności i 
jestem przekonana, że jedną z przyczyn był właśnie wiszący 
nad jego miastem smog. 
Zwracam się do wszystkich radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
- nie opóźniajcie prac nad tą ustawą! 
Ustawa jest mieszkańcom Wawra, Warszawy i całego 
Mazowsza niezwykle potrzebna! 

1928.  P.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zimą 2016/2017 moja żona była w 
ciąży i w grudniu 2016 urodziła synka - małego człowieka 
który dopiero kształtuje swoje ciało - szczególnie źle 
znosiliśmy bardzo kiepskiej jakości powietrze w Warszawie. 
To było dla nas bardzo trudne chwile ze względu na niemoc - 
nie mieliśmy jak chronić malutkie dziecko - przed powietrzem 
nie uciekniemy - wodę możemy kupić butelkowaną, żywność 
też można kupić (choć nie każdego przecież na to stać), ale 
powietrze dotyczy nas wszystkich, bez wyjątku i żaden status 
tu nie pomoże. 
Już teraz dane mówię o zwiększonej śmiertelności w Polsce 
wtedy, gdy natężenie smogu jest szczególnie duże. To 
oznacza realne ofiary. 
Smog dotyka nas wszystkich po równo i po równo niszczy 
nam zdrowie. 
Dlatego apeluje o poparcie dla uchwały antysmogowej 
jeszcze w tym roku. Oczekuje także skutecznej jej 
implementacji i później realizowania jej zapisów - by nie były 
to tylko zapisy na papierze. 
To czego także bardzo mocno brakuje to skutecznego 
monitoringu i dostępu ludzi do informacji o stanie powietrza - 
byśmy wiedzieli jak szybko stan powietrza się poprawia na 
skutek wdrożonych działań. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1929.  M.W. Ponieważ pragnę zwrócić uwagę na szereg spraw pozwoliłem 
sobie zaczerpnąć listę uwag od specjalistów zajmujących się 
tą sprawą na co dzień, tj. organizacji Warszawa Bez Smogu i 
pozostałych organizacji biorących udział w przygotowaniu. Z 
poniższym stanowiskiem się zgadzam, i dlatego zgłaszam 
następujące uwagi: 
Stanowisko Warszawy Bez Smogu do Uchwały (projekt) 
Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 

Odpowiedz znajduje się pod numerem 1121. 
Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 W uzasadnieniu do uchwały wskazano, iż pożądany 
efekt ekologiczny można uzyskać zarówno wymieniając 
kotły, jak i zakazując spalania paliw stałych. Wobec czego 
wybrano wariant tańszy, czyli wymianę kotłów. 
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wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw. 
Uchwała antysmogowa dla całego województwa jest krokiem 
w kierunku poprawy jakości powietrza, a jej kształt jest 
kompromisem pomiędzy wymogami zdrowotnymi, a 
społecznymi i ekonomicznymi obywateli województwa. W 
opinii Warszawy Bez Smogu (WBS) znaczącą poprawę 
jakości powietrza zapewniłby zakaz użytkowania paliw stałych 
na terenie Warszawy i obszarów najbardziej zagrożonych 
zanieczyszczeniem pochodzącym z tzw. niskiej emisji, czyli 
gospodarstw domowych. Jednocześnie należy pamiętać, że 
znaczącym źródłem zanieczyszczenia powietrza w 
Warszawie i centrach miast w województwie pozostaje ruch 
samochodowy. 
Ograniczenie jego wpływu nie jest jednak przedmiotem 
uchwały Sejmiku województwa mazowieckiego. 
Uwagi ogólne 
1. Zwracamy uwagę, że uzasadnienie uchwały nie zawiera 
argumentacji odwołującej się 
wprost do zasady proporcjonalności – brak w nim zwłaszcza 
wyraźnego wskazania, że przyjęte w uchwale ograniczenia i 
zakazy są niezbędne do realizacji założonych celów, a 
zarazem stanowią rozwiązanie najmniej obciążające dla 
adresatów uchwały. Wskazane jest również podanie źródeł 
danych dotyczących zanieczyszczenia powietrza, które 
zostały przywołane w uzasadnieniu uchwały. 
2. W uchwale brakuje wprowadzenia zakazu używania paliw 
stałych dla jedynego uzdrowiska w woj. mazowieckim – 
Konstancina-Jeziorny. W opinii WBS status uzdrowiska 
wymaga, by w miejscowości powietrze osiągało jakość 
znacząco lepszą od reszty obszaru województwa. 
Zapewnić ją może wyłącznie zakaz użytkowania paliw stałych 
na terenie miasta, jako głównego źródła zanieczyszczeń 
powietrza. Według wstępnych badań jakości powietrza 
prowadzonych w Konstancinie-Jeziornej przez Wojewódzki 
Inspektorat Ochrony Środowiska w pierwszej połowie 2017 
roku odnotowano stężenia pyłu PM2.5 przekraczające 
dopuszczalne wartości i średnio wyższe niż na pobliskim 
Ursynowie. 

Źródłem danych dot. zanieczyszczeń powietrza są pomiary 
jakości powietrza prowadzone przez WIOŚ w Warszawie, co 
zostało podane w uzasadnieniu do uchwały. 
Wdrożone uchwałą przepisy pozwolą na osiągnięcie 
oczekiwanego efektu ekologicznego przy proporcjonalnie 
najniższych kosztach i w najszybszym terminie. 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). Gminy na etapie uchwalania MPZP oraz w 
związku z rozwojem sieci ciepłowniczej bądź gazowej mają 
możliwość eliminacji spalania paliw stałych w indywidualnych 
instalacjach grzewczych. 

Ad. 3 Takie zalecenia i zakazy wprowadzone są 
obowiązującymi na terenie woj. mazowieckiego Planami 
Działań Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 4 Uwaga nie dotyczy treści uchwały antysmogowej. 

Ad. 5 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

Ad. 6 Odrębne przepisy określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. 
Uchwała antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
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Taka sytuacja jest realną przesłanką do odebrania tej 
miejscowości statusu uzdrowiska. 
Wprowadzenie w Konstancinie-Jeziornej „strefy bez dymu” 
będzie więc działaniem korzystnym nie tylko dla zdrowia 
mieszkańców, ale również zmierzającym do zachowania 
w Konstancinie unikalnego mikroklimatu. 
3. W uchwale brakuje możliwości wprowadzenie okresowych 
zakazów stosowania kominków, przede wszystkim w okresie 
występowania przekroczeń. Mając na względzie, że 
większość kominków stanowi uzupełniające źródło ciepła 
takie przepisy nie wymagałyby zamiany źródła, a jedynie 
rezygnacji z jego stosowania w sytuacji w której jakość 
powietrza jest zła. 
W takim przypadku należałoby zagwarantować prowadzenie 
szerokiej akcji informacyjnej oraz stworzyć skuteczny system 
kontroli. 
4. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. W 
momencie wejścia w życie antysmogowych przepisów 
regulujących standardy emisyjne konieczne będzie wdrożenie 
systemu, który umożliwi kontrolę i przestrzeganie tych 
przepisów. Dlatego prace nad stworzeniem takiego systemu 
należy rozpocząć niezwłocznie. 
Uwagi szczegółowe 
5. § 5, p. 3 - Kryterium „braku ekonomicznych możliwości 
podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej” jest bardzo nieprecyzyjne, w związku z czym jego 
stosowanie może rodzić poważne trudności. Zwracamy 
również uwagę na rozbieżność pomiędzy treścią § 5 pkt 3 
uchwały a jej uzasadnieniem, w którym wskazano, iż wybrane 
przez Projektodawcę rozwiązanie „zapewni, że tam gdzie to 
będzie technicznie możliwe zostanie zastosowane 
ogrzewanie z sieci ciepłowniczej lub gazowej” (s. 7). W 
uzasadnieniu uchwały nie ma natomiast mowy o 
„ekonomicznych możliwościach” podłączenia do sieci. 
6. § 7 - Obowiązki podmiotów objętych uchwałą w zakresie 
niezbędnym do kontroli jej realizacji (art. 96 ust. 7 pkt 3 Prawa 
ochrony środowiska) powinny zostać określone możliwie 

(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

Ad. 7 Z zapisu w §10 wynika, że kotły klasy 5 mogą być 
użytkowane dożywotnio, gdyż nie dotyczą ich okresy 
przejściowe. 

Ad. 8 Zapis w §10 pkt wskazuje, że wymagania określone w 
§6 dla instalacji, których eksploatacja rozpocznie się przed 
dniem w życie uchwały (czyli dla instalacji istniejących) będą 
obowiązywać od 1 stycznia 2023 r. (czyli będą musiały być 
wymienione) chyba, że spełnią zostaną wyposażone w 
odpowiednie urządzenie zapewniające redukcję emisji pyłu 
(zapis punktu a został wykreślony). 
Ad. 9 Nie ma potrzeby dodawania takiego zapisu. 
Proponowane zapisy w §10 wyraźnie wskazują jakiego typu 
urządzenia będą dopuszczone do stosowania. 
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precyzyjnie. Tymczasem komentowany paragraf może budzić 
wątpliwości dotyczące np. podmiotu, któremu dokumenty 
muszą zostać przedstawione, czy okoliczności, w jakich 
obowiązek przedstawienia dokumentów się aktualizuje. Z tych 
względów proponujemy doprecyzowanie § 7 uchwały. 
7. § 10, p. 1b - Zwracamy uwagę, że w komentowanych 
przepisach pominięto instalacje spełniające wymagania dla 
klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012. Tymczasem na s. 
10 uzasadnienia uchwały wskazano, że spełniające ww. 
wymagania kotły, których eksploatacja rozpocznie się przed 1 
listopada 2017 r. będą mogły być używane „do końca ich 
żywotności”. Dodatkowo w zapisie powinno znaleźć się 
doprecyzowanie, że dopuszczone do użytku zostaną 
wyłącznie kotły z automatycznym załadunkiem. 
8. § 10, p. 2 - Proponujemy doprecyzowanie komentowanego 
przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy w odniesieniu do 
instalacji, które spełniają warunki określone w § 10 ust. 2 pkt 
2 lit. a i b, wymagania wskazane w § 6 w ogóle nie znajdą 
zastosowania, czy też będą obowiązywać od dnia wejścia w 
życie uchwały. Proponujemy doprecyzowanie 
komentowanego przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy 
w odniesieniu do instalacji, które spełniają warunki określone 
w § 10 ust. 2 pkt 2 lit. a i b, wymagania wskazane w § 6 w 
ogóle nie znajdą zastosowania, czy też będą obowiązywać od 
dnia wejścia w życie uchwały. 
9. W przypadku instalacji, o których mowa w § 10, należy 
dopisać: „Dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji, o 
standardzie emisyjnym potwierdzonym zaświadczeniem 
wydanym przez jednostkę posiadającą w tym zakresie 
akredytację Polskiego Centrum Akredytacji lub innej jednostki 
akredytującej w Europie, będącej sygnatariuszem 
wielostronnego porozumienia o wzajemnym uznawaniu 
akredytacji EA (European co-operation for Accreditation).” 
Zanieczyszczenie powietrza stawia Polskę w niechlubnej 
czołówce najbardziej zanieczyszczonych państw Unii 
Europejskiej. Wprowadzenie przepisów antysmogowych, 
takich jak proponowana dla województwa mazowieckiego 
uchwała, doprowadzi w przyszłości do zauważalnej poprawy 
jakości powietrza na Mazowszu. Aby jednak uchwalone 
regulacje odniosły realny skutek niezbędne będzie wdrożenie 
zapisów uchwały na terenie gmin oraz egzekwowanie jej 
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wykonalności. Konieczne będzie również wprowadzenie dla 
osób najuboższych programów pomocowych zmniejszających 
tzw. ubóstwo energetyczne. 
Zanieczyszczenie powietrza stawia Polskę w niechlubnej 
czołówce najbardziej zanieczyszczonych państw Unii 
Europejskiej. Wprowadzenie przepisów antysmogowych, 
takich jak proponowana dla województwa mazowieckiego 
uchwała, doprowadzi w przyszłości do zauważalnej poprawy 
jakości powietrza na Mazowszu. Aby jednak uchwalone 
regulacje odniosły realny skutek niezbędne będzie wdrożenie 
zapisów uchwały na terenie gmin oraz egzekwowanie jej 
wykonalności. Konieczne będzie również wprowadzenie dla 
osób najuboższych programów pomocowych zmniejszających 
tzw. ubóstwo energetyczne. 

1930.  J.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1931.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1932.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1933.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1934.  K.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1935.  L.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1936.  K.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1937.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1938.  D.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1939.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla podjęcia 
tematu unormowania i unowocześnienia przepisów 
antysmogowych w woj. mazowieckim. 
Jednocześnie chciałbym przedstawić swoje uwagi/postulaty w 
ramach konsultacji: 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko - jeśli w 
ogóle - możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być zakaz 
używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie 
jest głównym źródłem ciepła). 
7. Powinien być obniżony wartości przy których są ogłaszane 
alarmy smogowe, powinno się je dostosować do wartości 
zachodnioeuropejskich (ostrzeganie przy 50-60% normy 
pyłów zawieszonych, alarm przy 100-150% normy) 
8. W ramach alarmu smogowego powinna być wprowadzona 
obligatoryjnie darmowa komunikacja zbiorowa a także 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Uwaga wykracza poza zakres uchwały. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 7 W Polsce obowiązują normy jakości powietrza zawarte 
w Rozporządzeniu Ministra Środowiska z dnia 24 sierpnia 
2012 r. w sprawie poziomów niektórych substancji w 
powietrzu (Dz.U. z 2012 r., poz. 1031). 
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wprowadzone strefy zakazu poruszania się samochodami i 
ciężarówkami, lub/i zakaz wjazdu na obszar Warszawy 
pojazdów o parzystych/nieparzystych numerach 
rejestracyjnych. 

Ad. 8 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1940.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Są one szczególnie istotne dla 
mieszkańców Mazowsza gdzie normy zanieczyszczeń 
powietrza są tak bardzo przekraczane. Tutaj ważny jest każdy 
dzień. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1941.  M.Ł. Chciałbym zgłosić poniższe postulaty. 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę antysmogową z 
całkowitym zakazem paliw stałych. Warszawa jest miastem 
bogatym, sieć ciepłownicza jest bardzo dobrze rozwinięta, 
procent ubóstwa energetycznego stosunkowo niski i władze 
stać będzie na dofinansowanie najbiedniejszych 
mieszkańców. Dodatkowo całkowitym zakazem objęte 
powinny być gminy ościenne.  
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać w 
jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania.  
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można dostosować 
kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko - jeśli w 
ogóle - możliwe instalowanie kominków o najmniejszej 
emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie przekroczenie 
norm (PM10 > niż 50 µ/m3) powinien być zakaz używania 
kominków rekreacyjnych (takich gdzie kominek nie jest 
głównym źródłem ciepła). 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. 
Ad. 3 Uwaga wykracza poza zakres uchwały. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
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Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w obwiązujących na terenie 
województwa mazowieckiego Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

1942.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wnoszę o jak najszybsze jej uchwalenie w niezmienionym 
kształcie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1943.  M.G. Sądzę że warto uzupełnić zapisy o możliwość docenienia 
mieszkańców, którzy już sami, na własny koszt, zainstalowali 
nowoczesne formy ogrzewania (np. poprzez obniżanie 
podatków czy inne zachęty finansowe) oraz o motywowanie 
tych, którzy takich podłączeń nie chcą poprzez nieobniżanie 
(lub podnoszenie??) podatków lokalnych, opłat adjacenckich 
itp. 
Moja uwaga wynika z tego, iż obserwuję w mojej okolicy w 
sezonie grzewczym żółty, gryzący dym ze spalania paliw 
stałych złej jakości wydobywający się z kominów na 
posesjach wyglądających na zdecydowanie zamożne lub 
przynajmniej nie biedne. Uważam, że obecnie proponowane 
dofinansowywanie wymiany starych kotłów na paliwo stałe na 
nowsze kotły na paliwo stałe w sytuacji, w której istnieje 
możliwość podłączenia gazu z m.in. podatków ludzi, którzy 
sami, na własny koszt zaopatrzyli się w przyjazne 
środowisku instalacje, bo im zależy i mają większą 
świadomość ekologiczną, nie jest w porządku i z nadzieją 
czekam na rozwiązanie tej kwestii w bardziej sprawiedliwy 
społecznie sposób. 
Warto też wyraźnie wskazać ostateczny termin wymiany 
starych kotłów, bez odwołania, oby jak najkrótszy!!! 

Uwag nie uwzględniono 
Podnoszenie lub obniżanie podatków nie należy do 
kompetencji samorządu województwa. 
Ostateczny termin wymiany kotłów jest wskazany w §10 
uchwały. 

1944.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1945.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1946.  M.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1947.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1948.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1949.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1950.  Z.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta jeszcze w tym roku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1951.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę, że uchwała będzie przyjęta w tym roku i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego a Mazowiecki Urząd Marszałkowski będzie 
monitorować jej wpływ na stan powietrza i podejmie 
niezbędne kroki jeśli te zakazy okażą się niewystarczające. 
Jako absolwent Międzywydziałowego Studium Ochrony 
Środowiska SGGW oraz osoba cierpiąca na chroniczne 
dolegliwości górnych dróg oddechowych i z doświadczenia 
znająca wpływ jakości powietrza na ich intensywność nie 
mogę zaakceptować bagatelizowania tego problemu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1952.  S.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jak lekarz specjalista chorób wewnętrznych, oraz kardiologii, 
pozwalam sobie stwierdzić z całą odpowiedzialnością, że 
istnieją twarde dane dotyczące wpływu smogu na 
występowanie inwalidztwa, oraz na długość życia. 
Innymi słowy - smog wpływa na to, że będziemy żyli nie tylko 
krócej, ale i gorzej. Bez względu na poglądy polityczne i 
pełnione funkcje. Duszność powodująca niezdolność do 
wykonania najprostszych czynności może przytrafić się 
każdemu. 
Dlatego, Szanowni Decydenci, jeżeli nie myślicie o 
społeczeństwie i swoich wyborcach, to pomyślcie o sobie i 
swoich bliskich. Jest się czym martwić, uwierzcie mi. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1953.  W.P.-P. Chciałabym wyrazić swoje poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa. 
Liczę na to, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu Monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog dotyka osobiście mnie i moją rodzinę. Mieszkam na 
warszawskim Mokotowie, mam dwoje małych dzieci, trzecie 
urodzi się z kilka dni. Z ostatniej zimy pamiętam, że dzieci 
przez wiele dni z rzędu nie mogły wychodzić na dwór, bo 
stężenie pyłów zagrażało ich zdrowiu. Pamiętam strach przed 
otwarciem okien w mieszkaniu, bo wietrząc wpuszczaliśmy 
pyły do środka. Pamiętam, że zgodnie z zaleceniami Urzędu 
Miasta rezygnowałam z jeżdżenia samochodem, ale bałam 
się o swoje zdrowie, kiedy stojąc na przystankach 
komunikacji miejskiej wdychałam smog. W środku lata łatwo 
się o tym zapomina, ale kolejnej zimy, kiedy problem powróci, 
będzie znowu za późno na działanie. 
Czuję się w tej sytuacji bezradna, przecież nie możemy 
przestać oddychać. Wiem, że tylko systemowe rozwiązania 
są w stanie poprawić jakość powietrza w naszym 
województwie, dlatego bardzo liczę na Państwa działanie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1954.  K.G.-S. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Oczekuje, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuje także od Urzędu monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Mam jedyną córkę, chcę żeby mniej 
chorowała, żeby oddychała lepszym powietrzem, żebym nie 
bala się jej wypuszczać z domu zanim sprawdzę stan 
powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1955.  M.C. Cieszy mnie fakt procedowania uchwały antysmogowej i 
wyrażam najwyższą nadzieję że zostanie ona uchwalona bez 
zbędnej zwłoki. 

Uwagę uwzględniono 
Zapis o wykluczeniu z użytku kotłów z ręcznym załadunkiem 
paliwa wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku jedynie 
kotłów automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady 
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Jest to dla mnie podwójnie ważne, gdyż poza troską o 
środowisko choruję na astmę. Poruszając się komunikacją 
publiczną i rowerem bezpośrednio odczuwam dolegliwości 
związane z notorycznymi przekroczeniami norm pyłu 
zawieszonego. 
Mam nadzieję, że gdyby środki przewidziane uchwale 
okazywały się niewystarczające przystąpią Państwo do jej 
rewizji aby nie stała się ona kolejnym "pułkownikiem", 
martwym prawem odstawionym na półkę. 
Odnośnie samego tekstu projektu zgłaszam jedną uwagę: 
Sprzeciwiam się wykluczaniu z użytku kotłów z ręcznym 
załadunkiem paliwa ponieważ wprowadza się tym samym 
nieuzasadnioną dyskryminację użytkowników różnych 
rodzajów urządzeń grzewczych, mimo że wszystkie one 
spełniają tę samą normę emisyjną: 
Norma PN-EN 303–5:2012 jak i “ekoprojekt” wymuszają 
eksploatację kotłów zasypowych z mocą nominalną, we 
współpracy ze zbiornikiem akumulującym ciepło – są to 
warunki, które zapewniają osiąganie zakładanych poziomów 
emisji i sprawności. 
Spalanie niebezpiecznych odpadów “dla chcącego” jest 
możliwe tak samo w kotłach zgazowujących drewno (które 
projekt dopuszcza) jak i w kotłach zasypowych dolnego 
spalania na węgiel lub drewno (których projekt nie 
dopuszcza). 

równego traktowania producentów kotłów, tym samym 
zasady stosowania uczciwej konkurencji. 

1956.  M.R. Proszę o pilne przyjęcie uchwały antysmogowej dla 
Mazowsza, jak najbardziej restrykcyjnej względem emisji 
zanieczyszczeń i pyłów. Proszę o zlikwidowanie albo 
maksymalne skrócenie okresu przejściowego - dwójka moich 
dzieci oddycha zatrutym warszawskim powietrzem już teraz, 
nie za 10 lat. 

Uwagi nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości 
powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

1957.  K.B. W pełni popieram projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. Liczę na to, że uchwała 
zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego już 
w tym roku. Wierzę też w to, że prawo będzie respektowane i 
egzekwowane przez wszystkie gminy województwa. 
Głęboko wierzę w to, że Urząd Marszałkowski będzie 
monitorował wpływ regulacji na stan powietrza w 
województwie, a jeśli regulacje okażą się niewystarczające, 
podejmie odpowiednie kroki w celu naprawienia sytuacji. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję również współpracy z innymi województwami w 
kwestii ochrony powietrza. 
Czyste powietrze jest ważne dla wszystkich. Dla mnie, jako 
astmatyka, przetrwanie sezonu grzewczego, jest z roku na 
rok coraz trudniejsze, niestety sytuacja pogarsza się nie tylko 
w tym sezonie, a trwa już cały rok. Obawiam się o zdrowie 
swoje, swoich najbliższych, moich zwierząt i stopień ochrony 
przyrody. Wszyscy muszą oddychać. 
Wiem, że mogę na Państwa liczyć. 

1958.  E.J. Z niecierpliwością wyczekuję przyjęcia jednolitej uchwały 
antysmogowej dla całego województwa, następnie zaś jej 
egzekwowania. 
Chodzi tutaj o bezcenne wspólne dobro, jakim jest nasze 
zdrowie - a z powodu jakości powietrza w naszym kraju 
cierpimy wszyscy: bez względu na poglądy polityczne. 
Dodatkowo nasze solidarne działanie w tak oczywistym celu 
będzie impulsem pozytywnych zmian w innych 
województwach. Dobry przykład znaczy w takich sprawach 
najwięcej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1959.  B.Z. Z zadowoleniem przyjęłam powstanie projektu uchwały 
antysmogowej - nareszcie! Popieram go we wszystkich 
punktach. 
Oczekuję, że uchwała przyjęta zostanie jeszcze w tym roku i 
liczę na skuteczne jej egzekwowanie. 
Oczekuję również, że prowadzony będzie monitoring i ocena 
skuteczności wprowadzonych regulacji i pojęcie dalszych 
działań w przypadku, gdyby zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Jestem osobą starszą, leży mi na sercu również zdrowie 
dzieci i wnuków, chciałabym bez obaw wraz z nimi korzystać 
z aktywności na świeżym(!) powietrzu, a nie zamykać się w 
domu na całą zimę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1960.  A.M. Czyste powietrze powinno być prawem każdego człowieka. 
Należy wesprzeć edukację dotyczącą spalania śmieci, jak i 
wymianę pieców. Program dopłat powinien określać tylko max 
dopłatę i rodzaj pieców. Markę i instalatora powinien wybierać 
beneficjent. Istnieje potrzeba Policji antysmogowej, która 
karze za spalanie odpadów. 

Wyjaśniając: 
Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. 

1961.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1962.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1963.  Z.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1964.  S.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1965.  K.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1966.  E.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1967.  H.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1968.  S.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1969.  E.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1970.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1971.  K.T. Od lat cierpię na przewlekłe zapalenie zatok, którego leczenie 
kosztuje mnie miesięcznie ponad 300 zł. Gdyby nie zatoki 
lepiej bym się wysypiał i byłbym bardziej skoncentrowany w 
pracy. Przeszkadza mi codzienny ból głowy, kaszel i zatkany 
nos i tak jak wielu moich kolegów pracujących w centrum 
często musimy udawać się na zwolnienie lekarskie z powody 
fatalnego stanu powietrza. 
Moje miasto Warszawa czasem jest bardziej 
zanieczyszczona od rozwijających się aglomeracji Azji. Nie 
wiem jakie mogą być dalekosiężne skutki takiej polityki, ale na 
pewno nie pożyjemy za długo. 
Wierzę w Wasz racjonalny umysł i nawet spowalniając wzrost 
gospodarczy czy urągając wygodzie zmobilizowanych 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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weźmiecie pod uwagę zdrowie pracowników i inne problemy 
jakie generuje śmierdzące zanieczyszczone powietrze w 
stolicy. Aż wstyd zaprosić znajomych z zagranicy. 
Dziękuje jeśli poprzecie uchwale antysmogowa jeszcze w tym 
roku i będziecie naciskać na organy egzekucyjne aby ja 
wykonały jak najszybciej. 
Liczę przeczytać w wiadomościach, ze stanęliście po dobrej 
stronie. 

1972.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Stan powietrza ostatniej zimy bardzo 
mnie zaniepokoił. Martwię się, że zanieczyszczenie powietrza 
spowodowane ogrzewaniem i opalaniem szkodliwymi 
substancjami odbije się na zdrowiu mojej rodziny, rodziców, 
męża i syna, a także moim. Wiele osób w mojej najbliższej 
rodzinie jest alergikami. Tej wiosny zauważyłam wzmożone 
reakcje alergiczne w okresie pylenia. Obawiam się, że jest to 
związane z oddychaniem zanieczyszczonym powietrzem 
przez wiele miesięcy. 
Oczekuję, że uchwała antysmogowa zostanie przyjęta i 
będzie egzekwowana, a jakość powietrza najbliższej jesieni i 
zimy będzie zdecydowanie lepsza. Mam nadzieję, że Urząd 
będzie monitorował egzekwowanie zapisów uchwały, oraz że 
w przypadku ich naruszania będą podejmowane 
zdecydowane kroki. 
Licząc na poważne potraktowanie mojego maila, pozostaję z 
nadzieją na skuteczne rozwiązanie problemu, który dotyka 
nas wszystkich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1973.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że jest to dobry "pierwszy 
krok". Mam nadzieję, że powstanie więcej takich projektów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1974.  D.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję jednolitej regulacji antysmogowej na terenie całego 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Wjeżdżając do Warszawy są chwile kiedy nie mam czym 
oddychać. Jestem alergikiem i moje dzieci też . Jestem w 
100% pewna ze wpływ ma na to zanieczyszczenia powietrza. 

1975.  K.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1976.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1977.  B.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1978.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1979.  K.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1980.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1981.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1982.  E.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1983.  A.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1984.  D.C.-J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę na to, że uchwała antysmogowa zostanie przyjęta przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego w tym roku i skutecznie 
egzekwowana. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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W Państwa rękach jest decyzja podstawowa wpływająca na 
zdrowie nas wszystkich i naszych dzieci - liczę na Państwa 
odpowiedzialne głosowanie. 

1985.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę, że zrobicie Państwo wszystko, co możliwe by walczyć 
ze smogiem. 
Chcę oddychać czystym powietrzem, bo od tego zależy 
zdrowie moje i moich najbliższych, dzieci i wnuków. Sama 
dbam o środowisko wokół siebie i chciałabym aby inni też 
zwracali na to uwagę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1986.  I.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że taka ustawa jest bardzo 
dobrym pomysłem, z powodu zagrożenia smogiem, które 
przekraczały normy o nawet kilkaset procent, jak w Otwocku 
gdzie norma przekroczona była o 1912%. Oczekuję, że Urząd 
przeprowadzi monitoring wpływu regulacji na stan powietrza i 
podejmie niezbędne kroki, jeśli zakazy zawarte w uchwale 
okażą się niewystarczające. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przed 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkiego gmin województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1987.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że radni SW przyjmą 
jeszcze w tym roku tę uchwałę i będzie ona skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy woj. mazowieckiego. 
Uważam, że Urząd powinien monitorować wpływ regulacji na 
stan powietrza oraz - gdyby zakazy okazały się 
niewystarczające - podjąć niezbędne kroki. Boję się 
oddziaływania zanieczyszczonego powietrza na zdrowie 
moje, moich dzieci i wnuków, zwłaszcza że wnuki znajdują się 
w grupie dzieci z objawami astmy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1988.  B.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Z uwagi na zatrważające 
przekroczenia norm stężenia pyłów PM2,5 i PM10, 
zagrażające zdrowiu mieszkańców, niezbędne jest 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wprowadzenie zakazu palenia mułami, flotokoncentratami 
węglowymi oraz mieszankami wyprodukowanymi z ich 
wykorzystaniem, jak również wprowadzenia zakazu palenia 
węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą. Nieodzowne jest także wprowadzenie 
koniecznych standardów dla pieców. W trosce o zdrowie 
mieszkańców uchwała powinna być przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Argumenty finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 

1989.  K.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekujesz od Państwa monitorowania wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Od 2 lat śledzę stan powietrza w moim mieście, kiedy urodziła 
się moja druga córka niespełna dwa lata temu zimą, 
wielokrotnie bałam się z nią wychodzić na spacer z powodu 
ogromnego poziomu zanieczyszczeń. Nie chcę by moje dzieci 
wzrastały w takim miejscu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1990.  U.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1991.  W.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1992.  J.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1993.  V.K.-M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1994.  D.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1995.  M.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1996.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1997.  P.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty-smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Przyjęcie tej uchwały w proponowanym kształcie z pewnością 
przyczyni się do poprawienia jakości powietrza w Warszawie i 
sąsiednich gminach a co za tym idzie, do poprawy jakości 
życia mieszkańców i ich zdrowia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

1998.  S.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że jeszcze w tym roku 
uchwała ta będzie przyjęta przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Uważam, że życie w XXI wieku zobowiązuje do 
wykorzystywania wiedzy i technologii, którą dysponujemy, w 
stopniu tak dużym jak nigdy wcześniej, nie tylko dla naszej 
wygody, ale też z myślą o zdrowiu i życiu naszym, jak również 
naszych dzieci, wnuków i kolejnych pokoleń. Nie może być 
tak, że za chwilę nie będziemy mogli wyjść na ulicę bez 
masek tlenowych lub że każdy spacer będzie zabójczy dla 
naszych płuc i serc. Nie po to pokolenie naszych rodziców i 
dziadków odbudowało Warszawę i uczyniło z niej w pełni 
europejską pod każdym względem stolicę. Ulice są czystsze 
niż w niejednej innej ze stolic, dlaczego tak nie może być też 
z powietrzem? Czy tylko dlatego, że smog jest trudniej 
dostrzec gołym okiem? Jeszcze nie jest za późno, choć 
jednocześnie to ostatni moment, by zapobiec trudno 
odwracalnym skutkom obecności smogu w powietrzu, którym 
przecież oddychamy wszyscy, także mieszkający tu i 
pracujący urzędnicy, radni i decydenci miasta. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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1999.  W.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2000.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, ze uchwała będzie 
przyjęta i skutecznie egzekwowana. 
Bardzo zależy mi na dobrym powietrzu w moim otoczeniu. 
Dojeżdżam do pracy rowerem, biegam, przy każdej pogodzie 
i w każdej porze roku lubię przebywać na powietrzu, 
ŚWIEŻYM powietrzu. I nie chcę używać masek 
antysmogowych! 
Trzeba chronić dzieci, bo od ich zdrowia zależy zdrowie 
przyszłych pokoleń. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2001.  M.T.-W. Chciałabym wyrazić poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Wierzę, że zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego. 
Mam ogromną nadzieję, że stan jakości powietrza będzie 
stale monitorowany. 
Zanieczyszczenie powietrza w Warszawie dotyka moją 
rodzinę szczególnie w okresie grzewczym - wiele domów na 
Grochowie ma nadal piece, w których mieszkańcy spalają 
szkodliwe materiały. Jedynie prawna regulacja i jej 
egzekwowanie przyniesie poprawę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2002.  M.W. Szanowni Państwo, bardzo chciałabym, aby została przyjęta 
uchwała antysmogowa dla naszego województwa. Bardzo 
ważne jest dla mnie czyste powietrze w Warszawie. Uważam, 
że powinny być sukcesywnie wymieniane stare piece, jak 
również nie powinien być wprowadzany do obrotu węgiel 
najgorszej jakości. Uważam też, że powinno się wprowadzać 
stopniowo ograniczenia dla pojazdów nie spełniających norm, 
nadmiernie zatruwających powietrze w Warszawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2003.  H.C. Szanowni Państwo, projekt uchwały antysmogowej to mały 
krok w dobrym kierunku. Za tym jednak powinny iść kolejne 
działania - przyjęcie uchwały w tym roku przez radnych 
Sejmiku, a następnie egzekwowanie przez gminy. 
Konieczne jest sprawdzanie skuteczności działań i - jeśli 
okażą się niewystarczające - podjęcie dalszych kroków. 
Ostatnia zima w moim Legionowie była koszmarna. Dym z 
sąsiedniego domu, gdzie palą paletami - cała ich sterta leży 
przed domem wdzierał się przez okna do środka. Widziałam 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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gorsze paliwo - obok domu koleżanki kilka razy podjeżdżał 
samochód wyładowany śmieciami - plastikami, szmatami itp. 
które lądowały w piecu tych ludzi ( bieda, alkoholizm, dużo 
dzieci). albo samochód przykryty niestarannie plandeką, spod 
której wyciekała czarna ciecz. Z czegoś przypominającego 
mokry miał węglowy ???!!! Zgłaszanie adresów domów z 
unoszącymi się dymami do Straży Miejskiej nic nie dało. Nie 
wiem, czy to przez ten zimowy dym, ale kasłałam przez kilka 
miesięcy. na szczęście rentgen płuc nic nie wykazał. 
Boję się że w tym roku nic się nie zmieni. jesteśmy 
emerytami, więc nie musimy mieszkać w Legionowie. 
Przyznaję, że smog to jeden z powodów, które skłoniły nas do 
sprzedaży domu i wyprowadzeniu się na wieś w moje 
rodzinne trony.  

2004.  E.S. Popieram projekt uchwały antysmogowej wprowadzającej 
jednolitą regulację na obszarze całego województwa. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego a Urząd 
Marszałkowski będzie prowadził monitoring wpływu regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog dotyka mnie osobiście, w zimie i jesienią odczuwam 
jego działanie chodząc ulicami Warszawy, jest mi duszno i 
drapie w gardle. Jestem osobą starszą i boję się wychodzić z 
domu, kiedy w powietrzu miasta unoszą się toksyczne 
cząsteczki. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2005.  A.P. Liczę, że uchwała antysmogowa na Mazowszu zostanie 
jeszcze w tym roku wprowadzona i będzie egzekwowana w 
całym województwie. Rak płuc oraz inne nowotwory są 
jednym z głównych zabójców Polaków i Polek w wieku 
produkcyjnym. To strata dla gospodarki, ale też dla rodzin 
osób chorych - a smog jest jedną z przyczyn zachorowań. 
Rolą Urzędu jest ochrona prawa do zdrowia obywateli, a co 
za tym idzie - monitoring wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Wierzę, że Urząd podejmie stosowne działania by zapobiegać 
dalszej utracie zdrowia mieszkańców województwa 
mazowieckiego, którego jestem mieszkanką. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2006.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Proszę o przyjęcie uchwały jeszcze 
w tym roku. 
Oczekuję od władz monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
W podwarszawskiej miejscowości, w której mieszkam już nie 
da się żyć. Przez 3/4 roku Tłusty cuchnący dym utrudnia 
oddychanie, niszczy elewację domu, a nawet osadza się na 
owocach i drzewach. Nie da się przed dymem uchronić, mimo 
szczelnych okien wciska się do domu. W jakiś niewiadomy 
sposób. Najgorsze są wieczory i noce, bo wtedy najmocniej 
buzują piece. Rano budzimy się z objawami zatrucia. 
Teren jest zgazyfikowany. właściwie wszystkie domy mają 
gaz doprowadzony i to przy dużym udziale pieniędzy 
samorządu. Mimo to większość mieszkańców rezygnuje z 
ogrzewania gazowego. Czy tak powinno być? 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2007.  E.J. Chciałabym na pierwszym miejscu podziękować za 
przygotowanie projektu uchwały w zapowiadanym czasie. 
Chciałabym zgłosić swoje ogólne uwagi do projektu uchwały, 
jak i jej uzasadnienia. 
Pierwsza moja uwaga dotyczy profilu uchwały - wynika 
bowiem, że smog jest spowodowany spalaniem złej jakości 
paliwa, choć w uzasadnieniu padają dane, że w samej 
Warszawie problem zanieczyszczenia jest powodowany 
głównie samochodami. Rozumiem, że uchwała ma być 
prosta, jasna i przejrzysta, stad wynika jej skupienie na 
spalaniu - ogrzewaniu, ale może warto dodać szczególne 
punkty dla Warszawy dotyczące ograniczenia jazdy 
samochodów np. w dni zimowe gdy drastycznie są 
przekroczone normy spowodowane spalaniem w piecach. 
Można by wprowadzić system ograniczenia wjazdu aut np. 
stosowany w Paryżu (wjazd aut o nr rejestr parzystych/ 
nieparzystych), by nie dokładać zanieczyszczeń z aut. 
Ponadto w Warszawie, w której jasno można stwierdzić, że 
infrastruktura sieci ciepłowniczej oraz gazowa istnieje i może 
być rozwijana, powinny być całkowity zakaz instalowania 
pieców, kotłów itp.  
Nie przekonuje mnie argument, że wprowadzenie specjalnych 
norm dla Warszawy byłoby niesprawiedliwe dla obywateli 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej. 

Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie konsultowanym 
pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń poniżej 
poziomów normatywnych w całym województwie, jednak ani 
te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. zakazu 
ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą do 
końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). Gminny ościenne wokół Warszawy nie 
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Warszawy w obliczu tego, że od lat Warszawa płaci 
„sprawiedliwe” janosikowe na poczet rozwoju innych gmin w 
regionie. 
Gminy ościenne, które historycznie i kulturowo są kojarzone z 
czystym powietrzem i uzdrowiskiem powinny być objęte 
równie bardziej restrykcyjnymi normami. Konstancin Jeziorna, 
Otwock - stają się słusznie symbolami największych trucicieli. 
Byłoby niedobrze, gdyby Konstancin stracił swoje przywileje 
miasta uzdrowiskowego - a patrząc na precedensy miast z 
południa Polski - jest to możliwe. Po utracie powrót do 
dawnego statusu będzie niemożliwy. Będzie to ogromna 
strata wizerunkowa, a tym samym ekonomiczna dla regionu.  
Z uzasadnienia :„Wprowadzenie zakazu spalania paliw 
stałych obejmowałoby również spalanie drewna i innej 
biomasy, a więc spowodowałoby np. konieczność likwidacji 
kominków, co mogłoby spowodować duże niezadowolenie 
społeczeństwa.” - Duże niezadowolenie części społeczeństwa 
jest też spowodowane zjawiskiem smogu (w tym również 
powodowanym przez kominki - które używane są także do 
hobbystycznego spalania śmieci) Argument o niezadowoleniu 
społeczeństwa jest argumentem nie naukowych i nie 
racjonalnym. (Cześć społeczeństwa jest również 
niezadowolona z niemożności jazdy po alkoholu, albo 
przechodzeniu na czerwonym świetle - jednak stwierdzono, 
że restrykcje te wpływają na dobro ogółu społeczeństwa - 
nota bene na drogach ginie mniej osób w ciągu roku niż z 
powodu smogu). 
W najgorszym razie można zakazać palenia w kominkach, 
gdy normy są bliskie przekroczenia/ przekraczane. 
Należałoby przy tym edukować społeczeństwo jak powinno 
się prawidłowo spalać w kominkach.  
Brakuje mi także punktu dotyczącego szerokiej kampanii 
edukacyjnej w tych miastach (jak i np. Legionowie), gdzie 
normy są przekraczane drastycznie. Wygląda na to, że są to 
miejscowości w których poza kiepskiej jakości paliwem pali 
się również śmieciami. 
Kolejna uwaga - dotyczy wysokości mandatów. 20 zł - to nie 
jest kara, która podziała prewencyjnie. Wciąż będzie opłacało 
się nie przestrzegać uchwały i dopłacać po 20 zł kary. 
Wyższy próg sugeruje poważne przekroczenie - a trucie 
innych ludzi i środowiska jest poważnym czynem. 

mają tak dobrze rozwiniętych sieci gazowych i 
ciepłowniczych jak stolica. 
Zakaz palenia w kominkach gdy normy są przekraczane 
obowiązuje na mocy Planu Działań Krótkoterminowych, który 
również jest aktem prawa miejscowego. 
Akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i kontynuowane. Jednak brzmienie art. 96 
ustawy POŚ nie pozwala na wprowadzenie do uchwały 
zapisów dot. edukacji. Również kwestie kar nie mogą być 
regulowane tą uchwałą. Kwestie kontroli i wysokości kar są 
regulowane innymi ustawami i rozporządzeniami, co zostało 
przedstawione w uzasadnieniu do uchwały. 
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Uchwała nie wspomina nic o wsparciu grup zagrożonych 
ubóstwem energetycznym, co powoduje, że dużo osób 
zmuszonych jest do palenia nie tyle złej jakości paliwem, ale 
też śmieciami itp. 
Na koniec chciałabym wyrazić moje poparcie dla projektu 
uchwały i zaproponowanych w niej terminów, 

2008.  T.F. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Mieszkam w centrum Warszawy i zimą codziennie obserwuję 
warstwę tłustego brudu na moich oknach. Po jeździe rowerem 
do pracy kaszlę i aby tego uniknąć muszę zakładać 
niewygodną maskę 
Wolę nie myśleć o konsekwencjach zdrowotnych dla mnie i 
moich dzieci. To musi się zmienić, i to szybko! Ponadto 
postuluję przykrycie stropem Trasy Ł od Jazdowa aż po 
Pomnik Lotnika - wartość terenu na stropie zapewne 
przekracza wartość inwestycji w perspektywie kilku lat. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 

2009.  G.T. Zdecydowanie popieram projekt uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Walka ze smogiem powinna należeć do 
priorytetów Państwa działalności. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję ponadto od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Moja najbliższa rodzina (dzieci i wnuki) mieszkają w 
Warszawie i obserwuję u nich zwiększoną zachorowalność na 
choroby dróg oddechowych. Ja mieszkam w miejscowości 
pod Warszawą stosunkowo mało zanieczyszczonej smogiem 
i kiedy odwiedzam rodzinę w Warszawie, czuję wielką różnicę 
w jakości powietrza. W Warszawie często nie daje się po 
prostu oddychać. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2010.  J.S. Szanowni Państwo, zmniejszenie zanieczyszczenia powietrza 
szczególnie w okresie ogrzewania jest konieczne. Mieszkam 
w Ożarowie Mazowieckim gdzie podczas spacerów z psem 
widzę często zalegający dym z kominów poszczególnych 
domów. Najgorzej jest podczas braku lub słabego wiatru. 
Wyraźnie korzystnie wyróżniają się kominy domów gdzie są 
piece do centralnego ogrzewania opalane gazem. W zimie 
spędziłem tydzień w Rytrze w pobliżu Nowego Sącza i 
mieszkałem w zasadzie w pobliżu i nieco powyżej tej 
sympatycznej miejscowości. Przy braku wiatru czapa dymu 
nad miasteczkiem była imponująca. Jest chyba oczywiste, że 
wdychanie tego "uzdrowiskowego" powietrza nie może pójść 
na zdrowie. Uważam, że pomoc ze strony władz naszego 
państwa jest konieczna. Można w jakimś sensie zrozumieć 
osoby ubogie, że palą w piecach najtańszym, b. szkodliwym 
paliwem i dlatego dopłaty do wymiany na nowocześniejsze 
piece, czy jakieś ulgi dla korzystających z gazu do opalania 
pieców są nieodzowne. 
Jestem za i oczywiście popieram wprowadzenie ustawy 
antysmogowej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2011.  M.G. Popieram projekt uchwały antysmogowej, która wprowadza 
jednolitą regulację dla całego województwa. 
Oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie wdrażana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitorowania wpływu uchwały na stan 
powietrza i podjęcia odpowiednich kroków, gdyby regulacje 
okazały się niewystarczające. 
Po latach oddychania zatrutym powietrzem, mam 
dolegliwości ze strony układu oddechowego. 
Z niepokojem myślę o bezpieczeństwie moich bliskich, 
ponieważ stan powietrza doprowadzi nas do utraty zdrowia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2012.  D.D. Popieram w pełni projekt uchwały antysmogowej dla 
Mazowsza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2013.  S.D. Po prostu chcę mieć czyste powietrze. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2014.  A.P. W związku z pytaniem skierowanym przez mieszkańca gminy 
Żabia Wola o treści „Prosił bym o informację czy z tego 
projektu wynikają ograniczenia co do eksploatacji istniejących 
instalacji tzw. Kominków w domach jednorodzinnych poza 
odpowiednia wilgotnością palonego w nich drewna. Projekt 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Tak, zgodnie z §6 uchwały dla kominków nowych 
(instalowanych po wejściu w życie uchwały) dopuszcza się 
wyłącznie eksploatację instalacji, które spełniają minimalne 
poziomy sezonowej efektywności energetycznej i normy 
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uchwały jest dwuznaczny w tym zakresie” proszę o 
wyjaśnienie celem przekazania tej informacji do 
zainteresowanego. 

emisji zanieczyszczeń dla sezonowego ogrzewania 
pomieszczeń określone w pkt 1 i 2 załącznika II do 
Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 
2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
L.2015.193.1) w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na 
paliwo stałe. 
Natomiast kominki istniejące zgodnie z §10 należy wymienić 
do dnia 1.01.2023 r., na spełniające powyższe wymagania 
(jeśli kominek ich nie spełnia) lub wyposażyć w urządzenie 
zapewniające redukcję emisji pyłu. 

2015.  M.S. Popieram projekt uchwały, mam nadzieję, że zostanie ona jak 
najszybciej przyjęta. Martwię się obecną sytuacją, ponieważ 
stan powietrza może wpłynąć na zdrowie mojej rodziny. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2016.  M.H.-J. W ramach trwających konsultacji wyrażam poparcie dla 
projektu uchwały antysmogowej wprowadzającej jednolite 
regulacje na obszarze całego województwa mazowieckiego, 
którego jestem mieszkanką. 
Jako matka trójki dzieci, z których dwoje ma astmę, a jedno 
alergię, oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego oraz że będzie ona 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa. Zanieczyszczenia powietrza mają poważny, 
negatywny wpływ na stan zdrowia mieszkańców - w tym 
szczególnie dzieci zmagających się z alergiami i astmą, które 
ponoszą dodatkowo konsekwencje zdrowotne braku należytej 
dbałości o stan środowiska naturalnego. Przekroczenia 
stężenia pyłów PM2,5 i PM10, które tej zimy sięgały kilkuset 
procent, powodowały zaostrzenie reakcji alergicznych i 
nasilenie objawów astmy u moich dzieci, a także u innych 
znanych mi mieszkańców stolicy. 
Ze względu na powyższe oczekuję od Państwa także 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza oraz podjęcia 
dalszych działań w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2017.  R.B. Chciałam wyrazić swoje najwyższe poparcie dla projektu 
uchwały antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa Mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitorowania wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Jestem alergikiem przez co wyraźniej odczuwam 
najdrobniejsze zanieczyszczenie powietrza, nie mówiąc o 
stałym przebywaniu w miejscu pogrążonym w smogu. 
Objawia się to u mnie notoryczne występującymi 
dusznościami i bólami głowy oraz ciągłym zmęczeniem. 
Każdy wyjazd w okolice z czystym powietrzem sprawia mi 
ogromną ulgę. 
Jako dziecko mieszkałam na obszarze, którego powietrze 
było systematycznie zanieczyszczane wyziewami z kominów 
Huty Warszawa i mam świadomość jak wielki wpływ na 
zdrowie ma życie w smogu - zatrważająca większość moich 
sąsiadów zmarła z powodu nowotworów. 
Obecnie pracuję w centrum Warszawy, z którego pomiary 
pyłów zawieszonych prawie zawsze wskazują na 
przekroczenie norm. Po powrocie z pracy jestem skrajnie 
wyczerpana i godzinami nie mogę odzyskać sił. 
Przez całe życie systematycznie płacę podatki i oczekuję, że 
władze samorządowe państwa, które czerpie z nich korzyści, 
zadbają w końcu o zdrowie moje i moich nastoletnich dzieci. 
Najwyższa pora, aby wreszcie zacząć wywiązywać się ze 
swoich obowiązków wobec obywateli. 

2018.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że poprawi ona obecną sytuację jak 
najszybciej, a więc niezbędne jest jej uchwalenie jeszcze w 
tym roku. Mieszkam, bywam i pracuję w miastach i 
miejscowościach położonych w Kotlinie Warszawskiej (Nowy, 
Dwór Maz., Legionowo, Łajski, ale również oddalony od tych 
terenów położony na wysoczyźnie Pułtusk, którego centrum 
zdominowane jest przez kamienice należące do miejskich 
zasobów socjalnych lub prywatne niedawno wykupione z tych 
zasobów), gdzie z racji ukształtowania terenu i warunków 
atmosferycznych oraz gęstości zaludnienia i bezpośredniego 
sąsiedztwa Warszawy problem jest najbardziej widoczny. Już 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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od wczesnej jesieni do późnej wiosny trudno jest otworzyć 
okno wieczorem / nad ranem, zimą zaś oczy, nos i gardło nie 
szczypią od mrozu ale zatrutego powietrza i żrącego dymu. 
Proponowane zapisy zmuszą, mam nadzieję skutecznie, 
przedsiębiorstwa (przede wszystkim zakłady wulkanizacyjne i 
posiadaczy nielicznych już ale najbardziej dokuczliwych 
szklarni), spółdzielnie i wspólnoty mieszkaniowe (w tym 
miasta z rozwiniętym budownictwem socjalnym, którego lwią 
część stanowią stare ogrzewane węglem kamienice) oraz 
mieszkańców domów jednorodzinnych do wymiany 
przestarzałych instalacji grzewczych oraz używania 
pełnowartościowego paliwa. Jakakolwiek poprawa, choćby 
liczona w pojedynczych procentach, będzie małym sukcesem 
nas wszystkich. Jeśli projekt przyniesie pozytywne skutki, ale 
przede wszystkim będzie w przyszłości rozwijany i wspierany 
- tutaj pomocne zapewne okażą się środki zewnętrzne, 
unijne, skandynawskie, etc. - kolejne pokolenie mieszkańców 
Mazowsza ma szanse oddychać czystym powietrzem! 
Konieczne przy tym wydaje się kontynuowanie intensywnych i 
stałych (szkoły? gminy?) akcji edukacyjnych. Dla całości tych 
działań proponuję nazwę "Mazowsze. CZYSTE / ZDROWE 
serce Polski." 

2019.  K.R. Niniejszym wyrażam poparcie dla projektu uchwały 
antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. 
Jednocześnie pragnę wyrazić swoje oczekiwanie, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję także od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jestem mieszkanką Warszawy, w związku z tym każdego 
roku przez wiele dni ja i moja rodzina oddychamy powietrzem, 
które niszczy nasze zdrowie. Uważam, że zmiana 
obowiązującego prawa jest najlepszą inwestycją w zdrowszą 
przyszłość, na pewno skuteczniejszą niż inwestowanie w 
oddziały chorób płuc. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2020.  E.P. Uchwała antysmogowa pośrednio wpływa na nasze zdrowie i 
życie i dlatego musi być traktowana priorytetowo. Oczekuję, 
że będzie przyjęta jeszcze w tym roku a jej regulacje 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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spowodują , że zostanie zlikwidowany smog w naszym 
otoczeniu. W przypadku gdyby jednak regulacje te, w 
praktyce, okazały się niewystarczające, oczekuję od Urzędu 
monitoringu podjęcia niezbędnych kroków w celu zwiększenie 
ich efektywności. 
Smog dotyka mnie i moja rodzinę każdego dnia, zwłaszcza w 
okresie zimowym. Wyprowadziliśmy się na podwarszawską 
wieś, ponieważ chcieliśmy oddychać świeżym powietrzem. 
Niestety, czarny dym z kominów sąsiadów palących 
dosłownie wszystko, od miału węglowego, po plastikowe 
butelki, uniemożliwia nam to. Jesteśmy największym 
trucicielem Europy, trujemy się bezpośrednio (powietrze) i 
pośrednio (skażenie środowiska). Tylko radykalne działania w 
tym zakresie, skuteczne prawodawstwo, edukacja nie tylko 
dzieci i młodzieży ale też ludzi starszych mogą uratować nas i 
naszą planetę. 
Zamiast programu 500 + stwórzmy program antysmogowy, 
pomagając najbiedniejszym rodzinom w ogrzewaniu 
gospodarstw domowych w sposób niezagrażający 
środowisku. 

2021.  A.P. W. Z całą stanowczością popieram uchwałę antysmogowa i 
wyrażam nadzieję, że radni przyjmą ja jeszcze w tym roku. 
Ponadto mam nadzieję, że uda się skutecznie 
wyegzekwować stosowanie przepisów, które zapewnią 
czystsze powietrze w miesiącach zimowych. Pragnę, aby 
moje dzieci i my sami będziemy mogli oddychać czystsze 
powietrzem, wolnych od rakotwórczych związków, które są 
przyczyną wielu chorób, a przy długim oddychaniu również 
krótszym życiem. Palenie śmieci to krótsze życie dla nas 
wszystkich!!!!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2022.  J.C. W ramach prowadzonych przez Urząd Marszałkowski 
konsultacji ws. projektu uchwały antysmogowej chciałbym 
przekazać Państwu swoją opinię nt. proponowanych zapisów. 
Jako mieszkaniec województwa Mazowieckiego, 
zameldowany w Warszawie, choć odwiedzający też okoliczne 
gminy chciałbym wyrazić swoje poparcie dla przestawionego 
projektu uchwały. Wprowadzenie wyższych norm 
dotyczących paliw stałych (węgiel) to szansa na poprawę 
jakości powietrza i uniknięcie groźnych dla zdrowia skutków 
tzw. niskiej emisji. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2023.  P.Ś. Wyrażam poparcie dla ustawy antysmogowej. Bardzo liczę na 
to, że zostanie ona przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2024.  T.P. Szanowni Państwo, popieram uchwałę antysmogową, 
wprowadzającą jednolitą regulację na obszarze województwa 
mazowieckiego. Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcie niezbędnych kroków w 
sytuacji gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jestem osobiście dotknięta zanieczyszczeniem powietrza, 
podobnie jak kilka moich zaprzyjaźnionych sąsiadek i ich 
dzieci. Objawem jest astma z atakami duszności nasilająca 
się szczególnie w okresach grzewczych. Może coś o tym 
powiedzieć zarówno pulmonolog jak alergolog, do których na 
wizytę czekamy w wielomiesięcznych kolejkach. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2025.  J.M. Oczekuję wprowadzenia uchwały antysmogowej oraz pilnego 
monitorowania źródeł zanieczyszczeń powietrza na terenie 
województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2026.  A.S. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa (szczegółowe informacje znajdziesz poniżej). 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Mieszkam w gminie WAWER, która jest szczególnie 
narażona na zanieczyszczenie powietrza wynikające ze 
spalania w piecach nieodpowiedniej jakości węgla lub śmieci. 
Bardzo bym chciała, żeby zostało to ograniczone i 
jednocześnie żeby zostały podjęte kroki prawne 
umożliwiające kontrolę i karanie osób, które się nie chcą 
dobrowolnie dostosować i ograniczyć palenie czymkolwiek. 
Jednocześnie należy stworzyć program, który pozwoli na 
dofinansowanie do wymiany pieców, lub podłączenie domów 
do sieci gazowej. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2027.  J.W. W pełni popieram projekt uchwały antysmogowej. Oczekuję, 
że Sejmik Wojewódzki przyjmie ją jeszcze w tym roku. Mam 
nadzieję, że w ślad za nią powstaną konkretne 
rozporządzenia pozwalające wprowadzenie regulacji na 
terenie całego Mazowsza. 
Zanieczyszczenie powietrza w Warszawie i regionie zwiększa 
się każdego roku. Tej zimy było ono tak duże, że ja i 
zdecydowana część moich znajomych zakupiło maski. Ludzie 
starsi z mojego otoczenia unikał wychodzenia na zewnątrz. 
To samo dotyczyło małych dzieci. 
Jedną z przyczyn powstania zanieczyszczenia powietrza jest 
niska jakość paliw używanych w piecach nie podłączonych do 
centralnego systemu grzewczego. 
Przyjęcie tej uchwały uważam za absolutną konieczność. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2028.  M.K. Moja mama zmarła przedwcześnie na raka płuc (był to 
nowotwór wielokomórkowy, draństwo rozprzestrzeniające się 
po całym organizmie). Smog jest przyczyną ponad 
normalnego wzrostu liczby zgonów w Warszawie w ostatnich 
miesiącach. Chcę, by ludzie odpowiedzialni za zdrowie i życie 
Polaków przestali przehandlowywać to, co najważniejsze - 
zdrowie i życie - za kontynuowanie dotychczasowego 
niedowładu w przemyśle energetycznym. 
Apeluję o przyjęcie rozwiązań, które radykalnie ograniczą 
problem horrendalnej emisji smogu w Warszawie i 
województwie! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2029.  I.M. Wyrażam swoje poparcie dla wprowadzenia projektu uchwały 
antysmogowej i jednolitej regulacji na terenie całego 
województwa. Oczekuję, że Urząd podejmie działania służące 
monitorowaniu i ewaluacji wpływu regulacji na stan powietrza. 
Problematyka smogu dotyka mnie osobiście, jak każdego 
innego mieszkańca Polski i Mazowsza w szczególności. Z 
niepokojem czytam kolejne doniesienia badaczy na temat 
tego, jak bardzo negatywnie zanieczyszczone powietrze 
wpływa na zdrowie moje i moich dzieci. Przeznaczenie 
środków finansowych na poprawę jakości powietrza będzie 
dobrą i ważną inwestycją, pozwalającą zaoszczędzić na 
leczeniu nas wszystkich w przyszłości. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2030.  L.D. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Mieszkam na terenie powiatu otwockiego, gdzie 
zanieczyszczenie powietrza, szczególnie zimą jest bardzo 
duże. Mam nadzieję, że ustawa wpłynie na poprawę jakości 
powietrza, którym oddychamy. 

2031.  K.Z.-J. Mam nadzieję, że uchwała antysmogowa będzie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Jako osoba od wielu lat chorująca na astmę jestem 
szczególnie zainteresowana uchwaleniem ustawy 
antysmogowej i w konsekwencji czystszym powietrzem dla 
wszystkich mieszkańców Mazowsza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2032.  M.G.-G. Pragnę wyrazić poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa mazowieckiego. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazywały 
się niewystarczające. 
Mieszkam w gminie Leszno, nieraz jadąc od strony gminy 
Stare Babice przejeżdżam przez gospodarstwa, gdzie gęsty 
dym idący z ich kominów, ściele się po jezdni i utrudnia 
widzenie - straż gminna i policja nie reagują. Jednocześnie 
jest to teren przylegający do parku narodowego - Kampinosu, 
więc gdzie znaleźć zdrowe, czyli normalne powietrze? 
Musimy o nie zadbać, czego od Państwa oczekuję. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2033.  M.K. Popieram jednolita uchwałę dla woj. Mazowieckiego i 
domagam się aby uchwała została przegłosowana w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego a także skutecznie 
egzekwowania przez wszystkie gminy woj. Mazowieckiego. 
Oczekuje ze Urząd monitoringu będzie miał realny wpływ na 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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realizację uchwały. Dotychczasowe działania były 
niewystarczające. Smog jest ogromnym zagrożeniem - jest 
czynnikiem kancerogennym. Nie chce aby ludzie na 
Mazowszu umierali z tego powodu. Jeśli można wykluczyć 
Smog to należy to natychmiast zrobić. 

2034.  P.F. Wyrażam poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Zanieczyszczenie powietrza powoduje choroby i śmierć wielu 
osób w naszym województwie. Nie sposób tutaj podać 
wszystkich mechanizmów powstawania chorób 
spowodowanych smogiem, ale już sama tylko frakcja pyłu 
zwieszonego PM2,5, przenikająca przez układ oddechowy do 
krwiobiegu a następnie powodująca permanentny stan 
zapalny komórek, często prowadzący do nowotworów, 
powinna być wystarczającym argumentem do ograniczenia 
emisji zanieczyszczeń. A benzopiren i inne szkodliwe 
czynniki? 
Najgorsze jest jednak to, że mieszkańcy nie mogą w żaden 
sposób przed tym uciec. 
Dlatego żądam od Was uchwalenia tej uchwały. 
A jako wyborca sprawdzę jak głosowaliście. Wybory już 
niedługo. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2035.  J.K. Proszę o jak najszybsze przyjęcie uchwały antysmogowej a 
potem jej sprawne egzekwowanie. Po latach mieszkania w 
Londynie, które też nie szczyci się najlepszym powietrzem 
przeżyłam szok czując smród smogu w moim polskim 
mieszkaniu zimą i uważam, że dalsza bezczynność władz w 
tej kwestii będzie skandalem. Skoro wiemy co robić to róbmy 
to zamiast dusić się! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2036.  Spotkania 
konsultacyjn
e w 
Delegaturach 
Urzędu 
Marszałkows
kiego 

Uwagi i wnioski zgłaszane na spotkaniach: 
- często poruszano temat OZE, wskazując że powinny się w 
treści dokumentu znaleźć zapisy na ten temat; 
stwierdzono, że uchwała kłóci się z trendami polityki rządowej 
ukierunkowanej na wiatraki, wsparcie wydobycia węgla, 
wycinkę drzew; 
- wskazano również, że zapisy uchwały wyręczają politykę 
państwa w zakresie ustalania parametrów paliw; 
- zauważono, że ciężko będzie zmienić mentalność ludzi z 
uwagi na dostępność paliw takich jak drewno, 
- poruszono aspekt finansowy wdrożenia uchwały w 
kontekście ilości dni w roku ze smogiem, 

Na pytania i uwagi uczestników spotkania odpowiadał             
Dyrektor Departamentu Gospodarki Odpadami oraz 
Pozwoleń Zintegrowanych i Wodnoprawnych Urzędu 
Marszałkowskiego Województwa Mazowieckiego. Spotkania 
konsultacyjne odbyły się w dniach 31.08-04.08.2017 r. 

Konstytucyjnym obowiązkiem władz publicznych jest 
zwalczanie chorób epidemicznych i zapobieganie 
negatywnym dla zdrowia skutkom degradacji środowiska 
(art. 68 ust. 4 Konstytucji) oraz ochrona środowiska (art. 74 
ust. 2 Konstytucji). 
W kompetencji Sejmiku Województwa jest uchwalenie aktu 
prawa miejscowego w postaci uchwały z art. 96 POŚ, 
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- poruszono temat trudności proceduralnych w pozyskiwaniu 
środków z WFOŚiGW, 
- wnioskowano o rozróżnienie zapisów uchwały dla większych 
i mniejszych miast oraz wsi, z drugiej strony przyznając, że 
byłoby to nierówne traktowanie, 
- kilkukrotnie dopatrywano się wpływu lobby kotlarskiego na 
zapisy uchwały, 
- wskazano na brak możliwości egzekwowania zapisów przez 
gminy, zarówno techniczny jak i polityczny, 
- co w przypadku zgubienia dokumentów – certyfikatu pieca 
jak w tej sytuacji będą kontrolowane; 
- kampanie edukacyjne przy wprowadzaniu uchwały; 
- doprecyzowania rodzaju wykorzystywanego drewna jako 
biomasy, brak takiego zapisu stwarza niebezpieczną lukę 
prawną, której konsekwencją może być spalanie każdego 
drewna tj. materiału stanowiącego odpad np. skrzynie 
drewniane, meble, drewno pochodzące z rozbiórki domów; 
- wpisania do projektu uchwały rodzajów rekomendowanych 
przez urząd źródeł ciepła; 
- wprowadzić nakaz biopaliw; 
- odpis od podatków za wymianę kotła zachęty dla ludzi; 
- ustalenie wilgotności- jak sprawdzić czy drewno osiągnęło 
wilgotność 20 % ; 
- zbyt wysokie koszty likwidacją starego kotła; 
zbyt małe dofinansowanie (5000 zł) na zakup; 
mała różnica w emisji między 4 a 5 klasą;  
- braku środków na wymianę kotłów z automatycznym 
podajnikiem; 
- wydłużenie terminu wejścia w życie uchwały; 
- wydłużenia terminu wejścia w życie § 5 i § 6 uchwały, co 
najmniej na okres10-cio letni ze względu na zamożność 
społeczeństwa; 
- wdrożenia innych przepisów, dla domów, gdzie kominek jest 
dodatkowym źródłem ciepła, a inne, gdy jest jedynym 
(głównym) źródłem ciepła; 
- -nie uwzględniono w uchwale (w wyliczaniu kosztów 
uchwały) kosztów samorządów; 
-za krótkie terminy wymiany kotłów; wydłużyć okresy 
przejściowe; 
-możliwości samorządów w zakresie kontroli są ograniczone; 
-zbyt duże koszty dla ludzi biednych; 

dlatego kierując się troską o zdrowie mieszkańców 
województwa mazowieckiego Zarząd Województwa 
postanowił w ramach swoich kompetencji przygotować taką 
uchwałę, która będzie możliwa do wdrożenia i w 
perspektywie kilku lat, a jednocześnie pomoże rozwiązać 
problem dużego zanieczyszczenia powietrza w 
województwie. 
Wykonana diagnoza i analiza wariantów emisyjnych jakości 
powietrza dla całego województwa mazowieckiego wskazała, 
że przekroczenia poziomów dopuszczalnych pyłów 
zawieszonych PM10 i PM2,5 oraz poziomu docelowego 
B(a)P spowodowane są w głównej mierze spalaniem paliw 
stałych w kotłach indywidualnych, w gospodarstwach 
domowych. Natomiast w Warszawie (a przede wszystkim w 
jej szeroko rozumianym centrum) głównym źródłem tych 
zanieczyszczeń jest komunikacja. Ekspozycja na 
zanieczyszczenia powietrza wiąże się z występowaniem 
szeregu negatywnych skutków zdrowotnych, a także ze 
zwiększoną umieralnością oraz ze skróceniem oczekiwanej 
długości życia. Analiza wariantów wskazała również, że do 
znaczącej poprawy jakości powietrza można dojść nie 
zakazując spalania paliw stałych – węgla i drewna. Stąd w 
projekcie uchwały zaproponowano następujące rozwiązania, 
które pozwolą na znaczącą poprawę jakości powietrza na 
całym obszarze województwa – stężenia zanieczyszczeń 
będą znacznie niższe niż normy (choć nie spowodują 
dotrzymania norm w centrum Warszawy): 
- zakaz stosowania paliw stałych, które nie spełniają 
wyznaczonych kryteriów jakościowych. 
- ograniczenia w zakresie parametrów technicznych  
i parametrów emisji z instalacji poprzez odniesienie do 
wymagań w zakresie minimalnych poziomów sezonowej 
efektywności energetycznej i norm emisji zanieczyszczeń dla 
sezonowego ogrzewania pomieszczeń określonych w 
Rozporządzeniu Komisji (UE) oraz Parlamentu 
Europejskiego i Rady:  
Należy zauważyć, że nakaz wymiany kotłów nie neguje 
wykorzystania instalacji OZE. Wskazuje jedynie instalacje, 
które spełniają wymagania minimalne, a więc każda 
instalacja spełniająca wyższe wymagania (czyli kotły 
gazowe, olejowe, ciepło sieciowe czy OZE) są jak najbardziej 
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-brak środków finansowych (dla mieszkańców) na wymianę 
pieców lub podłączenie do sieci; 
- umożliwić indywidualne pozyskiwanie środków (dotacji) 
przez osoby fizyczne na wymianę pieców (dyrektor jest 
zdania, że dystrybucja środków z poziomu gminy jest bardziej 
sprawiedliwa – gminy wiedzą kto jest najbardziej 
potrzebujący); 
- możliwość dofinansowania instalacji nowo instalowanych a 
nie tylko wymianę; 
- w opracowaniu dokumentacji nie wzięto pod uwagę emisji z 
rolnictwa (drobiarstwo); 
- zawrzeć zapis w uchwale dotyczący finansowania wymiany 
kotłów; 
- nie wszyscy dystrybutorzy węgla podają informacje o 
uziarnieniu i nie będzie wiadomo czy będzie spełniony 
warunek 15 %; 
- zakaz stosowania paliw złej jakości nie spowoduje zakazu 
handlu nimi; 
- w uchwale wyartykułować, że 5 klasa kotłów zostaje, nie jest 
to jednoznacznie napisane; 
- brak zapisów/terminów przejściowych, np. dla kogoś kto ma 
już pozwolenie na budowę, a budynek jeszcze nie został 
oddany do użytku – dotyczy instalacji kotłów 3, 4 klasy; 
- piece 4 klasy mają prawie taką samą emisyjność jak klasy 5 
– wydłużyć okres przejściowy dla klasy 4; 
- trudności w wyegzekwowaniu, brak sankcji, niemożliwe do 
zweryfikowania co jest spalane; 
- czy WIOŚ będzie mógł kontrolować indywidualne domy; 
- wydłużyć wejście w życie przepisów przejściowych uchwały 
- 5 lat to za krótko; 
- okresy przejściowe są optymalne, ale mogłyby być krótsze; 
- propozycja całkowitego zakazu spalania węgla w Warszawie 
i gminach ościennych; 
- propozycja całkowitego zakazu spalania węgla o drobnym 
uziarnieniu, nawet jeśli jest go mniej niż 15%; 
- straż miejska w Warszawie nie ma delegacji do kontroli 
uchwały antysmogowej; 
- wprowadzić czasowy zakaz palenia w kominkach (przy 
wysokich stężeniach); 
- zakazać spalania węgla o uziarnieniu 0-3 mm; 
rozróżnić w uchwale obszary uzdrowiskowe i chronione; 

dopuszczalne, a samorząd województwa mazowieckiego jest 
zdecydowanie za rozwiązaniami jak najmniej emisyjnymi. 
Należy przy tym pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Na spotkaniach wskazano, że zawartość uchwały 
antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. Wobec czego uchwała 
ta nie może regulować kwestii dotyczących środków 
komunikacji samochodowej, spalania odpadów, edukacji 
ekologicznej, finansowania czy kontroli i kar. 
Odpowiednio: 
- zakaz spalania odpadów wynika z ustawy o odpadach 
(Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30 ust. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami, 
- akcje edukacyjne szczególnie uświadamiające o 
szkodliwości smogu i tym, że spalający śmieci jest 
najbardziej na szkodliwe substancje narażony są 
prowadzone od wielu lat w Polsce i na terenie województwa 
mazowieckiego i będą kontynuowane. 
- odrębne przepisy określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób.  
- Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie 
kroki do zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł 
(RPO, WFOŚiGW) 
Oczekujemy na zapowiadany program finansowy 
wspierający wymianę kotłów w ramach Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Wybór okresów przejściowych zapisanych w projekcie 
uchwały jest kompromisem pomiędzy chęcią jak 
najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 

Kompetencje samorządu województwa nie pozwalają na 
wprowadzenie zakazu sprzedaży niskiej jakości sortymentów 
węgla, czy kotłów pozaklasowych.  
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- w uchwale brak edukacji odnośnie jakości paliw; 
sprawność cieplna nie ma nic wspólnego z 
zanieczyszczeniem; 
- wprowadzenie ulg do zakupu paliw dobrej jakości; 
- kto ma prawo kontrolować jakość paliw; 
- kto ma kontrolować czy mieszkaniec może podłączyć do 
sieci gazowej lub cieplnej; 
 

 

2037.  Z.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie chciałbym zasygnalizować, że terminy podane 
w paragrafie 10 są moim zdaniem zbyt odległe (chociaż może 
realne) - proponowałbym odpowiednio skrócenie terminów: tj. 
od 01.01.2020 zamiast 2023 i 01.01.2025 zamiast 2028. 
Brak jest w projekcie uchwały informacji o formie pomocy 
władz wojewódzkich dla podmiotów w realizacji tej Uchwały 
(jakiś odnośnik/informacja/załącznik o współfinansowaniu, 
możliwości skorzystania z funduszy ,itd.) 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie uchwalona i wejdzie w 
życie w bieżącym roku oraz będzie skutecznie egzekwowana. 
Oczekuję, że zostaną stworzone będą efektywne narzędzia 
kontrolne w tym bieżący monitoring stanu zanieczyszczenia 
we wszystkich gminach a wyniki monitoringu będą 
publikowane do wiadomości mieszkańców. 

Uwag nie uwzględniono 
Wybór okresów przejściowych zapisanych w projekcie 
uchwały jest kompromisem pomiędzy chęcią jak 
najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Wobec czego uchwała ta nie może regulować kwestii 
dotyczących środków finansowych na realizację uchwały. 

2038.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, mających na celu wprowadzenie 
jednolitej regulację na obszarze całego województwa. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Liczę 
również na to, że Urząd będzie monitorował wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby uchwalone zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2039.  T.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że regulacja będzie obejmowała w pełni całe 
województwo mazowieckie. Liczę także na to, że uchwała 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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będzie egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 
Urząd powinien także w razie potrzeby podjąć działania w 
okolicach gdzie powyższe regulacje nie wystarczą. 
Zanieczyszczenie powietrza, którym jest smog w mojej 
okolicy dotyka mnie na co dzień gdy pojawiam się w Mieście 
Stołecznym Warszawa. Nawet w lecie często powietrze jest 
gęste, a czasami też ciężko jest nawet oddychać. 

2040.  C.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że radni Sejmiku 
Wojewódzkiego, też są mieszkańcami naszego regionu i tak 
samo odczuwają skutki zanieczyszczonego powietrza. Mają 
więc możliwość przyjęcia uchwały jeszcze w tym roku i 
oczekuję, że zrobią to a potem będą skutecznie egzekwować 
wykonanie zawartych w niej regulacji przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję także, że to nie 
będzie jednorazowa akcja ale jakość powietrza w naszym 
regionie będzie stale monitorowana i odpowiednie kroki będą 
podejmowane na bieżąco. Mieszkam w centrum Warszawy a 
moje wnuki na Białołęce, ale interesuje mnie jakość powietrza 
w całym mieście i okolicach (w całej Polsce także). Wnuki i 
syn są alergikami a i moje zdrowie, szczególnie schorzenia 
gardła dają mi się ostatnio we znaki. Chciałabym w zdrowiu i 
jeszcze przez długie lata cieszyć się zdrowymi wnukami, 
czego i Państwu życzę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2041.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Cieszę się, że projekt trafił już do 
konsultacji i mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta, a 
następnie będzie konsekwentnie i cierpliwie realizowana i 
egzekwowana przez wszystkie gminy naszego województwa. 
Oczekuję też, że Urząd Wojewódzki będzie monitorował 
skutki wprowadzenia nowej regulacji. 
Mam świadomość trudności tego zadania, ale na drugiej szali 
leży zdrowie nas wszystkich. Oboje z mężem jesteśmy już po 
osiemdziesiątce i wiemy, co to choroby, ale mamy jeszcze 
dwóch synów, synowe, pięcioro wnucząt i prawnuczkę, i to 
m.in. dla nich chcemy czystego powietrza i dobrego życia. To 
ważniejsze niż bogactwo i życiowe wygody. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2042.  D.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej, chciałabym wyrazić moje poparcie dla 
zapisów w niej zawartych, jak i dla całej inicjatywy. Przede 
wszystkim chcę podkreślić jak bardzo cieszy mnie to, że 
kwestia jakości powietrza wdychanego przez setki tysięcy 
Polaków została rozpoznana jako sprawa istotna, która 
podlega regulacji. 
Choć do faktycznego wprowadzenia uchwały jeszcze nie 
doszło, mam nadzieję, że radni Sejmiku Wojewódzkiego 
podzielają moje zdanie; mam nadzieję, że zależy im na 
zdrowiu obywateli i zagłosują za wprowadzeniem uchwały 
jeszcze w tym roku. Oczywiście, wprowadzenie to tylko 
pierwszy krok. Oczekuję, że jakość powietrza będzie 
systematycznie sprawdzana przez Urząd monitoringu, a w 
razie gdyby wprowadzenie przepisów okazało się 
niewystarczającą motywacją do ich przestrzegania, liczę, że 
zostaną podjęte stosowne kroki by rozwiązać ten problem. 
Mieszkam, głosuję i płacę podatki w Warszawie już od prawie 
dziesięciu lat. Im dłużej tu żyję, Warszawa i jej okolice stają 
się mi coraz bliższe. Niestety, mimo rozwoju miasta naprzód, 
smog i jakość powietrza pozostają takie same, lub wręcz się 
pogarszają, czego mogliśmy doświadczyć ostatniej zimy. 
Chcę tu żyć, ale nie mogę pozwolić, by ceną za to życie było 
zdrowie osób mi bliskich, czy zdrowie moich własnych płuc. 
Wierzę, że uchwała zostanie wprowadzona i będzie 
respektowana. Wiem, że młodzi mieszkańcy Mazowsza, tacy 
jak ja, na pewno wesprą radnych, którym zależy na 
przyszłości naszych miast. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2043.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wierzę że , uchwała zostanie przyjęta i egzekwowana. Marzę 
o czystym powietrzu w Aninie, Międzylesiu , Józefowie, 
Otwocku miejscowościach które szczyciły się zawsze 
zdrowym powietrzem!!. 
Oczekuję od urzędu monitoringu jaki ta regulacja wywarła 
wpływ na stan powietrza. 
W moim otoczeniu wzrost chorób płuc jest widoczny w 
postaci wzrostu chorych w szpitalach z powodu POCHP, 
nowotworów, niewydolności krążenia u ludzi w podeszłym 
wieku. Małe dzieci i kobiety w ciąży zaczną chorować jeszcze 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



557 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

wcześniej niż obecni emeryci. dbanie o środowisko to proces, 
nie ma już czasu aby to odkładać jeśli chcemy żyć i zapewnić 
zdrowie dzieciom i wnukom!! 

2044.  A.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
W związku z powyższym, liczę bardzo na to, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego - w trosce o zdrowie 
nasze i naszych dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2045.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Uchwała ta 
ma dla mnie wielkie znaczenie, wynikające z troski o zdrowie 
własne i moich bliskich - aby je zachować, kluczowe jest jak 
najszybsze wprowadzenie jej w życie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2046.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę, że radni Sejmiku 
Wojewódzkiego także poprą tę ustawę oraz będą 
egzekwować i monitorować wprowadzanie jej w życie na 
terenie całego województwa. Wysokie stężenie smogu jest 
bardzo dużym problemem, szczególnie w Warszawie i 
okolicach, także w moim miejscu zamieszkania. Choć nie 
borykam się z żadnymi ciężkimi problemami zdrowotnymi 
zauważyłam jednak realny wpływ tak złego powietrza na moje 
zdrowie. Wyobrażam sobie jakie to musi być uciążliwe dla 
osób np. z astmą. Uważam, że względy finansowe nie 
powinny być bardziej istotne od zdrowia obywateli. Żywię 
głęboką nadzieję, radni będą podobnego zdania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2047.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog niekorzystnie wpływa na moje zdrowie. Jednak jeszcze 
bardziej niepokoję się tym, że jest on zagrożeniem dla życia 
starszych osób w rodzinie chorych na serce. 

2048.  M.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na przyjęcie przez radnych tej 
uchwały i niezwłoczne wdrożenie zawartych w niej regulacji 
oraz skuteczny monitoring jej realizacji. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2049.  A.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 
Oczekuję od Urzędu zdecydowanych działań oraz 
zwiększenia liczby urządzeń monitorujących poziom pyłów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2050.  W.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
1. Wycofanie z rynku najbardziej szkodliwych paliw stałych 
będzie dobrym krokiem ku poprawie jakości powietrza na 
Mazowszu i tym samym ku poprawie zdrowia mieszkańców 
Mazowsza. 
2. W projekcie uchwały brakuje mi wyraźnego określenia 
sposobu jej wykonania. Kto będzie kontrolował jakość paliw 
używanych przez właścicieli pieców ogrzewających 
pojedynczy dom? Jak będą identyfikowane źródła 
zanieczyszczeń, skoro obecna sieć punktów pomiaru 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały.  
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Wobec czego uchwała ta nie może regulować kwestii 
dotyczących kontroli (kwestia ta została omówiona w 
uzasadnieniu do uchwały) czy finansowania. 
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zanieczyszczeń jest dalece niewystarczająca (np. w 
Warszawie zaledwie kilka punktów pomiarowych)? Uchwała 
powinna zawierać nakaz zagęszczenia sieci pomiarowej 
zanieczyszczeń powietrza do na przykład jednego punktu na 
20 tysięcy mieszkańców. 
3. Uważam, że samo powiedzenie, że nie wolno używać 
wysokoemisyjnego pieca nie wystarczy, jeśli samorząd nie 
zaproponuje swojego udziału w kosztach jego modernizacji. 
Właściciel kopciucha powie, że nie stać go na wymianę i co 
mu zrobimy? Żeby robić to sensownie, należałoby moim 
zdaniem zorganizować przetargi na dofinansowanie przez 
samorząd zmniejszenia emisji zanieczyszczeń do atmosfery, 
bez określania z góry sposobu doprowadzenia do tego 
zmniejszenia. Ten sam pożądany skutek można osiągnąć na 
wiele sposobów: na przykład zastępując stary piec węglowy 
dostawą ciepła systemowego, albo zmieniając spalany w tym 
samym piecu pył węglowy na dobrej jakości węgiel, albo 
zastępując piec węglowy piecem gazowym (pod warunkiem 
doprowadzenia gazu ziemnego), albo poprawiając ocieplenie 
budynku. Trudno z góry ocenić, który z tych sposobów jest 
najlepszy, bo zależy to od mnóstwa okoliczności. 
Rozwiązaniem byłby przetarg typu: kto najniższym kosztem 
(dla samorządu) obniży emisję zanieczyszczeń z tej grupy 
domów np. o 50%. 

2051.  E.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że zostanie ona przyjęta w 
tym roku, a Urząd będzie monitorował stan powietrza w 
naszym województwie i podejmował niezbędne interwencje. 
Sprawa czystego powietrza jest obecnie jednym z 
najważniejszych problemów dla mieszkańców. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2052.  U.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów wprowadzających jednolitą regulację 
na obszarze całego województwa mazowieckiego. 
Znaczne przekroczenia emisji pyłów stanowią zagrożenie dla 
wszystkich, a szczególnie niebezpieczne są dla kobiet w 
ciąży, dzieci, osób starszych i chorych na astmę oraz choroby 
krążenia. W związku z powyższym oczekuję, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. 

2053.  M.M.-P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wymogi wprowadzane przez ta 
ustawę są dobrym krokiem w kierunku poprawy jakości 
powietrza. Mam nadzieję, że ich wprowadzenie w widoczny 
sposób poprawi sytuację w naszej okolicy (o ile nowe prawo 
będzie egzekwowane). Chciałabym bez obaw o własne 
zdrowie i moich dzieci wyjść zimą na spacer z rodziną. Aby 
żłobek mojego dziecka mógł wypuścić dzieci na dwór, a nie 
trzymać je w pomieszczeniach bo są przekroczone normy. 
Smog to cichy zabójca - ile osób musi jeszcze zginąć? 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2054.  A.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję również monitoringu 
wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Jako mieszkankę dzielnicy Warszawy o zabudowie 
przeważnie jednorodzinnej (gdzie wiele domów opalanych 
jest piecami), smog dotyka osobiście mnie i moich bliskich, 
szczególnie dotkliwy jest to problem zimą, gdy z powodu 
smogu, z obawy o niekorzystny wpływ na zdrowie, zmuszona 
byłam ograniczyć dzieciom czas spędzony na dworze, gdyż 
powietrza nie można było nazwać "świeżym". 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2055.  M.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jako osoba pracująca w branży samorządowej, w dziedzinie 
związanej z efektywnością energetyczną, uważam, że tego 
rodzaju dokument będzie ważnym kierunkowskazem dla 
mazowieckich samorządów lokalnych w podejmowaniu 
działań na rzecz poprawy jakości powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Problem jakości powietrza w Polsce jest palący, a 
jednocześnie trudny do zwalczania ze względu na jego 
nienamacalność (smogu zazwyczaj nie widać). Dlatego 
szczególnie ważne jest tworzenie dokumentów, które 
definiują problem i wskazują dlań rozwiązania. Sądzę, że tego 
rodzaju narzędzia polityczne powinny być przyjmowane na 
poziomie przynajmniej wojewódzkim - stąd moje poparcie dla 
uchwały. 
Ufam, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku i będzie 
skutecznie egzekwowana na obszarze całego województwa. 
Ponadto mam nadzieję, że po wprowadzeniu uchwały 
prowadzony będzie monitoring jej wpływu na jakość powietrza 
na Mazowszu. 

2056.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog to problem, który dotyczy nas wszystkich i tylko 
systemowe rozwiązania będą efektywne. Nie chcę się truć, 
nie mając na to żadnego wpływu. Nie chcę narażać się na 
choroby i dolegliwości. Nie chcę też, by byli na nie narażeni 
moi bliscy. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie w tym roku przyjęta, a 
potem będzie skutecznie egzekwowana. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2057.  Z.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieje, ze uchwała będzie 
przyjęta jeszcze w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. Chce wraz z cala 
rodzina w porze sezonu grzewczego moc wychodzić na 
spacer o każdej porze dnia i wieczorem bez strachu o 
zdrowie. Niech tym najbiedniejszym mieszkańcom, ktorzy 
opalaja piece śmieciami, urząd gminy zapewni wsparcie 
finansowe na zakup dobrego węgla. Lepsze to niż PET-y, 
które są masowo spalane. To czuje się we wdychanym 
powietrzu. KOSZTY na pewno są niższe niż leczenie chorych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2058.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że uchwała zostanie 
przyjęta już w tym roku i, w efekcie wprowadzonych zmian, 
monitoringu stanu powietrza i kontroli wprowadzania w życie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zapisów ustawy, mieszkańcy województwa nie będą narażeni 
na tak wysokie jak w tym roku przekroczenie norm czystości 
powietrza. 

2059.  W.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Mam nadzieję, żę Urząd będzie monitorował wpływ regulacji 
na stan powietrza i podejmował niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Osobiście mnie smog dotyka bardziej niż przeciętną osobę, 
ponieważ jestem chora na astmę. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2060.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” 
to wyziewy powstałe w wyniki opalania lokali niepodłączonych 
do sieci ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada 
ona za ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w 
powietrzu i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. Ten 
problem można ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. 
W związku z powyższym i mając na uwadze dobro wspólne i 
zdrowie wszystkich mieszkańców oczekuję, że uchwała 
będzie przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego, oraz oczekuję od 
Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2061.  J.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję przyjęcia uchwały jeszcze w tym roku i jej 
egzekwowania przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego, a także monitorowania przez wpływu tej 
uchwały na stan powietrza i odpowiedniego reagowania na 
niefektywne działanie zakazów. 
Uważam, że poprawa jakości powietrza jest sprawą 
najważniejszą i podstawową - mam wpływ na nasze zdrowie, 
a nawet życie. Oczekuję, że zarówno ja, jak i moi bliscy nie 
będziemy narażać się na niebezpieczeństwo podczas 
podstawowej czynności życiowej jaką jest oddychanie! 
Oczekuję, że podejmiecie Państwo wszystkie niezbędne 
kroki, które położą kres działaniom trucicieli! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2062.  W.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Pragnąłbym aby Urząd zajął 
się również sprawą monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjął niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Wszyscy ponosimy odpowiedzialność za powietrze, którym 
oddychamy. Zanieczyszczenia w powietrzu mają największy 
wpływ na nasze dzieci. To one cierpią najbardziej przez 
choroby cywilizacyjne - przede wszystkim alergie. Mój syn w 
pierwszym roku życia przechodził 3 razy zapalenie płuc, 
chorobę, która w naszym pokoleniu 30-40 latków, była 
rzadkością. 
Jakkolwiek górnolotnie to brzmi - zadbajmy o przyszłość 
naszych dzieci. Nie skazujmy ich na życie w oparach smogu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2063.  E.K.-J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję także od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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niewystarczające. Monitorowanie prawidłowych zachowań 
jest szalenie ważne, gdyż pozwala na indywidualne, 
skuteczne zmuszanie ludzi do obniżenia produkowanych 
przez nich zanieczyszczeń. 

2064.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chcę wyrazić swoje popracie dla zawartych 
tam zapisów i oczekiwanie, że ustawa zostanie podpisana w 
tym roku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2065.  G.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Zarówno oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2066.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że przyjęta uchwała nie pozostanie tylko na 
papierze, a będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy. 
Przy obecnej masowej wycince drzew ma to kolosalne 
znaczenie w poprawie jakości naszego życia, a także dla 
zdrowia następnych pokoleń!!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2067.  P.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mieszkam w okolicy Otwocka w 
którym zanotowano rekordowe bo aż 1912% przekroczenie 
dopuszczalnych norm. Przeprowadzając się z Warszawy 
liczyłem na zdrowe powietrze, a okazał się że tu jest jeszcze 
gorzej pod tym względem. Wielokrotnie widzę jak z kominów 
wydobywa się gryzący dym, który opada. Szczególnie z mniej 
okazałych domów. Mam świadomość że ludzie nie mają 
środków na drogi opał i drogie nowoczesne piece gazowe, 
dlatego liczę że Państwo pomoże ludziom przejść na 
czyściejsze paliwa i nowocześniejsze piece. Pamiętajmy że 
wdychanie powietrza o aż tak przekroczonych normach 
czystości odbije się w kosztach leczenia w dłuższym okresie 
czasu. Miejmy nadzieję że nie we wzroście wydatków na 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zasiłki pogrzebowe. Dlatego tez bardzo liczę na 
wprowadzenie uchwały antysmogowej na Mazowszu, gdyż 
zdrowie i w konsekwencji życie jest najważniejsze. To nasz 
obowiązek wobec naszych dzieci. 

2068.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że Polska powinna stać się wreszcie krajem 
cywilizowanym i przyjaznym ludziom. Mamy dobra 
niematerialne, które niestety coraz bardziej są niszczone 
przez chciwą i nieudolną politykę niekompetentnych ludzi, 
którzy środowisko naturalne traktują jedynie jako źródło 
zysku. Zamiast się rozwijać, cofamy się a moglibyśmy być 
potęgą w Europie, czyste środowisko i nienaruszona przyroda 
powinny być wizytówką naszego kraju i przyciągać turystów. 
Rozwiązania chroniące i dbające o czystość powietrza są 
bardzo proste, tylko trzeba chcieć. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2069.  I.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, a szczególnie zakazu palenia 
mułami, flotokoncentratami węglowymi oraz mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. A także zakazu 
palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą. Bardzo ważne jest równie 
wprowadzenie koniecznych standardów dla pieców. 
Oczekuję że ustawa ta zostanie wprowadzona w życie 
jeszcze w tym roku i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Zanieczyszczenie powietrza smogiem to problem wszystkich 
mieszkańców województwa mazowieckiego. Zeszłej zimy 
miało miejsce przekroczenie stężenia rakotwórczych pyłów 
PM2,5 i PM10 o nawet kilkaset procent! To przerażające 
czym wszyscy oddychamy, ponieważ takie zanieczyszczenie 
stanowi zagrożenie dla wszystkich, a szczególnie ostre dla 
kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i chorych na choroby 
układy oddechowego i krążenia. Nie możemy tego tolerować! 
Dlatego bardzo Państwa proszę o podejście do tego realnego 
zagrożenia z należytą uwagą. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2070.  K.K. G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Jestem matką 7-latka, a obok mojego domu, prawie w 
centrum miasta, nadal pali się węglem w starych piecach. 
Zimą są dni kiedy nie można wyjść z domu, nie tylko na sanki, 
ale do szkoły czy pracy. 
Oczekuję konkretnych, nie kosmetycznych zmian w 
regulacjach prawnych, które realnie poprawią sytuację. 

2071.  L.D.-C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje zdecydowane 
poparcie dla zawartych tam zapisów. Nie ma wątpliwości co 
do szkodliwości pyłów drobnych i zanieczyszczeń gazowych 
emitowanych w wyniku procesów spalania niskiej jakości 
węgla i niestety, także odpadów i śmieci, w paleniskach 
domowych i kotłowniach osiedlowych - w obu przypadkach 
niespełniających standardów obowiązujących w 
cywilizowanym świecie. Radykalne ograniczenie niskiej emisji 
jest koniecznością nie podlegającą dyskusji. Działaniom o 
charakterze technicznym powinny towarzyszyć wzmocnione 
akcje kontrolne i edukacyjne. Konieczne jest jednoznaczne 
nadanie uprawnień organom gmin do prowadzenia kontroli 
palenisk indywidualnych, w szczególności w zabudowie 
jednorodzinnej. Ważna jest także dbałość o drzewa i krzewy, 
które ostatnio tak bardzo ucierpiały w wyniku 
nieodpowiedzialności rządzących. 
Trzymam kciuki za przyjęcie uchwały antysmogowej i za jej 
skuteczne wdrożenie za które wspólnie odpowiadamy- 
stawką jest przecież zdrowie naszych bliskich i nas samych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2072.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta przez radnych 
Sejmiku Województwa i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu na stan regulacji i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Nie tylko smog, ale mocno zanieczyszczone powietrze w 
Warszawie wpływa bardzo niekorzystnie na mój stan zdrowia. 
Często odczuwam pieczenie oczu, drapanie w gardle, kaszel 
bez przyczyny oraz rozdrażnienie. W dni bezwietrzne, suche 
oraz w zimie odczuwa się ogólny smród w powietrzu. 
Mieszkam niedaleko hurtowni Euro-agd, która mieści się na 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Bema. Czasami wieczorami czuć stamtąd swąd spalenizny 
(prawdopodobnie spalają stare kartony czy inne odpady), tak 
że nie można otworzyć okna. Takich trucicieli jest w naszym 
mieście tysiące. Wszyscy oddychamy tym samym powietrzem 
- Państwo Radni i ich Rodziny również. Powietrze to zatruwa 
nas każdego dnia, wpływa na nasze zdrowie i życie. 
Warszawa należny do najbardziej zanieczyszczonych stolic 
Unii Europejskiej. Jest to kolejny powód do wstydu i hańby. 
Nie pozwólmy, żebyśmy stali się największym zaściankiem 
Europy. 

2073.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Stan powietrza w Warszawie sprawił że moje dziecko miało 
nieustający kaszel przez 4 miesiące. Mamy prawo do zdrowia 
i Waszym obowiązkiem jest zapewnienie nam warunków, 
które nie gwałcą tego prawa! Oczekuję natychmiastowych 
działań, które poprawią jakość powietrza w Warszawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2074.  K.W.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Apeluję zarówno o jak najszybsze przyjęcie tej uchwały przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego jak i o stałe monitorowanie 
jej wpływu na jakość powietrza. 
Ta uchwała i stosowanie jej zapisów pomoże m.in. mojemu 
synowi: ma astmę alergiczną i ze względu na złą jakość 
powietrza musi brać zwiększone dawki leków a i to nie 
zawsze pomaga. Obawiam się, że jego stan zdrowia będzie 
się pogarszać jeśli nie zostaną podjęte działania takie jak 
uchwała antysmogowa. Tak jak mój syn, tak i inne osoby 
cierpią z powodu zanieczyszczenia powietrza, które 
doprowadza nie tylko do pogorszenia stanu zdrowia ale i do 
śmierci. 
Dlatego popieram wprowadzenie zapisów uchwały 
antysmogowej dla całego województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2075.  E.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem całym sercem za tą ustawą w 
trosce o zdrowie moich dzieci i wnuków czyli o czyste 
powietrze dla następnych pokoleń. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję od gminy, że nie tylko poprze uchwałę 
antysmogową ale przede wszystkim będzie edukować 
społeczeństwo by uświadomić mieszkańcom o szkodliwości 
palenia gorszymi paliwami, a także pomoże finansowo tym, 
którzy będą musieli wymieniać piece. 

2076.  T.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów i oczekuję jej wejścia w życie w roku 
2017. Oczekuję też podjęcia stosownych działań przez 
władze województwa zapewniających jej pełne wdrożenie i 
stosowanie. Oczekuję również pełnej współpracy z 
właściwymi organizacjami pozarządowymi i naukowymi przy 
monitorowaniu działania przedmiotowej uchwały i jej 
wyników.. 
Bezdyskusyjny jest negatywny wpływ smogu na zdrowie i 
życie ludzi, na środowisko, a na jego ograniczaniu i eliminacji 
powinno zależeć każdemu, a obowiązkowo przedstawicielom 
władz rządowych i lokalnych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2077.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Najwyższa pora abyśmy przestali się sami truć, dziękuję ze 
robicie cos w tym kierunku . U nas w Łomiankach tej zimy 
bywały dni kiedy stężenie PM10 przekraczało 999 czyli limit 
skali miernika !! 
Mam nadzieję że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuj d Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2078.  H.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa. 
Oczekuję, że Mazowiecki Urząd Marszałkowski będzie 
monitorował wpływ regulacji na jakość powietrza i podejmie 
stosowne kroki jeśli przyjęte zakazy okażą się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2079.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zimowe wycieczki na przedmieścia 
Warszawy przez smog są upiorne. Rozważam 
wyprowadzenie się z Mazowsza wyłącznie z powodu smogu, 
mam nadzieję, że zakaz palenia najgorszym węglem poprawi 
powietrze na tyle, żeby zostać. 
Trzymam kciuki za ustawę! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2080.  K.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Lepsze regulacje dot. smogu ratują życie wielu ludzi i 
zwiększają komfort życia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2081.  K.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wierzę, że jeszcze w tym roku 
uchwała wejdzie w życie - ponieważ chyba nikt z nas nie chce 
truć dalej siebie i swoich dzieci. Brak tej uchwały oznacza 
skazanie na śmierć tysięcy naszych rodaków. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2082.  K.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać silne jej poparcie. 
Mam nadzieję, że uchwała ta zostanie przyjęta w tym roku 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego. 
Wierzę, że stan powietrza poprawi się znacznie po 
wprowadzeniu w życie tych regulacji. Oczekuję, że stan ten 
będzie sprawdzany i będą podejmowane odpowiednie dalsze 
działania jeśli nie będzie się on poprawiał. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2083.  R.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Poziom zanieczyszczeń, szczególnie 
w okresie grzewczym, jest alarmujący i jest to zagrożenie 
przed którym będąc mieszkańcem Mazowsza nie mogę się 
uchronić. Dlatego proszę o poważne i pilne zajęcie się tym 
problemem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2084.  K.T. Zwalczanie szarej strefy taxi wprowadzenie limitu taxi 
usuniecie nielegalnych przewoźników z uber opti numberone 
nightdriver. Zakaz wjazdu na teren miasta pojazdów z innych 
miejscowości jest przecież komunikacja miejska 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 

2085.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję od Urzędu monitoringu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych 
kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Wyrażam oczekiwanie, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 

2086.  T.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, iż zostanie niezwłocznie zatwierdzona z racji 
fatalnego stanu powietrza w województwie, co ma 
bezpośredni negatywny wpływ na zdrowie i życie 
mieszkańców. 
W ciągu ostatnich lat powietrze uległo znacznemu 
pogorszeniu- widać to zarówno po mojej rodzinie(choroby 
płuc, duszności) jak i po wielu moich znajomych - trzeba to 
zatrzymać jak najszybciej- to już jest późno. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2087.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę wyrazić swoje poparcie dla zawartych 
w niej zapisów. 
Mam nadzieję, że proponowane regulacje będą wdrażane we 
wszystkich gminach województwa mazowieckiego, zwłaszcza 
że stawką jest ludzkie zdrowie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2088.  K.R.-T. Wyrażam poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku i 
EGZEKWOWANA. 
Proszę o monitorowanie wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcie kroków jeżeli zakazy to za mało. 
Mam dwoje dzieci, które do szkoły chodziły w styczniu tego 
roku w maseczkach. Mają problemy zdrowotne dziś. Wolę nie 
myśleć co będzie w przyszłości. 
Chcę, domagam się czystego powietrza! Płacę tu podatki, to 
jest moje miasto. Nie chcę być otruwana przez kopciuchy, nie 
chcę samochodów od których szaro na ulicach (dlaczego tacy 
kierowcy nie są od razu zatrzymywani!). 
Proszę o DZIAŁANIE. Niewiele spraw jest równie poważnych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2089.  J.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać, że NIE WYRAŻAM 
poparcia dla zawartych tam zapisów. Jestem przeciwny jej 
przyjęciu w zaproponowanym brzmieniu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2090.  K.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2091.  L.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Proponuję, aby znalazły się w niej 
zapisy nadające priorytet odnawialnymi źródłami energii 
służącym do ogrzewania mieszkań. To wielki wstyd, że tak 
bardzo zanieczyszczamy powietrze we własnym kraju. Obok 
dobrej uchwały i środków na jej realizację nie zapominajcie o 
stałej kontroli jej realizacji.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2092.  P.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. 
Oczekuję że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję też od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Zamieszkując w 1993r. na Sadybie, zwaną czasem ogrodem 
w mieście Warszawa, spodziewałem się super czystego 
powietrza. Niestety kolejne lata pokazały, że nie była to 
prawda. Z roku na rok, w każdym sezonie grzewczym 
przybywa osób palących w swoich piecach śmieciami i 
kiepskim węglem, co fatalnie wpływa na jakość powietrza w 
naszej okolicy. Mam nadzieję, że nowa uchwała 
antysmogowa, uchwalona przez radnych Mazowieckiego 
Sejmiku Wojewódzkiego skutecznie zatrzyma tę negatywną 
tendencje. 
Do mojego apelu dołącza się również moja żona - Mirosława 
Trando, która korzysta wraz ze mną ze wspólnego e-maila. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2093.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Popieram wszystkie rozwiązania 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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mające na celu doprowadzenie do tego, że stężenie smogu w 
Warszawie będzie mniejsze. 

2094.  Z.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Bardzo chciałbym, aby została przyjęta praz później 
egzekwowana uchwała antysmogowa dla całego 
województwa. Nie może być tak, ze palenie niskiej jakości 
paliwem w kiepskich piecach odbywa się kosztem zdrowia 
innych. Nie możemy dopuszczać do sytuacji, gdzie zyski 
(tanie palenie) są prywatyzowane, a koszty (zdrowie) 
uspołeczniane. 
Sam osobiście widzę niska jakość powietrza na warszawskim 
Mokotowie: posiadam urządzenie oczyszczające, które 
jednocześnie wskazuje poziom zapylenia: jest ono 
zdecydowanie zbyt wysokie. 
Warto również pamiętać, ze ustawę antysmogowa przyjął 
Londyn w 1956(!) roku i miało to miejsce po tym jak smog w 
tym mieście zabił nawet kilkanaście tysięcy osób w ciągu 
zaledwie kilku tygodni. 
Nie dopuśćmy do podobnej sytuacji! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2095.  G.R.-D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów.Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta możliwie najszybciej przez Radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego.Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Sama jestem dotknięta nieuleczalną chorobą płuc, która się 
pogłębia przez życie w smogu, przyśpieszając koniec radości 
życia. 
Podejmowane nieodpowiedzialne ustawy pozwalające na 
powszechną wycinkę drzew, które oczyszczając powietrze i 
są niezbędne do życia, świadczą o naszych ustawodawcach i 
braku u nich podstawowych wiadomości o przyrodzie, 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2096.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały. 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. 
Uchwała ta nie może zawierać postanowień dotyczących 
środków komunikacji samochodowej, spalania odpadów 
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Walka ze smogiem jest niezbędna. Mieszkam w 
Konstancinie-Jeziornej, teoretycznie uzdrowisku, ale lepiej 
oddycha mi się w Centrum Warszawy, niż w tym uzdrowisku, 
gdzie z kominów wali rdzawy dym o zapachu siarki, palone są 
śmieci w piecach. Jestem alergikiem, moje dzieci też. Są 
takie dni, kiedy w ogóle nie wychodzę na dwór, jedynie 
wskakuję do samochodu, ponieważ powietrze jest tak 
gryzące od dymu i siarki, że nie daje się tego wytrzymać, a ja 
się duszę i muszę brać sterydy. Sama uchwała nie wystarczy, 
muszą być aktywne służby sprawdzające wykonanie tej 
uchwały. Chociażby patrole Straży Miejskiej, która generalnie 
niewiele robi, więc może tu się sprawdzi. 
Oprócz uchwały smogowej dotyczącej palenia w piecach, 
dobrze byłoby ograniczyć ruch samochodowy dla 
miejscowości podwarszawskich. Żeby to zrobić trzeba 
stworzyć komunikację miejską z prawdziwego zdarzenia, nie 
to, co jest teraz. Gdybym chciała liczyć na komunikację 
miejską to: po pierwsze mam autobus co ½ h w godzinach 
szczytu i co 2,5h poza nimi, o tym że późnym wieczorem nie 
mam, jak wrócić do domu to już nie wspomnę. Autobus 
powinien jeździć do metra Kabaty, co 15 min. w godzinach 
szczytu i góra co 20 poza nimi. Bez tego nie ma co mówić o 
komunikacji miejskiej. Pomijam fakt, że cena biletu jest 
absurdalna i zwyczajnie się nie opłaca przy kilku osobowej 
rodzinie. Konstancin powinien mieć obwodnicę, Piaseczno 
też. Obie obwodnice powinny się łączyć z obwodnicą 
Warszawy, w przeciwnym razie korki nie znikną, a smog 
będzie się utrzymywał. Spalanie paliwa w korkach jest 
absurdalnie wysoka, a wszystko to wdychamy. Korek z Kabat 
do Powsina, korek w Konstancinie to norma. 

(zakaz spalania odpadów wynika z Ustawy o odpadach 
(Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w Art. 30. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami). 

2097.  J.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów A może byłoby właściwiej byście 
zajęli się fałszywym programem geoinżynierii a w ramach 
jego codzienne spryskiwanie z samolotów w formie zrzutów 
nanocząstek tj. Chemtrails - ten program jest w swoim 
zamyśle programem depopulacji w skali światowej oferowany 
przez zbrodniarzy z NATO i to jest naczelny program 
zagrażający ludzkości a wy rozdrabniacie się na jakim 
absurdalnym wycinku dotyczącego Mazowsza a nie widzicie 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały. 
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problemu szerzej w skali kraju i świata macie bardzo małą 
wiedzę w tym zakresie. 

2098.  J.G. Wyrażam szczere poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Zgadzam się ze spostrzeżeniami Polskiego Alarmu 
Smogowego: 
Nasze najważniejsze spostrzeżenia: 
1. Jest to kompromisowa uchwała i ustalone w niej normy na 
piece/kominki (tzw. ekoprojekt) i paliwa (zakaz palenia 
wilgotnym drewnem i najgorszej jakości węglem) oraz terminy 
(5 lat na wymianę obecnie działających urządzeń) są 
niezbędnym minimum, bez którego stan powietrza się nie 
poprawi. 
2. Postulujemy utworzenie w naszym jedynym uzdrowisku 
Konstancin-Jeziorna całkowitego zakazu palenia paliwami 
stałymi. Tak jak w całym województwie normy 
zanieczyszczeń są w Konstancinie przekroczone, a powietrze 
w uzdrowisku powinno być zdecydowanie lepsze niż na 
pozostałym obszarze. 
3. Chcemy wprowadzenia czasowego zakazu palenia w 
kominkach w dni z przekroczonymi normami zanieczyszczeń 
powietrza. 
4. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie współpracy z 
gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę (WIOŚ, 
policja, straż miejska) oraz odpowiednimi ministerstwami w 
celu jak najszybszego wypracowania koncepcji skutecznego 
systemu kontroli urządzeń oraz stosowanych paliw. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat).  
Ad. 3 Takie zapisy znajdują się w Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 4 Propozycja zostanie rozważona. 

2099.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Proszę o monitoring. Zdrowie jest najważniejsze. Chcemy 
czystego powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2100.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wprowadzenie w życie uchwały jeszcze w tym roku powinno 
być priorytetem dla każdego radnego, niezależnie od opcji 
politycznej. Życie i zdrowie mieszkańców jest ważniejsze niż 
jakiekolwiek spory polityczne, czy argumenty ekonomiczne. 
Potrzebne jest szybkie i skuteczne działanie władz w tej 
sprawie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Bardzo cieszę się, że ten projekt powstał i szczerze mam 
nadzieję, że przez wprowadzenie go jak najszybciej w życie 
wszyscy będziemy mogli zapomnieć o obawach o zdrowie 
wychodząc zimą na spacer, przemierzając miasto w drodze 
do pracy czy szkoły. 

2101.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję też monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Mieszkam w centrum Warszawy, gdzie jest największa 
koncentracja samochodów i zależy mi, aby minimalizować 
wszelkie źródła zanieczyszczeń. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2102.  A.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta jeszcze w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego, a w następstwie będzie skrupulatnie 
egzekwowana, szczególnie w małych miastach. Mieszkam w 
miasteczku liczącym 20 tys. osób, gdzie wielu mieszkańców 
ma swoje domki jednorodzinne. W moim najbliższym 
sąsiedztwie w okresie grzewczym wydobywa się z kominów 
piekielnie gryzący dym, szczególnie w nocy, gdy nikt nie 
widzi. W mieście nie ma straży miejskiej, więc nie ma kto 
interweniować. A powietrzem tym muszę oddychać nie tylko 
ja, ale też inni mieszkańcy bloków. 
Oczekuję skutecznych działań Urzędu Marszałkowskiego, 
zapobiegających przekraczaniu dopuszczalnych norm 
stężenia toksycznych pyłów w powietrzu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2103.  J.T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w Legionowie, w sąsiedztwie ludzi, którzy w swoich 
kotłach spalają co się da. Moje zgłoszenia nic nie dają, 
ponieważ, z próbek zawsze wychodzi "węgiel lub 
węglopochodne paliwo". Dym i smród jest czasem tak 
okropny, że nie można wyjść z domu bez maski. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Uchwała antysmogowa to ratunek dla nas wszystkich. 

2104.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuje od Urzędu monitoringu wpływu na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Piszę w obawie o pogorszenie zdrowia mojego i moich 
bliskich, wśród których jest wiele osób już cierpiących na 
alergie i schorzenia dróg oddechowych a także w trosce o 
wszystkich mieszkańców województwa mazowieckiego gdyż 
wszyscy narażeni jesteśmy na utratę lub pogorszenie zdrowia 
z powodu zanieczyszczeń powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2105.  E.R.-Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta. Mam dwoje 
małych dzieci i zależy mi aby oddychały czystym powietrzem. 
Liczę, że Urząd będzie stale monitorował poziom 
zanieczyszczeń w Warszawie, a także że w przypadku 
podjęcia uchwały "antysmogowej" będzie egzekwował jej 
przestrzeganie przez gminy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2106.  J.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że zostanie ona 
przyjęta i skutecznie egzekwowana -niezbędny jest stały 
monitoring powietrza i podejmowanie konkretnych działań w 
przypadku, gdyby zawarte w ustawie zakazy okazały się 
niewystarczające lub łamane- odpowiednio poprzez alarmy 
smogowe i kary finansowe. 
Będąc aktywną fizycznie osobą, dla której ruch na świeżym 
powietrzu jest nieodłączną częścią życia oraz matką dwójki 
małych dzieci, ubiegłej zimy z przerażeniem obserwowałam 
wielokrotne przekroczenia stężenia pyłów utrzymujące się 
całymi tygodniami. Mimo podejmowanych środków 
ostrożności, już wtedy bezpośrednio odbiło się to na naszym 
zdrowiu. Strach pomyśleć, jakie będą długofalowe 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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konsekwencje tak drastycznego narażania zdrowia na 
szwank- dla całego społeczeństwa. 

2107.  E.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. To niezbędna i bardzo oczekiwana 
przez mieszkańców propozycja jednolitej regulacji prawnej 
dot. stanu powietrza na obszarze całego naszego 
województwa. Oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta przez 
Radnych Sejmiku Wojewódzkiego jeszcze w tym roku oraz że 
będzie skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Niezbędnym jest również aby 
Państwo jako kompetentny i uprawniony Urząd monitorowali 
wpływ przyjętej regulacji na stan powietrza i skutecznie 
podejmowali niezbędne kroki w sytuacji, gdyby jej zapisy 
okazały się niewystarczające. Mam nadzieję i wierzę, że 
przyjęte zostaną regulacje przed nadchodzącą zimą bowiem 
doświadczenia ostatniej z rekordowymi przekroczeniami 
bezpiecznych wskaźników w miejscu mojego zamieszkania ( 
Praga Warszawa) b. negatywnie wpływały na stan mojego 
zdrowia, moich bliskich jak też niektórych znajomych. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2108.  A.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wydaje mi się bardzo istotne, pożyteczne i ważne dla nas, by 
Urząd Marszałkowski monitorował wpływ regulacji na stan 
powietrza i podjął niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Smogu nie można nie można nie zauważyć, pracując w 
centrum Warszawy. Mam świadomość, że niszczy on zdrowie 
nasze i naszych bliskich, zwłaszcza dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2109.  A.M. Serdecznie dziękuję za ten projekt! To świetna inicjatywa. 
Rokrocznie sezon grzewczy to mój koszmar zdrowotny. 
Popieram ze wszystkich sił! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2110.  G.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ucywilizowanie regulacji dotyczących 
kwestii rodzaju i jakości paliw stosowanych do ogrzewania 
lokali, tak aby te regulacje uniemożliwiały zanieczyszczanie 
środowiska, wydaje się być bezdyskusyjnym. Zdrowie ogółu 
mieszkańców Warszawy i województwa nie może być mniej 
ważne niż indywidualny interes pojedynczych gospodarstw 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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domowych dążących do stosowania najtańszych i 
jednocześnie najbardziej trujących paliw do ogrzewania 
swoich domów. Przyjęcie uchwały przez Sejmik 
Województwa w jak najbliższym czasie i jej rygorystyczne 
przestrzeganie połączone z bieżącą kontrolą stanu powietrza 
i informowaniem o jej wynikach mieszkańców województwa 
będzie wyrazem autentycznej troski o ich zdrowie. Nie może 
być kompromisów. 
Przy obecnie dostępnych technologiach, zastąpienie 
archaicznych, trujących również tych, którzy z nich korzystają 
sposobów ogrzewania jest bezproblemowe. Nieskorzystanie z 
możliwości zmiany jest jedynie przejawem bezmyślności. 
Zanieczyszczanie środowiska w każdej postaci nie tylko nie 
powinno być tolerowane (jak dotychczas) ale powinno być 
surowo karane. 

2111.  H.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uważam, że może ona znacząco 
poprawić jakość mazowieckiego powietrza. 
Oczekuję, że uchwała przyjęta będzie jeszcze w tym roku i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
Województwa Mazowieckiego. Smog dotyka każdego, 
niezależnie od wieku, płci, zajmowanego stanowiska czy 
zamożności, dlatego szczególnie ważne jest monitorowanie 
wpływu uchwały na stan powietrza a w razie potrzeby, 
podjęcia dalszych kroków w ochronie powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2112.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekujemy przyjęcia uchwały 
jeszcze w tym roku i skuteczne jej egzekwowanie prze gminy 
województwa mazowieckiego jak również monitorowania 
stanu powietrza i reakcji w przypadku utrzymywania się 
szkodliwego smogu. Niekwestionowany wpływ smogu na 
nasze zdrowie nie może być dalej lekceważony przez władze 
samorządowe i państwowe. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2113.  E.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jest dla mnie ważne, żeby uchwała 
została przyjęta jeszcze w tym roku i była potem skutecznie 
egzekwowana. Żadne argumenty finansowe nie powinny być 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



579 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

brane pod uwagę gdy chodzi o zdrowie i życie nas 
wszystkich. 
Nie wolno dopuścić do powtórzenia sytuacji z zeszłej zimy, 
kiedy wielokrotnie zostały przekroczone normy stężenia 
pyłów. Z powodu smogu co roku umierają ludzie. Prawie 
każdy ma w rodzinie osoby starsze, chore lub kobiety w ciąży, 
które są szczególnie narażone. Sama boję się o bliską mi 
osobę chorą na astmę. Dlatego bardzo proszę o zrobienie 
wszystkiego, co tylko możliwe, żebyśmy nie bali się oddychać 
w swoim mieście. 

2114.  B.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Ograniczenie emisji pyłów poprzez wprowadzenie zakazów 
dla szeregu paliw oraz standardów dla instalacji grzewczych 
jest szczególnie ważne wobec postępującego 
zabudowywania korytarzy przewietrzania miasta (klinów 
napowietrzających) Warszawy. 
Mam nadzieję, że samorząd dołoży wszystkich starań, by 
poprawić jakość powietrza, którym oddychają mieszkańcy 
województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2115.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że zostanie 
uchwalona i egzekwowana . Mieszkam w rejonie, do którego 
dociera wieczorami okrutny smród z kominów niskiego 
Wilanowa, gdzie mieszkańcy pala w piecach nie wiadomo 
czym. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2116.  G.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, ale chciałbym także zapytać 
dlaczego sami urzędnicy nie szanują czystości powietrza w 
Warszawie i zatruwają środowisko przez palenie w urzędach 
węglem lub koksem i jak zamierzacie Państwo z tym 
walczyć? Drugie pytanie to jak wyeliminować samochody 
zanieczyszczające powietrze ponad normę ponieważ płatne 
przeglądy okresowe zupełnie nie sprawdziły się w tej kwestii? 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały. 

2117.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Ważne by zostały przyjęte jak 
najszybciej, a potem były skutecznie egzekwowane. Smog 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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nie tylko obniża komfort naszego życia, ale także je skraca! 
Jeśli ktoś się zastanawia dlaczego w Polsce ludzie żyją krócej 
niż w wielu innych krajach, to natężenie smogu i ogólnie 
zanieczyszczenie środowiska są jedną z głównych 
odpowiedzi. Wpływu obecnego poziomu zanieczyszczenia 
środowiska na zdrowie dzieci narodzonych i nienarodzonych 
jeszcze nie znamy, ale istnieją przesłanki sugerujące, że 
będzie on katastrofalny. 

2118.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jest to wyraz Państwa i naszej, jako obywateli, 
odpowiedzialności za losy naszych dzieci, wnuków i kolejnych 
pokoleń. 
Liczę na to, że ustawa wejdzie w życie już w tym roku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2119.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Właściwie wszystko w tej sprawie zostało powiedziane a 
walka o czyste powietrze jest oczywistą oczywistością i 
obowiązkiem każdego świadomego obywatela. 
Tylko systemowe podejście do tego zagadnienia pozwoli 
uzyskać widoczne efekty, tj. zmniejszenie zanieczyszczeń 
obecnych w powietrzu, w szczególności w okresie zimowym 
(sezon grzewczy). 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2120.  B.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Dla dobra społeczeństwa i natury, Polska potrzebuje redukcji 
emisji spalin. Ustawa antysmogowa jest ważnym krokiem w 
tym kierunku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2121.  M.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem sześćdziesięcioletnią 
mieszkanką Mińska Mazowieckiego. Mieszkam w bloku, ale 
wokół są domy jednorodzinne i niestety późną jesienią i zimą 
trudno o świeże powietrze. Ludzie niestety palą niewłaściwym 
opałem. Mieszkają ze mną wnuki i martwię się o ich zdrowie a 
także o swoje. Cztery lata temu po 38-latach rzuciłam palenie 
żeby żyć zdrowiej, a tu taki smog. Bardzo bym chciała aby 
zmieniła się ta sytuacja, aby powietrze, którym oddycham 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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było czyste i aby działania zmierzające do osiągnięcia tego 
były skuteczne. Oczekuję później kontroli i monitorowania 
sytuacji i ciągłych działań w kierunku polepszenia jakości 
powietrza. 

2122.  M.I. W związku z konsultacjami społecznymi prowadzonymi nad 
projektem uchwały antysmogowej pragnę wyrazić swoje 
poparcie dla wprowadzanych zmian. Mam nadzieję, że 
proponowana uchwała zdobędzie aprobatę radnych Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego i będzie jak najszybciej 
wdrożona i skutecznie egzekwowana przez jednostki 
samorządu terytorialnego. 
W ostatnich latach, szczególnie w okresie zimowym 
odczuwalne jest nasilenie zjawiska smogu w Warszawie oraz 
w innych częściach województwa. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent. Jest to 
szczególnie niepokojące ze względu na zagrożenie jakie 
niesie on dla zdrowia ludzkiego i zwiększone ryzyko 
zachorowań na wiele chorób w tym choroby układu 
oddechowego, układu krążenia i nowotwory. Wszyscy 
mieszkańcy powinni mieć prawo do czystego powietrza a 
obowiązkiem władz publicznych jest dbanie o zdrowie 
obywateli. 
Liczę, że Urząd po wprowadzeniu nowych przepisów będzie 
w swoim zakresie dalej monitorował ich wpływ na stan 
powietrza na obszarze województwa i w razie potrzeby 
będzie podejmował dalsze niezbędne kroki zmierzające do 
poprawy stanu powietrza a tym samym i zdrowia 
mieszkańców. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2123.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Nie tylko okolice Warszawy giną w 
smogu. Przeciętne mazowieckie miasteczko zimą spowija 
śmierdząca mgła. Monitorowanie stanu powietrza jest moim 
zdaniem niezbędne. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2124.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Uchwała ta obejmuje absolutne 
minimum i jest koniecznym początkiem zmian, jakie muszą 
zostać wprowadzone w polskim ustawodawstwie, żeby 
zapewnić Warszawie przynajmniej akceptowalny stan 
powietrza. Oczekuję od Państwa dbałości o tę sprawę, nie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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może być tak, że od jesieni do wiosny w tym mieście nie da 
się oddychać. 

2125.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chcę oddychać świeżym powietrzem 
i cieszyć się ruchem na ŚWIEŻYM powietrzu. Pragnę tego 
samego dla moich dzieci i dla wszystkich warszawiaków. 
Oczekuję, że uchwała na ten temat zostanie jeszcze w tym 
roku przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i że 
zostaną podjęte odpowiednie kroki w skutecznej realizacji 
projektu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2126.  T.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Czyste powietrze jest bardzo ważne nie chciałbym żeby 
następne pokolenia wypominał nam że tak późno reagujemy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2127.  J.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam na wsi pod Warszawą. Część sąsiadów pali w 
przestarzałych piecach węglem kiepskiej jakości lub wręcz 
spala śmieci i odpady poprodukcyjne. Skargi do gminy i 
wzywanie policji nie działa na dłuższą metę. Jakość powietrza 
w mojej miejscowości w zimie jest bardzo zła a i w lecie 
czasami nie można otwierać okien z powodu smrodu 
spowodowanego spalaniem nieodpowiednich materiałów. 
Konieczne są regulacje prawne, które ukrócą ten proceder. 
Dlatego z dużą nadzieją czekam na dobre prawo 
antysmogowe. Gorąco popieram projekt ustawy 
antysmogowej dla Mazowsza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2128.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, iż uchwała wprowadzająca jednolite regulacje dla 
całego województwa mazowieckiego zostanie przyjęta i 
egzekwowana w tym roku oraz, że Urząd będzie monitorował 
skuteczność regulacji i podejmował kroki w celu osiągnięcia 
jej skuteczności. Byłam zdruzgotana poziomem 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zanieczyszczenia powietrza podczas ostatniego sezonu 
grzewczego ze względu na zagrożenie zdrowia moich bardzo 
małych dzieci, ktore zbyt wiele słonecznych bezwietrznych dni 
spędziły w domu z powodu alarmu smogowego zamiast na 
spacerze. 

2129.  W.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem mieszkańcem gminy Milanówek, miasta ogrodu, które 
jednak nie ustrzegło się bomby smogowej z poprzedniego 
sezonu grzewczego. Dlatego gorąco apeluję aby wprowadzić 
proponowane przepisy już w tym roku bez zbędnej zwłoki. 
Doskonale zdaję sobie sprawę ile szkody wyrządza palenie 
słabym paliwem ale także dobrym paliwem w starych kotłach 
tzw. kopciuchach w sposób nieprawidłowy. Sam niestety 
byłem użytkownikiem takiego kotła. 
Proponuję zatem aby uwzględnić dodatkowy zapis 
przewidujący jakiś rodzaj odpowiedzialności / kar dla 
osób/domostw, w których następuje często zbyt duże i długie 
zadymienie. Wzorem przepisów obowiązujących w USA. 
Nawet w słabym kotle da się palić prawidłowo a niestety 
niewiedza w tym zakresie powoduje pogorszenie się stanu 
powietrza dla wszystkich. Dym powinien być widoczny tylko 
przez pierwsze ok. 20- 30 minut w czasie rozpalania. 
Podaję filmik nagrany na początku tego roku wlasnie w 
Milanówku : 
https://www.youtube.com/watch?v=mwb2Ta6yV64 
Jako rodzic rocznego dziecka zdaję sobie sprawę jakie 
konsekwencje zarówno dla nas jak i przyszłych pokoleń 
niesie zatruwanie powietrza. Dlatego gorąco popieram 
działania mające na celu poprawę powietrza a co za tym idzie 
zdrowia nas wszystkich. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 

2130.  M.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy woj. 
mazowieckiego. Oczekuję, że Urząd będzie monitorował 
wpływ regulacji na stan powietrza i podejmował niezbędne 
kroki w sytuacji, gdyby zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog dotyka nas wszystkich bardzo dotkliwie - osobiście w 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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każdym sezonie grzewczym przechodzę duże nasilenie 
objawów astmy. Oczywiście najbardziej wrażliwe na trujące 
substancje pozostają małe dzieci, o które boję się najbardziej. 
Poprawa jakości powietrza powinna być w tej chwili dla 
naszego kraju absolutnym priorytetem. Uchwała ta jest 
krokiem w dobrą stronę, proszę nie zmarnować tej szansy. 

2131.  K.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w bieżącym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
na terenie całego województwa mazowieckiego. 
Mam nadzieję, że te regulacje wpłyną na stan powietrza i 
oczekuję, że Urząd podejmie niezbędne kroki w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Co roku zimą odczuwam negatywne skutki smogu. Moi 
rodzice, będący w podeszłym wieku, z trudem oddychają w 
dni gdy smog jest wyjątkowo duży. Pracuję w szkole i widzę 
również negatywne skutki smogu wśród uczniów: bóle głowy, 
problemy z koncentracją, duszności. Widzę też, że 
nastolatkowie i ich rodzice zwracają uwagę na czystość 
powietrza i coraz więcej z nich zwraca uwagę na zachowania 
redukujące smog (korzystanie z transportu publicznego, 
korzystanie z odpowiednich paliw i źródeł energii) i 
redukujące skutki (pozostanie w domu gdy smog jest bardzo 
duży, monitorowanie bieżącego zanieczyszczenia). 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2132.  M.F. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że stosowna uchwała 
Sejmiku Wojewódzkiego Mazowsza podejmie taką uchwałę 
jeszcze przed sezonem grzewczym 2017/2018. Uważam też, 
że Urząd musi prowadzić monitoring przestrzegania takiej 
uchwały. W ramach działań antysmogowych oczekuję także 
podjęcia uchwały o dalszych sadzeniu drzew i krzewów w 
Warszawie. 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 

2133.  B.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Po ogromnym przekroczeniu norm w 
Warszawie podczas ostatniej zimy, wyeliminowanie smogu to 
najbardziej paląca potrzeba Warszawy. W niektóre dni w 
zimie smog czuło się wszędzie nawet bez pomiarów - 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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charakterystyczny zapach, łzawienie oczu oraz duszności 
odczuwane przez wiele osób nie pozwalały o nim zapomnieć. 
Liczę na to, że Sejmik Wojewódzki wprowadzi postulowane 
zapisy i będzie egzekwował ich realizację. Chodzi o zdrowie 
nas wszystkich! 

2134.  A.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mieszkam w samym centrum Warszawy. W sezonie 
grzewczym dosłownie nie da się tu oddychać. Szkoła 
rozwiązuje to tak, że przy przekroczeniu limitów stężenia 
pyłów w powietrzu dzieci przez cały dzień nie wychodzą na 
dwór? Po południu i w weekendy nie mogą pójść na łyżwy, 
sanki, odetchnąć na świeżym powietrzu. Bez przerwy chorują. 
Czy naprawdę w takim mieście chcemy żyć? Mamy XXI wiek, 
wiele miast europejskich już dawno rozwiązało ten problem. 
Nie jest to coś, co przekracza nasze możliwości. Potrzebna 
jest edukacja i rozwijanie świadomości społecznej dotyczącej 
m.in. spalania szkodliwych substancji. Dlatego jestem za 
projektem uchwały. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2135.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem przekonany, że przyjęta 
uchwała w proponowanej treści przyczyni się do istotnego 
zmniejszenia zachorowalności i umieralności wywołanych 
zanieczyszczeniem powietrza atmosferycznego w sezonie 
grzewczym na terenie aglomeracji miejskich woj. 
Mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2136.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję również od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Uważam że powinny zostać wprowadzone 
również regulacje dotyczące ruchu samochodowego w 
Warszawie, tak jak ma to miejsce w kilku miastach Europy. 
Tegoroczny smog w stolicy był nie do wytrzymania. Ustawa 
powinna zostać jak najszybciej wprowadzona jako wyraz 

Uwagi nie uwzględniono. 
Brzmienie art. 96 POŚ nie pozwala na ujęciu w uchwale 
antysmogowej kwestii komunikacji samochodowej. 
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szacunku i troski o zdrowie mieszkańców stolicy. Jeśli się to 
nie wydarzy będzie to powodem do kolejnych protestów. 

2137.  P.S.-O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku i 
będzie skutecznie egzekwowana. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 
Ja i moja rodzina chcemy żyć w zdrowym otoczeniu - 
jesteśmy aktywni, biegamy, jeździmy na rowerze - proszę 
wziąć nasze zdrowie pod uwagę. Dziękujemy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2138.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje popracie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję że uchwała będzie przyjęta 
w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. Poza tym 
państwa Urząd powinien zapewnić monitoring wpływu 
regulacji na stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w 
sytuacji, gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. Smog 
dotyka nas wszystkich ,nasze zdrowie i naszych bliskich, 
jestem pewna że nie o taką ojczyznę walczyli nasi 
bohaterowie powstańcy i wszyscy waleczni żołnierze. Nasz 
piękny kraj ma prawo oddychać pełną piersią. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2139.  I.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że za źródło smogu powinno być uznane nie tylko 
zakłady przemysłowe, samochody czy piece opałowe, ale też 
bardzo uciążliwe w codziennym kontakcie urządzenia typu 
dmuchawa spalinowa do liści, czy piły do drzew. Może 
powinno się tą ustawę połączyć z wytycznymi przechodzenia 
na energię elektryczną? 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2140.  T.N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Oczekuję od Urzędu Gminy monitorowania 
stanu powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zagrożenia zanieczyszczeniami. W mojej wsi niektórzy palą 
śmieciami i z kominów leci śmierdzący czarny dym. 

2141.  U.H.-S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała ta 
zostanie przyjęta jeszcze w tym roku przez Radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego oraz skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy naszego województwa. 
Jako mieszkanka oczekuję o Urzędu Marszałkowskiego 
monitoringu wpływu regulacji zawartych w uchwale na stan 
powietrza oraz podejmowania niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Smog nie jest tylko wytworem naszej wyobraźni. Jest realnym 
zagrożeniem dla nas wszystkich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2142.  B.T.-N. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów, liczę, że uchwała będzie przyjęta w 
tym roku i że będzie miał miejsce monitoring wpływu regulacji 
na stan powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2143.  B.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Wyrażam pełne poparcie dla projektu 
uchwały i oczekuję, że będzie przyjęta jeszcze w tym roku 
oraz prowadzony będzie monitoring jej wdrażania. Mieszkam 
w Milanówku, mieście-parku, w którym jednak nasilenie 
smogu w okresie jesień-wczesna wiosna jest duże, gdyż w 
wielu domach jednorodzinnych jest tradycyjne ogrzewanie 
węglowe i pali się drewnem w kominkach. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2144.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jednocześnie apeluję do radnych, aby przyjęli tę uchwałę i 
egzekwowali jej przestrzeganie jeszcze w tym roku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2145.  K.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Kwestia jakości powietrza jest dla mnie bardzo istotna, tak jak 
ogólnie ochrona zdrowia i środowiska, zwłaszcza z punktu 
widzenia moich dzieci oraz generalnie przyszłych pokoleń. 

2146.  J.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Cieszy mnie bardzo, że Marszałek dotrzymał obietnicy i 
uchwała została przygotowana w terminie. Zaproponowane 
przez Urząd Marszałkowski rozwiązania idą we właściwym 
kierunku. To pierwszy krok, wprowadzający w całym 
województwie zakaz spalania najgorszej jakości odpadów 
węgla i wprowadzający standardy dla jakości pieców. 
Liczę na to, że zaproponowane zmiany zostaną przyjęte i 
będą egzekwowane przez gminy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2147.  W.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam 55 lat i NIGDY nie miałem 
alergicznego kaszlu zimą - niestety ostatniej zimy 2016/2017 
poznałem jak zapylenie i zanieczyszczenie powietrza bardzo 
negatywnie odbija się na moim zdrowiu - suchy, męczący 
kaszel, który mijał tylko po zażyciu odpowiednich leków 
antyalergicznych! Lekarz stwierdził - a także takie było moje 
przeczucie, że winny jest smog i zanieczyszczenie powietrza 
spowodowane spalaniem śmieci i złej jakości węgla w 
polskich domostwach. Proszę o podjęcie działań w sprawie 
ochrony życia i zdrowia polskich obywateli przed 
niebezpiecznym wpływem smogu - szczególnie zimą! Proszę 
obniżyć akcyzę na olej opałowy i gaz! Niczym nieograniczona 
chciwość fiskalna i indolencja polskiego państwa w dziedzinie 
czystości naszego powietrza zabija jego obywateli! Nam 
wszystkim należą się w tej dziedzinie pozytywne i nie tylko 
"dobre" a NAJLEPSZE zmiany! 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 

2148.  D.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że radni Sejmiku Wojewódzkiego przyjmą tę 
uchwałę jeszcze w tym roku, a Urząd Marszałkowski będzie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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skutecznie egzekwował jej wdrożenie przez wszystkie gminy 
województwa marszałkowskiego. 

2149.  M.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję że zostanie przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Liczę na Państwa monitorowanie stanu 
powietrza aby sytuacja z ubiegłego roku nie powtórzyła się. 
Mamy małe dziecko i tegoroczna zima była dla nas 
koszmarem. Córka usypia tylko na dworze w wózku, przez 
całe tygodnie nie wiedzieliśmy co robić gdy normy były 
przekroczone po kilkaset procent. W sezonie zimowym 
zauważyliśmy u niej objawy kaszlu związanego właśnie ze 
smogiem. Boimy się o jej zdrowie.  

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2150.  W.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
To czy będę chciał razem ze swoją rodziną nadal mieszkać 
na Mazowszu, zależy w dużym stopniu od jakości powietrza. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2151.  M.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję, że Urząd 
Wojewódzki będzie monitorował wpływ przyjętych regulacji na 
stan powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby 
wprowadzone zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2152.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Stan powietrza zimą bardzo mnie niepokoi. Jest zagrożeniem 
dla nas wszystkich, dlatego wspólnie powinniśmy działać na 
rzecz poprawy jakości powietrza. 
Mam nadzieję, że ustawa antysmogowa zostanie przyjęta w 
tym roku i skutecznie egzekwowana dla dobra nas 
wszystkich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2153.  W.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam skłonności astmatyczne i 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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osobiście odczuwam poważny dyskomfort w dni, kiedy 
zanieczyszczenie powietrza jest wysokie. Dlatego 
zdecydowanie popieram ww. projekt uchwały antysmogowej. 

2154.  M.W.-K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuje, ze uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku przez Sejmik Województwa 
Mazowieckiego i skutecznie egzekwowana. 
Smog jest bardzo ważnym tematem społecznym - mnie 
osobiście utrudnia wychodzenie na dwór i korzystanie w pełni 
z spacerów z moimi dziećmi. Dużo rozmawiam na ten temat z 
moimi sąsiadami i znajomymi. Zakupiliśmy urządzenie 
filtrujące powietrze do domu. Liczę, że dzięki uchwale i naszej 
wspólnej pracy za parę lat nie będzie mi potrzebne. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2155.  P.A. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty-smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę na to, że uchwała zostanie 
przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego jeszcze w 
tym roku, a jej zapisy będą skutecznie egzekwowane przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Od dziecka mieszkam na warszawskim Ursynowie i niestety z 
roku na rok odczuwam, że jakość powietrza jest coraz gorsza. 
Tej zimy w mojej dzielnicy przez wiele dni unosił się gryzący 
zapach spalenizny, a przecież normy jakości powietrza na 
południu Warszawy i tak nie były tak dotkliwie przekroczone, 
jak w innych częściach aglomeracji warszawskiej. 
Mam nadzieję, że Urząd Marszałkowski podejmie się 
monitoringu wpływu nowych regulacji prawnych na stan 
powietrza i podejmie niezbędne kroki w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Dziękuję za Państwa prace i wysiłek na rzecz poprawy 
jakości powietrza na całym Mazowszu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2156.  P.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem ojcem trojga dzieci i chcę, by pozostały na Mazowszu, 
a nie szukały nowego, zdrowszego miejsca zamieszkania. 
Proszę o uchwalenie przepisów antysmogowych i 
przestrzeganie ich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2157.  N.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta jak najszybciej i jej zapisy będą wprowadzone w 
życie. Bardzo mi zależy na tym, żeby powietrze w naszym 
mieście i województwie było czyste, ponieważ mam małe 
dziecko i chcę, żeby było zdrowe. Dotyczy to także mnie, 
mego męża i moich starszych już rodziców, którzy 
bezpośrednio odczuwają wpływ zanieczyszczonego 
powietrza na swoje zdrowie. 
Oczekuję, że Urząd będzie monitorował wpływ uchwały na 
stan powietrza i podejmie stosowne kroki w przypadku gdyby 
regulacje okazały się niewystarczające. 

2158.  K.D. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jestem mamą dwulatka i 
Warszawianką, więc to, co się dzieje w Warszawie jest dla 
mnie bardzo ważne. Wiele razy zeszłej zimy bałam się 
wychodzić z dzieckiem na dwór ze względu na jakość 
powietrza. Wiem, że tego rodzaju ustawy wiążą się z dużymi 
inwestycjami, jednak nie ma moim zdaniem nic ważniejszego 
niż inwestycja w ludzkie zdrowie i życie. Mam nadzieję, że 
nadchodząca zima będzie lepsza pod względem jakości 
powietrza, a w najbliższych latach uda nam się uporać z tym 
problemem w trwały sposób. Oczekuję przyjęcia uchwały, a 
także podjęcia wszelkich możliwych kroków w celu znacznej 
poprawy jakości powietrza, w tym monitoringu, w jaki sposób 
ustawa faktycznie je zmienia, jeśli zostanie przyjęta. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2159.  T.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje pełne i 
ZDECYDOWANE poparcie dla zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2160.  B.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje całkowite poparcie 
dla zawartych tam zapisów. Dbajmy o powietrze którym 
oddychamy dla siebie i swoich dzieci i dla planety na której 
żyjemy oraz innych jej mieszkańców. 
Wydarzenia i badania w ciągu ostatnich lat pokazały, że 
jakość powietrza i środowiska naturalnego ma kluczowe 
znaczenie dla zdrowia ludzkości. 
ZE SZCZEREGO SERCA POPIERAM, 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2161.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Bardzo proszę o pochylenie się nad sprawą. Przecież chodzi 
o naszą wspólną sprawę i nasze wspólne zdrowie. 

2162.  T.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że radni przyjmą uchwałę, a gminy będą ją 
egzekwować. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2163.  E.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Smog zabija!!! Powinniśmy wszystko zrobić żeby nasze 
powietrze w Polsce było czyste!!! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2164.  J.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. ponadto oczekuję, że uchwała 
antysmogowa zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego, a w przyszłości będzie skutecznie 
egzekwowana.. Od Państwa oczekuję monitoringu wpływu 
regulacji na stan powietrza i reagowania w sytuacji nie 
przestrzegania przepisów wynikających z tej ustawy. Pragnę, 
by moje dzieci i moi bliscy mogli żyć w zdrowiu i 
bezpieczeństwie, a smog zagraża zdrowiu nas wszystkich. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2165.  P.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Jestem mieszkanką Warszawy - Białołęki, ulica Kąty 
Grodziskie. Jest to dawna wieś Grodzisk, ze starymi domami 
ogrzewanymi w dużej mierze przy pomocy starych pieców, 
kominków. Poza sezonem letnim, tj. miesiącami od maja do 
sierpnia (czasem września) powietrze w okolicy po prostu 
śmierdzi. Dymy z kominów mają odcienie w pełnej gamie 
tęczy. Wielu mieszkańców wraz z dziećmi stara się prowadzić 
aktywny tryb życia - spacerując, biegając, jeżdżąc na 
rowerze. Jednak oddychanie tym powietrzem jest nie tylko 
nieprzyjemne - mamy świadomość, że truje nas i naszych 
najbliższych. 
Ostatniej zimy doświadczyliśmy sytuacji kryzysowej. Jak 
wytłumaczyć dzieciom, że nie mogą wyjść na zewnątrz, bo 
powietrze truje? Jak wytłumaczyć, że nagle wszystko jest 
odwrotnie - NIE WOLNO otwierać okna, bo mimo zaduchu 
wewnątrz jeszcze gorzej będzie wpuścić zatrute powietrze do 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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środka? Czy mam kupić moim najbliższym maski, aby 
próbować ich chronić przed ... powietrzem? To jest 
pogranicze kataklizmu! 
Wiem, że Państwu również zależy na zdrowiu swoim i swoich 
bliskich, dlatego tym bardziej podkreślam, że ustawa powinna 
zostać przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego 
jeszcze w tym roku, aby zacząć ten problem rozwiązywać już 
od najbliższego sezonu grzewczego. Sama uchwała nie 
wystarczy, konieczna jest jej skuteczna egzekucja przez 
wszystkie gminy Mazowsza. Żeby to było możliwe, należy od 
początku monitorować jakość powietrza i komunikować ją 
mieszkańcom. Gdyby się okazało, że tego wpływu nie ma, 
oczekuję uszczelnienia uchwały antysmogowej w jak 
najszybszym terminie. 
Znam kilku radnych Mazowsza i wiem, że to pracowici ludzie - 
są bardziej ludźmi czynu niż politykami i naprawdę potrafią 
pracować. Liczę, że Mazowiecki Sejmik Wojewódzki zadziała 
w tej kwestii sprawnie, szybko i skutecznie, bo to jest coś co 
wpływa bezpośrednio na nasze codzienne życie i zdrowie. 

2166.  E.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Nie do przecenienia jest 
wprowadzenie jednolitej regulacji w obszarze całego 
województwa. Za długo na to czekamy, a zdrowie wszystkich 
mieszkańców jest przecież priorytetem. 
Oczekuję, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję również od Urzędu monitoringu wpływu tej regulacji 
na stan powietrza tak, aby można było podjąć niezbędne 
kroki, gdyby zakazy okazały się niewystarczające. Sprawa 
zdrowia nas wszystkich powinna przecież być priorytetem dla 
Urzędu. Nie sądzę, że ktokolwiek nie zdaje sobie sprawy z 
wpływu smogu na zdrowie ludzi. 
Sama jestem osobą, która zachorowała na raka, który, jak 
wiadomo, jest jedną z chorób cywilizacyjnych, związanych 
między innymi z zanieczyszczeniem powietrza. Dobrze wiem 
co ta choroba oznacza, jakie są jej skutki i jak trudno się ją 
leczy. Chciałabym, aby jak najmniej osób musiało przez to 
przechodzić i doświadczać takiego lęku o swoje życie. Chcę 
przed tym uchronić moje dzieci, wnuki, przyjaciół, i nie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 



594 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

wyobrażam sobie, żeby ktoś świadomie chciał wypuszczać 
truciznę w powietrze którym oddychamy wszyscy. Jestem 
pewna, że jak wszyscy weźmiemy pod uwagę udowodnioną i 
udokumentowaną wiedzę naukową o wpływie 
zanieczyszczenia i trujących substancji w powietrzu, to 
będziemy wszyscy gotowi zainwestować w bezpieczne 
technologie grzewcze. 
Szanowni Państwo, apeluję do Waszego sumienia, umysłów i 
serc o jednoznaczne postawienie tej kwestii. Dosyć już 
trzymania naszego kraju i jego mieszkańców w trujących 
oparach. 

2167.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieje, ze niniejsza uchwala 
zostanie przyjęta przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego w 
najbliższym możliwym terminie oraz zostanie skutecznie 
realizowana przez wszystkie gminy Woj. Mazowieckiego (a 
Urząd Marszałkowski będzie odpowiednio monitorował 
wdrażanie ww. uchwały). 
Chciałbym zwrócić uwagę, ze pomimo tego, iż problem 
smogu zdaje się dotyczyć przede wszystkim południa Polski, 
to przekroczenia dopuszczalnych limitów pyłów znajdujących 
się w powietrzu w okresie zimowym na terenie Woj. 
Mazowieckiego również sa ogromne. Dotyczy to np. takich 
miast jak Legionowo czy Otwock czy tez tej części Warszawy, 
która nie jest podłączona do sieci centralnego ogrzewania 
(np. Wawer czy Wilanów). 
Osobiście wielu z Państwa może się przekonać o tym 
ostatnim problemie np. podróżując po Warszawie w zimie: 
paradoksalnie w większości dzielnic centralnych możemy 
wówczas oddychać (względnie) czystym powietrzem, 
natomiast na przedmieściach z reguły powietrze jest na tyle 
trujące, ze jest to aż wyczuwalne "organoleptycznie". 
Uważam, ze przyszedł już najwyższy czas by skończyć z tym 
odrażającym problemem i jestem pewien, ze niniejsza 
uchwala to pierwszy krok "w dobra stronę"! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2168.  U.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Zanieczyszczenie powietrza 
wyjątkowo wpływa na jakoś życia obywateli i konieczne są 
zapisy regulujące tą kwestię. Chciałabym wyrazić również 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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swoje oczekiwanie, że w momencie wprowadzenia uchwały 
będzie ona egzekwowana nie tylko również w dużych 
miastach, ale także w poszczególnych gminach. 

2169.  M.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
anty smogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
W związku z tym projektem uchwały oczekuję: 
- że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez radnych 
Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
- od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i 
podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy 
okazały się niewystarczające. 
Piszę ze względu na moje zamieszkanie w okolicy Warszawy, 
w której smog w okresie zimowym jest naszą zmorą, a także 
ze względu na obawy o zdrowie moje i mojej rodziny. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2170.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jest rzeczą niezwykle ważną, aby 
władze Województwa zadbały o jakość powietrza na 
zarządzanym przez siebie terenie. To jeden z czynników 
najbardziej wpływający na nasze zdrowie i jakość życia. Jako 
mieszkanka Warszawy obserwuję z roku na rok 
powiększające się zanieczyszczenie powietrza, co w 
widoczny sposób objawia się w dolegliwościach dróg 
oddechowych moich i moich bliskich. Oczekuję, że władze 
będą monitorować jakość powietrza i reagować na 
pogarszające się parametry. Oczekuję również że władze 
całego województwa podejmą działania ograniczające 
rosnące zanieczyszczenie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2171.  A.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuje, iż uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Od Urzędu oczekuje monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Martwi mnie stan powietrza w Warszawie. Moja córka ma 
astmę i przez cala większość zimy musi siedzieć w 
zamkniętych pomieszczeniach z powodu smogu. 

2172.  Z.D.-B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jako mieszkanka Mazowsza i matka 
małego dziecka widzę, jak niezbędne są proponowane 
regulacje: poprzednia zima ciężko nas doświadczyła, a 
rekordowe stężenie smogu bardzo źle wpłynęło na zdrowie 
naszej rodziny. Jestem zasmucona, że mieszkając w moim 
ukochanym mieście, w miesiącach zimowych ryzykuję życie i 
zdrowie mojej rodziny. Mam serdeczną nadzieję, że ustawa 
antysmogowa wprowadzona zostanie w obecnym, 
nieosłabionym brzmieniu, na obszarze całego województwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2173.  S.vd B. Jako mieszkanka podwarszawskiej Owczarni (gm. Brwinów), 
gdzie jeszcze bardzo wiele osób korzysta z opału złej jakości, 
wobec tego w zimie nie ma jak wychodzić z domu lub 
wietrzyć dom, niezmiernie się cieszę z inicjatywy dot. 
Uchwały Antysmogowej. Moje gratulacje! 
Mam jednak obawy wobec faktycznego wyegzekwowania 
litery uchwały jak również efektywności kontroli przez służby 
lokalne. 
W uzasadnieniu można poczytać na końcu, iż różne 
jednostki/służby gminy i powiatu zgodnie z właściwymi 
paragrafami (ustaw) odnośnie ich obowiązków powinny 
wykonać kontrolę. To jest zdecydowanie za mało konkretne. 
W tej sprawie wskazane byłoby uregulowane PRO-
AKTYWNE postępowanie tych jednostek/służb. Należałoby, 
- utworzyć i wdrożyć procedury monitorowania, 
- określić obowiązkową frekwencję monitorowania / tyg./ km2, 
- określić minimalną ilość kontroli pieca i opału u 
poszczególnych gospodarstw domowych/ilość gospodarstw 
domowych na terenie gminy, 
- standaryzować procedurę sprawozdawczą w tej sprawie 
przez służby, 
- i.t.d.. 
Bez tego - obawiam się - będziemy dreptać w miejscu. Bo 
niby skąd Straż Miejska ma wiedzieć gdzie dzieje się źle? 
Mieszkańcy czasami zgłaszają przekroczenia, ale często też 
nie - boją się też reperkusje. Albo, nie zgłaszają nic na 
zasadzie "skoro ja na Ciebie nie donoszę w tej sprawie, to Ty 

Uwaga nie odnosi się do treści projektu uchwały. 
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nie donosisz na mnie w tamtej ...". Takie mechanizmy 
niestety jeszcze funkcjonują. 
Mam nadzieję, że moje uwagi będą brane pod uwagą. 

2174.  M.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Na co dzień jeżdżę rowerem, także w zimie, mam dziecko po 
wcześniaczych przejściach oddechowych i sprawa czystego 
powierza jest dla mnie ważna jak tlen. Warszawa zasługuje 
na czyste powietrze. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2175.  L.Ż. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
To nie tylko piece psują powietrze w mieście. Wróciłam 
właśnie z wakacji nad jeziorem i poczułam jak złym 
powietrzem oddychamy na co dzień ! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2176.  J.G.-I. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Jakość powietrza, którym 
oddychamy bezpośrednio przekłada się na stan zdrowia nas 
wszystkich. Przekraczające normę stężenia pyłów, takie jak 
ostatniej zimy są szczególnie niebezpieczne dla najsłabszych: 
dzieci, kobiet w ciąży, osób które już cierpią na schorzenia 
oddechowe i krążenia, osób starszych do których i ja należę. 
Chciałabym jeszcze cieszyć się dobrym samopoczuciem, 
móc pracować przynajmniej przez lat kilka. Ufam, że 
podejmiecie Państwo decyzję korzystną dla nas wszystkich, 
przyjmiecie uchwałę i zadbacie o skuteczne jej 
egzekwowanie. Nic nie może być ważniejsze niż życie i 
zdrowie człowieka. Pomyślcie o dzieciach, których mamy tak 
mało. Programy prorodzinne zachęcające rodziny do 
prokreacji są bardzo ważne, ale nie mniej ważna, lub nawet 
bardziej jest troska o te dzieci, które już są, o ich życie i 
zdrowie. Ograniczenie "niskiej emisji" to wielki krok w tym 
kierunku. Oczekuję, że świadomi ciążącej na Was 
odpowiedzialności postąpicie właściwie. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2177.  I.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Czyste powietrze to nasza wspólna 
sprawa, niezwykle istotna dla naszego zdrowia. Konieczne do 
poniesienia koszty zaoszczędzą nam potem znacznie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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poważniejszych kosztów opieki zdrowotnej. Czasami trzeba 
podejmować niełatwe decyzje, chodzi przecież o dobro 
naszych dzieci. Bardzo niepokoi mnie fakt, że Polska jest 
obecnie czarną plamą na mapie Europy. Proszę państwa o 
poważne potraktowanie tej sprawy i monitorowania postępów 
działań związanych z poprawą czystości powietrza w 
województwie. 

2178.  M.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Od wielu lat (w sezonach grzewczych) oddycham w 
Hornówku zatrutym powietrzem, choć przeprowadziłam się tu 
z centrum Warszawy m.in. po to, by oddychać zielonymi 
kampinoskimi płucami. Niestety jestem otoczona sąsiadami, 
którzy palą w piecach najgorszej jakości opałem węglowym. 
Trudno mieć do nich pretensję: palą tym, co jest dostępne i 
jak najbardziej legalne. 
Najwyższy czas, by podjąć odpowiednie kroki, zatroszczyć 
się o zagrożone środowisko a tym samym o nasze zdrowie. 
Projekt uchwały antysmogowej idzie w tym kierunku. 
Mam wielką nadzieję, że uchwała będzie w tym roku przyjęta 
przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2179.  R.U. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Mazowieckiego Urzędu Marszałkowskiego 
monitorowania wpływu powyższej regulacji na stan powietrza 
i podjęcia niezbędnych kroków, jeśli zapisy uchwały okażą się 
niewystarczające dla redukcji zanieczyszczenia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2180.  S.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Należy wprowadzić skuteczne 
mechanizmy zapewniające działanie wprowadzonego prawa i 
jego egzekwowanie. Przerażające jest tempo w jakim jakość 
powietrza którym oddychamy spada. Postarajmy się 
zatrzymać ten proces dla nas i naszych dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2181.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Byłabym bardzo szczęśliwa, gdyby 
na terenie Mazowsza, a tak naprawdę całej Polski (bo 
przecież powietrze nie trzyma się granic) udało się znacznie 
ograniczyć emisję szkodliwych substancji. 
Spędzam czas z dzieckiem w Warszawie albo niedaleko 
Warszawy na osiedlu domków jednorodzinnych. Ubolewam 
ogromnie, gdy widzę, jak zimą sąsiedzi palą bardzo 
podejrzanymi materiałami i są właściwie bezkarni. Tak samo 
ogromnie mi przeszkadzał brak możliwości spędzania czasu 
na świeżym powietrzu w czasie alarmów smogowych - bardzo 
obniża mi się wtedy nastrój, bo czuję, że żyję w kraju, w 
którym nie dba się o zdrowie ludzi. Szkoda mi bardzo dzieci, 
które nie mogą beztrosko biegać - są poszkodowane potrójnie 
- ze względu na zły wpływ smogu zdrowie, brak świeżego 
powietrza i ruchu. 
Mam wielką nadzieję, że rząd coś zrobi z tym problemem. Że 
zainwestuje w wymianę starych pieców i będzie egzekwował 
używanie odpowiedniego paliwa do pieców, że też będzie 
zorganizowana kampania uświadamiająca. Inaczej będę się 
czuła jak mieszkanka Trzeciego Świata (szokujące, jak 
bardzo odstajemy w tej sprawie od Europu!) i nie będę miała 
poczucia bezpieczeństwa - za to dużo żalu do ludzi 
rządzących krajem, że nie robią nic, by poprawić ten stan 
rzeczy - zagrażający zdrowiu nas wszystkich. 
Oczekuję, że uchwała dojdzie do skutku - że Urząd 
monitoringu podejmie odpowiednie kroki, że zostanie 
wprowadzony zakaz palenia mułami, flotokoncentratami 
węglowymi oraz mieszankami wyprodukowanymi z ich 
wykorzystaniem, węglem brunatnym, powstałymi z niego 
paliwami oraz zawilgoconą biomasą, że zostaną 
wprowadzone standardy dla pieców. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2182.  Z.P. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję szybkiego przyjęcia 
uchwały i wdrożenia działań w celu wyeliminowania 
zanieczyszczenia powietrza, które zabija. Mieszkam na wsi, 
gdzie odczuwam dym przez dużą część roku a świadomość 
tego, że samo niepalenie śmieci nie jest dbaniem o 
środowisko, jest niska. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2183.  M.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać poparcie dla zawartych tam 
zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że Urząd będzie monitorował wpływ regulacji na 
stan powietrza i reagował, jeśli zakazy okażą się 
niewystarczające. 
Smog dotyka mnie osobiście, ponieważ mam astmę. Jedyny 
sposób na nie chorowanie na zapalenie oskrzeli kilka razy w 
ciągu zimy to chodzenie w masce antysmogowej przy 
wysokich stężeniach pyłu. Praktycznie oznacza to przez 
większość czasu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2184.  M.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta jeszcze w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i że będzie skutecznie egzekwowana przez 
wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu stałego monitoringu stanu powietrza i 
łatwego dostępu do tych informacji. W mojej gminie 
Piaseczno, w mojej wsi Złotokłos jest bardzo wiele domów, w 
których pali się miałem a skutek tego jest taki, że zimą 
wieczorem nie można wyjść na ulicę - dom wietrzymy w ciągu 
dnia, a wieczorem zamykamy szczelnie okna. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2185.  A.C. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Oczekuję od Urzędu monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2186.  A.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała zostanie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Jako mieszkanka Warszawy, poruszająca się gównie 
rowerem i pieszo bardzo zależy mi na poprawie stanu 
powietrza w Warszawie. Liczę na to, że dzięki wprowadzeniu 
w życie ustawy, będę mogła cieszyć się aktywnym 
spędzaniem czasu na dworze bez obawy o moje zdrowie. 
Zachęcam także do podjęcia dalszej pracy nad obniżeniem 
emisji pyłów do środowiska, poprzez wprowadzenie regulacji 
wjazdu samochodów do Śródmieścia Warszawy, gdzie mimo 
iż większość budynków posiada centralne ogrzewanie 
utrzymuje się wysoki stopień zanieczyszczenia powietrza. 

2187.  A.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla niej. 
Jestem matką małych dzieci. Jest dla mnie bardzo ważne aby 
mogły one żyć i rozwijać się zdrowo. Na bieżąco śledzimy w 
zimie poziom zanieczyszczeń i jest on naprawdę 
przerażający. W przedszkolu obawiamy się o wypuszczanie 
dzieci na dwór, rozważamy zakup urządzania do 
oczyszczania powietrza. Niestety to nie rozwiązuje źródła 
problemu. Oczekuję, że Urząd jest w stanie rozpocząć walkę 
o czyste powietrze eliminując najważniejsze źródła jego 
zanieczyszczania. 
Kluczowe dla mnie wydaje się przyjęcie regulacji zakazu 
palenia złej jakości paliwami oraz standardy na piece na 
terenie całego województwa mazowieckiego. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2188.  A.W. W zaproponowanej przez Państwa treści uchwały nie 
znajduję ani słowa, odnoszącego się do spalania śmieci, co 
jest powszechną praktyką na wsiach. Zakaz stosowania 
wymienionych w uchwale paliw nie wyklucza tego procederu 
a powszechnie stosowane piece na to pozwalają. Brak 
również zakazu spalania śmieci poza instalacjami 
grzewczymi, np. w ogniskach. 
Warto byłoby organizować okresowe kontrole zawartości 
sadzy w kominach. Bez tego uchwała pozostanie martwym 
prawem. 

Uwagi nie odnoszą się do treści projektu uchwały. 
Postepowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w Art. 
30. ust 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami. 
Uchwała na mocy art. 96 POŚ nie może określać 
ograniczeń, zakazów lub nakazów w stosunku do odpadów, 
ognisk lub kontroli. 

2189.  E.Ł.-J. Mam synka, który już teraz ma problemy z alergią. Chcę, 
żeby mógł się bezpiecznie bawić w Warszawie czy u swoich 
Dziadków pod Warszawą, gdzie niby powietrze jest czyste, 
ale w zimie wielu sąsiadów pali w piecach czym się da. 
Bardzo proszę o poparcie dla ustawy antysmogowej. Dzięki 
niej i dzieci, i dorośli będą zdrowsi. A co za tym idzie, mniej 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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jako obywatele wydamy na ich (nasze) leczenie, jest to więc 
także inwestycja, która się zwróci. 
Kocham moje miasto, tu płacę podatki i nie chciałabym 
musieć się przeprowadzać ze względu na zanieczyszczenie 
powietrza. Chcę, żeby wszystkie dzieci mogły bezpiecznie się 
tu bawić. 
Dlatego bardzo proszę o poparcie dla tej ustawy! 

2190.  E.D.-R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów; projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa, wprowadzającej zakaz palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi z mieszankami 
wyprodukowanymi z ich wykorzystaniem. Zakazuje też 
palenia węglem brunatnym, powstałymi z niego paliwami oraz 
zawilgoconą biomasą. Wprowadza konieczne standardy dla 
pieców. 
Chciałabym - ja wraz z moją 4-osobowa rodziną - by uchwała 
była przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku 
Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana przez wszystkie 
gminy województwa mazowieckiego. 
Również chciałabym by Urząd zajął się sprawą 
monitorowania wpływu relacji na stan powietrza oraz 
podejmowania niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 
Niepokoję się o siebie i swoich bliskich, mieszkając na 
Górnym Mokotowie całkowicie zleżymy od stanu powietrza 
miejskiego - a w rodzinie mam młodego syna oraz bardzo 
starszego tatę, pod wiek 90 lat. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2191.  E.R. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oby jak najszybciej ta uchwała zaczęła działać! Zależy mi na 
tym szczególnie, gdyż jestem alergiczką. Chciałabym 
dowiedzieć się jak poprawi się stan powietrza po 
wprowadzeniu tej uchwały. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2192.  M.R. Oto moje propozycje zmian w projekcie uchwały: 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę 
antysmogową z całkowitym zakazem paliw stałych. 
Warszawa jest miastem bogatym, sieć ciepłownicza jest 
bardzo dobrze rozwinięta, procent ubóstwa energetycznego 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 



603 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

stosunkowo niski i władze stać będzie na dofinansowanie 
najbiedniejszych mieszkańców. Dodatkowo całkowitym 
zakazem objęte powinny być gminy ościenne. 
2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać 
w jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest Konstancin 
Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych notowane 
tam przez WIOŚ w styczniu tego roku poddają w wątpliwość 
nadany temu miastu status uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie powinno 
być możliwości instalowania pieców/ kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
4. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody 
budowlane powinny być wydawane tylko pod warunkiem 
podłączenia do sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny być usunięte zapisy o tym, że można 
dostosować kominki i piece. Dla Warszawy powinno być tylko 
- jeśli w ogóle - możliwe instalowanie kominków o 
najmniejszej emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie 
przekroczenie norm (PM10 > niż 50 mikrog/m3) powinien być 
zakaz używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie 
kominek nie jest głównym źródłem ciepła). 
7. Każda dzielnica w m.st. Warszawie winno mieć 
przynajmniej jedną stację pomiarową (umożliwiłoby to 
bieżącą weryfikację jakości powietrza w całym mieście. 
8. Zaproponowana data, 2023 rok, to termin zbyt 
odległy na wprowadzenie tych niezwykle ważnych zmian. 
Ludzie nie wstrzymają oddechu na 6 lat. 

zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat).  
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna.  
Ad. 3 Brak możliwości prawnych do wdrożenia takich 
działań. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 7 Lokalizacja stacji pomiarowych leży w gestii 
Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony Powietrza. 
Ad. Uchwała wejdzie w życie w listopadzie 2017 r. Data 2023 
r. jest tylko jednym z okresów przejściowych 

2193.  M.S. Prosimy o wprowadzenie poniższych postulatów: 
1. Warszawa powinna mieć osobną uchwałę 
antysmogową z całkowitym zakazem paliw stałych. 
Warszawa jest miastem bogatym, sieć ciepłownicza jest 
bardzo dobrze rozwinięta, procent ubóstwa energetycznego 
stosunkowo niski i władze stać będzie na dofinansowanie 
najbiedniejszych mieszkańców. Dodatkowo całkowitym 
zakazem objęte powinny być gminy ościenne. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie, 
jednak ani te proponowane ani ostrzejsze zakazy (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) w Warszawie nie będą 
do końca skuteczne. Równolegle do wdrażania uchwały 
antysmogowej władze Warszawy muszą nadal intensywnie 
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2. Podobny zakaz paliw stałych powinien obowiązywać 
w jedynym mazowieckim uzdrowisku jakim jest 
Konstancin Jeziorna. Wysokie stężenia pyłów zawieszonych 
notowane tam przez WIOŚ w styczniu tego 
roku poddają w wątpliwość nadany temu miastu status 
uzdrowiska. 
3. Dla terenów gdzie jest sieć ciepłownicza i gaz nie 
powinno być możliwości instalowania pieców/kominków jako 
głównego źródła ogrzewania. 
t. Tam gdzie jest centralne ogrzewanie zgody budowlane 
powinny być wydawane tylko pod warunkiem podłączenia do 
sieci ciepłowniczej. 
5. Powinny byc usunięte zapisy o tym, że można 
dostosować kominki i piece. Dla Warszawy powinno być 
tylko - jeśli w ogóle - możliwe instalowanie kominków o 
najmniejszej emisyjności. 
6. Przy prognozowaniu, że danego dnia będzie 
przekroczenie norm (PM 10 > niż 50 mikrog/m3) powinien 
być zakaz używania kominków rekreacyjnych (takich gdzie 
kominek nie jest głównym źródłem ciepłą). 
 

rozwiązywać problemy z zanieczyszczeniami powietrza 
spowodowanymi bardzo dużym natężeniem ruchu w mieście. 
Należy również pamiętać, że wdrażana uchwała nie 
przyniesie natychmiastowych skutków w poprawie jakości 
powietrza, ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na 
wymianę kotłów. Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem 
stałym okres przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze 
względu na potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), 
co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej 
(np. na 10-20 lat). 
Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. 
Ad. 3 Brak możliwości prawnych do wdrożenia takich 
działań. 
Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Dostosowanie kominków poprzez instalację urządzenia 
zapewniającego redukcję emisji pyłu do odpowiednich norm 
zapewni, że kominki te będą emitować tyle pyłu ile jest 
wymagane przy kominkach spełniających wymogi 
Rozporządzenia Komisji UE. 
Ad. 6 Takie zapisy znajdują się w Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

2194.  P.P. Wyrażam wdzięczność i popieram dążenie do wdrożenia 
uchwały. Zanieczyszczenia powietrza są dla mnie 
szczególnie uciążliwe i uważam, że jak najszybciej należy 
wprowadzić rozwiązania, które je ograniczą. Poniżej 
szczegółowe uwagi: 
1. Przepisy uchwały powinny być znacznie bardziej 
restrykcyjne w większych miastach (powyżej 50000 
mieszkańców) oraz ich gminach ościennych, miastach 
uzdrowiskowych i miastach turystycznych. Miasta te są po 
pierwsze bogatsze i lepiej rozwinięte (rozwinięte sieci 
ciepłownicze, niski procent ubóstwa energetycznego, władze 
stać na dofinansowanie najbiedniejszych). Po drugie do 
zanieczyszczeń generowanych przez spalanie dokładają się 
zanieczyszczenia z transportu. Po trzecie, miasta takie jak 
Konstancin-Jeziorna powinny być traktowane znacznie 

Uwagi nie uwzględnione 
Ad. 1 Wprowadzone uchwałą przepisy mają być jednolite dla 
wszystkich, proste, łatwe do interpretacji i zastosowania. 
Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych warunków itp. 
utrudniają lub wręcz uniemożliwiają ich wdrożenie i kontrolę 
stosowania. Jednocześnie wdrożone uchwałą przepisy 
pozwolą na osiągnięcie oczekiwanego efektu ekologicznego 
przy proporcjonalnie najniższych kosztach i w najszybszym 
terminie. 
Ad. 2 Samochody osobowe, ani żadne środki komunikacji 
samochodowej wg. ustawy Prawo Ochrony Środowiska nie 
są instalacjami. 
Ad. 3 Brak możliwości prawnych do wdrożenia takich 
działań. 



605 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

bardziej restrykcyjnie, z racji uzdrowiskowego charakteru. W 
tych miastach należy moim zdaniem całkowicie zakazać 
używania paliw stałych. Proponowane miasta: Warszawa 
(wraz ze wszystkimi gminami ościennymi). Radom, Płock, 
Siedlce, Pruszków, Legionowo, Ostrołęka, Konstancin-
Jeziorna. 
2. Samochody osobowe również mogą zostać uznane 
za instalacje, w których następuje spalanie paliw. Należy 
przeanalizować możliwość nałożenia ograniczeń ich 
używania w największych miastach z dobrze rozwiniętą 
komunikacją miejską (Warszawa, Radom, Płock) w dni, w 
które prognozowane stężenia pyłów PM 10 przekroczą 200 
µg/m3 lub prognozowane stężenia pyłów PM2,5 przekroczą 
100 µg/m3 (czyli staną się już bardzo niebezpieczne dla 
zdrowia). Dla takich sytuacji można wprowadzić zasadę, że w 
dni parzyste prawo do poruszania się mają pojazdy, w których 
pierwsza cyfra widoczna od lewej strony na tablicy 
rejestracyjnej jest parzysta, a w dni nieparzyste - nieparzysta. 
Z przepisów powinny zostać zwolnione pojazdy zeroemisyjne, 
pojazdy służb, komunikacji miejskiej, przewożące osoby 
niepełnosprawne i pojazdy dyplomatyczne. 
3. Dla terenów, na których funkcjonuje sieć 
ciepłownicza i instalacje gazowe należy zakazać instalacji 
pieców i kominków jako głównego źródła ogrzewania. 
4. W miejscach, gdzie istnieje centralne ogrzewanie, 
zgody budowlane powinny być wydawane tylko pod 
warunkiem podłączenia do sieci ciepłowniczej. 
5. W przypadku prognozy, że danego dnia poziom pyłu 
PM 10 będzie większy niż 50 µg/m3 lub poziom pyłu PM2,5 
będzie większy niż 25 µg/m3, obowiązywać powinien 
całkowity zakaz używania kominków "rekreacyjnych" 
(kominków które nie są głównym źródłem ciepła). 
6. Terminy 2023 i 2028 należy w miarę możliwości 
maksymalnie skrócić. Jeśli nie będzie to możliwe to należy 
pozostać przy nich, jako że są w miarę realne - i w żadnym 
wypadku ich nie wydłużać. 

Ad. 4 Taki zapis nie mieści się w zakresie uchwały na mocy 
art. 96 POŚ. 
Ad. 5 Takie zapisy znajdują się w Planach Działań 
Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 
Ad. 6 Terminy zapisane w projekcie uchwały są 
kompromisem pomiędzy chęcią jak najszybszego 
osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a możliwościami 
finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

2195.  A.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje dla zawartych tam 
zapisów. Czyste powietrze powinno stać się naszym 
priorytetem w obliczu zatrważających danych pokazujących, 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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że Polska należy (obok Rumunii) do najbardziej 
zanieczyszczonych państw Europy. 
Oczekuję jak najszybszego przyjęcia stosownych zapisów 
oraz ich skutecznej egzekucji, a także odpowiednich 
inwestycji w poprawę istniejącej infrastruktury. Zdrowie nie 
ma barw politycznych i powinno być najważniejsze. 

2196.  A.M. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chciałabym, żeby monitowano efekty 
wdrożonej regulacji i podjęto dodatkowe działania gdy okaże 
się, że efekty nie są wystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2197.  A.O. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Liczę, że dzięki tej ustawie poprawi 
się jakość powietrza w naszym województwie. Minionej zimy 
w Warszawie niemal nie dało się oddychać. Przykładowo na 
Włochach, gdzie jest wiele domków jednorodzinnych, 
powietrze było śmierdzące i duszące. To przerażające, że 
osoby mieszkające tam na stałe musiały oddychać nim przez 
kilka miesięcy. W innych dzielnicach też nie było wiele lepiej. 
Mieszkam na Ursynowie, pracuję na Stegnach - tam też przez 
wiele dni, tygodni obserwowaliśmy mglistą pokrywę. Nawet w 
słoneczne dni słońca niemal nie było widać. Bardzo proszę, 
aby dla dobra naszego regionu i jego mieszkańców zajęto się 
tym tematem szybko i na poważnie. Może wtedy inne 
województwa pójdą naszym śladem. Ludzie muszą mieć 
świadomość, że to czym palą ma istotny wpływ na 
środowisko. Liczę, że szybko zostaną ustalone i 
wprowadzone stosowne przepisy oraz, że zajmą się Państwo 
ich egzekwowaniem. Jak mówią, zdrowie jest najważniejsze. 
Pokażcie Państwo, że zależy Wam na zdrowiu Obywateli. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2198.  B.H. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Wg mnie niezbędna jest szybka regulacja prawna, która 
ograniczy możliwość palenia w zimniejszych okresach roku 
wysoce szkodliwymi materiałami, które trują wszystkich 
mieszkańców naszego województwa. Nie zgadzam się na 
sytuację, w której osoby niezwracające uwagi na to, co 
wkładają do pieca mają bezpośredni wpływ na zdrowie moje i 
moich bliskich. Mam nadzieję, że uchwała antysmogowa jest 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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pierwszym z szeregu działań, które władze województwa 
podejmą dla dobra wszystkich w nim mieszkających. Liczę 
też na to, że po jej wprowadzeniu będą Państwo dalej 
monitorować sposób jej działania, egzekwowania i wpływ na 
poprawę jakości powietrza. Jestem także pewien, że podejmą 
Państwo inne kroki niezbędne w celu zagwarantowania nam 
wszystkim czystości powietrza, którym oddychamy. 

2199.  D.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Jest to bardzo ważna uchwała, gdyż chodzi o nasze zdrowie, 
a szczególnie moich kochanych wnuków. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2200.  D.Ł. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Cieszę się ogromnie, że wreszcie 
temat, mam nadzieję, jest bliski regulacji ustawowej. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta jeszcze w tym roku i jej 
skuteczne egzekwowanie poprawi jakość powietrza, którym 
oddychamy. Chciałabym mieć możliwość zapoznania się z 
efektami wprowadzenia tej ustawy , a gdyby okazało się, że 
jej wprowadzenie nie przynosi spodziewanych efektów 
oczekiwałabym systematycznego korygowania jej zapisów. 
Czyste powietrze jest niezwykle ważne dla nas wszystkich, a 
przede wszystkim dla młodego pokolenia, które dorastając w 
skażonym powietrzu narażone jest na choroby układu 
oddechowego i alergie niewiadomego pochodzenia. Lepiej 
zapobiegać, niż leczyć. Wiemy to wszyscy. Problem jest 
niezwykłej wagi tym bardziej, że służba zdrowia staje się 
coraz mniej skuteczna i dostępna. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2201.  D.Z. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Chciałabym bowiem, aby nam 
wszystkim żyło się lepiej. Szczególnie jest to ważne dla 
przyszłych pokoleń, abyśmy nie niszczyli coraz bardziej 
miejsca w którym żyjemy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2202.  E.M.-T. W związku z konsultacjami społecznymi projektu "uchwały 
antysmogowej" pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że zostanie ona 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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niezwłocznie przyjęta i realizowana we wszystkich gminach 
województwa mazowieckiego. Ufam, że podjętym działaniom 
będzie towarzyszyła szeroka kampania informacyjna, tak aby 
każdy mieszkaniec Województwa miał świadomość powagi 
sytuacji i możliwych korzyści w przyszłości. 
Mieszkam w Warszawie, ale jestem związana też blisko z 
Radomiem i gminą Kowala. W mieście staram się nie jeździć 
samochodem, moi Rodzice ogrzewają dom gazem lub 
sporadycznie węglem dobrej jakości. W Radomiu w kolejce 
po dopłaty do lepszych pieców ustawiło się wielu ludzi, są już 
zapisani na przyszły rok, ale wiadomość o takiej możliwości 
rozniosła się pocztą pantoflową - nawet moi wybitnie 
zaangażowani w życie Miasta znajomi dowiedzieli się o tym 
przez przypadek. Mój Ojciec również chciał skorzystać z 
dopłaty, jednak gmina Kowala nie udostępniła w ogóle takiej 
możliwości. 
Mam dwójkę małych dzieci oraz niemłodych już Rodziców. 
Mimo, że mam swobodny dostęp zarówno do mieszkania w 
mieście jak i domu na wsi, żadne z tych miejsc nie nadaje się 
na schronienie przed smogiem. Ostatniej zimy stawałam więc 
przed dylematem czy zawieźć córkę do żłobka w innej 
dzielnicy jak zwykle tramwajem (ale to wiązało się z długim 
spacerem w zanieczyszczonym powietrzu), samochodem (ale 
tu dokładam się do smogu a filtry w samochodzie i tak 
wszystkiego nie zatrzymają) czy zabrać do pracy (bo i tak w 
żłobku nie wyjdzie na dwór ze względu przekroczone normy) i 
zostawić u dziadków na wsi, gdzie normy nie są 
przekraczane, bo nikt tego nie mierzy, ale z większości 
kominów unosi się czarny dym? 
Każdej reformie towarzyszą emocje, zwłaszcza jeśli są one 
kosztowne i każą sięgnąć do kieszeni każdego obywatela z 
osobna. Wydaje mi się jednak, że koszty leczenia chorób 
cywilizacyjnych znacznie przewyższają potencjalne nakłady 
na wspieranie prac nad ekologicznymi formami pozyskiwania 
energii, budownictwa pasywnego itp., które wystarczyłyby do 
obniżenia stopnia zanieczyszczenia powietrza i nie tylko. 
Potraktujmy, więc wszelkie działania, w tym uchwalenie 
"uchwały antysmogowej" jako inwestycję. Chętniej jednak 
inwestują ludzie świadomi zysków :) 

Kampania informacyja dot. uchwały będzie prowadzona 
przez Urząd Marszałkowski Województwa Mazowieciego. 

2203.  G.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej przekazuję swoje poparcie dła zawartych w 

Uwagi nie uwzględniono 
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niej zapisów. Mam nadzieję, że zostanie ona przyjęta w tym 
roku przez Radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Mam nadzieję, 
że odpowiednie władze będą monitorowały stan powietrza i 
podejmowały konieczne działania w sytuacji dramatycznie 
zagrażającej zdrowiu. W lutym 2017 r. osobiście 
doświadczyłam skutków smogu w dzielnicy Praga Płd - 
Grochów. Przy ul. Gdeckiej na skutek spalania śmieci unosił 
się taki drażniący dym po którym dostałam silnego ataku 
kaszlu na ulicy aż do torsji, a potem przez 4 dni duszności i 
świsty w oskrzelach. Badania nie potwierdziły zapalenia 
oskrzeli tylko alergię na jakiś czynnik drażniący wywołujący 
objawy ataku astmy. 
Może należałoby wprowadzić zakaz używania samochodów 
na ropę i wprowadzić ostrzejsze normy spalania benzyny w 
pozostałych. 

Zapis dotyczący komunikacji samochodowej nie mieści się w 
zakresie uchwały na mocy art. 96 POŚ. 

2204.  H.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Oczekuję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. Oczekuję również od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. Smog zagraża naszemu zdrowiu, a 
przecież wszyscy mamy prawo do zdrowia! 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2205.  I.Z. Wyrażam poparcie dla projektu uchwały antysmogowej 
wprowadzającej jednolitą regulację na obszarze całego 
województwa. Liczę na to, że uchwała będzie przyjęta w tym 
roku przez radnych Sejmiku 1 Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Wprowadzenie jednolitych standardów dla 
pieców oraz materiału opałowego jest absolutną 
koniecznością z punktu widzenia nie tylko ochrony zdrowia 
czy ekologii ale i w dalszej perspektywie ekonomii. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2206.  I.K. Pragnę wyrazić poparcie dla uchwały antysmogowej. 
Chciałabym zapewnić swoim dzieciom jak najlepsze warunki 
do życia, niestety po ostatniej zimie wiem, że tu, gdzie 
mieszkamy, w warszawskich Włochach będzie to trudne. 
Wielokrotnie wyczuwaliśmy duszący dym, który tmosił się z 
sąsiednich domków jednorodzinnych. Nie sposób było dłużej 
przebywać na powietrzu. Już powstał pomysł przeprowadzki 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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w rejony mniej narażone na skażenie powietrza. Nie 
chcielibyśmy się jednak posuwać do tak radykalnych, w 
naszym odczuciu, kroków. 
Dlatego całym sercem jestem za!!!!! 

2207.  J.G. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej chciałabym przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Liczę na to, że uchwała zostanie przyjęta w tym roku przez 
Radnych Sejmiku Wojewódzkiego. Spodziewałabym się 
następnie od Państwa monitorowania wpływu uchwały na 
stan powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji, 
gdyby te zakazy okazały się niewystarczające. 
Jakość powietrza jest wartością ogromnie ważną dla naszego 
zdrowia i dobrego samopoczucia. 
Liczę na Państwa odpowiedzialną postawę w tej kwestii. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2208.  J.L. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oburza mnie słynna już wypowiedź naszego ministra zdrowia, 
który lekceważy znaczenie smogu. Również postanowienie 
rządu oparcia naszej energetyki na węglu. Globalne 
ocieplenie to już teraźniejszość, a skutki widać gołym okiem. 
Ale już absolutnym skandalem jest używanie węgla, który nie 
powinien w ogóle trafiać do odbiorców, nie tylko prywatnych. 
Wiele ludzi na Targówku biega, uprawia trekking. W tym roku 
było dużo takich dni, w których uprawianie jakiegokolwiek 
sportu na tzw. "świeżym powietrzu" groziło negatywnymi 
konsekwencjami dla zdrowia. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2209.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
mającej na celu ograniczenie smogu ("antysmogowej") 
pragnę przekazać swoje poparcie dla zawartych tam zapisów. 
W mojej rodzinie są małe dzieci i osoby cierpiące na astmę, 
czyli ci, których szczególnie dotyka zła sytuacja powietrza w 
Warszawie i jej okolicach. Pokusiłbym się nawet o 
stwierdzenie, że konsultowana teraz ustawa jest 
najważniejszą dla mojej rodziny od lat, ponieważ dotyka jej w 
bardzo bezpośredni sposób. 
Chciałbym, żeby najbliższej zimy sprawdzanie jakości 
powietrza w Warszawie nie było pierwszą rzeczą, którą robię 
rano i przed każdym wyjściem z domu. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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2210.  J.Ś. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Uważam, że jest to obecnie jeden z najważniejszych 
problemów społeczności miejskich do rozwiązania. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2211.  J.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Całkowicie popieram projekt uchwały 
antysmogowej i mam nadzieję, że zostanie ona przyjęta w 
tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Bardzo liczę, ze Urząd wprowadzi monitoring 
wpływu regulacji na stan powietrza, a także, że podejmie 
niezbędne kroki, gdyby zakazy okazały się niewystarczające. 
Mieszkam na Zielonym Zaciszu, które znajduje się w dzielnicy 
Targówek. W tym roku mieszkańcy całego Targówka byli 
narażeni na działanie smogu bardziej niż mieszkańcy innych 
dzielnic Warszawy. Uchwała antysmogowa jest konieczna bo 
wpłynie na poprawę stanu zdrowia społeczeństwa. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2212.  K.J. Wyrażam głębokie zaniepokojenie jakością powietrza w 
Warszawie i jego stanem. Wrażam poparcie dla projektu 
uchwały antysmogowej wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa mazowieckiego. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego wraz z 
jednostkami im podległymi. 
Oczekuję od Urzędu Monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków tj. kontroli i karania 
za nieprzestrzeganie zakazu palenia mułami, 
flotokoncentratami węglowymi, węglem brunatnym, paliwami 
z węgla brunatnego, oraz wilgotną biomasą, w sytuacji, gdyby 
te zakazy okazały się niewystarczające, a w razie 
konieczności ograniczenia wjazdu samochodów do miasta. 
Z roku na rok osobiście obserwuję wzrost zapaleń górnych 
dróg oddechowych przy częstym przebywaniu poza domem w 
Warszawie i okolicach, zwłaszcza w sezonie grzewczym. 
Jestem lekarzem. Z całą moją rodziną bardzo dbam o 
zdrowie. Od 2015 roku kiedy zaobserwowaliśmy niepokojący 
kaszel u naszego nowonarodzonego syna, zaczęliśmy 
interesować się stanem powietrza w Warszawie i 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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monitorować duszności dokuczające nam i naszemu dziecku. 
Okazało się, że duszności były wprost proporcjonalne do 
zanieczyszczeń odnotowywanych przez system pomiarowy. 
Jako lekarz wiem, że częste wirusowe infekcje w tym czasie 
są wtórnym zakażeniem osłabionego przez szkodliwe 
substancje nabłonka oddechowego. Dodam, że jesteśmy 
bardzo dobrze przebadani. Jesteśmy zdrowi. 
Liczę, że radni Sejmiku Wojewódzkiego staną na wysokości 
zadania i przyjmą uchwałę antysmogową w tym rolka. 

2213.  K.B. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i będzie skutecznie 
egzekwowana przez wszystkie gminy województwa 
mazowieckiego. Tylko kompleksowe działania przyniosą 
oczekiwany efekt. 
Od Urzędu oczekuję monitoringu wpływu regulacji na stan 
powietrza i podjęcia niezbędnych kroków w sytuacji gdyby te 
zakazy okazały się niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2214.  K.W. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. Mam nadzieję, że uchwała będzie 
przyjęta w tym roku przez radnych Sejmiku Wojewódzkiego i 
skutecznie egzekwowana przez wszystkie gminy 
województwa mazowieckiego. 
Proszę o stały monitoring wpływu regulacji na stan powietrza. 
Jest to dla mnie szczególnie ważne, ponieważ mam dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2215.  M.K. R. Popieram projekt uchwały antysmogowej dla Mazowsza. 
Szczególnie istotne bowiem jest objęcie jednolitym 
działaniami terenu całego województwa. 
Mieszkam w dzielnicy Pruszkowa, w której znajduje się wiele 
starych kamienic. Zimą, ale również w innych porach roku, 
jest to szczególnie uciążliwe sąsiedztwo. Nie jesteśmy w 
stanie otworzyć okien, wyjść na spacer. Nie mamy stacji 
pomiarowej w pobliżu, ale można zakładać, że w bezwietrzne 
dni normy pyłów zawieszonych przekroczone są wielokrotnie. 
Przeraża mnie, jaki ma to wpływ na zdrowie mojej rodziny, 
szczególnie dzieci. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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Wyrażam nadzieję, że realizacja uchwały będzie 
monitorowana a podmioty jej nierealizujące będą skutecznie 
karane. 

2216.  M.S. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję, że uchwała wejdzie w życie jeszcze w tym 
roku kalendarzowym, by miała moc już w okresie 
największego zanieczyszczenia powietrza, czyli w zimie. 
Proszę także o uwzględnienie w uchwale sposobów 
skutecznego egzekwowania nowego prawa dbającego o 
jakość powietrza. 
Sprawa smogu, a zwłaszcza tego pochodzącego ze spalin 
samochodów osobiście mnie i mojej rodziny, jestem w ciąży i 
mam dwuletnie dziecko, niestety mieszkamy w Warszawie 
przy sześciopasmowej, bardzo często zakorkowanej ulicy 
(którą dojeżdża do pracy wiele osób spoza Warszawy). 
Noszę maskę antysmogową, ale mój syn nie pozwala jej 
sobie zakładać. Nie mamy jak ustrzec się przed truciznami 
zawartymi w powietrzu, jesteśmy na nie skazani przy każdym 
wyjściu z domu, codziennej podróży do pracy i żłobka. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2217.  Z.K. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Mam nadzieję iż nowe przepisy spowodują zaprzestanie 
spalania śmieci w piecach. 
Mieszkam w Ursusie i tam w domach jednorodzinnych zdarza 
się kopcenie plastikami. Uważam iż za mało jest o tym 
mówienia i karania. Niestety świadomość co wdychamy na 
własne życzenie jest za mała. 
Pozostaję z nadzieją iż będziemy wpływać na społeczeństwo 
dobrymi przepisami oraz uświadamianiem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2218.  J.J. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej. wprowadzającej jednolitą regulację na 
obszarze całego województwa, pragnę przekazać swoje 
poparcie dla zawartych tam zapisów. 
Oczekuję, że uchwała będzie przyjęta w tym roku przez 
radnych Sejmiku Wojewódzkiego i skutecznie egzekwowana 
przez wszystkie gminy województwa mazowieckiego. 
Spodziewam się, że Urząd będzie skutecznie i wytrwale 
monitorował wpływ regulacji na stan powietrza i podejmie 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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stosowne kroki w sytuacji, gdyby wprowadzone zakazy 
okazały się mało lub w ogóle nieskuteczne. 
Kieruje do Państwa ten mail w nadziei, że zdrowie 
mieszkańców nie będzie zagrożone poprzez podjęte przez 
Państwa działania. Zła jakość powietrza, którym oddychamy 
ma wpływ na zdrowie moje, mojej rodziny i wszystkich wokół. 
Chcemy oddychać czystym powietrzem! Nie fundujcie nam 
chorób i konieczności leczenia astmy i chorób układu 
krążenia. Zadbajcie o zdrowie przyszłych pokoleń i ludzi 
starszych, szczególnie narażonych na w/w choroby. Czas 
działać z myślą o ludziach. 

2219.  E.E. W związku z konsultacjami społecznymi projektu uchwały 
antysmogowej pragnę przekazać swoje poparcie dla 
zawartych tam zapisów. 
Warszawa i okolice tej zimy doświadczyły największego 
odnotowanego „kryzysu smogowego”. Przekroczenia stężenia 
pyłów PM2,5 i PM10 sięgały kilkuset procent (z rekordowym 
1912% przekroczeniem normy w Otwocku). 
Takie przekroczenia stanowią zagrożenie dla wszystkich, a 
szczególnie ostre dla kobiet w ciąży, dzieci, osób starszych i 
chorych na astmę i choroby krążenia 
Moje dwie małe wnuczki zasługują na czyste powietrze w 
swoim rodzinnym mieście. 
Jeśli będziemy tolerować zanieczyszczone powietrze, wiele 
osób zapłaci za to przedwczesną śmiercią. Argumenty 
finansowe nie mogą być tutaj ważniejsze. Tzw. „niska emisja” 
to wyziewy powstałe w wyniki opalania lokali niepodłączonych 
do sieci ciepłowniczej niskiej jakości paliwami. Odpowiada 
ona za ponad połowę stężenia pyłu zawieszonego PM10 w 
powietrzu i za 87% rakotwórczego benzo(a)pirenu. 
Ten problem można ograniczyć wprowadzając zakazy paliw i 
standardy dla instalacji grzewczych. Oczekuję od Urzędu 
monitoringu wpływu regulacji na stan powietrza i podjęcia 
niezbędnych kroków w sytuacji, gdyby te zakazy okazały się 
niewystarczające. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2220.  Mazowiecka 
Rada 
Działalności 
Pożytku 
Publicznego 

Mazowiecka Rada Działalności Pożytku Publicznego 
zdecydowała się poprzeć i rekomendować Zarządowi 
Województwa Mazowieckiego uwzględnienie uwag 
przygotowanych przez Stowarzyszenie Warszawa bez 
Smogu. 
Uwagi ogólne 

Odpowiedź na uwagi Stowarzyszenie Warszawa bez Smogu 
znajduje się w pozycji 1122. 
Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 W uzasadnieniu do uchwały wskazano, iż pożądany 
efekt ekologiczny można uzyskać zarówno wymieniając 
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1. Zwracamy uwagę, że uzasadnienie uchwały nie zawiera 
argumentacji odwołującej się wprost do zasady 
proporcjonalności - brak w nim zwłaszcza wyraźnego 
wskazania, że przyjęte w uchwałę ograniczenia i zakazy są 
niezbędne do realizacji założonych celów, a zarazem 
stanowią rozwiązanie najmniej obciążające dla adresatów 
uchwały. Wskazane jest również podanie źródeł danych 
dotyczących zanieczyszczenia powietrza, które zostały 
przywołane w uzasadnieniu uchwały. 
2. W uchwale brakuje wprowadzenia zakazu używania 
paliw stałych dla jedynego uzdrowiska w woj. mazowieckim - 
Konstancina-Jeziorny W opinii WBS status uzdrowiska 
wymaga, by w miejscowości powietrze osiągało jakość 
znacząco lepszą od reszty obszaru województwa. Zapewnić 
ją może wyłącznie zakaz użytkowania paliw stałych na terenie 
miasta, jako głównego źródła zanieczyszczeń powietrza. 
Według wstępnych badań jakości powietrza prowadzonych w 
Konstancinie-Jeziornej przez Wojewódzki Inspektorat 
Ochrony Środowiska w pierwszej połowie 2017 roku 
odnotowano stężenia pyłu PM2.5 przekraczające 
dopuszczalne wartości i średnio wyższe niż na pobliskim 
Ursynowie. 
Taka sytuacja jest realną przesłanką do odebrania tej 
miejscowości statusu uzdrowiska. Wprowadzenie w 
Konstancinie-Jeziornej „strefy bez dymu” będzie więc 
działaniem korzystnym nie tylko dla zdrowia mieszkańców, 
ale również zmierzającymi do zachowania w Konstancinie 
unikalnego mikroklimatu. 
3. W uchwale brakuje możliwości wprowadzenie 
okresowych zakazów stosowania kominków, przede 
wszystkim w okresie występowania przekroczeń. Mając na 
względzie, że większość kominków stanowi uzupełniające 
źródło ciepła takie przepisy nie wymagałyby zamiany źródła, 
a jedynie rezygnacji z jego stosowania w sytuacji w której 
jakość powietrza jest zła. W takim przypadku należałoby 
zagwarantować prowadzenie szerokiej akcji informacyjnej 
oraz stworzyć skuteczny system kontroli. 
4. Apelujemy do władz wojewódzkich o podjęcie 
współpracy z gminami, służbami odpowiadającymi za kontrolę 
(WIOŚ, policja, straż miejska) oraz odpowiednimi 
ministerstwami w celu jak najszybszego wypracowania 

kotły, jak i zakazując spalania paliw stałych. Wobec czego 
wybrano wariant tańszy, czyli wymianę kotłów. 
Źródłem danych dot. zanieczyszczeń powietrza są pomiary 
jakości powietrza prowadzone przez WIOŚ w Warszawie, co 
zostało podane w uzasadnieniu do uchwały. 
Wdrożone uchwałą przepisy pozwolą na osiągnięcie 
oczekiwanego efektu ekologicznego przy proporcjonalnie 
najniższych kosztach i w najszybszym terminie. 

Ad. 2 Uchwalenie przepisów w kształcie obecnie 
konsultowanym pozwoli na obniżenie stężeń zanieczyszczeń 
poniżej poziomów normatywnych w całym województwie 
również w gminie Konstancin-Jeziorna. Należy również 
pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, 
ponieważ mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. 
Dla ewentualnego zakazu palenia paliwem stałym okres 
przejściowy musiałby być znacznie dłuższy (ze względu na 
potrzebę większych inwestycji i wyższe koszty), co 
ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze dalej (np. 
na 10-20 lat). Gminy na etapie uchwalania MPZP oraz w 
związku z rozwojem sieci ciepłowniczej bądź gazowej mają 
możliwość eliminacji spalania paliw stałych w indywidualnych 
instalacjach grzewczych. 

Ad. 3 Takie zalecenia i zakazy wprowadzone są 
obowiązującymi na terenie woj. mazowieckiego Planami 
Działań Krótkoterminowych, które również są aktami prawa 
miejscowego. 

Ad. 4 Uwaga nie dotyczy treści uchwały antysmogowej. 

Ad. 5 Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP . 

Ad. 6 Odrębne przepisy określają kto może i powinien 
kontrolować stosowanie przepisów oraz w jaki sposób. 
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koncepcji skutecznego systemu kontroli urządzeń oraz 
stosowanych paliw. W momencie wejścia w życie 
antysmogowych przepisów regulujących standardy emisyjne 
konieczne będzie wdrożenie systemu, który umożliwi kontrolę 
i przestrzeganie tych przepisów. Dlatego prace nad 
stworzeniem takiego systemu należy rozpocząć niezwłocznie. 
Uwagi szczegółowe 
5. §5. p. 3 - Kryterium ”braku ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej" jest bardzo nieprecyzyjne, w związku z czym 
jego stosowanie może rodzić poważne trudności. 
Kryterium ..ekonomicznych możliwości" jest wysoce 
nieprecyzyjne (w szczególności nie wiadomo, czyje 
możliwości ekonomiczne należałoby brać pod uwagę). zatem 
jego stosowanie wiązałoby się zapewne z licznymi 
trudnościami. Ponadto użycie tak niejasnego kryterium przez 
uchwałodawcę mogłoby być kwestionowanie na gruncie 
konstytucyjnej zasady pewności prawa. Zwracamy również 
uwagę na rozbieżność pomiędzy treścią § 5 pkt 3 uchwały a 
jej uzasadnieniem, w którym wskazano, iż wybrane przez 
Projektodawcę rozwiązanie ..zapewni, że tam gdzie to będzie 
technicznie możliwe zostanie zastosowane ogrzewanie z sieci 
ciepłowniczej lub gazowej" (s. 7). W uzasadnieniu uchwały 
nie ma natomiast mowy o ..ekonomicznych możliwościach" 
podłączenia do sieci. 
6. § 7 - Obowiązki podmiotów objętych uchwałą w zakresie 
niezbędnym do kontroli jej realizacji (art. 96 ust. 7 pkt 3 Prawa 
ochrony środowiska) powinny zostać określone możliwie 
precyzyjnie. Tymczasem komentowany paragraf może budzić 
wątpliwości dotyczące np. podmiotu, któremu dokumenty 
muszą zostać przedstawione, czy okoliczności, w jakich 
obowiązek przedstawienia dokumentów się aktualizuje. Z tych 
względów proponujemy doprecyzowanie § 7 uchwały. 
7. § 10. p. 1b - Zwracamy uwagę, że w komentowanych 
przepisach pominięto instalacje spełniające wymagania dla 
klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012. Tymczasem na s. 
10 uzasadnienia uchwały wskazano. że spełniające ww. 
wymagania kotły, których eksploatacja rozpocznie się przed 1 
listopada 2017 r. będą mogły być używane ..do końca ich 
żywotności". Dodatkowo w zapisie powinno znaleźć się 

Uchwała antysmogowa nie może w swojej treści zawierać 
postanowień o zadaniach kontrolnych oraz sankcjach 
(zawartość uchwały reguluje art. 96 POŚ), jednak informacja 
na ten temat jest zawarta w uzasadnieniu do projektu 
uchwały. 

Ad. 7 Z zapisu w §10 wynika, że kotły klasy 5 mogą być 
użytkowane dożywotnio, gdyż nie dotyczą ich okresy 
przejściowe. 

Ad. 8 Zapis w §10 pkt wskazuje, że wymagania określone w 
§6 dla instalacji, których eksploatacja rozpocznie się przed 
dniem w życie uchwały (czyli dla instalacji istniejących) będą 
obowiązywać od 1 stycznia 2023 r. (czyli będą musiały być 
wymienione) chyba, że spełnią zostaną wyposażone w 
odpowiednie urządzenie zapewniające redukcję emisji pyłu 
(zapis punktu a został wykreślony). 
Ad. 9 Nie ma potrzeby dodawania takiego zapisu. 
Proponowane zapisy w §10 wyraźnie wskazują jakiego typu 
urządzenia będą dopuszczone do stosowania. 
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doprecyzowanie, że dopuszczone do użytku zostaną 
wyłącznie kotły z automatycznym załadunkiem. 
8. § 10. p. 2 - Proponujemy doprecyzowanie komentowanego 
przepisu w celu uniknięcia wątpliwości, czy w odniesieniu do 
instalacji, które spełniają warunki określone w § 10 ust. 2 pkt 
2 lit. a i b. wymagania wskazane w § 6 w ogóle nie znajdą 
zastosowania. czy też będą obowiązywać od dnia wejścia w 
życie uchwały.  
9. W przypadku instalacji, o których mowa w § 10. należy 
dopisać: ”Dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji, o 
standardzie emisyjnym potwierdzonym zaświadczeniem 
wydanym przez jednostkę posiadającą w tym zakresie 
akredytację Polskiego Centrum Akredytacji lub innej jednostki 
akredytującej w Europie. będącej sygnatariuszem 
wielostronnego porozumienia o wzajemnym uznawaniu 
akredytacji E.A (European co-operation for Accreditation)." 
Zanieczyszczenie powietrza stawia Polskę w niechlubnej 
czołówce najbardziej zanieczyszczonych państw Unii 
Europejskiej. Wprowadzenie przepisów antysmogowych 
takich jak proponowana dla województwa mazowieckiego 
uchwała, doprowadzi w przyszłości do zauważalnej poprawy 
jakości powietrza na Mazowszu. Aby jednak uchwalone 
regulacje odniosły realny skutek niezbędne będzie wdrożenie 
zapisów uchwały na terenie gmin oraz egzekwowanie jej 
wykonalności. Konieczne będzie również wprowadzenie dla 
osób najuboższych programów pomocowych zmniejszających 
tzw. ubóstwo energetyczne. 

2221.  Mazowiecki 
Wojewódzki 
Inspektor 
Ochrony 
Środowiska 

Przekazuję następujące informacje. 
Na wstępie należy zaznaczyć, że zgodnie z art. 2 ust. 1 pkt 1 
ustawy z dnia 20 lipca 1991 r. o Inspekcji Ochrony 
Środowiska (Dz. U. z 2016 r. poz. 1688) do zadań Inspekcji 
Ochrony Środowiska należy kontrola podmiotów 
korzystających ze środowiska w rozumieniu ustawy z dnia 27 
kwietnia 2001 r. - Prawo ochrony środowiska (Dz. U. z 2017 
poz. 519 z późn. zm.). W rozumieniu art. 3 pkt 20 tej ustawy 
podmiotem korzystającym ze środowiska jest: 
- przedsiębiorca w rozumieniu art. 4 ustawy z dnia 2 
lipca 2004 r. o swobodzie działalności gospodarczej (Dz. U. z 
2016 r. poz. 1829, z późn. zm.) oraz przedsiębiorca 
zagraniczny w rozumieniu art. 5 pkt 3 tej ustawy, a także 
osoby prowadzące działalność wytwórczą w rolnictwie w 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Przez pojęcie instalacji należy rozumieć określenie 
użyte w art. 3 pkt. 6 ustawy POŚ, oznaczające stacjonarne 
urządzenie techniczne lub zespół stacjonarnych urządzeń 
technicznych powiązanych technologicznie, do których 
tytułem prawnym dysponuje ten sam podmiot i położonych 
na terenie jednego zakładu lub budowle niebędące 
urządzeniami technicznymi ani ich zespołami - których 
eksploatacja może spowodować emisję. Jednak zgodnie z 
art. 96 ust 8. Ustawy POŚ uchwała, nie ma zastosowania do 
instalacji, dla których wymagane jest uzyskanie pozwolenia 
zintegrowanego albo pozwolenia na wprowadzanie gazów 
lub pyłów do powietrza, albo dokonanie zgłoszenia.Uchwała 
wymienia przykładowy katalog instalacji, w których następuje 
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zakresie upraw rolnych, chowu lub hodowli zwierząt, 
ogrodnictwa, warzywnictwa, leśnictwa i rybactwa 
śródlądowego, 
- jednostka organizacyjna niebędąca przedsiębiorcą w 
rozumieniu ustawy z dnia 2 lipca 2004 r. o swobodzie 
działalności gospodarczej, 
- osoba fizyczna niebędąca podmiotem, o którym 
mowa w art. 4 ustawy z dnia 2 lipca 2004 r. o swobodzie 
działalności gospodarczej (Dz. U. z 2016 r. poz. 1829, z późn. 
zm.), korzystająca ze środowiska w zakresie, w jakim 
korzystanie ze środowiska wymaga pozwolenia. 
W związku z powyższym IOŚ ma uprawnienia do stosowania 
sankcji w postaci grzywny w drodze mandatu karnego w 
trybie art. 334 ustawy Prawo ochrony środowiska, wyłącznie 
wobec ww. podmiotów korzystających ze środowiska. 
Jednocześnie należy wskazać, że zgodnie z art. 379 ust. 4 
ustawy Prawo ochrony środowiska wójt, burmistrz lub 
prezydent miasta, starosta, marszałek województwa lub 
osoby przez nich upoważnione są uprawnieni do 
występowania w charakterze oskarżyciela publicznego w 
sprawach o wykroczenia przeciw przepisom o ochronie 
środowiska. 
Biorąc pod uwagę analogiczne uprawnienia organów 
samorządów odnośnie do występowania w charakterze 
oskarżyciela publicznego w sprawach o wykroczenia przeciw 
przepisom o ochronie środowiska jak organów Inspekcji 
Ochrony Środowiska, z wnioskiem o ukaranie za naruszenie 
postanowień projektowanej uchwały może wystąpić także 
Marszałek Województwa Mazowieckiego lub osoba przez 
niego upoważniona. 
Ponadto poniżej przedstawiam następujące uwagi do treści 
projektu uchwały: 
1) Doprecyzowania wymagają zapisy §2, w 
szczególności czy obejmują piece inne niż do ogrzewania 
pomieszczeń np. stosowanych w starych piekarniach, 
gorzelniach, piecach służących do produkcji pary wodnej dla 
kuchni, pralni, kuchniach węglowych 
2) Należy doprecyzować definicję „podmiotu”, która 
została użyta w §3 uchwały. Obecny zapis zdaniem WIOS w 
Warszawie nie definiuje w sposób jednoznaczny kogo należy 
rozumieć przez pojęcie „podmiot” (czy jest to osobę fizyczną, 

spalanie paliw. W przykładowym katalogu wskazany został 
kocioł, kominek lub piec. Celem wskazania katalogu jest 
uczynienie uchwały regulacją przejrzystą i jasną dla 
podmiotów określonych  
w §7 uchwały. W uchwale wymieniono kocioł, kominek lub 
piec, ponieważ są to instalacje, w których najczęściej 
następuje spalanie paliw w celu dostarczania ciepła do 
systemu centralnego ogrzewania (kocioł) lub wydzielania 
ciepła (kominek i piec) poprzez bezpośrednie przenoszenie 
ciepła ewentualnie połączone z przenoszeniem ciepła do 
cieczy lub z systemem dystrybucji gorącego powietrza. 
Katalog nie jest wyczerpujący, ponieważ na rynku instalacji 
pojawiają się różne produkty, a ponadto producenci instalacji 
używają dla nich różnych nazw. Przykładowy katalog 
instalacji nie pełni funkcji normatywnej, ponieważ nie 
wyznacza granic przedmiotu regulacji, ani treści hipotezy 
normy. Rodzaje instalacji, które zostały objęte 
ograniczeniami są zdefiniowane ze względu na ich cechy 
rodzajowe i przy wykorzystaniu pojęć o charakterze 
generalnym. 
Ad. 2 Uchwała wskazuje w § 3 rodzaj podmiotów 
(adresatów), dla których wprowadza się ograniczenia. Są 
nimi podmioty eksploatujące instalacje określone w § 2 
uchwały. Nie zróżnicowano adresatów uchwały z punktu 
widzenia posiadania przez nich tytułu prawnego do instalacji. 
Takie różnicowanie w nieuprawniony sposób mogłoby 
uprzywilejowywać osoby, których tytuł prawny do instalacji 
jest sporny, niejasny lub, które żadnego tytułu prawnego nie 
posiadają względem osób posiadających tytuł prawny do 
instalacji. Z punktu widzenia celów uchwały istotny jest 
sposób eksploatacji instalacji. 
Ad. 3 §5 projektu uchwały został zmieniony – wykreślono 
punkty 2 i 3, gdyż dopuszczenie do użytku jedynie kotłów 
automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady równego 
traktowania producentów kotłów, tym samym zasady 
stosowania uczciwej konkurencji, natomiast warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym zakresie regulacji 
określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska 
Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
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osobę prawną, podmiot korzystający ze środowiska), co w 
konsekwencji może doprowadzić do trudności w 
egzekwowaniu założeń uchwały. 
3) WIOŚ w Warszawie proponuje zmianę §5 projektu 
uchwały i nadanie mu następującego brzmienia:5 W 
przypadku instalacji, o których mowa w §2 pkt 1, dopuszcza 
się wyłącznie eksploatację instalacji: 
1) wypełniających łącznie następujące warunki: 
a) zapewniających minimalne poziomy sezonowej 
efektywności energetycznej i normy emisji zanieczyszczeń 
dla sezonowego ogrzewania pomieszczeń określonych w pkt 
1 załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1189 z 
dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
L.2015.I93.I00) w odniesieniu do wymogów dotyczących 
ekoprojektu dla kotłów na paliwo stale, 
b) umożliwiających wyłącznie automatyczne podawanie 
paliwa, za wyjątkiem instalacji zagazowujących paliwo, 
c) w stosunku do których brak technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego 
do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej. 
2) spełniających wymagania w zakresie sprawności 
cieplnej i emisji zanieczyszczań określone dla klasy 5 według 
normy PN-EN 303-5:2012 „Kotły grzewcze - Część 5: Kotły 
grzewcze na paliwa stałe z ręcznym i automatycznym 
zasypem paliwa o mocy nominalnej 500 kW - Terminologia, 
wymagania, badania i oznakowanie”, zwanej dalej „normą 
PN-EN 303- 5:2012 ", jeśli eksploatacja tych instalacji 
rozpocznie się przed 1 listopada 2017 r. 
Zdaniem WIOS w Warszawie powyższy zapis ma charakter 
porządkujący w odniesieniu do §9 pkt 2 - definiuje zwrot: 
normą PN-EN 303-5:2012 i jednoznacznie wskazuje na 
możliwość eksploatacji instalacji klasy 5, które zostały 
zainstalowane przed dniem wejścia w życie niniejszego 
projektu uchwały (co zostało również wskazane w 
uzasadnieniu do opiniowanego projektu). 
Odnosząc się do zaproponowanej treści §5 pkt. 3, która 
wskazuje na to, iż, dopuszcza się wyłącznie eksploatację 
instalacji w stosunku do których brak technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego 
do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej (jeden z 

możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 
32. Konstytucji RP .  
Regulacje dotyczące eksploatacji już zainstalowanych kotłów 
klasy 5 są zawarte w § 10. Z logiki zapisu w tym paragrafie 
wynika, że kotły tej klasy mogą być użytkowane dożywotnio. 
Ad. 4 Sejmik Województwa nie ma kompetencji do zmiany 
zapisów w Rozporządzeniu Komisji (UE). 
Ad. 5 Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 
POŚ. Tak więc uchwała ta nie może zawierać zapisów 
odnośnie wskazania odpowiedzialnego za wykonanie badań 
oraz usankcjonowania status powstałej w ich wyniku 
dokumentacji. 
Ad. 6 W § 1 ust.2 wyjaśniono, iż „Ilekroć w uchwale jest 
mowa o rozpoczęciu eksploatacji instalacji, należy przez  
to rozumieć pierwsze uruchomienie instalacji w miejscu 
obecnego użytkowania.” 
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warunków łącznych), zasadnym wydaje się wprowadzenie 
odpowiedniego zapisu, zobowiązującego organy właściwe do 
sporządzania i aktualizacji miejscowych planów 
zagospodarowania przestrzennego do dokonania 
odpowiednich zapisów w tych dokumentach wskazujących na 
jakich obszarach dozwolone jest eksploatacja instalacji 
grzewczych, a na jakich obowiązkowo należy dokonać 
przyłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci 
gazowej.  
Ponadto WIOS w Warszawie proponuje rozważenie usunięcia 
ww. warunku określonego w §5 pkt 3, gdyż poprzez 
niedookreślony charakter zwrotu „brak możliwości 
technicznych lub ekonomicznych” może on doprowadzić w 
konsekwencji do sytuacji w których stanie się podstawą do 
uzasadniania przez użytkowników kotłów grzewczych 
odmowy przyłączenia do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej i do dalszego użytkowania posiadanych 
instalacji. Przez swoją niejednoznaczność przepis ten może 
oznaczać faktyczny zakaz stosowania paliw stałych w 
budynkach w których już istnieje sieć centralna lub gazowa. 
Dodatkowo zdaniem WIOŚ w Warszawie w projekcie nie 
odniesiono się do obowiązków organów architektoniczno-
budowlanych uzgadniających projekty budowlane, 
odbierających obiekty, ani np. organów uczestniczących w 
procesie OOŚ dla podmiotów wymagających decyzji 
środowiskowej. To te organy powinny w pierwszej kolejności 
weryfikować zgodność planowanej do zainstalowania 
instalacji grzewczej lub przyłącza do sieci ciepłowniczej — 
centralnej-lub sieci-gazowej. — 
4) Zdaniem WIOŚ w Warszawie projekt uchwały 
przywołując w §6 normy emisji zanieczyszczeń dla 
sezonowego ogrzewania pomieszczeń określone w pkt 1 i 2 
załącznika II do Rozporządzenia Komisji (UE) 2015/1189 z 
dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania dyrektywy 
Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE 
L.2015.193.100) nie doprecyzowuje warunków, w których 
wymagania mają być spełniane np.: 
• w jakich warunkach mają być dotrzymane stężenia w 
mg/m3, 
•jakich warunków dotyczą określone sprawności cieplne. 
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Zdaniem WIOŚ w Warszawie trudności będzie stwarzało w 
praktyce uzyskania dokumentów o których mowa w §7 
projektu uchwały potwierdzających wymagania dla palenisk 
już eksploatowanych, jeżeli takich wcześniej producent nie 
wydawał, co wymagałoby indywidualnych badań np. kotłów. 
Dlatego też, zdaniem WIOŚ w Warszawie również i ww. 
kwestia powinna zostać uregulowana w przedmiotowym 
projekcie uchwały, tak aby jednoznacznie wskazać 
odpowiedzialnego za wykonanie badań oraz usankcjonować 
status powstałej w ich wyniku dokumentacji. W przeciwnym 
wypadku osoby nieuprawnione będą wydawały stosowne 
dokumenty nawet dla instalacji ewidentnie nie spełniających 
określonych kryteriów, a organy kontrolne nie będą mogły ich 
zakwestionować. 
6) W projekcie uchwały stosuje się nieprecyzyjne 
sformułowanie „których eksploatacja rozpocznie się przed 
dniem 1 listopada 2017 r.,*'. Nie można jednoznacznie 
stwierdzić kiedy nastąpiło rozpoczęcie eksploatacji. Za taką 
datę nie można zapewne uznać daty montażu ponieważ 
może to być w okresie letnim, a eksploatacja rozpocznie się 
dopiero kilka miesięcy potem. Ponadto fakt montażu może nie 
być odnotowany w jakiejkolwiek dokumentacji i konieczne 
będzie posługiwanie się jedynie oświadczeniem właściciela 
instalacji. Bardziej precyzyjne byłoby określenie daty zakupu 
danej instalacji, która będzie wynikać z odpowiedniego 
dokumentu potwierdzającego zakup. 
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II. OPINIOWANIE 

W ramach opiniowania projektu uchwały w sprawie wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i zakazów  
w zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw, wpłynęły następujące opinie: 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

1.  Starosta 
Radomski 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

2.  Starosta 
Przasnyski 

Proponuję wprowadzenie pkt 5 w §4 ww. projektu uchwały 
w brzmieniu „Paliw zawierających biomasę nasączonych 
substancjami ropopochodnymi, smołami, lakierami, klejami, 
gumami, tworzywami sztucznymi” 

Uwag nie uwzględniono 
Biomasa nasączona substancjami ropopochodnymi, smołami, 
lakierami, klejami, gumami, tworzywami sztucznymi nie jest paliwem, a 
odpadem. Spalanie odpadów reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 2012 r. 
o odpadach (Dz. U. z 2016 r., poz. 1987), która w Art. 30. 1. zakazuje 
przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami. 

3.  Starosta 
Grodziski 

Opina pozytywna. 
Zgłoszono uwagi: 
Zauważyć należy, iż §7w/w uchwały zawiera mało 
precyzyjne wskazania określające obowiązki podmiotów 
objętych uchwałą w zakresie niezbędnym do kontroli 
realizacji uchwały. W ocenie tut. organu pod uwagę podać 
należy rozwinięcie treści tego paragrafu w sposób dający 
organom uprawnionym do kontroli skuteczne narzędzia do 
sprawdzania źródła pochodzenia i składu paliwa 
poddawanego spalaniu.  
Abstrahując od treści uchwały zaznaczyć należy, iż 
istotnym działaniem mogącym służyć poprawie stanu 
powietrza na terenie województwa jest wspieranie gmin w 
tworzeniu programów dofinansowania likwidacji instalacji 
służących do ogrzewania opartego na paliwie węglowym w 
gospodarstwach domowych oraz wymiany ich na instalacje 
do ogrzewania gazowego bądź elektrycznego.  

Uwag nie uwzględniono 
W uchwale z art. 96 nie można zapisać ani konieczności kontroli, ani 
kto ma kontrolować, ani jakie mogą być nałożone mandaty karne, 
ponieważ brzmienie art. 96 POŚ na to nie pozwala, a kwestie kontroli 
są regulowane innymi ustawami i rozporządzeniami, co zostało 
przedstawione w uzasadnieniu do uchwały. 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 

4.  Wójt Gminy 
Platerów 

Opinia negatywna, bez uzasadnienia Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

5.  Wójt Gminy 
Nowy Duninów 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

6.  Wójt Gminy 
Wierzbica 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

7.  Wójt Gminy 
Belsk Duży 

Opinia pozytywna 
Zgłoszono następujące uwagi do w/w projektu uchwały: 
- nie przewidziano rozwiązań dla instalacji, które 
jednocześnie dostarczają ciepło do systemu centralnego 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Zapis § 2. Został uzupełniony w następujący sposób: „jeżeli: 
1) dostarczają ciepło do systemu centralnego ogrzewania lub  
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ogrzewania i jak również wydzielają ciepło w połączeniu z 
przenoszeniem ciepła do cieczy (§ 5 odnosi się tylko do § 2 
pkt 1, a § 6 tylko do § 2 pkt 2, natomiast należy 
wyszczególnić również przypadek kotła dwufunkcyjnego) 
-nie sprecyzowano, co ma wchodzić w skład dokumentacji 
z badań do wykazania spełnienia wymagań określonych w 
uchwale, które podmiot eksploatujący instalację jest 
zobowiązany przedstawić, 
-podjęcie uchwały będzie wiązało się z wysokimi kosztami 
przewidzianego w uchwale przedsięwzięcia, w związku z 
tym, należy jednocześnie zapewnić możliwości 
dofinansowań na poziomie i w zakresie pozwalającym na 
realne wdrożenie działań 

2) dostarczają ciepło do systemu ogrzewania wody użytkowej 
lub…” 

W toku opiniowania i konsultacji wykreślono z §7 punkt 1, gdyż 
konsument nie ma możliwości uzyskania dokumentów z badań.  

Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW) 
Należy się spodziewać również otwarcia nowych programów 
dofinansowujących ze środków Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

8.  Burmistrz Gminy 
Brok 

Negatywnie opiniuje § 4. pkt 4 projektu uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw. 
Proponowany zakaz spalania biomasy o wilgotności 
powyżej 20% jest trudny do wyegzekwowania i będzie 
wiązać z dużymi kosztami. Stosowane wilgotnościomierze 
dają jedynie orientacyjne wskazania wystarczające w 
budownictwie, czy przy pracach stolarskich. Nie nadają się 
do ustalania parametrów innych materiałów niż drewno. 
Tymczasem biomasa to także pellet, słoma, owies itp. 
Jedyna metoda, która pozwala na osiąganie 
jednoznacznych wyników dla różnych rodzajów biomasy 
polega na pobraniu próbki materiału, przesłania jej do 
laboratorium, gdzie dokonuje się jej ważenia z 
dokładnością do 0,01g. Próbki umieszcza się w suszarce 
laboratoryjnej, wyposażonej w termoregulację, która 
utrzymuje temperaturę na żądanym poziomie z 
dokładnością do +/- 5 °C. Proces suszenia próbek odbywa 
się w granicach 100 °C do chwili kiedy próbki osiągną stały 
ciężar, (0,03% różnicy) między przedostatnim, a ostatnim 
ważeniem. 
Cały proces jest kosztowny i potencjalne sankcje za 
palenie biomasą o wilgotności powyżej 20% mogą nie być 
w stanie pokryć kosztów badań. Wobec powyższego w 
celu uniknięcia tworzenia martwego przepisu prawa 
proponujemy usunięcie zapisu dotyczącego zakazu 

Uwag nie uwzględniono 
Dla organów kontrolnych wystarczające będą orientacyjne wskazania 
wilgotnościomierzy. Wilgotność biomasy poniżej 20% odpowiada 
sezonowaniu drewna przez 2 lata. Takie drewno powinno być spalane, 
aby nie tylko nie powodować nadmiernej emisji, ale również nie 
uszkodzić instalacji w których jest spalane. To samo dotyczy pelet, 
słomy czy owsa, które to paliwa zawilgocone nie powinny być spalane. 
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spalania biomasy o wilgotności powyżej 20% z treści 
uchwały. 

9.  Wójt Gminy 
Korczew 

Opiniuje pozytywnie projekt uchwały z uwzględnieniem 
poniższych wniosków. 
Ogólny kierunek uchwały jest słuszny. Jednakże w § 7 
przedmiotowej uchwały wskazano, że podmiot 
eksploatujący instalację jest zobowiązany do wykazania 
spełniania wymagań określonych w uchwale poprzez 
przedstawienie dokumentów potwierdzających spełnienie 
odpowiednich wymogów natomiast ani słowa nie 
wspomniano na temat sposobu i warunków wsparcia 
finansowego. 
Gmina Korczew z uwagi na szczupłość środków własnych 
nie jest w stanie udzielić dotacji celowe dla mieszkańców 
na wymianę starych pieców i kotłów wykorzystujących 
paliwa stałe na inne możliwe źródła ciepła. Trzeba dodać, 
że w większości przypadków wymiana źródła ciepła 
powinna być poprzedzona termomodernizacją budynku z 
uwagi na wysokie straty ciepła. Alternatywne źródła ciepła 
też są ograniczone ponieważ Gmina Korczew nie posiada 
dostępu do sieci gazowej. 
W związku z powyższym aby zrealizować efekty 
wynikające z założeń uchwały w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuję spalanie paliw oczekujemy zapewnienia środków 
finansowych spierających walkę z niską emisją to jest: 
- wsparcia procesu wspomagania mieszkańców w 
wymianie pieców, modernizacji kotłowni, w budowie 
kolektorów słonecznych, pomp ciepła, ogniw 
fotowoltaicznych. 
- wsparcie termomodernizacji budynków, 
-wsparcia edukacji ekologicznej mieszkańców, 
-wpracowanie wspólnie z Gminą takich rozwiązań, które 
umożliwią doprowadzenie do gminy Korczew gazu 
ziemnego. 
Mieszkańcy gminy Korczew w zdecydowanej większości 
utrzymują się z pracy w niewielkich gospodarstwach 
rolnych w związku z tym, środki finansowe jakimi 
dysponują są niewielkie. Przy braku maksymalnie 
atrakcyjnych progów dopłat wsparcia, które zachęcałyby do 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała na mocy art. 96 POŚ nie może określać sposobu i warunków 
wsparcia finansowego wymiany kotłów, edukacji ekologicznej. Nie 
można w niej również zawrzeć rozwiązań dot. rozwoju sieci gazowej 
czy ciepłowniczej, gdyż brzmienie art. 96 POŚ na to nie pozwala. 
Tzw. zachęty finansowe, czyli dotacje zarówno z funduszy europejskich, 
jak i krajowych są dostępne i wykorzystywane zarówno przez 
samorządy, jak i osoby fizyczne od wielu lat. Zarząd Województwa 
Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). Należy się 
spodziewać również otwarcia nowych programów dofinansowujących ze 
środków Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. 
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wymiany pieców, modernizacji kotłowni i zakupu paliw 
dobrej jakości proponowana uchwała będzie nieskuteczna. 

10.  Wójt Gminy 
Lesznowola 

Wychodząc jednocześnie naprzeciw oczekiwaniom 
Mieszkańców Gminy Lesznowola, w trosce o zdrowie i 
środowisko naturalne, uprzejmie proszę o wprowadzenie w 
projekcie uchwały - zakazu palenia paliwami stałymi w 
piecach i paleniskach domowych, w tym również w 
kominkach na terenach objętych szczególną ochroną 
przyrodniczą, na terenach położonych w Warszawskim 
Obszarze Chronionego Krajobrazu. 
Od wielu lat Mieszkańcy sołectw położonych w strefie 
Warszawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu; 
Magdalenki, Stefanowa. Wilczej Góry podkreślają, iż nie 
jest im obca troska o środowisko. Chcą oddychać czystym 
powietrzem, podejmują w tym zakresie liczne inicjatywy i 
wspierają w działaniach edukacyjnych odnośnie skutków 
zdrowotnych ponadnormatywnych zanieczyszczeń - 
Samorząd Gminy. 
Wielokrotnie przesyłają swoje protesty i potępiają 
zachowania niektórych Mieszkańców Gminy, którzy nie 
chcą sprostać wyzwaniom obecnych czasów - chroniąc 
siebie i swoje otoczenie. 
Bardzo liczymy na zrozumienie i uwzględnienie Naszej 
prośby w tak ważnej i oczekiwanej inicjatywie 
samorządowej. 

Uwag nie uwzględniono 
Zapisy uchwały w proponowanym kształcie pozwolą na znaczną 
poprawę jakości powietrza również w Gminie Lesznowola.  
Ze względu na napływ zanieczyszczeń z sąsiednich gmin 
wprowadzenie tylko w gminie Lesznowola ostrzejszych zakazów (np. 
zakazu ogrzewania paliwem stałym) może nie być skuteczne. Należy 
również pamiętać, że wdrażana uchwała nie przyniesie 
natychmiastowych skutków w poprawie jakości powietrza, ponieważ 
mieszkańcy muszą mieć czas na wymianę kotłów. Dla ewentualnego 
zakazu palenia paliwem stałym okres przejściowy musiałby być 
znacznie dłuższy (ze względu na potrzebę większych inwestycji i 
wyższe koszty), co ewentualne pozytywne skutki odsunęłoby jeszcze 
dalej (np. na 10-15 lat).  
Jednocześnie wdrożone uchwałą przepisy pozwolą na osiągnięcie 
oczekiwanego efektu ekologicznego przy proporcjonalnie najniższych 
kosztach i w najszybszym terminie. 
Ponadto mając na uwadze przejrzystość przepisów, możliwość ich 
egzekwowania oraz równość obywateli wobec prawa miejscowego, w 
uchwale nie przewiduje się wprowadzania wyjątków, ani ze względu na 
użytkowników, ani na rodzaj obszaru: miejski, wiejski, obszar chroniony. 

11.  Wójt Gminy 
Lesznowola 

(…) wnosimy o wprowadzanie do uchwały antysmogowej 
zapisu, aby Wójt/ Burmistrz/ Prezydent Miasta gminy, która 
położona jest w Warszawskim Obszarze Chronionego 
Krajobrazu lub jest uzdrowiskiem i dysponuje środkami 
finansowymi oraz odpowiednią infrastrukturą techniczną, 
posiadał kompetencje prawne do samodzielnego 
decydowania i podejmowania działań na swoim terenie w 
celu poprawy jakości powietrza, w następującej treści: 
„Wójt/ Burmistrz/ Prezydent Miasta gminy, położonej na 
terenie Warszawskiego Obszaru Chronionego Krajobrazu 
bądź uzdrowiska, może wprowadzić całkowity zakaz 
stosowania paliw stałych w piecach grzewczych, jeśli na 
tym obszarze istnieje alternatywne źródło energii (sieć 
gazowa, sieć ciepłownicza) a także gmina dysponuje 
środkami finansowymi, infrastrukturą techniczną bądź 
wprowadzony został dla mieszkańców program 

Uwag nie uwzględniono 
Taki zapis nie jest możliwy w uchwale na mocy art. 96 ustawy POŚ. 
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dofinansowania wymiany pieców węglowych na piece 
gazowe”. 
Pragnę jednocześnie podkreślić, że wprowadzenie przez 
Urząd Marszałkowski Województwa Mazowieckiego 
takiego zapisu nie powoduje narzucania jednolitych 
przepisów prawa dla całego regionu Mazowsza, lecz 
stwarza jedynie możliwość do podejmowania przez organy 
wykonawcze gminy odpowiedzialnych decyzji, w zależności 
od stopnia rozwoju obszaru i jego unikalnych walorów 
przyrodniczych.  
Samorząd Gminy Lesznowola bardzo zatroskany jest o 
czystość powietrza, którym oddychają mieszkańcy. Na 
obszarze naszej gminy znajdują się sołectwa: Magdalenka, 
Jazgarzewszczyzna, Wilcza Góra i Stefanowo, które 
położone są terenie Warszawskiego Obszaru Chronionego 
Krajobrazu i na tym obszarze znajdują się unikalne walory 
przyrodnicze, dlatego pożądane jest by na tym terenie było 
czyste powietrze. 
Obszar tych sołectw w przeważającej części stanowi las i 
zabudowa domów jednorodzinnych. Zapisy miejscowych 
planów zagospodarowania przestrzennego jak i całkowita 
gazyfikacja wsi jednoznacznie wskazują, że 
obowiązującym źródłem ogrzewania gospodarstw 
domowych powinien być gaz ziemny. Ponadto w 2017 r. 
gmina uruchomiła dla mieszkańców program wymiany 
pieców węglowych na gazowe. Każdy zainteresowany 
mieszkaniec, który przystąpił do programu otrzymał 75% 
dofinansowania na wymianę kotła grzewczego. Środki na 
ten cel gmina uzyskała w ramach programu „Poprawa 
jakości powietrza na terenie województwa mazowieckiego 
– ograniczenie emisji zanieczyszczeń poprzez 
modernizacje kotłowni” Program nr 2017-OA-8 
współfinansowany ze środków Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie. 
Do programu przystąpiło 90 mieszkańców gminy. W 
przyszłości urząd gminy planuje udział w kolejnych 
programach, dającym możliwość uzyskania dotacji dla 
mieszkańców na wymianę pieców węglowych na gazowe.  
Niestety, w ostatnim czasie z niepokojem 
zaobserwowaliśmy, że mieszkańcy naszej gminy - dotyczy 
to także osób z Warszawskiego Obszaru Chronionego 
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Krajobrazu (WOChK), ze względów ekonomicznych, 
wykorzystują piece węglowe do ogrzewania swoich 
gospodarstw domowych. Sołectwa WOChK, porośnięte są 
gęstym lasem i funkcjonuje tu gęsta zabudowa domów 
jednorodzinnych co powoduje, że zanieczyszczenie 
powietrza gryzącym dymem (smogiem) na tym obszarze 
jest olbrzymie i utrzymuje się na bardzo wysokim poziomie 
przez cały okres grzewczy tj. nawet przez 6 miesięcy w 
roku! 
Na terenie sołectwa Magdalenka urząd Gminy z własnej 
inicjatywy zainstalował sensory służące do pomiaru jakości 
powietrza. Wyniki pomiarów na tym obszarze w okresie 
grzewczym są zatrważające. Stężenie pyłu zawieszonego 
PM 10 w ciągu doby w 2017 r. wynosiło 150-200 µg/m3, co 
stanowi 4 krotne przekroczenie poziomu dozwolonego tj. 
50 µg/m3, zaś poziom 200 µg/m3,obliguje do informowania 
mieszkańców o ryzyku przekroczenia poziomu alarmowego 
tj. 300 µg/m3. 
Z uwagi na powyższe, wnoszona przez nas uwaga do 
uchwały antysmogowej jest w pełni zasadna i bardzo 
prosimy o jej uwzględnienie. 

12.  Wójt Gminy 
Maciejowice 

Wójt Gminy Maciejowice widzi konieczność i popiera 
wszelkie działania mające na celu zapobieżenie 
negatywnemu oddziaływaniu zanieczyszczeń na zdrowie 
ludzi i na środowisko, wywołane przez przestarzałe 
instalacje grzewcze. 
Po przeanalizowaniu projektu uchwały zauważamy, że w 
zapisie projektu -kotły zainstalowane przed 0l.11.2017r., 
które spełniają określone wymagania mogą funkcjonować 
do 2023 roku tj. ok. 5 lat. 
Żywotność kotła grzewczego, nowego typu jest o wiele 
dłuższa. 
Dlatego mając na uwadze w przyszłości skutki 
ekonomiczne dla mieszkańców. Wójt Gminy Maciejowice 
wnioskuje o wydłużenie tego okresu. 

Uwag nie uwzględniono 
Okresy przejściowe (zapisane w projekcie uchwały) dla kotłów 
zainstalowanych przed dniem wejścia w życie uchwały. zależą od 
spełniania przez nie odpowiednich norm emisyjnych: 
- dla kotłów bezklasowych do 31.12.2022 r. – jest to uzasadnione ich 
bardzo wysoką emisyjnością zanieczyszczeń do powietrza, zazwyczaj 
są to kotły stare, wyeksploatowane, które powinny być wymienione jak 
najwcześniej, 
- dla kotłów klasy 3 i 4 według normy PN-EN 303-5:2012 okres ten jest 
wydłużony do 31.12.2027 r. czyli na 9 lat, 
- dla kotłów klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012 przewidziano 
możliwość dożywotniego użytkowania. 

13.  Wójt Gminy 
Pionki 

Opinia pozytywna, bez uwag. 
Przedłożony projekt uchwały wprowadza dla obszaru 
województwa mazowieckiego ograniczenia W zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw 
oraz zakaz stosowania paliw, które nie spełniają 
wyznaczonych kryteriów jakościowych. Podjęcie uchwały 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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ma na celu ochronę zdrowia mieszkańców oraz 
ograniczenie negatywnego oddziaływania zanieczyszczeń 
na środowisko. 

14.  Wójt Gminy 
Przasnysz 

Wnioskuję o wydłużenie okresu przejściowego 
wskazanego w § 10 pkt 1) projektu uchwały: 
- w przypadku instalacji niespełniających wymagań w 
zakresie sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń 
określonych dla klasy 3. 4 lub 5 według normy PN-EN 303-
5:2012 - do 1 stycznia 2028 roku; 
• w przypadku instalacji spełniających wymagania w 
zakresie sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń 
określonych dla klasy 3 lub klasy 4 według normy PN-EN 
303-5:2012 - do 1 stycznia 2033 roku. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

15.  Rada Gminy 
Rzewnie 

Opinia negatywna. 
Przesłany projekt uchwały dotyczy całego województwa 
czyli dużych miast z zakładami przemysłowymi gdzie 
zanieczyszczenie powietrza jest bardzo duże i ma ujemny 
wpływ na zdrowie ludzi. Nie należy wszystkich traktować 
jednakowymi kryteriami. Wskazane byłoby rozgraniczenie 
pod względem liczby ludności, funkcjonowania zakładów 
przemysłowych czy dużych skupisk budynków 
mieszkalnych. 
Gmina Rzewnie jest gmina rozproszoną, nie ma zakładów 
przemysłowych jak również dużych skupisk budynków 
zanieczyszczających atmosferę. Palenie w piecach odbywa 
się sposobem tradycyjnym w większości jest opalanie 
drewnem. Ponadto obszar gminy w 30 % jest zalesiony i 
dlatego stanowi to osłonę przed negatywnymi 
oddziaływaniami na zdrowie ludzi i na środowisko. 

Uwag nie uwzględniono 
Niniejsza uchwała dotyczy całego obszaru w granicach 
administracyjnych województwa mazowieckiego. Dla obszaru 
wszystkich gmin wprowadzana jest jednolita regulacja wyznaczająca 
wymagania dla instalacji i paliw dopuszczonych do stosowania. Jest to 
uzasadnione w szczególności tym, że pomiary jakości powietrza 
prowadzone na przestrzeni ostatnich lat przez Mazowiecki Wojewódzki 
Inspektorat Ochrony Środowiska w Warszawie w ramach Państwowego 
Monitoringu Środowiska, wskazują na występowanie w województwie 
mazowieckim wysokich poziomów stężeń zanieczyszczeń w powietrzu. 
Na wszystkich stałych stanowiskach pomiarowych rejestrowane były 
przekroczenia poziomu docelowego benzo(a)pirenu, a na licznych 
stanowiskach odnotowywano przekroczenia poziomów dopuszczalnych 
pyłów zawieszonych PM10 i PM2,5. 
Obecnie głównym źródłem zanieczyszczeń pyłem i benzo(a)pirenem 
jest emisja niska, tzn. emisja z ogrzewania indywidualnego (szczególnie 
przy spalaniu węgla i drewna) oraz emisja komunikacyjna, a nie emisja 
przemysłowa. Problemy z zanieczyszczeniami powietrza są większe na 
obszarach miejskich niż na obszarach wiejskich, ale każdy mieszkaniec 
województwa użytkujący pozaklasowe kotły na paliwo stałe powoduje 
znaczną emisję zanieczyszczeń do powietrza, która zanieczyszcza 
powietrze nie tylko w okolicy źródła (domu), ale również w dalszych 
obszarach. Natomiast wszystkie zanieczyszczenia znajdujące się w 
powietrzu powodują negatywne skutki zdrowotne dla mieszkańców 
województwa. Aby im zapobiec należy wyeliminować wszystkie 
wysokoemisyjne źródła zanieczyszczeń. 



629 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

16.  Prezydent 
Miasta 
Ciechanów 

Przedstawia się następujące stanowisko: 
-zapis § 4 dotyczący zakazu stosowania określonych paliw 
będzie niezwykle trudny do wyegzekwowania na lokalnym 
poziomie z dniem obowiązywania uchwały może być 
respektowany jedynie poprzez wprowadzanie zapisów do 
miejscowego prawa. Najskuteczniejszym sposobem 
wyeliminowania złej jakości paliw byłoby przyjęcie 
przepisów prawa określających warunki wprowadzania i 
stosowania takich paliw, 
-odnośnie określonych w § 10 terminów wprowadzania 
instalacji spełniających wskazane wymagania w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych 
dla klas według podanych norm - należałoby wydłużyć 
terminy ich wdrażania. 

Uwag nie uwzględniono 
Wprowadzenie zakaz sprzedaży określonej jakości paliw nie należy do 
kompetencji Sejmiku Województwa  
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

17.  Burmistrz 
Miasta i Gminy 
Glinojeck 

Opinia pozytywna.Podjęcie, przez Sejmik Województwa 
Mazowieckiego wyżej powołanej Uchwały, przyczyni się do 
zmniejszenia poziomu stężeń zanieczyszczeń w powietrzu, 
które stanowią zagrożenie dla zdrowia i życia 
mieszkańców, głównie, w okresie jesienno-zimowym. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

18.  Wójt Gminy 
Siedlce 

Opinia pozytywna. Projekt uchwały Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego opiniuje się pozytywnie ponieważ jest 
zgodny ze Strategią Rozwoju Gminy Siedlce na lata 2016-
2026 przyjętą Uchwałą Nr XX/154/2016 Rady Gminy 
Siedlce z dnia 25 lutego 2016 roku. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

19.  Burmistrz Miasta 
Józefowa 

Opinia pozytywna. Projekt uchwały był przedstawiony 
Radnym Rady Miasta Józefowa, którzy po zapoznaniu się 
z jego treścią na posiedzeniu Komisji Ładu Przestrzennego 
i Ochrony Środowiska zgłosili uwagi dotyczące: 
•zakazu palenia drewnem (radni proponują rozważenie 
możliwości dopuszczenia palenia drewnem w urządzeniach 
grzewczych), 
•braku odniesienia w projekcie uchwały do aspektów 
ekonomicznych (radni uważają, że nie wszystkich 
mieszkańców będzie stać na przyłączenie do instalacji 
gazowej, wymianę pieca na gazowy, a później pokrycie 
kosztów związanych z eksploatacją tego urządzenia 
grzewczego); 
•zanieczyszczeń zewnętrznych (radni wyrazili wątpliwości, 
czy na terenie wszystkich województw w Polsce będą 
obowiązywały zakazy, o których mowa w projekcie uchwały 
Sejmiku Województwa Mazowieckiego. Ponadto zwrócono 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Projekt uchwały w obecnym kształcie nie zakazuje palenia drewnem. 
Ze względów ekonomicznych w uchwale nie zakazuje się palenia 
paliwem stałym, a więc nie ma konieczności wymiany kotłów na kotły 
gazowe, olejowe itp. Uchwała nakazuje jedynie wymianę kotłów 
bezklasowych oraz klasy 3 i 4 na kotły (również na paliwo stałe) 
spełniające wymagania dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
2009/125/WE (Dz. U. UE L.2015.193.100) w odniesieniu do wymogów 
dotyczących ekoprojektu dla kotłów na paliwo stałe. 
Sejmik Województwa Mazowieckiego nie ma wpływu na podjęcie 
podobnych uchwał w innych województwach, ale w dwóch 
(małopolskim i śląskim) uchwały antysmogowe już obowiązują, a w 
wielu województwach toczą się prace lub trwają konsultacje dot. takich 
uchwał. 
Zapisy w projektowanej uchwale dotyczą wszystkich bez wyjątku 
użytkowników kotłów na paliwa stałe o mocy poniżej 1 MW. 
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uwagę na zanieczyszczenie powietrza w Mieście 
spowodowane przez obiekty spoza jego terenu, które nie 
są uwzględnione w projekcie uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego, np. szklarnie); 
• konieczności przekazania mieszkańcom informacji 
zawierającej zarówno aspekty ekonomiczne, jak i 
argumenty dotyczące sfery zdrowotnej. 

20.  Burmistrz Miasta 
i Gminy Gąbin 

Wnoszę o : 
1. Wykreślenie punku 2 z § 5 tj. umożliwiających 
wyłącznie automatyczne podawanie paliwa, za wyjątkiem 
instalacji zgazowujących paliwo.; 
2. dokonanie zmian w § 10 polegających na 
wydłużeniu okresu przejściowego o co najmniej 5 lat dla 
instalacji określonych w § 5 oraz § 6; 
3. rozszerzenie uchwały o zapisy dotyczące formy 
rekompensaty finansowej w zakresie proponowanych 
zmian tj. wymiany eksploatowanej instalacji zarówno dla 
osób fizycznych i prawnych ze środków budżetu 
województwa mazowieckiego. 
Po wprowadzeniu powyższych zmian do projektu 
uchwałybędzie możliwym wydanie zgodnie z art. 96 ust 3 
ustawy z dnia 27 kwietnia 2001 r. Prawo ochrony 
środowiska (Dz. U z 2017 r. poz. 519 z późn. zm.) 
pozytywnej opinii. 
Analiza przedstawionego projektu uchwały z możliwościami 
finansowymi mieszkańców miasta i gminy Gąbin pokazuje, 
że ciężar wymiany instalacji w tak krótkim terminie, będzie 
kosztem przekraczającym ich możliwości. 
Ponadto w złączeniu przekazuję uchwałę Rady Miasta i 
Gminy Gąbin Nr 199/XXX/2017 z dnia 2 sierpnia 2017 roku 
w sprawie propozycji zmian w projekcie uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw. 
Rada (UCHWAŁĄ NR 199/XXX/2017z dnia 02 sierpnia 
2017 r.) wnioskuje do Zarządu Województwa 
Mazowieckiego aby w projekcie uchwały w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw: 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Zapis wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku jedynie kotłów 
automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady równego traktowania 
producentów kotłów, tym samym zasady stosowania uczciwej 
konkurencji.  
Ad. 2 Okresy przejściowe (zapisane w projekcie uchwały) dla kotłów 
zainstalowanych przed dniem wejścia w życie uchwały zależą od 
spełniania przez nie odpowiednich norm emisyjnych: 
- dla kotłów bezklasowych do 31.12.2022r. – jest to uzasadnione ich 
bardzo wysoką emisyjnością zanieczyszczeń do powietrza, zazwyczaj 
są to kotły stare, wyeksploatowane, które powinny być wymienione jak 
najwcześniej, 
- dla kotłów klasy 3 i 4 według normy PN-EN 303-5:2012 okres ten jest 
wydłużony do 31.12.2027 r. czyli na 9 lat, 
- dla kotłów klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012 przewidziano 
możliwość dożywotniego użytkowania. 
Ad. 3 Uchwała na mocy art. 96 POŚ nie może określać sposobu i 
warunków wsparcia finansowego wymiany kotłów, gdyż brzmienie art. 
96 POŚ na to nie pozwala. 
Tzw. zachęty finansowe, czyli dotacje zarówno z funduszy 
europejskich, jak i krajowych są dostępne i wykorzystywane zarówno 
przez samorządy, jak i osoby fizyczne od wielu lat. Zarząd 
Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). Należy się 
spodziewać również otwarcia nowych programów dofinansowujących 
ze środków Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. 
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1)umożliwił w § 5 w przypadku instalacji, o których mowa § 
2 pkt 1, eksploatację instalacji z ręcznym podawaniem 
paliwa; 
2) dokonał zmian w § 10 polegających na wydłużeniu 
okresu przejściowego o co najmniej 5 lat dla instalacji 
określonych w § 5 oraz § 6; 
3)zaproponował formę rekompensaty finansowej w 
zakresie proponowanych zmian dla osób fizycznych i 
prawnych ze środków budżetu województwa 
mazowieckiego. 

21.  Wójt Gminy 
Orońsko 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

22.  Starosta 
Powiatu 
Garwolińskiego 

Opinia pozytywna.W sytuacji występowania przekroczeń 
norm jakości powietrza w woj. mazowieckim , a w 
konsekwencji naruszenia prawa do życia i ochrony zdrowia 
ludzi, zastosowanie ograniczeń określonych w uchwale 
stanowi środek adekwatny do celu, jakim jest zniwelowanie 
zanieczyszczeń do poziomów zgodnych z obowiązującym 
prawem. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

23.  Starosta Miński Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
24.  Wójt Gminy 

Błędów 
Opiniuje negatywnie w/w projekt a w szczególności z 
zapisem § 5 punkt 2 mówiącego o dopuszczeniu do 
eksploatacji wyłącznie instalacji umożliwiających 
automatyczne podawanie paliwa. W celu spełnienia 
powyższego warunki właściciele indywidualnych kotłowni 
zmuszeni byliby do wymiany kotłów z posiadanych, na 
kotły z automatycznym podajnikiem. Jest to długotrwały 
proces na który należałoby przyjąć okres około 10-cio letni. 
Ponadto biorąc pod uwagę specyfikę naszego regionu 
projekt uchwały nie przewiduje możliwości wykorzystania 
surowca lokalnego (odnawialnego) pozyskanego z 
sadownictwa. 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Zapisy uchwały mówią o wymianie kotłów bezklasowych, klasy 3 i 4 w 
odpowiednich terminach.  
Zapis dotyczący automatycznego podawania paliwa wykreślono z 
uchwały, gdyż dopuszczenie do użytku jedynie kotłów automatycznych 
niesie ryzyko naruszenia zasady równego traktowania producentów 
kotłów, tym samym zasady stosowania uczciwej konkurencji. 
Projekt uchwały nie zakazuje spalania biomasy, jedynie określa w 
jakich warunkach spalanie to ma się odbywać. 

25.  Wójt Gminy 
Dąbrówka 

Opinia negatywna. 
W dniu 18 lipca 2017r. wpłynęło pismo z dnia 11 lipca 
2017r. znak PZ-I.721.8.2017.JM w sprawie wydania opinii 
do załączonego projektu uchwały Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na obszarze 
Województwa Mazowieckiego ograniczeń i zakazów w 
zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje 
spalanie paliw. Po zapoznaniu się z projektem uchwały 
uznałem, że choć kwestia ograniczenia negatywnego 

Uwag nie uwzględniono 
Projekt uchwały w obecnym kształcie nie zakazuje palenia paliwem 
stałym (węglem, drewnem) a więc nie ma konieczności wymiany kotłów 
na kotły gazowe, olejowe itp. czy ciepło sieciowe. Uchwała nakazuje 
jedynie wymianę kotłów bezklasowych oraz klasy 3 i 4 na kotły (również 
na paliwo stałe) spełniające wymagania dyrektywy Parlamentu 
Europejskiego i Rady 2009/125/WE (Dz. U. UE L.2015.193.100) w 
odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu dla kotłów na paliwo 
stałe. 
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wpływu na jakość powietrza emisji spalin pochodzących z 
instalacji do spalania paliw jest słuszna, to proponowane 
rozwiązania są nieadekwatne do realiów społeczno-
gospodarczych Gminy Dąbrówka i jej mieszkańców a 
projekt uchwały budzi wątpliwości prawne. Po pierwsze 
należy wskazać, że Gmina Dąbrówka nie posiada sieci 
ciepłowniczej i nie jest planowana jej budowa ze względu 
na brak uzasadnienia ekonomicznego. Ponadto niewielka 
część mieszkańców ma dostęp do sieci gazowej. W 
związku z powyższym większość gospodarstw domowych 
zmuszona jest do korzystania z instalacji do spalania paliw 
stałych (węgiel i/lub biomasa). 
Ograniczenia dotyczące instalacji, które mają rozpocząć 
funkcjonowanie po wejściu w życie projektu uchwały są 
akceptowalne a egzekwowanie prawa może odbywać się 
systemowo na etapie oddawania budynku do użytku. 
Jedynie przepis ten wymaga doprecyzowania, że dotyczy 
budynków nowoprojektowanych, na które nie uzyskano 
pozwolenia na budowę lub nie złożono zgłoszenia budowy. 
W innym przypadku zapewne dojdzie do sytuacji, kiedy 
nowy budynek nie będzie mógł być oddany do 
użytkowania, ponieważ zostanie wyposażony w piec 
niezgodny z przedmiotową uchwałą mimo, że będzie on 
zgodny z dokumentacja projektową, na którą zostało 
wydane pozwolenie na budowę. Wydaje się, że w takiej 
sytuacji mogłoby dojść do działania prawa wstecz na 
niekorzyść obywatela co byłoby niedopuszczalne i 
powodowałoby narażanie obywateli na niepotrzebne koszty 
(dwukrotny zakup i instalacji pieca). 
Najbardziej problematyczne w przedstawionym projekcie 
są zbyt krótkie okresy dotyczące wymiany urządzeń już 
funkcjonujących wymienione w §10, ponieważ ich 
przydatność do użycia często przekracza 20 lat, a uchwała 
nie wskazuje finansowania wymiany tych urządzeń ze 
środków publicznych, z czego wynika, że cały ciężar 
finansowy ograniczeń będą ponosić właściciele 
nieruchomości. Powinien również zostać wprowadzony 
okres przejściowy na wykorzystywanie jako paliwa miału 
węglowego. Obecnie wiele nieruchomości posiada takie 
piece z podajnikiemautomatycznym. Wymiana takiego 
pieca po wejściu uchwały w życie bez stosownego okresu 

Uchwała na mocy art. 96 POŚ nie może określać sposobu i warunków 
wsparcia finansowego wymiany kotłów, gdyż brzmienie art. 96 POŚ na 
to nie pozwala. 
Tzw. zachęty finansowe, czyli dotacje zarówno z funduszy europejskich, 
jak i krajowych są dostępne i wykorzystywane zarówno przez 
samorządy, jak i osoby fizyczne odwielu lat. Zarząd Województwa 
Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW) 
 Należy się spodziewać również otwarcia nowych programów 
dofinansowujących ze środków Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 
Uchwała nie zakazuje wykorzystywania miału węglowego o uziarnieniu 
większym niż 3mm.  
Ze względu na przejrzystość przepisów, możliwość ich egzekwowania 
oraz równość obywateli wobec prawa miejscowego, w uchwale nie 
przewiduje się wprowadzania wyjątków, ani ze względu na 
użytkowników, ani na obszaru.  
Uchwała „antysmogowa” jest rozwiązaniem systemowym, które ma być 
wdrażane przez wiele lat, a pomóc ma w tym edukacja ekologiczna, 
dopłaty do wymiany kotłów, ale i kontrole i kary finansowe, które 
regulowane są zapisami w innych ustawach i rozporządzeniach. 
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przejściowego będzie budzić słuszny sprzeciw społeczny. 
Jednocześnie należy wskazać, że każdeprawo w tym 
miejscowe jest skuteczne wtedy, kiedy jego egzekwowanie 
jest łatwe. Żaden z organównie będzie posiadał informacji 
o wymianie przedmiotowych urządzeń w budynkach, które 
były jużodebrane do użytkowania. Egzekucja prawa 
wiązałaby się z kontrolami w terenie, co wiąże się 
zdodatkowymi kosztami dla organów jak również 
niepotrzebnym wprowadzaniem niepokojuspołecznego. 
Uchwała powinna przewidywać pełne finansowanie 
wymiany urządzeń grzewczych ześrodków publicznych lub 
nie powinna wprowadzać ograniczeń dotyczących 
budynków już oddanychdo użytkowania, ewentualnie 
termin wymiany urządzeń powinien być odłożony w czasie 
o min. 20 latod wejścia uchwały w życie. 
Przedstawiony projekt nie wprowadza rozwiązań 
systemowych, uniemożliwiających wymianęurządzeń 
grzewczych na niespełniające wymagań uchwały. 
Egzekucja uchwały w przedstawionejformie wydaje się o 
bardzo niskiej skuteczności. Wprowadzenie uchwały w 
życie będzie powodowałoduże obciążenia finansowe w 
gospodarstwach domowych (zakup i montaż pieca 
spełniającegowszystkie wymogi to min. 10 tys. zł). Projekt 
nie posiada elementu wspierającego finansowo 
wymianę istniejących urządzeń. Ponadto budzi 
zastrzeżenia natury prawnej - uchwała wchodzi wkonflikt z 
prawem budowlanym (dotyczy decyzji budowlanych 
wydanych przed wejściem w życieuchwały dla budynków, 
które nie zostały oddane do użytkowania). W związku z 
powyższym wydaję opinię negatywną. 

26.  Wójt Gminy 
Kazanów 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

27.  Wójt Gminy 
Łaskarzew 

Opinia pozytywna, bez uwag. 
Celem niniejszej uchwały jest wprowadzenie na obszarze 
województwa mazowieckiego ograniczeń i zakazów w 
zakresie eksploatacji instalacji,w których następuje 
spalanie paliw. Na terenie województwa istnieje problem 
zanieczyszczeniapowietrza, stąd zasadne jest podjęcie 
działań, które mogą ograniczyć poziom zanieczyszczenia 
orazjego wpływ na zdrowie ludzi i na środowisko. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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28.  Wójt Gminy 
Młodzieszyn 

Opinia negatywna. 
Badania, na podstawie których oparto informacje o 
występujących przekroczeniach dotyczą obszarów 
miejskich mocno zurbanizowanych, bez analizy układu 
urbanistycznego (układu zabudowy umożliwiającej 
prawidłową wentylację obszarów zabudowy). Prawie 
wszystkie posterunki pomiarowe na podstawie których 
WIOŚ prowadzi monitoring zanieczyszczenia powietrza są 
zlokalizowane w aglomeracjach miejskich. Poza obszarami 
miejskimi brak jest sieci monitoringu, a istniejące stacje w 
Granicach i Gutach Dużych to za mało, aby na podstawie 
pomiarów z tych stacji uśredniać wyniki dla obszarów poza 
aglomeracjami. Jak wynika ze strony internetowej WIOŚ 
nie prowadzą one nawet pełnego monitoringu 
zanieczyszczeń (np. brak badania stężenia pyłów). 
Wprowadzenie danych z tak małej ilości punktów 
pomiarowych stanowi podstawowy błąd w założeniach do 
symulacji komputerowej co prowadzi do niemiarodajnych 
wyników, a co za tym idzie niewłaściwych wniosków, które 
stały się podstawą do ustaleń zawartych w projekcie 
uchwały. 
Dlatego uważam, że zawarte w projekcie uchwały 
zalecenia odnosić się powinny ewentualnie do obszarów 
miejskich, w których zlokalizowane są punkty pomiarowe i 
w których stwierdzono występowanie przekroczeń, a nie 
obszarów wiejskich stanowiących większość województwa 
mazowieckiego. 
Uważam również, że wynikające z uchwały dodatkowe 
obciążenia finansowe, jakie będą musieli ponieść 
mieszkańcy wsi, muszą być poparte rzetelnymi wynikami 
pomiarowymi, zebranymi z większej ilości punktów 
pomiarowych zlokalizowanych na terenie wsi. Miarodajne 
wyniki pozwolą w sposób pełny i wiarygodny ustalić stan 
zanieczyszczenia powietrza i dostosować adekwatne 
działania naprawcze lub zapobiegające. Obecne pomiary 
są zbyt uogólnione i nie odzwierciedlają faktycznego stanu 
rzeczy. 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Tzw. symulacje komputerowe czyli modelowanie stężeń 
zanieczyszczeń w powietrzu nie odbywa się na podstawie wyników 
pomiarów ze stacji monitoringu powietrza. Modelowanie uwzględnia 
zmienne w czasie (godzinowe) dane meteorologiczne, zmienną w 
czasie emisję ze wszystkich źródeł (przemysłowych, komunalnych, 
komunikacji, z napływu, z rolnictwa) oraz sposób zagospodarowania 
przestrzennego, a także rzeźbę terenu. Wyniki modelowania są 
oczywiście porównywane z pomiarami (w punktach pomiarowych) i 
wykazują bardzo dużą zgodność.  

29.  Burmistrz Miasta 
i Gminy 
Nowe Miasto 
nad Pilicą 

Urząd Miasta i Gminy w Nowym Mieście nad Pilicą 
przekazuje uwagi i wnioski do projektu uchwały w sprawie 
wprowadzania na obszarze województwa mazowieckiego 

Uwag nie uwzględniono 

Ad. 1 Ze względu na obciążenia finansowe związane z wymianą kotłów 
oraz ograniczone środki dofinansowania wprowadzono 5 letnie i dłuższe 
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ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw: 
1. Projekt uchwały jest zbyt restrykcyjny dla gminy 

ponieważ może ona nie udźwignąć ciężaru finansowego 
wprowadzania uchwały w życie.Kwoty dofinansowania 
w przypadku dotacji zazwyczaj nie pokrywają w 100 % 
kosztów poniesionych w związku z przeprowadzoną 
inwestycją. W związku z tym różnicę będzie musiał 
pokryć inwestor we własnym zakresie. Z uwagi na fakt, 
iż w naszej gminie jest wiele domów i mieszkań, w 
których są piece kaflowe a warunki techniczne tych 
budynków nie pozwalają na przyłączenie ich do sieci 
gazowej koszt wymiany instalacji spocznie na 
Mieszkańcach. Jest to o tyle trudne, iż w tego typu 
zabudowie mieszkają osoby starsze, które dysponują 
niskimi emeryturami. Poza tym dofinansowania 
dostępne w Wojewódzkim Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie są 
dostępne w ograniczonych kwotach, nie wystarczają dla 
wszystkich Beneficjentów. Taki stan rzeczy powoduje, 
że Mieszkańcy zwracają się o pomoc do gminy, która nie 
dysponuje pulą pieniędzy adekwatną do problemu. 

2. Zdefiniować pojęcia powołane w projekcie uchwały tj. 
kocioł, piec i kominek. 
3. Uchwała odnosi się tylko do instalacji, w których 
występuje spalanie paliw stałych służących do ogrzewania 
pomieszczeń, nie uwzględnia infrastruktury drogowej, która 
również ma wpływ na zanieczyszczenie powietrza. 
4. Umieścić zapis dotyczący organów, które będą 
odpowiedzialne za przeprowadzenie kontroli w tym 
zakresie. W przypadku gminy zgodnie z ustawą POŚ 
pracownicy mogą dokonywać kontroli wraz z 
rzeczoznawcami, co spowoduje wzrost kosztów dla gminy. 
Dodatkowo w związku z faktem, iż Mieszkańcy pracują, 
kontrole będą odbywać się poza godzinami pracy Urzędu 
Miasta i Gminy, co nie pozostanie obojętne dla środków 
finansowych gminy. 
5. W uchwale określić pojęcia: mułów, flotokoncentratów 
węglowych oraz mieszanek produkowanych z ich 
wykorzystaniem. 

(dla kotłów klasy 3 i 4) okresy przejściowe.  
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
Należy się spodziewać również otwarcia nowych programów 
dofinansowujących ze środków Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki Wodnej. 

Ad.2 Nie ma potrzeby definiowania pojęć ogólnie znanych, 
powszechnie używanych. 

Ad. 3Uchwała na mocy art. 96 POŚ nie może określać ograniczeń, 
zakazów lub nakazów w stosunku do komunikacji samochodowej. 

Ad. 4Uchwała z art. 96 POŚ może określić „rodzaje lub jakość paliw 
dopuszczonych do stosowania lub których stosowanie jest 
zakazane…”, natomiast odrębne przepisy (o czym mówi uzasadnienie 
do uchwały) określają kto może i powinien kontrolować stosowanie 
przepisów oraz w jaki sposób. 

Ad. 5 „Muły, flotokoncentraty węglowe” są to określenia handlowe, 
będące w powszechnym użytku. 

Ad. 6 Dokumentacja techniczna ma wykazać spełnianie wymagań 
wobec kotłów, kominków określonych w uchwale.  

Ad. 7 Określenie „eksploatująca” jest określeniem wystarczająco 
precyzyjnym. Uchwała antysmogowa jest rozwiązaniem systemowym, 
które nie może rozstrzygać każdego indywidualnego przypadku. 

Ad. 8 Parametry techniczne lub rozwiązania techniczne lub parametry 
emisji instalacji, w których następuje spalanie paliw są określone w 
przywołanych w § 5 i § 6 rozporządzeniach Komisji UE: 
Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1189 z dnia 28 kwietnia 2015 r. w 
sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
2009/125/WE (Dz. U. UE L.2015.193.100) w odniesieniu do wymogów 
dotyczących ekoprojektudla kotłów na paliwo stałe oraz 
Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 2015 r. w 
sprawie wykonania dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 
2009/125/WE (Dz. U. UE L.2015.193.1) w odniesieniu do wymogów 
dotyczących ekoprojektu dla miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń na 
paliwo stałe oraz w uzasadnieniu do uchwały. 
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6. Wskazać, jaką konkretnie dokumentacją techniczną i 
jaką dokumentacją z badań ma się okazać podmiot 
eksploatujący instalację. 
7. Doprecyzować pojęcie podmiotu eksploatującego 
instalację. Brak określenia powyższego budzi wątpliwości, 
kto ma okazywać dokumentację tj. osoba będąca 
właścicielem mieszkania, w którym znajdujesię instalacja 
czy osoba wynajmująca takie mieszkanie. 
8.W projekcie uwzględnić parametry techniczne lub 
rozwiązania techniczne lub parametry emisji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw i mogą być użytkowane w 
granicach administracyjnych województwa mazowieckiego. 
9. Brak certyfikacji paliw będzie skutkować wzrostem 
nieświadomości społeczeństwa w kwestii zakupu paliwa. 
Sprzedający będzie mógł świadomie wprowadzać w błąd 
kupującego, który w konsekwencji będzie ponosił 
dodatkowe koszty. 

Ad. 9 Każdy sprzedający jest zobowiązany na mocy prawa 
konsumenckiego do poinformowania kupującego (również na piśmie) 
jaki towar sprzedaje. 

30.  Wójt Gminy 
Obryte 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

31.  Wójt Gminy 
Sońsk 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

32.  Wójt Gminy 
Szczutowo 

Wnioskujemy o wydłużenie terminu wejścia w życie § 5 i 6 
uchwały o co najmniej 10 lat. Naszą prośbę motywujemy 
brakiem zamożności społeczeństwa gminy. Znaczną część 
mieszkańców stanowią emeryci, utrzymujący się z niskich 
emerytur rolniczych. Wymiana kotła na spełniający 
wymagania uchwały wiążą się z dużymi wydatkami, na 
które nie stać mieszkańców. W związku z powyższym 
prosimy o wydłużenie terminu wejścia w życie wymagań 
dotyczących eksploatacji instalacji. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

33.  Wójt Gminy 
Zaręby 
Kościelne 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
 

34.  Burmistrz 
Grodziska 
Mazowieckiego 

Przesyłam stosowne uwagi: 
- uchwała nie definiuje strony mającej egzekwować jej 
zapisy jak również nie wymienia narzędzi prawnych, które 
miałyby zastosowanie w procesie tejże egzekucji; 
- w kwestii paliw zawierających biomasę o wilgotności w 
stanie roboczym powyżej 20% w uchwale nie 
doprecyzowano rodzaju wykorzystywanego drewna, brak 
takiego zapisu stwarza niebezpieczną lukę prawną, której 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała z art. 96 POŚ może określić „rodzaje lub jakość paliw 
dopuszczonych do stosowania lub których stosowanie jest 
zakazane…”, natomiast odrębne przepisy (o czym mówi uzasadnienie 
do uchwały) określają kto może i powinien kontrolować stosowanie 
przepisów oraz w jaki sposób. 
Dopuszczalne jest spalanie biomasy o odpowiedniej wilgotności, 
natomiast meble, drewno z rozbiórki domów itp. nie jest biomasą a 
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konsekwencją może być spalanie każdego drewna tj. 
materiału stanowiącego odpad np. skrzynki drewniane, 
meble, drewno pochodzące z rozbiórki domów. 

odpadem.Postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), która w art. 30. 1. 
zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami. - 

35.  Powiatowy 
Inspektorat 
Nadzoru 
Budowlanego 
dla m. st. 
Warszawy 

Inspektorat przedstawia następujące uwagi: 
1. Do art. 57 ust. 1 ustawy – Prawo budowlane (tekst 

jednolity DZ.U. 2017 poz. 1332) winien być 
dopisany punkt odnośnie dokumentów, o których 
mowa w § 7 uchwały. Umożliwi to organowi 
żądanie w/w dokumentów w postępowaniu 
przyjęcia obiektu do użytkowania. 

2. Jaki podmiot jest uprawniony do przeprowadzenia 
badania i wykonania dokumentacji o której mowa 
w §7 pkt.1 

Ponadto w uzasadnieniu do projektu przedmiotowej 
uchwały znalazło się odniesienie do art. 62 ust. 1 pkt. 1 lit. 
C ustawy – Prawo budowlane, który zobowiązuje właściwe 
podmioty do przeprowadzenia kontroli okresowych w 
zakresie, o którym mowa w ww. przepisie. Mając powyższe 
na względzie prosimy o wskazanie czy również w 
postępowaniach dot. utrzymania obiektów organ nadzoru 
ma żądać dokumentów, o których mowa w §7 uchwały, a w 
przypadku ich braku bezzwłocznie przekazać informację o 
powyższym uchybieniu Burmistrzowi danej Dzielnicy celem 
podjęcia stosownych procedur opisanych w uzasadnieniu 
uchwały? 

Uwagi uwzględniono częściowo 

Ad. 1 Do kompetencji Sejmiku Województwa nie należy zmiana ustaw. 

Ad. 2 W toku opiniowania i konsultacji wykreślono z §7 punkt 1, gdyż 
konsument nie ma możliwości uzyskania dokumentów z badań. 

Zapis dotyczący prowadzenia kontroli przestrzegania zapisów uchwały 
przez inspektorów nadzoru budowlanego został usunięty z 
uzasadnienia uchwały. 

36.  Wójt Gminy 
Radziejowice 

Wnioskuje o: 
- doprecyzowanie w uchwale rodzaju wykorzystywanego 
drewna jako biomasy, brak takiego zapisu stwarza 
niebezpieczną lukę prawną, której konsekwencją może być 
spalanie różnego rodzaju drewna tj. materiału 
stanowiącego odpad np. skrzynie drewniane, meble, 
drewno pochodzące z rozbiórki domów, 
- przeanalizowanie zapisu który stwarza trudności w 
zweryfikowaniu czy biomasa spełnia wilgotność w stanie 
roboczym pow. 20% 
-zastosowanie innych przepisów dla domów, gdzie 
kominek jest dodatkowym źródłem ciepła a innych gdy jest 
jedynym, głównym źródłem ciepła. 

Uwag nie uwzględniono 
- skrzynie drewniane, meble, drewno pochodzące z rozbiórki domów to 
nie jest biomasa, a odpad - postępowanie z odpadami reguluje ustawa 
z dnia 14 grudnia 2012 r. o odpadach (Dz.U. z 2016 r., poz. 1987), 
która w Art. 30. 1. zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami 
lub urządzeniami. W uchwale na mocy art. 96 można jedynie określić 
rodzaje paliw, 
- jest to biomasa (drewno), która nie była sezonowana przynajmniej 

przez 2 lata, 
- brak jest uzasadnienia merytorycznego dla zastosowania innych 
przepisów dla domów, gdzie kominek jest dodatkowym źródłem ciepła a 
innych gdy jest jedynym, głównym źródłem ciepła - kominki tzw. 
rekreacyjne używane są w okresach jesienno-zimowych, czyli w 
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okresach kiedy występuje największe zanieczyszczenie powietrza, więc 
one również powinny podlegać odpowiednim regulacjom. 
Wprowadzone uchwałą przepisy mają być jednolite dla wszystkich. 
Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych warunków itp. utrudniają lub 
wręcz uniemożliwiają ich wdrożenie i kontrolę stosowania.  

37.  Wójt Gminy 
Lelis 

Opinia pozytywna, z uwagami: 
1) Proponuję zapis, aby w celu spełnienia wymogów 

wyposażenia nieruchomości w odpowiednie 
instalacje odwołać się do możliwości pozyskania 
środków finansowych jako wsparcie dla osób 
fizycznych; 

2) Na terenie gmin wiejskich do których zalicza się 
gmina Lelis, charakteryzujących się wysokim 
poziomem zalesienia, proponuję dopuszczenie 
stosowania w instalacjach paliw zawierających 
biomasę o poziomie co najmniej 30% wilgotności w 
stanie roboczym; 

3) Proponuję również wydłużenie terminów 
dostosowania instalacji przedstawionych w §10 
projektowanej ustawy o co najmniej 5 lat. 

Uwag nie uwzględniono 

Ad. 1 Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. Uchwała 
ta nie może zawierać zapisów odnośnie pozyskania środków 
finansowych jako wsparcia dla osób fizycznych. Zarząd Województwa 
Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 

Ad. 2 Wilgotność biomasy poniżej 20% jest odpowiednikiem ok. 2 lat jej 
sezonowania. Przyjęte parametry wilgotności biomasy są zgodne z 
postulatami branży producentów kominków i pieców oraz wartościami 
zalecanymi w instrukcjach i dokumentacjach technicznych 
nowoczesnych kotłów na drewno. Wady spalania wilgotnej biomasy: 
- spalanie wilgotnej biomasy prowadzi do znacznej emisji szkodliwych 
dla zdrowia substancji, 
- jest mniej wydajne energetycznie, gdyż część energii spalania zostaje 
zużyta na odparowanie wilgoci. Wilgotnego drewna spala się nawet 
dwu-krotnie więcej, co przekłada się na wyższe koszty ogrzewania, 
im większa zawartość wody w drewnie opałowym, tym niższa 
temperatura spalania, a to oznacza brak całkowitego spalania części 
lotnych – niespalone gazy uciekają przez komin do powietrza, a smoła i 
sadza osadzają się w kominie i na wymienniku kotła, obniżając 
dodatkowo jego sprawność i przyspieszając korozję.  
Ad. 3 Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, 
a możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 

38.  Wójt Gminy 
Żabia Wola 

Uprzejmie wyjaśniam, że Gmina Żabia Wola jest gminą 
wiejską, większa część gminy jest terenem nie 
zgazyfikowanym, mieszkańcy do ogrzewania domów 
wykorzystują głównie paliwo stałe (drewno i węgiel). 
Przedmiotowy projekt uchwały obejmie wszystkie kotły i 
piece na paliwo stałe niezależnie od ich przeznaczenia, 
czyli do ogrzewania budynków, ogrzewania wody czy 
przygotowania posiłków. 
Według projektu pożądanym sposobem ogrzewania 
budynków jest ciepło z instalacji nie emisyjnej (np. 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Zapisy projektu uchwały należy interpretować w sposób następujący: 
- nie zakazuje się używania w ogrzewaniu indywidualnym paliw stałych 
z wyłączeniem: 

 mułów i flotokoncentratów węglowych oraz mieszanek 
produkowanych z ich wykorzystaniem,  

 węgla brunatnego oraz paliw stałych produkowanych z 
wykorzystaniem tego węgla,  

  węgla kamiennego w postaci sypkiej o uziarnieniu 0-3 mm,  
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instalacja elektryczna) oraz ogrzewanie gazowe. W 
przypadku braku możliwości technicznych lub 
ekonomicznych związanych z podłączeniem do sieci, 
dopuszczone ma być ogrzewanie paliwami stałymi, ale 
wyłącznie przy użyciu kotłów klasy 3-5. 
Projekt proponuje daty graniczne wymiany kotłów, dla 
instalacji nie spełniających wymagań w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych 
dla klasy 3, 4 lub 5 – ma to być 1 stycznia 2023 r., dla 
kotłów spełniających wymagania w zakresie sprawności 
cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 3,4 
lub 5 – ma to być 1 stycznia 2028 r. 
Jednocześnie na każdym, kto buduje nowy dom i zamierza 
ogrzewać go węglem lub drewnem ma ciążyć obowiązek 
zainstalowania od razu kotła 5 klasy. 
Krótki okres przejściowy na przystosowanie (wymianę) 
instalacji grzewczej do realizacji takich rozwiązań i 
wymagań będą powodowały duże obciążenie finansowe 
mieszkańców i osób budujących domy (wielu mieszkańców 
gminy nie będzie stać na wymianę instalacji grzewczej). 
Będą to także znaczące koszty ponoszone przez 
samorządy w związku z oczekiwaniem mieszkańców na 
wsparcie finansowe podczas wymiany palenisk – zakupu 
kotłów grzewczych. Gmina Żabia Wola realizuje przyjęty 
Plan Gospodarki Niskoemisyjnej. Projekt przewiduje też 
zakaz używania w domowych kotłach paliw, których 
spalanie powoduje wysoką emisję trujących substancji do 
atmosfery, tj. węgla brunatnego oraz paliw stałych 
produkowanych z wykorzystaniem tego węgla, mułów lub 
flotokoncentratów węglowych, tj. paliw o uziarnieniu 
mniejszym niż 3 mm, paliw stałych produkowanych z 
wykorzystaniem mułów lub flotokoncentratów, paliw stałych 
produkowanych z węgla kamiennego, w których zawartość 
frakcji poniżej 3 mm jest większa niż 15%, a także drewna, 
którego wilgotność w stanie roboczym przekracza 20%. 
Gminy nie posiadają odpowiednich kwalifikacji oraz 
środków do weryfikacji w tak szczegółowy sposób paliw 
wykorzystywanych do ogrzewania gospodarstw domowych. 
Podobne trudności napotka wykonywanie przez wójta lub 
upoważnionych pracowników urzędu gminy, zadań 

 paliw zawierających biomasę o wilgotności w stanie roboczym 
powyżej 20 %, których zakazuje się stosowania od 1 listopada 2017 
r.  

- Wszystkie instalacje, których uchwała dotyczy, instalowane od dnia 
wejścia w życie uchwały mają spełniać odpowiednio wymagania 
rozporządzeń:  

 2015/1185 z dnia 24 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania 
dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE w 
odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektudla 
miejscowych ogrzewaczy pomieszczeń; 

 2015/1189 z dnia 28 kwietnia 2015 r. w sprawie wykonania 
dyrektywy Parlamentu Europejskiego i Rady 2009/125/WE w 
odniesieniu do wymogów dotyczących ekoprojektu dla kotłów na 
paliwo stałe. 

- Instalacje,których uchwała dotyczy, a które zostały zainstalowane 
przed dniem wejścia w życie uchwały będą podlegać okresom 
przejściowym, tzn. będą mogły być użytkowane do określonego w 
uchwale terminu w zależności od spełnianych norm: 

 Kotły „bezklasowe”,które nie spełniają wymogów w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 
3, 4 lub 5 według normy PN-EN 303-5:2012 będą mogły być 
eksploatowane do dnia 31 grudnia 2022 r., 

 kotły, które spełniają wymagania w zakresie sprawności cieplnej i 
emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 3 lub klasy 4 według 
ww. normy, będą mogły funkcjonować do dnia 31 grudnia 2027 r., 

 Kotły , które spełniają wymagania w zakresie sprawności cieplnej i 
emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 5 według ww. normy, 
będą mogły funkcjonować dożywotnio; 

 użytkownicy ogrzewaczy typu kominki, piece, nagrzewnice mogą 
je eksploatować do dnia 31 grudnia 2022 r., chyba, że zostaną 
wyposażone w urządzenia zapewniające redukcję emisji pyłu. 

Użytkownicy instalacji, kupując nowe kotły oraz kupując paliwo będą 
musieli żądać od sprzedawców certyfikatów lub dokumentów 
potwierdzających spełnianie wymagań określonych w niniejszej 
uchwale w stosunku do instalacji lub paliw, co jest ich prawem 
konsumenckim. Sprzedawcy są zobowiązani do potwierdzenia jakości  
i zawartości sprzedawanego towaru odpowiednim dokumentem. 
Dokumenty takie ułatwią prowadzenie zadań kontrolnych w zakresie 
przestrzegania przepisów wprowadzanych uchwałą. 
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kontrolnych w zakresie przestrzegania przepisów 
wprowadzanych uchwałą. 

39.  Wójt Gminy 
Raszyn 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

40.  Powiatowy 
Inspektorat 
Nadzoru 
Budowlanego w 
Radomiu 

Bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

41.  Prezydent 
Miasta 
Żyrardowa 

Wnioskujemy o wydłużenie terminu na dostosowanie się do 
norm w zakresie sprawności cieplnej i emisji 
zanieczyszczeń kotłów (§10 pkt 1). Proponujemy aby kotły, 
które nie spełniają wymagań w zakresie sprawności 
cieplnej i emisji zanieczyszczeń klas 3,4 lub 5 mogły być 
eksploatowane do 31 grudnia 2017 r. Natomiast kotły, które 
spełniają wymagania dla klas 3 lub 4, będą mogły być 
użytkowane do 31 grudnia 2032 r. Powyższa propozycja 
podyktowana jest brakiem odpowiednich możliwości 
finansowania zadań polegających na wymianie kotłów z 
środków finansowych budżetu Miasta. Ponadto aplikowanie 
o fundusze zewnętrzne nie gwarantuje otrzymania 
dofinansowania na realizację przedsięwzięć w tym 
zakresie. Z przeprowadzonej analizy wynika, że na terenie 
Miasta Żyrardowa większość gospodarstw będzie musiało 
dokonać wymiany posiadanych obecnie urządzeń 
grzewczych a nie dysponuje własnymi środkami, które 
mogłyby pokryć wykonanie zadania w 100%. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

42.  Burmistrz Miasta 
Wołomin 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

43.  Prezydent 
Miasta Radomia 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

44.  Powiatowy 
Inspektor 
Nadzoru 
Budowlanego w 
Legionowie 

Opinia pozytywna. 
W szczególności odnośnie zapisów §7, nie dostrzegamy 
kolizji z przepisami prawa budowlanego i 
administracyjnego. Zakazy i ograniczenia w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw, z 
całą pewnością powinny dotyczyć podmiotów 
eksploatujących instalacje. Właściciele lub zarządcy 
powinni posiadać dokumentację techniczną urządzeń, ich 
instrukcje, atesty i certyfikaty, oraz dokumentację z 
realizacji badań, tj.: potwierdzenia przeglądów i napraw 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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urządzeń (kotłów, pieców), protokoły z kontroli systemu 
ogrzewania i protokoły kontroli okresowej stanu 
technicznego przewodów kominowych.  
Wprowadzenie wymogów jakości instalacji grzewczych, jak 
i spalanych w nich paliw, z całą pewnością obniży poziom 
dopuszczalnych stężeń szkodliwych substancji w powietrzu 
i w konsekwencji przyczyni się do poprawy warunków życia 
wszystkich mieszkańców. 

45.  Wójt Gminy 
Rzekuń 

Opinia negatywna. 
Pismem z dnia 11 lipca 2017 r. (data wpływu: 17.07.2017 
r.) znak: PZ-I.721.8.2017.JM Zarząd Województwa 
Mazowieckiego przesłał Wójtowi Gminy Rzekuń projekt 
uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w sprawie 
wprowadzenia na obszarze województwa mazowieckiego 
ograniczeń i zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w 
których następuje spalanie paliw w celu wydania stosownej 
opinii. 
Mając na uwadze ogólny interes mieszkańców gminy 
negatywnie opiniuję przedmiotową sprawę. 
W pierwszej kolejności należy zauważyć, że cały projekt 
jest nieczytelny i niezrozumiały dla ogółu obywateli. Może 
to spowodować ogólne niezadowolenie oraz dezinformację 
lub też odmienną interpretację zapisów uchwały. 
Kolejnym aspektem wpływającym na negatywną opinię jest 
wskazanie w uzasadnieniu projektu uchwały przekroczeń 
dopuszczalnych poziomów pyłu zawieszonego PM10, 
PM2,5, benzo(a)pirenu, ditlenku azotu wskazanych w 
Rocznej Ocenie Jakości Powietrza 
w województwie mazowieckim raport za 2016 r. 
Niezaprzeczalnym jest, że na terenie woj. mazowieckiego 
występowały przekroczenia zanieczyszczeń powietrza, 
jednakże po przeanalizowaniu wykresów stężeń 
średniorocznych i wykresów liczby dni z przekroczeniem 
norm jakości powietrza należy zauważyć, że wszystkie 
zanieczyszczenia wykazują tendencję spadkową. W 
związku z tym należałoby odstąpić od podejmowania 
powyższej uchwały. Całkowity zakaz stosowania 
tradycyjnych pieców bardzo negatywnie oddziałuje na 
mieszkańców gminy Rzekuń. Lepszym rozwiązaniem 
byłoby podjęcie szerokiego zakresu działań edukacyjnych 
dla mieszkańców woj. mazowieckiego podnoszących 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała na mocy art. 96 została napisana językiem prawniczym, czyli 
językiem norm, dyrektyw etc. Interpretacja uchwały znajduje się w 
uzasadnieniu. 
Niewielki spadek stężeń zanieczyszczeń jest odnotowywany na terenie 
województwa mazowieckiego, ale należy mieć na uwadze, że mamy 
rok 2017, a poziomy dopuszczalne pyłu zawieszonego PM10 maiły być 
osiągnięte do 2005 roku, poziom dopuszczalny pyłu PM2,5 (I faza do 
2015 roku), a od 2020 poziom ten zostanie obniżony oraz poziom 
docelowy B(a)P do 2013 r. Stałe narażenie ludności na nadmierne 
zanieczyszczenia powietrza powoduje ogromne straty w sferze 
finansowej i społecznej z powodu zwiększenia zachorowalności i 
śmiertelności wśród mieszkańców województwa. Koszty wymiany 
kotłów będą znacznie niższe niż szacunkowe koszty ekonomiczne złej 
jakości powietrza. 
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świadomość na temat prawidłowego spalania oraz 
technologii do tego przeznaczonych. Mieszkańcy podczas 
sukcesywnej wymiany poszukiwaliby nowych pieców 
spełniających wyższe standardy. 
Jednym z najważniejszych czynników wpływających na 
negatywną opinię jest czynnik ekonomiczny a mianowicie 
koszty wymiany oraz stałe koszty eksploatacji pieców. 
Teren na którym leży Gmina Rzekuń to północna część 
woj. mazowieckiego. Gminy oraz miasta usytuowane w tej 
części terenu woj. mazowieckiego w tym Gmina Rzekuń 
znajdują się w najmniej zamożnej części województwa. 
Zapis zmuszający właścicieli nieruchomości do 
zamontowania pieca gazowego, gdy przy jego posesji 
biegnie sieć gazowa, powoduje ogólne oburzenie nie tylko 
ze względu sam koszt pieca, lecz również na koszty 
związane z wymianą lub modernizacją instalacji grzewczej 
w domach. Dofinansowania do samych pieców nie jest 
adekwatne do kosztu i czasu poświęconego na remont 
niekiedy całej instalacji grzewczej. W następstwie 
generowałoby to wyższe koszty eksploatacji. 
Wprowadzenie od 1 listopada br. zakazu palenia drewnem 
o wilgotności w stanie roboczym powyżej 20% 
spowodowałoby, że mieszkańcy, którzy korzystają na 
bieżąco z drewna pozyskanego z własnych lasów musieli 
by zakupić drzewo o odpowiednich parametrach 
wilgotności w celu uniknięcia kar pieniężnych. Drewno aby 
uzyskało wskazany parametr 20% wilgotności musi być 
sezonowane co najmniej 2 lata. Po podjęciu „uchwały 
antysmogowej” wielu mieszkańców gminy a nawet i 
województwa zarabiający najniższe wynagrodzenie oraz 
emeryci o najniższych rentach, przez okres 6-ciu miesięcy 
każdego roku (okres grzewczy) musiało by ponosić 
dodatkowe koszty grzania domów, na które niekiedy ich nie 
stać. Brak środków na ogrzewanie narazi wielu 
mieszkańców na możliwość wychłodzenia się organizmu 
co może spowodować narażenie życia lub zdrowia. 
Dodatkowo niespełnienie podjętych w uchwale wymagań, 
zobowiąże władze samorządowe do nakładania kar 
pieniężnych co może dodatkowo obciążyć budżet najmniej 
zarabiającą część społeczeństwa. 
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Na chwilę obecną jednym z dobrych rozwiązań byłoby 
podjęcie uchwały dla aglomeracji Warszawa, Płock i 
Radom proponowanej w uzasadnieniu dołączonym do 
przedmiotowej uchwały. Działania podjęte w tych miastach 
po nałożeniu na nie „uchwały antysmogowej” 
mogłyby w znacznym stopniu zmobilizować pozostałych 
mieszkańców woj. maz. do zastosowania odpowiedniego 
paliwa oraz podjęcia odpowiednich środków w celu 
uniknięcia restrykcji nałożonych tą uchwałą dla całego 
województwa. 
Podkreślić należy, że na spotkaniu/konsultacji społecznej w 
dniu 2 sierpnia 2017 r. w Delegaturze Urzędu 
Marszałkowskiego WM w Ostrołęce wskazano, że 
przeciwko wprowadzeniu „uchwały antysmogowej” 
opowiedziało się około 70% gmin woj. mazowieckiego. Tak 
znaczny procent stanowi większość, która powinna zostać 
uwzględniona podczas analizy zasadności powyższej 
uchwały. 
Podsumowując, wiele aspektów wpływa na to, że 
projektowana uchwała nie powinna zostać podjęta. 

46.  Burmistrz Miasta 
i Gminy 
Góra Kalwaria 

Opinia pozytywna z następującymi uwagami: 
1.Całkowity zakaz spalania paliw wymienionych w § 4 
projektu uchwały powinien zostać wprowadzony w 
następnym sezonie grzewczym z uwagi na fakt, iż część 
paliw, która jest zakazana została już przez mieszkańców 
zakupiona. 
2. Zakaz spalania paliw wymienionych ww. § 4 projektu 
uchwały nie będzie skuteczny jeśli nie wprowadzi się 
jednocześnie zakazu obrotu tymi paliwami. Wprowadzenie 
takiego zakazu nie leży w kompetencji Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego, jednak należy podjąć w tej 
kwestii działania. 
3. Gminy mają zbyt mało czasu na prowadzenie edukacji 
ekologicznej odnośnie zapisów uchwały. 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Zakaz stosowania w instalacjach określonych rodzajów paliw, 
wymienionych w § 4 zacznie obowiązywać od 1 lipca 2018 r., ze 
względu na to, że mieszkańcy Mazowsza zdążyli się już przygotować 
do tegorocznego sezonu grzewczego. 

Ad. 2 Wprowadzenie zakazu sprzedaży określonych rodzajów paliw nie 
należy do kompetencji Sejmiku Województwa. Taka możliwość istnieje 
tylko na poziomie Rządu. 

Ad. 3 Edukacja ekologiczna jest prowadzona przez większość gmin od 
wielu lat i należy ją prowadzić nadal, równolegle z wdrażaniem uchwały 
antysmogowej.  

47.  Wójt Gminy 

Szreńsk 
Opinia negatywna. 

1.Opiniuje negatywnie Projekt uchwały Sejmiku 

Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 

obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 

zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 

następuje spalanie paliw. 

Uwag nie uwzględniono 
Brak prawnych możliwości ograniczenia zanieczyszczeń 
komunikacyjnych nie może być warunkiem nie podejmowania uchwały 
antysmogowej. Na większości terytorium województwa głównym 
powodem wysokich stężeń zanieczyszczeń powietrza jest ogrzewanie 
indywidualne oparte na paliwach stałych. Każde odroczenie wejścia w 
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2.Wnioskuje o odstąpienie od przyjmowania uchwały lub 

przesunięcie terminu wejście Jej w. życie o 3lata uwagi na 

brak rozwiązań systemowych mogących poprawić jakość 

powietrza (m.in. brak możliwości ograniczenia 

zanieczyszczeń komunikacyjnych). 

życie uchwały antysmogowej spowoduje dalszy negatywny wpływ 
zanieczyszczeń na zdrowie ludności Mazowsza. 

48.  Burmistrz Miasta 
i Gminy 
Chorzele 

Opinia pozytywna z uwagami. 
Burmistrz Miasta i Gminy Chorzele dostrzega konieczność 
zapobiegania negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie 
ludzi i na środowisko, w granicach administracyjnych 
województwa mazowieckiego i wprowadzenia ograniczeń i 
zakazów obejmujących cały rok kalendarzowy, w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw. 
Gmina na swoim terenie podejmuje działania mające na 
celu zmniejszenie niskiej emisji, w budynkach użyteczności 
publicznej stosowane jest ogrzewanie olejowe, duże 
przedsiębiorstwa w procesach technologicznych stosują 
paliwo gazowe. 
Biorąc pod uwagę uwarunkowania i położenie gminy 
Chorzele konieczne jest jednak wskazanie uwag do 
przedłożonego do zaopiniowania projektu uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw. 
Okresy przejściowe na dostosowanie się do wymagań 
zapisów § 5 i § 6 projektu uchwały Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego określone na: odpowiednio 1 stycznia 2023 
r. i 1 stycznia 2028 r. są stosunkowo krótkie. Gmina 
Chorzele obecnie nie posiada istniejącej sieci 
ciepłowniczej, zbudowana jest jedynie główna sieć gazowa 
na terenie miasta Chorzele. W tej chwili nie jest znany 
dokładny termin budowy sieci gazowniczej na terenie 
gminy. 
Należy zwrócić uwagę na fakt, że gmina Chorzele ma 
największą powierzchnię w województwie mazowieckim. 
Wiele miejscowości na terenie gminy ma zabudowę 
kolonijną (rozproszoną), w związku z tym utrudniona 
będzie budowa sieci gazowej i podłączenie do sieci 
gazowej. Ponadto w ostatnim czasie wielu mieszkańców 
oddało budynki mieszkalne do użytku, co wiązało się 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała antysmogowa nie wprowadza zakazu ogrzewania paliwami 
stałymi, a więc jej wdrożenia nie warunkuje istnienie sieci gazowej i/lub 
ciepłowniczej na terenie gminy. 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 
Kompetencje Sejmiku Województwa nie pozwalają na wprowadzenie 
zakazu sprzedaży określonych rodzajów paliw. Taka możliwość istnieje 
tylko na poziomie Rządu. Wprowadzenie zakazu sprzedaży 
określonych rodzajów paliw nie należy do kompetencji Sejmiku 
Województwa. Taka możliwość istnieje tylko na poziomie Rządu 
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również z zakupem i instalacją nowych kotłów rożnego typu 
i zainstalowania ich w ww. budynkach. W związku z tym 
ponowna wymiana kotłów wiązałaby się z kolejnymi 
nakładami finansowymi, a wiele z tych gospodarstw 
domowych nie będzie na to stać. 
Podsumowując należy stwierdzić, że nie wszyscy 
mieszkańcy będą w stanie dokonać wymiany kotłów do 
okresów wskazanych w projekcie uchwały i tym samym 
dostosować się do obowiązującego prawa miejscowego. 
Bardziej zasadnym byłoby wprowadzenie długotrwałego 
programu wycofywania ze sprzedaży paliw (węgiel, 
drewno), niespełniających określonych parametrów, w 
następnym etapie przyjęcie norm, jakie miałyby spełniać 
nowo produkowane kotły do ogrzewania i stopniowe 
wycofywanie z produkcji kotłów niespełniających przyjętych 
parametrów. 

49.  Powiatowy 
Inspektorat 
Nadzoru 
Budowlanego 
w Wołominie 

Opinia pozytywna bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

50.  Wójt Gminy 
Dębe Wielkie 

Przesyła następującą uwagę do projektu uchwały w trybie 
art. 96 ustawy Prawo ochrony środowiska. 
Treść uchwały jest napisana językiem specjalistycznym, 
zrozumiałym wąskiej grupie znawców tej tematyki, a 
przecież jest skierowana i dotyczyć będzie wszystkich 
mieszkańców województwa mazowieckiego. Naszym 
zdaniem należałoby sformułować treść uchwały w języku 
niespecjalistycznym, to także dotyczy uzasadnienia do 
uchwały. 
Zgłaszamy również potrzebę przygotowania przez Urząd 
Marszałkowski Województwa Mazowieckiego ulotki 
informacyjnej dla mieszkańców, którą upowszechniałyby 
także urzędy gmin. 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Uchwała na mocy art. 96 została napisana językiem prawniczym, 
interpretacja uchwały znajduje się w uzasadnieniu, które zostało 
napisane językiem ogólnie zrozumiałym. 
Urząd Marszałkowski Województwa Mazowieckiego będzie prowadzić 
„kampanię” informacyjną dot. uchwały antysmogowej.  

51.  Wójt Gminy 
Izabelin 

Przesyłam poniższą uwagę. 
Środki finansowe, które zostaną przeznaczone na program 
dofinansowania wymiany źródeł ciepła w budynkach 
mieszkalnych powinny być zagwarantowane dla wszystkich 
gmin województwa proporcjonalnie do liczby mieszkańców 
zamieszkujących daną gminę. 

Uwag nie uwzględniono 
Uwaga nie dotyczy treści uchwały. Urząd Marszałkowski Województwa 
Mazowieckiego nie ma wpływu na sposób dystrybucji środków 
finansowych. 
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52.  Wójt Gminy 
Jakubów 

Opinia negatywna. 
W dniu 18 lipca 2017 r. do Wójta Gminy Jakubów wpłynął 
projekt uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w 
sprawie wprowadzenia na obszarze województwa 
mazowieckiego ograniczeń i zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw. 
Po analizie treści uchwały i uzasadnienia do niej 
postanowiono zaopiniować ją negatywnie kierując się niżej 
wymienionymi uwagami: 
Po pierwsze treść projektu przewiduje zbyt krótki okres 
dostosowawczy. W mojej ocenie mieszkańcy gmin 
wiejskich mają mniejsze możliwości w dostosowaniu się do 
proponowanych rozwiązań. W małych gminach nie ma 
infrastruktury ciepłowniczej i gazowej. Mieszkańcy wsi to 
zazwyczaj mali rolnicy i rodziny mniej zamożne niż 
mieszkańcy miast. Uważam, że zasadne byłoby 
wprowadzenie ograniczeń etapowo, przy czym w małych 
gminach wiejskich czas ten powinien być wiele dłuższy. Nie 
bez znaczenia jest fakt, że małe gminy są w mniejszym 
stopniu zaludnione i w mniejszym stopniu są narażone na 
efekt tzw. smogu. 
Po drugie w projekcie uchwały ani w piśmie przewodnim 
nie wspomina się o jakichkolwiek możliwościach 
dofinansowania do wymiany instalacji c.o. ze środków 
krajowych bądź zewnętrznych. Nie wszystkie osoby są 
dobrze sytuowane i poniesienie przez nie znacznego 
kosztu w wielu przypadkach może być bardzo trudne lub 
wręcz niemożliwe. Dofinansowanie zalecanej wymiany 
instalacji pozwoliłoby na szybsze dostosowanie się do 
wymaganych standardów i realnie wpłynęłoby na 
ograniczenie stosowania w instalacjach niektórych paliw. 
Po trzecie w projekcie uchwały nie mówi się o 
odnawialnych źródłach energii jako alternatywie dla 
instalacji niespełniających norm, do których aktualnie się 
dąży. 

Uwag nie uwzględniono 
Uchwała antysmogowa nie wprowadza zakazu ogrzewania paliwami 
stałymi, a więc jej wdrożenia nie warunkuje istnienie sieci gazowej i/lub 
ciepłowniczej na terenie gminy. 
Natomiast terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, 
a możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. Uchwała ta nie 
może zawierać zapisów odnośnie pozyskania środków finansowych 
jako wsparcia dla osób fizycznych. Zarząd Województwa 
Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do zapewnienia 
dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW) 

Uchwała antysmogowa wskazuje, które instalacje nie będą mogły 
funkcjonować na terenie województwa mazowieckiego, co oznacza, że 
każde rozwiązanie (poza zakazanymi w uchwale) jest możliwe, a 
uchwała nie ma za zadanie wskazywać czy ograniczać wyboru. Każdy 
może wybrać taki rodzaj ogrzewania, które w danym przypadku jest 
lepsze pod względem ekologicznym, ekonomicznym czy 
technologicznym. 

53.  Wójt Gminy 
Kadzidło 

Opinianegatywna. 
Działania podjęte w celu poprawy jakości środowiska 
naturalnego zasługują na pochwałę. Jednak sposób ich 
wprowadzania budzi duże zastrzeżenia. Jak wiemy 
dochodowość mieszkańców województwa mazowieckiego 
jest dość znacznie zróżnicowana. Na terenie Gminy 

Uwag nie uwzględniono 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW) 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 
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Kadzidło istnieje wiele gospodarstw domowych o bardzo 
niskiej dochodowości. Podstawowym paliwem do 
ogrzewania domów jest drewno pochodzące z okolicznych 
lasów oraz węgiel i gaz. W wyniku wprowadzenia 
proponowanych przepisów mieszkańcy gminy Kadzidło 
zostaną w większości przypadków zmuszeni do wymiany w 
ciągu pięciu lat istniejących źródeł ciepła na kotły 5 klasy, 
których ceny są dość wysokie i rozpoczynają się obecnie 
od ok. 8 tys. zł. Budżety gospodarstw domowych w 
większości przypadków nie będą w stanie wyasygnować 
takich kwot, które dodatkowo zostaną powiększone o 
koszty demontażu istniejących instalacji i montażu nowych. 
Ponadto na realizację powyższego zadania Zarząd 
Województwa Mazowieckiego przeznaczył w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa 
Mazowieckiego na lata 2014-2020 na działanie 4.3.1 
Ograniczanie zanieczyszczeń powietrza i rozwój 
mobilności miejskiej, kwotę 111 mln Euro miedzy innymi na 
dofinansowanie do wymiany starych kotłów na paliwa stałe. 
Jest to dalece niewystarczająca kwota gdyż oszacowany 
przez Państwa koszt realizacji zadania wynosi od 4,5 do 6 
mld. zł do roku 2023. 
Należy także zauważyć, że zaproponowane w projekcie 
uchwały rozwiązania są bardziej rygorystyczne niż 
określone w Rozporządzeniu Komisji (UE) 2015/1189 z 
dnia 28 kwietnia 2015 r. w którym dopuszczono m.in. 
stosowanie kotłów z ręcznym podawaniempaliwa. 
Proponujemy dopuszczenie także zastosowania tego typu 
kotłów jako spełniających wymogi wprowadzanych 
przepisów. 
W związku z powyższym Gmina Kadzidło zwraca się z 
uprzejmą prośbą o ponowne przeanalizowanie zakresu 
wprowadzanych zmian. Proponujemy wydłużenie terminu 
spełnienia wymogów przez obecnie istniejące instalacje 
oraz z uwagi na ograniczone możliwości finansowe m.in. 
mieszkańców gminy Kadzidło, o zapewnienie 
dofinansowania na poziomie możliwym do osiągnięcia 
zakładanych rezultatów dla wprowadzanych rozwiązań. 

Natomiast terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, 
a możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 

54.  Wójt Gminy 
Kampinos 

Wójt Gminy Kampinos nie wnosi uwag do projektu uchwały 
w sprawie wprowadzenia na obszarze województwa 

Uwag nie uwzględniono 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW) 
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mazowieckiego ograniczeń i zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw. 
W ślad za ograniczeniami wynikającymi z projektu uchwały 
wnoszę o podjęcie działań w zakresie wdrożenia środków 
na wymianę źródeł ciepła na terenach wiejskich, które nie 
spełniają norm. 

Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 
 

55.  Wójt Gminy 
Jasieniec 

Opinia pozytywna, bez uwag. 
Przedstawiony projekt uchwały stanowi realizację zapisów 
Programu ochrony powietrza dla województwa 
mazowieckiego a przestrzeganie zapisów w niej zawartych 
przyczyni się do poprawy jakości powietrza spełniającej 
dopuszczalne normy. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

56.  Burmistrz Miasta 
i Gminy Serock 

Opinia negatywna. 
Projekt uchwały zakłada wprowadzenie zapisów uchwały w 
życie od dnia 1 listopada 2017 r, nie zakładając tym samym 
okresu tzw. „przejściowego". Należy pamiętać, że nie 
wszyscy mieszkańcy województwa mazowieckiego 
posiadają odpowiednie środki finansowane na wymianę 
dotychczas używanych urządzeń grzewczych do rozwiązań 
zaproponowanych w uchwale. Ponad to, wiele osób w 
obecnym sezonie letnim zgromadziło już zapas opału na 
nadchodzący sezon grzewczy. 
Warto również wyznaczyć strefy/obszary, na których 
wejście w życie uchwały mogłoby zostać wydłużone, 
zwłaszcza jeżeli chodzi o obszary wiejskie, a także obszary 
o niższej dochodowości. 
Projekt uchwały nie precyzuje rodzajów biomasy 
dopuszczonej do stosowania, w związku z czym dopuszcza 
się stosowanie wszystkich rodzajów biomasy. 
Ww. uchwała zakazuje stosowanie paliw zawierających 
biomasę o wilgotności w stanie roboczym powyżej 20% nie 
przewidując tym samym sposobu weryfikacji wilgotności 
takiego paliwa, przez organy kontrolujące co stwarza 
ogromne trudności w weryfikacji parametru wilgotności. 
Projekt uchwały wprowadza zakaz stosowania niektórych 
rodzajów paliw, wymienionych w §4 projektu uchwały. Z 
uwagi na brak możliwości sprawdzenia jakości paliwa 
przez organ kontrolujący, wyegzekwowanie zakazu ich 
stosowania jest wręcz niemożliwe 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Termin wejścia w życie uchwały dotyczy nowych instalacji oddanych do 
użytkowania po tym terminie. Dla instalacji, które są eksploatowane 
(zainstalowanych przed dniem wejścia w życie uchwały) zostały 
przewidziane okresy przejściowe w zależności 
od spełniania przez nie odpowiednich norm emisyjnych: 
- dla kotłów bezklasowych do 31.12.2022 r. – jest to uzasadnione ich 
bardzo wysoką emisyjnością zanieczyszczeń do powietrza, zazwyczaj 
są to kotły stare, wyeksploatowane, które powinny być wymienione jak 
najwcześniej, 
- dla kotłów klasy 3 i 4 według normy PN-EN 303-5:2012 okres ten jest 
wydłużony do 31.12.2027 r. czyli na 9 lat, 
- dla kotłów klasy 5 według normy PN-EN 303-5:2012 przewidziano 
możliwość dożywotniego użytkowania. 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 
Wprowadzono również okres przejściowy dla zakazu stosowania 
niektórych paliw . Zakazy określone w paragrafie 4 będą obowiązywać 
od 1 lipca 2018 r. 
Wilgotność biomasy poniżej 20% jest odpowiednikiem ok. 2 lat jej 
sezonowania. Przyjęte parametry wilgotności biomasy są zgodne z 
postulatami branży producentów kominków i pieców oraz wartościami 
zalecanymi w instrukcjach i dokumentacjach technicznych 
nowoczesnych kotłów na drewno. 
Użytkownicy instalacji, kupując nowe kotły oraz kupując paliwo będą 
musieli żądać od sprzedawców certyfikatów lub dokumentów 
potwierdzających spełnianie wymagań określonych w niniejszej 
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uchwale w stosunku do instalacji lub paliw, co jest ich prawem 
konsumenckim. Sprzedawcy są zobowiązani do potwierdzenia jakości i 
zawartości sprzedawanego towaru odpowiednim dokumentem. 
Dokumenty takie ułatwią pracownikom urzędu gminy prowadzenie 
zadań kontrolnych w zakresie przestrzegania przepisów 
wprowadzanych uchwałą. 

57.  Powiatowy 
Inspektor 
Nadzoru 
Budowlanego w 
Żyrardowie 

Opiniuje bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

58.  Prezydent 
Miasta 
Stołecznego 
Warszawy 

Odpowiadając na pismo Zarządu Województwa 
Mazowieckiego znak; P2-I.721.8.2017.JM ził lipca br., w 
ww. sprawie, chciałbym przede wszystkim podziękować za 
podjęcie prac nad uchwałą, która stanowi odpowiedź na 
apel Miasta Stołecznego Warszawy i gmin Warszawskiego 
Obszaru Funkcjonalnego. Wprowadzenie zakazów i 
ograniczeń dotyczących instalacji i stosowanego paliwa, 
których celem jest ograniczenie niskiej emisji z sektora 
komunalnego, jest niezwykle istotnym elementem w walce 
o poprawę jakości powietrza. Dlatego już w kwietniu 
ubiegłego roku m.st. Warszawa wspólnie z gminami 
metropolii warszawskiej wystąpiło do Przewodniczącego 
Sejmiku Województwa Mazowieckiego z apelem o 
opracowanie i przyjęcie przedmiotowej uchwały. 
Chciałbym podkreślić, że zdaniem Miasta Stołecznego 
Warszawy, docelowo należy dążyć do całkowitego 
wyeliminowania paliw stałych z sektora komunalnego na 
terenie Warszawy i metropolii warszawskiej. Celem działań 
wszystkich samorządów powinno być nie tylko osiągnięcie 
norm jakości powietrza (o czym mowa w uzasadnieniu 
projektu uchwały), ale jak największe ograniczenie emisji i 
obniżenie stężeń zanieczyszczeń. Należy zwrócić uwagę, 
że Światowa Organizacja Zdrowia mówi o potrzebie 
osiągnięcia stężeń niższych niż określone normami 
unijnymi. Warszawa już teraz zachęca mieszkańców do 
rezygnacji z ogrzewania węglem, dofinansowując 
modernizacje kotłowni polegające na wymianie kotłów 
węglowych na gazowe lub połączeniu do miejskiej sieci 
ciepłowniczej (na podstawieuchwały nrXXXVIII/975/2016 
Rady m.st. Warszawy z dnia 15 grudnia 2016 r. wsprawie 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Poprawiony zapis § 4. Pkt 3) brzmi „węgla kamiennego w postaci 
sypkiej o uziarnieniu 0-3 mm. 
Ad. 1 Nie ma potrzeby definiowania pojęć ogólnie znanych, będących w 
powszechnym użyciu lub używanych w handlu. 
Ad. 2 Zapis §2 nie wyklucza urządzeń służących do przygotowania 
żywności, gdyż dotyczy wszystkich instalacji, w których następuje 
spalanie paliw stałych w rozumieniu art. 3 pkt 3 ustawy z dnia 10 
kwietnia 1997 r. Prawo energetyczne (Dz. U. 2017 poz. 220, 791 i 
1089). 
Ad. 3 Zapis wykreślono, gdyż warunek „braku technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego do sieci 
ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony 
środowiska Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 32. 
Konstytucji RP.  
Ad. 4 Jeden akt prawny nie powinien powtarzać zapisów 
zastosowanych w innej normie. Uzasadnienie jest częścią uchwały, 
będzie dostępne dla wszystkich odbiorców więcnormy Dyrektyw są 
jasno i czytelnie przywołane i dostępne. 
Ad. 5 W toku opiniowania i konsultacji wykreślono z §7 punkt 1, gdyż 
konsument nie ma możliwości uzyskania dokumentów z badań.  
Ad. 6 sprzedawca ma obowiązek wystawuać dokument sprzedaży za 
każdnym razem, w szczególności za życzenie klienta. 
Ad. 7 Straż gminna/miejska będzie mogła prowadzić kontrole i 
przekazywać wyniki kontroli do Policji lub WIOŚ, jeżeli uzna, że 
konieczne jest nałożenie mandatu. 
Ad. 8 Zapis w uzasadnieniu poprawiono. 
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zasad udzielania dotacji celowej na finansowanie lub 
dofinansowanie inwestycji na terenie m.st. Warszawy, 
służących ochronie środowiska i gospodarce wodnej). 
Podobne działania prowadzą również gminy wchodzące w 
skład obszaru metropolitalnego. 
Stoimy jednak na stanowisku, że zaproponowane w 
projekcie uchwały antysmogowej rozwiązania są 
właściwym krokiem i na tym etapie wdrażania polityki 
ograniczania emisji w metropolii warszawskiej i 
województwie mazowieckim wydają się optymalne. 
Stanowią one uzasadniony kompromis pomiędzy dążeniem 
do poprawy jakości powietrza, a tym samym ochrony 
zdrowia mieszkańców, oraz uwarunkowaniami społecznymi 
i możliwościami ekonomicznymi zarówno mieszkańców jak 
i samorządów 
Jednocześnie postuluję, żeby uchwała antysmogowa nie 
dopuszczała do spalania w województwie mazowieckim 
paliw zawierających nawet niewielki udział węgla o 
uziarnieniu 0-3 mm. Używanie paliw, o których mowa w § 
4ppkt. 3 projektu uchwały, może powodować znaczną 
emisję zanieczyszczeń nawet przy stosowaniu 
nowoczesnych urządzeń grzewczych. Problem stanowić 
będzie również kontrolowanie udziału takiego węgla w 
stosowanym opale. 
Dziękując jeszcze raz za przygotowanie projektu uchwały, 
uprzejmie proszę o informację o przybliżonym terminie 
przedłożenia go pod obrady Sejmiku Województwa, tak 
aby możliwe było wykorzystanie tej informacji w 
prowadzonych przez Miasto działaniach informacyjno-
edukacyjnych. 
Szczegółowe uwagi do projektu uchwały przedstawione 
zostały w tabeli stanowiącej załącznik do niniejszego 
pisma. 
1. Proponuje się zdefiniowanie użytych pojęć takich jak; 

instalacja, podmioty, biomasa, miejscowy ogrzewacz 
powietrza, stan roboczy, sprawność cieplna. 

2. W § 2 proponuje się uzupełnienie listy: „ kocioł, kominek, 
piec” o urządzenia służące do przygotowania żywności. 

3. W § 5 proponuje się przeanalizować zapis o „braku 
ekonomicznych możliwości”. Powoduje on, że przepis 
jest niejednoznaczny i zależny od subiektywnej oceny. 

Odpowiedzi dot. informacji o przybliżonym terminie przedłożenia 
projektu uchwały pod obrady Sejmiku Województwa udzielono 
odrębnym pismem. 
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Należy dążyć do podłączenia do sieci ciepłowniczej lub 
gazowej wszystkich obiektów budowlanych 
znajdujących się w jej zasięgu. 

4. W § 5 i § 6 proponuje się zacytować minimalne poziomy 
sezonowej efektywności energetycznej i normy emisji 
zanieczyszczeń dla sezonowego ogrzewania 
pomieszczeń za powołanymi przepisami Rozporządzeń 
Komisji UE 2015/1189 i 2015/1185, tak jak zrobiono w 
uzasadnieniu do uchwały. Ponieważ uchwała ma 
nakładać obowiązki również na osoby prywatne, musi 
być czytelna i zrozumiała. 

5. W § 7 proponuje się wskazać jakiego rodzaju badania(w 
jakim zakresie wykonywane i zgodnie z jaką metodyką) 
zobowiązany jest wykonać podmiot eksploatujący 
instalację oraz kto jest uprawniony do wykonywania 
takich badań. 

6. W § 7 proponuje się dopisać obowiązek posiadania 
dokumentu określającego skład paliwa stałego wraz z 
danymi firmy sprzedającej paliwo stałe, celem 
zweryfikowania spełnienia wymagań określonych w § 4 

7. Z uzasadnienia do projektu wynika, że zadania 
kontrolne w zakresie przestrzegania przepisów 
wprowadzonych niniejszą uchwałą będą prowadzić 
m.in. straże gminne, na podstawie art. 10 ust. 1 ustawy 
z dnia 29 sierpnia 1997 r. o strażach gminnych. W 
projekcie przywołano sankcje stosowane w przypadku 
naruszenia postanowień uchwały określone zostały w 
art. 334 ustawy z dnia 27 kwietnia 2001 r. Prawo 
ochrony środowiska {t.j. Dz.U. z 2017 r, poz. 519 ze 
zm.), który stanowi, że: „Kto nie przestrzega ograniczeń, 
nakazów lub zakazów, określonych w uchwale sejmiku 
województwa przyjętej na podstawie art. 96, podlega 
karze grzywny.” Jednak organami uprawnionymi do 
nakładania mandatów na podstawie art. 334 ww. ustawy 
na gruncie aktualnego stanu prawnego jest wyłącznie 
Policja i Inspektorzy Inspekcji Ochrony Środowiska.Brak 
możliwości nakładania sankcji przez straże gminne za 
niewykonanie obowiązków przewidzianych prawem 
doprowadzi do sytuacji, w której organ będzie mógł 
przeprowadzić kontrolę, ale nie będzie mógł zastosować 
środków przewidzianych przez prawo, mających 



652 
 

Nr 

opinii 
Nadawca Treść opinii Odniesienie do uwag 

doprowadzić do usunięcia występujących 
nieprawidłowości. 

8. W uzasadnieniu uchwały zapisano (str. 2) „W strefie 
aglomeracja warszawska w 2016 r. na stacjach 
pomiarowych nie zanotowano przekroczenia poziomu 
dopuszczalnego pyłu PM2,5, jednak modelowanie 
wykazało obszary przekroczeń i strefa ta została 
zakwalifikowana również do klasy C." W 2016 r. poziom 
dopuszczalny został przekroczony na stacji przy al. 
Niepodległości. Opisana sytuacja miała miejsce w 2015 r. 
jednak w wyniku weryfikacji na poziomie krajowym zmianie 
uległa klasyfikacja strefy aglomeracja warszawska ze 
względu na stężenia pyłu PM2,5 - otrzymała ona klasę A.W 
związku z powyższym nieuzasadniony jest również zapis 
znajdujący się na stronie 5 uzasadnienia: „Ponadto, od 
roku 2011, po rozpoczęciu pomiarów pyłu zawieszonego 
PM2.5, również w tym zakresie corocznie we wszystkich 
strefach województwa mazowieckiego występowały 
przekroczenia poziomu dopuszczalnego." 

59.  Prezydent 
Miasta Płocka 

Opinia pozytywna, bez uwag. 
Przedmiotowy projekt uchwały opiniuję pozytywnie - bez 
uwag. 
Powyższe wynika m.in. ze szczegółowego omówienia i 
przedyskutowania jej zapisów na spotkaniu konsultacyjnym 
w Płocku w dniu 4.08.2017 r. W związku z tym proszę o 
przesłanie notatki służbowej ze spotkania, dokumentującej 
zadane przez przedstawicieli JST pytania wraz z 
odpowiedziami udzielonymi przez referującego projekt 
uchwały Dyrektora Departamentu Gospodarki Odpadami 
oraz Pozwoleń Zintegrowanych i Wodnoprawnych. 
Mam nadzieję, że pojawiające się wątpliwości dotyczące 
kosztów koniecznych do poniesienia w związku z 
wprowadzeniem omawianego dokumentu zostaną w 
znacznym stopniu zrekompensowane mieszkańcom Płocka 
przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej w Warszawie. Dotychczasowe 
doświadczenia w tym względzie postrzegamy negatywnie 
ponieważ aplikując w lutym br. o środki z programu 2017-
OA-8 pn.: „Poprawa jakości powietrza na terenie 
województwa mazowieckiego - ograniczenie emisji 
zanieczyszczeń poprzez modernizację kotłowni" w dniu 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
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21.07.2017 r. otrzymaliśmy pismo informujące, ze środki 
dotacyjne zarezerwowane na realizację tego zadania 
zostały wyczerpane. 

60.  Prezydent 
Miasta Siedlce 

Opinia pozytywna z następującymi uwagami: 
1)w przedłożonym brzmieniu projektu w tytule uchwały 
należy dodać po słowie „paliw” słowo „stałych”, 
2) w § 2 projektu uchwały zapisano, że uchwała dotyczy 
instalacji, w których następuje spalanie paliw stałych w 
rozumieniu art.3 pkt 3 ustawy z dnia 10 kwietnia 1997 r. 
Prawo energetyczne (Dz. U. z 2017 r. poz. 220 z późn. 
zm.); art.3 pkt 3 Prawa energetycznego podaje definicję 
paliwa, a nie procesu spalania paliw; brak jest też 
określenia czy uchwała dotyczy instalacji w rozumieniu 
ustawy z dnia 27 kwietnia 2001 r. Prawo ochrony 
środowiska (Dz. U. z 2017 r. poz. 519 z późn. zm.) czy też 
instalacji w rozumieniu innych przepisów; 
3) w treści § 4 projektu uchwały wymienia się rodzaje paliw, 
których stosowania w instalacjach zakazuje się. Treść 
uchwały nie ustanawia jednocześnie objaśnienia znaczeń - 
definicji wskazanych rodzajów paliw. Zarys znaczeniowy 
wyjaśnia jedynie treść dołączonego uzasadnienia. Dla 
nadania normatywnego charakteru tym rodzajom paliw, w 
przepisach ogólnych projektu uchwały, powinny być 
zawarte objaśnienia użytych w uchwale określeń, chyba, że 
zostały one uregulowane w innych przepisach prawa i mają 
jednoznaczne zastosowanie do treści przedłożonego 
projektu uchwały. Wydaje się, że określenia rodzajowe 
paliw nie należą do pojęć powszechnie zrozumiałych, jak 
chociażby „paliwa zawierające biomasę o wilgotności w 
stanie roboczym powyżej 20%”; brak wskazania podmiotów 
upoważnionych do kontroli jakości paliwa stałego, 
stosowanego w eksploatowanych instalacjach; brak jest 
ustaleń co doprocedur kontroli jakości stosowanego paliwa 
stałego, brak wskazania dokumentów, wymaganych od 
podmiotów, do których kierowana jest uchwała, które 
wykazywałyby spełnienie zapisanych wymagań dla paliw 
stałych, zapisy §4 w obecnej formie przerzucają koszty 
kontroli realizacji uchwały w zakresie jakości stosowanego 
paliwa na gminy, 
4) zapisy § 5 projektu uchwały należy złagodzić, 
dopuszczając możliwość eksploatacji instalacji, w której 

Uwagi częściowo uwzględniono 
Ad 1 Tytuł uchwały wynika z zapisu art. 96. 
ust 1. Ustawy POŚ, sejmik województwa może, w drodze uchwały, w 
celu zapobieżenia negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie ludzi lub na 
środowisko, wprowadzić ograniczenia lub zakazy w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw.” 
Ad 2 art.3 pkt 3 Prawa energetycznego podaje definicję paliwa, zapis w 
uchwale brzmi …”paliw stałych w rozumieniu…” 
Uchwała opiera się na art. 96 ustawy POŚ, a więc dotyczy instalacji w 
rozumieniu ustawy Prawo Ochrony Środowiska. 
Ad. 3 Użytkownicy instalacji, kupując nowe kotły oraz kupując paliwo 
będą musieli żądać od sprzedawców certyfikatów lub dokumentów 
potwierdzających spełnianie wymagań określonych w niniejszej 
uchwale w stosunku do instalacji lub paliw, co jest ich prawem 
konsumenckim. Sprzedawcy są zobowiązani do potwierdzenia jakości i 
zawartości sprzedawanego towaru odpowiednim dokumentem. 
Dokumenty takie ułatwią prowadzenie zadań kontrolnych w zakresie 
przestrzegania przepisów wprowadzanych uchwałą. 
Nie ma potrzeby definiowania rodzajów paliw, są to nazwy handlowe 
będące w powszechnym użytku. 
Ad. 4 Zapis § 5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu 
budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej” nie 
mieści się w ustawowym zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy 
Prawo ochrony środowiska Kategoryzacja według technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z 
art. 32. Konstytucji RP. 
Ad. 5 Zapis wykreślono, gdyż dopuszczenie do użytku jedynie kotłów 
automatycznych niesie ryzyko naruszenia zasady równego traktowania 
producentów kotłów, tym samym zasady stosowania uczciwej 
konkurencji. 
Ad. 6 Analiza finansowa została wykonana na poziomie całego 
województwa. 
Ad. 7 Nie ma potrzeby tworzenia laboratoriów, czy dodatkowego 
szkolenia pracowników. Kontrole w zakresie wskazanym w uchwale (m. 
in. w zakresie spalania odpadów) są prowadzone od kilku lat przez 
pracowników gminnych. 
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spalane są paliwa stałe, na terenach, na których znajduje 
się sieć gazowa, pozostawiając wybór instalacji (kotła) 
mieszkańcom, skoro uchwała dopuszcza możliwość 
eksploatacji instalacji na paliwo stałe, spełniających 
wymagania, określone w uchwale - zwrócić należy uwagę, 
iż możliwe są okresowe trudności zaopatrzeniu w 
poszczególne rodzaje paliwa lub przetworzonej energii 
(obecnie dotyczy to najczęściej przerwy z zaopatrzeniu w 
energię elektryczną) 
5) w § 5 projektu uchwały należy zmienić zapis, że 
dopuszcza się wyłącznie eksploatację instalacji z 
automatycznym podawaniem paliwa stałego; do 
eksploatacji powinny być dopuszczone również instalacje z 
ręcznym podawaniem paliwa; 
6) brak analizy finansowej, pokazującej wpływ zapisów 
uchwały na budżety domowe; a także na budżety j.s.t. -  
w zakresie instalacji nowych kotłów (wsparcia ich instalacji 
przez j.s.t.) oraz ich późniejszej eksploatacji (także 
wsparcia osób w zakresie pomocy społecznej przez j.s.t.); 
7) brak analizy finansowej, pokazującej wpływ zapisów 
uchwały na budżety j.s.t. - w zakresie tworzenia 
laboratoriów, szkolenia pracowników i kosztów ich 
utrzymania w celu skutecznej realizacji zapisów uchwały; 
8) uchwała jest kierowana do mieszkańców województwa 
mazowieckiego, powinna zawierać sformułowania 
zrozumiałe dla ogółu; treść § 6 jest niezrozumiała dla 
przeciętnego mieszkańca i wymaga sięgania do aktów 
prawnych Unii Europejskiej; parametry urządzeń 
dopuszczonych do eksploatacji powinny być określone 
bezpośrednio w uchwale; 
9)w treści aktów prawa miejscowego miasta Siedlce, jakimi 
są miejscowe plany zagospodarowania przestrzennego, w 
zasadach budowy sieci infrastruktury technicznej 
zamieszczane są ustalenia zasad zaopatrzenia zabudowy 
w energię cieplną poprzez dopuszczenie źródeł 
zaopatrzenia stanowiących paliwa stałe. Pożądane byłoby 
jednoznaczne uregulowanie tego zagadnienia, aby 
egzekwowanie stanowionych przepisów stało się możliwe 
przy wydawaniu pozwoleń na budowę (przyjmowaniu 
zgłoszeń robót budowlanych); 

Ad. 8 Jeden akt prawny nie powinien powtarzać zapisów 
zastosowanych w innej normie. Uzasadnienie jest częścią uchwały, 
będzie dostępne dla wszystkich odbiorców więc normy Dyrektyw są 
jasno i czytelnie przywołane i dostępne. 
Ad. 9 Należy uwzględniać zapisy aktu prawa miejscowego dla 
województwa, jakim będzie uchwała antysmogowa w miejscowych 
planach zagospodarowania przestrzennego. 
Ad. 10 Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ.  
W związku z czym uchwała ta nie może zawierać zapisów odnośnie 
pojazdów samochodowych. 
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10) projekt uchwały potocznie zwanej „antysmogową” - nie 
powinien pomijać emisji pyłów PM2,5 i PM10 oraz innych 
substancji rakotwórczych emitowanych przez pojazdy 
samochodowe, na braku uregulowań, które spowodują 
ograniczenia w tym zakresie ucierpią szczególnie 
mieszkańcy aglomeracji warszawskiej i innych dużych 
jednostek. 

61.  Wójt Gminy 
Baranowo 

Wójt Gminy Baranowo zgłasza poniższe wnioski do 
przedstawionego projektu: 
1) zwiększenie w § 4 ust. 4 wilgotności w stanie roboczym 
do co najmniej 30% dla rolników posiadających własny las, 
zmuszonych do jego pielęgnacji. 
2) wydłużenie okresów dostosowania instalacji opisane w 
§10 o co najmniej 5 lat. 
3)zabezpieczenie jeśli nie w tej uchwale to w odrębnym 
dokumencie powiązanym z tą uchwałą fundusz celowy z 
dotacją na wymianę indywidulanych kotłowni. 
Proszę o uwzględnienie uwag w toku procedowania. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Wilgotność biomasy poniżej 20% jest odpowiednikiem ok. 2 lat jej 
sezonowania. Przyjęte parametry wilgotności biomasy są zgodne z 
postulatami branży producentów kominków i pieców oraz wartościami 
zalecanymi w instrukcjach i dokumentacjach technicznych 
nowoczesnych kotłów na drewno. Wady spalania wilgotnej biomasy: 
- spalanie wilgotnej biomasy prowadzi do znacznej emisji szkodliwych 
dla zdrowia substancji, 
- jest mniej wydajne energetycznie, gdyż część energii spalania zostaje 
zużyta na odparowanie wilgoci. Wilgotnego drewna spala się nawet 
dwu-krotnie więcej, co przekłada się na wyższe koszty ogrzewania, 
- im większa zawartość wody w drewnie opałowym, tym niższa 
temperatura spalania,  
a to oznacza brak całkowitego spalania części lotnych – niespalone 
gazy uciekają przez komin do powietrza, a smoła i sadza osadzają się 
w kominie i na wymienniku kotła, obniżając dodatkowo jego sprawność i 
przyspieszając korozję. 
Ad. 2 Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, 
a możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 
Ad. 3 Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 

62.  Wójt Gminy w 
Baranowie 

Opinia negatywa. 
Ponieważ: 
- projekt adresowany jest wyłącznie do osób fizycznych. 
Pomija skutecznie emisję niezorganizowaną pochodzącą 
ze środków transportu - osób fizycznych i osób prawnych. 
W naszej ocenie jest to obszar, który wymaga szczególnej 
obserwacji i skutecznych działań. Powinno się eliminować 
wprowadzanie do centrum miast pojazdów. Budować na 

Uwag nie uwzględniono 
- Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. W związku z 
czym uchwała ta nie może zawierać zapisów odnośnie emisji 
pochodzącej ze środków transportu. 
- Zgodnie z Konstytucją obowiązkiem władz samorządowych 
Województwa Mazowieckiego jest podjęcie działań, które ograniczą 
poziom zanieczyszczenia powietrza oraz ich negatywny wpływ na 
zdrowie ludzi i na środowisko. Uchwała antysmogowa jest takim 
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granicach miast więcej parkingów i rozbudować sieć 
ekologicznych publicznych środków transportu. 
Wprowadzać być może ograniczenia dniowe dla pojazdów 
z numerami rejestracyjnymi parzystymi i nieparzystymi (coś 
na wzór Paryża we Francji). Oddzielnym tematem jest 
wykorzystanie transportu kolejowego do przewożenia 
towarów (zastąpienia potocznych TIRÓW). Niestety taką 
uchwałą cały ciężar i odpowiedzialność występowania 
przekroczeń norm jakości powietrza w województwie 
mazowieckim spada na jej mieszkańców i wygląda tak, że 
ci mieszkańcy naruszają prawa do życia i ochrony zdrowia 
ludzi, co nie jest prawdą - uczestniczą i w niewielkim 
stopniu, 
- rozumiemy problematykę i zagrożenia dla zdrowia ludzi 
związane z emisją, ale projekt kłóci się priorytetami i 
strategią gminy Baranów. Strategia Rozwoju 
Zrównoważonego Rozwoju Gminy Baranów na lata 2016-
2022 jako dokument, definiuje najważniejsze potrzeby 
społeczne, gospodarcze oraz środowiskowe naszej gminy 
w postaci celów i operacji. Wskazuje konkretne kierunki 
działań oraz przedsięwzięcia, aby w możliwie najlepszy 
sposób podejmowane działania przyczyniały się do 
realizacji pożądanej wizji rozwoju naszej gminy, 
-nie ma żadnych prawnych przeciwskazań aby gminy 
samodzielnie podejmowały podobnego rodzaju uchwały 
wraz z rozwiązaniami jeśli czują się na siłach wspierać 
finansowo takie przedsięwzięcia. W uzasadnieniu projektu 
uchwały co prawda znajduje się wzmianka dotycząca, że 
wyłączenie części obszaru województwa z projektu 
uchwały doprowadzi do braku skuteczności regulacji. Bez 
braku regulacji dla całego kraju istnieje i tak zagrożenie, 
zwłaszcza że na jakość powietrza wpływa nie tylko lokalna 
emisja zanieczyszczeń ale jej opadpochodzący z 
sąsiednich województw czy imisja zanieczyszczeń 
docierająca do danego punktu często z dużych odległości 
przynoszonych przez wiatr, 
- wprowadzenie zaproponowanych rozwiązań nawet w 
perspektywie 5 lat, i tak spowoduje duże niezadowolenie 
społeczeństwa, gdyż ludzie nie ma na tyle zgromadzonych 
środków finansowych aby dostosowali się do 
proponowanych rozwiązań technicznych. 

działaniem i nie może ona „kłócić” się z się priorytetami i strategiami 
poszczególnych gmin województwa, dla których również priorytetem 
być zdrowie mieszkańców i czyste środowisko. 
- Nie ma żadnych prawnych przeciwskazań, aby gminy wspierały 
finansowo (jeżeli jest to w zakresie ich możliwości) swoich 
mieszkańców przy wymianie kotłów, jednak jednolita regulacja prawna 
dla całego województwa odnośnie ograniczeń lub zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw, pozwoli na 
szybsze dojście do odpowiednich norm jakości powietrza na całym 
obszarze województwa. Dodatkowo podobne uchwały, które zostały już 
podjęte (w województwie małopolskim i śląskim) i są szykowane (w 
województwach łódzkim, podkarpackim, dolnośląskim, wielkopolskim) 
pozwolą na rozwiązanie problemu na obszarze całego kraju. 
- Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 
Uzasadnienie do uchwały zostało napisane w taki sposób, aby każdy 
mieszkaniec województwa mógł zrozumieć uchwałę. Uzasadnienie 
stanowi rozwinięcie i wyjaśnienie zapisów uchwały. 
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Ponadto uważamy że projekt uchwały jest napisany mało 
zrozumiałym językiem potocznego Kowalskiego wiele w 
nim odnośników do regulacji i dyrektyw UE oraz norm, 
które nie są znane obywatelom. 

63.  Wójt Gminy 
Bodzanów 

Opinia pozytywna, bez uwag Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
 

64.  Urząd Gminy 
Wiązowna 

W odpowiedzi na pismo znak: PZ-I.721.8.2017.JM z dnia 
11 lipca 2017. (data wpływu do tut. urzędu 18 lipca 2017 r.) 
w sprawie zaopiniowania projektu uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw informuję co następuje. 
Jak wynika z uzasadnienia przedstawionego projektu 
uchwały obecnie na terenie województwa mazowieckiego 
występuje zły stan jakości powietrza ze względu na 
występujące od wielu lat przekroczenia poziomów 
dopuszczalnych pyłu zawieszonego PM 10 i pyłu 
zawieszonego PM2,5 oraz poziomu docelowego 
benzo(a)pirenu, a w Warszawie także poziomu 
dopuszczalnego ditlenku azotu. Wg § 1. ust. 1. projektu 
uchwały w celu zapobieżenia powyższemu należy 
wprowadzić ograniczenia i zakazy określone w dalszej 
części uchwały. 
Tymczasem jak wynika z danych Wojewódzkiego 
Inspektoratu Ochrony Środowiska stan powietrza na 
terenie gminy Wiązowna nie jest mierzony w ogóle. 
Najbliższy punkt pomiarowy znajduje się w mieście 
Otwocku, kolejny w mieście Konstancin Jeziorna, 
Warszawie (Ursynów, Śródmieście, Targówek) i dalszych 
bardziej odległych punktach. Powyższe punkty pomiarowe 
są zupełnie niemiarodajne dla oceny jakości powietrza w 
gminie Wiązowna. Nałożenie na mieszkańców gminy 
Wiązowna (około 3 500 gospodarstw domowych) niezwykle 
dotkliwych finansowo obowiązków w zakresie wymiany 
instalacji ogrzewania jest zatem niezasadne i nie jest 
poparte żadnym logicznym argumentem. Brak jest 
informacji i danych aby stan powietrza na terenie gminy 
Wiązowna wynikający z dotychczasowego sposobu 
ogrzewania domów był w jakikolwiek sposób 
niezadowalający. 

Wyjaśniając wątpliwości: 
W ramach tworzenia zapisów uchwały antysmogowej została 
przeprowadzona analiza środowiskowa – modelowanie stężeń 
zanieczyszczeń w województwie mazowieckim, która wskazuje, iż 
ogrzewanie indywidualne oparte na paliwie stałym jest głównym 
źródłem bardzo wysokich stężeń zanieczyszczeń w powietrzu. 
Zanieczyszczenia typu pyły zawieszone i benzo(a)piren znajdujące się 
w powietrzu i wdychane przez ludzi bardzo negatywnie wpływają na 
zdrowie ludności. Dlatego kierując się troską o zdrowie wszystkich 
mieszkańców województwa oraz o czyste środowisko we wszystkich 
gminach, Zarząd Województwa przygotował projekt uchwały 
antysmogowej obejmującej wszystkie gminy województwa. 
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Wprowadzenie ograniczeń w spalaniu o których mowa w 
§4 projektowanej uchwały ma natomiast sens po 
przeprowadzeniu rzetelnej analizy środowiskowej i 
precyzyjnym wskazaniulokalizacji, w których 
dotychczasowy sposób ogrzewania domostw powoduje 
przekroczenie bezpiecznych dla mieszkańców progów, 
ewentualnie zawarciu w uchwale zapisu, iż obowiązuje ona 
w obszarach, gdzie dane progi są przekroczone z powodu 
dotychczasowego sposobu spalania paliw w 
gospodarstwach domowych. 

65.  Burmistrz Gminy 
Kozienice 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

66.  Burmistrz Miasta 
Pułtusk 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

67.  Burmistrz Miasta 
Wołomina 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

68.  Burmistrz Miasta 
Zielonka 

Miasto Zielonka wnosi o dodatkową analizę treści uchwały 
o następujące zagadnienia. Uchwała powinna zawierać 
regulacje związane z dystrybucją paliw stałych w punktach 
sprzedaży oraz uwzględnić kwestie kontroli tych punktów. 
Należy również zwrócić uwagę na uwzględnienie 
alternatywnych metod dostarczania energii pod postacią 
energii elektrycznej oraz odnawialnych źródeł energii w 
związku z możliwością funkcjonowania równoległych 
systemów grzewczych. W związku z pracami Rady Miasta 
nad zaopiniowaniem przedmiotowej uchwały w załączeniu 
przekazujemy pismo mieszkańca Miasta Zielonka Pana J. 
C. z przedłożonymi uwagami do projektu uchwały. 
Biorąc powyższe pod uwagę prosimy o uwzględnienie 
wymienionych w piśmie uwag w przedmiotowej uchwale. 

Uwag nie uwzględniono 
Zawartość uchwały antysmogowej reguluje art. 96 POŚ. W związku z 
czym uchwała ta nie może zawierać zapisów odnośnie kwestii 
sugerowanych w uwadze. 
Analiza pisma P. J. C. i odpowiedź na uwagi znajdują się w zestawieniu 
uwag z konsultacji społecznych. Przedstawione uwagi nie mieszczą się 
w zakresie uchwały na mocy art. 96 ustawy POŚ. 

69.  Burmistrz Miasta 
i Gminy w 
Bieżuniu 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

70.  Burmistrz Miasta 
i Gminy Mrozy 

Opinia pozytywna z uwagami. 
Zgłaszana uwaga dotyczy zapisu § 5 pkt. 3 projektu 
uchwały, który w swoim brzmieniu dopuszcza instalacje do 
spalania paliw stałych tylko i wyłącznie wtedy, gdy brak jest 
technicznych lub ekonomicznych możliwości podłączenia 
obiektu budowlanego do sieci ciepłowniczej centralnej lub 
sieci gazowej. W praktyce zapis ten będzie oznaczał 
konieczność podłączenia obiektów budowlanych do sieci 

Uwagę uwzględniono 
Zapis §5 pkt 3 został usunięty, gdyż warunek „braku technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego do sieci 
ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w ustawowym 
zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo ochrony 
środowiska Kategoryzacja według technicznych lub ekonomicznych 
możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z art. 32. 
Konstytucji RP . 
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ciepłowniczej lub sieci gazowej, jeżeli tylko będą ku temu 
techniczne lub ekonomiczne możliwości. Zapis ten dla 
obiektów budowlanych istniejących będzie trudny a 
niekiedy wręcz niemożliwy do wyegzekwowania. Dla 
obiektów nowopowstających będzie wprowadzał 
ograniczenia związane z ryzykiem ekonomicznym. Obawa 
dotyczy sieci gazowych objętych działalnością spółek 
komercyjnych w sytuacji, gdy przyjmowane przez nich 
stawki opłat w wyniku zmiany obowiązującego prawa 
przestaną podlegać kontroli Urzędu Regulacji Energetyki. 
Może się wtedy okazać, że ceny ogrzewania gazem będą 
znacznie wyższe niż przy spalaniu innych paliw z 
zastosowaniem technologii pozwalającej osiągnąć zbliżoną 
emisję zanieczyszczeń. 

71.  Burmistrz Miasta 
i Gminy 
Piaseczno 

Przedstawiam następujące uwagi z prośbą o ich 
uwzględnienie: 
1. Z uwagi na znaczą szczegółowość zapisów § 2 należy 
rozważyć podanie przykładów dla każdej z instalacji 
opisanej w ust. pkt 1 i 2 (np. kominek z płaszczem wodnym 
itp.). 
2. W § 4 ust. 1 pkt 3 i 4 czytamy, iż zakazuje się 
stosowania w instalacjach, o których mowa w § 2, paliw w 
których udział masowy węgla kamiennego o uziarnieniu 0-3 
mm wynosi powyżej 15% oraz paliw zawierających 
biomasę o wilgotności w stanie roboczym powyżej 20%. W 
celu umożliwienia określenia przez organ kontrolujący, czy 
ww. zakazy są przestrzegane zasadne wydaje się 
nałożenie na podmiot kontrolowany obowiązku okazania 
dokumentu określającego rodzaj i parametry paliwa 
stosowanego w instalacjach, o których mowa w § 2 
przedmiotowego projektu uchwały Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego. Dokumentem takim może być np. faktura 
za zakup paliwa zawierająca dane niezbędne na potrzeby 
kontroli, wystawiona w terminie nie późniejszym niż np. 12 
miesięcy licząc od dnia kontroli. 
3. Należy precyzyjnie określić, które elementy drewna 
uznawane są za biomasę, a zatem ich spalanie jest 
dozwolone, tak aby w zapisie § 4 ust. 1 pkt 4 nie pojawiła 
się luka prawna zezwalająca na spalanie odpadów 
drzewnych, którymi są np. trociny, wióry czy zrębki. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Ze względu na przejrzystość i czytelność uchwały, nie może ona 
zawierać tak szczegółowych zapisów. 
Ad. 2 Każdy sprzedawca ma obowiązek wystawić dowód zakupu, w 
szczególności na życzenie klienta. Kupujący w razie kontroli powinien 
potrafić udowodnić jakie paliwo spala. 
Ad. 3 W uchwale na mocy art. 96 można jedynie określić rodzaje paliw, 
natomiast postępowanie z odpadami reguluje ustawa z dnia 14 grudnia 
2012 r. o odpadach (Dz. U. z 2016 r., poz. 1987), która w Art. 30. 1. 
zakazuje przetwarzania odpadów poza instalacjami lub urządzeniami 
do tego przeznaczonymi. 
Ad. 4 Opis norm oraz poszczególnych okresów przejściowych znajduje 
się w uzasadnieniu do uchwały. 
Ad. 5 Kwestia wsparcia służb kontrolnych poprzez szkolenia lub w innej 
formie zostanie rozważona przez Zarząd Województwa Mazowieckiego. 
Ad. 6 Uchwała antysmogowa jest aktem prawa miejscowego, czyli 
przepisem, który umożliwi Burmistrzowi od 1 stycznia 2023 r. 
wydawanie decyzji zakazującej użytkowania instalacji niespełniającej 
norm określonych w przedmiotowym projekcie uchwały (§ 10). 
Ad. 7 Uchwała antysmogowa nie zakazuje używania paliw stałych, a 
więc nie ma uzasadnienia wprowadzenie zakazu realizacji kominków 
jako jedynego źródła ciepła. 
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4. Zapisy § 5 ust. 1 pkt I, § 6 oraz § 7 ust. I pkt 3 są 
całkowicie nieczytelne i niezrozumiałe. Zasadne jest 
zbiorcze zebranie i ujednolicenie wymogów oraz norm 
zawartych w cytowanych w ww. paragrafach dokumentach, 
a następnie włączenie ich w treść uchwały np. w formie 
załącznika. Ponadto należy rozważyć wprowadzenie 
definicji pojęcia ekoprojekt. 
5. Zasadne jest przeprowadzenie szkoleń dla 
przedstawicieli organów kontrolujących (m.in. 
funkcjonariuszy policji, straży miejskich oraz pracowników 
urzędów) w zakresie analizy dokumentacji, o której mowa 
w § 7 projektu uchwały. 
6. Proszę o wskazanie przepisów, które umożliwiają 
Burmistrzowi od 1 stycznia 2023 r. wydawanie decyzji 
zakazującej użytkowania instalacji niespełniającej norm 
określonych w przedmiotowym projekcie uchwały (§ 10). 
Według obecnych interpretacji ustawy POŚ Burmistrz w 
drodze decyzji może wskazać sposób ograniczenia emisji 
ponadnormatywnej, ale nie może zakazać użytkowania 
pieca, w szczególności, gdy stanowi on jedyne źródło 
ciepła w gospodarstwie domowym. 
7. Na całym obszarze województwa, a w szczególności na 
terenach cennych przyrodniczo (np. w Warszawskim 
Obszarze Chronionego Krajobrazu) bądź o intensywnej 
zabudowie (np. centra miast i dużych wsi) zasadne jest 
wprowadzenie zakazu realizacji kominków jako jedynego 
źródła ciepła. 

72.  Burmistrz 
Wyszkowa 

Opinia negatywna. 
W dniu 18 lipca 2017r. do Burmistrza Wyszkowa wpłynął 
wniosek Zarządu Województwa Mazowieckiego o wydanie 
opinii w trybie art. 96 ust. 3 ustawy Prawo ochrony 
środowiska dla Uchwały Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na obszarze 
województwa mazowieckiego ograniczeń i zakazów w 
zakresie eksploatacji instalacji, w których następuje 
spalanie paliw. Burmistrz Wyszkowa po zapoznaniu się z 
treścią projektu Uchwały oraz istniejącymi w chwili obecnej 
mechanizmami wsparcia dla właścicieli nieruchomości, 
których ograniczenia wynikające z zapisów Uchwały 
obejmą postanowił negatywnie zaopiniować przedłożony 
projekt Uchwały. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Na rynku funkcjonuje wiele rodzajów wilgotnościomierzy, w 
różnych cenach, które pozwalają na pomiar wilgotności drewna bez 
konieczności badania go w laboratorium. 
Ad. 2 oraz ad 3. Terminy zapisane w projekcie uchwały są 
kompromisem pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej 
jakości powietrza, a możliwościami finansowymi mieszkańców 
Mazowsza i poszczególnych samorządów gminnych. 

Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW) 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 
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Przedstawiony projekt Uchwały zakłada zakaz stosowania 
od dnia 1 stycznia 2023r. instalacji niespełniających 
wymagań w zakresie sprawności cieplnej i emisji 
zanieczyszczeń określonych dla klasy 3, 4 lub 5 według 
normy PN-EN 303-5:2012. Wprowadzone ograniczenie 
dotyczy najstarszych typów kotłów grzewczych 
wykorzystywanych w większości przez osoby o niskich 
dochodach w budynkach o wysokiej energochłonności. Na 
dzień dzisiejszy brak jest realnych mechanizmów wsparcia 
w zakresie termomodernizacji budynków jednorodzinnych 
oraz wymiany źródeł ciepła na terenach nieobjętych siecią 
gazową. 
W związku z powyższym zgłaszamy uwagi w zakresie 
zmiany następujących zapisów Uchwały: 
1. § 4 pkt. 4 - określenie wilgotności biomasy w stanie 
roboczym powyżej 20% - zapis taki wymaga 
przeprowadzania badań w akredytowanym laboratorium 
uniemożliwiając bezpośrednie egzekwowanie zapisów 
Uchwały podczas ujawnienia czynu zabronionego. 
2. § 10 pkt. 1 lit. a • określenie terminu dostosowania 
instalacji niespełniających wymagań w zakresie sprawności 
cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych dla klasy 3, 4 
lub 5 według normy PN-EN 303-5:2012 na dzień 
01.01.2023r. bez wskazania realnych mechanizmów 
wsparcia wymiany instalacji oraz termomodernizacji 
budynków jednorodzinnych spowoduje niemożliwość 
realizacji zapisów Uchwały przez najbiedniejszych 
mieszkańców województwa. Postulujemy wydłużenia 
okresu dostosowawczego do 01.01.2028r. 
3.§ 10 pkt. 1 lit. b - określenie terminu dostosowania w 
przypadku instalacji spełniających wymagania w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych 
dla klasy 3 lub klasy 4 według normy PN-EN 303-5:2012 na 
dzień 01.01.2028r. proponujemy wydłużyć do dnia 
01.01.2033 r. 
Zmiana wyżej wymienionych zapisów oraz stworzenie 
realnych mechanizmów wsparcia finansowego dla 
najbiedniejszych mieszkańców województwa pozwoli na 
wyeliminowanie z użytku urządzeń grzewczych o najniższej 
jakości oraz najgorszej jakości paliw. Określenie samych 
mechanizmów restrykcyjnych bez realnego wsparcia 
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udzielanego interesariuszom Uchwały nie przyniesie 
pożądanych efektów, a jedynie nasili niechęć mieszkańców 
do rozwiązań proekologicznych. 

73.  Wójt Gminy 
Nadarzyn 

Opinia negatywna. 
Zgodnie z art. 96 ust. 1 ustawy Prawo ochrony środowiska, 
sejmik województwa może, w drodze uchwały, w celu 
zapobieżenia negatywnemu oddziaływaniu na zdrowie 
ludzi lub na środowisko, wprowadzić ograniczenia lub 
zakazy w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw. Projekt uchwały, o której mowa w 
ust. 1, opracowuje zarząd województwa. Zarząd 
województwa przedstawia projekt uchwały do 
zaopiniowania właściwym miejscowo wójtom, burmistrzom 
lub prezydentom miast i starostom. Wójt, burmistrz lub 
prezydent miasta i starosta są obowiązani do wydania 
opinii w terminie miesiąca od dnia otrzymania projektu 
uchwały, o którym mowa w ust. 2. 
Urząd Marszałkowski Województwa Mazowieckiego w 
Warszawie pismem z dnia 11.07.2017r (data wpływu do 
UG Nadarzyn 18.07.2017 r.), znak PZ-I.721.8.2017.JM 
przekazał Wójtowi Gminy Nadarzyn do zaopiniowania 
projekt uchwały Sejmiku Województwa Mazowieckiego w 
sprawie wprowadzenia na obszarze województwa 
mazowieckiego ograniczeń i zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw. 
Po zapoznaniu się z przedmiotową uchwałą oraz jej 
uzasadnieniem stwierdzam co następuje: 
Cel uchwały sejmiku województwa mazowieckiego 
wywodzi się z konstytucyjnego obowiązku zapobiegania 
negatywnym dla zdrowia skutkom degradacji środowiska 
oraz ochrony szeroko pojętego środowiska naturalnego. 
Jednym z działań wymienionych w uchwale jest 
ograniczenie emisji do powietrza zanieczyszczeń, 
powstałych w wyniku spalania paliw w źródłach 
grzewczych. Praktycznie zakres uchwały odnosi się 
głównie do spalania paliw stałych w instalacjach 
grzewczych - indywidualnych budynków mieszkalnych, dla 
których nie ma wymogu uzyskania stosownych pozwoleń 
na emisje substancji do powietrza. 
Jakkolwiek art. 96 Prawa ochrony środowiska zezwala na 
uchwalenie ograniczeń w użytkowaniu instalacji w których 

Uwag nie uwzględniono. 
Zgodnie z art. 68 ust. 4 Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej 
obowiązkiem władz publicznych jest zwalczanie chorób epidemicznych i 
zapobieganie negatywnym dla zdrowia skutkom degradacji środowiska, 
jak również, w myśl art. 74 ust. 2 Konstytucji, ochrona środowiska. 
Ponadto zgodnie z Konstytucją obowiązkiem władz samorządowych 
jest podjęcie działań, które ograniczą poziom zanieczyszczenia 
powietrza oraz ich negatywny wpływ na zdrowie ludzi i na środowisko. 

Wiele dowodów naukowych potwierdza, że zarówno długoterminowe, 
jak i krótkoterminowe narażenie na zanieczyszczenie pyłami 
zawieszonymi prowadzi do przedwczesnych zgonów, schorzeń układu 
krążenia i układu oddechowego, w tym zwiększonej liczby przyjęć 
szpitalnych oraz wizyt na oddziałach ratunkowych w wyniku zawału 
serca oraz udaru mózgu. Dodatkowo benzo(a)piren ma silne 
właściwości mutagenne i kancerogenne (jest uważany za przyczynę 
m.in. raka płuc). 

W ramach tworzenia zapisów uchwały antysmogowej została 
przeprowadzona analiza środowiskowa – modelowanie stężeń 
zanieczyszczeń w województwie mazowieckim, która wskazuje, iż 
ogrzewanie indywidualne oparte na paliwie stałym jest głównym 
źródłem bardzo wysokich stężeń zanieczyszczeń w powietrzu. 
Zanieczyszczenia typu pyły zawieszone i benzo(a)piren znajdujące się 
w powietrzu i wdychane przez ludzi bardzo negatywnie wpływają na 
zdrowie ludności. Dlatego kierując się troską o zdrowie wszystkich 
mieszkańców województwa oraz o czyste środowisko we wszystkich 
gminach, Zarząd Województwa przygotował projekt uchwały 
antysmogowej obejmującej wszystkie gminy województwa. 

W związku z powyższym oraz w związku ze złym stanem jakości 
powietrza na terenie województwa mazowieckiego oraz troską  
o zdrowie mieszkańców i środowisko, Zarząd Województwa 
Mazowieckiego prowadzi prace nad tzw. uchwałą „antysmogową”. 

Wprowadzone uchwałą przepisy mają być jednolite dla wszystkich. 
Wprowadzanie odstępstw, dodatkowych warunków itp. utrudniają lub 
wręcz uniemożliwiają ich wdrożenie i kontrolę stosowania.  
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następuje spalanie paliw, przedmiotowa uchwała jako 
prawo lokalne nie spełni funkcji regulacyjnej w zakresie 
korzystania ze środowiska z następujących powodów: 
1.Sprzeczności z innymi aktami prawnymi (w tym o 
swobodzie gospodarczej, swobodzie konsumenckiej). 
Uchwała zakazuje użytkowania wyrobów które są 
dopuszczone do obrotu handlowego. Nastąpi naruszenie 
zasady Jednolitości i spójności prawnej. 
2.Wprowadza ograniczenia które mogą być niezgodne z 
przepisami budowlanymi lub zapisami planów 
zagospodarowania przestrzennego Jeśli przepisy 
budowlane oraz zapisy w miejscowych planach 
zagospodarowania przestrzennego dopuszczają możliwość 
stosowania systemów grzewczych przewidzianych w 
przedmiotowej uchwale Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego. 
3.Wprowadza ograniczenia mające charakter norm 
technicznych i branżowych (np. dotyczących poziomu 
wilgotności biomasy w wykorzystywanym paliwie). 
Użytkownicy posiadający własne paliwo tzw. odnawialne (z 
własnych upraw drzew lub lasów w celu pozyskania 
drewna opałowego ) byliby zmuszeni prowadzić badania 
zapewniające dotrzymanie właściwej jakości paliw. Nie ma 
przepisów w randze ustawy nakładające takie obowiązki i 
precyzujące sposób postępowania (np. technologii 
suszenia drewna i kontroli poziomu wilgotności przez 
użytkownika). 
4.W § 7 uchwały zobowiązuje się podmiot eksploatujący 
instalację do wykazania spełnienia wymagań określonych 
w przedmiotowej uchwale przez przedstawienie m.in. 
dokumentacji z badań i dokumentacji technicznej 
urządzenia - nie wskazując rodzaju badań oraz szczegółów 
danych technicznych i eksploatacyjnych, które mogą być 
przedmiotem kontroli. Dla osób fizycznych będących 
użytkownikami starszych instalacji grzewczych żądanie 
przedstawienia badań lub dokumentacji np. murowanego 
pieca lub kominka otwartego będzie traktowane jako 
szykana. 
5.Kontrola wykonywania wymogów uchwały przez 
uprawnione służby (dotyczących np. wilgotności drewna 
czy granulacji węgla), poza koniecznością posiadania 

Każde urządzenie powinno mieć certyfikat, bądź inny dokument 
potwierdzający jego parametry. Jeśli użytkownik nie jest w stanie 
udowodnić, że ma piec spełniający wymagania, powinien go wymienić 
na nowy (z pewnością dotyczyć to będzie starych piecy tzw. 
„kopciuchów”. 
 
Na rynku funkcjonuje wiele rodzajów wilgotnościomierzy, w różnych 
cenach, które pozwalają na pomiar wilgotności drewna bez konieczności 
badania go w laboratorium. 
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odpowiednich narzędzi (certyfikowanych urządzeń 
pomiarowych) wymaga określenia odpowiedniej procedury 
badań kontrolnych i przyjęcia jej w postaci aktu prawnego. 
Jakkolwiek kierunek zmian w zakresie sposobu 
użytkowania instalacji w których następuje spalanie paliw 
(głównie instalacji grzewczych) proponowanych w 
przedmiotowej uchwale jest słuszny, to przyjęta uchwała 
wprowadzająca formy zakazów i ograniczeń bez 
odniesienia w odrębnych przepisach może być 
nieskuteczna. 

74.  Wójt Gminy 
Osieck 

Opinia pozytywna, bez uwag. - 

75.  Wójt Gminy 
Pokrzywnica 

1. uważam, że przedstawiona uchwała jest zbyt 
restrykcyjna oraz zawiera wiele działań zabraniających 
dotyczących m.in. zakazu stosowania w instalacjach takich 
jak kocioł, kominek i piec mułów i flotokoncentratów 
węglowych oraz mieszanek produkowanych z ich 
wykorzystaniem czy też paliw zawierających biomasę o 
wilgotności w stanie roboczym powyżej 20%; powyższe 
podyktowane jest następującymi faktami: 
• wprowadzenie zakazu palenia mułem czy też drewnem w 
tych instalacjach niespełniających wysokich standardów 
dotyczących sprawności cieplnej i emisji pyłu spowoduje 
obwiązek ich wymiany na nowe, na co wielu mieszkańców 
naszej gminy mającej charakter wiejski, nie będzie po 
prostu stać; 
2.wnioskuję o wydłużenie okresu przejściowego 
dotyczącego dostosowania do nowych wymogów instalacji 
grzewczych co najmniej o kolejne 10 lat, tj.: 
• do 2027 r. dla kotłów niespełniających norm w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych 
dla klasy 3, 4 lub 5 według normy PN-EN 303- 5:2012, 
•do 2032 r. dla kotłów niespełniających norm w zakresie 
sprawności cieplnej i emisji zanieczyszczeń określonych 
dla klasy 3 lub klasy 4 według normy PN-EN 303-5:2012. 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Obowiązek wymiany instalacji będzie wynikał nie tylko z zakazu 
spalania określonych rodzajów paliw, ale również z zapisów § 5 i 6 
uchwały. Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki 
do zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 
Ad. 2 Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem 
pomiędzy chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, 
a możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i 
poszczególnych samorządów gminnych. 

76.  Wójt Gminy 
Prażmów 

1. ad. § 4 pkt. 3 i 4 - ocena procentowego udziału węgla 
kamiennego o uziarnieniu 0-3mm w spalanym paliwie 
oraz ocena procentowa wilgotności paliw zawierających 
biomasę (np. drzewo) może być kłopotliwa oraz 
obarczona błędem z uwagi na brak bezpośrednich 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 zapis dotyczący procentowego udziału węgla kamiennego o 
uziarnieniu 0-3 mm został usunięty z uchwały, ze względu na trudność 
określenia zawartości procentowej węgla o uziarnieniu 0-3mm w 
paliwie. 
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urządzeń pomiarowych, co w praktyce może skutkować 
tym, iż zapisy te będą zapisami nieegzekwowalnymi. 

2. ad. § 5 pkt 2 - dopuszczenie do użytku wyłącznie 
instalacji umożliwiających wyłącznie automatyczne 
podawanie paliwa jest krzywdzące wobec osób 
posiadających dobrej jakości kotły grzewcze bez 
podajnika oraz osób ogrzewających domy za pomocą 
kominków i używające jako opału drzewa. Wobec 
powyższego punkt ten opiniuję negatywnie. 

3. ad. § 5 pkt 3 - powyższy punkt nakłada na mieszkańców 
przymus podłączenia do sieci ciepłowniczej, jeśli istnieją 
ku temu techniczne i ekonomiczne możliwości. 
Nałożenie takiego przymusu będzie krzywdzące wobec 
osób posiadających dobrej jakości kotły spełniające 
odpowiednie wymagania. Wobec powyższego punkt też 
również opiniuję negatywnie. 

Na rynku funkcjonuje wiele rodzajów wilgotnościomierzy, w różnych 
cenach, które pozwalają na pomiar wilgotności drewna bez 
konieczności badania go w laboratorium. 
Ad. 2 Zapis ten nie odnosi się do kominków. Natomiast odnośnie kotłów 
- instalacje z ręcznym podawaniem paliwa pozwalają na spalanie 
każdego rodzaju opału oraz na spalanie odpadów. Zapis w uchwale ma 
wyeliminować nielegalne i szczególnie szkodliwe dla środowiska i 
zdrowia ludzi spalanie odpadów. 
Ad. 3Zapis §5 pkt. 3 został usunięty, gdyż warunek „braku technicznych 
lub ekonomicznych możliwości podłączenia obiektu budowlanego do 
sieci ciepłowniczej centralnej lub sieci gazowej” nie mieści się w 
ustawowym zakresie regulacji określonym w art. 96 ustawy Prawo 
ochrony środowiska Kategoryzacja według technicznych lub 
ekonomicznych możliwości podłączenia do sieci może być niezgodna z 
art. 32. Konstytucji RP . 

77.  Wójt Gminy 
Raciąż 

Opinia negatywna. 
Powyższą opinię uzasadniam następująco: 
1. na terenie Gminy Raciąż nie widzę potrzeby 
wprowadzenia obecnie ograniczeń i zakazów w zakresie 
eksploatacji instalacji, w których następuje spalanie paliw; 
2. terminy wskazane w § 10 przedmiotowego projektu 
uchwały dotyczące wymagań określonych w § 5 i § 6 
odnośnie dopuszczenia wyłącznie eksploatacji instalacji 
wypełniających wymienione wymagania są za krótkie. 
3. Ze względów ekonomicznych wielu mieszkańców gminy 
nie będzie w stanie wymienić posiadanego systemu 
instalacji, w tak krótkich terminach; środki możliwe do 
uzyskania na wymianę ogrzewania nie pokrywają wymiany 
całej instalacji, z czym zazwyczaj wiąże się wymiana 
starego systemu ogrzewania. 
4. Ponadto za niewłaściwy uważam zapis § 10 pkt 1 ppkt. 
b) z którego wynika że od 1 stycznia 2028 r. obowiązywać 
będzie zakaz eksploatacji instalacji spełniających 
wymagania w zakresie sprawności cieplnej i emisji 
zanieczyszczeń określonych dla klasy 3 lub klasy 4 według 
normy PN-EN 303-5:2012, a dopuszczone do dalszej 
eksploatacji będą wyłącznie instalacje 5 klasy. Należy 
zauważyć, że obecnie dostępne na ryku piece do 
ogrzewania centralnego klasy 4 i 5 nie różnią się 
poziomem sezonowej efektywności energetycznej ani 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Jednolita regulacja prawna dla całego województwa odnośnie 
ograniczeń lub zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw, pozwoli na szybsze dojście do odpowiednich 
norm jakości powietrza na całym obszarze województwa. To z kolei jest 
niezbędne dla poprawy jakości życia mieszkańców województwa i ich 
zdrowia. 
Ad. 2Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 
Ad. 3 Dofinansowanie wymiany kotłów, jak i co najmniej 5 letnie okresy 
przejściowe mają pozwolić na wymianę kotłów również osobom o 
niższych dochodach. 
Ad. 4 Informacje od sprzedawców, iż piece klasy 4 i 5 różnią się 
zazwyczaj wyłącznie ceną są informacjami błędnymi. Kotły klasy 4 i 5 
różnią się między sobą również normami emisji zanieczyszczeń. W 
innym wypadku wskazywanie klasy 4 i 5 w normie PN-EN 303-5:2012 
nie miałoby sensu. 
Ad. 5 Do kompetencji Sejmiku Województwa nie należy zakaz 
sprzedaży określonych rodzajów paliw. 
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normami emisji zanieczyszczeń dla sezonowego 
ogrzewania pomieszczeń. Według informacji od 
sprzedawców piece klasy 4 i 5 różnią się zazwyczaj 
wyłącznie ceną; 
5. Zakaz dotyczący stosowania paliw wymienionych w § 4 
projektu uchwały powinien być poprzedzony 
wprowadzeniem zakazu sprzedaży tych paliw, w innym 
wypadku przedmiotowy zakaz będzie niemożliwy do 
wprowadzenia, będzie zapisem „martwym". 

78.  Wójt Gminy w 
Siennicy 

Opinia pozytywna, z uwagami. 
Z zastrzeżeniem zapisu §4 ust. 4) w brzmieniu „paliw 
zawierających biomasę o wilgotności w stanie roboczym 
powyżej 20%’’ 
Informuję, że zapis powyższy sprzeczny jest z polityką 
rozwoju sektora upraw roślin energetycznych, na których 
tworzenie w latach 2007 - 2010 można było pozyskać 
środki publiczne. W przypadku roślin energetycznych typu 
wierzba energetyczna wilgotność w stanie roboczym 
wynosi od 40 - 50%. 

Uwagi nie uwzględniono. 

Wilgotność biomasy poniżej 20% jest odpowiednikiem ok. 2 lat jej 
sezonowania. Przyjęte parametry wilgotności biomasy są zgodne z 
postulatami branży producentów kominków i pieców oraz wartościami 
zalecanymi w instrukcjach i dokumentacjach technicznych 
nowoczesnych kotłów na drewno. Wady spalania wilgotnej biomasy: 
- spalanie wilgotnej biomasy prowadzi do znacznej emisji szkodliwych 
dla zdrowia substancji, 
- jest mniej wydajne energetycznie, gdyż część energii spalania zostaje 
zużyta na odparowanie wilgoci. Wilgotnego drewna spala się nawet 
dwu-krotnie więcej, co przekłada się na wyższe koszty ogrzewania, 
im większa zawartość wody w drewnie opałowym, tym niższa 
temperatura spalania, a to oznacza brak całkowitego spalania części 
lotnych – niespalone gazy uciekają przez komin do powietrza, a smoła i 
sadza osadzają się w kominie i na wymienniku kotła. 

79.  Wójt Gminy 
Sobienie-Jeziory 

Zgłaszam następujące uwagi. 
Z danych Wojewódzkiego Inspektoratu Ochrony 
Środowiska stan powietrza na terenie 
gminy Sobienie-Jeziory nie jest mierzony. Najbliższy punkt 
pomiarowy znajduje się w 
Otwocku, Konstancinie Jeziorna i w Warszawie. Powyższe 
punkty pomiarowe są zupełnie 
niemiarodajne dla oceny jakości powietrza na terenie 
gminy Sobienie-Jeziory. Nałożenie na 
mieszkańców bardzo dużych i dotkliwych finansowo 
obowiązków w zakresie wymiany 
instalacji wydzielających ciepło lub dostarczających ciepło 
do systemu centralnego ogrzewania jest niezasadne i 
nierealne do zrealizowania przez mieszkańców gminy, w 
tak 
krótkim czasie jaki został nałożony w projekcie uchwały. Na 

Wyjaśniając wątpliwości: 
W ramach tworzenia zapisów uchwały antysmogowej została 
przeprowadzona analiza środowiskowa – modelowanie stężeń 
zanieczyszczeń w województwie mazowieckim, która wskazuje, iż 
ogrzewanie indywidualne oparte na paliwie stałym jest głównym 
źródłem bardzo wysokich stężeń zanieczyszczeń w powietrzu. 
Zanieczyszczenia typu pyły zawieszone i benzo(a)piren znajdujące się 
w powietrzu i wdychane przez ludzi bardzo negatywnie wpływają na 
zdrowie ludności. Dlatego kierując się troską o zdrowie wszystkich 
mieszkańców województwa oraz o czyste środowisko we wszystkich 
gminach, Zarząd Województwa przygotował projekt uchwały 
antysmogowej obejmującej wszystkie gminy województwa. 
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terenie gminy Sobienie-Jeziory 
mieszkańcy głównie ogrzewają domostwa drewnem, ze 
względu na położenie i sadowniczy 
charakter gminy. 
Wprowadzenie ograniczeń ma sens po przeprowadzeniu 
analizy i precyzyjnym 
wskazaniu lokalizacji, w których dotychczasowy sposób 
ogrzewania domostw powoduje 
przekroczenie bezpiecznych dla mieszkańców progów, 
ewentualnie zawarciu w uchwale 
zapisu, iż obowiązuje ona na obszarach, gdzie dane progi 
są przekroczone z powodu dotychczasowego sposobu 
spalania paliw w gospodarstwach domowych. 

80.  Wójt Gminy 
Somianka 

Zgłasza wnioski do projektu uchwały. Wnioski dotyczą 
wydłużenia terminów, o których mowa w §10 pkt 1 lit. A i b 
oraz pkt 2 w/w projektu uchwały, tj. odpowiednio od dnia 1 
stycznia 2023 r. i 1 stycznia 2028 r oraz od dnia 1 stycznia 
2023 r. – o dodatkowe 5 lat. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

81.  Wójt Gminy 
Joniec 

Opinia negatywna. 
Z projektem uchwały została zapoznana Rada Gminy 
Joniec na posiedzeniu w dniu 4 sierpnia. Rada negatywnie 
zaopiniowała w/w projekt z uwagi na wysokie koszty jakie 
będą musieli ponieść mieszkańcy w związku z 
dostosowaniem instalacji do wymogów, a większość 
mieszkańców gminy posiada starsze instalacje nie 
wymagające jeszcze wymiany. Na terenie gminy nie ma 
centralnej ciepłowni ani sieci ciepłowniczej, nie ma także 
sieci gazowej. Mieszkańcy gminy uzyskują ciepło z 
własnych kotłowni, w których często jest spalane drewno z 
własnego lasu. 
Jednak z uwagi na dobro wspólne, którym jest ochrona 
środowiska, chcemy ograniczeń we wprowadzaniu do 
środowiska pyłów i innych zanieczyszczeń wydzielanych 
przy spalaniu paliw stałych. Ze względu na dobro 
mieszkańców o niskich dochodach proponujemy 
wydłużenie czasu wprowadzenia ograniczeń określonych w 
§ 10 w/w projektu o 10 lat. 

Uwag nie uwzględniono 
Terminy zapisane w projekcie uchwały są kompromisem pomiędzy 
chęcią jak najszybszego osiągnięcia dobrej jakości powietrza, a 
możliwościami finansowymi mieszkańców Mazowsza i poszczególnych 
samorządów gminnych. 

82.  Wójt Gminy 
Wieliszew 

Wójt Gminy Wieliszew zwraca uwagę na kwestię związaną 
z terminem wejścia w życie ww. uchwały. Termin 1 
listopada 2017 r. jest terminem na tyle wczesnym, że 

Wyjaśniając wątpliwości: 
Termin wejścia w życie uchwały dotyczy wyłącznie zakazu spalania 
wskazanych w §4 rodzajów paliw oraz instalacji nowych, które 
rozpoczną eksploatację po tym terminie. Dla instalacji istniejących 
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istnieje obawa, iż nie wszyscy mieszkańcy będą mogli 
dostosować się do zapisów ww. uchwały. 

zostały przewidziane w § 10 okresy przejściowe, które pozwolą na 
dostosowanie się do zapisów uchwały wszystkim mieszkańcom. 

83.  Powiatowy 
Inspektor 
Nadzoru 
Budowlanego w 
Płońsku 

Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego w Płońsku 
informuje, że po analizie zapisów projektu uchwały Sejmiku 
Województwa Mazowieckiego w sprawie wprowadzenia na 
obszarze województwa mazowieckiego ograniczeń i 
zakazów w zakresie eksploatacji instalacji, w których 
następuje spalanie paliw, zgłasza następujące uwagi: 
1) Wprowadzenie na całym obszarze województwa 
obowiązku wymiany bezklasowych kotłów na paliwo stałe 
na kotły spełniające wymogi Rozporządzenia Komisji (UE) 
2015/1189 z dnia 28.04.2015 r., wiąże się z wysokimi 
kosztami dla mieszkańców. Takie rozwiązanie miałoby 
sens jedynie w przypadku dofinansowania z budżetu 
województwa lub państwa, a kwestii tej uchwała już nie 
reguluje. 
2) Zapisy §7 projektu uchwały nakładają na podmiot 
eksploatujący instalację obowiązek wykazania spełniania 
wymagań określonych w uchwale poprzez przedstawienie 
dokumentów potwierdzających ich spełnienie, brak 
natomiast informacji kto ma obowiązek egzekwowania 
powyższego. Moim zdaniem jest to poza kompetencjami 
organów nadzoru budowlanego, gdyż zgodnie z treścią art. 
81 ustawy Prawo budowlane z 1994 r. do podstawowych 
obowiązków organów administracji architektoniczno-
budowlanej i nadzoru budowlanego należy: nadzór i 
kontrola nad przestrzeganiem przepisów prawa 
budowlanego, a w szczególności; 
a) zgodności zagospodarowania terenu z miejscowymi 
planami zagospodarowania przestrzennego oraz 
wymaganiami ochrony środowiska, 
b) warunków bezpieczeństwa ludzi i mienia w 
rozwiązaniach przyjętych w projektach budowlanych, przy 
wykonywaniu robót budowlanych oraz utrzymywaniu 
obiektów budowlanych, 
c) zgodności rozwiązań architektoniczno-budowlanych z 
przepisami techniczno-budowlanymi oraz zasadami wiedzy 
technicznej, 
d) właściwego wykonywania samodzielnych funkcji 
technicznych w budownictwie, 

Uwag nie uwzględniono 
Ad. 1 Brzmienie art. 96 POŚ nie pozwala na ujęciu w uchwale z art. 96 
kwestii finansowania wymiany kotłów . 
Zarząd Województwa Mazowieckiego podejmuje wszelkie kroki do 
zapewnienia dofinansowania z różnych źródeł (RPO, WFOŚiGW). 
Obecnie oczekujemy na zapowiadany program finansowy wspierający 
wymianę kotłów w ramach Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska 
i Gospodarki Wodnej. 
Ad. 2 i ad. 3 Kwestie kontroli są regulowane innymi ustawami i 
rozporządzeniami. Z uzasadnienia usunięto zapis dotyczący 
prowadzenia kontroli przestrzegania zapisów uchwały przez 
inspektorów nadzoru budowlanego. 
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e) stosowania przy wykonywaniu robót budowlanych 
wyrobów zgodnie z art. 10; 
• wydawanie decyzji administracyjnych w sprawach 
określonych ustawą. 
3) Zgodnie z treścią uzasadnienia projektu uchwały 
zadania kontrolne w zakresie przestrzegania przepisów 
wprowadzonych niniejszą uchwałą będą prowadzić m. in. 
inspektorzy nadzoru budowlanego, jednak z treści 
przytoczonego przepisu (art. 81 ust. 1 pkt 1 ustawy Prawo 
budowlane) nie wynika posiadanie przez organy nadzoru 
budowlanego kompetencji do kontrolowania przestrzegania 
przepisów wprowadzonych niniejszą uchwałą. Także treść 
art. 62 ust. 1 pkt 1 lit. c ustawy Prawo budowlane odnosi 
się jedynie do kontroli stanu technicznego instalacji 
gazowych oraz przewodów kominowych (dymowych, 
spalinowych i wentylacyjnych). Moim zdaniem kontrola 
stanu technicznego przewodów kominowych w przypadku 
kotłów na paliwo stałe dotyczy jedynie przewodów, tj. ich 
drożności, sprawności i zgodności z warunkami 
technicznymi. Z uwagi na powyższe podczas takiej kontroli 
brak jest podstaw do sprawdzenia przez osobę uprawnioną 
do badania stanu technicznego przewodów kominowych 
spełniania przez podmiot wymogów wynikających z aktów 
prawa miejscowego. 

84.  Powiatowy 
Inspektor 
Nadzoru 
Budowlanego w 
Siedlcach 

Nie wnoszę uwag do projektu, zapis w § 7 spowoduje 
znaczne poprawienie jakości eksploatowanych instalacji. 
Moim zdaniem wpłynie na poprawę jakości środowiska. 

Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

85.  Starosta 
Powiatu 
Białobrzeskiego 

Opinia negatywna, bez uzasadnienia. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

86.  Prezydent 
Miasta Otwocka 

Opinia pozytywna z uwagami. 
Prezydent Miasta Otwocka dostrzega wagę problemu 
zanieczyszczenia powietrza, w związku z czym popiera i 
przyjmuje z zadowoleniem wszelkie działania zmierzające 
do poprawy istniejącej sytuacji. W związku z powyższym 
Gmina Otwock pozytywnie opiniuje projekt w/w uchwały, 
sugerując jednocześnie rozważenie następujących kwestii: 
1. Art. 4 pkt 3: W związku z zapisem dotyczącym 15% 
udziału masowego węgla o uziarnieniu 0-3 mm, podczas 

Uwagi uwzględniono częściowo 
Ad. 1 Zapis ten został usunięty z projektu Uchwały ze względu na 
możliwe problemy z określeniem procentowym zawartości pyłu w 
węglu. 
Ad. 2 Dla organów kontrolnych wystarczające będą wskazania 
powszechnie dostępnych wilgotnościomierzy. Wilgotność biomasy 
poniżej 20% odpowiada sezonowaniu drewna przez 2 lata. 
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kontroli palenisk mogą występować praktyczne problemy z 
oceną udziału węgla o poszczególnych frakcjach. Być 
może warto rozważyć zakaz stosowania paliwa stałego, w 
którym występuje najdrobniejsza frakcja, niezależnie od jej 
udziału. 
2.Art. 4 pkt 4: Podobne problemy praktyczne może 
sprawiać ocena stopnia wilgotności biomasy. 
Pragnę zaznaczyć, że prawdziwą poprawę stanu powietrza 
mogłoby dać jedynie odejście od spalania węgla w 
indywidualnych paleniskach i zastąpienie go ciepłem 
systemowym, gazem lub energetyką odnawialną, zdaję 
sobie jednak sprawę, że wprowadzenie takiego zakazu 
pociągnęłoby za sobą bardzo duże koszty dla 
indywidualnych mieszkańców jak również dla gmin, które 
musiałyby przystosować swoją infrastrukturę do ww. 
rozwiązań. Dlatego powinnyzostać podjęte i bardzo 
szeroko nagłaśniane wszelkie działania na rzecz zmiany 
struktury ogrzewania. Należy zaznaczyć, że bezwzględnie 
należy edukować mieszkańców w kwestii zakazu palenia 
odpadami w piecach, mokrym drewnem, etc. oraz należy 
rozważyć zakaz palenia węglem niskiej jakości w gorszej 
jakości paleniskach. 
W świetle powyższego działania w województwie 
mazowieckim powinny się skoncentrować na trzech 
kwestiach: wsparcia dla termomodernizacji, podłączeniach 
do sieci ciepłowniczych oraz na upowszechnieniu 
ogrzewania gazowego oraz za pomocą OZE. Włącznie z 
dotacjami dla tych, którzy zdecydowali się na droższe, ale 
ekologiczne źródło ogrzewania oraz wszelkimi programami 
osłonowymi w przypadku wprowadzenia rozwiązań 
radykalnych. 
Kolejną kwestią jaką chcę podkreślić jest ujednolicenie 
wymagań i zasad w planowaniu przestrzennym. 
Wydawanie decyzji o warunkach zabudowy dla domów 
znacznie odsuniętych od wszelkiej infrastruktury medialnej 
a zatem brak możliwości podłączenia do miejskiej sieci 
ciepłowniczej bądź gazowej również w znacznym stopniu 
przyczynia się do wzrostu niskiej emisji na terenie 
miejskim. 
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87.  Burmistrz 
Ożarowa 
Mazowieckiego 

Opinia pozytywna, bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 

88.  Powiatowy 
Inspektorat 
Nadzoru 
Budowlanego 
Miasta Siedlce 

Opiniuje bez uwag. Brak uwag do projektu uchwały. Opinia pozytywna. 
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